
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το Δηµοτικό Σχολείο Ιαλυσού Ρόδου, το 162ο Δη-
µοτικό Σχολείο Αθήνας, το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Αιγάλεω, το
Δηµοτικό Σχολείο της Σχολής Χατζήβεη, το 1ο Γενικό Λύκειο
Καλυβίων Αττικής, το 1ο Γενικό Λύκειο Αιγάλεω Αττικής, το
1ο Πειραµατικό Σχολείο Πύργου, το 1ο Γυµνάσιο Αργοστο-
λίου Κεφαλονιάς, το Γυµνάσιο και τις Λυκειακές τάξεις Βερ-
νικούσσας Λάρισας, το Γυµνάσιο και τις συνοικιακές τάξεις
Ξηροκαµπίου Λακωνίας και από το Γυµνάσιο και Λυκειακές
Τάξεις Ξηροκαµπίου Λακωνίας, σελ. 11404, 11439, 11447,
11448, 11454, 11459, 11462, 11464, 11467, 11472, 11478 

2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 11379, 11403, 11406,
11408, 11409, 11429, 11437, 11439, 11441, 11447, 11450,
11451, 11453, 11454, 11457, 11458, 11459, 11461, 11462,
11464, 11465, 11466, 11467, 11470, 11472, 11473, 11474,
11476, 11477, 11478, 11479, 11485, 11488, 11489, 11490,
11492, 11493, 11497, 11499, 11502, 11503, 11506, 11513,
11515, 11517, 11518, 11519, 11520, 11521, 11522, 11529,
11530, 11531, 11534, 11539, 11545, 11546, 11547, 11550,
11553, 11556 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 1351 έως 1397,

σελ. 1138-11391 
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

11392-11402 
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλη-

τισµού: 
i. µε θέµα: «Να δοθεί άµεσα άδεια, µε εξασφαλισµένα όλα

τα δικαιώµατα, στην αναπληρώτρια εκπαιδευτικό µε δίδυµη
επαπειλούµενη κύηση, η οποία υπηρετεί στη Διεύθυνση Πρω-
τοβάθµιας Εκπαίδευσης Νοµού Ηρακλείου Κρήτης», σελ.
11403 

ii. µε θέµα: « Έντονη ανησυχία των φοιτητών του Τµήµατος
Αγροτικής Βιοτεχνολογίας και Οινολογίας µε έδρα τη Δράµα για
την υποστελέχωση του ακαδηµαϊκού προσωπικού», σελ. 11405 

iii. µε θέµα: «Να επαναπροσληφθούν οι απολυµένοι εκπαι-
δευτικοί και συνδικαλιστές από τα Εκπαιδευτήρια "Φρυγα-
νιώτη" στη Θεσσαλονίκη», σελ. 11406 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων,

των τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού: «Ενί-
σχυση του Δηµόσιου Πανεπιστηµίου - Πλαίσιο λειτουργίας
µη κερδοσκοπικών παραρτηµάτων ξένων πανεπιστηµίων»,
σελ. 11409-11553 

2. Αιτήσεις ενστάσεων αντισυνταγµατικότητας επί του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού:  

i. από το Συνασπισµό Ριζοσπαστικής Αριστεράς , σελ.
11409-11418 

ii. το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος , σελ. 11419-11423 
iii. την Ελληνική Λύση , σελ. 11424-11428 
iv. το Δηµοκρατικό Πατριωτικό Κίνηµα «ΝΙΚΗ», σελ. 11443-

11436 

v. τη Νέα Αριστερά, σελ. 11441-11444 
3. Αίτηµα διενέργειας ψηφοφορίας µε ονοµαστική κλήση

επί της αρχής και επί των άρθρων 130 έως 155 του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητι-
σµού, σελ. 11506-11512 

4. Συζήτηση και ψήφιση επί των ενστάσεων  αντισυνταγµα-
τικότητας, σελ. 11459-1147

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 11488 - 11506
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ Ο . , σελ. 11474 - 11488
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 11453 - 11474
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 11506 – 11530
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 11530 - 11553
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 11379 - 11453

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 11474
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 11489, 11490, 11492,11493, 

11497, 11499, 11502,11503, 
11506

ΒΡΕΤΤΟΣ Ν. , σελ. 11485
ΓΑΒΡΗΛΟΣ Γ. , σελ. 11547
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 11476, 11477, 11478,11479, 

11485, 11488
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 11453, 11454, 11457,11458, 

11459, 11461, 11462,11464, 
11465, 11466, 11467,11470, 
11472, 11473

ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ Χ. , σελ. 11492, 11547
ΖΑΜΠΑΡΑΣ Μ. , σελ. 11517, 11518
ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ Δ. , σελ. 11470
ΚΤΙΣΤΑΚΗΣ Ε. , σελ. 11546
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 11513, 11515, 11517,11518, 
11519, 11520, 11521,11522, 
11524, 11529

ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 
σελ. 11492

ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 11470
ΜΑΚΡΗ  Ζ., σελ. 11474
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 11530, 11531, 11534,11539, 

11545, 11547, 11550, 11553
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 11466
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 11379, 11403, 11404,11406, 

11408, 11409, 11429,11437, 
11439, 11441, 11447,11450, 
11451

ΣΠΑΝΙΑΣ Α. , σελ. 11520
ΤΖΑΚΡΗ  Θ. , σελ. 11429
ΤΖΟΥΦΗ Μ. , σελ. 11453, 11454
ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ Ε. , σελ. 11429
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 11470, 11473

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 11406, 11407

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΒ’

Τετάρτη 6 Μαρτίου 2024



ΜΑΚΡΗ  Ζ., σελ. 11403, 11404, 11405,11406, 
11407, 11408

ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ Α. , σελ. 11405, 11046, 
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 11403, 11404

Γ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού:

ΑΚΡΙΤΑ  Έ. , σελ. 11536
ΑΚΤΥΠΗΣ Δ. , σελ. 11488
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 11483
ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ Ι. , σελ. 11506
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ Ε. , σελ. 11535
ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ Φ. , σελ. 11527
ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ Α. , σελ. 11544, 11545, 11546
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 11474, 11476
ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 11488
ΒΕΤΤΑ Κ. , σελ. 11521
ΒΛΑΣΗΣ Κ. , σελ. 11535
ΒΛΑΧΑΚΟΣ Ν. , σελ. 11522
ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ Σ. , σελ. 11500
ΒΡΕΤΤΟΣ Ν. , σελ. 11486
ΓΑΒΡΗΛΟΣ Γ. , σελ. 11548
ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ Χ. , σελ. 11493, 11498, 11503,11529, 

11532, 11545
ΓΙΑΤΣΙΟΣ Ι. , σελ. 11547
ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ Β. , σελ. 11473
ΓΙΩΡΓΟΣ Ι. , σελ. 11550
ΔΑΒΑΚΗΣ Α. , σελ. 11546
ΔΕΛΗΚΑΡΗ Α. , σελ. 11531
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 11406, 11481
ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ Π. , σελ. 11485
ΔΟΥΡΟΥ Ε. , σελ. 11476, 11518, 11519, 11520
ΖΑΜΠΑΡΑΣ Μ. , σελ. 11516, 11517
ΖΕΜΠΙΛΗΣ Α. , σελ. 11515
ΘΡΑΣΚΙΑ Ο. , σελ. 11503
ΚΑΒΒΑΔΑΣ Α. , σελ. 11526
ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ Δ. , σελ. 11439, 11506
ΚΑΠΠΑΤΟΣ Π. , σελ. 11496
ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ Θ. , σελ. 11550
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 11480
ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ Σ. , σελ. 11528
ΚΕΛΛΑΣ Χ. , σελ. 11478, 11479
ΚΕΦΑΛΑ Γ. , σελ. 11484
ΚΟΝΣΟΛΑΣ Ε. , σελ. 11513
ΚΟΝΤΗΣ Ι. , σελ. 11454
ΚΟΤΡΩΝΙΑΣ Γ. , σελ. 11497
ΚΟΥΒΕΛΑΣ Δ. , σελ. 11544, 11545
ΚΟΥΛΚΟΥΔΙΝΑΣ Σ. , σελ. 11515
ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ Α. , σελ. 11455
ΚΤΕΝΑ Α. , σελ. 11447
ΚΤΙΣΤΑΚΗΣ Ε. , σελ. 11437
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 11457, 11458, 11492, 11494
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 11524
ΛΙΝΟΥ Α. , σελ. 11519
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Ι. , σελ. 11513
ΜΑΚΡΗ  Ζ., σελ. 11501, 11545
ΜΑΛΑΜΑ Κ. , σελ. 11485
ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ Χ. , σελ. 11525
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 11476, 11477, 11503
ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ Σ. , σελ. 11539
ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ Δ. , σελ. 11485
ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ Γ. , σελ. 11537
ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ Ξ. , σελ. 11546, 11549
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 11479
ΜΠΙΑΓΚΗΣ Δ. , σελ. 11529

ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ Σ. , σελ. 11493, 11494
ΜΠΟΥΜΠΑΣ Κ. , σελ. 11448, 11449, 11450, 11451
ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 11552
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 11450, 11451, 11479
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Α. , 

σελ. 11534
ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ Π. , σελ. 11482
ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ Γ. , σελ. 11538, 11539
ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ Α. , σελ. 11494
ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ Σ. , σελ. 11445
ΠΕΡΚΑ Θ. , σελ. 11541
ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ Κ., σελ. 11477, 11503
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 11497, 11498
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 11489
ΠΟΥΛΟΥ Π. , σελ. 11523, 11524
ΡΑΠΤΗ Ζ. , σελ. 11543
ΣΚΟΝΔΡΑ Α. , σελ. 11499
ΣΠΑΝΙΑΣ Α. , σελ. 11520
ΣΤΥΛΙΟΣ Γ. , σελ. 11533
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 11540
ΤΖΟΥΦΗ Μ. , σελ. 11451, 11453, 11454
ΤΟΥΡΝΑΣ Ε., σελ. 11492, 11493
ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ Β. , σελ. 11449, 11450, 11498, 11499
ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Μ. , σελ. 11530
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 11461
ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ Μ. , σελ. 11490
ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ Ρ. , σελ. 11542
ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ Μ. , σελ. 11505

Δ. Συζήτηση επί της ένστασης αντισυνταγµατικότητας
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 11460
ΔΟΥΔΩΝΗΣ Π. , σελ. 11467, 11468, 11469, 11470
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 11466
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 11464, 11465
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 11468, 11469
ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ Κ., σελ. 11472, 11473
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 11463, 11464
ΡΟΥΝΤΑΣ Γ. , σελ. 11462
ΤΖΑΚΡΗ  Θ. , σελ. 11459
ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 11462
ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ Ε. , σελ. 11465
ΤΣΙΑΡΑΣ Κ. , σελ. 11469, 11470
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 11470, 11471, 11473
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 11461, 11466



Αθήνα, σήµερα στις 6 Μαρτίου 2024, ηµέρα Τετάρτη και ώρα
9.02’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τη Γραµµατέα της Βουλής
κ. Μαρία - Νεφέλη Χατζηιωαννίδου, Βουλευτή Επικρατείας, τα
ακόλουθα: 

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ A’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡIB’

Tετάρτη 6 Μαρτίου 2024



11380 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΒ’ - 6 ΜΑΡΤΙΟΥ 2024 11381



11382 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΒ’ - 6 ΜΑΡΤΙΟΥ 2024 11383



11384 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΒ’ - 6 ΜΑΡΤΙΟΥ 2024 11385



11386 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΒ’ - 6 ΜΑΡΤΙΟΥ 2024 11387



11388 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΒ’ - 6 ΜΑΡΤΙΟΥ 2024 11389



11390 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΒ’ - 6 ΜΑΡΤΙΟΥ 2024 11391



11392 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΒ’ - 6 ΜΑΡΤΙΟΥ 2024 11393



11394 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΒ’ - 6 ΜΑΡΤΙΟΥ 2024 11395



11396 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΒ’ - 6 ΜΑΡΤΙΟΥ 2024 11397



11398 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΒ’ - 6 ΜΑΡΤΙΟΥ 2024 11399



11400 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΒ’ - 6 ΜΑΡΤΙΟΥ 2024 11401



11402 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα τα εξής: «Με την πα-
ρούσα σας ενηµερώνουµε σχετικά µε τη συζήτηση των
επίκαιρων ερωτήσεων στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγ-
χου την Τετάρτη 6 Μαρτίου 2024 ότι οι υπ’ αριθµόν 779/29-2-
2024, 791/4-3-2024 και 793/4-3-2024 επίκαιρες ερωτήσεις θα
απαντηθούν από την Υφυπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού κυρία Ζωή Μακρή. Παρακαλούµε όπως προβείτε
στις δέουσες ενέργειες, προκειµένου να ενηµερωθούν τόσο ο
Προεδρεύων της διαδικασίας όσο και οι ερωτώντες Βουλευτές». 

Ξεκινάµε τη συζήτηση µε τη δεύτερη υπ’ αριθµόν 791/4-3-2024
επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ.
Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευ-
µάτων και Αθλητισµού, µε θέµα: «Να δοθεί άµεσα άδεια, µε εξα-
σφαλισµένα όλα τα δικαιώµατα, στην αναπληρώτρια
εκπαιδευτικό µε δίδυµη επαπειλούµενη κύηση, η οποία υπηρετεί
στη Διεύθυνση Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης Νοµού Ηρακλείου
Κρήτης». 

Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κυρία Υπουργέ, άλλη µία αναπληρώτρια εκπαιδευτικός έγκυος

µε δίδυµη κύηση -αρχικά τρίδυµη και στη συνέχεια δίδυµη-, που
εξ ορισµού θεωρείται επαπειλούµενη κύηση, βρίσκεται σε αδιέ-
ξοδο λόγω του απαράδεκτου περιορισµού των δεκαπέντε ηµε-
ρών που δικαιούται να λάβει αναρρωτική άδεια ως συµβασιούχος
εκπαιδευτικός. Αναφέροµαι στην αναπληρώτρια που υπηρετεί
στη Διεύθυνση Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης Ηρακλείου και αναγ-
κάζεται να εργαστεί µε βάση το απάνθρωπο αντεργατικό πλαίσιο
να πρέπει να εργάζεται κανονικά στην τάξη, χωρίς να λαµβάνεται
η παραµικρή µέριµνα, µε όλους τους κινδύνους που καθηµερινά
αντιµετωπίζει στην κατάστασή της, αφού παρουσιάζει επιπλοκές
στην κύηση. 

Σαν αποτέλεσµα των παραπάνω, η εκπαιδευτικός πρόσφατα
µεταφέρθηκε εσπευσµένα µε ασθενοφόρο από το σχολείο της
στο νοσοκοµείο την ώρα του εκπαιδευτικού έργου. 

Τα Υπουργεία Παιδείας και Εργασίας, καθώς και η Διεύθυνση
Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης Ηρακλείου θεωρούµε ότι προκα-
λούν ακόµη και το περί δικαίου αίσθηµα µε τις απαντήσεις που
δίνουν για τη συγκεκριµένο εκπαιδευτικό. Γιατί πραγµατικά είναι
πρόκληση ότι στη σχετική ερώτηση του ΚΚΕ για το ίδιο θέµα που
αφορά την υγεία της εγκύου εκπαιδευτικού και των διδύµων
µωρών της το Υπουργείο Παιδείας απαντά επαναλαµβάνοντας
την απαράδεκτη νοµοθεσία, δηλαδή «αυτός είναι ο νόµος και
όποιος επιβιώσει». 

Βέβαια έχει τη στήριξη και την αλληλεγγύη του συλλόγου εκ-
παιδευτικών πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης Ηρακλείου. Το αστικό
κράτος το οποίο υπηρετείτε, κυρία Υπουργέ και η Κυβέρνηση
φυσικά, όλες οι Κυβερνήσεις διαχρονικά, νίπτουν τας χείρας
τους κι έχουν δηµιουργήσει µια κατάσταση µε µηδενικά δικαιώ-
µατα των αναπληρωτών. Μάλιστα, ο προϊστάµενος πρωτοβάθ-
µιας εκπαίδευσης, ο κ. Μπελαδάκης, γνωστός και µη εξαιρετέος
για την αυταρχική συµπεριφορά, τον εκφοβιστικό του λόγο και
τις αντιδηµοκρατικές µεθοδεύσεις του έλεγε µε κυνικό τρόπο και
εκ του ασφαλούς «Θα εφαρµόσω τον νόµο. Αλλάξτε τον νόµο
και εγώ θα τον εφαρµόσω», γνωρίζοντας την άρνηση της Κυβέρ-
νησης της Νέας Δηµοκρατίας στην οποία ανήκει -στο κόµµα της
Νέας Δηµοκρατίας ανήκει- να εξισώσει τις άδειες των αναπλη-
ρωτών εκπαιδευτικών µε τις άδειες των µονίµων συναδέλφων
τους και πολύ περισσότερο να τους µονιµοποιήσει. 

Ο κ. Μπελαδάκης µάλιστα έφτασε στο σηµείο να µου απαγο-
ρεύσει την είσοδο στο 5ο Δηµοτικό Σχολείο Ηρακλείου, εµένα
προσωπικά ως Βουλευτή σε µία προσπάθεια φίµωσης του ίδιου
του ΚΚΕ και περιορισµού της πολιτικής του δράσης. Γιατί; Διότι
θέλαµε να συζητήσουµε τα προβλήµατα του σχολείου και των

εκπαιδευτικών στο όποιο σχολείο εργάζεται η αναπληρώτρια µε
την επαπειλούµενη δίδυµη κύηση. Έκανε χρήση της απαράδε-
κτης και αυταρχικής υπουργικής απόφασης του 1985 επί κυβέρ-
νησης ΠΑΣΟΚ για απαγόρευση οµιλιών πολιτικού περιεχοµένου
στον χώρο του σχολείου, απόφαση που διατήρησε και ο ΣΥΡΙΖΑ
ως κυβέρνηση και σήµερα επικαλείται η Νέα Δηµοκρατία για να
περιορίσει τη δράση του ΚΚΕ. 

Σε κάθε προσπάθεια, η άρνηση της Κυβέρνησης για λύση, κα-
λυπτόµενη πίσω από τη νοµοθεσία, είναι ενέργεια ανάλγητη,
βάρβαρη, που βάζει την έγκυο εκπαιδευτικό σε µεγάλο κίνδυνο
καθηµερινά εκβιάζοντας την είτε να διακινδυνεύσει την υγεία της
και την κύηση, είτε να µπει σε άδεια άνευ αποδοχών χωρίς να τα
βγάζει οικονοµικά πέρα, σε µια περίοδο που η ακρίβεια σπάει
κόκκαλα, είτε να παραιτηθεί έχοντας παράλληλη ποινή για τα
επόµενα δύο χρόνια. Το περιστατικό αυτό αναδεικνύει ξανά τις
απαράδεκτες εργασιακές σχέσεις και συνθήκες µε βάση τις
οποίες εργάζονται οι αναπληρωτές εκπαιδευτικοί που οι Κυβερ-
νήσεις διαχρονικά τους αντιµετωπίζουν ως εργαζόµενους δεύ-
τερης κατηγορίας, φτηνούς, αναλώσιµους και χωρίς δικαιώµατα. 

Σας ρωτάµε, λοιπόν, κυρία Υπουργέ, ποια µέτρα προτίθεται να
πάρει η Κυβέρνηση ώστε να δοθεί άµεσα άδεια µε εξασφαλι-
σµένα όλα τα δικαιώµατα στην αναπληρώτρια εκπαιδευτικό µε
δίδυµη επαπειλούµενη κύηση γιατί κάθε µέρα που περνά υπάρχει
κίνδυνος για την υγεία της ίδιας και των δίδυµων µωρών της. Και
τέλος, να εξισωθούν οι άδειες των αναπληρωτών εκπαιδευτικών
µε τις άδειες των µονίµων συναδέλφων τους, πράγµα που απαι-
τεί την κατάργηση του νοµοθετικού πλαισίου που διέπει σήµερα
τις άδειες των αναπληρωτών και την υπαγωγή τους στη νοµοθε-
σία που διέπει τις άδειες των µονίµων εκπαιδευτικών. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Συντυχάκη. 
Τον λόγο έχει η Υπουργός, κ. Μακρή.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς θα ήθελα να πω στον συνάδελφο για τον αφορισµό

του ότι αποκλείεται το ΚΚΕ και φιµώνεται ότι θα µπορούσε πριν
κάνει την καταγγελία να ρωτήσει τον παριστάµενο κ. Δελή αν
ισχύει αυτό και αν όντως έτσι συµπεριφέρεται η Κυβέρνηση και
το Υπουργείο µας.

Σε ό,τι αφορά την ερώτησή σας εάν εννοείτε αν διαπραγµα-
τευόµαστε ως Υπουργείο ή µε τα άλλα αρµόδια Υπουργεία την
αλλαγή του νόµου περί αδειών, δηλαδή, της εργατικής νοµοθε-
σίας θα σας απαντούσα «όχι» και θα µπορούσε τελειώσει εκεί η
απάντηση. Θέλω όµως να σας πω ότι το θέµα το οποίο θίγετε
είναι εξαιρετικά ευαίσθητο. 

Πράγµατι µία εκπαιδευτικός είτε µόνιµη είτε αναπληρώτρια,
όταν κυοφορεί και χρειάζεται να αναρρώσει δικαιούται να πάρει
αναρρωτική άδεια. Είναι αυτή η αναρρωτική άδεια που περιλαµ-
βάνει και την επαπειλούµενη κύηση για την οποία µε ρωτάτε. Τι
ισχύει στον Υπαλληλικό Κώδικα; Οι µόνιµοι εκπαιδευτικοί, όπως
ισχύει για όλους τους δηµοσίους υπαλλήλους µπορούν να πά-
ρουν αναρρωτική άδεια µε αποδοχές τόσων µηνών όσο και τα
έτη της υπηρεσίας αφού βεβαίως αφαιρεθούν οι αναρρωτικές
άδειες που έχουν πάρει κατά την προηγούµενη πενταετία. Οι
αναπληρωτές εκπαιδευτικοί έχουν άλλο νοµικό καθεστώς. Παρέ-
χουν εργασία ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου και έχουν τις
ίδιες διατάξεις µε όλες τις κατηγορίες των υπαλλήλων που έχουν
µε το δηµόσιο σύµβαση εργασίας ορισµένου χρόνου. Όταν συν-
τρέχει, λοιπόν, σπουδαίος λόγος, σύµφωνα µε τα άρθρα 657 και
58 του Αστικού Κώδικα, που εµποδίζει χωρίς υπαιτιότητα του ερ-
γαζοµένου την παροχή εργασίας, τότε µπορεί να πάρει αναρρω-
τική άδεια µετ’ αποδοχών. Εάν ο σπουδαίος λόγος ή το εµπόδιο
για την παροχή εργασίας παρουσιαστεί έναν χρόνο µετά την
έναρξη της σύµβασης η άδεια διαρκεί ένα µήνα, αν είναι λιγό-
τερο από έναν χρόνο διαρκεί δεκαπέντε µέρες. Άρα, λοιπόν,
στους αναπληρωτές εκπαιδευτικούς οι οποίοι προσλαµβάνονται
η σύµβασή τους έχει διάρκεια όση και το διδακτικό έτος. Δη-
λαδή, από τον Σεπτέµβριο µέχρι τον Ιούνιο, η αναρρωτική άδεια
είναι δεκαπέντε ηµέρες. 

Επί της συγκεκριµένης περίπτωσης και µε βάση τα στοιχεία
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που έχει η αρµόδια υπηρεσία θέλω να σας πω εδώ παρενθετικά,
κύριε συνάδελφε, ότι καταγράφω τα όσα είπατε για τον διευ-
θυντή της πρωτοβάθµιας. Αν σας άκουσα καλά είπατε ότι ανήκει
στη Νέα Δηµοκρατία. Εµείς δεν το γνωρίζουµε και ποτέ δεν κα-
τηγοριοποιούµε τους υπαλλήλους µε βάση το που ανήκουν.
Απορώ πως το γνωρίζετε εσείς και γιατί θεωρείτε και σκόπιµο να
το αναφέρετε. Με απόλυτη ειλικρίνεια σας λέω ότι δεν το ξέ-
ρουµε και δεν µας ενδιαφέρει. 

Η εκπαιδευτικός για την οποία µε ρωτάτε, κύριε συνάδελφε,
δεν έκανε ποτέ αίτηση να της χορηγηθεί δεκαπενθήµερη αναρ-
ρωτική άδεια µετ’ αποδοχών την οποία πράγµατι δικαιούται.
Μπορούσε, δηλαδή και δεν το έπραξε µέχρι αυτή τη στιγµή την
οποία µιλούµε και σας απαντώ στην ερώτησή σας. Προφανώς -
αυτή είναι δική µου εκτίµηση- είναι απολύτως σεβαστή επιλογή
της να µην ζητήσει την άδεια γιατί αν την πάρει µε την άδεια µη-
τρότητας αυτές τις δεκαπέντε µέρες έχει πλήρεις αποδοχές. Δια-
φορετικά θα έχει µειωµένες. Αλλά αυτό είναι δικό της δικαίωµα.
Το ασκεί όπως εκείνη νοµίζει. Δεν παύει όµως να υπάρχει το
πραγµατικό γεγονός ότι δεν το έχει ασκήσει. 

Οποτεδήποτε, έχει πληροφορία το Υπουργείο µας και είναι
ακριβής, έχει ζητήσει άδεια της έχει χορηγηθεί αµέσως. Έχει
πάρει µέχρι τώρα επταήµερη ειδική άδεια µετ’ αποδοχών, διή-
µερη άδεια ειδική µετ’ αποδοχών. Καµµία άλλη άδεια δεν έχει ζη-
τήσει. Έχει όµως τη µεγαλύτερη δυνατή στήριξη από τις
διευθύνσεις και όλο το διδακτικό προσωπικό. Στο σχολείο ανα-
φοράς της έχει απαλλαγεί από την υποχρέωση της εφηµερίας
και ορθά. Δε γίνεται χατίρι. Αυτή είναι η επιβεβληµένη συµπερι-
φορά που πρέπει να υπάρχει σε τέτοιες περιπτώσεις. Εκτός από
τις αναρρωτικές άδειες προβλέπονται και επταήµερες άδειες κα-
νονικής άδειας τις οποίες επίσης δεν έχει ζητήσει. Και βεβαίως
να ξέρετε και θα ελεγχθεί γι’ αυτό αν δεν το πράξει ή αν το πρά-
ξει ή αν ζητήσει την άδεια για την οποία και εσείς µας ρωτάτε εν-
νοείται ότι την δικαιούται και θα την πάρει αµέσως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την
κυρία Υπουργό. 

Τον λόγο έχει ο κ. Συντυχάκης για τη δευτερολογία του. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κυρία Υπουργέ, ο προϊστάµε-

νος της Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης Ηρακλείου είναι γνωστός
συνδικαλιστής της Νέας Δηµοκρατίας. Δεν χρειάζεται να κά-
νουµε κουβέντα περί αυτού. Είναι γνωστό. 

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού): Δεν σας λέω ψέµατα. Δεν το ξέρω. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Είναι γνωστός για τη σχέση του
µε τη Νέα Δηµοκρατία. Όπως επίσης είναι γνωστός, τελευταία
µάλιστα, µε τη συνδικαλιστική δίωξη εκπαιδευτικού η οποία δι-
καιώθηκε κάτω από την κατακραυγή εκπαιδευτικών επειδή υπε-
ρασπίστηκε τον σύλλογο διδασκόντων του σχολείου και τις
ειληµµένες οµόφωνες αποφάσεις σχετικά µε την αξιολόγηση
σχολικής µονάδας. Είναι επαναλαµβανόµενα τα φαινόµενα αυτά.
Πάρτε µέτρα. Ιδού η Ρόδος, ιδού και το πήδηµα. Την υπουργική
απόφαση του 1985 που απαγορεύει την είσοδο πολιτικών προ-
σώπων και Βουλευτών στα σχολεία, καταργήστε την. 

Να βάλουµε τα πράγµατα σε µια σειρά. Τι προβλέπουν οι απα-
ράδεκτοι εργατικοί όροι εργασίας των αναπληρωτών: Δεκαπέντε
µέρες αναρρωτική και µάλιστα εφόσον ο αναπληρωτής έχει συµ-
πληρώσει δέκα µέρες εργασίας. Δηλαδή, αν συµβεί οτιδήποτε
τις πρώτες δέκα µέρες της σύµβασης δεν δικαιούται απολύτως
τίποτα. Και από αυτές τις δεκαπέντε ηµέρες, για τις τρεις πρώτες
ηµέρες αναρρωτικής άδειας, οι αναπληρωτές εκπαιδευτικοί πλη-
ρώνονται µόνο το µισό ηµεροµίσθιο. Τόσο µεγάλη γενναιοδωρία.
Και από πάνω στο τέλος της σχολικής χρονιάς για κάθε ηµέρα
κανονικής άδειας που έχει λάβει ο αναπληρωτής ή η αναπληρώ-
τρια αφαιρείται ένα ηµεροµίσθιο από την αποζηµίωση µη ληφθεί-
σας άδειας. Η µη ληφθείσα άδεια είναι ένα επίδοµα που
υπολογίζεται σε δύο ηµεροµίσθια ανά µήνα και είναι απολύτως
αναγκαίο για έναν αναπληρωτή τους καλοκαιρινούς µήνες δεδο-
µένου και των καθυστερήσεων της ΔΥΠΑ στην καταβολή του επι-
δόµατος ανεργίας. Δηλαδή, στην περίπτωση επαπειλούµενης
κύησης η αρχικά τρίδυµη και στη συνέχεια δίδυµη κύηση θεω-
ρείται εξ ορισµού επαπειλούµενη κύηση. Δεν υπάρχει καµµία
πρόβλεψη παροχής αναρρωτικής άδειας για τη συµβασιούχο εκ-

παιδευτικό όπως είναι στις εργαζόµενες µε µόνιµη εργασιακή
σχέση. 

Τι µπορεί να κάνει µία αναπληρώτρια σε περίπτωση επαπει-
λούµενης κύησης; Οι επιλογές της είναι η χρήση των δεκαπέντε
ηµερών αναρρωτικής άδειας και των επτά ηµερών κανονικής
άδειας. Τόση είναι όλη η κανονική άδεια µε αποδοχές που δι-
καιούνται οι αναπληρωτές κατ’ έτος. Συνολικά, δηλαδή, είκοσι
δύο ηµέρες άδεια. Τι άλλες επιλογές έχει; Χρήση, επιπλέον, δύο
ηµερών τον µήνα τα ηµεροµίσθια των οποίων αφαιρούνται από
το επίδοµα του καλοκαιριού ή άδεια άνευ αποδοχών. Και τέλος
παραίτηση, άρα διετής ποινή, δεν µπορεί να προσληφθεί την τρέ-
χουσα και την επόµενη εκπαιδευτική χρονιά. Αυτή είναι η προ-
στασία της µητρότητας που έχετε νοµοθετήσει όλες οι
Κυβερνήσεις για τους συµβασιούχους. Βέβαια τώρα τι σας λέω
αφού άλλωστε τα µέτρα προστασίας της µητρότητας τα θεω-
ρείτε κόστος για το κράτος και την καπιταλιστική εργοδοσία.

Η Διεύθυνση Πρωτοβάθµιας του Ηρακλείου, για να µαζέψει τα
ασυµµάζευτα, απαντά ότι «µέχρι σήµερα η αναπληρώτρια δεν
έχει αιτηθεί καµµία άλλη άδεια», τη στιγµή που η εκπαιδευτικός
δικαιούται όλες κι όλες 20,5 ηµέρες άδεια µε αποδοχές. Βρίσκε-
ται αυτή τη στιγµή στον 6ο µήνα της κύησης -βρισκόταν στο 4ο

και 5ο όταν έγινε η παρέµβαση µε το σωµατείο της στην Διεύ-
θυνση Πρωτοβάθµιας- οπότε η όποια λήψη άδειας τότε θα στε-
ρούσε τη δυνατότητα χρήσης της σε πιο προχωρηµένο στάδιο
της εγκυµοσύνης και σε πιθανές επιπλοκές, όπως και έγινε. Ο
γιατρός, για παράδειγµα, της έχει συστήσει λίγο έως καθόλου
περπάτηµα, πολλή προσοχή και διάφορες άλλες οδηγίες. Αν είχε
ήδη κάνει χρήση της άδειάς της, τι θα έπρεπε να κάνει στη συ-
νέχεια; Να πάρει άνευ αποδοχών άδεια. Και πώς θα ζήσει αυτή
η εκπαιδευτικός; Με επιπλέον δεδοµένο ότι η αναπληρώτρια
προέβη σε εξωσωµατική µε τεράστιο κόστος, για το οποίο δεν
υπάρχει καµµία παροχή από το κράτος, οπότε το όποιο χαµένο
µεροκάµατο είναι πρόβληµα για την ίδια και την οικογένειά της
και έχει ακόµα ένα παιδάκι. 

Μας λέει ακόµα η Πρωτοβάθµια του Ηρακλείου ότι η εκπαι-
δευτικός υπηρετεί σε δύο σχολεία της πόλης του Ηρακλείου, στα
οποία τυγχάνει της µεγαλύτερης δυνατής στήριξης, εξυπηρέτη-
σης από τις διευθύνσεις, από το διδακτικό προσωπικό, στο σχο-
λείο αναφοράς που είναι, επίσης, έχει απαλλαγεί από την
εφηµερία, κατόπιν οµόφωνης απόφασης του συλλόγου διδα-
σκόντων -το είπατε και εσείς προηγουµένως. Αυτό, όµως, λέγε-
ται συναδελφική αλληλεγγύη, έγνοια των συναδέλφων στην
αναπληρώτρια. Αυτό δεν αποτελεί κρατική στήριξη, όµως, κυρία
Υπουργέ. Η έλλειψη κάθε διάθεσης της πρωτοβάθµιας να βρεθεί
λύση, ο κυνικός τρόπος αντιµετώπισης, η άρνηση να αλλάξει τις
συνθήκες εργασίας της εργαζόµενης για να µην εκτίθεται σε κιν-
δύνους -άλλες ασθένειες, ατυχήµατα στο διάλειµµα κ.λπ.- θα
µπορούσαµε να πούµε ότι συνιστά λιγότερο ευνοϊκή µεταχείριση
γυναικών λόγω εγκυµοσύνης ή µητρότητας, άρα διάκριση,
ακόµα και µε αυτή την κουτσουρεµένη ισχύουσα νοµοθεσία,
σύµφωνα µε τα προεδρικά διατάγµατα, συγκεκριµένα το 176 του
1997 στο άρθρο 5. 

Κλείνοντας, υπογραµµίζουµε ότι όλα τα παραπάνω αποτελούν
απόδειξη των απαράδεκτων όρων εργασίας που ισχύουν για ένα
πολύ µεγάλο µέρος των εκπαιδευτικών σήµερα, περίπου πενήντα
χιλιάδες συµβασιούχοι, που όχι µόνο απολύονται κάθε χρόνο, όχι
µόνο δεν γνωρίζουν αν και πού θα εργαστούν την επόµενη σχο-
λική χρονιά, αλλά δεν δικαιούνται τελικά ούτε καν να αρρωστή-
σουν ή να γίνουν µητέρες. 

Απ’ ό,τι φαίνεται το βαρέλι της εκµετάλλευσης δεν έχει πάτο,
κυρία Υπουργέ. Πρόκειται για ένα ζήτηµα που επηρεάζει δραµα-
τικά, όχι µόνο τις συνθήκες εργασίας, αλλά και την ίδια την παι-
δαγωγική διαδικασία, το δικαίωµα στη µόρφωση των µαθητών
και των µαθητριών. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
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την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και
τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Δηµοτικό Σχολείο Ιαλυσού
Ρόδου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει η Υπουργός, η κ. Μακρή.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ και πάλι, κύριε Πρόεδρε.
Κοιτάξτε, κύριε συνάδελφε, εγώ παγίως, απαντώντας σε ερω-

τήσεις εδώ, αποφεύγω να κάνω ιδεολογικές αναλύσεις. Απαντώ
στα ερωτήµατα τα οποία µου βάζουν οι συνάδελφοι µε όσο µε-
γαλύτερη ακρίβεια και ειλικρίνεια. Αυτή είναι και η υποχρέωσή
µου. Γιατί µετά υπάρχουν και διάφορα θέµατα που δεν είναι µόνο
της αρµοδιότητας του Υπουργείου Παιδείας, για τα οποία αντι-
λαµβάνεστε δεν είναι και ο χώρος να δώσω απαντήσεις.

Σε ό,τι αφορά το θέµα για το οποίο συζητούµε: Είναι, πράγ-
µατι, ένα πολύ ευαίσθητο θέµα. Και εγώ η ίδια ως µητέρα και για-
γιά, καταλαβαίνετε ότι, αντιλαµβάνοµαι και τη δυσκολία την
οποία έχει η εκπαιδευτικός. Σας το είπα και εγώ ότι δεν έκανε
χρήση της αδείας της. Το να πάρει την άδεια αυτή είναι δικό της
δικαίωµα. Η ίδια εκτιµά πώς πρέπει να λειτουργήσει και τι πρέπει
να πράξει. Αυτό δεν σηµαίνει ότι δεν υπάρχει δυνατότητα. 

Σε ό,τι αφορά την αντίδραση την οποία έχει η εκπαιδευτική
κοινότητα, οι συνάδελφοί της, το σωµατείο της, ο διευθυντής της
πρωτοβάθµιας, καλώς κάνουν και την έχουν. Και το ότι υπάρχει
αυτό το περιθώριο, µε αυτόν τον τρόπο, να στηρίξουν µια γυ-
ναίκα η οποία θέλει να ξαναγίνει µητέρα, δείχνει και την ευαισθη-
σία των εκπαιδευτικών. 

Και θα µου επιτρέψετε να σας πω εδώ, χωρίς καµµία διάθεση
αντιπαράθεσης, ότι δεν είναι ωραίο να κατηγοριοποιούµε τους
εκπαιδευτικούς µε βάση τις πολιτικές τους προτιµήσεις. Εγώ ει-
λικρινέστατα -και νοµίζω όσοι µε γνωρίζετε, πιστεύετε ότι έτσι
είναι- δεν γνώριζα τη δική του προέλευση, δεν τη δαιµονοποιώ,
δεν θα τη δαιµονοποιούσα αν ανήκε σε οποιοδήποτε κόµµα -και
στο Κοµµουνιστικό Κόµµα- σέβοµαι τις επιλογές τους και το γε-
γονός ότι εφάρµοσε τις διαδικασίες αξιολόγησης, δείχνει ακρι-
βώς ότι πρέπει να εφαρµόζει τον νόµο, όπως και στην περίπτωση
για την οποία µας ελέγχετε. 

Λέω λοιπόν ότι, σε ό,τι αφορά τους αναπληρωτές εκπαιδευτι-
κούς, έχουν δικαιώµατα, έχουν υποχρεώσεις, πρέπει να τα
ασκούν, πρέπει να προβλέπονται. Θα ήθελα παρακαλώ, αποστα-
σιοποιούµενη από αυτή την ευαίσθητη περίπτωση, να σας πω και
την άλλη παράµετρο, ότι οι εκπαιδευτικοί αναπληρωτές τοποθε-
τούνται στις θέσεις τους µε βάση τις δηλώσεις προτίµησης και
τα µόρια. Γνωρίζουν πολύ καλά τα εργασιακά περιθώρια και τι
προβλέπει η νοµοθεσία. Πάντοτε πρέπει να λαµβάνουµε υπ’ όψιν
και την παράµετρο της εκπαίδευσης. Πρέπει και τα παιδιά αυτά
να εκπαιδευτούν. Βεβαίως να κάνουν χρήση της άδειας και βε-
βαίως να προστατευτούν σε αυτές τις περιπτώσεις, αλλά µία πα-
ράµετρος η οποία, ίσως, σε αυτή την περίπτωση δεν θα έπρεπε
καν να ειπωθεί, ότι και τα παιδιά έχουν δικαίωµα να έχουν εκπαι-
δευτικό που να τα διδάσκει, καλό είναι να λαµβάνεται υπ’ όψιν. 

Επειδή και εσείς αναλύσατε τη νοµοθεσία, δεν νοµίζω ότι
υπάρχει λόγος, κύριε Πρόεδρε, να επιµείνω στο τι προβλέπει.
Αυτές οι διατάξεις υπάρχουν, αυτές οι διατάξεις προβλέπονται
και µε κάποιες ιδιαιτερότητες και εξαιρετικές πρόνοιες για τους
εκπαιδευτικούς. 

Σε ό,τι χρειάζεται για την εν λόγω περίπτωση, είµαι σίγουρη
ότι όταν τα δικαιώµατά της τα ασκήσει, όπως εκείνη κρίνει ότι
είναι σκόπιµο, θα έχει την άµεση, τη γρήγορη και επιβεβληµένη
αντίδραση, δηλαδή, τη χορήγηση άδειας από την πλευρά της δι-
εύθυνσης.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε την κυρία Υπουργό.
Συνεχίζουµε τώρα µε την πρώτη, µε αριθµό 779/29-2-2024 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Δράµας της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ.
Αναστασίου Νικολαϊδη προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευ-
µάτων και Αθλητισµού µε θέµα: «Έντονη ανησυχία των φοιτητών

του Τµήµατος Αγροτικής Βιοτεχνολογίας και Οινολογίας µε έδρα
τη Δράµα για την υποστελέχωση του ακαδηµαϊκού προσωπικού». 

Παρακαλώ, κύριε Νικολαΐδη, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, συζητήθηκε πριν από σύντοµο χρονικό διά-

στηµα επίκαιρη ερώτησή µου σχετικά µε το µέλλον των πανεπι-
στηµιακών τµηµάτων µε έδρα τη Δράµα και µάλιστα ήσασταν
εσείς που προσωπικά µού απαντήσατε από πλευράς Υπουργείου
Παιδείας. 

Σήµερα, σε λίγη ώρα ξεκινά στην Ολοµέλεια η συζήτηση του
νοµοσχεδίου του Υπουργείου Παιδείας, το οποίο περιλαµβάνει
σηµαντικές αλλαγές για τα τµήµατα της Δράµας. 

Θέλω να γίνει αντιληπτό από τη µεριά σας ότι για τα δύο πα-
νεπιστηµιακά τµήµατα της Δράµας, πέρα από το αν θα υπάγον-
ται στο Δηµοκρίτειο ή στο ΔιΠαΕ, το µείζον θέµα είναι να
ληφθούν οι πρωτοβουλίες για την ευρύτερη αναβάθµισή τους.
Και αυτό µπορεί να συµβεί µε προσλήψεις πανεπιστηµιακού προ-
σωπικού, µε προµήθεια επιστηµονικού εξοπλισµού, µε τη συντή-
ρηση και βελτίωση των κτηριακών υποδοµών, µε τη δηµιουργία
εστιών και εστιατορίου. 

Μένοντας, λοιπόν, στο ζήτηµα του προσωπικού, το οποίο είναι
και το αντικείµενο της ερώτησης, προκαλεί πραγµατικά έντονο
προβληµατισµό το γεγονός ότι ένα πανεπιστηµιακό τµήµα λει-
τουργεί µε ένα και δύο µέλη ΔΕΠ. Δεν µπορεί οι φοιτητές να
αγωνιούν για το αν θα πάρουν το πτυχίο τους, καθώς δεν γνωρί-
ζουν αν θα υπάρχουν καθηγητές για να κάνουν τα µαθήµατα που
απαιτούνται. 

Κυρία Υπουργέ, απαιτούνται σηµαντικές πρωτοβουλίες από
πλευράς Κυβέρνησης για να πραγµατοποιηθούν οι αναγκαίες
προσλήψεις επιστηµονικού προσωπικού. Αυτό θα ήταν µια πραγ-
µατική µεταρρύθµιση στο χώρο της παιδείας και απόδειξη ότι εν-
διαφέρεστε για την πανεπιστηµιακή εκπαίδευση της χώρας µας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Νικολαΐδη.
Η Υπουργός, η κ. Μακρή, έχει τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, πράγµατι, το συζητήσαµε το θέµα αυτό και

σε προηγούµενη ερώτησή σας, τώρα είναι λίγο πιο ειδικό και επί
πιο ειδικού ερωτήµατος, θα απαντήσω, αφού σας εξηγήσω -σας
επαναλάβω, µάλλον, γιατί είµαι σίγουρη ότι το γνωρίζετε- πώς
είναι η διαδικασία για την πρόσληψη µελών διδακτικού προσω-
πικού. 

Εισηγείται ο Πρόεδρος κάθε τµήµατος τις ανάγκες που υπάρ-
χουν µεταξύ άλλων και σε ανθρώπινο δυναµικό, στη συνέλευση
του τµήµατος. Εν συνεχεία, η συνέλευση αποφασίζει, υποβάλλει
στην κοσµητεία της σχολής τον ετήσιο προγραµµατισµό προσ-
λήψεων µελών ΔΕΠ, µε βάση τις εκπαιδευτικές και ερευνητικές
ανάγκες του τµήµατος, κοινοποιείται η απόφαση στη Σύγκλητο,
παίρνει την έγκριση της Συγκλήτου -η οποία καταρτίζει και τον
ετήσιο προγραµµατισµό των προσλήψεων- υποβάλλεται στη συ-
νέχεια στο Υπουργείο και ο ετήσιος προγραµµατισµός των προσ-
λήψεων στα ΑΕΙ προκύπτει και µετά από πράξη του Υπουργικού
Συµβουλίου. 

Σε ό,τι αφορά τους εντεταλµένους διδάσκοντες, υπάρχει πρό-
βλεψη του άρθρου 173 στο ν.4957/2022 όπου και εκεί εκδίδεται
προκήρυξη, επιλέγονται επιστήµονες -µε τα ελάχιστα προσόντα,
κάτοχοι διδακτορικού και άλλα τα οποία περιλαµβάνονται στην
προκήρυξη- συγχρηµατοδοτούνται µέσω του ΕΣΠΑ και επιλέγε-
ται να δουλέψουν µε καθεστώς πλήρους ή µερικής απασχόλη-
σης. Άρα, λοιπόν, κάθε ανώτατο εκπαιδευτικό ίδρυµα, έχοντας
το αυτοδιοίκητο, καθορίζει τον αριθµό και τη βαθµίδα των µελών
που θα προσλάβει. Η καταγραφή των κενών θέσεων καταχωρί-
ζεται στην πλατφόρµα απογραφής του Υπουργείου Εσωτερικών
και το Υπουργείο το δικό µας -το Υπουργείο Παιδείας- ζητάει τη
γνώµη της ΕΘΑΑΕ, που µε αντικειµενικά κριτήρια κατανέµει τις
θέσεις.

Σε ό,τι αφορά το τµήµα για το οποίο ερωτάτε, της Αγροτικής
Βιοτεχνολογίας - Οινολογίας της Σχολής Γεωτεχνικών Επιστηµών
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που έχει έδρα τη Δράµα, αυτό ανήκει τώρα στο Διεθνές Πανεπι-
στήµιο της Ελλάδος. 

Θα σας αναφέρω τα στοιχεία και τις θέσεις των µελών ΔΕΠ
και εντεταλµένων διδασκόντων από το 2019 µέχρι σήµερα: Για
το έτος 2019 - 2020, είκοσι οκτώ θέσεις. Για τα έτη 2020 - 2023
εξήντα τρεις θέσεις. Για την πρόσληψη έκτακτου εκπαιδευτικού
προσωπικού, εξήντα τρεις δόθηκαν στο ΔιΠαΕ και για εντεταλ-
µένους διδάσκοντες σαράντα δύο δόθηκαν στο ΔιΠαΕ. Ό,τι πρό-
τεινε το ανώτατο συµβούλιο για το 2024 της ΕΘΑΑΕ, δηλαδή
δεκαεννέα θέσεις, εγκρίθηκαν όλες από το Υπουργείο µας. Επί-
σης, για το έτος 2023 - 2024 εγκρίθηκαν δεκαεννέα θέσεις στο
ΔιΠαΕ και δώδεκα θέσεις στο ΔΠΘ για τις θέσεις εντεταλµένων
διδασκόντων. 

Περισσότερες λεπτοµέρειες, καθώς και ποια είναι η τύχη της
προκήρυξης για τους εντεταλµένους διδάσκοντες, θα αναφέρω
στη δευτερολογία µου, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την
κυρία Υπουργό. 

Παρακαλώ, κύριε Νικολαΐδη, έχετε τον λόγο για τη δευτερο-
λογία σας.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κυρία Υπουργέ, θα πρέπει να γίνει αντιληπτό ότι όλες οι πε-
ριοχές της Ελλάδας δεν είναι ίδιες και δεν αποτελεί ισοτιµία και
δικαιοσύνη να αντιµετωπίζονται οριζόντια µε τον ίδιο τρόπο.
Υπάρχουν περιοχές, όπως είναι ο τόπος µου, η Δράµα, που χρει-
άζονται ειδική µέριµνα από πλευράς πολιτείας για να µπορέσουν
να καλύψουν τις τεράστιες ανισότητες που έχουν δηµιουργηθεί.
Γι’ αυτό και θα πρέπει να υπάρξουν σοβαρά κίνητρα, έτσι ώστε
οι θέσεις που προκηρύσσονται και αφορούν τα πανεπιστηµιακά
τµήµατα της Δράµας να καλύπτονται. Το ίδιο ακριβώς, κυρία
Υπουργέ, θα πρέπει να συµβεί και στον τοµέα της υγείας για να
µην µένουν κενές θέσεις ιατρικού προσωπικού που τόσο ανάγκη
το έχει ο τόπος. 

Κυρία Υπουργέ, χρειάζονται κίνητρα. Αυτός είναι ο µοναδικός
τρόπος που µπορεί να δώσει λύσεις σε σηµαντικά προβλήµατα
που έχουν να κάνουν µε προσλήψεις σε ορεινές, δύσκολα προ-
σεγγίσιµες, αποκοµµένες, µακριά από τα µεγάλα αστικά κέντρα,
µειονοτικές περιοχές από νοµούς, όπως είναι ο νοµός µου, που
δεν έχουν δρόµο πρόσβασης. Θα το επαναλαµβάνω για όσο βρί-
σκοµαι εδώ: Ένας νοµός που δεν έχει δρόµο πρόσβασης. 

Πώς περιµένετε, κυρία Υπουργέ, να έρθει ένας εκπαιδευτικός,
ένας γιατρός, σε έναν νοµό, στον οποίο δεν ξέρει πότε θα φτάσει
-και αν θα φτάσει; 

Εξετάστε το ζήτηµα µε τη σοβαρότητα που απαιτείται και
δώστε τα αναγκαία κίνητρα για τις προσλήψεις πανεπιστηµιακού
προσωπικού.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Νικολαΐδη.
Τον λόγο έχει η Υπουργός, η κυρία Μακρή.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Κύριε συνάδελφε, νοµίζω ότι είναι λίγο άδικο να
λέτε τώρα -και µάλιστα επειδή παρακολουθήσετε και τις συνε-
δριάσεις της Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων- ότι τα πανε-
πιστήµια αντιµετωπίζονται όλα οριζόντια. 

Ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι στο νοµοσχέδιο, το οποίο θα συ-
ζητήσουµε αµέσως µετά τον κοινοβουλευτικό έλεγχο, υπάρχει
ειδική πρόνοια για το Πανεπιστήµιο της Θράκης, επιβεβληµένη
και, κατ’ επέκταση, αυτό θα βοηθήσει και για εθνικούς, αλλά και
για αµιγώς εκπαιδευτικούς λόγους. Ενισχύεται µε προσωπικό, µε
τµήµατα, ενισχύεται σε υποδοµές, η ένταξη του ΔιΠαΕ στο Δη-
µοκρίτειο Πανεπιστήµιο Θράκης ενίσχυση είναι για το Πανεπι-
στήµιο αυτό και σε προσωπικό, το καταλαβαίνετε. Όχι, δεν
περίµενα αυτή την αντίδραση, αλλά νοµίζω πως ήταν άδικη η πα-
ρατήρηση και ανακριβής ότι οριζόντια τα αντιµετωπίζουµε τα θέ-
µατα. Κάθε άλλο. 

Και µιλούµε και για ένα πανεπιστήµιο το οποίο έχει κερδίσει
την εκτίµηση σε ό,τι αφορά το εκπαιδευτικό και το ερευνητικό
του έργο. 

Το τµήµα για το οποίο µε ρωτάτε λειτουργεί από το 2019, είναι

µετεξέλιξη του Τµήµατος Οινολογίας - Τεχνολογίας Ποτών του
ΤΕΙ Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης, πενταετούς διάρκειας
-επειδή αναφερθήκατε και στους αποφοίτους και την αγωνία
τους- µε πλήρη επαγγελµατικά δικαιώµατα, ώστε να µπορούν να
γίνουν ιχθυολόγοι, γεωπόνοι, δασολόγοι και εγγράφονται στο Γε-
ωτεχνικό Επιµελητήριο της Ελλάδας. 

Λοιπόν, τώρα µε το σχέδιο νόµου που θα εισαχθεί και θα είναι
νόµος του κράτους µετά την Παρασκευή: Το προσωπικό αυτού
του τµήµατος µεταφέρεται αυτοδίκαια στο Δηµοκρίτειο Πανεπι-
στήµιο της Θράκης, διατηρεί την ακαδηµαϊκή, την υπηρεσιακή
του κατάσταση, τα δικαιώµατα και τις υποχρεώσεις, αναγνωρί-
ζεται η προϋπηρεσία, οι κενές θέσεις του προσωπικού µεταφέ-
ρονται στο Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο της Θράκης, οι δια-
δικασίες εξέλιξης εκλογής, µονιµοποίησης, συνεχίζονται κανο-
νικά µε τα ίδια εκλεκτορικά Σώµατα. Οι πιστώσεις που προβλέ-
πονται για το ΔιΠαΕ θα µεταφερθούν στο Δηµοκρίτειο
Πανεπιστήµιο της Θράκης. Άρα δεν θίγεται κανείς -γιατί εκφρά-
ζετε και αυτή την αγωνία στην ερώτησή σας- όπως σας απάν-
τησα και την προηγούµενη φορά.

Σε ό,τι αφορά την έµπρακτη στήριξη την οποία ζητείτε -καλώς
την ζητείτε, κανείς δεν δαιµονοποιεί αυτή σας την ερώτηση, το
αντίθετο, δείχνει και ειλικρινές και έντονο το ενδιαφέρον- δεν το
µονοπωλείτε, καθώς υπάρχει και από την πλευρά του Υπουρ-
γείου. Η Σύγκλητος του Διεθνούς Πανεπιστηµίου της Ελλάδος
έδειξε την έµπρακτη στήριξη στο τµήµα αυτό και έχει εκδώσει
δύο αποφάσεις, για την κατανοµή του µέγιστου αριθµού θέσεων
εντεταλµένων διδασκόντων στο τµήµα αυτό για το οποίο µε ρω-
τάτε, σε σχέση µε τα άλλα τµήµατα του πανεπιστηµίου. 

Συγκεκριµένα: Με το πρόγραµµα Απόκτηση Ακαδηµαϊκής Δι-
δακτικής Εµπειρίας σε νέους επιστήµονες κατόχους διδακτορι-
κού 2023 - 2024 στο ΔιΠαΕ, υπάρχει εκεί κατανοµή του µέγιστου
αριθµού των θέσεων, επτά θέσεις στο Τµήµα Αγροτικής Βιοτε-
χνολογίας και Οινολογίας. 

Η πορεία, τώρα, αυτής της προκήρυξης: Τέσσερις θέσεις κη-
ρύχθηκαν άγονες. Η µία βρίσκεται στη διαδικασία ένστασης. Θα
επαναξιολογηθεί και ενδέχεται να καλυφθεί µε διδάσκοντα. Εκ-
δήλωσε ενδιαφέρον ένας µόνο υποψήφιος, δεν πληρούσε τις
προϋποθέσεις της προκήρυξης. Για µια θέση δεν υπήρχε καµµία
υποψηφιότητα και, για τις άλλες δύο η διαδικασία είναι σε εξέ-
λιξη, περιµένουµε τα οριστικά αποτελέσµατα και θα γίνει και νέα
προκήρυξη µε σκοπό την κάλυψη. Δηλαδή, το Υπουργείο εξα-
σφάλισε τις θέσεις και τώρα εναπόκειται να υπάρχει και το αντί-
στοιχο ενδιαφέρον. 

Πέραν αυτών -και µε αυτό ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε- η επι-
τελική δοµή ΕΣΠΑ του Υπουργείου µας έστειλε πρόσκληση στο
πρόγραµµα «Ανθρώπινο Δυναµικό και Κοινωνική Συνοχή για Συµ-
µετοχή» όπου µπορούν νέοι επιστήµονες, που έχουν διδακτο-
ρικό, να υποβάλουν αίτηση για να αποκτήσουν ακαδηµαϊκή
εµπειρία.

Και, κλείνοντας, θα σας αναφέρω ότι σε αυτό το τµήµα υπη-
ρετούν δύο µέλη ΔΕΠ στη βαθµίδα του επίκουρου καθηγητή και
είναι σε εξέλιξη η διαδικασία πλήρωσης, µέσω του εκλεκτορικού
σώµατος, άλλων δύο θέσεων, επίσης, για τη βαθµίδα του επίκου-
ρου καθηγητή.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την

κυρία Υπουργό.
Και ολοκληρώνουµε τον κύκλο των επίκαιρων ερωτήσεων µε

τη δεύτερη, µε αριθµό 793/4-3-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου, του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Ιωάννη Δελή προς
τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε θέµα:
«Να επαναπροσληφθούν οι απολυµένοι εκπαιδευτικοί και συνδι-
καλιστές από τα Εκπαιδευτήρια «Φρυγανιώτη» στη Θεσσαλο-
νίκη». 

Παρακαλώ, κύριε Δελή, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, µία ηµέρα ακριβώς πριν να λήξει η περσινή

σχολική χρονιά, δηλαδή, στις 29 Ιουνίου του 2023, δύο εκπαιδευ-
τικοί συνδικαλιστές οι οποίοι εργάζονταν στα ιδιωτικά Εκπαιδευ-
τήρια «Φρυγανιώτη» στη Θεσσαλονίκη, απολύθηκαν. Και µάλιστα,
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απολύθηκαν χωρίς καµµία προειδοποίηση, αφού υπάρχει αυτός
ο ν.4713 που ψήφισε η δική σας Κυβέρνηση, ένας νόµος ο οποίος
επιτρέπει στους σχολάρχες των ιδιωτικών σχολείων να απολύουν
εκπαιδευτικούς, χωρίς καµία υποχρέωση αιτιολόγησης της από-
λυσης στην αντίστοιχη διεύθυνση εκπαίδευσης.

Αυτή η διάταξη αυτού του νόµου, τα τελευταία τρία χρόνια
αξιοποιείται συνεχώς από τους ιδιοκτήτες των ιδιωτικών σχο-
λείων και αυτό, βέβαια, όπως καταλαβαίνετε, εντείνει την εργα-
σιακή επισφάλεια, αλλά και την περιπλάνηση στο συγκεκριµένο
κλάδο -επαναλαµβάνω, µιλάµε για σχολεία- και βέβαια, πολλές
φορές, όπως στη συγκεκριµένη περίπτωση των δύο εκπαιδευτι-
κών, οδηγεί ακόµη και στην ανατροπή του οικονοµικού προγραµ-
µατισµού των οικογενειών τους. 

Βέβαια, για να λέµε και όλη την αλήθεια, αυτές οι δύο συγκε-
κριµένες απολύσεις είχαν αιτία και µάλιστα πάρα πολύ συγκεκρι-
µένη. Και αυτή δεν ήταν άλλη από τη συµµετοχή αυτών των δύο
εργαζοµένων συνδικαλιστών στην πανελλαδική απεργία του περ-
σινού Μάρτη του 2023. Μία απεργία, που, όπως θυµόσαστε -
όπως θυµόµαστε όλοι- συγκλόνισε όλη τη χώρα. Σε µια απεργία
στην οποία καταγγέλθηκαν οι υπαίτιοι του εγκλήµατος των Τεµ-
πών µε τους πενήντα επτά νεκρούς. 

Μάλιστα -για να συµπληρώσω το ιστορικό της υπόθεσης- η δι-
οίκηση του συγκεκριµένου σχολείου, πριν τη συµµετοχή των δύο
εργαζοµένων στην απεργία, τους άσκησε και αφόρητες πιέσεις
προκειµένου να µην απεργήσουν. Ακόµη και µε τηλεφωνικές κλή-
σεις εκτός εργασίας, απειλώντας τους ανοιχτά ότι αν τυχόν το
κάνουν -αν τυχόν απεργήσουν, δηλαδή- και συµµετέχουν στην
κινητοποίηση, θα υπάρξουν συνέπειες. Όπερ και εγένετο, βέ-
βαια. 

Συνεπώς η απόλυσή τους -όπως καταλαβαίνετε, κυρία
Υπουργέ- δεν έχει καµία σχέση ούτε µε τα διδακτικά ούτε µε τα
εργασιακά τους καθήκοντα, στα οποία ήταν άψογοι, αλλά µο-
νάχα µε τη συνδικαλιστική τους στάση και τη συµµετοχή τους
στην απεργία. 

Αποδεικνύεται ότι η εργοδοσία είχε ελεύθερο το πεδίο. Αυτό
αποδεικνύεται, δυστυχώς και µε τον συγκεκριµένο νόµο, να απα-
γορεύει στην πράξη το απεργιακό δικαίωµα των εργαζοµένων,
το οποίο κατά τα άλλα είναι συνταγµατικά κατοχυρωµένο.

Γι’ αυτό σας ρωτάµε τι θα κάνετε, σε ποιες ενέργειες θα προ-
βείτε, έτσι ώστε να ανακληθούν, επιτέλους, αυτές οι δύο απολύ-
σεις των εκπαιδευτικών, να επιστρέψουν οι εκπαιδευτικοί -αυτοί
οι δάσκαλοι- στα σχολεία τους και στους µαθητές τους. Και, επι-
πλέον, ερωτάσθε πότε θα καταργήσετε αυτή τη διάταξη περί
αναιτιωδών απολύσεων στον ν.4713/2020. Σας καλούµε, πάντως,
να το κάνετε. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Δελή.
Τον λόγο έχει η κυρία Υπουργός, η κ. Μακρή.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ πολύ.
Σε ό,τι αφορά τις ενέργειες του Υπουργείου, θα σας απαντήσω

µε το τι ισχύει και τι περιθώρια έχει το Υπουργείο στα θέµατα
αυτά να παρέµβει. Η πρόσληψη, η απασχόληση, η λύση ή η ανά-
κληση της λύσης -γιατί αυτό είναι το οποίο ζητάτε, κύριε συνά-
δελφε- των εργασιακών σχέσεων των εκπαιδευτικών των
ιδιωτικών σχολείων δεν είναι αρµοδιότητα του Υπουργείου µας.
Αυτά ρυθµίζονται από την κοινή εργατική νοµοθεσία, µε την επι-
φύλαξη ειδικών διατάξεων για τους ιδιωτικούς εκπαιδευτικούς
και κανονίζονται και από τη σύµβαση που έχει υπογραφεί µεταξύ
εργαζοµένου και του εργοδότη του. 

Η αρµοδιότητα που έχει το Υπουργείο είναι να πάρει τη νοµο-
θετική πρωτοβουλία, να θεσπίσει τον νόµο, πράγµα το οποίο κά-
ναµε. Έχετε εκφράσει τις αντιρρήσεις σας. Θυµούµαι, βεβαίως,
και τη στάση του κόµµατος. Οι αντιρρήσεις αυτές δεν ακούστη-
καν πρώτη φορά εδώ σε αυτή την Αίθουσα. Είχαν ακουστεί και
κατά τη συζήτηση στην Ολοµέλεια.

Πράγµατι, ο ν.4713/2020 ψηφίστηκε στην περίοδο της πρώτης
τετραετίας της κυβέρνησης Μητσοτάκη. Ο σκοπός και ο στόχος
ήταν να υπάρχει ισορροπία στο πλαίσιο της ιδιωτικής εκπαίδευ-
σης µεταξύ του εργοδότη και των εργαζοµένων. Εξασφαλίζει τα

εργασιακά δικαιώµατα, σύµφωνα µε ό,τι προβλέπεται στην ερ-
γατική νοµοθεσία και προβλέφθηκε κάτι το οποίο δεν αναφέρεται
ποτέ από εκείνους οι οποίοι τον επικρίνουν. Οι συµβάσεις µεταξύ
εργοδοτών και ιδιωτικών εκπαιδευτικών είναι αορίστου χρόνου.
Μέχρι τότε υπήρχε η διετής ισχύς των συµβάσεων για όσους
προσλαµβάνονταν για πρώτη φορά σε ιδιωτικό σχολείο. 

Δηµιουργήθηκαν, λοιπόν, οι προϋποθέσεις να διατηρηθούν και
να γίνουν πιο µακροχρόνιες και πιο σταθερές οι σχέσεις εργα-
σίας µε ό,τι αυτό επωφελές συνεπάγεται για τους εκπαιδευτι-
κούς και για την οργάνωση των σχολείων, αλλά και για το
παραγόµενο εκπαιδευτικό έργο. Αυτό, λοιπόν, βοήθησε τους εκ-
παιδευτικούς και συνέβαλε στην αποτροπή των φαινοµένων
λήξης της συνεργασίας µε τρόπο που θα προκαλούσε και στη
δική τους ζωή αναστάτωση και προσωπική αβεβαιότητα. 

Η λήξη των εργασιακών σχέσεων και για τους ιδιωτικούς εκ-
παιδευτικούς, κύριε συνάδελφε, υπόκειται πάντοτε στην κρίση
της δικαιοσύνης. Αν, λοιπόν, ισχύουν αυτά τα οποία εσείς καταγ-
γέλλετε, ότι ήταν άψογοι στην παροχή της εργασίας τους, ότι
ήταν όπως λέτε και στην ερώτησή σας εξαιρετικά αγαπητοί στα
παιδιά και στους γονείς, άρα ο σκοπός για τον οποίο προσελή-
φθησαν εκπληρούται και δεν απελύθησαν γι’ αυτόν τον λόγο ή
δεν σταµάτησε η εργασιακή τους σύµβαση, τότε θα µπορούσαν
κάλλιστα να καταφύγουν στη δικαιοσύνη, κάτι το οποίο, εξ όσων
γνωρίζουµε και την ενηµέρωση που έχει το Υπουργείο -δεν οφεί-
λει κανείς να ενηµερώσει το Υπουργείο- δεν έχει γίνει. Η ανεξάρ-
τητη δικαστική εξουσία θα έχει και τον τελευταίο λόγο της
κρίσης, εάν οι λόγοι για τους οποίους αποφασίστηκε η διακοπή
της εργασιακής σύµβασης είναι καταχρηστικοί. 

Εµείς απλώς όταν λύεται µία σύµβαση, διαπιστωτικά µέσω της
αρµόδιας διεύθυνσης ερχόµαστε και το επικυρώνουµε. Άλλη δυ-
νατότητα παρέµβασης δεν έχουµε, έχει όµως η δικαιοσύνη και
την οποία δεν έκαναν χρήση οι εκπαιδευτικοί για τους οποίους
γίνεται η συγκεκριµένη ερώτηση.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε την κυρία Υπουργό.
Τον λόγο έχει ο κ. Δελής για τη δευτερολογία του. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
Το πνεύµα της απάντησής σας, κυρία Υπουργέ, δεν απέχει και

πολύ από την απάντηση τη γραπτή που δώσατε στη γραπτή ερώ-
τηση που σας καταθέσαµε, γι’ αυτό προχωρήσαµε και στην κα-
τάθεση της επίκαιρης ερώτησης έτσι ώστε να το συζητήσουµε
και διά ζώσης. 

Είπατε στην αρχή ότι δεν είναι αρµοδιότητα του Υπουργείου
Παιδείας. Φυσικά και είναι. Το Υπουργείο Παιδείας θέσπισε
αυτόν τον νόµο. Το Υπουργείο Παιδείας τον εισήγαγε στη Βουλή.
Είναι νόµος του Υπουργείου Παιδείας. Άρα το Υπουργείο Παι-
δείας µπορεί αυτόν τον νόµο αν θέλει να τον αλλάξει, που δεν
θέλει όπως εσείς πριν από λίγο είπατε.

Μιλήσατε επίσης για την ισορροπία, ότι αυτός ο νόµος τάχα
εξασφαλίζει την ισορροπία ανάµεσα στον εργοδότη και στους
εργαζόµενους εκπαιδευτικούς. Πού τη βλέπετε την ισόρροπη
αυτή; Όταν ο εργοδότης έχει το δικαίωµα να απολύει χωρίς να
δίνει λογαριασµό σε κανέναν και αυτό η Κυβέρνηση το αποδέχε-
ται και όχι µόνο το αποδέχεται, το νοµοθετεί, εµείς δεν βλέπουµε
καµµία ισορροπία. 

Είναι φανερό ότι η Κυβέρνηση όχι µόνο διευκολύνει, αλλά µε
τον τρόπο µε τον οποίο νοµοθετεί επιβραβεύει την εργοδοτική
αυθαιρεσία. Κι εδώ το συγκεκριµένο περιστατικό είναι ο ορισµός
της εργοδοτικής αυθαιρεσίας, της εκδικητικής µάλιστα.

Δεν θέλω να αναφερθώ για τους εκπαιδευτικούς, οι οποίοι τυ-
χαίνει να έχουν και οι οικογένειές οι άνθρωποι, είναι νέοι εκπαι-
δευτικοί, τι σηµαίνει ξαφνικά να βρίσκεσαι στο δρόµο χωρίς
δουλειά. Γι’ αυτό εµείς λέµε να µην απολύεται. Θα πρέπει οι συµ-
βάσεις να είναι αορίστου χρόνου.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού): Αορίστου χρόνου είναι.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Αορίστου χρόνου είναι, αλλά µπορεί η ερ-
γοδοσία να απολύει όποτε θέλει, χωρίς εσείς να ασκείτε τον πα-
ραµικρό έλεγχο. Δηλαδή, απελευθερώνετε τις απολύσεις
-γενικώς, έχετε µία µια τάση στην απελευθέρωση, αλλά αυτά θα
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11408 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

τα συζητήσουµε και στο επόµενο νοµοσχέδιο- και για το Υπουρ-
γείο Παιδείας επιφυλάσσετε την αρµοδιότητα απλώς να καταχω-
ρίζει αυτές τις απολύσεις. Γιατί στην απάντησή που µας δώσατε
τη γραπτή λέτε ότι «η υπηρεσία µας έκανε αποδεκτές τις προτά-
σεις λύσης σύµβασης εργασίας αορίστου χρόνου από το εν
λόγω ιδιωτικό σχολείο». Τις έκανε αποδεκτές χωρίς να ρωτήσει
τι, πώς, πότε και γιατί φυσικά. 

Κλείνοντας, νοµίζω όλοι καταλαβαίνουµε το παιδαγωγικό
κλίµα που δηµιουργείται σε ένα σχολείο όταν οι εκπαιδευτικοί,
σε οποιοδήποτε σχολείο είτε στο ιδιωτικό είτε στο δηµόσιο, είναι
φοβισµένοι. Όπως λέει και ένα πολύ ωραίο σύνθηµα «δάσκαλος
σκυφτός και φοβισµένος σηµαίνει αµόρφωτος λαός», κυρία
Υπουργέ. Περί αυτού πρόκειται. 

Γι’ αυτό και επειδή οι εκπαιδευτικοί κατά πως φαίνεται δεν
έχουν τίποτα να περιµένουν από την Κυβέρνησή σας -εσείς το
είπατε, δεν έχετε κανένα σκοπό να αλλάξετε τη διάταξη αυτή,
την οποία µάλιστα υπερασπίζεστε κιόλας- θα πρέπει, κατά τη
γνώµη µας, να ενισχύσουν ακόµα περισσότερο τα σωµατεία
τους, την ενότητά τους, τον αγώνα τους και να διεκδικήσουν
παρά το ότι έχουν απέναντί τους και αντίθετο µε αυτούς το νο-
µοθετικό πλαίσιο το κυβερνητικό. Ο αγώνας τους νοµίζω ότι µπο-
ρεί αυτό να το ξεπεράσει. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Δελή.
Τον λόγο έχει η κυρία Υπουργός.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εάν, κύριε συνάδελφε, κάνατε την ερώτηση και µέσω της ερώ-

τησης θέλατε απάντηση από το Υπουργείο αν θα αλλάξει το ερ-
γασιακό πλαίσιο, όχι δεν είναι στις προθέσεις του Υπουργείου
να αλλάξει. Το είπα και στην πρωτολογία, το επαναλαµβάνω και
τώρα. 

Παρ’ όλα αυτά, το να αναδεικνύονται τα θετικά στοιχεία, µε-
ταξύ άλλων, αυτής της ρύθµισης ότι οι συµβάσεις δεν είναι πια
διετείς, ότι είναι αορίστου χρόνου, δεν υπάρχει ανασφάλεια, δεν
υπάρχει αυτή η αβεβαιότητα που ήταν µέχρι τότε για τους εκπαι-
δευτικούς, είναι κάτι κεκτηµένο, υπό την έννοια ότι έχει ρυθµιστεί
και ισχύει και είναι κάτι θετικό και δεν θα µου επιτρεπόταν αυτό
να το αποκρύψω ή να µην το τονίσω.

Σε ό,τι αφορά την κακή ή την καλή εφαρµογή της εργατικής
νοµοθεσίας, εν προκειµένω στις σχέσεις παροχής εργασίας από
τους ιδιωτικούς εκπαιδευτικούς, πάντοτε τον τελευταίο λόγο τον
έχουν τα δικαστήρια, ποτέ το Υπουργείο και αλίµονο αν τον είχε.
Διαπιστωτικά έρχεται το Υπουργείο και επικυρώνει τις συµβάσεις
αυτές, αλλά τον λόγο τον έχει η ανεξάρτητη δικαιοσύνη στην

οποία οφείλουν, δικαιούνται και η δική µου γνώµη, αν µου επι-
τρέπετε να πω ως δικηγόρου, είναι ναι, να το κάνουν. Εάν θεω-
ρούν ότι έγινε καταχρηστική άσκηση δικαιώµατος βεβαίως
πρέπει να προσφύγουν στη δικαιοσύνη, γιατί και εκείνοι οι εργο-
δότες οι οποίοι κάνουν τέτοια χρήση των δυνατοτήτων που τους
δίνει η νοµοθεσία -καταχρηστική εν προκειµένω- πρέπει και εκεί-
νοι να τιµωρηθούν.

Πέραν των άλλων, θα ήθελα να σας πω ότι, ναι, ο σκυφτός δά-
σκαλος δεν είναι καλός δάσκαλος. Κανείς δεν θέλει ο δάσκαλος
να είναι σκυφτός. Καλώς κάνουν και συνδικαλίζονται, καλώς κά-
νουν και διεκδικούν τα δικαιώµατά τους. Πάντοτε, όµως, για εµάς
στο Υπουργείο εκτός από το καλό των εκπαιδευτικών -τους οποί-
ους εµπιστευόµαστε, στους οποίους βασιζόµαστε και µε κάθε
ευκαιρία τονίζουµε τη δική τους σηµαντική συνεισφορά, δεν
αρκεί να νοµοθετούµε εµείς, πρέπει και εκείνοι να εφαρµόζουν
τους νόµους και εκείνοι πρέπει να βάλουν περίσσευµα ψυχής και
το κάνουν- πρέπει να λαµβάνουµε υπ’ όψιν, κύριε συνάδελφε και
την ανάγκη των παιδιών, κάποιος να τους διδάσκει, να τους µορ-
φώνει. Η άσκηση των δικαιωµάτων των εκπαιδευτικών είναι µια
δύσκολη εξίσωση. Να µην εµποδίζει τη δική τους καλή µόρφωση
και εκπαίδευση.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε την κυρία Υπουργό.
Δεν θα συζητηθεί κατόπιν συνεννόησης η τρίτη υπ’ αριθµόν

795/4-3-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή
Α’ Ανατολικής Αττικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ -
Κίνηµα Αλλαγής» κ. Εµµανουήλ Χριστοδουλάκη προς τον
Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα: «Αδικαιολόγητη
εµµονή του Υπουργείου Μεταφορών και Υποδοµών ως προς την
εγκατάσταση πλευρικών διοδίων στους κόµβους Βαρυµπόµπης
και Αγίου Στεφάνου και κατ’ επέκταση αναλογικών διοδίων µετά
τον κόµβο Μεταµόρφωσης».

Επίσης, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος της Βουλευτού η
πρώτη µε αριθµό 777/27-2-2024 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου της Βουλευτού Λάρισας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Ευαγγελίας Λιακούλη προς τον
Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε θέµα: «Η
συστέγαση νέου Πρότυπου Σχολείου στις εγκαταστάσεις του
συγκροτήµατος 2ου Γυµνασίου - 2ου ΓΕΛ Λάρισας δηµιουργεί πε-
ρισσότερα εκπαιδευτικά προβλήµατα απ’ ό,τι επιλύει».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επίκαιρων ερωτήσεων και θα εισέλθουµε µετά από ολιγόλεπτη
διακοπή στην ηµερήσια διάταξη της νοµοθετικής εργασίας.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ) 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευ-
µάτων και Αθλητισµού: «Ενίσχυση του Δηµόσιου Πανεπιστηµίου
- Πλαίσιο λειτουργίας µη κερδοσκοπικών παραρτηµάτων ξένων
πανεπιστηµίων».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
29ης Φεβρουαρίου 2024 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε δύο
έως τρεις συνεδριάσεις, ενιαία επί της αρχής, επί των άρθρων
και των τροπολογιών.

Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά και µέχρι το

τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή.
Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Το Σώµα συνεφώνησε.
Πριν δώσω τον λόγο στον εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας κ.

Ελευθέριο Κτιστάκη, να σας ανακοινώσω πως έχουν κατατεθεί
τρία αιτήµατα ενστάσεων αντισυνταγµατικότητας από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας και την Ελληνική Λύση
τα οποία θα συζητηθούν µετά το πέρας των οµιλιών των εισηγη-
τών και των ειδικών αγορητών.

(Στο σηµείο αυτό καταχωρίζονται στα Πρακτικά οι προαναφερ-
θείσες ενστάσεις αντισυνταγµατικότητας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία, του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας και της
Ελληνικής Λύσης, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο για δύο λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να

κάνω µια πρόταση επί της διαδικασίας στο Σώµα. Απευθύνοµαι
κυρίως στο ΠΑΣΟΚ, στον ΣΥΡΙΖΑ, στο ΚΚΕ και στην Πλεύση
Ελευθερίας.

Δεν είναι δυνατόν, κατά τη δική µας άποψη, να γίνεται αυτό
που γίνεται για το Σύνταγµα της χώρας. Και επειδή δεν είναι δυ-
νατόν και το Σύνταγµα είναι ένα πλαίσιο κανονισµών για το πώς
λειτουργούµε, κάνουµε την πρόταση στο ΠΑΣΟΚ, στον ΣΥΡΙΖΑ,
στο ΚΚΕ και στην Πλεύση Ελευθερίας να καταθέσουµε από κοι-
νού µια πρόταση δυσπιστίας.

Έξω γίνεται ο χαµός µε τον αγροτικό κόσµο, έξω γίνεται ο
χαµός για τα Τέµπη µε πάνω από ένα εκατοµµύριο, έξω γίνεται
αυτό που γίνεται µε τους φοιτητές και τους πανεπιστηµιακούς.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Πρέπει να δείξουµε, συνάδελφοι και συναδέλφισσες της Αντι-

πολίτευσης, ότι υπάρχει αντιπολίτευση και µέσα στη Βουλή.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για
δυο λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ορίστε, κυρία Τζάκρη.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Όπως ανακοινώσατε, κύριε Πρόεδρε,

σύσσωµη η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ κατέθεσε έν-
σταση αντισυνταγµατικότητας επί της αρχής και:

Επί των άρθρων του κεφαλαίου Δ’, άρθρα 130 έως 155 για τον
λόγο ότι τα νοµικά πρόσωπα πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης που
οι διατάξεις αυτές θεσπίζουν και ρυθµίζουν είναι νοµικά πρό-
σωπα ιδιωτικού δικαίου και όχι δηµοσίου δικαίου, κατά παρά-
βαση του άρθρου 16 παράγραφος 5 του Συντάγµατος.

Επί των άρθρων 135 και 152 του νοµοσχεδίου για τον λόγο ότι
δεν διασφαλίζουν την ακαδηµαϊκή αυτοδιοίκηση των νοµικών
προσώπων πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης, κατά παράβαση του
άρθρου 16 παράγραφος 5 του Συντάγµατος.

Επί του άρθρου 147 του νοµοσχεδίου για τον λόγο ότι προ-
βλέπει διαφορετικούς όρους πρόσβασης των φοιτητών στα νο-
µικά πρόσωπα πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης έναντι των
δηµοσίων πανεπιστηµίων.

Και επί του άρθρου 151 για τον λόγο ότι δεν περιέχει εγγυή-
σεις υπέρ των καθηγητών των νοµικών προσώπων πανεπιστηµια-
κής εκπαίδευσης, κατά παράβαση, επίσης, της παραγράφου 6
του ίδιου άρθρου.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε, κυρία
Τζάκρη.

Όπως έχω ήδη ανακοινώσει θα συζητηθούν οι ενστάσεις αντι-
συνταγµατικότητας µετά το πέρας των οµιλιών των εισηγητών
και των ειδικών αγορητών.

Επίσης, κατατέθηκε ένσταση αντισυνταγµατικότητας από τη
Νίκη.

(Στο σηµείο αυτό καταχωρίζεται στα Πρακτικά η προαναφερ-
θείσα ένσταση αντισυνταγµατικότητας του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος- ΝΙΚΗ, η οποία έχει ως εξής:
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11436 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Να ανοίξει ο ηλεκτρο-
νικός κατάλογος, παρακαλώ.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Ελεύθερος Κτιστάκης από τη Νέα Δη-
µοκρατία.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΚΤΙΣΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι, µε το προκείµενο σχέδιο

νόµου η Κυβέρνηση συνεχίζει την πορεία των ριζικών µεταρρυθ-
µίσεων στη χώρα µας. Αυτή η πορεία αποτυπώνεται σε ολόκληρο
το σχέδιο νόµου και όχι µόνο στο Δ’ Μέρος, αυτό για τα νοµικά
πρόσωπα πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης στο οποίο έχει επικεν-
τρωθεί πολύ περισσότερο ο δηµόσιος διάλογος. Τα δύο πρώτα
µέρη πραγµατικά ενδυναµώνουν το Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο
Θράκης και το Ελληνικό Ανοικτό Πανεπιστήµιο Αντίστοιχα. Νο-
µίζω ότι το ταυτόσηµο του χαρακτηρισµού «ιστορική στιγµή» για
το κάθε πανεπιστήµιο, από µέρους αµφοτέρων των διοικούντων
τους, ενώπιον της αρµόδιας επιτροπής δεν δίνει απολύτως κα-
νένα περιθώριο για αµφισβήτηση. 

Συγκεκριµένα το Δηµοκρίτειο αναβαθµίζεται, αφ’ ενός µε την
ίδρυση νέων σχολών και τµηµάτων, αφ’ ετέρου µε την ένταξη
αυτών των τµηµάτων και των ερευνητικών ινστιτούτων του Διε-
θνούς Πανεπιστηµίου Ελλάδος της Δράµας και της Καβάλας. Με
τις ρυθµίσεις αυτές, το Δηµοκρίτειο θα καταστεί το τρίτο σε µέ-
γεθος πανεπιστήµιο της χώρας µας. Πρόσθετα, θα ταυτίζεται
πλέον διοικητικά και γεωγραφικά µε την Περιφέρεια Ανατολικής
Μακεδονίας και Θράκης. Η ανάπτυξη σε όλη την περιφέρεια εκτι-
µάται ότι θα συµβάλει στην ενίσχυση της περιφερειακής συνεί-
δησης, θα αµβλύνει τις ενδοπεριφερειακές ανισότητες και
συνακόλουθα θα εκπληρώσει τον εθνικής σηµασίας στόχο της.

Για όλους εµάς που σπουδάσαµε στο πανεπιστήµιο αυτό, και
ιδιαίτερα όσοι σπουδάσαµε µερικές δεκαετίες πίσω, γνωρίζουµε
ότι η συµβολή του Δηµοκρίτειου, σε δύσκολες και κρίσιµες επο-
χές και συγκυρίες µόνο και µόνο λόγω της καθ’ αυτής ύπαρξής
του στην περιοχή είναι σηµαντική.

Αναφορικά µε το Ελληνικό Ανοικτό Πανεπιστήµιο θα ήθελα να
πω τα εξής. Αυτονοµείται και αποκτά το σύστηµα διακυβέρνησης
και διοίκησης που έχουν τα υπόλοιπα πανεπιστήµια: Πρύτανη,
Συµβούλιο Διοίκησης, Σύγκλητο. Συγκεκριµένα, εκσυγχρονίζεται
το πλαίσιο οργάνωσης και λειτουργίας του σε εναρµόνιση µε το
ν.4957/2022, µε ταυτόχρονο όµως σεβασµό της ιδιαιτερότητάς
του, δεδοµένου ότι από την ίδρυσή του µε το ν.2083/1992 έχουν
σηµειωθεί πλείστες εξελίξεις στον τοµέα της εκπαίδευσης και δη
της εξ αποστάσεως εκπαίδευσης. Προβλέπεται, συνεπώς η δια-
µόρφωση των προγραµµάτων σπουδών σύµφωνα µε το
ν.4957/2022 και η ολοκλήρωση της διαδικασίας πιστοποίησης
από την Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκπαίδευσης.

Σκοπός των ρυθµίσεων είναι να προσαρµοστεί και άρα να αν-
ταποκριθεί πληρέστερα το Ελληνικό Ανοικτό Πανεπιστήµιο στις
σύγχρονες εξελίξεις στον ακαδηµαϊκό χώρο και στις προκλήσεις
που θέτουν η επιστηµονική και η τεχνολογική πρόοδος µε απώ-
τερο στόχο τη συνεχή και διαχρονικά επίκαιρη ανταπόκρισή του
στην ψηφιακή εποχή. Για παράδειγµα συστήνεται ειδικός λογα-
ριασµός κονδυλίων έρευνας καθώς και νοµικό πρόσωπο ιδιωτι-
κού δικαίου για την αξιοποίηση και τη διαχείριση της περιουσίας
του.

Η αναβάθµιση και η διασφάλιση της ποιότητας της εξ αποστά-
σεως παροχής ανώτατης εκπαίδευσης στη χώρα µας είναι ιδιαί-
τερης σηµασίας, καθ’ ότι απευθύνεται σε µεγάλο αριθµό
φοιτητών µε ευρύτατο φάσµα ηλικιών και, άρα διαφορετικών
επαγγελµατικών και οικογενειακών υποχρεώσεων, γεγονός που
απαιτεί ειδική µέριµνα για τη διευκόλυνσή τους.

Εξίσου κρίσιµος σκοπός των ρυθµίσεων είναι η ανάπτυξη και
η ενίσχυση του ακαδηµαϊκού ρόλου του ΕΑΠ στην παιδαγωγική
κατάρτιση και την πιστοποίηση της ανοικτής και εξ αποστάσεως
εκπαίδευσης. Για τον λόγο αυτόν διευρύνεται ο σκοπός τους
ούτως ώστε να περιλαµβάνει και την παροχή παιδαγωγικής εκ-
παίδευσης, κατάρτισης, επιµόρφωσης και εξειδίκευσης.  

Αναφορικά µε το Γ’ Μέρος επικαλούµαι, καταρχάς, την απο-
στροφή του προεδρεύοντα της Συνόδου των Πρυτάνεων στην
επιτροπή ότι το Υπουργείο υιοθέτησε τη µεγάλη πλειοψηφία των
προτάσεών τους. Το Μέρος αυτό είναι σαφώς εκτενέστερο του
νοµοσχεδίου και αποτυπώνει παρεµβάσεις σε πλείστα ζητήµατα

των ΑΕΙ, µε κοινό όµως στόχο την ενίσχυσή τους προς κάθε κα-
τεύθυνση. Η σηµασία και η αξία που δίνει η Κυβέρνηση στα δη-
µόσια ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα φαίνεται -όχι βέβαια- από
το µέγεθος του µέρους αυτού, αλλά κυρίως από τη φιλοσοφία
που το διαπνέει. 

Έρχοµαι ευθύς αµέσως σε ορισµένα σηµειολογικά παραδείγ-
µατα, που αποδεικνύουν τη θέση µου αυτή. Δίνεται ώθηση προς
στην εξωστρέφεια µε τη δυνατότητα από µέρους των παραρτη-
µάτων των ηµεδαπών ΑΕΙ της σύναψης εκπαιδευτικών συµφω-
νιών, µε αντικείµενο την παροχή εκπαιδευτικών υπηρεσιών µε
ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα της χώρας υποδοχής. Ειδική
µνεία στα κοινά προγράµµατα διδακτορικών σπουδών και απο-
νοµής κοινού τίτλου µε άλλα ΑΕΙ της ηµεδαπής ή αναγνωρισµένα
της αλλοδαπής. Στην εξωστρέφεια αποσκοπεί η δυνατότητα σε
φοιτητές ΑΕΙ της αλλοδαπής να εγγραφούν και να συνεχίσουν
τις σπουδές τους στα ξενόγλωσσα προγράµµατα. Επίσης, η εγ-
γραφή αλλοδαπών - αλλογενών από τρίτες χώρες στα ελληνό-
γλωσσα προγράµµατα σπουδών των ΑΕΙ, ανεξάρτητα από τον
αριθµό των εισακτέων.

Προσωπικά, στην εξωστρέφεια εντάσσω και τη διεύρυνση του
θεσµού του συνεργαζόµενου καθηγητή, ώστε να δίνεται κίνητρο
σε Έλληνες επιστήµονες από ΑΕΙ και ερευνητικούς οργανισµούς
της αλλοδαπής να προσφέρουν υπηρεσίες µερικής απασχόλη-
σης.

Τέλος, στους τοµείς που ενισχύονται τα ΑΕΙ, περιλαµβάνεται
ο ψηφιακός µετασχηµατισµός. Ορισµένες δε από τις υποχρεω-
τικές εκφάνσεις του είναι η ψηφιοποίηση όλων των διαδικασιών,
µέχρι την 30η Ιουνίου του 2025 και η υποχρέωση διαλειτουργικό-
τητας µε τα πληροφοριακά συστήµατα του Υπουργείου.

Ειδικά, σηµειώνω, την υποχρέωση διαλειτουργικότητας του
συστήµατος του Ειδικού Λογαριασµού Κονδυλίων Έρευνας µε
τη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ», το Κέντρο Ηλεκτρονικών Μητρώων Δηµοσίων
Συµβάσεων, το Πληροφοριακό Σύστηµα Κρατικών Ενισχύσεων
και το Πληροφοριακό Σύστηµα της ΕΘΑΑΕ, από την 1-1-2025.

Κυρίες και κύριοι, εν γνώσει µου ότι αδικώ τις ρυθµίσεις που
εµπεριέχονται στα τρία αυτά πρώτα µέρη, επιτρέψτε µου να
εστιάσω και να αφιερώσω το µεγαλύτερο τµήµα της οµιλίας µου
στο Δ’ Μέρος. Οι ρυθµίσεις του µέρους αυτού αντιµετωπίζουν
το ζήτηµα της παροχής υπηρεσιών ανώτατης εκπαίδευσης στη
χώρα µας, µε βάση τις ανάγκες και τις επιταγές της σύγχρονης
εποχής. 

Για πρώτη φορά θεσπίζεται νοµοθετικό πλαίσιο µε σκοπό την
παροχή υπηρεσιών ανώτατης εκπαίδευσης και την απονοµή τίτ-
λων σπουδών διά της αδειοδότησης της εγκατάστασης και λει-
τουργίας παραρτηµάτων υφιστάµενων αλλοδαπών ανώτατων
εκπαιδευτικών ιδρυµάτων, υπό τη µορφή νοµικών προσώπων πα-
νεπιστηµιακής εκπαίδευσης. Το νοµικό αυτό πρόσωπο είναι ειδι-
κού σκοπού, µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα, µε αποκλειστικό
σκοπό την παροχή υπηρεσιών ανώτατης εκπαίδευσης. Υπάγεται
στην εποπτεία του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού σε συνεργασία µε την Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκπαί-
δευσης. Συνδέεται απευθείας µε το µητρικό του ίδρυµα και απο-
τελεί παράρτηµά του στην Ελλάδα. Το µητρικό ίδρυµα ελέγχει
το νοµικό πρόσωπο είτε µέσω συµµετοχής µε απόλυτη πλειοψη-
φία στο κεφάλαιο και τα όργανα διοίκησης, είτε µε δεσµευτική
ειδική συµφωνία -την εκπαιδευτική συµφωνία- βάσει της οποίας
το µητρικό ίδρυµα διατηρεί τον πλήρη έλεγχο σε όλο το φάσµα
λειτουργίας του νοµικού προσώπου, από την εισαγωγή των φοι-
τητών και το περιεχόµενο των µαθηµάτων, µέχρι το περιβάλλον
φοίτησης και την πρόσβαση των φοιτητών στις πηγές. 

Ως δε µητρικό ίδρυµα νοείται ένα κρατικό ή µη εκπαιδευτικό
ίδρυµα ανώτατης εκπαίδευσης, το οποίο λειτουργεί ήδη σε χώρα
κράτους - µέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή τρίτης χώρας. Το
µητρικό ίδρυµα θα πρέπει να είναι αναγνωρισµένο στη χώρα του
και πιστοποιηµένο για την παροχή προγραµµάτων ανώτατης εκ-
παίδευσης και τη χορήγηση τίτλων σπουδών και θα πρέπει να πε-
ριλαµβάνεται απαραίτητα στο Εθνικό Μητρώο Αναγνωρισµένων
Ιδρυµάτων Ανώτατης Εκπαίδευσης Αλλοδαπής του ΔΟΑΤΑΠ. 

Ειδικά, σηµειώνω, ότι προβλέπεται ρητά η άδεια να χορηγείται
µε απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλη-
τισµού κατόπιν σύµφωνης γνώµης της ΕΘΑΑΕ και γνώµης του

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΒ’ - 6 ΜΑΡΤΙΟΥ 2024 11437



Εθνικού Οργανισµού Πιστοποίησης Προσόντων και Επαγγελµα-
τικού Προσανατολισµού. Αν δε το µητρικό ίδρυµα είναι εγκατε-
στηµένο εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης απαιτείται επιπρόσθετα
γνώµη του Υπουργού Εξωτερικών. 

Εν τέλει το νοµικό πρόσωπο πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης
µετά από αδειοδότηση, αξιολόγηση και πιστοποίηση των προ-
γραµµάτων σπουδών του, των κτηριακών, εργαστηριακών και
ερευνητικών υποδοµών του από κρατικά όργανα, κυρίως την
ΕΘΑΑΕ, θα απονέµει ακαδηµαϊκά αναγνωρισµένους τίτλους
σπουδών τριτοβάθµιας εκπαίδευσης. Επισηµαίνω ότι θα εφαρ-
µόζονται από την ΕΘΑΑΕ τα ίδια κριτήρια µε αυτά των δηµοσίων
ΑΕΙ. 

Κυρίες και κύριοι, κατά τη θεωρία διαχρονικά η ερµηνεία του
Συντάγµατος έχει ορισµένα ιδιαίτερα στοιχεία, δύο από τα οποία
είναι ο ελλειπτικός χαρακτήρας αυτού και η µεγάλη χρονική από-
σταση που µπορεί να χωρίζει το κείµενο από τον ερµηνευτή του.
Ανάµεσα δε στις καθιερωµένες µεθόδους ερµηνείας, που επίσης
διαχρονικά δέχεται η ελληνική και η διεθνής θεωρία είναι η ιστο-
ρικο-εξελικτική, ιστορικο-αντικειµενική κατά άλλους µέθοδος.
Σύµφωνα µε αυτή το νόηµα των διατάξεων του Συντάγµατος
προσδιορίζεται όχι από την προσωπική βούληση των συντακτών,
αλλά αντικειµενικά, δηλαδή από την ένταξη και τη θέση του συγ-
κεκριµένου κανόνα στο όλο σύστηµα της ισχύουσας έννοµης
τάξης, καθώς και από τις µεταβαλλόµενες κοινωνικές και εν γένει
συνθήκες. Ακολουθεί δηλαδή την ιστορική εξέλιξη. Η ιστορικο-
εξελικτική προσέγγιση είναι ιδιαίτερα κρίσιµη στο πεδίο του συν-
ταγµατικού δικαίου, γιατί το Σύνταγµα εξ ορισµού επιδιώκει να
αποκτήσει το στοιχείο της µακροβιότητας και µε τις διατάξεις
επιχειρεί να τυποποιήσει νοµικά το µακρύ ιστορικό σκοπό του. 

Εν προκειµένω η παράγραφος 1 του άρθρου 16, ότι δηλαδή η
τέχνη, η επιστήµη, η έρευνα και η διδασκαλία είναι ελεύθερες συ-
νιστά τη θεµελιώδη αρχή της διάταξης. Οι περιορισµοί των επό-
µενων παραγράφων συνιστούν τις εξαιρέσεις. Έπεται ότι η γενική
αρχή ερµηνεύεται διασταλτικά και οι εξαιρέσεις αυστηρά, συσταλ-
τικά. Στην προκειµένη περίπτωση οι συνταγµατικοί περιορισµοί
που εισάγονται πρέπει να ερµηνεύονται υπέρ της ακαδηµαϊκής
ελευθερίας και όχι υπέρ της διεύρυνσης των περιορισµών.

Συνακόλουθα όλων αυτών οι διατάξεις του άρθρου 16 οφεί-
λουν να ερµηνευθούν όχι ως στατικές, αλλά δυναµικά θεωρών-
τας το Σύνταγµα ως ζωντανό εργαλείο ή ζωντανό κείµενο, το
οποίο εξελίσσεται διαρκώς. Οι συνταγµατικές επιταγές ερµη-
νεύονται και εφαρµόζονται στην ισχύουσα πραγµατικότητα, λαµ-
βάνοντας υπόψη τις µεταβαλλόµενες συνθήκες κυρίως, αλλά όχι
αποκλειστικά υπό το πρίσµα του Ενωσιακού Δικαίου, δηλαδή των
υποχρεώσεων που η χώρα µας έχει αναλάβει από την πλήρη έν-
ταξη της στην Ευρωπαϊκή Ένωση και ειδικότερα από τη σύµβαση
για τη λειτουργία της Ευρωπαϊκής Ένωσης και τον Χάρτη Θεµε-
λιωδών Δικαιωµάτων της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Βασική δε αρχή
του Ενωσιακού Δικαίου είναι αυτή της αναλογικότητας εν προ-
κειµένω κατά πόσο η απόλυτη απαγόρευση είναι το πρόσφορο
µέτρο για την επίτευξη του επιδιωκόµενου σκοπού. Άλλωστε
αυτό είναι και συνταγµατική επιταγή. 

Επίσης, οι διατάξεις αυτές ερµηνεύονται στο πνεύµα της Ευ-
ρωπαϊκής Σύµβασης Δικαιωµάτων του Ανθρώπου και αναφέρω
για την πληρότητα της σκέψης ότι το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Δι-
καιωµάτων του Ανθρώπου ήδη από το 1978 έχει κρίνει ότι η σύµ-
βαση είναι ζωντανό εργαλείο που πρέπει να ερµηνεύεται υπό τη
σκέπη των σύγχρονων συνθηκών. 

Επισηµαίνω µε έµφαση ότι η δυναµική ερµηνεία των ίδιων
αυτών συνταγµατικών διατάξεων υπό το πρίσµα του ενωσιακού
δικαίου δεν γίνεται για πρώτη φορά, δεδοµένου ότι το Συµβούλιο
της Επικρατείας, αλλά και το Δικαστήριο Ευρωπαϊκής Ένωσης
έχουν ήδη νοµολογήσει επ’ αυτού, ενώ και σηµαντικό µέρος της
θεωρίας, επιστηµονικής κοινότητας δηλαδή, έχει εκφράσει ανά-
λογη προσέγγιση ήδη από παλαιότερα και σε ανύποπτο χρόνο. 

Ενδεικτικά, το Συµβούλιο της Επικρατείας ακολούθησε αυτή
την οδό ερµηνεύοντας την παράγραφο 4 του άρθρου 16 του Συν-
τάγµατος όταν τέθηκε ενώπιον του το ζήτηµα συνταγµατικότη-
τας της επιβολής διδάκτρων στα µεταπτυχιακά προγράµµατα
των ελληνικών δηµόσιων πανεπιστηµίων. Με την υπ’ αριθµόν
2411/2000 απόφαση της Ολοµέλειας έκρινε αυτολεξεί, όταν ο

συντακτικός νοµοθέτης θέσπισε µε το Σύνταγµα του 1975 το εν
λόγω κοινωνικό δικαίωµα και για την ανώτατη εκπαίδευση είχε
υπ’ όψιν του το θεσµικό πλαίσιο και το κόστος λειτουργίας των
προπτυχιακών σπουδών, ενώ απουσίαζαν σχεδόν από τα ελλη-
νικά πανεπιστήµια οι µεταπτυχιακές σπουδές και το αντίστοιχο
θεσµικό πλαίσιο. Η µειοψηφία της Ολοµέλειας του Συµβουλίου
της Επικρατείας ακολούθησε αυτή τη µέθοδο ήδη στην υπ’ αριθ-
µόν 3457/1998 απόφαση για τις συγκεκριµένες αυτές διατάξεις
του άρθρου 16. Νοµίζω ότι έχει σηµασία ότι τρία από τα πέντε
µέλη της τότε µειοψηφίας µετέπειτα έγιναν Πρόεδροι του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας.

Επίσης, η Ολοµέλεια του Συµβουλίου της Επικρατείας στην
υπ’ αριθµόν 3470/2011 απόφαση, η οποία εκδόθηκε µετά από
σχετική απόφαση του τότε Δικαστηρίου Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων
επί προδικαστικού ζητήµατος έκρινε ότι η αρχή αναλογικότητας
του Συντάγµατος και του Ενωσιακού Δικαίου επιβάλλουν ερµη-
νεία πέραν της γραµµατικής του άρθρου 14, παράγραφος 9 και
ουσιαστικά έκρινε ανεφάρµοστη τη συνταγµατική αυτή διάταξη.

Πρόσφατα, το Δικαστήριο της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε µια
απόφαση του Τµήµατος µείζονας σύνθεσης της 6ης Οκτωβρίου
του 2020 στην υπόθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής κατά της
Ουγγαρίας έκρινε ότι ο ερµηνευτής του εθνικού Συντάγµατος,
κατά την εφαρµογή των συνταγµατικών διατάξεων για την
ίδρυση και την εγκατάσταση παραρτηµάτων αλλοδαπών πανεπι-
στηµίων στην Ουγγαρία, οφείλει να τις ερµηνεύει σε αρµονία µε
το νόηµα που αποκτούν κατά τη συνδυαστική τους εφαρµογή µε
τις θεµελιώδεις ελευθερίες του Ενωσιακού Δικαίου και δη µε την
αρχή της αναλογικότητας. 

Υπενθυµίζω εξάλλου ότι η δυναµική ερµηνεία εφαρµόζεται
ήδη σήµερα στο άρθρο 4 παράγραφος 4 του Συντάγµατος που
ορίζει ότι µόνο Έλληνες πολίτες γίνονται δεκτοί στις δηµόσιες
λειτουργίες, όµως γνωρίζουµε ότι πολίτες κρατών µελών της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης γίνονται πλέον και αυτοί δεκτοί µε βάση τη
δέσµευσή µας προς την Ένωση. 

Επίσης, το άρθρο 19 παράγραφος 3 του Συντάγµατος ορίζει
ότι απαγορεύεται η χρήση αποδεικτικών µέσων που έχουν απο-
κτηθεί µε παράνοµο τρόπο, πλην όµως υφίσταται πάγια αντίθετη
νοµολογία ακόµα και του Αρείου Πάγου για συγκεκριµένες περι-
πτώσεις. Και στις περιπτώσεις αυτές η γραµµατική ερµηνεία δίνει
σαφές νόηµα. Όµως, οι κοινωνικοπολιτικές εξελίξεις στο µεσο-
διάστηµα κατέστησαν αναγκαία την ιστορικοαντικειµενική ερµη-
νεία υπό το πρίσµα του Ενωσιακού Δικαίου της Ευρωπαϊκής
Σύµβασης Δικαιωµάτων του Ανθρώπου. 

Τέλος, στο ίδιο πλαίσιο -αν και σε διαφορετικές βάσεις- ανα-
φέρω επιγραµµατικά και καταθέτω στα Πρακτικά το άρθρο του
Ιωάννη Σαρµά, πρώην Προέδρου του Ελεγκτικού Συνεδρίου, «Η
ελευθερία ίδρυσης ιδιωτικών πανεπιστηµίων ως ενωσιακό θεµε-
λιώδες δικαίωµα» δηµοσιευµένο το 2018, καθώς και το άρθρο
του Καθηγητή Γεωργίου Δελλή «Γιατί απαγορεύονται τα ιδιωτικά
πανεπιστήµια στην Ελλάδα;» δηµοσιευµένο τον Απρίλιο του
2019. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ελευθέριος Κτιστάκης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι, το ζήτηµα δεν είναι µόνο νοµικό, είναι ευρύ-
τερα κοινωνικό. Η ακαδηµαϊκή ελευθερία δεν περιλαµβάνει το δι-
καίωµά µου στην επιλογή της σχολής του πανεπιστηµίου; Είναι
δυνατόν να ερµηνεύουµε τόσο στενά, αυστηρά την ελευθερία
και τόσο διασταλτικά τους περιορισµούς αυτής; Και ακόµα ευ-
ρύτερα στο σύγχρονο κοινωνικό πλαίσιο, είναι δυνατόν να
έχουµε στη χώρα µας ξένα σχολεία µε ξένα προγράµµατα µάθη-
σης στην υποχρεωτική εκπαίδευση και η πανεπιστηµιακή εκπαί-
δευση να µη δύναται να απελευθερωθεί από τα δεσµά του
κράτους; 

Είναι σίγουρο ότι τις επόµενες ηµέρες θα διεξαχθεί πλούσια
και ίσως έντονη συζήτηση. Αυτή είναι σίγουρα ευπρόσδεκτη και
µάλλον αναγκαία. Ως εισηγητής σας καλώ να δούµε από κοινού
το προκείµενο σχέδιο νόµου χωρίς δογµατισµούς, χωρίς αγκυ-
λώσεις, αλλά δηµιουργικά και ενταγµένο στο παρόν κοινωνικό εν
ευρεία έννοια γίγνεσθαι. 
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Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Κτιστάκη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα τη συ-
νεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και
τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγή-
θηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»,
τριάντα µία µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκπαι-
δευτικοί από το 162ο Δηµοτικό Σχολείο Αθήνας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ κ. Διονύ-
σιο Καλαµατιανό. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από την πρώτη στιγµή που ει-
σήχθη στη Βουλή αυτό το νοµοσχέδιο, ζητήσαµε από την Κυβέρ-
νηση να το αποσύρει γιατί είναι πρόδηλα αντισυνταγµατικό.
Πρόκειται για µια ξεκάθαρη και ευθεία παραβίαση του άρθρου
16 του Συντάγµατος. 

Το άρθρο 16 παράγραφος 5 ορίζει ότι η ανώτατη εκπαίδευση
στη χώρα µας παρέχεται αποκλειστικά από νοµικά πρόσωπα δη-
µοσίου δικαίου που έχουν το αυτοδιοίκητο και είναι υπό την επο-
πτεία του κράτους. Στην παράγραφο 6 του άρθρου 16 ορίζεται
ότι οι καθηγητές πανεπιστηµίου είναι δηµόσιοι λειτουργοί και
στην παράγραφο 8 ορίζεται ότι η σύσταση ανωτάτων σχολών
από ιδιώτες απαγορεύεται. 

Οι λέξεις είναι σαφείς. Οι λέξεις αυτές που χρησιµοποιεί το
Σύνταγµά µας δεν αλλάζουν νόηµα ούτε ερµηνεία µε την πάροδο
του χρόνου. Ούτε σε πενήντα χρόνια δεν θα αλλάξουν κανένα
νόηµα. Ρητά και κατηγορηµατικά λοιπόν ορίζει αυτά που ορίζει
το άρθρο 16. Δεν υπάρχει κανένα περιθώριο παρερµηνείας. Δεν
υφίσταται καµµία παράκαµψη του Συντάγµατος. Υφίσταται µόνο
παραβίαση του Συντάγµατος. Αυτό κάνετε. 

Και προκαλεί µεγάλη απορία το γεγονός ότι πενήντα χρόνια
τώρα µε κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας, τριάντα χρόνια
τουλάχιστον προσπαθεί η Νέα δηµοκρατία και άλλοι κύκλοι
απεργάζονται και επιδιώκουν την ίδρυση ιδιωτικών πανεπιστη-
µίων στη χώρα, δεν είχαν φέρει τα επιχειρήµατα που φέρνετε
εσείς τώρα. Τριάντα χρόνια. 

Και µάλιστα πρόσφατα ο Πρωθυπουργός, ο κ. Μητσοτάκης,
τον Ιούνιο έλεγε ότι χρειάζεται αναθεώρηση του άρθρου 16.
Πάντα µιλούσατε, κυρίες και κύριοι, για αναθεώρηση του άρθρου
16, ώστε να ιδρυθούν νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου στη
χώρα µας που να παρέχουν ανώτατη εκπαίδευση. Τι άλλαξε
τώρα; Τι άλλαξε; Ποια επιφοίτηση έχετε τώρα; Μας λέτε για δυ-
ναµική και σύγχρονη µε τις κοινωνικές και οικονοµικές συνθήκες
ερµηνεία του Συντάγµατος. Μα τι είναι αυτά; Αλλάζουν νόηµα οι
λέξεις µε την πάροδο του χρόνου; 

Ανακαλύψατε και τις επιταγές του Ευρωπαϊκού Δικαίου. Μα
είναι ξεκάθαρο ότι το Ευρωπαϊκό Δίκαιο δεν υποχρεώνει την
ίδρυση ιδιωτικών πανεπιστηµίων. Δεν υπάρχει καµµία αντίθεση
του Ελληνικού Συντάγµατος µε το Ενωσιακό και Διεθνές Δίκαιο.
Σύµφωνα µε το Δίκαιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, το κράτος
µέλος, δηλαδή το άρθρο 16 του Συντάγµατος, έχει την αποκλει-
στική αρµοδιότητα να οργανώσει και να καθορίσει τη µορφή της
ανώτατης εκπαίδευσης στη χώρα. 

Είναι ξεκάθαρο, επίσης, πως ο τοµέας της εκπαίδευσης δεν
ανήκει στο πεδίο της αποκλειστικής αρµοδιότητας της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης. Αυτό αποδεικνύεται από το πλήθος των εκπαιδευ-
τικών µοντέλων που συναντώνται σήµερα στα κράτη µέλη.
Μάλιστα, στο άρθρο 14 παράγραφος 3 του Χάρτη Θεµελιωδών
Δικαιωµάτων της Ευρωπαϊκής Ένωσης αναφέρεται ότι η ελευθε-
ρία ίδρυσης εκπαιδευτικών ιδρυµάτων γίνεται σεβαστή σύµφωνα
µε τις εθνικές νοµοθεσίες που διέπουν την άσκησή της. Άρα η
ευρωπαϊκή νοµοθεσία αφήνει στα κράτη µέλη να αποφασίσουν
για το είδος της ανώτατης εκπαίδευσης που θα έχουν και η ευ-
ρωπαϊκή νοµοθεσία επιτρέπει το «απαγορεύεται» του άρθρου 16.
Εσείς δεν επιτρέπετε το «απαγορεύεται». 

Η αλήθεια είναι ότι δεν υπάρχει καµµία υποχρέωση ευρωπαϊκή
ή διεθνής της χώρας που πρέπει να διευθετηθεί. Γι’ αυτό δεν υφί-
σταται καµµία καταδίκη από το Δικαστήριο της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Γνωρίζετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -ρώτησα και
τον Υπουργό στην επιτροπή- να έχει καταδικαστεί η χώρα για τη
µη ίδρυση και λειτουργία ιδιωτικών πανεπιστηµίων στην Ελλάδα;
Ούτε καν παραποµπή δεν υπάρχει. Δεν υπάρχει υποχρέωση,
µόνο επιλογή, δική σας επιλογή. Και θέλετε τώρα µε έναν απλό
νόµο να παραβιάσετε το Σύνταγµα και να απαξιώσετε το κανονι-
στικό κύρος της διάταξής του. 

Όµως, µε αυτόν τον τρόπο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -να
είµαστε ξεκάθαροι- δηµιουργείται ένα εξαιρετικά κακό προηγού-
µενο. Το Σύνταγµα είναι θεµέλιο της Δηµοκρατίας µας και οφεί-
λουµε να το σεβόµαστε και να το τηρούµε. Μόνο µε αυτό τον
τρόπο µπορεί να υπάρξει σταθερότητα της δηµοκρατίας µας.
Όποιος δεν το σέβεται και δεν το τηρεί, ανοίγει το δρόµο στον
αυταρχισµό και την καταπάτηση θεµελιωδών αρχών. Όταν οι κυ-
βερνώντες ερµηνεύουν το Σύνταγµα κατά τον τρόπο που εξυπη-
ρετεί τις επιδιώξεις τους, οδηγούν σε κατάρρευση το δικαιικό
µας σύστηµα, οδηγούν σε κατάλυση του πολιτεύµατος µας. Αυτά
που λέτε και δυστυχώς κάνετε συνιστούν µια συνταγµατική
εκτροπή. Με αυτά που κάνετε, αποδεικνύεται ότι για εσάς η εξυ-
πηρέτηση ιδιωτικών συµφερόντων είναι πάνω από τη δηµοκρατία
µας και το Σύνταγµα. 

Βέβαια, δεν µας δηµιουργεί κάποια έκπληξη αυτό. Ήδη έχετε
καταδικαστεί, η Κυβέρνηση σας έχει καταδικαστεί από το Ευρω-
κοινοβούλιο για τα χτυπήµατα που έχει επιφέρει στο σώµα του
κράτους δικαίου της δηµοκρατίας και της ελευθερίας του Τύπου.
Και συνεχίζετε να κατηγορείτε αυτούς που καταγγέλλουν, αυ-
τούς που σας καλούν σε συµµόρφωση. Και αντί να σκύψετε το
κεφάλι και να συµµορφωθείτε µε τις επιταγές του κάθε κράτους
δικαίου και της δηµοκρατία, εσείς κουνάτε και το δάχτυλο. 

Είναι λοιπόν µια ξεκάθαρα δική σας επιλογή, πολιτική επιλογή
η λειτουργία ιδιωτικών πανεπιστηµίων στη χώρα. Είναι µια πολι-
τική επιλογή σε υλοποίηση του νεοφιλελεύθερου δόγµατος Πισ-
σαρίδη που επιτάσσει ότι τα δηµόσια αγαθά, όπως η υγεία, η
παιδεία, το νερό, πρέπει να µετασχηµατιστούν σε αγοραία προ-
ϊόντα. 

Τι προσπαθείτε να κάνετε µε το νοµοσχέδιο; Προσπαθείτε να
ανασχεδιάσετε και να αναδοµήσετε την ανώτατη εκπαίδευση της
χώρας στη λογική της αγοράς. Θέλετε να µετατρέψετε το πανε-
πιστήµιο από εστία γνώσης σε επιχείρηση. Ισχυρίζεστε ότι το νο-
µοσχέδιο, δήθεν, είναι ένα άλµα στο µέλλον, ένα µέλλον, όµως,
που θα διαµορφώνεται, κατά τη δική σας αντίληψη, από ιδιώτες
µε σκοπό το κέρδος σε βάρος της κοινωνίας. Αυτό είναι το µέλ-
λον που σχεδιάζετε για τις νέες και τους νέους µας. Θέλετε τη
γνώση εµπόρευµα και τα πανεπιστήµια επιχειρήσεις. Θέλετε
τους φοιτητές πελάτες και τους καθηγητές υπαλλήλους που θα
ακολουθούν τις οδηγίες και τις εντολές του διευθυντή, του προ-
ϊστάµενου, του ιδιοκτήτη του ιδιωτικού πανεπιστηµίου. Θέλετε
την έρευνα κατευθυνόµενη από τη βούληση του εκάστοτε ιδιο-
κτήτη. Με αυτόν τον τρόπο, όµως, η έρευνα παύει να είναι ελεύ-
θερη, αδέσµευτη και ακηδεµόνευτη. 

Εµείς σας λέµε ότι το µέλλον δεν µπορεί να είναι αυτό. Σας
λέµε ότι η ακαδηµαϊκή γνώση δεν µπορεί να είναι εµπόρευµα.
Σας λέµε ότι η ακαδηµαϊκή έρευνα δεν µπορεί να είναι επιχεί-
ρηση. Σκοπός τους είναι να υπηρετούν τις κοινωνικές ανάγκες
και όχι να λειτουργούν µε όρους προσφοράς και ζήτησης.  

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Παρ’ όλα αυτά, κυρίες και κύριοι, επιµένετε να µιλάτε για µη
κρατικά, µη κερδοσκοπικά πανεπιστήµια. Το αναγράφετε και
στον τίτλο του νοµοσχεδίου. Θα σας το ξαναπούµε, γιατί διαρ-
κώς κάνετε ότι δεν καταλαβαίνετε. Στην Ελλάδα δεν υπάρχουν
κρατικά πανεπιστήµια. Κρατικά είναι τα πανεπιστήµια, τα οποία
η Κυβέρνηση διορίζει τις διοικήσεις τους. Δεν υπάρχει αυτό στην
Ελλάδα. Και η EUROSTAT σας διαψεύδει. Μιλάει η EUROSTAT
µόνο για «public»-δηµόσια πανεπιστήµια και για «private»-ιδιωτικά
πανεπιστήµια. Δεν υπάρχουν µη κρατικά, µη κερδοσκοπικά για
την EUROSTAT. 

Τα ελληνικά πανεπιστήµια, λοιπόν, είναι δηµόσια, χωρίς δίδα-
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κτρα. Τα ελληνικά πανεπιστήµια είναι αυτοδιοικούµενα. Η ίδια η
ακαδηµαϊκή κοινότητα ορίζει τη διοίκησή τους. Δεν ορίζονται από
το κράτος εκλέγονται από την ίδια την κοινότητα. Οι καθηγητές
τους δεν είναι κρατικοί ή ιδιωτικοί υπάλληλοι, είναι δηµόσιοι λει-
τουργοί. Το γνωστικό τους αντικείµενο, η διδασκαλία, αλλά και
η έρευνα, δεν καθορίζονται από το κράτος, αλλά σχεδιάζονται
ελεύθερα από το ακαδηµαϊκό προσωπικό. Όλα αυτά διασφαλί-
ζουν την ακαδηµαϊκή ελευθερία και αποκλείουν ενδεχόµενα πο-
λιτικών ή ιδιωτικών παρεµβάσεων. Γι’ αυτό µπορούν και µέχρι
σήµερα τα πανεπιστήµιά µας να επιτελούν και να υπηρετούν τον
κοινωνικό τους σκοπό. 

Πάµε τώρα στο βασικό επιχείρηµα σας. Τι λέτε; Να µην φεύ-
γουν τα παιδιά µας στο εξωτερικό για να σπουδάσουν. Είναι υπο-
κρισία όµως αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Λέτε να
επιστρέψουν και τα παιδιά που σπουδάζουν στο εξωτερικό στη
χώρα µας. Μιλάτε για εξόριστους φοιτητές. Πάµε να δούµε,
όµως, τι συµβαίνει. Μειώσατε δραστικά τους εισακτέους στα δη-
µόσια πανεπιστήµια. Τους αποκλείσατε από τα δηµόσια πανεπι-
στήµια θεσµοθέτοντας την ελάχιστη βάση εισαγωγής. Και τώρα
θέλετε να ιδρύσετε ιδιωτικά πανεπιστήµια δήθεν για να µην φεύ-
γουν τα παιδιά στο εξωτερικό. 

Πάµε να δούµε και τα στοιχεία σύµφωνα. Με την EUROSTAT
το 2021 σπούδαζαν στο εξωτερικό τριάντα επτά χιλιάδες πεντα-
κόσιοι τριάντα Έλληνες φοιτητές. Αντίστοιχα στοιχεία γύρω στις
τριάντα µε τριάντα πέντε χιλιάδες δήλωσε και ο Πρόεδρος του
ΔΟΑΤΑΠ στην επιτροπή µας. Τα στοιχεία δείχνουν ότι η µεγάλη
πλειοψηφία των Ελλήνων φοιτητών πάνε στο εξωτερικό για να
σπουδάσουν σε µεταπτυχιακά και όχι σε προπτυχιακά. Και όταν
πηγαίνουν για προπτυχιακές σπουδές επιλέγουν χώρες όπως η
Ρουµανία, η Βουλγαρία και η Κύπρος που είναι και πιο οικονοµι-
κές αυτές οι σπουδές από ό,τι στην Ελλάδα. Γιατί στην Ελλάδα
γνωρίζετε πού βρίσκονται τα ενοίκια, που έχει πάει η ακρίβεια
και η αισχροκέρδεια που εσείς τροφοδοτείτε µε τη συµπεριφορά
σας και τις πολιτικές επιλογές σας. 

Πώς, λοιπόν, θα ανακοπεί η ροή φοιτητών στο εξωτερικό για
προπτυχιακές σπουδές; Στην Ελλάδα, προφανώς, τα ιδιωτικά πα-
νεπιστήµια θα έχουν υψηλά δίδακτρα και θα είναι και πιο ακριβά
από άλλες χώρες. Μπορεί, όµως, να ανακοπεί µε έναν απλό
τρόπο η ροή των φοιτητών στο εξωτερικό, µε την κατάργηση της
ελάχιστης εισαγωγής, µε την αύξηση των εισακτέων στα ελλη-
νικά δηµόσια πανεπιστήµια. Αυτό να κάνετε! Δεν το θέλετε,
όµως. Αυτό. Δεν το θέλετε, γιατί θέλετε αυτοί που κόβονται -
εσείς κόβετε- από τα δηµόσια πανεπιστήµια να γίνονται πελάτες
στα ιδιωτικά πανεπιστήµια που θέλετε να ιδρύσετε. Αυτός είναι
ο στόχος σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Παράλληλα κάνετε και κάτι άλλο. Καταργείτε την ισότιµη πρό-
σβαση στην ανώτατη εκπαίδευση. Και πως το κάνετε αυτό;
Άρθρο 147 του νοµοσχεδίου. Δύο µέτρα και δύο σταθµά. Άλλη
ελάχιστη βάση εισαγωγής για τα δηµόσια πανεπιστήµια, που θα
είναι η ελάχιστη βάση εισαγωγής του τµήµατος και άλλη ελάχι-
στη βάση εισαγωγής για τα ιδιωτικά πανεπιστήµια, που θα είναι
η ελάχιστη βάση εισαγωγής που θα καθορίζεται από το επιστη-
µονικό πεδίο πολλαπλασιασµένο µε τον συντελεστή 0,8. 

Το παράδειγµα το έχουµε πει πάρα πολλές φορές. Η Ιατρική
Αθηνών είχε δεκαεννιά χιλιάδες µόρια, το δηµόσιο πανεπιστήµιο,
ενώ πολύ λιγότερα µόρια, µε βάση αυτό που έχετε θεσµοθετή-
σει, θα έχει η εισαγωγή σε µια ιδιωτική ιατρική, ενός ιδιωτικού
πανεπιστηµίου. Άρα καταργείτε στην πράξη την ισότιµη πρό-
σβαση στην ανώτατη εκπαίδευση. 

Μας λέτε ότι ενισχύεται µε το νοµοσχέδιο το δηµόσιο πανεπι-
στήµιο. Ακούσαµε και τον εισηγητή της Πλειοψηφίας. Πάµε να
δούµε ποια είναι η κατάσταση σήµερα του πανεπιστηµίου. Σε
ποια κατάσταση έχετε φέρει τα δηµόσια πανεπιστήµια; Είναι υπο-
στελεχωµένα και υποχρηµατοδοτηµένα. Η χώρα µας δεν αποκλί-
νει από την Ευρώπη, από τις άλλες ευρωπαϊκές χώρες, λόγω της
ύπαρξης µόνο δηµοσίων πανεπιστηµίων. Και σε άλλες χώρες της
Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι σχεδόν 100% η φοίτηση σε δηµόσια
πανεπιστήµια. Η χώρα µας αποκλίνει από την Ευρώπη επειδή
είναι η χειρότερη χώρα σε χρηµατοδότηση και στελέχωση των

πανεπιστηµίων µας. Αυτό έχετε καταφέρει. 
Πριν από το 2010 η χρηµατοδότηση των πανεπιστηµίων ήταν

στα 380 εκατοµµύρια ευρώ. Πόσο είναι σήµερα; Είναι 116 εκα-
τοµµύρια ή 133, που λέτε εσείς, κύριε Υπουργέ. Το ίδιο κάνει,
όµως. Δεν υπάρχει διαφορά. Είναι τεράστια η διαφορά µεταξύ
του 2010 και του σήµερα. Η δηµόσια δαπάνη ανά φοιτητή ανέρ-
χεται στην Ελλάδα µόλις σε 2.300 ευρώ, έναντι 11.500 ευρώ της
µέσης δηµόσιας δαπάνης στα ευρωπαϊκά πανεπιστήµια. 

Ισχυρίζεστε ότι µε το νοµοσχέδιο δήθεν χρηµατοδοτείτε τα δη-
µόσια πανεπιστήµια. Τα χρήµατα, όµως, που προβλέπετε από το
ΕΣΠΑ και το Ταµείο Ανάκαµψης αφορούν κτήρια, αφορούν υπο-
δοµές και όχι τις λειτουργικές ανάγκες των πανεπιστηµίων, όχι
τη µισθοδοσία των καθηγητών. Δεν αφορούν τις πάγιες πληρω-
µές σε θέρµανση, σε ρεύµα, σε αναλώσιµα. Αυτά έχουν ανάγκη
τα δηµόσια πανεπιστήµια και αναγκάζονται να παίρνουν από τα
αποθεµατικά τους. 

Επίσης, η πορεία µείωσης των µελών ΔΕΠ συνεχίζεται, καθώς
οι προσλήψεις είναι λιγότερες από τις αποχωρήσεις. Έχουµε
φτάσει στο σηµείο η αναλογία καθηγητών-φοιτητών στην Ελλάδα
να είναι ένας καθηγητής για σαράντα επτά φοιτητές ή τριάντα
τρεις φοιτητές, επειδή προσµετράτε και το λοιπό προσωπικό, όχι
τα µέλη ΔΕΠ. Και υπάρχει η αναλογία ένας καθηγητής ανά δε-
κατρείς φοιτητές που ο µέσος όρος των είκοσι επτά χωρών της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Εσείς τι κάνετε τόσο καιρό για την υποστελέχωση; Λέτε ότι
από εδώ και πέρα θα εφαρµόσετε τη µία πρόσληψη για κάθε
αποχώρηση. Αυτό λέτε. Γιατί, όµως, πέντε χρόνια δεν το έχετε
κάνει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Το 2019 θεσµοθετήθηκε
αυτό για τα δηµόσια πανεπιστήµια, κάθε καθηγητής που φεύγει
να αναπληρώνεται. Εσείς δεν το εφαρµόσατε. Τι µας πείθει ότι
αυτή τη στιγµή θα το εφαρµόσετε; Τίποτα, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι. Δεν σας εµπιστευόµαστε. 

Και λέτε, κύριε Υπουργέ, ότι το 2023 προσλάβατε εξακόσιους
δέκα καθηγητές ενώ αποχώρησαν πεντακόσιοι εξήντα. Μπορείτε
να µας πείτε στην πενταετία ή στην τετραετία σας πόσοι αποχώ-
ρησαν και πόσους προλάβατε; Για φέρτε µας τα στοιχεία. Γιατί
µόνο το τελευταίο έτος; Γιατί προφανώς µε τα στοιχεία προκύ-
πτει ότι είναι πολύ λιγότεροι οι καθηγητές που προσλήφθηκαν
σε σχέση µε αυτούς που αποχώρησαν. 

Αλλά από αυτό φαίνεται και η προτεραιότητά σας. Ιδρύσατε
και λειτουργήσατε την Πανεπιστηµιακή Αστυνοµία, την αχρεί-
αστη Πανεπιστηµιακή Αστυνοµία -δεν δουλεύουν στα πανεπιστή-
µια µας, χίλιους προσλάβατε- και δεν δώσατε προτεραιότητα
στην πρόσληψη καθηγητών, µελών ΔΕΠ και διοικητικού προσω-
πικού, που εκεί πονάει το δηµόσιο πανεπιστήµιο. 

Εδώ πρέπει να τονίσουµε ότι παρά την υποστελέχωση, παρά
την υποχρηµατοδότηση, τα δηµόσια πανεπιστήµια διαπρέπουν,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Σύµφωνα µε διεθνείς αξιολογήσεις
κατατάσσονται πάρα πολύ ψηλά τα πανεπιστήµιά µας, Μετσό-
βειο και Καποδιστριακό Πανεπιστήµιο Αθηνών, και οι Έλληνες
επιστήµονες απόφοιτοι των ελληνικών δηµοσίων πανεπιστηµίων
χαίρουν πολύ µεγάλης εκτίµησης στο εξωτερικό, είτε για εργα-
σία είτε για ακαδηµαϊκή καριέρα. Σκεπτόµαστε όλοι τι περισσό-
τερα και σηµαντικότερα και θετικά αποτελέσµατα θα µπορούσαν
να έχουν τα δηµόσια πανεπιστήµια αν τα χρηµατοδοτούσαµε, όχι
υψηλά, αλλά τουλάχιστον στον µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Θαύµατα θα µπορούσαν να κάνουν τα δηµόσια πανεπιστή-
µια!

Λέτε επίσης ότι θα ωφεληθεί δήθεν το δηµόσιο πανεπιστήµιο
από την ίδρυση ιδιωτικών πανεπιστηµίων. Απαντάµε ξεκάθαρα
ότι η ίδρυση ιδιωτικών πανεπιστηµίων θα έχει αρνητικές συνέ-
πειες για τη δηµόσια ανώτατη εκπαίδευση.

Πού θα ιδρυθούν τα ιδιωτικά πανεπιστήµια; Εκεί που είναι οι
πολλοί πελάτες, στην Αθήνα, άντε και στη Θεσσαλονίκη. Τι ση-
µαίνει αυτό; Ότι τα περιφερειακά πανεπιστήµια θα οδηγηθούν
σε απίσχναση. Θα χάσουν φοιτητές, θα χάσουν καθηγητές, θα
χάσουν πόρους, γιατί µε το νοµοσχέδιό σας προβλέπετε αυστη-
ρούς όρους και δυσµενή χρηµατοδότηση για τα πανεπιστήµια
που µένουν πίσω. Δηλαδή τα πανεπιστήµια που ήδη έχουν προ-
βλήµατα θα αντιµετωπίσουν ακόµα περισσότερα προβλήµατα µε
τη δική σας νοµοθέτηση. Αυτό κάνετε, λοιπόν.
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Λέτε ότι ενισχύετε το Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο της Θράκης.
Και πώς το κάνετε; Μειώνοντας και «ακρωτηριάζοντας» το Διε-
θνές Πανεπιστήµιο. Δεν µας εξηγείτε, όµως, γιατί η λειτουργία
ενός πανεπιστηµίου στην περιοχή ανατολικής Μακεδονίας-Θρά-
κης είναι καλύτερη από τη λειτουργία δύο πανεπιστηµίων. Δεν
µας το εξηγείτε. Και ποιος σας λέει ότι έτσι θα ενισχυθεί το Δη-
µοκρίτειο; Το Δηµοκρίτειο χρειάζεται καθηγητές, χρειάζεται δι-
οικητικό προσωπικό, χρειάζεται φοιτητική µέριµνα, χρειάζεται
εστίες, χρειάζεται στήριξη των καθηγητών, του προσωπικού και
των φοιτητών. Αυτό χρειάζεται για να λειτουργήσει καλύτερα.
Δεν προβλέπετε τίποτα γι’ αυτά.

Επίσης, δεν µας λέτε γιατί µόνο το Δηµοκρίτειο. Τα άλλα πα-
νεπιστήµια που αντιµετωπίζουν προβλήµατα γιατί τα αφήνετε απ’
έξω, Πανεπιστήµιο Αιγαίου, Ιόνιο Πανεπιστήµιο, Δυτικής Μακε-
δονίας που κλείνουν τµήµατα; Δεν µας το εξηγείτε. 

Μας λέγατε ότι δεν χρειάζεται η χώρα άλλη Νοµική και καταρ-
γήσατε τη Νοµική της Πάτρας και τώρα µ’ αυτό που ψηφίζετε θα
επιτρέψετε τη λειτουργία ιδιωτικής Νοµικής, Νοµική ιδιωτικού
πανεπιστηµίου στην Αθήνα. Αυτά είναι τα κριτήριά σας. Ξεσπα-
θώνανε τότε Υπουργοί σας, η κ. Κεραµέως, «δεν χρειάζεται άλλη
Νοµική η χώρα, γιατί να υπάρχει δηµόσια σχολή Νοµικής στην
Πάτρα;». Και τώρα θα ιδρυθεί ιδιωτική Νοµική. Αυτό κάνετε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το δηµόσιο πανεπιστήµιο, παρά
τη µεθοδευµένη συκοφάντηση, παρά την ισχνή και µη επαρκή
χρηµατοδότηση, παρά την εκτεταµένη υποστελέχωση, παρά τις
ελλείψεις σε υποδοµές και ερευνητικά µέσα, διαθέτει καλά προ-
γράµµατα σπουδών και αξιόλογο ακαδηµαϊκό και ερευνητικό
προσωπικό. Οφείλουµε, λοιπόν, να το στηρίξουµε. Γι’ αυτό σας
λέµε να αποσύρετε το νοµοσχέδιο για να συζητήσουµε σοβαρά
όλες οι πτέρυγες για το πώς θα ενισχύσουµε το ελληνικό δηµό-
σιο πανεπιστήµιο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Αυτό έχει ανάγκη η ελληνική κοινωνία, αυτό είναι το άλµα στο
µέλλον, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό πρέπει να κάνουµε,
να το ενισχύσουµε µε επαρκή χρηµατοδότηση, µε επαρκές ακα-
δηµαϊκό και διοικητικό προσωπικό, µε σύγχρονες υποδοµές, µε
χορήγηση υποτροφιών, µε επαρκή φοιτητική στέγη και µε κατάλ-
ληλες συνθήκες εργασίας. Έχουµε την τύχη να έχουµε στη χώρα
µας εξαιρετικούς επιστήµονες που βρίσκονται σε εργασιακή επι-

σφάλεια. Αυτούς να προστατεύσουµε.
Οι προτάσεις µας: Προτείνουµε την εφαρµογή της ρήτρας αυ-

τόµατης πρόσληψης. Ένας φεύγει, αµέσως προσλαµβάνεται κά-
ποιος άλλος ως καθηγητής. Διπλασιασµό της χρηµατοδότησης,
διπλασιασµό του αριθµού µελών ΔΕΠ, πρόσληψη διοικητικού
προσωπικού, ενίσχυση των µεταπτυχιακών προγραµµάτων ώστε
να είναι δωρεάν, εθνικό σχέδιο φοιτητικής στέγης και µέριµνας,
τη δυνατότητα ελεύθερης πρόσβασης σε πανεπιστηµιακά τµή-
µατα µε αναβάθµιση του απολυτηρίου τους και καθιέρωση βε-
βαίως της Γ’ λυκείου ως τάξης προετοιµασίας, την κατάργηση
της ελάχιστης βάσης εισαγωγής για την πρόσβαση στα πανεπι-
στήµια, την ενίσχυση των βιβλιοθηκών και την αξιοποίηση των
ψηφιακών δυνατοτήτων για τα πανεπιστηµιακά συγγράµµατα και
τη στήριξη βεβαίως των νέων επιστηµόνων. 

Η ανώτατη παιδεία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορεί
να ορίζεται και να κατευθύνεται από τους νόµους της αγοράς.
Το δηµόσιο πανεπιστήµιο συνδέεται άµεσα µε τη γνώση, την
έρευνα, την καινοτοµία, τον πολιτισµό, την ανάπτυξη του τόπου
και της κοινωνίας µας. Γι’ αυτόν τον λόγο οφείλουµε όχι µόνο να
το διαφυλάξουµε, αλλά και να το ενισχύσουµε, ώστε να συνεχίσει
να επιτελεί τον σπουδαίο σκοπό του. Πρέπει να προστατεύσουµε
τις ίσες ευκαιρίες και την ισότιµη πρόσβαση στην ανώτατη εκ-
παίδευση. Αυτές είναι οι προτεραιότητές µας. 

Οι δικές σας προτεραιότητες είναι στο ακριβώς αντίθετο, στην
αντίθετη όχθη. Εσείς θέλετε να εξυπηρετήσετε ιδιωτικά συµφέ-
ροντα. Να είστε σίγουροι, όµως, ότι η κοινωνία αντιλαµβάνεται
και θα αποφασίσει σθεναρά να προστατεύσει τα συµφέροντά της
και εµείς θα είµαστε δίπλα της. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Καλαµατιανό.
Παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα ηλεκτρονικής εγγραφής οµι-

λητών.
Γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι έχει κατατεθεί ένσταση αντισυν-

ταγµατικότητας και από τη Νέα Αριστερά, η οποία επίσης θα δια-
νεµηθεί.

(Η προαναφερθείσα ένσταση αντισυνταγµατικότητας της
Νέας Αριστεράς καταχωρίζεται στα Πρακτικά και έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ο ει-
δικός αγορητής από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής κ. Στέφανος
Παραστατίδης.

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
το πρώτο µεγάλο ερώτηµα που θέτει ο πολίτης για τον τρόπο
που φέρνει η Νέα Δηµοκρατία τα µη κρατικά πανεπιστήµια στο
προκείµενο νοµοσχέδιο είναι το εξής: Αναβαθµίζεται η παιδεία;
Αυτό είναι το πρώτο ερώτηµα έξω από τη Βουλή. Η αναβάθµιση
της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης προϋποθέτει δύο τινά. Το ένα
είναι να έρθουν καλύτερα πανεπιστήµια και το δεύτερο είναι να
λειτουργήσει υγιώς ο ανταγωνισµός. 

Ας είµαστε ειλικρινείς απέναντι στους πολίτες: Δεν θα έρθουν
ούτε το Χάρβαρντ ούτε το Γέιλ ούτε η Οξφόρδη. Γιατί; Διότι τα
καλά µη κρατικά µη κερδοσκοπικά πανεπιστήµια δεν λειτουργούν
µε παραρτήµατα σε άλλες χώρες. Αυτό το κάνουν από τη δεκαε-
τία του �90 κάποια πανεπιστήµια όχι πρώτης γραµµής από τις
ΗΠΑ, από την Αγγλία, την Αυστραλία, µε στόχο αναδυόµενες οι-
κονοµίες της Ασίας. Σήµερα, για παράδειγµα, υπάρχουν τριακό-
σια τριάντα τρία τέτοια παραρτήµατα. Είναι τα Ιnternational
Branch Campuses, τα IBC διεθνώς. Τα περισσότερα βρίσκονται
στη Μαλαισία, στην Υεµένη, στην Κίνα, στα Ηνωµένα Αραβικά
Εµιράτα. Υπάρχει βέβαια και ένα παράρτηµα του Γέιλ στη Σιγκα-
πούρη, το οποίο ανέφερε ο κ. Πιερρακάκης στην παρουσίαση
του νοµοσχεδίου, ξέχασε όµως να µας πει ότι κλείνει και αυτό το
2025. 

Εµείς δεν θέλουµε παραρτήµατα και franchise, κύριοι της Κυ-
βέρνησης. Ισχυρά πανεπιστήµια θέλουµε στη χώρα µας. 

Μήπως, όµως, θα βοηθήσουν στον ανταγωνισµό; Ας είµαστε
κι εδώ ειλικρινείς. Ο ανταγωνισµός λειτουργεί ευεργετικά όταν
υπάρχει αρµονικό πλαίσιο συνύπαρξης µε κοινούς κανόνες. Σε
κάθε άλλη περίπτωση δεν υπάρχει ούτε υγιής ούτε ανταγωνι-
σµός. Σκεφτείτε ως παράδειγµα την υγεία. Βοήθησαν τα ιδιωτικά
νοσοκοµεία την αναβάθµιση των δηµοσίων; Όχι. 

Η απάντηση, λοιπόν, στο ερώτηµα είναι αυτονόητη. Αυτό το
νοµοσχέδιο δεν θα αναβαθµίσει την τριτοβάθµια εκπαίδευση και
δεν είναι αυτός ο σκοπός του. Να το πούµε αυτό στους πολίτες
έξω.

Αντιθέτως, η πρόταση του ΠΑΣΟΚ, η οποία βασίστηκε στη φι-
λοσοφία του σκανδιναβικού παραδείγµατος, εγγυάται τη δια-
σφάλιση ποιότητας στη µη κρατική τριτοβάθµια εκπαίδευση, η
πρόταση την οποία στην αρχή κάνατε πως δεν ακούσατε, σε δεύ-
τερο χρόνο προσπαθήσατε να την απαξίωσετε, αλλά εν τοις
πράγµασι αυτή είναι που ενισχύει την τριτοβάθµια εκπαίδευση. 

Και εξηγώ, διότι στις δύο παραµέτρους που έθεσα θέτει τους
όρους που απαιτούνται για την αναβάθµιση της τριτοβάθµιας εκ-
παίδευσης: Πρώτον, διασφαλίζει την ποιότητα, τη σύνδεση της
αδειοδότησης µε την αντίστοιχη στάθµη αξιολόγησης και διε-
θνούς κατάταξης των σχολών τµηµάτων των δηµοσίων ιδρυµά-
των, αλλά βεβαίως ενισχύει και τον υγιή ανταγωνισµό, γιατί
προϋποθέτει ενιαία ακαδηµαϊκά, οικονοµικά και γεωγραφικά κρι-
τήρια, ενιαίο σύστηµα πρόσβασης, ίδρυση κάθε µη κρατικού µε
ειδικό νόµο, όπως και µε τα δηµόσια. 

Το δεύτερο ζήτηµα -το είπε και ο εισηγητής της Μείζονος Αν-
τιπολίτευσης- που θέτει η Κυβέρνηση είναι ότι θα έρθουν πίσω
οι σαράντα χιλιάδες που σπουδάζουν στο εξωτερικό. Εγώ θα πω
κατηγορηµατικά ότι µε αυτό το νοµοσχέδιο ούτε οι Έλληνες θα
µείνουν εδώ ούτε ξένοι φοιτητές θα έρθουν. 

Εξηγώ. Προσέξτε κατ’ αρχάς το επικοινωνιακό τέχνασµα της
Κυβέρνησης: Η Κυβέρνηση χρησιµοποιεί ένα νούµερο ως από-
λυτο αριθµό µε πηγή τον ΟΑΣΑ συν στοιχεία των ελληνικών πρε-
σβειών του εξωτερικού. Δεν συγκρίνει, δηλαδή, ποσοστιαία τις
εκροές φοιτητών, για να δούµε αν η χώρα έχει πρόβληµα. Έχει
πρόβληµα η χώρα σε σχέση µε τις εκροές φοιτητών; Αυτό είναι
το ερώτηµα. Για παράδειγµα, οι είκοσι χιλιάδες είναι στην Κύπρο.
Συζητούσαµε για τους σαράντα. Το 80% αυτών κάνουν µεταπτυ-
χιακό και το 80% αυτών που κάνουν µεταπτυχιακό το κάνουν εξ
αποστάσεως, άρα δεν αφορά αυτούς το νοµοσχέδιο. 

Θυµίζει η Κυβέρνηση πλανόδιο ταχυδακτυλουργό, που στήνει
στον πάγκο το παιχνίδι του παπά µε τα νούµερα και που µόνο αν
την τσακώσουµε θα παραδεχθεί την πονηριά της. Κατ’ ουσία η
χώρα µας δεν έχει σοβαρό πρόβληµα µε τις εκροές µε βάση του-

λάχιστον τα επίσηµα στοιχεία της UNESCO, όπου είναι περίπου
στη µέση των ευρωπαϊκών χωρών. Με τις εισροές όµως έχουµε
πρόβληµα. Εκεί είµαστε τρίτοι από το τέλος µε 2,8%. Και βεβαίως
οι φοιτητές από το εξωτερικό προς τη χώρα µας, οι εισροές δη-
λαδή, δεν θα µεγαλώσουν. Δεν θα έρθουν φοιτητές επειδή δηµι-
ουργούµε παραρτήµατα αµφιβόλου ποιότητας. Θα έρθουν αν
δηµιουργήσουµε ισχυρά πανεπιστήµια. Έτσι αυξάνονται οι εισ-
ροές. 

Είναι όµως κακό να έχουµε µια πρόσθετη επιλογή για σπου-
δές; Βεβαίως και δεν είναι. Βεβαίως και το θέλουµε, όµως σε
καλά πανεπιστήµια όχι σε franchise και τα συναφή. 

Εντάξει, θα πει ο πολίτης, ας είναι και παραρτήµατα, όµως του-
λάχιστον είναι µη κερδοσκοπικά. Ισχύει; Τα νοµικά πρόσωπα πα-
νεπιστηµιακής εκπαίδευσης ούτε µη κερδοσκοπικά είναι, ούτε
παραρτήµατα είναι. Προσέξτε, ως προς το πρώτο σχήµα κερδο-
σκοπικό πανεπιστήµιο, µη κερδοσκοπικό παράρτηµα -το οποίο
είναι ένα απολύτως παράδοξο σχήµα- ο κ. Πιερρακάκης ανέφερε
στις επιτροπές ότι αυτό γίνεται σε ολόκληρο τον κόσµο. Εγώ να
καταθέσω ότι δεν γίνεται πουθενά στον κόσµο, πουθενά! Σχήµα
δεύτερο: Κερδοσκοπικό fund ανοίγει µη κερδοσκοπικό νοµικό
πρόσωπο πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης µέσω εκπαιδευτικής
συµφωνίας, όπως αναβαπτίσατε το franchise µε πανεπιστήµια
του εξωτερικού. Πάει περίπατο λοιπόν και ο µη κερδοσκοπικός
χαρακτήρας. Δεν υπάρχει επίσης καµµία µα καµµία ρύθµιση που
να αποτρέπει τη νόθευση του µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα των
δοµών των οποίων φέρνετε. 

Ως προς το παράρτηµα, προσέξτε, ούτε καν παραρτήµατα
είναι. Το σχήµα της διασυνοριακότητας πάει περίπατο και αυτό.
Γιατί το νοµικό πρόσωπο πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης µπορεί
να λειτουργεί χωρίς συµµετοχή του µητρικού ιδρύµατος και στο
κεφάλαιο και στη διοίκηση. Ούτε καν παραρτήµατα!

Ελπίζω -αναρωτιέται ο πολίτης- τουλάχιστον αυτό το νοµοσχέ-
διο να ενισχύει το δηµόσιο πανεπιστήµιο. Τζίφος και εδώ. Κατ’
αρχάς το πλέον πρωτοφανές είναι ότι διαχειρίζεται αποσπασµα-
τικά την τριτοβάθµια περιφερειακή διάρθρωση. Η Κυβέρνηση
αποφάσισε να ασχοληθεί µόνο µε το Δηµοκρίτειο. Ίσως σε µία
επόµενη µεταρρύθµιση -όπως µας είπε- να δει και τα υπόλοιπα
περιφερειακά ιδρύµατα, αν τα καταφέρουν µέχρι τότε. 

Κατ’ ουσία δεν υπάρχει καµµία ουσιαστική ενίσχυση από το
παρόν νοµοσχέδιο. Αντί ουσιαστικών δεσµεύσεων για αύξηση
της χρηµατοδότησης, παραθέτει κατάλογο ήδη υφιστάµενων
χρηµατοδοτήσεων. Αντί πραγµατικής απελευθέρωσης του πανε-
πιστηµίου από τον ασφυκτικό έλεγχο του Υπουργείου που µετα-
τρέπει την ΕΘΑΑΕ σε επικυρωτή ειληµµένων κυβερνητικών
αποφάσεων και αντί χάραξης ενός ακαδηµαϊκού χάρτη, εισάγει
άναρχα και χωρίς διάλογο στο πεδίο της ελληνικής τριτοβάθµιας
εκπαίδευσης αµφιβόλου συνταγµατικότητας και ποιότητας ιδιω-
τικά ΑΕΙ. Όσοι έχουν επαφή µε το ακαδηµαϊκό πεδίο, γνωρίζουν
καλά ότι αυτή δεν είναι µεταρρύθµιση. Είναι ένα γονατογράφηµα
που ούτε ενισχύει, ούτε απελευθερώνει το δηµόσιο πανεπιστή-
µιο. Διευθετεί µονάχα συµφέροντα. Τουλάχιστον όµως βέβαια
διόρθωσε την πρόσφατη «επιτυχηµένη» µεταρρύθµιση της κ. Κε-
ραµέως. 

Και το λέω αυτό γιατί στο Κεφάλαιο Γ’ από τα 89 άρθρα τα 85
αποτελούν τροποποιήσεις του νόµου Κεραµέως. Πρόκειται για
τη λεγόµενη αυτοδιόρθωση. Αυτό κάνατε. Άραγε µιλήσατε µε
την κ. Κεραµέως και τον Πρωθυπουργό για το ξήλωµα του δικού
της νόµου; Υπήρξε ενθουσιασµός από πλευράς τους;

Ναι αλλά εσείς θέλετε τις απαγορεύσεις, λέει ο πολίτης. Η Ελ-
λάδα είναι παγκόσµια εξαίρεση σε αυτό ή όχι; Πράγµατι είναι.
Εµείς στο ΠΑΣΟΚ είµαστε σοσιαλδηµοκράτες, είµαστε προοδευ-
τικοί. Ιδεολογικά δεν πιστεύουµε στις απαγορεύσεις, αλλά στις
ισχυρές ρυθµίσεις. Διότι η απαγόρευση έρχεται σε αντίθεση µε
την ουσία της δηµοκρατίας, της διαφορετικής δηλαδή άποψης
οργάνωσης της κοινωνίας. Και ως γνωστόν όταν απαγορεύεις,
µπορούν αντίστροφα και να σου απαγορεύσουν. 

Φανταστείτε λοιπόν το αντίστροφο. Φανταστείτε σε εµάς που
είµαστε υπέρµαχοι των δηµοσίων πανεπιστηµίων να αποφασίσει
κάποιος την πλήρη απαγόρευσή τους. Εγώ θα ανέφερα εδώ το
γνωστό σύνθηµα του Μάη του �68 «Απαγορεύονται οι απαγορεύ-
σεις». 
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Ακόµη όµως κι αν παρακάµψουµε την ιδεολογική θέση αρχής
και αξιολογήσουµε µε βάση το αποτέλεσµα, οι ισχυρές ρυθµίσεις
εναντίον των ισχυρών κερδοσκοπικών µηχανισµών είναι πολύ πιο
αποτελεσµατικές από µία εξ ολοκλήρου απαγόρευσή τους. Το
βλέπουµε στη χώρα µας άλλωστε στο αρρύθµιστο πεδίο των
κολλεγίων. 

Προσέξτε όµως, η συζήτηση περί ελευθερίας αφορά το Σύν-
ταγµα και µόνο το Σύνταγµα. Το Σύνταγµα είναι αυτό που κατο-
χυρώνει το θεσµοθετηµένο διάλογο, αυτόν που δεν έγινε επί του
νοµοσχεδίου. Το Σύνταγµα είναι αυτό που επιδιώκει τις µέγιστες
δυνατές συναινέσεις, αυτές δηλαδή που δεν έγιναν. Απλά ζητή-
θηκε µονάχα η ψήφος µας σε ένα κοινό νοµοσχέδιο. Γι’ αυτό και
είµαστε απολύτως απέναντι σε κάθε µεθόδευση διάρρηξης του
Συντάγµατος. Συνιστά πατριωτικό µας καθήκον η τήρηση του
Συντάγµατος, λαµβάνοντας πάντα υπ’ όψιν ότι δεν αρκεί να εί-
µαστε µονάχα φρουροί του Συντάγµατος αλλά και σύγχρονοι
διαµορφωτές του πάντα θεσµικά στη συζήτηση για την αναθεώ-
ρησή του. Σαφείς και ξεκάθαροι τελεία!

Εµείς λοιπόν καταθέσαµε µια ολοκληρωµένη πρόταση για τη
συνύπαρξη δηµόσιων πανεπιστηµίων και πραγµατικών µη κρατι-
κών µη κερδοσκοπικών πανεπιστηµίων, βάσει της οποίας θα
πάµε στη συζήτηση για την Αναθεώρηση του Συντάγµατος. Με-
λετήσαµε πολύ καλά τα εκπαιδευτικά συστήµατα σχεδόν όλων
των χωρών του κόσµου. Εστιάσαµε στις σκανδιναβικές χώρες.
Παρουσιάσαµε σε εκδήλωσή µας το µοντέλο της κάθε χώρας ξε-
χωριστά και διαµορφώσαµε από εκεί ένα πλαίσιο κοινών σηµείων
στην τριτοβάθµια εκπαίδευση, που αναδεικνύει τη φιλοσοφία του
σκανδιναβικού παραδείγµατος. 

Αυτό δεν το κάναµε αντιγράφοντας µοντέλα, όπως κάποιοι
λένε. Εµείς στην ίδια µας την παρουσίαση εξηγήσαµε το πώς το
κάναµε. Αλλά θέλαµε να δείξουµε ότι υπάρχει και άλλος δρόµος.
Δεν είναι µονόδροµος αυτός που περιγράφει η Κυβέρνηση.

Σχεδιάσαµε λοιπόν βάσει αυτού τη δική µας πρόταση για την
ελληνική τριτοβάθµια εκπαίδευση και τη θέσαµε σε διαβούλευση.
Και αυτή η διαβούλευση θα συνεχιστεί. Αυτή περιλαµβάνει επι-
γραµµατικά διασφάλιση του µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα
χωρίς κερδοσκοπικά µητρικά ιδρύµατα, χωρίς επιχειρηµατικά
funds και µπίζνες µε υπηρεσίες outsourcing σε θυγατρικές. 

Περιλαµβάνει ενιαίο σύστηµα εισαγωγής των µαθητών. Περι-
λαµβάνει γεωγραφικά κριτήρια για να µην µαραζώσουν δεκάδες
τµήµατα πανεπιστηµίων στην ελληνική περιφέρεια. Περιλαµβάνει
ποιοτικά κριτήρια, ώστε να ιδρυθούν µόνο ιδρύµατα µε διαπιστω-
µένη ποιότητα σπουδών. Περιλαµβάνει ακαδηµαϊκή ελευθερία
και διασφάλιση εργασιακών θεµάτων των µελών ΔΕΠ. Και επειδή
κάποιοι µας λένε ότι το χρησιµοποιούµε ως άλλοθι –ότι στρί-
βουµε για να πούµε όχι, ότι δεν έχουµε τη δική µας πρόταση-
εγώ καταθέτω το σχετικό στα Πρακτικά να παραµείνει, γιατί η
συζήτηση θα έρθει και θα ξανάρθει και θα είµαστε όλοι εδώ. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής, κ. Στέφανος Παραστατίδης,
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αντίστοιχα για το δηµόσιο πανεπιστήµιο επιγραµµατικά θα τα
πω. Και νοµίζω ότι έχουµε κάνει συνολικά µία ολοκληρωµένη
πρόταση για το δηµόσιο πανεπιστήµιο. Μιλάµε για αύξηση της
δηµόσιας χρηµατοδότησης. Είµαστε από τις χώρες ουραγούς.
Έχουµε αναφερθεί στο ποσοστό επί του ΑΕΠ. Θα το καταθέ-
σουµε και αυτό µε στοιχεία στα Πρακτικά βάσει του προϋπολο-
γισµού. Έχουµε µιλήσει για την αναλογία φοιτητών µελών ΔΕΠ,
η οποία είναι στο θλιβερό ένα προς τριάντα στη χώρα µας, ενώ
στην Ευρώπη είναι στο ένα προς δεκατρία. Εµείς λέµε να πάµε
στον µέσο ευρωπαϊκό όρο. 

Προσέξτε εµείς οφείλουµε ως σοσιαλδηµοκράτες να συζητή-
σουµε και να πάµε πάνω από το µέσο ευρωπαϊκό όρο. Αυτό θα
κάναµε εµείς. Εµείς όµως λέµε επειδή κυβερνάτε εσείς τη χώρα,
προσπαθήστε να πάµε στο µέσο ευρωπαϊκό όρο τουλάχιστον.
Προσπαθήστε να απελευθερώσετε το δηµόσιο πανεπιστήµιο,
γιατί µιλάτε για ελευθερία και το δηµόσιο πανεπιστήµιο είναι
ελεγχόµενο, αγκυλωµένο. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Γιατί να
την κρύψουµε; Κάντε το. Γιατί να το λέµε;

Εµείς λέµε για επανασύσταση του Εθνικού Συµβουλίου Παι-

δείας και µια σειρά προτάσεων. Δεν θέλω να σας κουράσω. Κα-
ταθέτω το σχετικό στα Πρακτικά, να παραµείνει και αυτό, γιατί
θα ξανασυζητήσουµε για την κατάσταση στα πανεπιστήµια στις
επόµενες εθνικές εκλογές του 2027. Να δούµε πού ήµασταν, πού
θα είµαστε και να κρίνει ο κόσµος ποιον θα ψηφίσει!

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής, κ. Στέφανος Παραστατίδης,
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µια πραγµατική µεταρρύθµιση
κοιτάει προς το µέλλον για το καλό των επόµενων γενεών. Μια
πραγµατική µεταρρύθµιση δεν µπορεί να είναι διευθέτηση κά-
ποιων άδηλων µικροσυµφερόντων. Αυτό είναι παλαιοκοµµατική
λογική. 

Μια πραγµατική µεταρρύθµιση κινείται στο φως όχι σε θολά
νερά, όχι σε σαθρά νοµικά θεµέλια. Έρχεται µε σοβαρή και ευ-
ρεία διαβούλευση. Δεν προετοιµάζεται εν κρυπτώ. Δεν υπάρχει
χώρα ευρωπαϊκή, δεν υπάρχει σύγχρονη δηµοκρατία η οποία να
διεκπεραίωσε µία µεγάλη εκπαιδευτική µεταρρύθµιση χωρίς διά-
λογο, χωρίς διαβούλευση πολύµηνη ή πολυετή µε την κοινωνία,
µε την εκπαιδευτική κοινότητα, µε τους φοιτητές, µε τα πολιτικά
κόµµατα. Εσείς το γράψατε µόνοι σας αυτό το νοµοσχέδιο, το
φέρατε και καλούµαστε εµείς, ως υπήκοοι, να το ψηφίσουµε. 

Χάνουν οι λέξεις το νόηµά τους όταν µιλάνε κάποιοι σήµερα
για µεταρρύθµιση. Κύριε Υπουργέ, ναι, είµαστε στο 2024 µόνο
που εσείς δεν το έχετε συνειδητοποιήσει, εσείς δεν αντιλαµβά-
νεστε τι σηµαίνει πραγµατική µεταρρύθµιση. Για εµάς το πανε-
πιστήµιο είναι και πρέπει να είναι το πιο ζωντανό εργαστήρι ιδεών
σε µια κοινωνία, να καλλιεργεί πνεύµα ελευθερίας, να δίνει ζωή
στην αµφισβήτηση, να είναι ανεξάρτητο λειτουργικά, προσωπικά
και σε επίπεδο ιδεών, να ανοίγει τα µυαλά διδασκόµενων και δι-
δασκόντων, να επιτρέπει στους ανθρώπους να υλοποιούν τα
όνειρά τους, να τους εφοδιάζει µε γνώση και κυρίως µε κρίση,
γιατί έχουµε φτάσει στην Ελλάδα, έχουµε καταντήσει στην Ελ-
λάδα, να έχουµε υιοθετήσει ως άξια την αποστήθιση, αυτό
έχουµε καταφέρει στη χώρα µας. 

Κλείνοντας, επισηµαίνω ότι οδεύουµε σε µία κοινωνία -το επι-
σηµαίνω γιατί είναι σηµαντικό και αυτό θα συµβεί τα επόµενα
χρόνια όχι µόνο στην Ελλάδα, αλλά και σε πολλές χώρες αντί-
στοιχες της Ελλάδας µε θεσµούς κλειστούς και προσοντοθηρι-
κούς- οδεύουµε σε µια κοινωνία δύο ταχυτήτων. Αυτό θα είναι
το µεγάλο πρόβληµα, αυτό καλούµαστε να αντιµετωπίσουµε, αν
δούµε τη µεγάλη εικόνα. Η ποιοτική πρόσβαση σε δηµόσια
αγαθά, όπως η παιδεία, θα εξαρτάται ολοένα και περισσότερο
από τις οικονοµικές δυνατότητες του καθενός. Κάποιοι θα έχουν
κατοχυρωµένο το µέλλον τους και κάποιοι θα αγωνιούν, θα δί-
νουν τον δικό τους αγώνα για να τα καταφέρουν. 

Η ισότητα των ευκαιριών είναι καθήκον µιας σύγχρονης δηµο-
κρατίας και η υπεράσπιση ενός δηµόσιου αγαθού βρίσκεται στον
πυρήνα των ιδεών της σοσιαλδηµοκρατίας, στον πυρήνα των
ιδεών του ΠΑΣΟΚ, ιδίως δε στην παιδεία ως αυτή που λειτουργεί
σαν µοχλός κοινωνικής κινητικότητας, ως το όχηµα για να διεκ-
δικήσει ο πλέον αδύναµος τα µεγαλύτερα όνειρά του, ως ο πλού-
τος των φτωχών. Η πραγµατική σύγκρουση για τη σοσιαλδη-
µοκρατία στον 21ο αιώνα είναι αν θα καταφέρει να διαφυλάξει τα
δηµόσια αγαθά ή αν θα τα εντάξει πλήρως στους νόµους της
αγοράς, στους νόµους της προσφοράς και της ζήτησης. Αν πά-
ψουµε να σκεφτόµαστε πώς θα γίνουµε καλύτεροι πολίτες αλλά
πώς θα κερδίσουµε περισσότερα χρήµατα, τότε θα έχει επέλθει
το τέλος των ιδεών, τότε δεν θα έχει νόηµα η σοσιαλδηµοκρατία.
Και για να µη συµβεί αυτό, απαιτούνται πολιτικές που δεν θα προ-
σαρµόζονται στην πραγµατικότητα, δεν θα σύρονται στον ρεα-
λισµό µιας οικονοµίστικης λογικής, αλλά θα ορίζουν ξανά το
σήµερα, θα δηµιουργούν το αύριο µε πιο ανθρώπινους όρους,
µε αλληλεγγύη, µε σεβασµό για τον συνάνθρωπο κάτι που δεν
κάνει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό νοµοσχέδιο,
κάτι που δεν κάνετε διαχρονικά εσείς ως κυβέρνηση. 

Εµείς σε παραρτήµατα που θα µοιάζουν µε πανεπιστήµια και
θα παροξύνουν µία Ελλάδα δύο ταχυτήτων δεν συναινούµε. Ως
ΠΑΣΟΚ, θα περιµένουµε και θα είµαστε εδώ να στηρίξουµε ή να
φέρουµε ένα νοµοσχέδιο που θα βοηθάει να φτιάξουµε ένα δη-
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µόσιο πανεπιστήµιο ανοιχτό, ελεύθερο, προσβάσιµο στους
νέους ανθρώπους ανεξαρτήτως εισοδήµατος. Αλλά δεν είναι
αυτή η σηµερινή µέρα και δεν είναι αυτό το νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Παραστατίδη. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής είκοσι πέντε µαθήτριες και µαθητές και δύο εκ-
παιδευτικοί συνοδοί από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Αιγάλεω. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τώρα τον λόγο έχει η ειδική αγορήτρια από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας κ. Αφροδίτη Κτενά. 

ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΚΤΕΝΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Σήµερα συζητάµε ένα νοµοσχέδιο που δύο µήνες τώρα φοιτη-

τές, µαθητές, καθηγητές, γονείς, εργαζόµενοι ζητούν να το πά-
ρετε πίσω. Δεν τους ακούτε. Αγνοείτε αυτούς που πραγµατικά
αφορά αυτό το έκτρωµα, που αφορά άµεσα τη ζωή τους. Δεν
ακούτε την πραγµατική πλειοψηφία. Σας το λέµε άλλη µια φορά,
έστω και τώρα αποσύρετέ το. 

Επιλέγετε να ακούσετε τον ΣΕΒ, τα επιµελητήρια, τις εργοδο-
τικές ενώσεις. Αυτοί είναι οι συνοµιλητές σας. Αυτούς εκπροσω-
πείτε εδώ µέσα. Στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων δεν
µπορούσαν να κρύψουν την ικανοποίησή τους. Φάνηκε, προσδο-
κούν πολλά οφέλη από την ιδιωτικοποίηση της τριτοβάθµιας εκ-
παίδευσης και µέσα από τα δηµόσια και µέσα από τα ιδιωτικά
που φέρνετε. Οφέλη από υψηλού επιπέδου έρευνα, οφέλη από
φτηνό και ευέλικτο εργατικό δυναµικό υψηλής εξειδίκευσης, χα-
µηλών προσδοκιών και µηδενικών δικαιωµάτων. Εκεί στοχεύει και
αυτός ο νόµος, να γεµίσει τις δεξαµενές απασχολήσιµων µε πτυ-
χία πολλών κατηγοριών, και άλλων κατηγοριών, να έχουν να δια-
λέγουν οι εργοδότες. 

Δύο µήνες τώρα αναµασάτε τα ίδια και τα ίδια επιχειρήµατα
παρ’ ότι έχουν καταπέσει ξανά και ξανά. Κάθε επιχείρηµα σας
είναι αναποδογύρισµα της πραγµατικότητας. Μιλάτε για διπλή
απελευθέρωση του πανεπιστηµίου, αν και το µαζέψατε λίγο τε-
λευταία αυτό γιατί σας στρίµωξαν οι φοιτητές. Λέτε «απελευθέ-
ρωση από την κρατική γραφειοκρατία», αλλά εννοείτε απόσυρση
του κράτους από τη χρηµατοδότηση, παράδοση του πανεπιστη-
µίου στις δυνάµεις της αγοράς. Θέλετε τζίρους και κέρδη από
το δηµόσιο πανεπιστήµιο, δηλαδή επιχειρηµατική λειτουργία. Θέ-
λετε πλήρη έλεγχο σε ιδεολογικό επίπεδο. Αυτός είναι ο δικός
σας ορισµός για την ακαδηµαϊκή ελευθερία. Και φυσικά -πολύ
σηµαντικό- θέλετε µείωση της κρατικής δαπάνης για την παιδεία.
Και αυτό πότε; Σήµερα, την εποχή της τεχνητής νοηµοσύνης και
του Chat GPT.

Ο κύριος Υπουργός λείπει τώρα, το ανέφερε αυτό στην επι-
τροπή, πράγµατι είναι τραγικό που σήµερα, στη σηµερινή εποχή,
µιλάµε για ιδιωτική εκπαίδευση και για ιδιωτική υγεία, που σή-
µερα γίνεται αυτή η κουβέντα. Μας γυρνάτε πραγµατικά έναν
αιώνα πίσω. Σήµερα, µε τις ανάγκες που υπάρχουν για ακόµα πιο
υψηλά ειδικευµένο προσωπικό –ακόµα και ο νόµος σας το λέει
ότι απαντάει σε αυξηµένη ζήτηση για ειδικότητες- σήµερα µε τις
δυνατότητες που υπάρχουν για πραγµατικά υψηλού επιπέδου
εκπαίδευση µιλάµε για ιδιωτικά πανεπιστήµια; Αντί να µιλάµε για
το µόνο πραγµατικά σύγχρονο, πραγµατικά προοδευτικό, την
επέκταση και αναβάθµιση της δωρεάν εκπαίδευσης για να καλύ-
ψει ακόµα µεγαλύτερη µερίδα του πληθυσµού και να ανταποκρι-
θεί στις σύγχρονες απαιτήσεις; Αυτή είναι και η µοναδική
σύγχρονη ερµηνεία του Συντάγµατος. Σας την είχε προτείνει το
ΚΚΕ το 2018, αλλά την απορρίψατε όλοι σας. 

Αφού υπάρχει αυξηµένη ζήτηση, όπως λέτε, γιατί δεν ανοίγετε
νέες θέσεις στα τµήµατα στα δηµόσια πανεπιστήµια, γιατί δεν
ανοίγετε καινούργια πεδία στα δηµόσια πανεπιστήµια, ώστε να
µένουν τα παιδιά στον τόπο τους για σπουδές και να σπουδάζουν

αυτό που θέλουν; Το θέµα τελικά είναι σε ποια χώρα θα πληρώ-
νουν δίδακτρα; Το να µην πληρώνουν δίδακτρα, αυτό είναι το
σύγχρονο και το προοδευτικό. 

Λέτε επίσης «απελευθέρωση από το κρατικό µονοπώλιο». Τι
εννοείτε; Να δηµιουργηθεί χώρος για ιδιωτικά πανεπιστήµια στην
αγορά της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης. Μετά από την ενέργεια
µε τα χρωµατιστά τιµολόγια και τα τρένα -γιατί δεν µπορούµε να
ξεχάσουµε τα Τέµπη- ήρθε η ώρα να απελευθερώσετε και τα πα-
νεπιστήµια. Για το όφελος ποιών; Μερικών επενδυτών που θα κά-
νουν εµπόριο πτυχίων και ελπίδων σε βάρος νέων παιδιών και
των οικογενειών τους και τελικά όλης της κοινωνίας. 

Καταργείτε τον ενιαίο τρόπο εισαγωγής ό,τι κι αν λέτε για µε-
τεγγραφές από το εξωτερικό, για διασυνοριακότητα. Όποιος
έχει λίγα παραπάνω χρήµατα θα σπουδάζει αυτό που µπορεί
ανάλογα µε την τσέπη του. Οι άλλοι θα λιώνουν στον σκληρό,
αδυσώπητο ανταγωνισµό, θα καταφεύγουν σε φοιτητικά δάνεια
όταν έρθουν τα δίδακτρα και στα προπτυχιακά έτσι όπως το πάτε
ή θα κυνηγούν υποτροφίες. Είναι άδικο για τους µαθητές και για
τις οικογένειές τους. 

Λέτε επίσης «είµαστε η µόνη χώρα χωρίς ιδιωτικά πανεπιστή-
µια». Βέβαια είναι µεγάλο ψέµα. Αναγκαστήκατε να το µαζέψετε
και να παραδεχτείτε ότι τον ρόλο των ιδιωτικών πανεπιστηµίων
στη χώρα µας τον παίζουν τα κολέγια. Και τότε αλλάξατε τρο-
πάρι και τώρα µιλάτε για ρύθµιση αυτής της αγοράς των κολλε-
γίων. Άρα κανένα κρατικό µονοπώλιο δεν υπάρχει.

Το µόνο που υπάρχει και σας ενοχλεί είναι ένα άρθρο 16, που
δεν επιτρέπει την επιβολή διδάκτρων στα προπτυχιακά, και από
αυτό θέλετε να απελευθερωθείτε. Αυτός είναι ο στόχος, να
µπουν δίδακτρα στα δηµόσια πανεπιστήµια. Από τη στιγµή, ξέ-
ρετε, που θα καταργηθεί και το τελευταίο χαρακτηριστικό της
δωρεάν εκπαίδευσης στη χώρα µας, αυτό της απαγόρευσης επι-
βολής διδάκτρων, το κόστος σπουδών µόνο θα ανεβαίνει. Έτσι
έχει γίνει παντού. 

Και αλήθεια, όσες και όσοι το σκέφτεστε να ψηφίσετε υπέρ
αυτού του νοµοσχεδίου έχετε σκεφτεί αν θα ήσασταν σήµερα
εδώ, αν δεν υπήρχε αυτή η δωρεάν εκπαίδευση, αν δεν ήταν δω-
ρεάν οι σπουδές της στη χώρα µας; Γιατί το ακούσαµε και από
τους Κύπριους Βουλευτές όταν µας επισκέφθηκαν. Ευχαρίστη-
σαν, ξέρετε, τη χώρα µας που τους επέτρεψε να σπουδάσουν
δωρεάν. 

Φέρνετε δίδακτρα στα προπτυχιακά µε την πρόφαση των αλ-
λογενών. Βέβαια θα πείτε, και το λέτε, έχουν επιβληθεί δίδακτρα
από όλες τις κυβερνήσεις ΠΑΣΟΚ, µε όλους τους συνδυασµούς,
ΣΥΡΙΖΑ, Νέα Δηµοκρατία στο Ανοικτό Πανεπιστήµιο, στα µετα-
πτυχιακά και τα τελευταία χρόνια στα ξενόγλωσσα. Τα ξενό-
γλωσσα στα οποία ζητάτε να επενδύσουν τα πανεπιστήµια µας
και τους δίνετε και χρήµατα από το Ταµείο Ανάκαµψης για προ-
σέλκυση εκπαιδευτικού τουρισµού. Είναι ένας ακόµα δρόµος
ανάπτυξης στο δικό σας µοντέλο, της εξωστρέφειας, όπως το
λέτε. Αλήθεια, πρέπει να το ζήσουµε και αυτό; Δεν βλέπετε τα
αποτελέσµατα της εµπορευµατοποίησης της εκπαίδευσης σε
άλλες χώρες; Δεν βλέπετε πού οδηγεί το άνοιγµα µε τέτοιους
όρους στον εκπαιδευτικό τουρισµό; Θα αναπτύσσονται τα ξενό-
γλωσσα και θα µαραζώνουν τα δωρεάν προπτυχιακά. Τα πανε-
πιστήµια θα επενδύουν µε κίνητρο τα τουριστικά τους προσόντα,
προκειµένου να προσελκύσουν πελατεία και οι διαφορές µεταξύ
των πανεπιστηµίων θα διευρύνονται, θα µεγαλώνουν, γιατί αυτοί
είναι οι κανόνες της αγοράς που εσείς οραµατίζεστε. 

Μας λέτε ότι έχετε µαρκάρει σχεδόν µισό δισεκατοµµύριο για
εστίες µέσω ΣΔΙΤ, όµως αυτές δεν σχεδιάζονται µε κριτήριο τις
ανάγκες των φοιτητών µας. Σχεδιάζονται µε κριτήριο την πελα-
τεία από το εξωτερικό. Με βάση αυτό το δυναµικό θα τιµολο-
γούνται και σε µια χώρα που η στέγη είναι ήδη πανάκριβη και
λόγω εξωστρέφειας, όπως την εννοείτε, το πρόβληµα για τους
φοιτητές θα ενταθεί. Μην πάµε µακριά. Προχτές µάθαµε ότι φοι-
τητές τους πέταξαν έξω από την εστία στην Ξάνθη και τους βγά-
ζουν έξω από τις εστίες στην Καλαµάτα κάθε καλοκαίρι. Δείτε σε
τι συνθήκες µένουν οι δάσκαλοι στα νησιά µας. Ήδη συµβαίνει
αυτό. Φανταστείτε τι έχει να γίνει. Μας λέτε ότι µε την τροπολο-
γία αυξάνεται το στεγαστικό επίδοµα για τους φοιτητές. Η αύ-
ξηση που δίνετε είναι 40 ευρώ. Την έχει ήδη εξανεµίσει η
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ακρίβεια και ο πληθωρισµός. Η µόνη σύγχρονη και προοδευτική
λύση για να σπουδάζουν οι φοιτητές στο πανεπιστήµιο που θέ-
λουν εκεί που πέρασαν είναι η ανέγερση σύγχρονων φοιτητικών
εστιών για όλους. 

Λέτε επίσης ότι η συνύπαρξη µε τα ιδιωτικά θα ωφελήσει τα
δηµόσια. Σε τι ωφέλησε τα δηµοτικά και τα γυµνάσια η συνύ-
παρξη µε τα ιδιωτικά; Σε τι ωφέλησε τα δηµόσια νοσοκοµεία η
συνύπαρξη µε τον ιδιωτικό τοµέα; Μπήκαν τιµολόγια επίσηµα
στα χειρουργεία και στα δηµόσια, όπως θα µπουν δίδακτρα στα
πανεπιστήµια µας. 

Λέτε «ενισχύουµε την περιφέρεια». Τι κάνετε; Δίνετε έκπτωση
50% στην εγγυητική που πρέπει να καταβάλουν τα ιδιωτικά, αν
πάνε εκτός Αθήνας και Θεσσαλονίκης, την εγγυητική που σηµει-
ωτέον τη διαφηµίζατε σαν κριτήριο αριστείας. Τώρα τη χρησιµο-
ποιείτε ως κίνητρο επενδύσεων. Δεν είναι σοβαρά πράγµατα
αυτά.

Λέτε «αναβαθµίζουµε το Δηµοκρίτειο». Τι κάνετε στα αλήθεια;
Μαζεύετε σε διοικητικό επίπεδο όλες τις σχολές που βρίσκονται
στην Περιφέρεια Ανατολικής Μακεδονίας Θράκης µε µόνο κρι-
τήριο την απορρόφηση κονδυλίων από το Ταµείο Ανάκαµψης και
από τα ΠΕΠ. Δεν σας ενδιαφέρει η πραγµατική ενίσχυση µε ακα-
δηµαϊκούς όρους. Διατηρείτε την υποστελέχωση και πλέον το
συρρικνώνετε. Στον ιδιαίτερα ευαίσθητο τοµέα των ανθρωπιστι-
κών και κοινωνικών σπουδών σε µια περιοχή µε πολλά τέτοια
προβλήµατα θέλετε να καταντήσετε τις σπουδές αυτές ψηφιακές
εφαρµογές. 

Για να µη µιλήσω για τα επαγγελµατικά δικαιώµατα των τµη-
µάτων που αλλάζουν ξανά προγράµµατα σπουδών και φυσικά
δεν λέτε τι θα γίνει. Όπως δεν λέτε τι θα γίνει και µε όλα αυτά τα
εκκρεµή επαγγελµατικά δικαιώµατα αποφοίτων από σχολές µη-
χανικών και άλλων σχολών, που προσπαθούν έξι χρόνια µετά να
κάνουν αιτήσεις για δουλειά και το πτυχίο τους είναι ΔΕ, ενώ
µόλις προχτές διαβάσαµε ότι τα κολέγια περνάνε πια σε ΠΕ.

Και βέβαια λέτε ότι ενισχύετε τη ναυαρχίδα σας, που είναι το
δηµόσιο. Συµφωνώ, το δηµόσιο είναι ο στόχος. Θα επαναλάβω
τη θέση µας, που συνοψίζει και το πνεύµα αυτού του νοµοσχε-
δίου και την εναντίωσή µας σε αυτό. Η ίδρυση ιδιωτικών πανεπι-
στηµίων και η ιδιωτικοποίηση του δηµόσιου πανεπιστηµίου είναι
οι δύο όψεις του ίδιου νοµίσµατος, του πανεπιστηµίου της αγο-
ράς. Με το τρίτο λοιπόν µέρος του νοµοσχεδίου εντείνετε και δι-
ευκολύνετε τη µετατροπή των πανεπιστηµίων σε επιχειρήσεις και
τη λειτουργία τους για τις επιχειρήσεις, όπως ακριβώς επιτάσσει
και ο ευρωπαϊκός χώρος εκπαίδευσης. Οι περισσότερες διατά-
ξεις που αφορούν το δηµόσιο πανεπιστήµιο θα µπορούσαν να
είναι απλές εφαρµοστικές εγκύκλιοι για τον νόµο Κεραµέως.
Εξειδικεύουν απλώς τον τρόπο της επιχειρηµατικής λειτουργίας
του. Δεν µας εντυπωσιάζει το γεγονός, που λέτε και ξαναλέτε,
ότι το ζήτησαν οι πρυτάνεις. Οι πρυτάνεις διοικούν, προφανώς
ζητούν διευκρινίσεις και διευκολύνσεις. Την κατεύθυνση όµως
προς την επιχειρηµατική λειτουργία την επιβάλλουν οι δικοί σας
οι νόµοι και των προηγούµενων βεβαίως, αφού είναι όλοι σύµ-
φωνοι µε τη στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένωσης στην τριτοβάθ-
µια. 

Και βέβαια επιβάλλετε σχεδόν, ωθείτε, τα δηµόσια σε κολεγιές
µε τα ιδιωτικά µέσω νοµικών προσώπων ιδιωτικού δικαίου. Έτσι
αργά ή γρήγορα τα δηµόσια και ιδιωτικά θα διέπονται από κοι-
νούς κανόνες χρηµατοδότησης και θα έχουν ίσες ευκαιρίες πρό-
σβασης στο δηµόσιο χρήµα. Ή µήπως όχι; Οι εξελίξεις αλλού,
στην Αγγλία, στην Κύπρο πρόσφατα, δεν αφήνουν πολλά περι-
θώρια για παρερµηνείες, αυτοχρηµατοδότηση, ανταποδοτικό-
τητα, και ανταγωνισµό, και όποιος αντέξει. 

Μας είπατε, κύριε Υπουργέ, ότι σας διακατέχει ένα άγχος ακι-
νησίας. Γιατί; Τι µένει ακίνητο; Τα κέρδη των οµίλων; Αυξάνονται.
Τα εισοδήµατα και το επίπεδο ζωής των υπολοίπων; Σε ελεύθερη
πτώση. Από τη µια τσέπη µας τραβάτε τα έσοδά σας και από την
άλλη τραβάτε για τα έξοδά σας και να τα πλεονάσµατα. Αλλά για
ποιον; Πού πάνε οι φόροι µας, αν όχι για τις ανάγκες µας; Τι τα
θέλετε τα πλεονάσµατα, αν δεν είναι για µας, για δηµόσια παι-
δεία, δηµόσια υγεία και δοµές πρόνοιας; Αυτή είναι σήµερα η
πραγµατική διαχωριστική γραµµή µεταξύ συντήρησης και προ-
όδου. Αυτό το ερώτηµα κρίνει ποιος είναι µε τις ανάγκες των

πολλών και ποιος µε τα συµφέροντα των λίγων. 
Βέβαια δεν είµαστε εδώ σήµερα να συζητάµε αυτό το έκτρωµα

λόγω 41%. Ο στόχος για µετατροπή της ανώτατης εκπαίδευσης
σε µια µεγάλη αγορά πτυχίων διαφόρων ταχυτήτων και επιπέ-
δων, ανάλογα µε την τσέπη, στην οποία θα συνυπάρχουν δηµό-
σια και ιδιωτικά πανεπιστήµια στο πλαίσιο του ενιαίου χώρου
ανώτατης εκπαίδευσης είναι παλιός και έχει εξυπηρετηθεί από
όλους όσοι κυβέρνησαν και Νέα Δηµοκρατία, και ΣΥΡΙΖΑ, και
ΠΑΣΟΚ. Μόνο το ΚΚΕ και η ΚΝΕ έχουν σταθεί απέναντι µε συνέ-
πεια όλα αυτά τα χρόνια και καταγγέλλουν µε συνέπεια τους
πραγµατικούς στόχους της Μπολόνια και τώρα του ευρωπαϊκού
χώρου εκπαίδευσης και προειδοποιούµε για τις επιπτώσεις τους
πάνω στους φοιτητές, τους µαθητές, τους εργαζόµενους, την
κοινωνική πλειοψηφία.

Το πραγµατικά σύγχρονο και προοδευτικό σήµερα είναι η δω-
ρεάν δηµόσια εκπαίδευση υψηλού επιπέδου για όλους. Είναι η
σταθερή και µόνιµη δουλειά για όλους σε µια κοινωνία που καµ-
µιά και κανείς δεν περισσεύει. Και αυτό προϋποθέτει σύγκρουση
µε τις δυνάµεις που στηρίζουν τον σηµερινό δρόµο ανάπτυξης. 

Κλείνοντας, επιτρέψτε µου έναν προσωπικό τόνο, γιατί αισθά-
νοµαι ότι αυτό το νοµοσχέδιο µε αφορά και προσωπικά, µετά από
είκοσι πέντε χρόνια που υπηρετώ το δηµόσιο ελληνικό πανεπι-
στήµιο. 

Μια από τις αγαπηµένες µου εκποµπές στο ραδιόφωνο, στο
τρίτο, είναι η εκποµπή του Γιώργου Κοροπούλη «Στοιχεία για την
αγορά χαλκού». Αυτή η εκποµπή ξεκινάει κάπως έτσι: «Θα πρέπει
να φανταστούµε κάποιον που προσέρχεται να ακούσει τα χάλ-
κινα πνευστά µιας ορχήστρας, όχι επειδή τον ενδιαφέρει η µου-
σική, αλλά επειδή χρειάζεται και αναζητά χαλκό». 

Εµείς θα συνεχίσουµε να αγωνιζόµαστε µαζί µε τον λαό µας
για τη µουσική. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας πα-
ρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού
προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Ερ-
γαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής,
είκοσι δύο µαθήτριες και µαθητές και µία εκπαιδευτικός συνοδός
από το Δηµοτικό Σχολείο της Σχολής Χατζήβεη.

Επίσης, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας πα-
ρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως
ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕ-
ΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, τριάντα δύο µα-
θητές και µαθήτριες και µία εκπαιδευτικός συνοδός τους από το
1ο Γενικό Λύκειο Καλυβίων Αττικής. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Κωνσταντίνο Μπούµπα, ειδικό
αγορητή από την Ελληνική Λύση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κύριοι του Υπουργείου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν
πάω στο νοµοσχέδιο αυτό, που είναι πολύ «βαρύ» -έχει να κάνει
µε το ίδιο το Σύνταγµα και θα το εξηγήσουµε-, απλά θα πω ότι
όσο µελετάς την ιστορία απογοητεύεσαι. Διότι η ιστορία πολλές
φορές δεν επαναλαµβάνεται απλά ως φάρσα, επαναλαµβάνεται
ως τραγωδία. 

Επειδή συζητάµε για τα Τέµπη το τελευταίο χρονικό διάστηµα,
γι’ αυτό το δυστύχηµα, γι’ αυτό το έγκληµα, απλά να πούµε ότι
στο ίδιο σηµείο µε δύο αµαξοστοιχίες το 1972 -σε µία «µαύρη»
εποχή, θα πουν πολλοί- έγινε το ίδιο ατύχηµα µε είκοσι έναν νε-
κρούς. 

Ποια είναι η ειδοποιός διαφορά; Τότε οι τρεις σταθµάρχες
µπήκαν φυλακή. Σε εννέα µήνες είχε γίνει το δικαστήριο. Τίποτα
άλλο. Θα πούµε περισσότερα, γιατί η ιστορία από µόνη της είναι
µέγας δάσκαλος. Και για να δούµε ότι σε πενήντα χρόνια δεν κά-
ναµε απολύτως τίποτα, πάνω από µισό αιώνα. Η ίδια ιστορία το
δείχνει. Αν διαβάσει κάποιος, πραγµατικά εντυπωσιάζεται. 
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Θα περίµενα σήµερα και από τους νοµικούς απέναντι σε αυτό
το περιβόητο άρθρο 16… 

Προσπαθώ, χωρίς να είµαι νοµικός, αλλά µε µεγάλο ενδιαφέ-
ρον, να ερµηνεύσω όλους αυτούς οι οποίοι αντιδρούν απέναντι
στο άρθρο 16, που πρέπει να είµαστε θεµατοφύλακες. 

Εσείς, κύριε Υπουργέ, στις επιτροπές υπερασπιστήκατε τον κ.
Νίκο Αλιβιζάτο, υπερασπιστείτε τον κ. Ευάγγελο Βενιζέλο. Καλά
κάνατε. Είναι τα δικά σας επιχειρήµατα. Θα προσθέσω ότι υπάρ-
χει και ο Αντώνης Μανιτάκης. Θα τα πούµε στη συνέχεια. 

Και στην αντίπερα όχθη, βρίσκονται οκτώ επίσης κορυφαίοι
συνταγµατολόγοι που διαφωνούν: Αλκιβιάδης Δερβιτσιώτης, Δη-
µοκρίτειο Πανεπιστήµιο. Γιάννης Δρόσος, Εθνικό Καποδιστριακό.
Ακρίτας Καϊδατζής, Αριστοτέλειο. Ιφιγένεια Καµτσίδου, Αριστο-
τέλειο. Ξενοφώντας Κοντιάδης, Πάντειος. Παναγιώτης Μαντζού-
φας, Αριστοτέλειο. Γιώργος Σωτηρέλης, Εθνικό Καποδιστριακό.
Κώστας Χρυσόγονος, Αριστοτέλειο. 

Πάµε, λοιπόν, τώρα στον κ. Καϊδατζή, για να ξεκαθαρίσουµε
κάτι. Λέτε ότι πρέπει να εναρµονιστούµε και να προσαρµοστούµε
στο Ενωσιακό Δίκαιο. Λέει λοιπόν ο συνταγµατολόγος: Ψέµα,
διότι η Συνθήκη GATT που υπογράψαµε -αυτή η περιβόητη συν-
θήκη «General Agreement on Trade», όπως θα πει κάποιος αγ-
γλοσαξονικά- µιλάει για το Σύνταγµα και το Ενωσιακό Δίκαιο για
την Ελλάδα. Στην τριτοβάθµια εκπαίδευση είναι µόνο τα επαγ-
γελµατικά δικαιώµατα. Δεν είναι η ακαδηµαϊκή πανεπιστηµιακή
εκπαίδευση. Άρα, λοιπόν, εκεί δεν έχουµε θέµα µε την Ευρω-
παϊκή Ένωση. Γι’ αυτό άλλωστε δεν µας επιβλήθηκαν και πρό-
στιµα. Άλλο η πανεπιστηµιακή ακαδηµαϊκή εκπαίδευση, κατά τον
συνταγµατολόγο, που είναι στα επιχειρήµατά του και τα «βέλη»
που βγάζει από τη «φαρέτρα» του, για να υπερασπιστεί ο άνθρω-
πος ως ειδικός επιστήµονας συνταγµατικός -και οι υπόλοιποι που
είναι επαΐοντες- το άρθρο 16. Άρα, λοιπόν, δεν µπορείτε να µας
µιλάτε για πρόστιµα. 

Η κ. Καραµανώφ, που τη διαβάζω µε προσοχή, η οποία είναι η
πρώην Αντιπρόεδρος του Συµβουλίου της Επικρατείας, λέει -
γιατί είστε πολλοί νοµικοί- ότι η κατοχύρωση του Συντάγµατος
έχει τρεις µεθόδους: 

Είναι οι αόριστες νοµικές έννοιες περί ισότητας, για να χαίρει
ισονοµίας και ισοπολιτείας ο πολίτης. Δεύτερον, µπορεί να πάει
το Σύνταγµα, που είναι ένας ζωντανός οργανισµός -θα το πω
«κύτταρο», όπως λέει ο κ. Αλιβιζάτος- να εναρµονιστεί στις µε-
ταβαλλόµενες κοινωνικές προεκτάσεις. Αυτό, όµως, γίνεται µόνο
µε την αναθεώρηση του Συντάγµατος, όπως προστάζει η πλει-
οψηφία. Αυτό λέει η νοµικός και πρώην Αντιπρόεδρος του Σ.τ.Ε..
Η τρίτη µέθοδος είναι αυτές οι ανεπίδεκτες αναθεωρήσεις που
δεν µπορούν να γίνουν. Δηλαδή, φανταστείτε να ξυπνήσουµε κά-
ποιο πρωί και το πολίτευµα µας από Προεδρευόµενη Δηµοκρατία
να έχει γίνει Προεδρική ή Βασιλευόµενη. Δεν γίνονται αυτά. 

Εµείς στην Ελληνική Λύση θα συµφωνούσαµε σε µία διεξοδική
συζήτηση. Σε τρεισήµισι χρόνια θα µπορούσε να έχει ολοκληρω-
θεί η συζήτηση περί του άρθρου 16. Διότι δεν είναι, λέει η κ. Κα-
ραµανώφ, µόνο το δίκαιο του κράτους, είναι η έννοια του δικαίου
αυτή καθαυτή. 

Εµείς αυτή λοιπόν δεν θα την ακούσουµε; Δεν θα αφουγκρα-
στούµε τις νοµικές της γνώσεις; Γιατί έχει γίνει διελκυστίνδα όλο
αυτό. Όταν πας να κάνεις µια επέµβαση και η άποψη δύο κορυ-
φαίων καθηγητών ιατρικής διαφέρει, διίστανται οι απόψεις τους,
θα καθίσεις να κάνεις την επέµβαση; Θα το σκεφτείς. 

«Τα πάντα ρει, αλλά το νερό δεν είναι ποτέ ίδιο», όπως έλεγε
ο Ηράκλειτος. Δεν µπορούµε να ερµηνεύσουµε όµως το ποτάµι
ως βουνό ή θάλασσα. 

Άρα, κύριε Υπουργέ, δεν µπορεί να γίνει αναθεώρηση του άρ-
θρου 16 από τον κοινό νοµοθέτη. Πρέπει να πάµε συλλογικά,
όπως προστάζει ο κοινοβουλευτισµός. 

Η ερµηνεία του Συντάγµατος, λέει η κυρία Καραµανώφ, µπο-
ρεί να είναι διασταλτική, συσταλτική, τελεολογική, αλλά πάνω
απ’ όλα είναι σηµειολογική. Και οι νοµικοί ξέρετε τι σηµαίνει
αυτό. 

Άρα λοιπόν όταν το άρθρο 16 µέσα, κύριοι, µιλάει για το ρήµα
«απαγορεύω» και το επίρρηµα «αποκλειστικά», δηλαδή από δη-
µόσια ιδρύµατα και οι διδάσκοντες να είναι δηµόσιοι λειτουργοί,
αυτό χαίρει ιδιαίτερης ερµηνείας; Να αµφισβητήσουµε το ρήµα

και το επίρρηµα; Δεν είναι επιχειρήµατα αυτά να µας βάλουν σε
σκέψεις; 

Θέλετε να ξεκινήσετε µία συζήτηση περί της αναθεώρησης
του άρθρου 16; Ξεκινήστε τη µε τις εκατό ογδόντα ψήφους που
χρειάζονται, τις διακόσιες αργότερα, µε τις δύο κοινοβουλευτι-
κές περιόδους, όπως προστάζει ο νοµοθέτης. Ο νοµοθέτης λοι-
πόν είναι σοφός. Θα τον αγνοήσουµε; 

Εδώ, κύριοι, µε το θέµα «απαγορεύεται», που µε αυτό µάλιστα
δεν προστατεύονται τα µη ευρωπαϊκά πανεπιστήµια λόγω του
Ενωσιακού Δικαίου -θα το πούµε και αυτό- και πολλά δικαστήρια
όπως στην Ιταλία, τη Γαλλία, την Ισπανία είπαν ότι το Σύνταγµα
προηγείται του Ενωσιακού Δικαίου, πάτε να βάλετε ιδρύµατα µη
κερδοσκοπικού χαρακτήρα, άγνωστης ταυτότητας και προέλευ-
σης. 

Σήµερα στο Ηνωµένο Βασίλειο τα εκατόν εξήντα πανεπιστήµια
είναι δηµόσια και µόνο οκτώ είναι ιδιωτικά και κανείς δεν τα ξέρει.
Σήµερα στη Γερµανία υπάρχουν ογδόντα κολέγια και πανεπιστή-
µια που σε αυτά φοιτά ούτε το 1% των φοιτητών τη Γερµανίας.
Τυχαίο; 

Εµείς θέλουµε τα παιδιά µας να επιστρέψουν πίσω. Όµως
λέτε, κύριε Υπουργέ, ότι από τα διακόσια πέντε τα εκατόν εβδο-
µήντα έξι άρθρα είναι για την αναβάπτιση του δηµόσιου πανεπι-
στηµίου. 

Κάναµε ένα δηµόσιο πανεπιστήµιο υποχρηµατοδοτούµενο,
κοµµατικά αγκυλωµένο -δεν τα ξέρουµε αυτά;-, χωρίς να το ενι-
σχύσουµε, τη ναυαρχίδα, την κορωνίδα, τον πυρήνα, το ορό-
σηµο, τον ακρογωνιαίο λίθο της παιδείας, και πάµε για µία
εµπορευµατοποίηση; 

Ρωτάει κάποιος: Γιατί βγάλατε τον όρο «franchise» ή «valida-
tion» -για να το πω σωστά- και βάλατε τον αόριστο εκπαιδευτικό
έλεγχο; Μήπως εξυπηρετούµε κάποιους σκοπούς; 

Θα στεναχωρηθείτε κάποιοι από τη Νέα Δηµοκρατία τώρα για
κάποια συγκεκριµένα πρόσωπα τα οποία χρίζουν να µας πουν
διότι εδώ µπορεί να κρύβεται ένα έννοµο συµφέρον. Είναι µε-
γάλο το ζήτηµα, κύριοι και πάρα πολύ βαθύ. Εν µία νυκτί θέλετε
να καταστρατηγήσετε δικαιώµατα που αφορούν την κατοχύ-
ρωση θεµελιωδών αρχών και δικαίων για τον Έλληνα πολίτη.
Πρέπει να ξέρει ο κοσµάκης έξω. Όποιος σπουδάσει παιδί ξέρει
ότι ο κάµατος είναι µεγάλος. Μπορεί κάποιος να µας εγγυηθεί
ότι στη νοµική σχολή µε συντελεστή 0,8 και µε 10.000 ευρώ δί-
δακτρα ετησίως δεν θα πάει κόντρα σε ένα παιδί που ήταν επι-
µελής -όπως πολλοί από εσάς που έχετε το επίσταµαι- που
διάβαζε και µπήκε σε µια Νοµική Σχολή είτε Αθηνών, Θεσσαλο-
νίκης είτε Δηµοκρίτειο µε πολύ κόπο και δεκαεννέα χιλιάδες
µόρια; Θα ελλοχεύει, λοιπόν, κίνδυνος κάποιος να µπει σε νοµική
ιδιωτικού πανεπιστηµίου µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα µε λιγό-
τερα µόρια, µε έντεκα χιλιάδες, µε τριάντα πέντε µαθήµατα αντί
πενήντα πέντε, µε τριετή φοίτηση αντί τετραετή. 

Ρωτώ. Όλοι εσείς οι Βουλευτές του κυβερνώντος κόµµατος
είστε νοµικοί, είστε γιατροί, είστε οικονοµολόγοι, έχετε µοχθήσει,
κύριε εισηγητά της Νέας Δηµοκρατίας. Τα λέγαµε και στην επι-
τροπή. Από αυτούς που διαφωνούν είχατε καθηγητή. Είστε δικη-
γόρος παρ’ Αρείω Πάγω, στο Σ.τ.Ε.. Αυτός ο καθηγητής σας που
πήρατε, λοιπόν, καλό βαθµό, διαφωνεί. Δεν θα τον ακούσετε; Κα-
θηγητή σας ήταν. Δάσκαλός σας ήταν. Λοιπόν, ακούστε τώρα.
Θα στενοχωρηθείτε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Συνήθως οι δικηγόροι
της πράξης δεν ακούν τους καθηγητές.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Δεν ακούν τους καθηγητές;
Είναι ένα θέµα αυτό αλλά από αυτούς παίρνουν τα πρώτα φώτα.
Αντώνης Μανιτάκης είναι ο τρίτος που συµφωνεί µαζί σας, κύριε
Υπουργέ. Εγώ απλά να ρωτήσω: είναι καθηγητής σε ιδιωτικό πα-
νεπιστήµιο της Λευκωσίας ο κ. Μανιτάκης; Ερωτώ. Ερωτώ για
τον κ. Νίκο Αλιβιζάτο: µήπως είναι νοµικός σύµβουλος και δικη-
γόρος σε δύο ιδιωτικά κολλέγια, το Deree και το Aegean, Μακρυ-
πλίδη; Βάζω ερώτηµα. Μήπως ο ανιψιός του Πρωθυπουργού ο
κ. Γρηγόρης Δηµητριάδης, που ήταν και προϊστάµενος της νοµι-
κής του νοµικού τµήµατος του Υπουργείου Παιδείας είναι και
αυτός δικηγόρος στο ιδιωτικό κολλέγιο Aegean που δίνει πτυχία
από το πανεπιστήµιο Essex χωρίς να έχει το δικαίωµα; Ρωτώ να
µας απαντήσετε. Άρα, λοιπόν, εδώ κύριοι, µπορεί να κρύβεται
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έννοµο συµφέρον, αν το πάρουµε και έτσι. Εδώ βλέπω ότι ο κ.
Αλιβιζάτος και ο κ. Δηµητριάδης είναι νοµικοί σύµβουλοι ιδιωτι-
κού κολλεγίου. Δεν θα το πούµε; Έχουµε ένα κουσούρι στην Ελ-
ληνική Λύση να διαβάζουµε και να ψάχνουµε, από τον
επικεφαλής µας µέχρι όλους τους οµοϊδεάτες µου Βουλευτές. 

Τροποποιήσατε και λέτε ότι αν δεν δώσει έγκριση το Υπουρ-
γείο Εξωτερικών δεν θα έχουµε εδώ ιδιωτικά πανεπιστήµια µη
κερδοσκοπικού χαρακτήρα από τρίτες χώρες. Δηλαδή, άµα µας
το ζητήσει η Τουρκία θα πούµε όχι. Και θα βγει η Τουρκία µετά
και θα πει κλείνω και τη Σχολή της Χάλκης. Τι θα κάνουµε; Ρωτώ.
Γιατί υπάρχει ενδιαφέρον από το KOS Near East University στα
Κατεχόµενα που αρχίζει πλέον και ενδιαφέρεται να έρθει στην
Ελλάδα. Θα βάλουµε και πανεπιστήµια από τα Κατεχόµενα στη
χώρα µας; Ρωτώ. Μήπως υπάρχει ενδιαφέρον από δύο τούρκικα
πανεπιστήµια να ιδρυθούν στη Θράκη; Είναι γνωστή και αγαστή
η συνεργασία ανάµεσα σε Αλβανία και Τουρκία. Μήπως θα
έχουµε στην Ήπειρο κανένα Τουρκαλβανικό; Γιατί επικαλείστε
και εθνικούς λόγους και ενισχύετε το Δηµοκρίτειο σε Κοµοτηνή,
Ξάνθη Αλεξανδρούπολη, Διδυµότειχο, Ορεστιάδα. Και καλά κά-
νετε. Δεν θα µας προβληµατίσουν αυτά; Διότι µέσα λέτε ότι αυτά
θα είναι µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα. Η µητρική όµως θα είναι
κερδοσκοπικού χαρακτήρα. Άρα, από πού θα ορίζονται τα δίδα-
κτρα ως παροχή υπηρεσιών, λέει ο κ. Καϊτατζής ο συνταγµατο-
λόγος; Από τη µητρική. Άρα, λοιπόν, δίδακτρα θα υπάρχουν και
θα ορίζονται από εκεί. Αυτό το «µη κερδοσκοπικού» είναι σαν τις
ΜΚΟ. Θολώνει τα νερά. 

Ακούστε, κύριοι. Μία πλειάδα σοφών νοµικών διαφωνεί και λέει
ότι παραβιάζετε το άρθρο 16. Ως εκπρόσωποι της κοινωνίας και
ως θεµατοφύλακες του Συντάγµατος το οποίο είναι υπεράνω
όλων -και αυτό καλούµεθα να υπερασπιστούµε- ξεκινήστε µια γό-
νιµη συζήτηση, διεξοδική ενδελεχή συζήτηση για τρεισήµισι χρό-
νια. Λέει ότι το Σύνταγµα πρέπει να είναι µεταβαλλόµενο, να
εναρµονίζεται, να εγκλιµατίζεται ανάλογα µε τις κοινωνικές επιτα-
γές. Αλλά κάντε το σωστά. Όχι εν µία νυκτί. Με τη συνθήκη ΚΑΠ
που υπογράψαµε στο θέµα της παιδείας κατοχυρώνουµε την ακα-
δηµαϊκή πανεπιστηµιακή εκπαίδευση σε αντίθεση µε τον αγροτικό
χώρο. Εκεί βάλαµε ταφόπλακα στους αγρότες όταν τη δεκαετία
του 1980 υπογράψαµε στη συνθήκη ΚΑΠ να γίνονται αθρόες ει-
σαγωγές από τρίτες χώρες. Γι’ αυτό παίρνουµε λεµόνια από την
Τουρκία και µαϊντανό από την Τανζανία. Τρώει πατάτες Αιγύπτου
ο ελληνικός στρατός και τα ελληνικά νοσοκοµεία και τα δικά µας
σαπίζουν στις αποθήκες. Εδώ όµως ευτυχώς µε τη συνθήκη ΚΑΠ
κατοχυρώσαµε την τριτοβάθµια πανεπιστηµιακή ακαδηµαϊκή εκ-
παίδευση. Μία πλειάδα καθηγητών λένε ότι διακυβεύεται το άρθρο
16 περί της Χάρτας Ανθρωπίνων Θεµελιωδών Αρχών του Δικαίου.
Η κ. Καραµανώφ, που τη διαβάζω τις τελευταίες µέρες µε µεγάλη
προσοχή -και δεν είµαι νοµικός- έχει νοµικούς όρους που πραγ-
µατικά αν ανατρέξεις, εκπλήσσεσαι. Δεν µπορείς να τους αγνοή-
σεις. Είναι αρκετοί και σας τους ανέφερα. Άρα, λοιπόν, εδώ δεν
µπορείς να διακυβεύεις τις επόµενες γενεές. 

Εσείς, κύριε Παραστατίδη στο ΠΑΣΟΚ, καλά τα λέτε αλλά να
θυµάστε την ιστορία σας. Διότι ενώ ο Ανδρέας Παπανδρέου
έλεγε ότι δεν είναι προκρούστεια κλίνη η παιδεία να βάζεις τον
ασθενή παιδεία και να πριονίζεις τα πόδια ανάλογα, εσείς επί Γε-
ωργίου Παπανδρέου πήγατε το 2006 να αναθεωρήσετε το άρθρο
16 για τα ΤΕΙ τότε. Θυµάστε; Αλλάξατε ρότα τώρα στην ιδεολο-
γική σας πλεύση αλλά πρέπει να κρατήσετε τον σοσιαλιστικό σας
χαρακτήρα. Γιατί το κάνατε στην παράγραφο 7, τότε; Για να ανα-
βαθµιστούν τα ΤΕΙ. Άλλο πανεπιστήµια, άλλο ΤΕΙ, αλλά είναι στην
ανώτατη εκπαίδευση. Για να µπορεί να γίνει ενσωµάτωση. Όµως
στην παράγραφο 2 µιλούσατε για ανθρωπιστική κοινωνική από-
κλιση. Απλά το θυµίζω. Γιατί τότε µιλούσατε για αναθεώρηση του
άρθρου 16. Τώρα είστε αντίθετοι. Διαφωνείτε ότι έγινε αυτό το
2006;

Πάµε λίγο και στις αποφάσεις του Σ.τ.Ε. περί του άρθρου 16
να τις απαριθµήσουµε: 922/2023, 547/2008, 1318/2009,
1071/2021, 1789/2023. Έχουµε Συµβούλιο της Επικρατείας τε-
λικά ή δεν έχουµε; Θα σεβαστούµε αυτές τις διακριτές εξουσίες;
Νοµοθετική, εκτελεστική, δικαστική. Θα τις σεβαστούµε; Δεν γί-
νεται έτσι. Όταν, λοιπόν, αυτή τη στιγµή άνθρωποι αµφισβητούν
αυτό που πάτε να κάνετε µε το άρθρο 16 χωρίς συνταγµατική

Αναθεώρηση, που ναι µεν το προβλέπει αλλά πρέπει να γίνει εκ
του κοινοβουλευτισµού µε την απαιτούµενη κοινοβουλευτική
πλειοψηφία, κάπου χαλάει η δουλειά. Αυτή τη στιγµή το ιδιωτικό
πανεπιστήµιο CIM της Κύπρου το οποίο ξεκίνησε τη λειτουργία
του τον Σεπτέµβριο του 2023 -δεν έχει βγάλει ακόµη φουρνιά
φοιτητών- ήδη έχει δείξει το ενδιαφέρον του για να κάνει εδώ
ιδιωτικό πανεπιστήµιο, χωρίς να ξέρουµε απτά την αποφοίτηση
φοιτητών. Δεν έχει ολοκληρώσει ακόµη έναν χρόνο. Χώρια ότι
µειώσατε το παράβολο και την εγγυητική κατά 50%, άρα θα µπο-
ρεί στην περιφέρεια εύκολα να γίνει ένα ιδιωτικό πανεπιστήµιο
µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα. ΜΚΟ, δηλαδή. Μην κρυβόµαστε.
Και ξέρετε οι ΜΚΟ µέχρι πολλά λεφτά -αν θυµάµαι καλά µπορεί
να αγγίξει και το ένα εκατοµµύριο- είναι µπακαλοτεφτεράκι το
πώς κρατάνε λεφτά. Εδώ ανοίγει ο ασκός του Αιόλου. Ανοίγει και
η κερκόπορτα για κάποια επικίνδυνα πανεπιστήµια που µπορούν
να έρθουν στη χώρα και να αλλοιώσουν τον εκπαιδευτικό χαρα-
κτήρα αλλά πρωτίστως την παιδεία. Διότι ένας µεγάλος φιλόσο-
φος, ο Χαλίλ Γκιµπράν, έλεγε «παιδεία είναι αυτό που µένει όταν
όλα τα υπόλοιπα θα τα έχουµε ξεχάσει». Άρα, λοιπόν, σήµερα
πώς να µην αγωνιά ο Έλληνας ο οποίος πρέπει να καταβάλει όλα
αυτά για σίτιση, στέγαση; Και θα έχεις µία εύπορη οικογένεια η
οποία θα έχει άλλα δέκα χιλιάρικα να στάξει -να το πω έτσι απλά
στην καθοµιλουµένη- και θα έχεις ένα ισότιµο πτυχίο νοµικής, ια-
τρικής, οικονοµικών επιστηµών, πληροφορικής, όπως είστε
εσείς, κύριε Υπουργέ, χωρίς να έχει µοχθήσει. Τα αγαθά κόποις
κτώνται. Δεν γίνεται όλα στα ίδια σταθµά. Θα αδικηθούν παιδιά
που µελετούν σε βάθος, που είναι επιµελείς µαθητές και µαθή-
τριες. Δεν γίνεται, κύριοι, έτσι.

Λοιπόν, ακούστε. Κάποτε µου έλεγε ένας Ιταλός καθηγητής –
ξέρει η κ. Αθανασίου από Ιταλία- το εξής. Στην εποχή του παπι-
σµού όταν ήταν να αγιοποιηθεί κάποιος από το κονκλάβιο, τους
καρδινάλιους, αµφισβητούσε την αγιότητα. Αυτό στην ιστορία
πέρασε ως ο συνήγορος του διαβόλου, ο οποίος χωρίς στοιχεία
αµφισβητούσε. 

Ο συνήγορος του διαβόλου, λοιπόν, στην Ελλάδα είναι το πε-
ριβόητο Συνταγµατικό Δικαστήριο που δεν έχετε θεσπίσει.
Έχουν τα Σκόπια εννεαµελές, έχει η Αλβανία που ακύρωσε την
ΑΟΖ στο Ιόνιο µε την Ελλάδα. Διότι, το συνταγµατικό δικαστήριο
θα ήταν αυτό σήµερα που θα προστάτευε και θα έλεγε ότι εδώ
γίνεται κατάφωρη παραβίαση, καταστρατηγείται το άρθρο 16,
παράγραφος 2 και παράγραφος 7.

Από τη στιγµή, λοιπόν…
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Η χούντα το έκανε…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ποιο; Το νοµοσχέδιο; Το Σύν-

ταγµα του ’75;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Το συνταγµατικό δι-

καστήριο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ωραία. Άρα, λοιπόν, πιο δηµο-

κρατικά µού λέτε ότι λειτούργησε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Το ότι το είχε η δικτα-

τορία; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Δεν µου λέτε: Έπρεπε να

έχουµε Συνταγµατικό Δικαστήριο, όπως έχουν τα άλλα κράτη,
ναι ή όχι; Απαντήστε µου, που λέτε ότι το έκανε η χούντα το συν-
ταγµατικό δικαστήριο. 

Αµφισβητείτε, δηλαδή, ότι το συνταγµατικό δικαστήριο δεν λει-
τουργεί προς όφελος του κοινωνικού συνόλου. Αυτό µου λέτε.

Δηλαδή, τα άλλα κράτη…
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Άλλο λέω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, µην κά-

νουµε διάλογο. Συνεχίστε, παρακαλώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Μισό λεπτό. Έπρεπε να

έχουµε συνταγµατικό δικαστήριο, κύριε συνάδελφε, ναι ή όχι;
Ποια είναι η άποψή σας, µια και το θέτετε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Όλα τα δικαστήρια
κρίνουν τη συνταγµατικότητα στην Ελλάδα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Το συνταγµατικό δικαστήριο
γιατί είναι θεσµοθετηµένο, όπως σήµερα, στα Σκόπια, όπου είναι
τρεις νοµικοί, τρεις δικαστές και τρεις καθηγητές; Νοµικός είστε.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν έχουν διάχυτο έλεγχο εκεί.
Είναι άλλη η διάρθρωση.
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Α, µάλιστα. Να µην έχουµε,
δηλαδή. Λέτε ότι καλώς δεν έχουµε συνταγµατικό δικαστήριο,
κύριε Ξανθόπουλε, έτσι; Ως νοµικός αυτό λέτε.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Μην τα µπλέκετε. Είναι άλλοι οι
παράγοντες…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, όχι διά-
λογο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Το συνταγµατικό δικαστήριο
έπρεπε να είναι θεσπισµένο προς όφελος της κοινωνίας, όπως
έχουν πάρα πολλά κράτη και Ευρωπαϊκού και µη Ευρωπαϊκού Δι-
καίου. Ό,τι και να µου λέτε τώρα, προσπαθείτε να προασπιστείτε
ότι δεν έπρεπε να έχουµε συνταγµατικό δικαστήριο. 

Έχουµε γεµίσει ανεξάρτητες επιτροπές, ανεξάρτητες αρχές,
µε εκατοµµύρια που δίνουµε µηνιαίως και µας πείραξε ένα συν-
ταγµατικό δικαστήριο, το οποίο –προσέξτε- στη σύνθεσή του έχει
τρεις καθηγητές, τρεις νοµικούς και τρεις κληρωτούς πολίτες. 

Αυτό δεν είναι δηµοκρατικό, κύριε Ξανθόπουλε, µε τους κλη-
ρωτούς; 

Σας ευχαριστώ πολύ. Να είστε καλά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω
τον λόγο για ένα λεπτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ορίστε, κύριε Ξαν-
θόπουλε. Έχετε τον λόγο για ένα λεπτό, παρακαλώ. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Παίρνω τον λόγο, κύριε Πρό-
εδρε, γιατί έγινε ονοµαστική αναφορά από τον γείτονά µου, τον
κ. Μπούµπα. 

Στην Ελλάδα έχουµε διάχυτο έλεγχο της συνταγµατικής νοµι-
µότητας από τον ειρηνοδίκη τάδε, µέχρι το Συµβούλιο της Επι-
κρατείας. Το επικαλείται ο κύριος συνάδελφος συνεχώς, ενώ
είναι άλλης µορφής η συνταγµατική τάξη που έχουµε. Κανείς δεν
εµποδίζει τα δικαστήρια να κάνουν συνταγµατικό έλεγχο. Και το
συνταγµατικό δικαστήριο, που ενδεχοµένως έχει στο µυαλό του
ο συνάδελφος, θα έκανε τον έλεγχο αυτό. Περί αυτού πρόκειται. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε, κύριε

Ξανθόπουλε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µια ερώτηση

να κάνω στον συνάδελφο: Κληρωτούς έχουµε; Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, παρα-

καλώ.
Τον λόγο έχει τώρα η ειδική αγορήτρια από τη Νέα Αριστερά

κ. Μερόπη Τζούφη.
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, αγαπητοί συνάδελφοι, συζητάµε

σήµερα το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας για τα ιδιωτικά
πανεπιστήµια. Πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο που υπονοµεύει τη
δηµόσια πανεπιστηµιακή εκπαίδευση και ναρκοθετεί το παρόν
και το µέλλον χιλιάδων καθηγητών, ερευνητών, φοιτητών, αλλά
και αποφοίτων, όλων αυτών που σας ζητούν την απόσυρση του
νοµοσχεδίου και παλεύουν να µην µετατραπεί η µόρφωση από
δικαίωµα σε προνόµιο, που υπερασπίζονται το συλλογικό κοινω-
νικό αγαθό της πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης. Όλων αυτών που
κράτησαν -και συνεχίζουν να κρατούν- όρθια τα δηµόσια πανε-
πιστήµια παρά την κυβερνητική απαξίωση, όλων αυτών που εδώ
και καιρό αγωνίζονται µέσα και έξω από τις σχολές και εισπράτ-
τουν την αδιαφορία του Υπουργείου και της Κυβέρνησης, την κα-
ταστολή της Αστυνοµίας και τη συκοφάντηση από τα κυρίαρχα
µίντια. 

Σε τελική ανάλυση, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, το νο-
µοσχέδιο αυτό ναρκοθετεί το παρόν και το µέλλον όλων αυτών
που αντιλαµβάνονται ότι η πρόθεσή σας είναι να επιτρέψετε την
ίδρυση ιδιωτικών πανεπιστηµίων και να καθηλώσετε µια για
πάντα τα δηµόσια πανεπιστήµια σε συνθήκες δηµοσιονοµικής και
στελεχιακής ασφυξίας. 

Κύριε Υπουργέ, οι σύγκλητοι των πανεπιστηµίων, πολλών ση-
µαντικών πανεπιστηµίων, τα τµήµατα, οι σχολές, οι οµοσπονδίες
των καθηγητών, των ερευνητών, των διοικητικών υπαλλήλων, οι
σύλλογοι των φοιτητών, αλλά και φορείς όπως η ΑΔΕΔΥ το ΓΕ-

ΩΤΕΕ και το Τεχνικό Επιµελητήριο Ελλάδας, σάς λένε ένα και
µόνο πράγµα: Πάρτε πίσω το απαράδεκτο αυτό νοµοσχέδιο και
στηρίξτε, επιτέλους, ως Κυβέρνηση τα δηµόσια πανεπιστήµια
της χώρας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Και καταθέτω τις αποφάσεις των Συγκλήτων, ώστε να ρίξετε

µια µατιά, κύριε Υπουργέ, πώς ακριβώς τοποθετείται η πανεπι-
στηµιακή κοινότητα. Δεν έχετε την πανεπιστηµιακή συναίνεση
την οποία επιχειρείτε, διά του ατύπου οργάνου της συνόδου των
πρυτάνεων, να µας πείτε ότι την έχετε. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Μερόπη Τζούφη καταθέτει
για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες αποφάσεις, οι οποίες βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Βεβαίως, παραµένετε συνεπείς. Από την εποχή της κ. Κερα-
µέως µέχρι σήµερα, κάθε νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας
ξεδοντιάζει τη δηµόσια εκπαίδευση και δίνει χώρο στην ιδιωτική
πρωτοβουλία.

Όλο το προηγούµενο διάστηµα κατασυκοφαντήσατε τα δηµό-
σια ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα. Ξεκινήσατε καταργώντας
το πανεπιστηµιακό άσυλο, ως χώρους βίας και ανοµίας, καθώς
και τα διετή προγράµµατα σπουδών για τους αποφοίτους των
ΕΠΑΛ -αυτό δείχνει ακριβώς τον ταξικό χαρακτήρα των µεταρ-
ρυθµίσεων τις οποίες προχωράτε, απορρυθµίσεων λέµε εµείς-
επαναφέρατε τις διαγραφές των φοιτητών και εµπορευµατοποι-
ήσατε πλήρως τα µεταπτυχιακά. Αµφισβητήσατε στην πράξη τον
νέο ακαδηµαϊκό χάρτη της χώρας. Καταργήσατε τις νέες σχολές
και τα νέα τµήµατα σχολών που ανοίξατε. Για παράδειγµα, η Νο-
µική στην Πάτρα ήταν περιττή. 

Τώρα, ετοιµάζεστε να ανοίξετε άλλες, αλλά βεβαίως, ιδιωτικές.
Επιβάλλατε  στα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα την υποστελέ-
χωση και καταπατήσατε τον ψηφισµένο νόµο για άµεση αναπλή-
ρωση των µελών ΔΕΠ, σύµφωνα µε τον κανόνα ένα προς ένα,
δηλαδή, ένας να φεύγει και ένας να έρχεται. Ακόµη και η νοµο-
θετική ρύθµιση που βάζετε τώρα, δεν το εξασφαλίζει, διότι δεν
επιστρέφει ακριβώς στο τµήµα από όπου προέρχεται η θέση για
να προκηρυχθεί. Άρα θα τις βάζετε µέσα στον γενικό χώρο των
θέσεων -όπως πράξατε- και γι’ αυτό δεν αποκαταστήσατε τις σο-
βαρότατες ελλείψεις που έχουν τα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύ-
µατα. 

Ταυτόχρονα, όσο κι αν επικαλείστε τους αριθµούς, η υποχρη-
µατοδότηση, όχι µόνο συνεχίστηκε, αλλά και θεσµοθετήθηκε ως
ανταποδοτικό κριτήριο µε τιµωρητικό χαρακτήρα για όσα ανώ-
τατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα δεν ικανοποιούν τα ιδιωτικοοικονο-
µικά και ανταποδοτικά κριτήρια που θεσπίσατε. Μάλιστα, το
νοµοσχέδιο που κρατάµε στα χέρια µας κάνει ακόµη χειρότερο
το πλαίσιο χρηµατοδότησης των δηµοσίων πανεπιστηµίων και
σας το επισηµαίνουν οι σύγκλητοι. Το είπε και ο Πρόεδρος της
Συνόδου Πρυτάνεων µέσα στην επιτροπή, το παραδέχτηκε, αλλά
παρ’ όλα αυτά, εσείς συνεχίζετε. 

Προχωράτε, λοιπόν. Θεσµοθετήσατε -όπως είπα και πριν- την
Πανεπιστηµιακή Αστυνοµία και βάλατε τα πανεπιστήµια σε καθε-
στώς αστυνοµικής επιτήρησης, που, βεβαίως, δεν υλοποιήθηκε,
ακριβώς διότι υπήρξαν σηµαντικότατες αντιστάσεις από το σύ-
νολο της πανεπιστηµιακής κοινότητας και τους φοιτητές. Η δα-
πάνη όµως και οι διορισµοί οι συγκεκριµένοι έγιναν. 

Μας παρουσιάζετε τα οικονοµικά των πανεπιστηµίων µόνο από
το 2016 και έπειτα. Τα στοιχεία για την περίοδο Σαµαρά - Βενιζέ-
λου δεν είναι βολικά και, φυσικά, παραλείψατε να µας πείτε ότι
µέχρι το 2018 ήµασταν σε καθεστώς σκληρής επιτροπείας και
µνηµονίων, µε τεράστιες τις πολιτικές σας ευθύνες. 

Εµείς, που διαχειριστήκαµε τα πράγµατα εκείνη την περίοδο,
κάναµε ό,τι καλύτερο µπορούσαµε, κρατήσαµε όρθια τα πανεπι-
στήµια και τη δηµόσια εκπαίδευση συνολικά, προσπαθώντας,
πράγµατι, µε προβλήµατα στον τακτικό προϋπολογισµό, µε έκτα-
κτες ενισχύσεις, να τα κρατήσουµε όρθια. 

Είµαστε ευχαριστηµένοι; Φυσικά και όχι. Όµως, όταν η χώρα
βγήκε από τα µνηµόνια και ανέλαβε η Νέα Δηµοκρατία τη διακυ-
βέρνηση, τί έκανε για τα πανεπιστήµια και πόσο αύξησε τους φό-
ρους; Μόλις µερικά εκατοµµύρια. Και, όπως είπα πριν, προτίµησε
να σπαταλήσει 100 εκατοµµύρια ευρώ, ακριβώς για να φτιάξει
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την Πανεπιστηµιακή Αστυνοµία. Αυτό δείχνει τις δικές σας προ-
τεραιότητες. 

Να υπενθυµίσω, επίσης, ότι η Νέα Δηµοκρατία θέσπισε ένα
πλαίσιο διοίκησης και λειτουργίας των ανώτατων εκπαιδευτικών
ιδρυµάτων που προσοµοιάζει σε εταιρικό management µε λιγό-
τερη δηµοκρατία και εκπροσώπηση των ανθρώπων που ζουν και
εργάζονται στο πανεπιστήµιο. Τους αποκλείσατε από το να συµ-
µετέχουν στις διοικήσεις των πανεπιστηµίων στα οποία υπηρε-
τούν πολλοί από αυτούς µε αυτοθυσία και σε πολύ δύσκολες
συνθήκες. 

Θεσπίσατε την ελάχιστη βάση εισαγωγής, αποκλείοντας δεκά-
δες χιλιάδες µαθητές και µαθήτριες από την δηµόσια τριτοβάθ-
µια εκπαίδευση στο όνοµα της πολυδιαφηµισµένης αριστείας. 

Καταθέτω την έκθεση ποιότητας της ανώτατης εκπαίδευσης
για το 2022 που δείχνει τη µεταβολή του αριθµού των επιτυχόν-
των στα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα ανάµεσα στα έτη 2021
και 2022, µε µεγαλύτερα ποσοστά µείωσης στα περιφερειακά
πανεπιστήµια και στο πανεπιστήµιο από το οποίο προέρχοµαι, το
Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων, κατά 22,13%. 

Κόβετε, δηλαδή, µέσω της ΕΒΕ και αναδροµολογείτε όλους
αυτούς τους κοµµένους για κατάρτιση στα ΙΕΚ, στα ιδιωτικά πα-
νεπιστήµια του εξωτερικού -αν έχουν τη δυνατότητα- ή στα ιδιω-
τικά κολέγια, προσεχώς και στα ιδιωτικά πανεπιστήµια της
Ελλάδας.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Μερόπη Τζούφη καταθέτει
για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα έκθεση, η οποία βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όλα αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήταν µια προετοιµα-
σία για τη σηµερινή µέρα, αυτή τη µέρα που φέρνετε προς ψή-
φιση τα ιδιωτικά πανεπιστήµια και δεν διστάζετε να κατα-
πατήσετε ακόµη και το Σύνταγµα. Δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία
ότι το νοµοσχέδιο παραβιάζει το Σύνταγµα και το άρθρο 16, πα-
ραχωρώντας το κατοχυρωµένο δικαίωµα της ανώτατης εκπαί-
δευσης σε ιδιώτες. Το άρθρο 16 του Συντάγµατος αναφέρει
ρητά και χωρίς κανένα περιθώριο αµφισηµίας ότι η ανώτατη εκ-
παίδευση παρέχεται αποκλειστικά από νοµικά πρόσωπα δηµο-
σίου δικαίου, µε πλήρη αυτοδιοίκηση, οι καθηγητές τους είναι
δηµόσιοι λειτουργοί και ότι η σύσταση ανώτατων σχολών από
ιδιώτες απαγορεύεται. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Όπως ανέφερα και στην Επιτροπή Μορφωτικών, το Υπουργείο

και η Κυβέρνηση ξέρουν ότι παραβιάζουν το Σύνταγµα. Γι’ αυτό,
άλλωστε, βλέπουµε για πρώτη φορά στο νοµοσχέδιο να αναφέ-
ρεται µε έµφαση πως τα άρθρα για τα ιδιωτικά πανεπιστήµια
είναι δήθεν σύµφωνα µε τον συνταγµατικό προορισµό της ανώ-
τατης εκπαίδευσης. 

Να σηµειώσουµε εδώ ότι µάλλον παίζετε και µε τη νοηµοσύνη
µας, αλλάζοντας το αφήγηµα από εβδοµάδα σε εβδοµάδα και
από µέρα σε µέρα. Στην αρχή µας λέγατε πως είναι θέµα ερµη-
νείας. Όταν αποδείχθηκε πως η ερµηνεία της Κυβέρνησης είναι
αυτή που έχει το πρόβληµα, αλλάξατε τη γραµµή ότι δεν ξέ-
ρουµε από Συνταγµατικό Δίκαιο, ότι εν πάση περιπτώσει κάποιοι
άλλοι είναι ειδικοί και µπορούν να τοποθετηθούν. Κι εσείς, κύριε
Υπουργέ, όταν και αυτό ακόµη δεν περπάτησε, αφού όλοι οι Βου-
λευτές ορκιζόµαστε στο Σύνταγµα και στην τήρηση και στη δια-
φύλαξή του, σε συνέντευξή σας στο «ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ» είπατε: «Η
Ελλάδα δεν µπορεί να περιµένει την αναθεώρηση του άρθρου
16 του Συντάγµατος». 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Η αλαζονεία και η έπαρση του 41%, η ιδεολογική µυωπία για

ιδιωτικοποιήσεις και η απέχθεια για κάθε τι δηµόσιο συµπυκνω-
µένο σε µια φράση. Μπίζνες, ακόµα κι αν χρειαστεί να παραβια-
στεί το Σύνταγµα, οι νόµοι και το κράτος δικαίου από Υπουργό
της Ελληνικής Δηµοκρατίας. Μόνο που δεν είναι η Ελλάδα που
δεν µπορεί να περιµένει την αναθεώρηση. Είναι η Νέα Δηµοκρα-
τία, τα funds και τα συµφέροντα που εξυπηρετεί. 

Η ίδρυση των ιδιωτικών πανεπιστηµίων στην Ελλάδα παρου-
σιάζεται από την κυβερνητική πλευρά ως ένα αναγκαίο βήµα για
τον εξορθολογισµό. Στην ουσία πρόκειται για ένα άνοιγµα µιας
νέας αγοράς τριτοβάθµιας εκπαίδευσης, για µπίζνες παρόµοιες

µε αυτές που προηγήθηκαν τα τελευταία τέσσερα χρόνια µε τα
κολέγια. Αυτό που ισχύει είναι ότι η Κυβέρνηση ανυποµονεί να
συνδέσει το όνοµά της µε την ίδρυση και τη λειτουργία των ιδιω-
τικών πανεπιστηµίων, ενάντια στο δηµόσιο συµφέρον, ενάντια
στα πανεπιστήµιά µας, τους φοιτητές και στους αποφοίτους. 

Φυσικά, όλη αυτή η συζήτηση συνοδεύεται από ψέµατα και πα-
ραπλάνηση. 

Ψέµα πρώτο. Η Κυβέρνηση νοµοθετεί για τα µη κρατικά, µη
κερδοσκοπικά πανεπιστήµια. Τα πανεπιστήµια στην Ελλάδα και
στην Ευρώπη είναι δηµόσια και όχι κρατικά. Λειτουργούν χωρίς
δίδακτρα, είναι αυτοδιοικούµενα και οι διοικήσεις τους δεν διο-
ρίζονται από το κράτος. Το προσωπικό τους είναι δηµόσιοι λει-
τουργοί και όχι κρατικοί υπάλληλοι. Η Νέα Δηµοκρατία είναι αυτή
που προσπάθησε να τα κάνει πιο κρατικά, βάζοντας χέρι στο αυ-
τοδιοίκητο, επιβάλλοντας την αστυνόµευση, επηρεάζοντας τα
προγράµµατα σπουδών, πιέζοντας οικονοµικά τα τµήµατα και τις
σχολές να βάλουν δίδακτρα στα µεταπτυχιακά και να αναζητή-
σουν πόρους από την αγορά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Τα δήθεν µη κρατικά που περιγράφει η Κυβέρνηση µπορεί να

είναι µόνο ιδιωτικά, µε σκοπό το κέρδος, µε συγκεκριµένα και πε-
ριορισµένα γνωστικά αντικείµενα και ακριβά δίδακτρα. 

Ψέµα δεύτερο. Μόνο στην Ελλάδα δεν υπάρχουν ιδιωτικά πα-
νεπιστήµια. Η επιχειρηµατολογία της Κυβέρνησης παρουσιάζει
τη χώρα µας ως το παράδοξο, ευρωπαϊκά και παγκόσµια. Είναι,
όµως, αυτή η πραγµατικότητα; Υπάρχουν στην Ευρώπη ιδιωτικά
πανεπιστήµια, µόνο που στη µεγάλη τους πλειοψηφία είναι απα-
ξιωµένα, χαµηλής ποιότητας και πολύ χαµηλά στις αξιολογήσεις.
Στην Ευρώπη η συντριπτική πλειοψηφία των φοιτητών σπουδάζει
σε δηµόσια, σε κάποιες µάλιστα χώρες πέραν της Ελλάδας απο-
κλειστικά σε δηµόσια, στο Λουξεµβούργο, στη Δανία, στην Ιρ-
λανδία, στην Ολλανδία. Στη Γερµάνια λειτουργούν περίπου
ογδόντα µικρά ιδιωτικά. Σε αυτά σπουδάζει µόνο το 1% του φοι-
τητικού πληθυσµού. Αντίστοιχα στο Ηνωµένο Βασίλειο ιδιωτικά
είναι µόνο οκτώ από τα εκατόν εξήντα, άγνωστα και ασήµαντα.
Ακόµη και στις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής τα φηµισµένα
πανεπιστήµια έχουν δηµόσιο χαρακτήρα και είναι όντως µη κερ-
δοσκοπικά. 

Το παράδοξο, λοιπόν, δεν είναι ότι η Ελλάδα είναι η µόνη χώρα
που δεν έχει ιδιωτικά. Είναι η µόνη χώρα που υποβαθµίζει και
υποχρηµατοδοτεί τα δηµόσια για να ανοίξει ιδιωτικά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Τα µεγέθη είναι πραγµατικά αποκαρδιωτικά. Η Ελλάδα είναι

τελευταία µεταξύ των χωρών του ΟΟΣΑ αναφορικά µε τη χρη-
µατοδότηση της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης. Μας προσπερνάει
η Κολοµβία, το Μεξικό και η Τουρκία, µε µεγάλη µάλιστα δια-
φορά. Ίδια η εικόνα σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης, που είµα-
στε στην τελευταία θέση. Αυτή είναι η διεθνής πραγµατικότητα.
Τελευταίοι των τελευταίων κι όχι επειδή δεν λειτουργούν ιδιωτικά
πανεπιστήµια στη χώρα. 

Και αυτό ισχύει και για την αναλογία των µελών ΔΕΠ. Ενώ
υπάρχει αύξηση του φοιτητικού πληθυσµού κατά 60%, τα µέλη
ΔΕΠ έχουν µειωθεί κατά 22% και µάλιστα µόνο το 55% είναι µε
πλήρεις σχέσεις µελών ΔΕΠ. Όλοι οι άλλοι είναι ευάλωτοι οι ερ-
γαζόµενοι. Ο µισθός των µελών ΔΕΠ είναι το 1/3 της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Εν πάση περιπτώσει, από το 1 δισεκατοµµύριο που λέτε
ότι θα δώσετε στην επόµενη τριετία ούτε ένα δεν θα πάει για
προσλήψεις και σύµφωνα µε αποφάσεις των συγκλήτων του Πα-
νεπιστηµίου Ιωαννίνων και του Εθνικού Μετσόβιου Πολυτεχνείου
φτάνουν ίσα ίσα για να πληρώσουν τις ενεργειακές τους ανάγκες
και είναι 50% κάτω από ότι ήταν το 2009.

Ψέµα τρίτο. Θα έρθουν εµβληµατικά ξένα πανεπιστήµια για να
ανοίξουν παραρτήµατα στην Ελλάδα. Κανένα ξένο εγκληµατικό
πανεπιστήµιο δεν πρόκειται να έρθει, το υπαινίχθηκε και ο πρό-
εδρος της ΕΘΑΑΕ, όπως δεν πήγε πουθενά στον κόσµο και µά-
λιστα σε χώρες µε µεγαλύτερη αγορά. Τα πανεπιστήµια και
ειδικά τα εµβληµατικά δεν γυρολογούν από χώρα σε χώρα µε
τους νοµπελίστες καθηγητές τους να διδάσκουν από παράρτηµα
σε παράρτηµα.

Αντίθετα, το νοµοσχέδιο περιέχει φωτογραφικές διατάξεις που
θα επιτρέψουν στα ιδιωτικά κολέγια της χώρας να γίνουν ιδιωτικά
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πανεπιστήµια ως παραρτήµατα των ξένων πανεπιστηµίων που
συνεργάζονται. Το πρόσφατο άρθρο του κ. Λακασά, έγκριτου εκ-
παιδευτικού συντάκτη της «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗΣ» είναι αποκαλυπτικό:
«Κούρσα κολλεγίων για µια άδεια ΑΕΙ» είναι ο τίτλος του ρεπορ-
τάζ που αποτυπώνει την κινητικότητα που υπάρχει στην ιδιωτική
µεταλυκειακή εκπαίδευση της χώρας. Μάλιστα, καταγράφει τη
διαβούλευση µεταξύ κολλεγίων της Κυβέρνησης ώστε όλα να γί-
νουν µε τους καλύτερους όρους. 

Ψέµα τέταρτο. Τα ιδιωτικά πανεπιστήµια θα αυξήσουν το ΑΕΠ
της χώρας. Το 1% του ΑΕΠ είναι 2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Και
για να έχουµε µια ρεαλιστική τάξη µεγέθους, αυτό για να επι-
τευχθεί θα πρέπει να σπουδάσουν στα ιδιωτικά διακόσιοι πε-
νήντα χιλιάδες φοιτητές. Αυτή τη στιγµή σε όλα τα κολέγια
φοιτούν πενήντα-εξήντα χιλιάδες φοιτητές και ο τζίρος είναι
γύρω στα 60 εκατοµµύρια ευρώ. Καταλαβαίνουµε, λοιπόν, ότι και
αυτή η προσδοκία δεν υφίσταται.

Ψέµα πέµπτο. Με τα ιδιωτικά δεν θα φεύγουν στο εξωτερικό
Έλληνες φοιτητές. Είπαµε, σπουδάζουν πράγµατι σαράντα χι-
λιάδες στο εξωτερικό. Όµως, οι τριάντα οκτώ χιλιάδες έχουν
πάει για µεταπτυχιακές σπουδές είτε γιατί θέλουν πιο διεθνή
ακαδηµαϊκή καριέρα είτε για να αποκτήσουν δουλειά και να χτί-
σουν τη ζωή τους στη χώρα που κάνουν µεταπτυχιακές σπουδές.
Οι υπόλοιποι δύο χιλιάδες αυτοί είναι που σπουδάζουν σε προ-
πτυχιακά προγράµµατα, κυρίως στα Βαλκάνια και στην Κύπρο.
Συνήθως απέτυχαν να εισαχθούν σε σχολές υψηλής ζήτησης και
απαιτήσεων, όπως η ιατρική, η νοµική και τα πολυτεχνεία. 

Ψέµα έκτο. Τα ιδιωτικά θα προσελκύσουν φοιτητές από το
εξωτερικό. Η UNESCO και η EUROSTAT καταγράφουν περίπου
είκοσι τέσσερις χιλιάδες ξένους φοιτητές στην Ελλάδα. Οι δεκα-
πέντε χιλιάδες, δηλαδή οι περισσότεροι, προέρχονται από την
Κύπρο, από τη χώρα δηλαδή που υποτίθεται ότι διαθέτει ένα επι-
τυχηµένο και κερδοφόρο µοντέλο τριτοβάθµιας εκπαίδευσης µε
ιδιωτικά πανεπιστήµια το οποίο προσπαθεί να αντιγράψει δική
µας. Μάλλον πρόκειται για ένα ευρωπαϊκό αντιπαράδειγµα ιδιω-
τικοποίησης της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης µε την Κύπρο να
στέλνει τα παιδιά της για σπουδές στην Ελλάδα που δεν έχει
ιδιωτικά πανεπιστήµια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα Αριστερά θεωρεί ότι το
νοµοσχέδιο αυτό έχει ένα πολύ µεγάλο και σοβαρό πρόβληµα.
Καταργεί και δηµιουργεί περαιτέρω ταξικούς φραγµούς και στο
ενιαίο σύστηµα εισαγωγής εργαλειοποιώντας την ελάχιστη βάση
εισαγωγής και δηµιουργώντας δύο ταχύτητες υποψηφίων. Για
την εισαγωγή στο δηµόσιο ΑΕΙ συνεχίζει να είναι η ελάχιστη βάση
εισαγωγής του τµήµατος. Για τα ιδιωτικά τα πράγµατα είναι τε-
λείως διαφορετικά. Ο φοιτητής που θέλει να πάει στη δηµόσια
ιατρική θα πρέπει να συγκεντρώσει δεκαεννιά χιλιάδες µόρια,
ενώ για την ιδιωτική ιατρική που ετοιµάζεται στο Ελληνικό θα
χρειαστεί δέκα χιλιάδες µόρια και 10.000 ευρώ τον χρόνο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Και φυσικά, η ίδρυση των ιδιωτικών θα φέρει περαιτέρω απα-

ξίωση των περιφερειακών ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων,
που ήδη όπως είπα βιώνουν τις συνέπειες της ελάχιστης βάσης
εισαγωγής, αφού µε την ίδρυση των ιδιωτικών θα έχουν ακόµη
λιγότερους εισακτέους, θέτοντας σε κίνδυνο τη βιωσιµότητα
πολλών και αξιόλογων τµηµάτων και σχολών. 

Οι συνέπειες για τις τοπικές κοινωνίες και τις οικονοµίες θα είναι
σύντοµα αντιληπτές. Kαι από την άλλη µεριά βάζετε και δίδακτρα
για τα προπτυχιακά, τρανταχτή παραβίαση του Συντάγµατος, κατ’
αρχάς για αλλογενείς που θα φοιτήσουν σε ελληνόγλωσσα προ-
πτυχιακά, αλλά στη συνέχεια και για τους Έλληνες.

Και τα άλλα άρθρα του νοµοσχεδίου, που µας είπε εδώ ο
Υπουργός ότι είναι ενίσχυση του δηµόσιου πανεπιστήµιου, όπως
είπαν και άλλοι συνάδελφοι, πάνε να λύσουν τα πολλαπλά προ-
βλήµατα που δηµιούργησαν στα πανεπιστήµια ο νόµος Κερα-
µέως µέχρι σήµερα. Πάνε προς το καλύτερο ή προς το χειρό-
τερο; Εδώ αυτό που βλέπουµε είναι ότι δυσχεραίνουν ακόµη πε-
ρισσότερο τη δηµοκρατία στα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα,
αφού τα µονοπρόσωπα όργανα αποκτούν ολοένα και περισσό-
τερες αρµοδιότητες. Όπως είπα, συντηρείται και ενισχύεται η
υποχρηµατοδότηση των ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων.

Έρχοµαι και στο θέµα της αναβάθµισης του Δηµοκρίτειου Πα-

νεπιστηµίου της Θράκης. Η αναβάθµιση είναι η µισή πραγµατι-
κότητα. Η άλλη µισή είναι ο αποδεκατισµός του Διεθνούς Πανε-
πιστηµίου της Ελλάδας. Κανένα καινούργιο τµήµα δεν ιδρύεται.
Το µόνο που προβλέπεται είναι µετεγκατάσταση, µετονοµασία
και υποβάθµιση ορισµένων τµηµάτων. Θυµίζω πως τα τµήµατα
της Σχολής Γεωτεχνικών Σπουδών, έχουµε έγγραφη αντίδραση
του Γεωτεχνικού Επιµελητηρίου, γιατί αποκλείστηκε από τη συ-
ζήτηση, µε σοβαρό κίνδυνο τα τµήµατα της Δράµας που θα γί-
νουν τετραετή από πενταετή να απωλέσουν τα επαγγελµατικά
δικαιώµατα των αποφοίτων, ενώ και η ίδρυση της Σχολής της Ερ-
γοθεραπείας µε τη µη ένταξή της στις επιστήµες υγείας, αλλά
στα ΤΕΦΑΑ, είναι απολύτως λαθεµένη και δεν ταιριάζει µε τα διε-
θνή επιστηµονικά δεδοµένα.

Όλα αυτά αφορούν συγκεκριµένες επιλογές του Υπουργού και
συνεννοήσεις µε τις πρυτανικές αρχές, αφού δεν έγινε κανένας
διάλογος µε τα τµήµατα και τις σχολές που θίγονται και κατα-
θέτω το οµόφωνο ψήφισµα των µελών ΔΕΠ και βεβαίως µε αµ-
φισβητούµενη την εµπλοκή της ΕΘΑΑΕ που απαιτείται να
προαξιολογεί και να κάνει όλη αυτή τη διαδικασία.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Μερόπη Τζούφη καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τέλος, έχετε βάλει και ένα άρθρο, το 166, που βάζετε στην Γ’
λυκείου να συνεχιστεί η τράπεζα θεµάτων στα παιδιά µε ειδικές
αναπτυξιακές δυσκολίες. Αυτό είναι το πρόβληµά µας, ή η από-
συρση της τράπεζας θεµάτων; Πόσο πιο σκληροί µπορείτε να γί-
νετε;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέα Αριστεράς)
Κλείνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γιατί η ώρα πέρασε. Η

ιδέα της Κυβέρνησης ότι πρέπει να επικρατήσει ένας νέος ακα-
δηµαϊκός νεοφιλελευθερισµός θα συγκρουστεί σύντοµα µε την
πραγµατικότητα και θα ηττηθεί, όπως και κάθε προσπάθεια εµ-
πορευµατοποίησης και εξάρθρωσης της δηµόσιας εκπαίδευσης
ως κοινωνικού αγαθού και παράγοντα διατήρησης µιας υγιούς
και δηµοκρατικής κοινωνίας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ)

Το πανεπιστήµιο δεν µπορεί να λειτουργήσει ούτε µε τη µέγγενη
του κράτους ούτε της αγοράς και των επιχειρήσεων. Δεν θα είναι
πια πανεπιστήµιο και αυτό γιατί, πέρα από την εκπαίδευση, προ-
σφέρει µια πολυδιάστατη κοινωνική µόρφωση, καλλιεργεί την αµ-
φισβήτηση, τη διαφωνία, την επικοινωνία, την ψυχαγωγία, τη
διασκέδαση, την κοινωνικοποίηση, τη συµπερίληψη, όλα όσα θέ-
λετε να ξεριζώσετε και να µετατρέψετε τα τµήµατα και τις σχολές
σε εκπαιδευτήρια δεξιοτήτων µε χρονοδιαγράµµατα και projects
που θα παραγγέλνουν οι επιχειρήσεις, όσα δηλαδή θέλετε να κά-
νετε µε τα νοµικά πρόσωπα πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης, ένα
φτηνό νοµικίστικο κατασκεύασµα που περιγράφει κάτι µεταξύ
ιδρύµατος και εταιρείας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέα Αριστεράς)
Το πανεπιστήµιο είναι και πρέπει να παραµείνει δηµόσιο

αγαθό, συνδυάζοντας τη διδασκαλία και την έρευνα µε την προ-
σωπική καλλιέργεια και την κοινωνική ανάπτυξη. Γι’ αυτό και βρι-
σκόµαστε στο πλευρό του πανεπιστηµιακού και φοιτητικού
κινήµατος και παλεύουµε για διπλασιασµό της χρηµατοδότησης
των πανεπιστηµίων, διπλασιασµό του αριθµού καθηγητών και
ερευνητών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία συνάδελφε,
παρακαλώ.

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Τελειώνω σε ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Όχι, τελειώστε,

κυρία συνάδελφε. Είστε η µόνη που περάσατε αυτό τον χρόνο.
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι, το ξέρω.
Δωρεάν µεταπτυχιακά...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Αυτό δεν σηµαίνει

κάτι. Ότι το ξέρετε. Παρακαλώ, τη φράση σας.
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Εντάξει. Επιτρέψτε µου να τελειώσω.

Είµαι και πανεπιστηµιακός. Υπερασπίζοµαι και µια παρουσία
πάρα πολλών χρόνων στο δηµόσιο πανεπιστήµιο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέα Αριστεράς)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Όλοι κάτι υπερασπί-
ζονται, κυρία συνάδελφε.

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Εντάξει, τελειώνω.
Για ενίσχυση, λοιπόν, της διεθνούς συνεργασίας και παρου-

σίας των ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων, που ήδη υπάρχει,
µε ακαδηµαϊκά κριτήρια. Γι’ αυτό και καταψηφίζουµε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία συνάδελφε,
τελειώσατε.

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Τελειώνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία συνάδελφε,

δεν επιβάλλετε εσείς τον χρόνο που θα µιλήσετε στο Προεδρείο.
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Επαναλαµβάνω, υποστηρίζουµε, λοιπόν,

ότι δεν θα περάσει…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία συνάδελφε,

είκοσι ένα λεπτά δεν θα επιτρέψω σε κανέναν. Έχουν γραφτεί
εκατόν εξήντα επτά συνάδελφοι για να µιλήσουν. Σεβαστείτε
τους υπολοίπους συναδέλφους. Έχετε περάσει τον χρόνο µόνο
εσείς. Παρακαλώ.

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Καταθέσαµε πρόταση δυσπιστίας, γιατί η
Κυβέρνηση παραβιάζει το Σύνταγµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία συνάδελφε,
παρακαλώ! Σας αφαιρώ τον λόγο. Να µη γράφεται τίποτα στα
Πρακτικά. Παρακαλώ! Η ανοχή έχει όρια και πρέπει να τη σέβον-
ται όλοι. Παρακαλώ, κυρία συνάδελφε!

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Εντάξει.
Εµείς καταθέσαµε πρόταση δυσπιστίας και καλούµε την προ-

οδευτική Αντιπολίτευση να τη στηρίξει.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέα Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία συνάδελφε,
δεν έχετε τον λόγο, παρακαλώ! Δεν ακούγεστε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα µαθητές και µαθήτριες και δύο συνοδοί
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 1ο Γενικό Λύκειο Καλυβίων
(δεύτερο τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει για δεκαπέντε λεπτά ο ειδικός αγορητής
από τους Σπαρτιάτες κ. Κόντης.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριοι Υφυπουργοί, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, συζητάµε τώρα µέρες αυτό το νοµοσχέδιο, το οποίο είναι
πραγµατικά µεγάλης σηµασίας για τη χώρα µας, αλλά, όπως εί-
παµε και στις επιτροπές, θα πρέπει την παιδεία µας να τη βλέ-
πουµε όχι µόνο σε τρίτο βαθµό ή αργότερα, αλλά θα πρέπει να
τη βλέπουµε ολιστικά, ολοκληρωτικά από την αρχή, από την
πρωτοβάθµια εκπαίδευση, τη δευτεροβάθµια. Δυστυχώς σήµερα
κοιτάζουµε την κορωνίδα της εκπαίδευσής µας, που είναι τα ανώ-
τατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα, συζητάµε για το αν θα µπορούν κά-
ποιοι να πηγαίνουν σε ιδιωτικά σχολεία, πανεπιστήµια, τα οποία
θα έρθουν στη χώρα -µάλιστα υπάρχουν και στη χώρα, µην κρυ-
βόµαστε, απλά δεν έχουν αναγνωρισµένους τους τίτλους σύµ-
φωνα µε τα ελληνικά δεδοµένα- και δεν κοιτάζουµε ότι υπάρχουν
µαθητές οι οποίοι δεν µπορούν να πάρουν καν την πρωτοβάθµια
εκπαίδευση, την πρωτοβάθµια γνώση σε επίπεδο στο οποίο θέ-
λουµε σαν Έλληνες για να έχουν τη δυνατότητα να στελεχώσουν
τα δηµόσια µας πανεπιστήµια ή τα όποια ιδιωτικά ή να πάνε στο
εξωτερικό, όπου θέλει ο καθένας.

Υπάρχουν παιδιά -και εγώ θα αρχίσω από αυτό που άρχισα
προχθές την οµιλία µου στην επιτροπή- τα οποία σπουδάζουν σε
σχολεία που στεγάζονται κάτω από άθλιες συνθήκες, στα δηµο-
τικά, στα γυµνάσια, στα λύκεια, που έχουν ελλείψεις δασκάλων.
Μίλησα για τα ειδικά σχολεία τα οποία είναι αυτά που πλήττουν
την Ελλάδα. Έχουµε ξεχάσει ότι το 10% των Ελλήνων είναι ΑΜΕΑ
και δεν το ξέρουν οι περισσότεροι Έλληνες αυτό και ότι υπάρ-
χουν πάρα πολλά παιδιά τα οποία έχουν τη δυνατότητα να πά-
ρουν γνώση και να σπουδάσουν. Έχουµε παιδιά ειδικών

ικανοτήτων, παιδιά µε αυτισµό, όπως έχουµε ένα σχολείο στη
Θεσσαλονίκη, στην Πυλαία, που παλεύουν να επιβιώσουν. Στε-
γάζονται µέσα σε ένα ενοικιαζόµενο βιοµηχανικό κτήριο, κάτω
από µηχανήµατα, βρωµιές, πετρέλαια, λάδια και προσπαθούν να
τους βγάλουν και από εκεί, γιατί δεν ενδιαφέρεται κανείς, το δη-
µόσιο αυτό σχολείο, που οι άνθρωποι δολοφονούνται ηθικά κάθε
µέρα και αυτοί και οι γονείς τους. Είναι παιδιά τα οποία έχουν
δυνατότητα να αναπτύξουν δεξιότητες. Γιατί τα παιδιά µε αυτι-
σµό, σύµφωνα µε την ελληνική λέξη «εαυτός µου» -αυτό θα πει
αυτισµός- είναι παιδιά τα οποία πολλές φορές έχουν πολύ µεγα-
λύτερες δυνατότητες από τα άλλα παιδιά -να το ξέρετε- και έχω
συναντήσει πάρα πολλά παιδιά, έχω γνωστούς που έχουν παιδιά
και γι’ αυτό επιµένω σε αυτό και αναπτύσσουν τροµερές ικανό-
τητες αν κάποιος τους τις βγάλει και τους προσεγγίσει για να
τους διδάξει. Δυστυχώς εµείς εδώ παραπετάµε όλα αυτά τα παι-
διά µε τις ικανότητες αυτές. Συζητάµε πλέον λες και όλοι έχουµε
σπουδάσει σε τέλεια γυµνάσια και λύκεια, σε τέλεια δηµοτικά και
πάµε να σπουδάσουµε πλέον στα ανώτατα ιδρύµατα τα οποία
θα έρθουν να εγκατασταθούν.

Εµείς σαν κόµµα και σαν άνθρωποι είµαστε οπαδοί του οικο-
νοµικού πατριωτισµού βασικά. Δηλαδή, θέλουµε το κράτος να
φροντίζει τους Έλληνες στην υγεία, στην παιδεία, σε όλα όσα
πρέπει να πάρουν σαν παροχές. Αυτό, όµως, δεν µας κάνει να
έχουµε ιδεοληπτικές αντιλήψεις κλειστές και να ήµασταν αντίθε-
τοι στην έλευση κάποιων ιδιωτικών πανεπιστηµίων. Εάν υπήρχαν
οι προϋποθέσεις, όµως, να έχουµε αναπτύξει τα δικά µας δηµό-
σια πανεπιστήµια στον βαθµό αυτόν που εµείς επικαλούµαστε
ότι πρέπει να έρθουν, αν τα δηµόσια πανεπιστήµια είχαν την
έρευνα στον βαθµό που τη θέλουµε, εάν τα δηµόσια µας πανε-
πιστήµια επιχορηγούντο όπως πρέπει και όπως επιχορηγούντο
ακόµα και πριν µερικά χρόνια µε 200 και 300 εκατοµµύρια ευρώ
και σήµερα θεωρούµε ότι είναι επιτεύγµατα έχουµε φτάσει πάλι
στα 130 εκατοµµύρια, εάν τα πανεπιστήµια µας έδιναν τη δυνα-
τότητα στα παιδιά µας να πηγαίνουν απρόσκοπτα να δίνουν εξε-
τάσεις ή να σπουδάσουν και να µην κινδυνεύουν από οµάδες
πέντε-δέκα ιδεοληπτικών οι οποίοι πολλές φορές δεν είναι καν
σπουδαστές οι οποίοι τους µπλοκάρουν τις εξετάσεις, εάν τα πα-
νεπιστήµια ήταν χώροι τους οποίους σέβονται οι ίδιοι οι µαθητές
και όχι ζωγραφικοί πίνακες για να κάνει γκράφιτι ο καθένας µέσα
και να γεµίζει µε ταµπλό όλες τις αίθουσες, αυτό, ναι, θα έφτανε
για να µας δώσει το δικαίωµα να πούµε ότι τα δικά µας παιδιά
µπορούν να σπουδάσουν ή να δοκιµάσουν εκεί, θα είχαν πάρει
την πρώτη παιδεία, όπως είπαµε, και όποιοι ήθελαν θα πήγαιναν
σε ιδιωτικά για να αποφύγουν να πάνε στο εξωτερικό.

Λοιπόν, η αντίθεσή µας ξεκινάει από εκεί. Δεν έχει να κάνει µε
το ότι είµαστε αντίθετοι στο να έρθουν ιδιώτες ή για το ότι κά-
ποιοι θα βγάλουν χρήµατα. Δυστυχώς ή ευτυχώς σήµερα στη
ζωή χρήµατα βγάζουν όλοι µε διάφορους τρόπους. Αν βρούµε
τους τρόπους µε τους οποίους κάποιοι δίπλα µας βγάζουν χρή-
µατα, οι µισοί από αυτούς είναι παράνοµοι. Να αρχίσουµε από
το λαθρεµπόριο καυσίµων; Να αρχίσουµε από οτιδήποτε άλλο
υπάρχει; Από την αισχροκέρδεια; Από τις ανατιµήσεις των προ-
ϊόντων στα σουπερµάρκετ; Το ότι κάποιοι θα βγάλουν χρήµατα
φέρνοντας ένα καλό πανεπιστήµιο δεν θα µας ενοχλούσε, αν
όντως ήταν καλό. Και κανείς δυστυχώς δεν µας το βεβαιώνει για
να πούµε και εµείς: «Εντάξει, παιδιά, δεν έχουµε αντίρρηση».

Όταν βλέπω ότι το Τζονς Χόπκινς έχει κάνει δύο πανεπιστήµια
σε όλο τον κόσµο τα οποία είναι µονοετούς φοίτησης -το SAIS
στην Ιταλία και στη Νανζίν της Κίνας- και δεν προσφέρει τις
σπουδές που προσφέρει στην Αµερική, δύσκολα πείθοµαι να
είµαι a priori ανοικτός ότι θα κάνει το ίδιο κι εδώ ή όταν βλέπω
κάποια πανεπιστήµια που τα έχω διαβάσει µόνο στην αναδροµή,
τώρα που ανέτρεξα, για να δω ποια πανεπιστήµια είναι, από τα
τριακόσια τριάντα τρία που είναι σε όλο τον κόσµο.

Παρ’ όλα αυτά, είµαστε ανοιχτοί στο να δούµε τελικά τι σκο-
πεύουν να κάνουν, ποιοι σκοπεύουν να έρθουν, τι θέλουν να δώ-
σουν στα παιδιά µας. Όµως, να δούµε πρώτα τα προβλήµατα
που έχουµε εµείς. Αναφέρθηκα για παράδειγµα στην προσπά-
θεια υποβάθµισης που γίνεται από το Υπουργείο µε κάποια πρό-
ταση που έγινε των διπλωµάτων των σχολών του Εµπορικού
Ναυτικού. Πρόκειται για µια σχολή η οποία δίνει τροµερές δεξιό-
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τητες, µετά και από την εµπειρία στα πλοία, στα παιδιά, όπως
έδωσε και σε µένα. Δίνει δεξιότητες που τους δίνουν το δικαίωµα
να πιλοτάρουν ένα πλοίο στον ωκεανό σε άσχηµες συνθήκες, να
το φορτοεκφορτώνουν µεταφέροντας φορτίο εκατοµµυρίων δο-
λαρίων µαζί µε το κόστος του πλοίου το οποίο ανέρχεται σε εκα-
τοµµύρια δολάρια και να θεωρούµε ότι δεν έχουν δεξιότητες
πάνω από το επίπεδο 5 -εκεί θέλουν να τους πάνε-, ενώ κανονικά
θα µας έπειθε ότι θέλουµε την αναβάθµιση εάν το πηγαίναµε στο
6 που ήταν παλαιότερα ή που είναι σήµερα τα διπλώµατα των Α’
πλοιάρχων, όπως το δικό µου δίπλωµα, ή των πρώτων µηχανικών.
Θα έπρεπε να πάνε στο 7 και το 8 µάλιστα, γιατί έχουν δεξιότητες
που δεν φαντάζεται κανείς ότι απαιτούνται και γνώσεις και δεν
νοµίζω να ξέρουν πολλοί από εσάς σήµερα σφαιρική τριγωνοµε-
τρία και να βγαίνουν να πιλοτάρουν ένα πλοίο µε τα αστέρια, µε
τους εξάντες και µε όλα αυτά ή να φορτώνουν ένα πλοίο µε κίν-
δυνο να βυθιστεί µε µια λάθος φόρτωση. Και θέλουµε να τους
πάµε στο επίπεδο της κατώτερης τεχνικής εκπαίδευσης.

Αυτά όλα, λοιπόν, δεν είδα κανέναν να τα προβάλλει στο νο-
µοσχέδιο. Βλέπουµε µια απλή προώθηση για αναβάθµιση του
Δηµοκριτείου Πανεπιστηµίου. Έχουµε προγράµµατα µεταπτυ-
χιακών σπουδών στα ναυτιλιακά σε τρία-τέσσερα πανεπιστήµιά
µας, όπως είναι το ΠΑΠΕΙ, όπως είναι το Ανατολικού Αιγαίου. Θα
έπρεπε µέσα να δούµε αναβάθµιση των σπουδών αυτών και όχι
να φεύγουν, όπως έφυγαν κάποτε δικοί µου συνάδελφοι ή και
εγώ, να πάνε στο Quin Mary ή στη Γλασκόβη για να κάνουν έναν
χρόνο µεταπτυχιακά πληρώνοντας 25.000 και 30.000 λίρες.

Θα πρέπει να αναβαθµίσουµε και να δώσουµε τη δυνατότητα
στους πλοιάρχους µας -και κάνω συγκεκριµένη αναφορά γιατί
είναι κάτι που µε απασχολεί χρόνια- να µπορούν να επιµορφώ-
νονται εδώ. Δεν βλέπουµε, λοιπόν, να δίνεται τόσο µεγάλη έµ-
φαση. Βλέπουµε κάποια σεµινάρια εξ αποστάσεως στο
Πανεπιστήµιο Αιγαίου ή τις µηδαµινές γνώσεις που δίνουν άλλα
πανεπιστήµια.

Πρέπει να αναβαθµιστούµε και σε άλλους τοµείς και αναφέ-
ροµαι στη ναυτιλία µας γιατί κράτησε την Ελλάδα χρόνια και
έφερε συνάλλαγµα σε δύσκολους καιρούς. Αν δεν το ξέρετε,
εµείς µεταµορφώναµε τα δολάρια σε ροζ χαρτάκια τότε και µας
τα ζητούσε η εφορία σαν τρελή εκείνη την εποχή γιατί ήταν συ-
νάλλαγµα που έµπαινε και δεν τα αφήναµε σε καταθέσεις στο
εξωτερικό. Και µιλάµε για χιλιάδες συναδέλφους οι οποίοι έκτι-
σαν την Ελλάδα, έχτισαν σπίτια, δηµιούργησαν σχολεία µε τα
χρήµατα τους, όπως και οι οµογενείς µας.

Να αναβαθµίσουµε, λοιπόν, τη δηµόσια παιδεία µας από την
αρχή της στη µέση εκπαίδευση, να φτιάξουµε σοβαρά σχολεία
και, ναι, να συζητήσουµε και γι’ αυτό το θέµα.

Εµείς δεν θα µπούµε σε θέµατα αντισυνταγµατικότητας ή συν-
ταγµατικότητας γιατί και αυτό είναι ένα θέµα αλά καρτ.

Το Σύνταγµα -και ας µην κρυβόµαστε, κύριοι- το επικαλούµα-
στε όποτε θέλουµε. Κι εγώ προχθές αναφέρθηκα στην επιτροπή
και λίγο µετά είδα να πηγαίνει στο εκλογοδικείο -όπως ξέρετε
µας έχουν πάει κάποιοι θέλοντας να µας αποβάλουν, αυτή είναι
η πραγµατικότητα- και να λένε να µοιράσουν τις έδρες µας σαν
τραπουλόχαρτα.

Κύριοι, το Σύνταγµα πού είναι για να γίνει επίκληση του Συν-
τάγµατος; Πού το προβλέπει το Σύνταγµα αυτό; Ακόµα και συν-
ταγµατολόγοι κοµµάτων πάνε και λένε: «Να µοιράσουµε τις
έδρες». Και θα δείτε ότι αν υπήρχε περίπτωση να συµβεί αυτό,
που δεν θα συµβεί, θα συµφωνούσατε οι περισσότεροι. Να µην
κρυβόµαστε, λοιπόν, και να είµαστε υπέρµαχοι του συντάγµατος
πάντοτε και όχι όποτε µας συµφέρει είτε ιδεοληπτικά, είτε επειδή
είναι οι Σπαρτιάτες να λέµε: «Ρίξ’ τους µια στην καταβόθρα, το
Σύνταγµα για αυτούς δεν µετράει».

Έτσι πρέπει να βλέπουµε τα πράγµατα και να έχουµε αµβλεία
αντίληψη και γνώση των πραγµάτων στην κοινωνία.

Αυτά, λοιπόν, είναι τα περιφερειακά γύρω από το νοµοσχέδιο
που ήθελα να πω. Αν πάµε εξειδικεύοντας στην αναβάθµιση του
ΕΑΠ, είπαµε και προχθές ότι θα πρέπει να το δουν. Υπάρχει µια
ιδιαίτερη συνθήκη των καθηγητών του ΕΑΠ και των υπαλλήλων
που είναι µοναδικές ΝΠΔΔ της χώρας, απαντώνται µόνο στο
ΕΑΠ, και δεν µπορούν να συµµετέχουν στοιχειωδώς στο πρό-
γραµµα κινητικότητας των δηµοσίων υπαλλήλων, που θεωρείται

βασικό δικαίωµά τους. Εδώ υπάρχει ένα κενό νόµου, γιατί αυτοί
οι υπάλληλοι είναι µόνιµοι ΙΔΑΧ, δεν µπορούν να µετακινηθούν
µε τις παλιές διατάξεις του ν.3528/2007. 

Στα άρθρα 45, 46 και 48 του νοµοσχεδίου, πρέπει να θεσπι-
στούν ασφαλιστικές δικλίδες µεγαλύτερες, όπως για παρά-
δειγµα, η σύµφωνη γνώµη του Συµβουλίου Διοίκησης µε
ενισχυµένη πλειοψηφία, για τη δυνητική µεταβίβαση αρµοδιοτή-
των από συλλογικά όργανα σε µονοπρόσωπα όργανα. 

Με τα άρθρα 45, 46, 48, επίσης, επιτρέπεται η µεταβίβαση βα-
σικών αρµοδιοτήτων των ακαδηµαϊκών συλλογικών οργάνων -
σύγκλητος κοµητείας, συνέλευση τµήµατος- στους πρυτάνεις,
κοσµήτορες, προέδρους αντίστοιχα. Με αυτό αποδυναµώνουν
τα συλλογικά όργανα διοίκησης, µε συνέπεια την απάλειψη των
ασφαλιστικών δικλίδων, που θα µπορούσε να διασφαλίσει τη
συλλογικότητα και τη δηµοκρατικότητα των αποφάσεων.

Στα άρθρα 49 και 51, για να µην κρυβόµαστε γιατί θα περάσει
το νοµοσχέδιο αφού υπάρχουν εκατόν πενήντα οκτώ ψήφοι, επι-
τρέπουµε σε ξένα πανεπιστήµια να έρθουν στην Ελλάδα. Θα
πρέπει να υπάρξει διάταξη για ένα κατώτατο κατώφλι αξιολόγη-
σης στα παγκόσµια πανεπιστήµια, να υπάρχει ένα υψηλό επίπεδο
και να µπορούν να υπάρχουν ανταγωνιστικά και να τραβήξουν
ίσως και τον ανταγωνισµό των δηµοσίων µαζί για να δούµε κα-
λύτερη εκπαίδευση. 

Πρέπει να βελτιωθούν τα δηµόσια πανεπιστήµιά µας µε σχολές
στις οποίες οι φοιτητές µας θα έχουν εργασιακή απασχόληση,
και να γίνει ένας επαναπροσδιορισµός των σχολών. Να µην
υπάρχουν σχολές, οι οποίες είτε στα δηµόσια συµβατικά, είτε
στο ΕΑΠ όπως ο ελληνικός πολιτισµός, δίνουν απλά ένα πτυχίο,
αλλά δεν δίνουν συγκεκριµένη επαγγελµατική κατεύθυνση. 

Είδαµε ότι πρόσφατη έκθεση της ΕΘΑΑΕ σχετικά µε την τρι-
τοβάθµια εκπαίδευση, µας δείχνει ότι η αναλογία των διδασκόν-
των και φοιτητών στην Ελλάδα είναι ένας προς σαράντα επτά.
Στην Ευρώπη ένα προς δεκατρία. Και η χρηµατοδότηση ανά φοι-
τητή στην Ελλάδα είναι 3.500 -όπως είπε ένας συνάδελφος-,
4.300, θα πω εγώ και από ό,τι είδα και στην Ευρώπη είναι 13.000
για κάθε φοιτητή. 

Σίγουρα υπάρχει και το ότι µπορούµε να κρατήσουµε κάποια
παιδιά στην Ελλάδα µε τα ιδιωτικά πανεπιστήµια, αλλά µήπως
εάν γίνουν -που θα γίνουν όλα σε Αθήνα και Θεσσαλονίκη- κάνει
τα πανεπιστήµια της περιφέρειας να µαραζώσουν -εκτός από τα
παιδιά τα οποία θα είναι στην περιοχή- γιατί οι γονείς µε βάση
την ακρίβεια και τα ακριβά ενοίκια που υπάρχουν στην επαρχία
σήµερα -που ζητάνε σε ένα φοιτητή 600 και 700 ευρώ για ένα
σπίτι πενήντα και εξήντα τετραγωνικών- θα κάνουν τα παιδιά να
ανατρέχουν έτσι στα ιδιωτικά πανεπιστήµια, αντί να πάνε στην
επαρχία καθώς θα τους βγαίνει πιο φθηνό εδώ;

Δεν θα πρέπει να δώσουµε κίνητρα µε χρήµατα, µε επιδοτή-
σεις για τα παιδιά που πηγαίνουν στην επαρχία, ώστε να προτι-
µήσουν και αυτά τα δηµόσια πανεπιστήµια; 

Είναι πολλά τα θέµατα. Τα συζητήσαµε εκτεταµένα στις επι-
τροπές. Εδώ συζητάµε τώρα πλέον, κάνοντας το κλείσιµο µε την
ψηφοφορία. Σίγουρα το νοµοσχέδιο θα περάσει, οπότε καταθέ-
σαµε εµείς αυτά που καταθέτουµε και τα υπόλοιπα στην ψηφο-
φορία. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε, και για την συνέπεια στον χρόνο. 

Τον λόγο τώρα έχει η ειδική αγορήτρια από την Κοινοβουλευ-
τική Οµάδα της Νίκης κ. Κουρουπάκη.

ΑΣΠΑΣΙΑ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισάγεται σή-

µερα ένα νοµοσχέδιο που έχει πέντε διαφορετικά αντικείµενα.
Ρυθµίσεις για το Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο, για το Ανοικτό Πα-
νεπιστήµιο, για την οργάνωση της ακαδηµαϊκής κοινότητας, για
υπηρεσιακά κυρίως ζητήµατα της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης
και φυσικά για τα ιδιωτικά ΑΕΙ. 

Πριν προχωρήσω, όµως, στην ανάπτυξη του νοµοσχεδίου, θα
ήθελα να κάνω µια ερώτηση στον κύριο Υπουργό, σχετικά µε τη
διαδικασία. Κύριε Υπουργέ, τη Δευτέρα, λίγο πριν κλείσει η επε-
ξεργασία των νοµοσχεδίων, είπατε στην επιτροπή ότι θα φέρετε
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για το θέµα της ειδικής αγωγής, κάποια ειδική ρύθµιση και ότι
θα θέλατε να ακούσετε την άποψη όλων στη Βουλή, για να πετύ-
χετε τη µέγιστη δυνατή πολιτική συναίνεση. Αυτό είναι µια θεµιτή
πρακτική. Μάλιστα, τονίσατε γιατί θέλατε να το κάνετε αυτό, για
να τιµήσετε τους ανθρώπους που αφορά η ειδική αγωγή και τις
οικογένειές τους. 

Για τα ζητήµατα που αφορούν το Δηµοκρίτειο, την οργάνωση
της ακαδηµαϊκής κοινότητας, τα υπηρεσιακά της δευτεροβάθ-
µιας εκπαίδευσης, το Ανοικτό Πανεπιστήµιο, το «Study in
Greece», γιατί δεν κάνατε το ίδιο; Γιατί δεν ζητήσατε µε ένα ή πε-
ρισσότερα ειδικά νοµοσχέδια, να κερδίσετε τη µέγιστη δυνατή
συναίνεση; Γιατί δεν κάνατε και εδώ το ίδιο και δηλώσατε ότι θέ-
λετε να το κάνετε για τα ζητήµατα της ειδικής αγωγής; Μήπως
θέλετε να εµφανιστείτε προς την κοινωνία και τα µέσα µαζικής
ενηµέρωσης ότι απολαµβάνετε µεγαλύτερης αποδοχής; 

Για εµάς, όµως, αυτή η συγχώνευση νοµοθετηµάτων είναι τέ-
χνασµα για να υφαρπάξετε µια εικόνα συναίνεσης. Δεν σας νοι-
άζει, δηλαδή, η ουσία, αλλά η εικόνα. 

Αφού, λοιπόν, έχετε αποφασίσει να διαχειρίζεστε το ζήτηµα
της παιδείας µε όρους επικοινωνίας, δεν υπάρχει περιθώριο
οποιασδήποτε συναίνεσης. Αν πραγµατικά επιδιώκατε τη συναι-
νετική διάθεση της Αντιπολίτευσης, θα φέρνατε ξεχωριστά νο-
µοσχέδια. Ξέρουµε να συναινούµε και να συµβάλουµε όταν κάτι
ωφελεί πραγµατικά την πατρίδα. 

Για παράδειγµα, όταν εξεταζόταν το ασφαλιστικό νοµοσχέδιο,
που στη συνέχεια έγινε ο ν.5078, δείξαµε τέτοιο πνεύµα συναί-
νεσης σε κάποια άρθρα του νοµοσχεδίου και µάλιστα ύστερα
από δική µας πρόταση βελτιώθηκε το αρχικό νοµοσχέδιο, µε
αποτέλεσµα να καταστεί αφορολόγητο το επίδοµα µητρότητας
των ελεύθερων επαγγελµατιών, ενώ τέτοια πρόβλεψη δεν
υπήρχε στο αρχικό νοµοσχέδιο. Σας παραπέµπω στην εισήγησή
µου, στα Πρακτικά της 12ης Δεκεµβρίου 2023. 

Στην περίπτωση αυτού του νοµοσχεδίου, όµως, συγχωνεύσατε
την αµφισβητούµενης συνταγµατικότητας ρύθµιση για τα ΑΕΙ µε
τις λοιπές διατάξεις για να συσκοτίσετε και να προκαλέσετε σύγ-
χυση. Αν θέλατε, θα µπορούσατε να φέρετε στη Βουλή τα πιο
τεχνικού χαρακτήρα νοµοθετήµατα χωριστά από τις τόσο προ-
βληµατικές ρυθµίσεις για τα ιδιωτικά πανεπιστήµια. Τότε θα εί-
χαµε κάποιο περιθώριο να συνδράµουµε ουσιαστικά στον
διάλογο, αναδεικνύοντας κάποια ζητήµατα που αφορούν, παρα-
δείγµατος χάριν, τα δικαιώµατα των φοιτητών από πολύτεκνες
οικογένειες ή την ανάγκη αναθεώρησης της διάταξης της παρα-
γράφου 9, του άρθρου 173 του ν.4957/2022, η οποία εξαιρεί αδι-
καιολόγητα τους υπαλλήλους του δηµοσίου τοµέα από τη
δυνατότητα να τους ανατεθεί διδακτικό έργο στα ΑΕΙ. 

Δεν µας δώσατε, όµως, την ευκαιρία να γίνει ένας ολοκληρω-
µένος και ουσιαστικός διάλογος. Επιλέξατε να γίνει ένας προ-
σχηµατικά µονάχα διάλογος, οπότε η θέση µας δεν µπορεί να
είναι παρά αρνητική. 

Θα αναφερθώ σχετικά µε το κυρίως θέµα της σηµερινής συ-
ζήτησης τα ιδιωτικά ΑΕΙ ή αλλιώς νοµικά πρόσωπα πανεπιστη-
µιακής εκπαίδευσης, όπως τα αποκαλείται στο νοµοσχέδιο. Καθ’
όλη την επεξεργασία του νοµοσχεδίου σας έθετα το ίδιο ερώ-
τηµα και ποτέ δεν µου δόθηκε απάντηση, ποτέ. 

Είναι σύµφωνο µε την αρχή της διάκρισης των εξουσιών να νο-
µοθετείτε αντίθετα σε αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας που έκριναν επί της συνταγµατικότητας ενός τόσο
σοβαρού ζητήµατος, όπως η λειτουργία των ιδιωτικών ΑΕΙ; Ποιος
ασκεί, τέλος πάντων, τη δικαστική εξουσία σε αυτή τη χώρα, οι
δικαστές ή οι Βουλευτές;

Κύριε ειδικέ αγορητή της Νέας Δηµοκρατίας, κύριε Κτιστάκη,
επιτρέψτε µου να σας απευθύνω τον λόγο. Στην τοποθέτησή σας
στην επιτροπή είχατε πει αυτολεξεί τα εξής, αν κρίνει το Συµβού-
λιο της Επικρατείας, όπως έχει κρίνει και ο Άρειος Πάγος πάρα
πολλές φορές, ότι οφείλει να αναθεωρήσει τη νοµολογία του,
προφανώς θα το κάνει. Δεν το έχει κάνει, όµως, µέχρι σήµερα.
Δεν έχει αλλάξει άποψη το Συµβούλιο της Επικρατείας. 

Κατά την άποψή µας είναι πολιτειακή εκτροπή να του το επι-
βάλλετε νοµοθετικά για να αλλάξει η νοµολογία. Θεωρούµε ότι
ειδικά σε ζητήµατα συνταγµατικής ερµηνείας δεν µπορεί η
άποψη των δικαστών της µειοψηφίας να γίνεται νόµος, γιατί η

άποψη της Πλειοψηφίας είναι η µοναδική αυθεντική ερµηνεία του
Συντάγµατος. Σε αντίθετη περίπτωση παύει να είναι ερµηνευτής
του Συντάγµατος ο δικαστής στον οποίο έχει εµπιστοσύνη ο
λαός και του έχει παραχωρήσει τη σχετική εξουσία, αλλά η ελίτ,
η οποία µπορεί να αγοράσει ό,τι γνωµοδότηση επιθυµεί. 

Γιατί για εµάς αυτό είναι το διακύβευµα. Για εµάς το θέµα της
ερµηνείας του Συντάγµατος δεν είναι ζήτηµα επιστήµης, αλλά
ζήτηµα κυριαρχίας. Όποιος έχει την εξουσία να ερµηνεύει το
Σύνταγµα, έχει και την πραγµατική εξουσία πάνω στο Σύνταγµα.
Για εµάς όλοι ανεξαιρέτως οι συνταγµατολόγοι απλώς θεωρητι-
κολογούν, γιατί απλά εκφράζουν προσωπική επιστηµονική
άποψη σε αντίθεση µε τα δικαστήρια που είναι οι αυθεντικοί ερ-
µηνευτές του Συντάγµατος και εκφράζουν αυθεντικά τον κυ-
ρίαρχο ελληνικό λαό.

Και επειδή ακούστηκαν από τους εισηγητές της Νέας Δηµο-
κρατίας και τον κ. Κτιστάκη όλες οι νοµικές θεωρίες περί της
ιστορικοεξελικτικής, ιστορικοαντικειµενικής και τελολογικής ερ-
µηνείας θα σας θυµίσω ότι όλες αυτές οι θεωρίες έχουν νόηµα
µόνο αν κριθούν ενώπιον των δικαστηρίων. Εκεί δοκιµάζονται,
εκεί επαληθεύονται. Και µέχρι τώρα δεν έχουν επαληθευθεί στην
περίπτωση του άρθρου 16 του Συντάγµατος, οπότε παραµένουν
απλώς θεωρίες που βρίσκονται σε αντίθεση µε την αυθεντική ερ-
µηνεία που έχει δοθεί από το Σ.τ.Ε.. 

Εποµένως, κάθε φορά που επικαλείστε συνταγµατολόγους
αντί δικαστικών αποφάσεων για να υποστηρίξετε ότι αυτοί κατέ-
χουν την ορθή ερµηνεία του Συντάγµατος, στην ουσία ζητάτε να
µεταφέρουµε την εξουσία της ερµηνείας του Συντάγµατος από
τους δικαστές, στους συνταγµατολόγους. 

Και επειδή έχω πρόσθετες επιφυλάξεις για τον τρόπο που κι-
νούνται τα πράγµατα στα θέµατα γνωµοδοτήσεων, παρακαλώ να
µας εξηγήσετε, κύριε Πιερρακάκη, µε τα δικά σας λόγια τι ακρι-
βώς αφορά η πράξη ανάθεσης µε αριθµό πρωτοκόλλου
143055/Β4, µε την οποία αναθέσατε στη δικηγορική εταιρεία «Φί-
λιππος Σπυρόπουλος» να παράσχει στο Υπουργείο Παιδείας
υπηρεσίες συµβουλευτικού χαρακτήρα στους τοµείς του Συν-
ταγµατικού και του Διεθνούς Δικαίου. 

Σας καταθέτω για τα Πρακτικά τη σχετική ανακοίνωση στη «ΔΙ-
ΑΥΓΕΙΑ» και περιµένω την απάντησή σας. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ασπασία Κουρουπάκη κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όµως, δεν απορρίπτουµε το νοµοσχέδιο για τα ιδιωτικά ΑΕΙ
µόνο για λόγους αντισυνταγµατικότητας. Θεωρούµε ότι όλο το
σύστηµα εποπτείας των ΑΕΙ από την ΕΘΑΑΕ είναι προβληµατικό.
Και δεν το λέµε εµείς, το λέει η ENQA, η Ευρωπαϊκή Αρχή για τη
Διασφάλιση Ποιότητας στα πανεπιστήµια, ο φορέας, δηλαδή,
που εποπτεύει τις αρχές πιστοποίησης και αξιολόγησης των ΑΕΙ
των χωρών της Ευρώπης. Τα ευρήµατα της τελευταίας έκθεσης
αξιολόγησης από την Ευρωπαϊκή Αρχή του 2022 δείχνουν ότι η
Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκπαίδευσης δεν είναι ο «πιο καλός ο µα-
θητής» και αµφιβάλλουµε ήδη για την ποιότητα της εποπτείας
που ασκείται στα δηµόσια ΑΕΙ. 

Ιδιαίτερα µας προβληµάτισε το γεγονός πως η Υπηρεσία αυτή
χαρακτηρίζεται στην έκθεση ως κατακερµατισµένη, ενώ αναφέρε-
ται ότι δεν υπάρχουν σαφώς καθορισµένες διαδικασίες, ότι λει-
τουργεί βάσει εθίµου και πρακτικής, ότι δεν υπάρχουν θεσµο-
θετηµένες διαδικασίες για ζητήµατα σύγκρουσης συµφερόντων,
ότι το προσωπικό αφιερώνει ελάχιστο χρόνο για την κατανόηση
της εσωτερικής διασφάλισης ποιότητας και ότι υπάρχει απουσία
επαρκούς εσωτερικής επικοινωνίας και ανάπτυξης του προσωπι-
κού. 

Όταν µάλιστα ζητήθηκε από τους υπαλλήλους της ΕΘΑΑΕ να
περιγράψουν τη δουλειά τους, επικεντρώθηκαν περισσότερο στη
συλλογή και στη σύνθεση εκθέσεων και αυτό οδήγησε τους ελεγ-
κτές στο συµπέρασµα ότι για αυτούς η διαδικασία φαίνεται ως αυ-
τοσκοπός και ο απώτερος σκοπός χάνεται κάπως. Τα ευρήµατα
των Ευρωπαίων εµπειρογνωµόνων είναι απόλυτα διαφωτιστικά και
δείχνουν ότι πρόκειται να αναθέσετε την εποπτεία σε µία υπηρεσία
που δεν πείθει ιδιαίτερα τους Ευρωπαίους οµολόγους της. 

Πείτε µας, κύριε Υπουργέ, µε την ΕΘΑΑΕ σε αυτή την κατά-
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σταση, πιστεύετε ότι µπορείτε να εξασφαλίσετε πραγµατική επο-
πτεία ή όποιος θέλει θα έρχεται και θα δηλώνει ότι θέλει, θα κάνει
ότι θέλει, θα παρανοµεί όσο θέλει και απλά θα στέλνει τόνους δι-
οικητικής αλληλογραφίας για να καλύπτει τη δράση του µε νοµι-
µοφάνεια; 

Κύριε Υπουργέ, εµείς κάνουµε αντιπολίτευση στη βάση αρχών
και βάσει αυτών θα καταψηφίσουµε. Δεν θα αποσπαστεί µε τε-
χνικού ή ειδικότερου χαρακτήρα διατάξεις η προσοχή µας, από
τα κύρια προβλήµατα που είναι αφ’ ενός η αντισυνταγµατικότητα
της ρύθµισης που εισάγετε και αφ’ ετέρου η προβληµατική επο-
πτεία τόσο στα δηµόσια όσο και στα ιδιωτικά ΑΕΙ.

Τέλος, θα ήθελα να κλείσω µε το όραµα που είχε για την εκ-
παιδευτική πολιτική ο «Άγιος» της πολιτικής, ο Καποδίστριας. Ο
Καποδίστριας δεν οραµατιζόταν απλώς την απόλυτη πολιτική αυ-
τονοµία της Ελλάδας ως µέσο για την ευδαιµονία των Ελλήνων,
κάτι που δεν µπορείτε να αποδεχτείτε όταν µιλάτε για παγκόσµια
διακυβέρνηση, αλλά και την ανακήρυξη της χώρας του σε κρά-
τος ιερό, το οποίο, αφού θα εξασφάλιζε την ειρήνη, θα µπορούσε
να αφιερωθεί αποκλειστικώς και µόνο στις επιστήµες και τη δια-
φώτιση του ανθρώπινου γένους. Όµως δεν έσπευσε να στήσει
όπως-όπως πανεπιστήµια και κατηγορήθηκε ως φωτοσβέστης
από τους πολιτικούς προγόνους σας, επειδή περίµενε να χτιστεί
σε στιβαρά θεµέλια το όραµά του. Δυστυχώς, µέχρι και σήµερα
εσείς κάνετε το αντίθετο. Χτίζετε σε σαθρά θεµέλια ανύπαρκτης
εποπτείας και κριτηρίων την ανωτατοποίηση των κολλεγίων. 

Γι’ αυτό, κύριοι της Κυβέρνησης και ειδικά, κύριε Στυλιανίδη,
µη συγκρίνεστε µε τον Καποδίστρια γιατί θα βρεθείτε πολύ λίγοι. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κυρία συνάδελφε, και για τη συνέπεια στον χρόνο. 

Ολοκληρώνουµε αυτή την ενότητα µε την τοποθέτηση της
Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας κ. Κωνσταντοπούλου. 

Ορίστε, κυρία Πρόεδρε, έχετε τον λόγο. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Σηµασία δεν έχει τι λέει κανείς, αλλά τι κάνει. Σηµασία
δεν έχουν τα λόγια και οι διακηρύξεις, ούτε καν οι κορώνες ούτε
καν οι φωνές, αλλά οι πράξεις και το παράδειγµα. Και όταν συ-
ζητάµε για την παιδεία, για τον πολιτισµό, αλλά και για το Σύν-
ταγµα, σηµασία έχει πώς θα υπερασπιζόµαστε εµπράκτως και
πώς αυτή την υπεράσπιση την κάνουµε ζωντανή διεκδίκηση. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα συµπληρώνονται τριάντα
χρόνια από το θάνατο µιας µεγάλης Ελληνίδας, της Μελίνας
Μερκούρη, µιας γυναίκας που κατέγραψε ένα διακριτό παρά-
δειγµα στο πεδίο και του πολιτισµού και της αντιδικτατορικής
δράσης και της υπεράσπισης της χώρας και της διεκδίκησης των
δικαίων µας. Μιας γυναίκας που θεωρώ ότι οφείλουµε να τιµή-
σουµε σήµερα, µε δεδοµένο ότι διετέλεσε, εκτός από µία πολύ
σηµαντική καλλιτέχνης και µία πολύ σηµαντική πολιτική προσω-
πικότητα της Ελλάδας µε οικουµενική, θα έλεγα, αποδοχή και µε
σηµαντική συµβολή σε πρωτοποριακές πρωτοβουλίες που και
σήµερα τις µνηµονεύουµε και σήµερα αναφερόµαστε σε αυτές. 

Μακάρι µέσα από αυτή τη διαδικασία να µπορέσουµε όλες και
όλοι, ιδίως όταν µιλάµε για τον πολιτισµό και την παιδεία, να ανα-
φερόµαστε σε πρωτοποριακές παρακαταθήκες και να µπορούµε
να ισχυριζόµαστε ότι πήγαµε την Ελλάδα ψηλότερα, ότι εξασφα-
λίσαµε για τις επόµενες γενιές και για τις νέες γενιές και για τις
ζωντανές γενιές, ένα καλύτερο µέλλον, που προϋπόθεσή του
ασφαλώς, ασφαλέστατα είναι η ποιοτική παιδεία για όλους, για
όλα τα παιδιά, η δηµόσια και δωρεάν εκπαίδευση σε όλες τις
βαθµίδες, από το νηπιαγωγείο µέχρι το πανεπιστήµιο, και -επειδή
δεν είναι, κύριοι, η νοµολογία πάντα πανάκεια- θα µου επιτρέ-
ψετε να πω και στις µεταπτυχιακές σπουδές, η εγγύηση, δηλαδή,
ότι κάθε παιδί, κάθε µαθητής που διεκδικεί το αγαθό της παι-
δείας, το οποίο αποτελεί και οικουµενικό θεµελιώδες ανθρώπινο
δικαίωµα, αλλά και συνταγµατική θεµελιώδη υποχρέωση της πο-
λιτείας, έχει πράγµατι πρόσβαση όχι απλώς στην παιδεία, αλλά
σε ποιοτική παιδεία σε όλες τις βαθµίδες. 

Αυτό, κύριε Υπουργέ, ξέρετε ότι είναι µία προτεραιότητα για
την Πλεύση Ελευθερίας. Ξέρετε, δηλαδή, ότι η αγωνία µας είναι

να διασφαλισθεί σε όλες τις βαθµίδες, για όλα τα παιδιά, η πρό-
σβαση στη δηµόσια και δωρεάν εκπαίδευση και ότι η εκπαίδευση
αυτή θα είναι ποιοτική. 

Εµείς θεωρούµε πολύ βασική προϋπόθεση για να εκπληρώσει
η πολιτεία αυτό που εδώ και πενήντα χρόνια δεν έχει ικανοποι-
ήσει, δηλαδή τη συνταγµατική της υποχρέωση, την ικανοποίηση
ενός αιτήµατος που οι νέοι του 1960 βγήκαν στους δρόµους και
το διεκδικούσαν, κι είναι το αίτηµα της γενναίας αύξησης του
προϋπολογισµού για την παιδεία, της προτεραιοποίησης της παι-
δείας στην πολιτική του κράτους, της πραγµατικής δηλαδή αν-
ταπόκρισης στην υποχρέωση της πολιτείας να εξασφαλίσει
δηµόσια εκπαίδευση -και όχι κρατική εκπαίδευση, δηµόσια εκ-
παίδευση- για όλες και όλους τους µαθητές και τις µαθήτριες σε
κάθε βαθµίδα. 

Είµαστε, κύριε Υπουργέ, -το ξέρετε- στη χώρα όπου οι γονείς
δεν έχουν δεδοµένο ούτε καν ότι θα µπορέσουν να εγγράψουν
τα παιδιά τους στο νηπιαγωγείο της περιοχής τους, δεν έχουν
δεδοµένο ότι θα µπορέσουν να ανταποκριθούν στα δυσθεώρητα
έξοδα φροντιστηρίων για να υποστηρίξουν τα παιδιά τους στον
αγώνα για την καλύτερη εκπαίδευση, που πολλές φορές αναζη-
τούν τους δρόµους εξασφάλισής του στην ιδιωτική παιδεία. Δεν
είναι δεδοµένο καν ότι οι φοιτητές, οι µαθητές δηλαδή που µόχ-
θησαν και πέτυχαν σε πολύ δύσκολες διαδικασίες και διακρίθη-
καν, θα έχουν στη φοίτησή τους τις εγγυήσεις εκείνες της
ακαδηµαϊκής εµβάθυνσης και συγκρότησης. 

Κυρίες και κύριοι, η παιδεία είναι ταυτοτικό στοιχείο µιας κοι-
νωνίας και πολύ περισσότερο της δικής µας κοινωνίας της ελλη-
νικής, που διαχρονικά σε πολύ δύσκολους καιρούς προτεραιο-
ποιούσε την παιδεία. Οι ελληνικές οικογένειες από αιώνων ήθελαν
τα παιδιά τους να αποκτούν καλύτερη µόρφωση. Οι ελληνικές οι-
κογένειες σε δύσκολες στιγµές πάντοτε στήριξαν τους νέους και
τα παιδιά, για να αποκτήσουν την πρόσβαση στην παιδεία που η
οικονοµική συνθήκη µπορεί να µην τους επέτρεπε. 

Και αυτό που κάνει η ελληνική οικογένεια για τα παιδιά της
είναι σηµαντικό να το κάνει επιτέλους και η πολιτεία. Αυτό το
απευθύνω όχι µόνο στη σηµερινή Κυβέρνηση αλλά σε όλα τα
κόµµατα που κυβέρνησαν –είστε τρία- και δεν προτεραιοποίησαν
την παιδεία, δεν την ενίσχυσαν σε επίπεδο προϋπολογισµού. Ζή-
σαµε εποχές όπου οι µαθητές διάβαζαν από φωτοτυπίες. Ζήσαµε
εποχές όπου δεν ήταν εγγυηµένη ούτε η θέρµανση στα σχολεία. 

Επιστρέφω λοιπόν στις διεκδικήσεις της δεκαετίας του ’60 του
φοιτητικού κινήµατος που έγραψε ιστορία, για να πω ότι για
εµάς, για την Πλεύση Ελευθερίας, η παιδεία είναι ισάξιο αγαθό
µε την ελευθερία και µε την αξιοπρεπή διαβίωση. Και για να έρθω
στο σύνθηµα του Πολυτεχνείου, το «Ψωµί - Παιδεία - Ελευθερία»
είναι µια επίκαιρη διεκδίκηση και για το σήµερα. Κι είναι σηµαν-
τικό να θυµόµαστε ότι οι µεγαλύτερες κατακτήσεις δηµοκρατι-
κών και συνταγµατικών ελευθεριών έχουν έρθει µέσα από τις
κινητοποιήσεις των νέων, έχουν έρθει µέσα από το φοιτητικό κί-
νηµα, που πάντα το λοιδορούσαν οι εξουσίες, πάντα το στοχο-
ποιούσαν οι κυβερνήσεις, πολλές φορές το στοχοποιούσαν
-όπως έγινε στο Πολυτεχνείο- και όλα τα κόµµατα του συστήµα-
τος και δικαιωνόταν διαχρονικά όχι στις τοποθετήσεις του πολι-
τικού συστήµατος, αλλά στις συνειδήσεις των πολιτών και της
κοινωνίας.

Έτσι και σήµερα, όταν οι φοιτητές βγαίνουν στους δρόµους
και διεκδικούν, όταν οι φοιτητές υπερασπίζονται όχι γενικά το
δηµόσιο πανεπιστήµιο, αλλά και πολύ ειδικότερα το δικαίωµά
τους και το δικαίωµα κάθε πολίτη στη δηµόσια και δωρεάν εκ-
παίδευση και τις διεκδικήσεις για την αναβάθµιση του δηµοσίου
πανεπιστηµίου, δεν είναι όπως πολλά µέλη της Κυβέρνησης τούς
περιγράφουν -όχι εσείς απ’ ό,τι έχω δει, κύριε Υπουργέ-, δεν είναι
κακοποιοί οι φοιτητές. Διεκδικούν, µάχονται, αγωνίζονται µε
τρόπο αξιοθαύµαστο και από αυτούς έχουµε και έχει το πολιτικό
σύστηµα να µάθει πολλά. 

Η κάθε πρωτοβουλία για την παιδεία, είτε τυγχάνει αποδοχής
είτε τυγχάνει αντίκρουσης από την Αντιπολίτευση, πάντως πρέ-
πει να εντάσσεται στο νοµοθετικό και στο νοµικό στερέωµα µε
ειρηνικούς τρόπους και όχι διά της βίας, όχι µε καταστολή των
φοιτητικών κινητοποιήσεων, όχι µε ποινικοποίηση των καταλή-
ψεων που άλλωστε αποτελούν ένα θεµελιώδες δικαίωµα των φοι-
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τητών να αντιδρούν, να αντιστέκονται, να αντιπαλεύουν όλα
εκείνα µε τα οποία διαφωνούν και να διεκδικούν, να διεκδικούν,
να διεκδικούν! 

Κύριε Υπουργέ και κύριοι Βουλευτές, θέλω σε αυτή την εντε-
λώς εισαγωγική τοποθέτησή µου για την παιδεία -θα µιλήσω στη
συνέχεια, πιστεύω, διεξοδικά και για τα ειδικότερα θέµατα- να
υπογραµµίσω πόσο σηµαντική παράµετρος, όταν µιλάµε για την
παιδεία, είναι το ανθρώπινο, το έµψυχο δυναµικό, το εκπαιδευ-
τικό προσωπικό, που πάρα πολλές φορές αγωνίζεται να µετα-
λαµπαδεύσει γνώση σε συνθήκες απαγορευτικές, εκπαιδευτικοί
που δεν τους εξασφαλίζεται ούτε καν η δυνατότητα εγκατάστα-
σής τους στον τόπο όπου τοποθετούνται, εκπαιδευτικοί που αγω-
νιούν και εξασφαλίζουν εξ ιδίων πράγµατα -βιβλία, συγγράµµατα,
βιβλιογραφία- που η πολιτεία δυστυχώς ακόµη δεν έχει εξασφα-
λίσει ως εγγυηµένα.

Και το έµψυχο δυναµικό βέβαια -γιατί η παιδεία είναι µια ζων-
τανή διαδικασία διάδρασης- περιλαµβάνει τον µαθητή, τον φοι-
τητή, τα νέα παιδιά που σήµερα επίσης δεν τους εξασφαλίζεται η
έµπρακτη δυνατότητα να παρακολουθήσουν τις σπουδές σε πα-
νεπιστήµια όπου επιτυγχάνουν, ιδίως στην περιφέρεια αλλά και
γενικά µακριά από το σπίτι τους. Και είναι κεφαλαιώδους σηµα-
σίας η υποστήριξη των νέων παιδιών, ώστε να µπορούν να παρα-
κολουθήσουν τις σπουδές τους, ώστε να µπορούν οι οικογένειές
τους να υποστηρίξουν τη φοίτηση των παιδιών τους, χωρίς να αν-
τιµετωπίζουν ανυπέρβλητα διλήµµατα «να παρατήσει το παιδί τις
σπουδές γιατί δεν µπορεί να τα βγάλει πέρα η οικογένεια».

Σε µία πρόσφατη συζήτηση που έγινε στο Γεωπονικό Πανεπι-
στήµιο µε πρωτοβουλία του εκπαιδευτικού προσωπικού, αυτό το
οποίο υπογραµµίστηκε εµφατικά ήταν το δικαίωµα πρόσβασης
όλων των παιδιών και όλων των µαθητών στην ανώτατη εκπαί-
δευση. Πολλοί εκπαιδευτικοί είπαν µε θάρρος -και είναι η πραγ-
µατικότητα και σήµερα- ότι «αν η παιδεία δεν ήταν δηµόσια και
δωρεάν, δεν θα είχα ποτέ µπορέσει να φύγω από το χωριό και
να έρθω να σπουδάσω και να ακολουθήσω ακαδηµαϊκή κα-
ριέρα». Αυτές οι ανησυχίες και αυτές οι µαρτυρίες πρέπει να
φτάνουν στα αυτιά της Κυβέρνησης και βέβαια πρέπει να φτά-
νουν στα αυτιά όλων µας. 

Κύριε Υπουργέ, αντίθετα µε πολλά που ακούστηκαν σε σχέση
µε το τι τελικά κάνει αυτό το νοµοσχέδιο, εγώ διαπιστώνω µια
διαφοροποίηση της διατύπωσης και της πρωτοβουλίας που
έχετε πάρει την οποία θέλω να επισηµάνω, γιατί αντίθετα µε άλ-
λους, δεν θέλω να αναθεωρηθεί το άρθρο 16 του Συντάγµατος.
Αντίθετα µε άλλους, η Πλεύση Ελευθερίας δεν έρχεται εδώ να
πει «αυτό το νοµοσχέδιο προσκρούει στο Σύνταγµα, αναθεωρή-
στε το Σύνταγµα και το ψηφίζουµε». Η Πλεύση Ελευθερίας έρ-
χεται να πει ότι το Σύνταγµα είναι το όριο, το Σύνταγµα αποτυ-
πώνει ένα θεµελιώδες δικαίωµα, το δικαίωµα στην παιδεία, το
Σύνταγµα και το άρθρο 16 αποτελούν κατάκτηση των δηµοκρα-
τικών αγώνων και του φοιτητικού κινήµατος και υποχρεώνουν την
πολιτεία να κάνει περισσότερα για την παιδεία, αυτά που δεν
έχουν ακόµα γίνει.

Αντίθετα µε διακηρύξεις που ακούγαµε το καλοκαίρι, ότι δη-
λαδή το Σύνταγµα δεν έχει σηµασία και θα φέρει η Κυβέρνηση
υπερνοµοθετικής αξίας συµφωνίες, διµερείς συµφωνίες που θα
υπερβούν την ισχύ του Συντάγµατος, κάτι που δεν µπορεί να
γίνει -αυτές ήταν οι θεωρίες του κ. Βενιζέλου, νοµίζω, ο οποίος
δεν έχει και πολύ καλή σχέση µε το Σύνταγµα-, αντί να γίνει αυτό
που εξήγγειλε σε µία πολύ έντονη παρέµβασή του ο Πρωθυ-
πουργός ότι θα έρθουν τον Γενάρη και θα γίνουν νόµος του κρά-
τους τα ιδιωτικά πανεπιστήµια, εσείς εδώ φέρνετε µία πρωτο-
βουλία στην οποία υπογραµµίζετε ότι µεταξύ των σκοπών είναι
ο σεβασµός του Συντάγµατος και του άρθρου 16. Είναι µια δια-
τύπωση που την έχετε εντάξει µε έµφαση στο νοµοσχέδιο που
τελικά κατατέθηκε και είναι µια διατύπωση στην οποία εµείς θα
επιµείνουµε να σας πιέσουµε να την τηρήσετε, γιατί θεωρούµε
ότι αυτή η διατύπωση αποτελεί ακριβώς και µια δέσµευσή σας
ότι ό,τι κάνετε το κάνετε συνοµολογώντας αυτό που και εµείς
λέµε, ότι δηλαδή το Σύνταγµα είναι το όριο. 

Το λέω αυτό για να ξεκαθαρίσω ποια είναι η δική µας θέση και
επίσης για να ξεκαθαρίσω ότι θεωρώ αρκετά αποπροσανατολι-
στική και προβληµατική τη δηµόσια συζήτηση που γίνεται ότι εδώ

συζητάµε νοµοσχέδιο ίδρυσης ιδιωτικών πανεπιστηµίων. Αυτή η
συζήτηση, όπως διακινείται στην κοινή γνώµη, κατά τη δική µας
άποψη στόχο έχει να εξοικειώσει τους πολίτες µε το ότι πέρασε
ένα τέτοιο νοµοσχέδιο, αφού θα ψηφιστεί µε τις ψήφους της Κυ-
βέρνησης και τελικώς να δικαιώσει εκείνους που θέλουν σε δεύ-
τερο χρόνο την αναθεώρηση του άρθρου 16.

Εµείς θα µείνουµε, λοιπόν, πιστοί σε αυτά που διαχρονικά
έχουµε πει -έχουµε άλλωστε αυτή την τάση να µένουµε σταθεροί
στις θέσεις µας-, θα υπερασπιστούµε το Σύνταγµα και το άρθρο
16 και θα αξιοποιήσουµε εκείνες τις διατυπώσεις της νοµοθεσίας
σας που αναφέρονται στο άρθρο 16 και στο Σύνταγµα ως γνώ-
µονα της νοµοθέτησης, γιατί θεωρούµε ότι είναι ένα επιχείρηµα
που δίνει το νοµοσχέδιό σας αυτό. 

Εννοείται ότι εκείνα τα άρθρα του νοµοσχεδίου τα οποία απο-
τελούν ενίσχυση του δηµοσίου πανεπιστηµίου θα τα ψηφίσουµε.
Δεν θεωρούµε καθόλου πειστικό να καταψηφίζει κάποιος άρθρα
ενίσχυσης του δηµοσίου πανεπιστηµίου, δηλαδή εκπλήρωσης
αυτού το οποίο διεκδικούν και οι φοιτητές και οι καθηγητές και
εµείς και όλοι, για να µην παρεξηγηθεί. Εµάς δεν µας ενδιαφέ-
ρουν ούτε οι πρόσκαιρες εντυπώσεις ούτε η διαχείριση της επι-
κοινωνίας. Άλλωστε ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι δεν έχουµε
κανένα πρόβληµα να αφήσουµε και θέσεις και καρέκλες και οφί-
κια και τιµές και οποιεσδήποτε νοούµενες διακρίσεις, αν παρα-
βιάζονται οι αρχές και οι αξίες µας.

Με αυτές τις σκέψεις, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να κάνω κά-
ποιες επισηµάνσεις και αυτά είναι πράγµατα για τα οποία θα σας
πιέσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παράκληση, κυρία
Πρόεδρε, να συντοµεύετε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ναι, κύριε Πρόεδρε. Δεν θα µακρηγορήσω. Νοµίζω ότι
θέλω δύο µε τρία λεπτά το πολύ.

Να κάνουµε, λοιπόν, κάποιες επισηµάνσεις και βέβαια θα επα-
νέλθω και στην κυρίως οµιλία µου και στην τοποθέτησή µου στη
συνέχεια.

Υπάρχει ένα σοβαρό έλλειµµα στο νοµοσχέδιο αυτό και αυτό
έχει να κάνει µε την απουσία ακαδηµαϊκών κριτηρίων και για τα
νοµικά πρόσωπα πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης, που είναι µια
υβριδική µορφή την οποία φέρνετε για να ανταποκριθεί στη συν-
ταγµατική προϋπόθεση του νοµικού προσώπου δηµοσίου δι-
καίου. Αυτό αντιλαµβάνοµαι ότι επιχειρείτε να κάνετε και θα
έρθω στη συνέχεια στο πρόβληµα που υπάρχει. Η έλλειψη ακα-
δηµαϊκών κριτηρίων παρατηρείται γιατί δεν εξειδικεύονται τέτοια
κριτήρια και σε σχέση µε την ίδρυση, µε την εγκατάσταση, µε
την αδειοδότηση της εγκατάστασης αυτών των παραρτηµάτων
που περιγράφετε, αλλά υπάρχει και ισχύει και σε σχέση µε το εκ-
παιδευτικό πρόγραµµα και σε σχέση µε το εκπαιδευτικό προσω-
πικό. Η κατοχή διδακτορικού διπλώµατος είναι µία υποτυπώδης
ακαδηµαϊκή προϋπόθεση, γιατί σήµερα η επάρκεια ενός επιστή-
µονα κρίνεται από πολύ περισσότερα πράγµατα εκτός από το δι-
δακτορικό, όπως από τις επιστηµονικές δηµοσιεύσεις, από
ανακοινώσεις σε συνέδρια, από µεταδιδακτορική έρευνα. Όλα
αυτά απουσιάζουν ως κριτήρια. 

Εξίσου απουσιάζει κάτι που θεωρούµε πολύ σηµαντικό και θα
επανέλθω στη συνέχεια ειδικότερα, η ενίσχυση της ελεύθερης
έρευνας. Η ακαδηµαϊκή ελευθερία δεν είναι µόνο το να λέει ο κα-
θένας τη γνώµη του ελεύθερα και να τοποθετείται επιστηµονικά
ελεύθερα. Η ακαδηµαϊκή ελευθερία είναι και το να µη δεσµεύεται
ο φοιτητής της ιατρικής ή το εργαστήριο της ιατρικής από τη
χρηµατοδότηση µιας φαρµακευτικής εταιρείας -ας πούµε- σε
σχέση µε τα πορίσµατα που θα βγάλει η ερευνητική δραστηριό-
τητα του πανεπιστηµίου.

Η έλλειψη τέτοιων κριτηρίων για µας ενέχει έναν πολύ σοβαρό
κίνδυνο, που είναι η υποβάθµιση συνολικά της ποιότητας των
σπουδών. Και όταν υποβαθµίζεται η ποιότητα των σπουδών,
εκτός του ότι παραβιάζεται το δικαίωµα στην παιδεία, υποβαθµί-
ζεται και η ποιότητα των επιστηµών: κακή ποιότητα ιατρικών
σπουδών, κακοί απόφοιτοι ιατρικής και αντίστοιχα νοµικής και
αντίστοιχα άλλων επαγγελµάτων. 

Θα σας ενθαρρύνουµε, λοιπόν, και µε πολύ ειδικότερες τοπο-
θετήσεις και µε πολύ ειδικότερες προτάσεις, να εµβαθύνετε όχι
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µόνο στο πλαίσιο αυτών των κριτηρίων αλλά και στο πλαίσιο συ-
νολικά της ενίσχυσης της έρευνας, γιατί το πρόβληµα αυτό της
ιδιωτικοποίησης υπάρχει και στο δηµόσιο πανεπιστήµιο. Θα σας
ενθαρρύνουµε να εξετάσετε και να αναλάβετε σοβαρές πρωτο-
βουλίες σε σχέση µε την ενίσχυση της ελεύθερης και αχειραγώ-
γητης έρευνας.

Για να κλείσω την τοποθέτησή µου, το πρόβληµα που εµείς εν-
τοπίζουµε σε σχέση µε το νοµοσχέδιο αυτό και σε σχέση µε τις
συνταγµατικές προϋποθέσεις είναι ότι η εκπαίδευση την οποία
περιγράφετε, έχει δίδακτρα, δεν είναι δωρεάν και το εκπαιδευ-
τικό προσωπικό το οποίο προσλαµβάνεται κατά τις διατάξεις, δεν
έχει το καθεστώς του δηµόσιου λειτουργού. Αυτά, βέβαια, όπως
και άλλα ότι δεν εξισώνετε δηλαδή και δεν αναφέρετε αυτά τα
παραρτήµατα ως ΑΕΙ, είναι και επιχειρήµατα ότι πρόκειται για νο-
µικά µορφώµατα υποδεέστερα των ΑΕΙ. Θα αναµένω τη συζή-
τηση περαιτέρω και την τοποθέτησή σας.

Ξεκαθαρίζω, λοιπόν, ότι εµείς θα καταψηφίσουµε ό,τι αξιολο-
γούµε ότι προσκρούει στην προϋπόθεση αποκλειστικά δηµόσιας
και δωρεάν ανώτατης εκπαίδευσης, δηλαδή εν προκειµένω ό,τι
αφορά ιδιωτικοποίηση µέσω διδάκτρων της ανώτατης εκπαίδευ-
σης. Και θα υπερψηφίσουµε ό,τι αφορά ενίσχυση του δηµοσίου
πανεπιστηµίου. Κάνοντάς το αυτό, θα επανερχόµαστε στη δέ-
σµευσή σας και στη διαφοροποίηση της θέσης σας -που εµείς
θέλουµε και να την αναδείξουµε και να την φωτίσουµε- ότι πια
δεν µιλάτε για υπέρβαση του Συντάγµατος, ούτε για υπερσυν-
ταγµατικής ισχύος Ευρωπαϊκό Δίκαιο, αλλά µιλάτε για νοµοθέ-
τηση στο πλαίσιο του Συντάγµατος. Εµείς αυτό το
καλωσορίζουµε και θα επανέλθουµε, την ώρα που άλλοι θα σας
καλούν να αναθεωρήσετε το Σύνταγµα. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της
Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕ-
ΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», σαράντα µαθήτριες και µαθητές και τρεις συ-
νοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο Γενικό Λύκειο Αιγάλεω Αττικής.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν προβληθεί αντιρρήσεις
συνταγµατικότητας και πρέπει να αποφανθεί η Βουλή. Θα εφαρ-
µόσουµε λοιπόν την παράγραφο 2 του άρθρου 100 του Κανονι-
σµού της Βουλής. Έχουν δικαίωµα να µιλήσουν οι λέγοντες, ο
αντιλέγων, οι Πρόεδροι των Κοινοβουλευτικών Οµάδων ή οι Κοι-
νοβουλευτικοί Εκπρόσωποι και οι αρµόδιοι Υπουργοί καθένας
για πέντε λεπτά της ώρας. 

Θα υπάρξει η ανοχή που επιβάλλεται λόγω της σπουδαιότητας
της συζήτησης, αλλά µε την ταυτόχρονη ανάγκη τήρησης των
ορίων, τα οποία είναι θεσπισµένα και τα γνωρίζετε όλοι. 

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Κύριε Πρόεδρε,…(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Στους Προέδρους

των Κοινοβουλευτικών Οµάδων, όπως ξέρετε πάρα πολύ καλά,
υπάρχει µεγαλύτερη ανοχή από κάθε άλλον οµιλητή. Αυτό ισχύει
για όλους τους Προέδρους Κοινοβουλευτικών Οµάδων, παρα-
καλώ πάρα πολύ! Είστε η εισηγήτρια που µίλησε περισσότερο
από όλους. Δεν λέω τίποτε άλλο!

Έχουµε και λέµε, έχουν υποβληθεί αντιρρήσεις συνταγµατι-
κότητας από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ από το
Κοµµουνιστικό Κόµµα της Ελλάδος από την Ελληνική Λύση από
τη Νέα Αριστερά και από τη Νίκη. 

Ξεκινάµε µε τη λέγουσα από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του
ΣΥΡΙΖΑ, την κ. Τζάκρη.

Παρακαλώ, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κύριε Υπουργέ, έχει εκπλαγεί ο νοµικός

κόσµος της χώρας και όχι µόνο οι συνταγµατολόγοι από την αν-
τισυνταγµατική πρωτοβουλία που µας καταθέτετε, η οποία δεν
έχει προηγούµενο στη σύγχρονη ιστορία του ελληνικού κράτους
έως τώρα τουλάχιστον.

Πρόκειται για θεσµική εκτροπή, καθώς επιµένετε στην παρερ-

µηνεία του άρθρου 16 του Συντάγµατος το οποίο ρητά απαγο-
ρεύει την ίδρυση ιδιωτικών πανεπιστηµίων, αναθέτοντας τις υπη-
ρεσίες παροχής τριτοβάθµιας εκπαίδευσης στα νοµικά πρόσωπα
δηµοσίου δικαίου κατ’ αποκλειστικότητα. Η επιταγή αυτή του
ιστορικού Συντάγµατος στην κυριολεξία παραβιάζεται µε εντυ-
πωσιακό τρόπο, καθώς η νοµοθετική σας πρωτοβουλία κινείται
προς την αντίθετη ακριβώς κατεύθυνση.

Δίνετε τη δυνατότητα σε νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου,
δηλαδή στις λεγόµενες πανεπιστηµιακές εταιρείες, σε εταιρείες
της αγοράς, του ιδιωτικού δικαίου, αντί των πανεπιστηµίων και
των πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων, να παρέχουν υπηρεσίες ανώ-
τατης εκπαίδευσης παρά την αδιάστικτη διατύπωση του Συντάγ-
µατος στο άρθρο 16. 

Ξέρετε αυτή η αντισυνταγµατικότητα του παρόντος νοµοσχε-
δίου, -θα έλεγα- ο απροκάλυπτος τρόπος µε τον οποίο παραβιά-
ζετε το Σύνταγµα και κυρίως η συντονισµένη προσπάθεια
παρερµηνείας του που υπάρχει εδώ, αποτελεί κύριε Υπουργέ µο-
ναδικό ιστορικό περιστατικό συνταγµατικής παραβίασης. Και να
σας πω και κάτι άλλο; Θα δηµιουργήσει, αν θέλετε, κι ένα πα-
ράλληλο χάος στην αντίστοιχη αγορά τριτοβάθµιας εκπαίδευσης
που προσπαθείτε να εγκαθιδρύσετε. 

Είναι σχεδόν αδύνατο -και το γνωρίζετε- η αντισυνταγµατικό-
τητα των παρόντων ρυθµίσεων να µην εντοπιστεί και να µην ανα-
δειχθεί από τα αρµόδια δικαστήρια. Και αυτό, κύριε Υπουργέ,
σας το λέει σήµερα αναντίρρητα και η έκθεση της Επιστηµονικής
Υπηρεσίας της Βουλής, ότι δηλαδή ουσιαστικά το θέµα θα λυθεί
από τα δικαστήρια.

Και προχωράτε στην κατάθεση συγκεκριµένης νοµοθετικής
πρωτοβουλίας παρά το γεγονός ότι γνωρίζετε ότι αυτή θα κα-
θαιρεθεί, αλλά θα καθαιρεθούν µαζί τους και οι ελπίδες χιλιάδων
φοιτητών στους οποίους προσπαθείτε να δηµιουργήσετε την
ψευδαίσθηση ότι θα φοιτούν σε κανονικά πανεπιστήµια. Δεν
υπάρχει, κύριε Υπουργέ, σύµφωνα µε τη νοµοθετική πρωτοβου-
λία καµµία βάση για την εισαγωγή στα ιδιωτικά πανεπιστήµια.
Παρά το γεγονός ότι η παράταξή σας διαχρονικά υποστηρίζει
την ελάχιστη βάση εισαγωγής για την υπαγωγή στο δηµόσιο πα-
νεπιστήµιο, εδώ επιλέγετε το µέσο όρο των ελάχιστων βάσεων
εισαγωγής του λεγόµενου γνωστικού πεδίου. 

Να σας πω ένα παράδειγµα. Αν θέλει σήµερα ένας µαθητής
να µπει στη δηµόσια νοµική µε ένα µέσο όρο 17.5, για να µπει
στην ιδιωτική νοµική -κρατηθείτε, κρατήστε το, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι!- αρκεί ένα 8,2 µε άριστα το 20. Η συγκεκριµένη,
εποµένως, νοµοθετική πρωτοβουλία δεν είναι µόνο αντισυνταγ-
µατική επειδή παραβιάζει ευθέως την αρχή της ισότητας, συγ-
χρόνως στερείται και έλλειψη σοβαρότητας επειδή ακριβώς
παραβιάζει τον κοινό νου και την κοινή λογική. 

Επίσης οι νοµικοί λένε µια φράση κύριε Υπουργέ, γιατί γνωρί-
ζετε. Δεν ερµηνεύονται τα σαφή νοµοθετικά κείµενα, δεν χρή-
ζουν ερµηνείας, πολλώ δε µάλλον παρερµηνείας και µάλιστα
προκλητικής από µία µικρή οµάδα νοµικών φίλων σας. Δεν υπάρ-
χει, κύριε Υπουργέ, αντισυνταγµατική ερµηνεία του Συντάγµα-
τος. Δεν υπάρχει αντισυνταγµατική ερµηνεία του άρθρου 16 του
Συντάγµατος στη βάση, όπως λέτε εσείς, υπερσυνταγµατικών
κανόνων του Ενωσιακού ή του Διεθνούς Δικαίου, της διεθνής
ιστορίας ή της διεθνής πολιτικής.

Ακόµη και µε την ερµηνευτική εκδοχή ότι το εθνικό Σύνταγµα
δεν ευθυγραµµίζεται µε το Ενωσιακό ή το Διεθνές Δίκαιο, η αυτο-
νόητη απάντηση σε αυτό το µείζον πρόβληµα διεθνούς δικαίου
δεν επιλύεται µε την εσπευσµένη κατάργηση του εθνικού Συντάγ-
µατος, αλλά επιβάλλει τη συντεταγµένη αναθεώρηση του άρθρου
16 του Συντάγµατος εάν και εφόσον συντρέχουν οι προϋποθέσεις. 

Αν δεχτούµε κάτι τέτοιο, καταργείται η στοιχειώδης ασφάλεια
δικαίου στη χώρα µας. Διότι αν το άρθρο 16 παρερµηνεύεται µε
αυτόν τον τρόπο, µετατρέπεται σε ζούγκλα και ο δηµόσιος
χώρος και η αγορά. Έτσι ανοίγεις τις πόρτες για την κατάργηση
του συνόλου των άρθρων του Συντάγµατος. Γιατί να µη µας µι-
λήσετε αύριο για ιδιωτική δικαιοσύνη; Γιατί να µη µας πείτε για
ιδιωτικό στρατό, για ιδιωτική αστυνοµία, για ιδιωτική δηµόσια
τάξη και ασφάλεια; Γιατί να µη µας πείτε ενδεχοµένως ότι η ισό-
τητα των πολιτών απέναντι στον νόµο είναι και επιδεκτικό διαφο-
ρετικής ερµηνείας; Γιατί να µη µας πείτε ότι τα κοινωνικά δικαιώ-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΒ’ - 6 ΜΑΡΤΙΟΥ 2024 11459



µατα, παραδείγµατος χάριν, τα συνταξιοδοτικά, είναι δεκτικά κα-
τάργησης στη βάση µιας αντισυνταγµατικής ερµηνείας του Συν-
τάγµατος; 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τις τελευταίες δύο δεκαετίες η
συζήτηση για την αναθεώρηση του άρθρου 16 του Συντάγµατος
ως µοναδική προϋπόθεση για την ίδρυση ιδιωτικών πανεπιστη-
µίων έχει συζητηθεί ζωηρότατα και επανειληµµένα. Μάλιστα το
2019 απορρίφθηκε η πρόταση αναθεώρησης του άρθρου 16 του
Συντάγµατος µε νοµική συνέπεια την απαγόρευση ίδρυσης των
ιδιωτικών πανεπιστηµίων µε την πιο πρόσφατη νωπή δικαιοπολι-
τική απόφαση του αναθεωρητικού νοµοθέτη να συνεχίσει την
απαγόρευση της ίδρυσης των ιδιωτικών πανεπιστηµίων. Αντί να
ακολουθήσετε, κύριε Υπουργέ, τον νόµιµο δρόµο της συνταγµα-
τικής αναθεώρησης το 2024, αν έχετε την αναθεωρητική εξουσία
και ικανότητα, προτιµάτε να προβείτε σε ένα έγκληµα πολιτικής
καθοσιώσεως, που είναι η εκ προθέσεως παράβαση του Συντάγ-
µατος. Δεν υπάρχει ερµηνεία γιατί το κάνετε αυτό ούτε νοµική
ούτε πολιτική ούτε ψυχολογική. Είµαι σίγουρη όµως ότι η ιστορία
µε εκκωφαντικό τρόπο θα απαντήσει στο ερώτηµα γιατί επιλέ-
γετε ντάλα µεσηµέρι, υπό το φως της ηµέρας, να παραβιάσετε
το Σύνταγµα.

Θα κλείσω, κύριε Υπουργέ, µε µία ακόµη παρατήρηση. Δεν θα
µας πει µια ελάχιστη µειοψηφία συνταγµατολόγων, κύριε
Πλεύρη, τι λέει το Σύνταγµα. Το διαβάζουµε µόνοι µας. Γιατί το
σύγχρονο «114», δηλαδή ουσιαστικά η παράγραφος 4 του ακρο-
τελεύτιου άρθρου 120 του Συντάγµατος δεν λέει ότι η τήρηση
του Συντάγµατος επαφίεται στον πατριωτισµό των συνταγµατο-
λόγων και δη µιας ελάχιστης µειοψηφίας εξ αυτών, αλλά λέει ότι
επαφίεται στον πατριωτισµό όλων των Ελλήνων, όλων των ενερ-
γών πολιτών και όχι κάποιων συνταγµατολόγων που το απαγο-
ρεύεται το κάνουν επιτρέπεται. 

Θα κλείσω, λοιπόν, µε την ανάγνωση όχι του άρθρου 16 του
Συντάγµατος το περιεχόµενο του οποίου είναι πιο φωτεινό και
από τον ήλιο, αλλά µε την παράγραφο 4 του άρθρου 120 «Η τή-
ρηση του Συντάγµατος επαφίεται στον πατριωτισµό των Ελλή-
νων που δικαιούνται και υποχρεούνται να αντιστέκονται µε κάθε
µέσο εναντίον οποιουδήποτε επιχειρεί να το καταλύσει µε τη
βία». Είναι το σύγχρονο «114» η επίκληση του οποίου κράτησε
την Ελλάδα στην αγκαλιά της Δύσης και του ευρωπαϊκού δηµο-
κρατικού πολιτισµού. 

Κύριε Υπουργέ, η νοµοθετική σας πρωτοβουλία είναι αντισυν-
ταγµατική πρωτοβουλία και γι’ αυτό θεωρούµε µονόδροµο την
απόσυρσή της, γιατί εκθέτει για άλλη µια φορά τη χώρα µας διε-
θνώς και επιτείνει την εικόνα της προκλητικής και αναιδούς κα-
τάργησης του κράτους δικαίου. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει τώρα

το Κοµµουνιστικό Κόµµα της Ελλάδας και ο κ. Δελής.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σύµφωνα µε την έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της

Βουλής, που µόνο ευνοϊκή δεν είναι για την Κυβέρνηση, το ζή-
τηµα της αντισυνταγµατικότητας θα κριθεί από την ελληνική δι-
καιοσύνη. Όπως βλέπετε, δεν συµπεραίνει αλλά παραπέµπει
κατευθείαν στο Συµβούλιο της Επικρατείας για τη συνταγµατι-
κότητα αυτού του νόµου. Και πώς να µην το κάνει άλλωστε όταν
µε βάση το άρθρο 16 του Συντάγµατος ορίζεται ρητά ότι η ανώ-
τατη εκπαίδευση στην Ελλάδα µπορεί να παρέχεται αποκλειστικά
από ιδρύµατα που είναι νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου. Απα-
γορεύεται η σύσταση επίσης ανώτατων σχολών από ιδιώτες, ενώ
επιτρέπεται η σύσταση ιδιωτικών εκπαιδευτηρίων όχι όµως ανώ-
τατης εκπαίδευσης υπό την εποπτεία του κράτους. Με όλα τα
παραπάνω βεβαίως έρχονται σε ευθεία αντίθεση τα άρθρα από
το 130 µέχρι το 155 που συγκροτούν το τέταρτο µέρος αυτού
του νοµοσχεδίου και αναφέρονται στην εγκατάσταση και τη λει-
τουργία των νοµικών προσώπων της πανεπιστηµιακής εκπαίδευ-
σης. 

Συγκεκριµένα µε το νοµοσχέδιο εισάγεται στην ελληνική έν-
νοµη τάξη µία νέα µορφή νοµικού προσώπου, αυτή του νοµικού
προσώπου πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης. Δηλαδή αυτό το νο-

µικό πρόσωπο δεν θα έχει την ιδιότητα του νοµικού προσώπου
δηµοσίου δικαίου παρότι θα αφορά την παροχή ανώτατης εκπαί-
δευσης. Μάλιστα οι σχετικές διατάξεις του νοµοσχεδίου δηλώ-
νουν ότι αυτό το νοµικό πρόσωπο λειτουργεί µε καθαρά
ιδιωτικοοικονοµικούς όρους στα πλαίσια της άσκησης επιχειρη-
µατικής δραστηριότητας. Ενδεικτικά επισηµαίνουµε την ύπαρξη
ιδιωτικού κεφαλαίου µε συµµετοχή ιδιωτών σε αυτό. Την υποχρέ-
ωση καταβολής εγγυητικών επιστολών και παραβόλων ως προ-
ϋπόθεση για τη χορήγηση άδειας εγκατάστασης και λειτουργίας.
Την υποχρέωση καταβολής διδάκτρων σε όλους τους κύκλους
σπουδών. Την υποχρέωση υποβολής πενταετούς οικονοµικοτε-
χνικής µελέτης βιωσιµότητας. Επιπλέον, το καθεστώς του διδα-
κτικού, ερευνητικού και λοιπού προσωπικού αυτού του νοµικού
προσώπου, το οποίο θα διέπεται και αυτό από κριτήρια ιδιωτι-
κοοικονοµικά και µάλιστα από σχέσεις εργασίας ιδιωτικού δι-
καίου οποιασδήποτε µορφής και θα υπόκειται βέβαια στο
διευθυντικό δικαίωµα του εκάστοτε εργοδότη. 

Από τα παραπάνω προκύπτει ότι η νοµική φύση του συγκεκρι-
µένου νοµικού προσώπου και κατ’ επέκταση το πλαίσιο λειτουρ-
γίας του έρχεται σε προφανέστατη αντίθεση µε το άρθρο 16.
Άλλωστε µια απλή ανάγνωση να κάνει κανείς αρκεί για να το αν-
τιληφθεί. Δεν θα ξεχάσουµε τώρα και τα ελληνικά µας. Μάλιστα
η σαφήνεια της ελληνικής γλώσσας αποτελεί ένα από τα βασικά
της χαρακτηριστικά. Και βέβαια η ερµηνεία ενός άρθρου έχει
όρια. Δεν µπορεί καµµιά ερµηνεία να γίνεται όχηµα για την πα-
ραβίαση ενός άρθρου. Είναι πρόδηλη, λοιπόν, και αυταπόδεικτη
η παραβίαση του άρθρου 16 του Συντάγµατος και κανένας µα,
κανένας συνταγµατικός ελιγµός, όπως επιχειρείται εδώ δια του
άρθρου 28, δεν µπορεί να δικαιολογήσει ούτε και να επιτρέψει
την ακύρωση ενός άλλου συνταγµατικού άρθρου, όπως το 16. 

Το νοµοσχέδιο όµως αυτό, κυρίες και κύριοι, δεν είναι µόνο
αντισυνταγµατικό. Είναι κάτι πολύ χειρότερο, είναι αντιεκπαιδευ-
τικό γιατί υπονοµεύει τα µορφωτικά δικαιώµατα των παιδιών των
λαϊκών οικογενειών και ναρκοθετεί περαιτέρω τις εργασιακές
προοπτικές και τα δικαιώµατά τους. Συνεπώς η αντίθεσή µας, η
αντίθεση του ΚΚΕ, ενάντια στο προτεινόµενο νοµοσχέδιο είναι
ριζική, είναι επί της ουσίας και όχι µόνο επί της διαδικασίας,
όπως κάνουν ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ, οι οποίοι επικεντρώνοντας
κυρίως στο άρθρο 16 για την αντισυνταγµατικότητα του νοµο-
σχεδίου, επιχειρούν µε τον τρόπο αυτό να αποκρύψουν, χωρίς
βέβαια και να τα καταφέρνουν, τη βαθύτερη συµφωνία τους µε
τις ρυθµίσεις αυτού του νοµοσχεδίου. Μια συµφωνία βεβαίως η
οποία εύλογα προκύπτει από την κοινή τους ευρωπαϊκή στρατη-
γική του Ενιαίου Χώρου Ανώτατης Εκπαίδευσης της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, όπου µια χαρά συνυπάρχουν δηµόσια και ιδιωτικά πα-
νεπιστήµια και µάλιστα πολλών και διαφορετικών επιπέδων. 

Ούτε ξεχνάµε, βέβαια, πως ήταν οι κυβερνήσεις όλων σας που
υλοποίησαν τις οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και οδήγησαν
στην επαγγελµατική αναγνώριση και λειτουργία ιδιωτικών κολ-
λεγίων στην Ελλάδα, τα οποία ετοιµάζονται να ζητήσουν να ανα-
γνωριστούν και αυτά ως πανεπιστήµια µε πτυχία ακαδηµαϊκά
ισότιµα µε τα δικά µας. 

Η θέση του κόµµατός µας, η θέση του ΚΚΕ, βρίσκεται επίσης
στον αντίποδα εκείνης της άποψης που υποστηρίζουν το ΠΑΣΟΚ,
ο ΣΥΡΙΖΑ και οι οποίοι συµφωνούν στο µείζον ζήτηµα, δηλαδή
στην πολιτική της ίδρυσης µη κρατικών πανεπιστηµίων και την
επιβολή διδάκτρων αρκεί αυτό να γίνει µε συνταγµατικό τρόπο,
αρκεί δηλαδή να µεσολαβήσει η αναθεώρηση του άρθρου 16. 

Τι να πούµε; Στις είκοσι δύο από τις είκοσι επτά χώρες της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης οι φοιτητές στα προπτυχιακά προγράµµατα
των δηµόσιων πανεπιστηµίων πληρώνουν δίδακτρα ή τέλη φοί-
τησης. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. Με την πρόταση αντισυνταγµατικότη-
τας που καταθέτει το ΚΚΕ στηρίζει και έτσι τον µαζικό αγώνα των
φοιτητών και της µεγάλης πλειοψηφίας της πανεπιστηµιακής κοι-
νότητας, που αντιτίθενται στο νοµοσχέδιο και την παράκαµψη
του άρθρου 16. Με βάση, λοιπόν, τα όσα εκτέθηκαν και σύµφωνα
µε το άρθρο αυτό η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΚΚΕ υποβάλλει
ένσταση αντισυνταγµατικότητας για τα άρθρα από το 130 έως
το 155. 

Σας ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε κύριε
συνάδελφε.

Κύριε Χήτα, έχετε τον λόγο. Μήπως να πάρετε τον λόγο από
τη θέση σας, όπως όλοι; Θέλετε από το Βήµα. Τον χρόνο σας
όµως θα τον τηρήσουµε, όπως όλοι.

Τον λόγο έχει από την Ελληνική Λύση ο κ. Χήτας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Έχω καλύτερη θέα από εδώ, κύριε

Πρόεδρε. Να ερχόταν και ο Υπουργός να ακούσει. 
Θεωρούµε ότι όλο αυτό που γίνεται και σήµερα είναι λάθος,

κυρία Υπουργέ, και τελείως υποκριτικό. Να το πούµε πολύ απλά
και λαϊκά, χάνουµε δύο ώρες από τη ζωή µας µε τις ενστάσεις
αντισυνταγµατικότητας. Εµείς είµαστε υποχρεωµένοι να την κα-
ταθέσουµε. Και το είπε και στις επιτροπές µε ένα ύφος που δεν
ξέρω πώς να το χαρακτηρίσω ο κύριος Υπουργός. «Έχετε κατα-
θέσει…», λέει, «…σαράντα έξι ενστάσεις αντισυνταγµατικότητας
και δεν πέρασε καµµία», σώπα!

Πώς να περάσει, αφού τις κρίνει η πλειοψηφία; Γι’ αυτό λέµε
ότι είναι τελείως υποκριτικό αυτό που κάνουµε εδώ πέρα. 

Κύριε Υπουργέ, σαράντα έξι ενστάσεις αντισυνταγµατικότητας
έχει καταθέσει η Αντιπολίτευση και δεν έχει περάσει καµµία. Και
δεν πρόκειται να περάσει καµµία µέχρι να πατήσουµε µαύρο
χιόνι. Ποτέ δεν θα περάσει καµµία, από τη στιγµή που αποφασίζει
η Κυβέρνηση αν ένα νοµοσχέδιο είναι συνταγµατικό ή αντισυν-
ταγµατικό. Φοβερό! Πώς θα το κρίνετε εσείς αυτό;

Εδώ είχατε Υπουργό, δικό σας, κορυφαίο, κύριε Πιερρακάκη,
που πριν από δεκαπέντε µέρες είπε ότι είναι αντισυνταγµατικό
ένα νοµοσχέδιο και εσείς το βαφτίζατε συνταγµατικό. Για να κα-
ταλάβετε την παράνοια της ιστορίας εδώ µέσα. Μιλάµε για πολι-
τική παράνοια! Δηλαδή, µέλος της Κυβέρνησης, κορυφαίος
Υπουργός, λέει ότι ένα νοµοσχέδιο είναι αντισυνταγµατικό και
εσείς το κάνετε συνταγµατικό και το ψηφίζετε µε τη βοήθεια της
Αριστεράς. Άρα, λοιπόν, χάνουµε τον χρόνο µας. 

Να πούµε εµείς γιατί είναι αντισυνταγµατικό το νοµοσχέδιο; 
Παραβιάζει θεµελιώδεις συνταγµατικές επιταγές. Έρχεται σε

αντίθεση µε τη συνταγµατική βασική αποστολή του κράτους.
Ποια; Την παιδεία, η οποία, σύµφωνα µε το Σύνταγµα, έχει σκοπό
την ηθική, πνευµατική, επαγγελµατική, φυσική αγωγή των Ελλή-
νων, την ανάπτυξη της εθνικής, θρησκευτικής συνείδησης και τη
διάπλασή τους σε ελεύθερους και υπεύθυνους πολίτες. 

Είναι αντισυνταγµατικό, κύριε Πιερρακάκη. 
Κύριε Γραµµατέα, αφήστε τον να ακούσει κάτι διαφορετικό

σήµερα. 
Και σας τα λέει µια παράταξη -το ότι είναι αντισυνταγµατικό-

η οποία δεν είναι ενάντια στα µη κρατικά πανεπιστήµια - µη κερ-
δοσκοπικούς οργανισµούς. Δεν είµαστε. Στο πρόγραµµά µας το
έχουµε. Αλλά, εδώ πάτε να κάνετε «πλιάτσικο». Φτιάχνετε ένα
µόρφωµα και πάτε να το περάσετε µέρα µεσηµέρι. Κάνετε κάτι
άλλο. 

Δεν σας τα λέει, λοιπόν, µια «κολληµένη» ιδεολογικά παράταξη
ή αριστερή ή οτιδήποτε άλλο. Εµείς δεν είµαστε κατά των µη
κρατικών πανεπιστηµίων - µη κερδοσκοπικών οργανισµών. Αλλά,
µε σοβαρότητα, µε διαβούλευση, όπως έγινε παντού. Και όχι
πάω να το περάσω στη «ζούλα», κύριε Πιερρακάκη. Άλλο το ένα,
άλλο το άλλο. Ακούστε και αυτή την άποψη. 

Ξέρω ότι µας βλέπετε αφ’ υψηλού. Ξέρω ότι ούτως ή άλλως
θα καταψηφίσετε τις ενστάσεις αντισυνταγµατικότητας. Γνωρί-
ζουµε πάρα πολύ καλά ότι θα κάνετε ό,τι θέλετε εσείς γιατί έχετε
τους εκατό πενήντα ένα, αλλά ακούστε και µία άλλη άποψη. 

Και είναι αντισυνταγµατικό, γιατί ανοίγετε ταυτόχρονα και διά-
πλατα τις «πόρτες» να δηµιουργηθούν στην Ελλάδα παραρτή-
µατα κρατικών ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων από την
Τουρκία, τα Σκόπια, την Αλβανία. 

Είναι αντισυνταγµατικό, γιατί ανοίγετε διάπλατα «πόρτες» να
δηµιουργηθούν στην Ελλάδα ακόµα και ιδιωτικά ανώτατα εκπαι-
δευτικά ιδρύµατα ξένων χωρών και αλλοδαπών συµφερόντων.
Γιατί έτσι δεν προάγετε, κύριε Πιερρακάκη, αλλά υπονοµεύετε
την εθνική και θρησκευτική συνείδηση των Ελλήνων. Τι να κά-
νουµε τώρα; 

Είναι αντισυνταγµατικό, όµως, και για κάτι άλλο. Γιατί παρα-
βιάζει τη συνταγµατικά ρητή θεσµοθετηµένη επιταγή που ορίζει
τα εξής: Η ανώτατη εκπαίδευση παρέχεται αποκλειστικά από

ιδρύµατα που αποτελούν νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου µε
πλήρη αυτοδιοίκηση. 

Τι πρέπει να κάνουµε, κύριε Υπουργέ; Συνταγµατική αναθεώ-
ρηση, άρθρο 16, όµορφα, παστρικά, νοικοκυρεµένα, και να προ-
χωρήσουµε τις διαδικασίες. Αυτό λέει η πολιτική λογική και η
λογική γενικότερα. 

Εσείς πάτε να κάνετε κάτι άλλο. Παραβιάζετε ευθέως τη συν-
ταγµατική πρόβλεψη ότι τα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα στην
Ελλάδα είναι µόνο -µόνο!- νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου. Τι
να κάνουµε τώρα; Να το αλλάξουµε; Ωραία! Όχι, όµως, έτσι, µε
τη βία. Γιατί το Σύνταγµα ρητώς ορίζει ότι τα ιδρύµατα που πα-
ρέχουν ανώτατη εκπαίδευση, που αποτελούν νοµικά πρόσωπα
δηµοσίου δικαίου, τελούν υπό την εποπτεία του κράτους. 

Και είναι αντισυνταγµατικό, κύριε Πιερρακάκη, γιατί προβλέ-
πεται πως σχετικά µε το περίφηµο παράρτηµα του αλλοδαπού
εκπαιδευτικού ιδρύµατος, για το περιεχόµενο των σπουδών -τι
θα έχει µέσα αυτό;-, για τη διδασκαλία, τις µεθόδους αξιολόγη-
σης, τους κανονισµούς σπουδών, προόδου και αποφοίτησης, για
όλα αυτά, για τα πάντα δηλαδή, θα αποφασίζει το ξένο µη µη-
τρικό ίδρυµα. Με όλα όσα προβλέπονται, το ελληνικό κράτος δεν
θα έχει καµµία, µα καµµία, ουσιαστική εποπτεία. 

Είναι, επίσης, αντισυνταγµατικό, κύριε Υπουργέ, γιατί αντιβαί-
νει στη ρητή και συνταγµατική πρόβλεψη που ορίζει -τι ορίζει;-
ότι η σύσταση ανώτατων σχολών από ιδιώτες απαγορεύεται.
Έτσι όπως είµαστε σήµερα, απαγορεύεται. Τι να κάνουµε τώρα;
Με το ζόρι; Επειδή έτσι θέλει η Κυβέρνηση να το περάσει µε νο-
µικά τρικ; Τι να σας εµπιστευτούµε εσάς; Εδώ -σας ξαναλέω- εί-
χατε Υπουργό που έλεγε ότι το νοµοσχέδιό σας το άλλο ήταν
αντισυνταγµατικό και το ψηφίσατε. Τι σοβαρότητα να υπάρχει
στην Κυβέρνηση αυτή; 

Είναι αντισυνταγµατικό, γιατί παραβιάζονται ευθέως και κατά-
φωρα συνταγµατικές προβλέψεις. Γιατί -µην ανατριχιάζετε, όλοι-
δεν υπάρχει στη χώρα µας -εξηγώ, κύριε Πρόεδρε, γιατί είστε
και έγκριτος νοµικός- συνταγµατικό δικαστήριο το οποίο θα ακύ-
ρωνε τις προσβαλλόµενες ανωτέρω διατάξεις ως αντισυνταγµα-
τικές. 

Ακούµε διάφορα, ακούµε και τον ΣΥΡΙΖΑ. Έλεγε ο κύριος συ-
νάδελφος πριν, που είναι κι αυτός νοµικός, ότι…

Ακούστε, κύριε συνάδελφε. Το συνταγµατικό δικαστήριο -για
να µη λέµε εδώ πέρα «παραµύθια» στον κόσµο- είναι ο θεµατο-
φύλακας του Συντάγµατος. Όλες οι χώρες έχουν συνταγµατικό
δικαστήριο. Όλες! Ακυρώνει αντισυνταγµατικό νόµο για όλους
τους Έλληνες. Προσέξτε λίγο τι κάνει το συνταγµατικό δικαστή-
ριο. Ο διάχυτος έλεγχος, τον οποίο εσείς επικαλεστήκατε, όπου
ο κάθε δικαστής µπορεί να εξετάζει…

Η αντισυγµατικότητα ενός νόµου ισχύει µόνο για την υπόθεση
για την οποία πήγα εγώ στο δικαστήριο. Ισχύει για τη δική µου
υπόθεση, δεν ισχύει για όλο τον νόµο. Άρα όλοι οι υπόλοιποι εκα-
τοµµύρια πολίτες θα πρέπει να προσφύγουν στη δικαιοσύνη. Για
όλους τους άλλους πολίτες ο νόµος θα είναι συνταγµατικός. 

Και ένα άλλο. Για να επιληφθεί το ανώτατο ειδικό δικαστήριο
ως συνταγµατικό δικαστήριο θα πρέπει η συγκεκριµένη διάταξη
του νόµου -αυτή η συγκεκριµένη, για παράδειγµα, για την οποία
µιλάµε σήµερα εµείς- να κριθεί ως συνταγµατική από ένα δικα-
στήριο, ως αντισυνταγµατική από το άλλο δικαστήριο, Άρειο
Πάγο, Σ.τ.Ε., Ελεγκτικό Συνέδριο, για να πάνε µετά σε δίκη. 

Καταλάβατε τι λέω τώρα; Είναι κάτι το οποίο θα έλυνε το συν-
ταγµατικό δικαστήριο. Τι θα έκανε λοιπόν -και κλείνω- το συνταγ-
µατικό δικαστήριο; Γίνεται απευθείας προσφυγή είτε από
οποιοδήποτε δικαστήριο είτε από κάθε έναν που έχει έννοµο
συµφέρον. 

Δεν το θέλετε, όµως, γιατί είναι «κακό σπυρί» το συνταγµατικό
δικαστήριο για σας. Γιατί θέλετε η Κυβέρνησή σας -όλες οι κυ-
βερνήσεις, όσοι κυβερνήσατε- να κάνετε πολύ απλά ό,τι θέλετε
και να αποφασίζει η πλειοψηφία αν είναι κάτι συνταγµατικό ή όχι.
Πού ακούστηκε αυτό, η Βουλή των Ελλήνων να αποφασίζει για
τη συνταγµατικότητα ή όχι ενός νόµου; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ολοκληρώνω µε αυτό και θα δευτε-
ρολογήσω µετά ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, για να πω
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για κάτι άλλα που ακούστηκαν σήµερα εδώ. 
Κλείνω και λέω το εξής. Εσείς ευτελίζετε, κύριε Πιερρακάκη,

η Κυβέρνησή σας, το Σύνταγµά µας. Το έχετε κάνει «ακορντεόν»,
το έχετε «ξεχειλώσει». Το Σύνταγµα αναφέρει παντού µέσα «ως
ορίζει ο νόµος». Και το έχετε κάνει πραγµατικά «κουρελόχαρτο».
Και το λέµε µε λύπη αυτό. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει
από τη Νέα Αριστερά ο κ. Τζανακόπουλος. 

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η θέση µου ως

νοµικού είναι κατά κάποιον τρόπο, θα έλεγε κανείς, παράδοξη
αυτή τη στιγµή, µε την έννοια ότι καλούµαι να υπερασπιστώ τα
απολύτως αυτονόητα. 

Θα κάνω ένα προκαταρκτικό σχόλιο. Πότε ο νόµος απαιτεί,
κύριε Υπουργέ, ερµηνεία; Πότε εµφιλοχωρεί η ανάγκη ερµηνείας
του νόµου; Όταν το νόηµα µιας διάταξης είναι ασαφές ή διακυ-
βευόµενο. 

Εποµένως, στη συγκεκριµένη περίπτωση είναι πάρα πολύ δύ-
σκολο -θα έλεγα, αδύνατον- να ισχυριστεί ο οποιοσδήποτε ότι οι
παράγραφοι 5 και 8 του άρθρου 16 έχουν ασαφές ή διακυβευό-
µενο νόηµα, για να µπούµε καν στη συζήτηση περί της ερµηνείας
τους. Αυτό, δε, δηλαδή η απόλυτη απαγόρευση της ίδρυσης
ανώτατων σχολών από ιδιώτες, γίνεται δεκτό και κατά πάγια νο-
µολογία του Συµβουλίου της Επικρατείας, όπως είναι απολύτως
λογικό, εύλογο και κανονικό. 

Ποια είναι τώρα τα βασικά επιχειρήµατα τα οποία χρησιµοποιεί
η Κυβέρνηση για να µας πείσει ότι χρειάζεται ερµηνεία; Και τι ερ-
µηνεία κάνει η Κυβέρνηση; Μας λέει ότι δήθεν υπάρχει σύγ-
κρουση µεταξύ του ελληνικού Συντάγµατος, του άρθρου 16, και
του Ενωσιακού Δικαίου. 

Γνωρίζετε, όµως, πάρα πολύ καλά ότι τέτοια σύγκρουση δεν
υφίσταται στο άρθρο 16, για τον απλούστατο λόγο ότι η αρµο-
διότητα της Ευρωπαϊκής Ένωσης στα ζητήµατα της εκπαίδευ-
σης είναι συµπληρωµατική, πράγµα το οποίο σηµαίνει ότι αυτή
τη στιγµή δεν µπορεί κανονιστικά να αναγκάσει ούτε η Ευρω-
παϊκή Ένωση ούτε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή ούτε το Ευρωπαϊκό
Δικαστήριο την Ελλάδα να προχωρήσει σε νοµοθέτηση και εναρ-
µόνιση του δικαίου της µε µια υποτιθέµενη υποχρέωση η οποία
δεν υφίσταται. 

Δεν υπάρχει, λοιπόν, σύγκρουση Ενωσιακού και Εθνικού Δι-
καίου στα ζητήµατα της εκπαίδευσης. Πάει αυτό. 

Δεύτερο ζήτηµα. Επικαλείται η Κυβέρνηση τη λεγόµενη δυνα-
µική ερµηνεία. Τι είναι η δυναµική ερµηνεία; Ότι θα πρέπει το
Σύνταγµα να ερµηνευθεί µε τέτοιον τρόπο ώστε να προσαρµο-
στεί στις οικονοµικές, κοινωνικές εξελίξεις οι οποίες έχουν, εν
πάση περιπτώσει, προχωρήσει από το 1975 όταν θεσπίστηκε η
συγκεκριµένη διάταξη. Εδώ, βεβαίως, να υπενθυµίσουµε ότι η
συζήτηση για την αναθεώρηση του άρθρου 16 έχει γίνει και το
2001 και το 2008 και έχει απορριφθεί. Αντίστοιχα είχε απορριφθεί
και το 2019. Εποµένως, καµµία δυναµική ερµηνεία δεν µπορεί να
αµφισβητήσει αυτές τις πραγµατικότητες οι οποίες έχουν κατα-
γραφεί στα Πρακτικά των θεωρητικών Βουλών. Η δυναµική ερ-
µηνεία όµως, αυτή την οποία επικαλείστε, µετατρέπεται τελικά
σε µια τεχνολογία ευθείας παραβίασης του Συντάγµατος η οποία
ξηλώνει, ανατρέπει πλήρως το νόηµα των κανόνων που εµπεριέ-
χει το άρθρο 16. Οδηγεί σε έναν απόλυτο νοµικό σκεπτικισµό
όπου τελικά όλα επιτρέπονται. 

Με την επίκληση της ανάγκης για δήθεν προσαρµογή σε δήθεν
αντικειµενικές εξελίξεις οδηγούµαστε σε αυτό το οποίο οι νοµικοί
ονοµάζουν ως contra legem ερµηνεία. Δηλαδή, ερµηνεία η οποία
έρχεται σε άµεση αντίθεση µε το γράµµα του νόµου. Αν, λοιπόν,
κύριε Υπουργέ, το «απαγορεύεται η σύσταση ανώτατων σχολών
από ιδιώτες» µπορεί να ερµηνευτεί ως «επιτρέπεται η σύσταση
ανώτατων σχολών από ιδιώτες» τότε είναι προφανές ότι αφαιρεί-
ται πια το έδαφος για τη στοιχειώδη συνεννόηση µεταξύ των αν-
θρώπων.

(Χειροκροτήµατα)
Πλέον δεν έχουµε ούτε έναν στοιχειώδη κοινό τόπο πάνω στον

οποίο µπορούµε να συνεννοούµαστε. Δηλαδή, να εννοούµε τα
ίδια πράγµατα µε τις ίδιες λέξεις. Παραβιάζονται οι αρχές της
λογικής. Και κλείνω µε αυτό. Ακούστε. Υπάρχουν δύο βασικές
αρχές της λογικής. Όλα τα εγχειρίδια λογικής ξεκινάνε µε την
αρχή της ταυτότητας και την αρχή της µη αντίφασης. Η αρχή της
ταυτότητας είναι «α είναι ίσο µε α». Η αρχή της µη αντίφασης
είναι ότι «το α δεν µπορεί να είναι µη α». Κάθε έννοια, δηλαδή,
δεν µπορεί να είναι αντίθετη προς τον εαυτό της. Διότι, τότε βρί-
σκεσαι πέραν καν του στοιχειώδους εδάφους που επιτρέπει όχι
την ερµηνεία του Συντάγµατος, βρίσκεσαι πέραν του στοιχει-
ώδους εδάφους που επιτρέπει την ύπαρξη πολιτισµού. Μπορεί
να σας ακούγεται υπερβολικό αλλά η αρχή της µη αντίφασης και
η αρχή της ταυτότητας είναι η στοιχειώδης αν θέλετε βάση της
ύπαρξης ανθρώπινου πολιτισµού. Με αυτή την έννοια στο εξής
επιτρέπονται όλα. 

Είµαστε στο απόλυτο κοινωνικό χάος µε αυτό το οποίο κάνετε.
Και πρόκειται για ζήτηµα το οποίο υπερβαίνει την παραβίαση του
άρθρου 16 του Συντάγµατος. Αφορά τη συνταγµατική νοµιµό-
τητα στο σύνολό της. Στο εξής οποιαδήποτε Κυβέρνηση µπορεί
να ερµηνεύει όπως θέλει, όποτε θέλει, contra legem και στην
πραγµατικότητα καταρρέει κάθε έννοια οµαλής κοινωνικής συµ-
βίωσης. Και είναι ακριβώς γι’ αυτόν τον λόγο που εµείς κάνουµε
την πρόταση και την επαναφέρουµε και στο ΠΑΣΟΚ και στον ΣΥ-
ΡΙΖΑ και στο Κοµµουνιστικό Κόµµα και στην Πλεύση Ελευθερίας
για την κατάθεση πρότασης δυσπιστίας απέναντι στην Κυβέρ-
νηση η οποία αυτή τη στιγµή ναρκοθετεί την ίδια τη συνταγµα-
τική νοµιµότητα στο σύνολό της. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο σώµα ότι από τα άνω δυτικά θε-
ωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα εννέα µαθήτριες και µαθη-
τές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο Πειραµατικό Σχο-
λείο Πύργου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’  όλες τις πτέρυγες της Βουλής) 

Ολοκληρώνουµε µε τους λέγοντες της αντίρρησης συνταγµα-
τικότητας µε τον εκπρόσωπο της Νίκης κ. Ρούντα.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΥΝΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, από τα αναφερόµενα στο άρθρο 16, πα-
ράγραφοι 1 και 2 του Συντάγµατος, καθίσταται σαφής η άµεση
και στενή διασύνδεση της έννοιας της διδασκαλίας µε την επι-
στηµονική γνώση και τη διάδοση αυτής πάντοτε σε καθεστώς
ελευθερίας και άρα χωρίς καµµία καθοδήγηση και εξάρτηση
αποτελώντας υποχρέωση του ελληνικού κράτους. Σύµφωνα δε
µε το ίδιο το γραπτό κείµενο του ελληνικού Συντάγµατος τόσο η
ακαδηµαϊκή ελευθερία όσο και η ελευθερία της διδασκαλίας δεν
απαλλάσσονται από το καθήκον υπακοής στα όσα ορίζει το Σύν-
ταγµα. Αυτό σηµαίνει ότι περιορίζονται µόνο για λόγους προστα-
σίας άλλων συνταγµατικών έννοµων αγαθών, χωρίς όµως αυτό
συγχρόνως να σηµαίνει ότι αναιρείται η άµεση και στενή σχέση
της ελευθερίας µε την ακαδηµαϊκή διδασκαλία. 

Το ίδιο το άρθρο 16 του Συντάγµατος στην παράγραφο 4 ορί-
ζει επίσης ξεκάθαρα ότι όλοι οι Έλληνες έχουν δικαίωµα δωρεάν
παιδείας σε όλες τις βαθµίδες της στα κρατικά εκπαιδευτήρια.
Εδώ, λοιπόν, θεµελιώνεται ένα βασικότατο και θεµελιώδες χαρα-
κτηριστικό στοιχείο και γνώρισµα της παρεχόµενης παιδείας ότι
αποτελεί δικαίωµα για κάθε φυσικό πρόσωπο και µάλιστα δω-
ρεάν. 

Περαιτέρω από τις διατάξεις του άρθρου 16, παράγραφοι 5
και 8 του Συντάγµατος, προκύπτει µε τον πλέον σαφή και κατη-
γορηµατικό τρόπο ότι η ανώτατη εκπαίδευση παρέχεται στην Ελ-
λάδα αποκλειστικώς από ιδρύµατα που αποτελούν νοµικά
πρόσωπα δηµοσίου δικαίου πλήρως αυτοδιοικούµενα, ενώ απα-
γορεύεται απολύτως η σύσταση σχολών ανώτατης εκπαίδευσης
από ιδιώτες ασχέτως του προορισµού ή του χαρακτήρα των σχο-
λών αυτών. Το ελληνικό Σύνταγµα, λοιπόν, είναι και σαφές και
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επιτακτικό ως προς το ζήτηµα αυτό. Και, µάλιστα, είναι επιτακτι-
κότερο απ’ ό,τι σε άλλες διατάξεις. Δεν είναι εξάλλου τυχαίο σε
καµµία περίπτωση ότι στο άρθρο 16 του Συντάγµατος χρησιµο-
ποιήθηκαν λέξεις και φράσεις όπως «παρέχεται αποκλειστικά»
και «απαγορεύεται» οι οποίες εννοιολογικά και σηµασιολογία
έχουν ιδιαίτερο βάρος, ένταση και δεν αφήνουν απολύτως κα-
νένα περιθώριο παρερµηνείας. Δεν επιδέχονται, δηλαδή, περισ-
σότερα νοήµατα και για τον λόγο αυτό τίθενται στο κείµενο του
Συντάγµατος απόλυτα, χωρίς, δηλαδή, καµµία επιφύλαξη περί
δυνατότητας άλλης ερµηνείας. Είναι µια θεµελιώδης επιλογή του
συντακτικού νοµοθέτη η οποία πρέπει να σηµειωθεί ότι παρέµενε
αναµφισβήτητη και αναλλοίωτη στο πλαίσιο όλων των προηγού-
µενων συνταγµατικών αναθεωρήσεων οι οποίες έγιναν στην Ελ-
λάδα. Ουδείς τόλµησε να ερµηνεύσει αυτή τη διάταξη
Συντάγµατος µε διαφορετικό τρόπο. Ως εκ τούτου, οι ρυθµίσεις
του παρόντος σχεδίου νόµου είναι αντισυνταγµατικές ως αντίθε-
τες στο άρθρο 16 του Συντάγµατος. 

Το σχέδιο νόµου αυτό προβλέπει τη δυνατότητα λειτουργίας
πανεπιστηµίων µε τη µορφή νοµικών προσώπων του ιδιωτικού δι-
καίου, τα αποκαλούµενα νοµικά πρόσωπα πανεπιστηµιακής εκ-
παίδευσης. Όµως το Σύνταγµα ορίζει ότι η ανώτατη εκπαίδευση
παρέχεται αποκλειστικά από νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου.
Κατά το νοµοσχέδιο τα νοµικά πρόσωπα πανεπιστηµιακής εκπαί-
δευσης, όπως τα ονοµάζει µπορεί να είναι δηµόσια ή ιδιωτικά.
Όµως το Σύνταγµα ορίζει πως η σύσταση ανώτατων σχολών από
ιδιώτες απαγορεύεται. Αυτό ορίζει ξεκάθαρα η παράγραφος 5
του άρθρου 16 του Συντάγµατος. Η λέξη αποκλειστικά δεν αφή-
νει περιθώρια εξαιρέσεων, ερµηνειών και πόσω µάλλον παρερ-
µηνειών. Πρόκειται για µία απόλυτη απαγόρευση. 

Κανένα πανεπιστήµιο δεν επιτρέπεται να λειτουργεί στην Ελ-
λάδα, αν δεν είναι οργανωµένο ως νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δι-
καίου ιδρυµατικού χαρακτήρα. 

Εξίσου σαφής είναι και η ερµηνεία της διάταξης από τα δικα-
στήρια, όπως προσφάτως το Συµβούλιο της Επικρατείας µε την
απόφαση 922/2023 επανέλαβε την πάγια σχετική νοµολογία του
και µε άλλες παρόµοιες αποφάσεις. Δηλαδή, απαγορεύει, µε
άλλα λόγια, το πανεπιστήµιο-επιχείρηση, είτε ιδιωτικό είτε κρα-
τικό.

Η πανεπιστηµιακή εκπαίδευση δεν επιτρέπεται να παρέχεται
στο πλαίσιο συµβατικών υποχρεώσεων και σχέσεων ως παροχή
υπηρεσιών. Τα πανεπιστήµια δεν είναι επιχειρήσεις. Η ανώτατη
εκπαίδευση, κατά το άρθρο 16, δεν είναι εµπόρευµα κατά το Σύν-
ταγµα και ούτε πρέπει να γίνει. Γι’ αυτό ο συνταγµατικός νοµο-
θέτης κατοχύρωσε τη δωρεάν πανεπιστηµιακή παιδεία, ώστε να
έχουν πρόσβαση σε αυτή όλοι οι Έλληνες πολίτες, ανεξαρτήτως
οικονοµικών δυνατοτήτων. 

Η παράκαµψη αυτής της συνταγµατικής δέσµευσης γίνεται
προσπάθεια µε το παρόν σχέδιο νόµου να υπερκεραστεί µε την
επίκληση του δικαίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δηλαδή, µε κά-
ποια ερµηνεία που να προσαρµόζει το νόηµά της, έτσι ώστε να
επιτρέπεται η παροχή ανώτατης εκπαίδευσης από ιδιώτες. Δεν
µας εξηγεί, όµως, ούτε ο Υπουργός ούτε το σχέδιο νόµου ούτε
η Κυβέρνηση, καθώς η αναθεώρηση αυτή έχει ξεκινήσει εδώ και
είκοσι χρόνια, γιατί αυτή η ερµηνεία αποκαλύφθηκε τώρα. Αν,
λοιπόν, το Ενωσιακό Δίκαιο επέβαλε την εγκατάσταση ιδιωτικών
πανεπιστηµίων ως άσκηση ενωσικού δικαιώµατος, η επιτροπή θα
εγκαλούσε το ελληνικό κράτος στο δικαστήριο της Ένωσης και
η κυβερνώσα παράταξη δεν θα επιχειρούσε τρεις φορές -ανεπι-
τυχώς- την αναθεώρηση των συνταγµατικών περιορισµών. 

Το παρόν σχέδιο νόµου µε τις εισαγόµενες ρυθµίσεις του, ανα-
φορικά µε την ίδρυση και λειτουργία παραρτηµάτων ξένων πανε-
πιστηµίων στη χώρα, εισάγει µια πρωτοφανή και προφανή
ανισότητα στην πρόσβαση στην ανώτατη εκπαίδευση. Ενώ, λοι-
πόν, για την εισαγωγή στα ελληνικά ΑΕΙ διεξάγονται διαγωνιστι-
κές, πανελλαδικές εξετάσεις, στα ξένα πανεπιστήµια που θα
λειτουργούν εντός της ελληνικής επικράτειας, δεν θα ισχύουν οι
ίδιοι κανόνες εισαγωγής. Σύµφωνα µάλιστα µε το σχέδιο νόµου,
η βάση εισαγωγής θα προκύπτει από τον µικρότερο εκ των µέσων
όρων των βαθµολογιών του συνόλου των εξεταζοµένων ανά επι-
στηµονικό πεδίο, πολλαπλασιαζόµενο µε τον συντελεστή 0,8.

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, καθιερώνει πρόσβαση δύο ταχυτήτων:

Μία µε ανταγωνιστική διαδικασία εξετάσεων στα δηµόσια πανε-
πιστήµια, ενώ από την άλλη πλευρά καθιερώνει µια ελάχιστη βαθ-
µολογική επίδοση στα νοµικά πρόσωπα πανεπιστηµιακής
εκπαίδευσης. Αυτή η ρύθµιση είναι προδήλως αντισυνταγµατική,
καθώς δεν εξασφαλίζει την ισότιµη πρόσβαση όλων των Ελλήνων
στην εκπαίδευση. 

Κλείνοντας, θεωρούµε ότι οι ρυθµίσεις του παρόντος νοµο-
σχεδίου είναι προδήλως αντισυνταγµατικές, αναφορικά µε τα
ιδιωτικά πανεπιστήµια, τόσο επί της αρχής όσο και στο σύνολό
τους, όπως εξάλλου προκύπτει και από την πάγια νοµολογία του
Συµβουλίου της Επικρατείας. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ακολουθεί η τοπο-
θέτηση του αντιλέγοντα από την πλευρά της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Πλεύρη. 

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, προφα-

νώς τώρα θα σταθώ µόνο στο κοµµάτι το συνταγµατικό, το οποίο
αναπτύχθηκε, γιατί στην πορεία θα τοποθετηθούµε και επί της
πολιτικής διαφωνίας η οποία υπάρχει. 

Και σίγουρα η συζήτηση αυτή είναι µια συζήτηση που γίνεται
σε ένα κεντρικό θέµα, το οποίο έχει απασχολήσει πάρα πολύ και
σε ιδεολογικό επίπεδο την Εθνική Αντιπροσωπεία. 

Ακούστηκαν διάφορες τοποθετήσεις που έφτασαν στο σηµείο
να µας πούνε κατά πόσο συνάδουν αυτά που λέµε, τα ερµηνευ-
τικά θέµατα, µε τη λογική και την απλή κατανόηση. Ακούστηκε,
επιπλέον, ότι φέρνουµε ντάλα µεσηµέρι αυτό το νοµοσχέδιο,
όταν κατηγορούµαστε άλλες φορές ότι το φέρνουµε βράδυ. Με-
σηµέρι να µην το φέρνουµε, βράδυ να µην το φέρνουµε, το πρωί
στην Αριστερά έχετε µια δυσκολία να ξυπνάτε, πότε να τα φέρ-
νουµε αυτά τα νοµοσχέδια;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-

µαχία)
Πάµε, λοιπόν. Εάν τα πράγµατα είναι τόσο απλά όσο τα λέτε,

εάν τα πράγµατα τα ερµηνευτικά είναι τόσο απλά όσο ακού-
στηκε, ότι δεν υπάρχει ερµηνευτικό πρόβληµα και είναι ξεκά-
θαρα, σας ρωτώ: Στην πρώτη και βασική αρχική απόφαση του
Σ.τ.Ε., την 3457/1998, υπήρχε ή δεν υπήρχε µειοψηφία; Οι δικα-
στές δηλαδή που ψήφισαν, δεν καταλάβαιναν τα ερµηνευτικά θέ-
µατα; 

Το γεγονός ότι στο άρθρο 16, παράγραφος 4, το οποίο το επι-
καλεστήκατε από αυτό εδώ το Βήµα, αναφέρεται ρητώς ότι όλοι
οι Έλληνες έχουν δικαίωµα στη δωρεάν παιδεία σε όλες τις βαθ-
µίδες και στα πανεπιστήµια, υπήρξε η απόφαση 2411/2012 του
Σ.τ.Ε. η οποία ήρθε και είπε ότι τα µεταπτυχιακά τµήµατα µπο-
ρούν να γίνονται επ’ αµοιβή; Δεν έκανε εκεί πέρα το Σ.τ.Ε. ερµη-
νεία του «δωρεάν» και αν διαβάσετε την απόφαση, αναφέρεται
ότι ο συντακτικός νοµοθέτης δεν µπορούσε να προβλέψει όλα
τα δεδοµένα που υπήρχαν. 

Αυτό ως εισαγωγή το αναφέρω, διότι πρέπει να καταλάβετε
ότι όταν σας λέµε ότι η ερµηνεία του Συντάγµατος γίνεται και
βάσει του Ενωσιακού Δικαίου, αυτό δεν σηµαίνει ότι καταστρα-
τηγείται το Σύνταγµα. Και η θεωρία ενός ζωντανού Συντάγµατος
έχει να κάνει µε το ότι το Σύνταγµα το συγκεκριµένο, µε τις
αρχές και αξίες που πρεσβεύει, προφανώς, ερχόµαστε και το
εφαρµόζουµε µε βάση τα δεδοµένα που υπάρχουν. 

Πάµε, λοιπόν, να δούµε τώρα τα συγκεκριµένα άρθρα, τα
οποία αναφέρετε και λέτε ότι πάσχουν αντισυνταγµατικότητας.
Αναφέρεστε στο άρθρο 16, παράγραφος 8. Αφού µας αρέσει η
γραµµατική ερµηνεία, όπως το θέλετε, σε τι αναφέρεται το 16,
παράγραφος 8 ως αποκλειστική απαγόρευση; Στη σύσταση.
Αυτό αναφέρει, άµα θέλετε να πάµε στη γραµµατική ερµηνεία.
«Σύσταση ανωτάτων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων από ιδιώτες».
Εδώ πέρα έχουµε σύσταση; Όχι. Εδώ έχουµε εγκατάσταση ήδη
υπαρχόντων νοµικών προσώπων που λειτουργούν ως ανώτατα
εκπαιδευτικά ιδρύµατα σε χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που
έρχονται εδώ, προκειµένου να κάνουνε παράρτηµα. 

Και ποια είναι η καινούργια συνθήκη, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, που δεν υπήρχε προηγουµένως; Είναι η απόφαση του
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Δικαστηρίου Ευρωπαϊκής Ένωσης για την Ουγγαρία του 2020
που έκρινε ότι η επ’ αµοιβή και σταθερή, βάσει παροχής υπηρε-
σιών, εκπαιδευτικών -επ’ αµοιβή- υπάγεται στο άρθρο 49 της
Συνθήκης λειτουργίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης και άρα απαγο-
ρεύεται να µην επιτρέψεις την ελευθερία κίνησης. Άρα υπήρξε
µια συνθήκη και, πάλι, στο γράµµα του Συντάγµατος ερχόµαστε
και φέρνουµε ένα πλαίσιο νόµου που αναφέρεται, όχι σε εξαρχής
σύσταση ιδρυµάτων στην Ελλάδα, αλλά στη λειτουργία παραρ-
τηµάτων. 

Και επειδή επικαλεστήκατε τη λογική, θέλω να µου εξηγήσετε
µε τη λογική κάτι: Ένας Έλληνας που αύριο το πρωί πηγαίνει στο
Βερολίνο και παίρνει ένα πτυχίο και έρχεται εδώ, αναγνωρίζεται
και εργάζεται, είναι συνταγµατικό. Ο ίδιος Έλληνας που θα µείνει
εδώ πέρα και θα έχει γίνει ένα παράρτηµα από το Βερολίνο στην
Ελλάδα µε τις ίδιες συνθήκες που θα πάρει το πτυχίο στο Βερο-
λίνο, αυτό είναι αντισυνταγµατικό; Εδώ δεν βλέπετε ότι υπάρχει
µία πλήρης λογική αντίφαση; 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Εγώ δεν διέκοψα κανέναν...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Πλεύρη, πα-

ρακαλώ.
Ακούστηκαν όλες οι απόψεις, χωρίς να υπάρχει αυτή η προ-

σπάθεια -να το πω έτσι- να µη µιλήσει οποιοσδήποτε. Παρακαλώ,
αφήστε να ακουστεί και ο αντιλέγων. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Τώρα, πάµε στο δεύτερο σκέλος.
Άρα το άρθρο 16 παράγραφος 8 είναι σύσταση, εδώ όµως δεν
έχουµε σύσταση. 

Δεύτερο σκέλος, ότι τα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα θα γί-
νουν από νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, όµως συνεχίζει -
προσέξτε- «παρέχεται αποκλειστικά από νοµικά πρόσωπα
δηµοσίου δικαίου, τα ιδρύµατα αυτά τελούν υπό την εποπτεία
του κράτους». 

Γνωρίζετε κάποιο νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου που δεν
τελεί υπό την εποπτεία του κράτους, αφού είναι νοµικό πρόσωπο
δηµοσίου δικαίου; Δεν υπάρχει. 

Άρα πάµε στο τι ερµηνεύει εδώ το Σύνταγµα. Αυτό που ενδια-
φέρει το Σύνταγµα είναι να µην υπάρχουν ιδιωτικά, µε την έννοια
της κερδοσκοπίας, και να έχει και τον απόλυτο έλεγχο το κράτος.
Συµβαίνει αυτό τώρα; Ναι, διότι δηµιουργούµε ένα νοµικό πρό-
σωπο πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης, µε τα χαρακτηριστικά να
µην είναι ιδιωτικό -είναι ένα sui generis, όπως αναφέρει και η Επι-
στηµονική Επιτροπή-, παράλληλα, όµως, υπάρχει Εθνική Αρχή
Ανώτατης Εκπαίδευσης που έχει όλη την εποπτεία και άρα αυτό
το οποίο µας ζητάει το Σύνταγµα στο άρθρο 16 παράγραφος 5,
του µη κερδοσκοπικού και της εποπτείας του κράτους, πληρού-
ται απολύτως και δεν υπάρχει καµµία αντισυνταγµατική προσέγ-
γιση. 

Το τρίτο το οποίο έχετε επικαλεστεί, είναι το άρθρο 16 παρά-
γραφος 6, ότι οι καθηγητές θα πρέπει να είναι δηµόσιοι λειτουρ-
γοί. Η συγκεκριµένη διάταξη είναι σαφές ότι αναφέρεται σε
προστασία καθηγητών ως προς τον τρόπο λειτουργίας και σε
καµµία περίπτωση σε σύνδεση µε τον δηµόσιο χαρακτήρα. Επο-
µένως ούτε σε αυτό το σηµείο πάσχει συνταγµατικότητας το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο το οποίο έρχεται. 

Είναι, προφανώς, δύσκολα θέµατα αυτά τα οποία θα κληθούν
προφανώς να επιλύσουν στο Συµβούλιο της Επικρατείας; Προ-
φανώς και είναι δύσκολα θέµατα. Και εµείς εδώ -προσέξτε- χωρίς
να αναπτύξουµε µια κεντρική θεωρία που υπάρχει, ότι βάσει του
άρθρου 28 µπορούµε να µιλήσουµε για υποχρέωση προσαρµο-
γής του Συντάγµατος στη Συνθήκη της Ευρωπαϊκής Ένωσης -
που υποστηρίζεται από πολλούς συνταγµατολόγους η
συγκεκριµένη θέση-, εµείς ερχόµαστε και λέµε ότι δεν κάνουµε
ούτε αυτό στη συγκεκριµένη περίπτωση. 

Με βάση τη Συνθήκη της Ευρωπαϊκής Ένωσης έχουµε πάει
στα όρια τα οποία µπορούν να ερµηνευτούν βάσει του γράµµα-
τος και του πνεύµατος του άρθρου 16 και εποµένως πληρούµε
απόλυτα τον σεβασµό µας απέναντι στο άρθρο 16 και, παράλ-
ληλα, πηγαίνουµε τη µεταρρύθµιση στον βαθµό τον οποίο θεω-
ρούµε ότι είναι συνταγµατικά αποδεκτή. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, γιατί κι αυτό είναι το κεντρικό
θέµα, άκουσα τα κόµµατα να επικαλούνται και έχω ακούσει και

το ΠΑΣΟΚ να το επικαλείται ότι στο άρθρο 16 θα συµφωνήσουµε
µε την αναθεώρηση, αλλά δεν συµφωνούµε µε το συγκεκριµένο
άρθρο. 

Κύριοι του ΠΑΣΟΚ, πρέπει να κάνετε την αυτοκριτική σας.
Γιατί το 2008, όταν ο Κώστας Καραµανλής έφερε την αναθεώ-
ρηση, εσείς φύγατε και δυστυχώς φύγανε και στελέχη του
ΠΑΣΟΚ σήµερα, ο κ. Βενιζέλος, η κ. Διαµαντοπούλου, οι οποίοι
επικαλούνται ότι είναι ορθό το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, αλλά
δυστυχώς τότε, το 2008, δεν έκατσαν µέσα να ψηφίσουν την ανα-
θεώρηση και σήµερα να έχουµε ένα καθαρό τοπίο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ο Πρωθυπουργός, λοιπόν, Κυριάκος Μητσοτάκης και ο

Υπουργός και οι Υφυπουργοί εδώ έχουµε µια σαφή δέσµευση.
Οι µεταρρυθµίσεις θα προχωρήσουν. Η σηµερινή µεταρρύθµιση
είναι µια µεταρρύθµιση στα όρια που επιτρέπει το άρθρο 16 και
όταν έχουµε και τη δύναµη να κάνουµε την πλήρη αναθεώρηση,
θα ολοκληρώσουµε τη µεταρρύθµιση. 

Σε καµµία περίπτωση δεν τίθεται θέµα αντισυνταγµατικότητας
των προτεινοµένων διατάξεων και καλώ να καταψηφίσετε τις εν-
στάσεις αντισυνταγµατικότητας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα ένας µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις εκπαιδευτικοί
συνοδοί τους από το 1ο Γυµνάσιο Αργοστολίου Κεφαλλονιάς. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα θα πάρουν µε τη σειρά της κοινοβουλευτικής
δύναµης όσοι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι το επιθυµούν. 

Από την Πλεύση Ελευθερίας θα πάρει τον λόγο η Πρόεδρος,
η κ. Κωνσταντοπούλου. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ξεκίνησα προηγουµένως την τοποθέτησή µου λέγοντας
ότι σηµασία δεν έχει τι λέει κανείς, αλλά τι κάνει. Σήµερα το πρωί,
σε τηλεοπτική εκποµπή που µε ρώτησαν, είπα κάτι που θέλω να
το πω και εδώ, ότι δηλαδή η Πλεύση Ελευθερίας δηµιουργήθηκε
για να µην υπάρξουν ξανά τύποι σαν τον κ. Τσίπρα, που θα κο-
ροϊδέψουν τον κόσµο µε ωραία λόγια, τα οποία µέρα µεσηµέρι
θα τα ανατρέψουν και θα αναστρέψουν. 

Στην Αίθουσα αυτή τον Φλεβάρη του 2015 ο κ. Τσίπρας έλεγε:
«Είµαστε κάθε λέξη του Συντάγµατος». Προέδρευα σε αυτή τη
συνεδρίαση και συγκινήθηκα προεδρεύοντας. Και ήταν µέρα µε-
σηµέρι όταν ο ίδιος άνθρωπος, που µε αυτές τις διακηρύξεις
πήρε την εµπιστοσύνη πάρα πολλών ανθρώπων και νέων ανθρώ-
πων και ολόκληρης της κοινωνίας, ήρθε να παραβιάσει όχι απλώς
το Σύνταγµα, αλλά και το δεσµευτικό συνταγµατικό δηµοψήφι-
σµα που έγινε στις 5 Ιουλίου του 2015. Το δηµοψήφισµα που
προβλέπεται στο Σύνταγµα και είχε ως αποτέλεσµα ένα ηχηρό-
τατο «όχι», το οποίο ο κ. Τσίπρας και πολλοί πρόθυµοι υποστυ-
λωτές και υποστηρικτές του τότε, το έκαναν µέρα µεσηµέρι
«ναι». 

Για να µην παρεξηγούµαστε, λοιπόν, εδώ µέσα, επειδή κάποιοι
το Σύνταγµα θα το υπερασπιστούµε και µε την ύπαρξή µας -κι
εγώ προσωπικά ανήκω σε αυτούς και έχω δύο γονείς που έδω-
σαν και την προσωπική τους ελευθερία όταν καταλύθηκε το Σύν-
ταγµα-, θεωρώ πολύ σηµαντικό να µην ακούγονται εδώ µέσα
ανέξοδες κορώνες από µη δικαιούµενα πρόσωπα, γιατί έτσι δεν
πρόκειται το Σύνταγµα να το υπερασπιστεί η κοινωνία, αλλά αν-
τίθετα η κοινωνία πάλι θα παραπλανηθεί. 

Κύριε Τζανακόπουλε, η στοιχειώδης συνεννόηση µεταξύ των
ανθρώπων καταλύθηκε, όταν είπατε και εσείς και ο κ. Τσακαλώ-
τος και πολλοί που είναι σήµερα µαζί σας ότι το «όχι» είναι «ναι».
Τότε καταλύθηκε η στοιχειώδης συνεννόηση µεταξύ των ανθρώ-
πων. Και το Σύνταγµα καταλύθηκε όταν ήρθατε στο γραφείο µου,
ως Προέδρου της Βουλής, απεσταλµένος του τότε Πρωθυπουρ-
γού, µε τον κ. Φίλη να χτυπάει τα χέρια του -τα θυµάστε- και ζη-
τήσατε να συµπράξω εγώ στην κατάλυση του Συντάγµατος,
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πράγµα που δεν έκανα. Και εισέπραξα την απειλή του κ. Φίλη ότι
«θα σε τελειώσουµε». 

Για να συνεννοούµαστε, λοιπόν, το Σύνταγµα το υπερασπίζεται
κανείς από θέση ευθύνης, από θέση εξουσίας, το υπερασπίζεται
όταν µπορεί να το παραβιάσει, γιατί του το επιτρέπει η εξουσία
του, και δεν το κάνει. Το Σύνταγµα το υπερασπίζεται κανείς µε
την ύπαρξή του όταν αντιστέκεται και έχει σηµασία αυτό που
κάνει.

Και στην κ. Τζάκρη, λοιπόν, που την άκουσα ως Βουλευτή του
ΠΑΣΟΚ τότε να λέει ψηφίζω τα µνηµόνια και ψηφίζω και αυτό το
µνηµόνιο και είναι η τελευταία φορά που το κάνω και το κάνω µε
το πιστόλι στον κρόταφο, αλλά µετά το ξανάκανε ως Βουλευτής
του ΣΥΡΙΖΑ, το ίδιο θα πω. Είναι ύβρις η κ. Τζάκρη που έχει ψη-
φίσει, νοµίζω, όλα τα µνηµόνια κατάλυσης του Συντάγµατος να
έρχεται εδώ και να βγάζει λόγους για το «114». Γιατί κάποιοι άν-
θρωποι δώσανε και τη ζωή τους και την ελευθερία τους και το
Σύνταγµα έχει ακριβώς αυτή την έννοια, ότι για να το υπερασπι-
στείς δεν λογαριάζεις την καρέκλα σου, είτε υπουργική είτε πρω-
θυπουργική είτε βουλευτική. Δεν λογαριάζεις τίποτε.

Τα παιδιά που είναι στους δρόµους και διαδηλώνουν αυτή την
αίσθηση σύνδεσης έχουν µε την υπεράσπιση του Συντάγµατος
και µην τα προσβάλλετε εσείς που την κρίσιµη στιγµή επιλέξατε
την καρέκλα σας, επιλέξατε τη βουλευτική και υπουργική απο-
ζηµίωση, κάποιοι επιλέξατε υπουργικές θέσεις που πήρατε αφού
ψηφίσατε µνηµόνια κι έρχεστε σήµερα και εµφανίζεστε ως υπε-
ρασπιστές του Συντάγµατος που εσείς καταλύσατε. Τουλάχιστον
παρούσης εµού µέσα στη Βουλή, αυτό δεν θα ακούγεται ανέ-
ξοδα!

Έρχοµαι στις διάφορες ενστάσεις αντισυνταγµατικότητας,
γιατί νοµίζω ότι ήταν αποκαλυπτική η συζήτηση. 

Ήταν αποκαλυπτική και γιατί ακούσαµε το Κοµµουνιστικό
Κόµµα να κάνει ένσταση αντισυνταγµατικότητας. Εγώ χαίροµαι γι’
αυτό, κύριοι του ΚΚΕ, που κάνατε ένσταση αντισυνταγµατικότητας
και υπερασπίζεστε το Σύνταγµα. Δεν χάρηκα καθόλου όταν απο-
χωρήσατε από τη συζήτηση περί συνταγµατικότητας του νοµο-
σχεδίου για την ισότητα στον γάµο και τη τεκνοθεσία, γιατί αυτή
η αποχώρηση ήταν επιλήψιµη, δεν ήταν απλώς κακή, ήταν επιλή-
ψιµη. Αποχωρήσατε για να µην ψηφίσετε ότι είναι αντισυνταγµα-
τικό ένα νοµοσχέδιο περί ισότητας και νοµίζω ότι στον κόσµο που
σας εµπιστεύεται αναλογεί κάτι πολύ διαφορετικό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία Πρόεδρε, πα-
ρακαλώ λίγο σύντοµα, γιατί πρέπει να ολοκληρωθεί η συζήτηση
περί αντισυνταγµατικότητας.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ναι, κύριε Πρόεδρε. Μην ανησυχείτε. Θα τοποθετηθώ.

Άκουσα πάρα πολλές ερµηνείες του Συντάγµατος και µε προ-
βληµάτισε πάρα πολύ ότι συµπίπτει ο κ. Πλεύρης µε τον κ. Τζα-
νακόπουλο, που λένε ότι υπερισχύει το Ευρωενωσιακό Δίκαιο
του Συντάγµατος. Απλώς ο ένας λέει ότι το Ευρωενωσιακό Δί-
καιο υπαγορεύει «αυτά και αυτά», ο άλλος λέει δεν τα υπαγο-
ρεύει «αυτά και αυτά». 

Εµείς είµαστε ξεκάθαροι. Το Σύνταγµα υπερισχύει όλων και
αυτό λέει και το νοµοσχέδιο. Το νοµοσχέδιο λέει ξεκάθαρα -και
σε αυτό εµείς θα επιµείνουµε, γιατί δεν ακούγεται- ότι: «Στόχος
είναι η υψηλής ποιότητας ανώτατη εκπαίδευση χωρίς διακρίσεις
και αποκλεισµούς, σεβόµενοι την αρχή της αξιοκρατίας και τον
κοινωνικό ρόλο της ανώτατης εκπαίδευσης, να παράγουν και να
µεταδίδουν τη γνώση µέσω της διδασκαλίας». Και στη συνέχεια
λέει ότι στο αντικείµενο αυτών των παραρτηµάτων είναι η
άσκηση και η παροχή παιδείας, µε εποπτεία από τα αρµόδια όρ-
γανα της ελληνικής πολιτείας, µε γνώµονα το γενικό συµφέρον
και τις επιταγές του Συντάγµατος. Πιο πάνω λέει και µιλώ για τα
άρθρα 130 και 131: «Σύµφωνο µε τον συνταγµατικό προορισµό
της ανώτατης εκπαίδευσης».

Αυτά που είπε ο κ. Πλεύρης το νοµοσχέδιο δεν τα λέει. Αντί-
θετα το νοµοσχέδιο µιλάει για το Σύνταγµα. Εµείς δεν θεωρούµε
ότι σε αυτή τη συζήτηση προσήκει να γίνονται συνταγµατικές ερ-
µηνείες. Αντίθετα, αυτό που εµείς πιστεύουµε είναι ότι ο νόµος
και ο κάθε νόµος πρέπει να ερµηνεύεται κατά τρόπο συµβατό µε
το Σύνταγµα.

Έχει περιθώρια ερµηνείας αυτός ο νόµος συµβατής µε το Σύν-

ταγµα; Έχει ως προς κάποια σηµεία και ειδικότερα µιλώ για τη
νοµική µορφή που έχει επιλεγεί και για τον περιορισµό στα πα-
ραρτήµατα. Υπάρχουν σηµεία στα οποία αυτός ο νόµος δεν µπο-
ρεί να ερµηνευθεί σύµφωνα µε το Σύνταγµα; Υπάρχουν. Ποια
είναι αυτά; Αυτά που ανέφερα και προηγουµένως, τα δίδακτρα
και το στάτους του εκπαιδευτικού προσωπικού. Καταλύεται, δη-
λαδή, µε αυτές τις διατάξεις η δωρεάν ανώτατη εκπαίδευση και
το στάτους του εκπαιδευτικού προσωπικού ως δηµοσίων λει-
τουργών. Αυτά είναι που εµείς θεωρούµε ότι προσκρούουν στο
Σύνταγµα.

Με αυτόν τον γνώµονα θα ψηφίσουµε τις διάφορες ενστάσεις
αντισυνταγµατικότητας, που έχουν πολλά κίνητρα και πολλές
στοχεύσεις. Η Ελληνική Λύση σάς κάνει ένσταση, λέγοντας ότι
θέλει ιδιωτικά πανεπιστήµια. Άλλοι σάς λένε «θέλουµε Αναθεώ-
ρηση του Συντάγµατος». Εµείς λέµε «θέλουµε σεβασµό του άρ-
θρου 16». Θα σας θέσουµε προ της ευθύνης να υλοποιήσετε
αυτές τις νοµοθετικές δεσµεύσεις που υπάρχουν στο γράµµα
του νοµοσχεδίου σας περί σεβασµού του Συντάγµατος και όχι
περί Ενωσιακού Δικαίου, κύριε Πλεύρη. Δεν υπάρχουν τέτοιες
διατυπώσεις µέσα στο νοµοσχέδιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κυρία
Πρόεδρε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Και κλείνω µε µια τελευταία σκέψη περί της νοµολογίας
και περί των συνταγµατικών δικαστηρίων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Όσο πιο σύντοµα
µπορείτε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σε ενάµισι λεπτό το πολύ.

Μια από τις πιο δηµοκρατικές κατακτήσεις του Συντάγµατός
µας είναι ο διάχυτος έλεγχος της συνταγµατικότητας των νόµων,
ότι κάθε δικαστής -και ο κατώτερος- µπορεί να κρίνει αντισυν-
ταγµατικό ένα νοµοσχέδιο και όχι κάποια ανώτατα µόνο δικαστή-
ρια και όχι τα συνταγµατικά δικαστήρια. Κύριοι της Ελληνικής
Λύσης, συνταγµατικά δικαστήρια, διαχρονικά και ιστορικά, είχαν
όλες οι χούντες. Ας µη φέρουµε στην Ελλάδα συνταγµατικό δι-
καστήριο και ας έχουµε στον νου µας ότι δεν ζούµε στη χώρα
όπου η δικαιοσύνη είναι πράγµατι ανεξάρτητη για να εκφράζεται
µε τόσο άπλετη προκαταβολή η εµπιστοσύνη στην όποια µελλον-
τική νοµολογία των ανώτατων δικαστηρίων.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει από

τη Νέα Αριστερά ο κ. Τσακαλώτος.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πιερρακάκη, θέλω να σας βάλω τρία θέµατα που έχουν

σχέση µε την αντισυνταγµατικότητα. Το πρώτο είναι για να σας
βοηθήσω, γιατί σκεφτόµουν πώς θα απαντούσα εγώ -αν ήµουν
Υπουργός, σε αυτή τη θέση- στον κ. Τζανακόπουλο.

Το πρώτο θέµα είναι αν πιστεύετε ότι ο Θεός, ο παντοδύναµος,
δεσµεύεται από τους κανόνες της λογικής. Ξέρετε, στον Μεσαί-
ωνα και στη θρησκεία των Εβραίων και των Χριστιανών και των
Μουσουλµάνων υπήρχε µια έντονη συζήτηση αν δεσµευόταν ο
ίδιος ο Θεός από τη λογική. Δηλαδή δύο συν δύο είναι τέσσερα,
όλοι οι εργένηδες είναι ανύπαντροι. Δεσµευόταν λέγανε η πλει-
οψηφία, η µειοψηφία δεν λεγόταν. Απαντήστε σε αυτό, ίσως αρ-
γότερα, γιατί µήπως πρέπει να συµβουλευτείτε µε τους
συναδέλφους της Νίκης τι είναι η σωστή απάντηση σε αυτό το
ερώτηµα. Γιατί αυτό µπορεί να σας δώσει ένα αδιέξοδο, ότι
απλώς δεν δεσµεύεστε, επειδή ο Θεός δεν δεσµεύεται από τη
λογική του a priori, δεν δεσµεύεστε και εσείς.

Δεύτερον, θεωρείτε ότι η Κυβέρνηση δεσµεύεται από την a pri-
ori λογική; Θα µπορεί ο Κυριάκος να είναι εργένης και να είναι
παντρεµένος µε τη Μαρία; Θα µπορεί το «δύο συν δύο» στη δικιά
σας Κυβέρνηση να κάνει «πέντε»; Γιατί το Σύνταγµα, όπως σας
το έχουν πει, είναι ξεκάθαρο. Δεν µπορούµε συγχρόνως να
πούµε ότι παρέχεται η ανώτατη πανεπιστηµιακή παιδεία από το
δηµόσιο µε αυτοδιοίκηση και µε δηµόσιους υπαλλήλους και να
λέµε συγχρόνως ότι δεν παρέχεται αποκλειστικά από δηµόσιους
φορείς µε αυτοδιοίκηση και δηµόσιους λειτουργούς.
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Το επιχείρηµα του κ. Πλεύρη «µα, υπήρχαν στο Συµβούλιο Επι-
κρατείας και άλλες απόψεις» δεν µετράει, γιατί η λογική προέχει
-συγγνώµη, κύριε Δουδωνή, που µε κοιτάξατε- της νοµικής. Αν
είναι θέµα λογικής ότι δεν µπορούνε οι εργένηδες να είναι παν-
τρεµένοι µε τη Μαρία, δεν έχει καµµία σηµασία τι λέει οποιοσ-
δήποτε νοµικός. Και αυτό έχουµε µπροστά µας. Έχουµε αυτό
που σας είπε ο κ. Τζανακόπουλος το «α» και το «µη α». Το λέει
το Σύνταγµα και δεν είναι µόνο το άρθρο 8, είναι τι είναι µπροστά
από το άρθρο 8, στο 4 και το 5, που το κάνει ξεκάθαρο ποιος πα-
ρέχει στην Ελλάδα τη δηµόσια ανώτατη εκπαίδευση.

Ένα δεύτερο σε αυτό το σηµείο για τον κ. Πλεύρη. Μας είπε
ο κ. Πλεύρης ότι η Ευρώπη λέει ότι έχει άλλο δίκαιο και πρέπει
να το εφαρµόσουµε. Μπορεί να έχει δίκιο ο κ. Πλεύρης, δεν
µπαίνω στην ουσία.

Όµως, και να έχει δίκιο, πρέπει να αλλάξουµε το Σύνταγµα.
Άρα ό,τι είπατε δεν έχει καµµία σχέση µε αυτή τη συζήτηση που
έχουµε. Μπορεί να έχετε απόλυτο δίκιο -δεν νοµίζω ότι έχετε-,
αλλά και δίκιο να έχετε θα πρέπει να το αποσύρετε, γιατί δεν έχει
καµµία σχέση, και σε αυτή την περίπτωση θα έπρεπε να αλλά-
ξουµε το Σύνταγµα.

Κι έτσι φτάνουµε στο τρίτο σηµείο, κύριε Πιερρακάκη. Έχουν
πολλοί πολιτικοί πριν από εσάς προσπαθήσει να αλλάξουν το
Σύνταγµα, για να φέρουν αυτό που θέλετε να φέρετε. Ήταν µε-
ρικοί που το ήθελαν και δεν το έκαναν, γιατί το θεωρούσαν αντι-
συνταγµατικό.

Θα καταγραφείτε στην ιστορία ως ο µόνος Υπουργός Παιδείας
που προσπάθησε να το φέρει γράφοντας στα παλιά του παπού-
τσια το Σύνταγµα της χώρας. Αυτό, κύριε Πιερρακάκη, είναι πολύ
βαρύ φορτίο και θα γίνει ακόµα πιο βαρύ αν στην τάση που
έχουµε προς µια ανελεύθερη δηµοκρατία, στην οποία κόβετε µε
τακτική σαλαµιού τα δικαιώµατα και το Σύνταγµα, εσείς θα είσα-
στε µια υποσηµείωση της ιστορίας ότι ήσασταν ο µόνος Υπουρ-
γός που µπήκε µπροστά, που τον έβαλε ένας Πρωθυπουργός
µπροστά, ο οποίος έρχεται από άλλον χώρο, για να καταστρέ-
ψετε το Σύνταγµα της χώρας µας.

Και αυτό, κύριε Πιερρακάκη, θα το κουβαλάτε σε όλη την υπό-
λοιπη πολιτική σας ζωή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ τον

κύριο συνάδελφο για τη συνέπεια στον χρόνο.
Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελ-

ληνικής Λύσης κ. Χήτας.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ήθελα να κάνω

µια παρέµβαση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Ξανθόπουλε,

θα µιλήσουν µε τη σειρά όλοι οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι,
όπως προβλέπεται.

Παρακαλώ, κύριε Χήτα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Ξανθόπουλε, τι πάθατε; Ηρε-

µήστε.
Κύριε Πλεύρη, σήµερα ήρθατε πρώτος-πρώτος, ενώ προχθές,

στον γάµο των οµοφυλοφίλων, σας ψάχναµε ως αντιλέγοντα. Σή-
µερα ήρθατε πρώτος-πρώτος και καλά κάνατε.

Λοιπόν, επειδή επικαλεστήκατε τη λογική ως κόµµα και όταν
επικαλείστε τη λογική πρέπει να την ακολουθείτε ή να την εφαρ-
µόζετε, εγώ θέλω να ρωτήσω κάτι. Παρ’ ότι έφυγε ο κύριος
Υπουργός, θέτω ένα ερώτηµα: Γιατί τόσα χρόνια υπήρχε το κώ-
λυµα ή η δυσκολία στο να προχωρήσουµε στη δηµιουργία µη
κρατικών πανεπιστηµίων; Υπήρχε ένα συνταγµατικό κώλυµα.
Αυτό επικαλούµασταν όλοι, αυτό προσπαθήσαµε το 2019 να το
ξεπεράσουµε, κατά την Αναθεώρηση του Συντάγµατος, δεν επε-
τεύχθη και προχωράµε και φτάσαµε στο σήµερα. 

Άρα κάτι διαφορετικό κάνετε σήµερα από όλα όσα προσπα-
θήσατε να κάνετε τα προηγούµενα χρόνια ή η πίεση συγκεκρι-
µένων συµφερόντων προς εσάς αυξήθηκε ή εξυπηρετείτε
συγκεκριµένους ανθρώπους. Δεν υπάρχει άλλη λογική, γιατί θα
µπορούσατε -ξαναλέω- και το ακούτε από µια παράταξη σήµερα
η οποία στο πρόγραµµά της από το 2019 γράφει µέσα και υπο-
στηρίζει µη κρατικά πανεπιστήµια, µη κερδοσκοπικούς οργανι-
σµούς, αλλά να το πάµε σωστά.

Επικαλεστήκατε το Σ.τ.Ε., κύριε Πλεύρη, δεν θα έχει καµµία

δυσκολία το Συµβούλιο της Επικρατείας να αποφασίσει αυτό
ακριβώς που θέλει η Κυβέρνηση. Εδώ έβγαλε νόµιµα τα µνηµό-
νια το Σ.τ.Ε. και το PSI, όπου µιλάµε για απώλεια εθνικής κυριαρ-
χίας. Το Σ.τ.Ε. τα έκανε αυτά. Και όταν το Σ.τ.Ε. αποφασίζει κάτι
το οποίο δεν συµφέρει την Κυβέρνηση, γράφετε στα πλέον των
πεπαλαιωµένων των υποδηµάτων σας τις αποφάσεις του Σ.τ.Ε.
και κάνετε το δικό σας. Όπως κάνατε, για παράδειγµα, µε το
νερό, το οποίο το δώσατε στο ΤΑΙΠΕΔ. Αποφάσισε το αντίθετο
το Συµβούλιο της Επικρατείας και υποχρεωθήκατε να το πάρετε
πίσω και να πληρώσουµε και 400 εκατοµµύρια ευρώ στο ΤΑΙΠΕΔ.
Τόσο ωραία, τόσο νοικοκυρεµένα, τόσο παστρικά τα κάνει η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας.

Κυρία Πρόεδρε, κάθε φορά που µιλάτε, σας ακούω µε µεγάλη
προσήλωση και προσοχή και πολιτικό σεβασµό. Σήµερα τι ακού-
σαµε, κυρία Κωνσταντοπούλου; Έχουν χούντα στο Βέλγιο;
Έχουν χούντα στην Ισπανία; Έχουν χούντα στην Ιταλία; Έχουν
χούντα στην Κροατία; Έχουν χούντα, κυρία Κωνσταντοπούλου,
στη Σερβία; Έχουν χούντα στην Τσεχία; Όλες αυτές οι χώρες
που ανέφερα έχουν συνταγµατικό δικαστήριο, όπως και η Σλο-
βενία, η Σλοβακία, η Γαλλία, η Ιταλία, το Βέλγιο. Έχουν χούντα
αυτές οι χώρες που έχουν συνταγµατικό δικαστήριο το οποίο
αποφασίζει για τη συνταγµατικότητα των νόµων και όχι µια κοι-
νοβουλευτική πλειοψηφία στα κοινοβούλιά τους;

Αλήθεια, τώρα; Τι φοβία είναι αυτή; Εσείς είστε απελευθερω-
µένη. Φύγετε από αυτές τις αγκυλώσεις της παλιάς Αριστεράς.
Εσείς εκπροσωπείτε κάτι άλλο σήµερα εδώ. Είναι δυνατόν;
Έχουν χούντα αυτές οι χώρες; 

Και κλείνω µε το πυροτέχνηµα της ηµέρας. Το πυροτέχνηµα
της ηµέρας ήταν η πρόταση µοµφής. Εντάξει, δεν µας κάλεσε
εµάς ο κ. Τσακαλώτος, κάλεσε τα υπόλοιπα κόµµατα, του αρι-
στερού µπλοκ. Τι να κάνουµε; Πρόταση µοµφής κατά της Κυβέρ-
νησης, µάλιστα, πενήντα υπογραφές. Συγγνώµη, να ρωτήσω
κάτι; Αφού ξέρετε ότι θα απορριφθεί, γιατί έχουν την πλειοψη-
φία. Όταν σας καλέσαµε εµείς να καταθέσετε πρόταση µοµφής
κατά της Κυβέρνησης στον γάµο των οµοφυλοφίλων, που θα
έπεφτε η Κυβέρνηση, δεν κάνατε τίποτα. Εκεί κάνατε το «µαξι-
λάρι», εκεί βάλατε πλάτη όλοι σας, για να µείνει αυτή η Κυβέρ-
νηση όρθια. Άρα τέρµα τα πυροτεχνήµατα. Έπρεπε να
καταθέσετε πρόταση µοµφής στον γάµο των οµοφυλοφίλων,
που θα έπεφτε η Κυβέρνηση, αφού θέλετε τόσο πολύ να πέσει η
Κυβέρνηση.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας κ. Καραθανασόπουλος. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Ποιο είναι το βασικό για το ΚΚΕ; Το βασικό για το ΚΚΕ είναι
ότι το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο είναι αντιλαϊκό και βαθύτατα αν-
τιδραστικό, υποβαθµίζει περαιτέρω τις σπουδές και τα πτυχία,
οδηγεί στην περαιτέρω εµπορευµατοποίηση της εκπαίδευσης
και άρα, κατά συνέπεια, αυξάνει τους ταξικούς φραγµούς στη
µόρφωση. 

Απέναντι σε αυτό το νοµοσχέδιο µια επιλογή υπάρχει. Είναι
αυτή που καθηµερινά βροντοφωνάζουν οι φοιτητές, οι εκπαιδευ-
τικοί, οι εργαζόµενοι, συνολικά το λαϊκό κίνηµα, ότι πρέπει να απο-
συρθεί το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Και πρέπει να αποσυρθεί
γιατί υλοποιεί µια βασική επιλογή στη στρατηγική της άρχουσας
τάξης για την εκπαίδευση. Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο υπερθεµα-
τίζει ο ΣΕΒ, για παράδειγµα, γιατί υλοποιεί την αντιδραστική στρα-
τηγική της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την εκπαίδευση. 

Μέσα από αυτό το νοµοσχέδιο: Επιδιώκεται να ολοκληρωθεί
ακόµη περισσότερο µια ατελής επιχειρηµατική δραστηριότητα
στα δηµόσια πανεπιστήµια που υπάρχει σήµερα, µαζί µε τα ιδιω-
τικά που θα µπουν στη µέση. Επιδιώκεται να ολοκληρωθεί µια
ατελής αγορά πτυχίων που υπάρχει σήµερα, δηµόσια πτυχία
πολλαπλών ταχυτήτων, κολλεγιακά διπλώµατα µε επαγγελµα-
τική, αλλά χωρίς ακαδηµαϊκή αντιστοίχιση, για να έρθουν τώρα
και τα πτυχία των ιδιωτικών ΑΕΙ, δηλαδή να δηµιουργηθεί κυριο-
λεκτικά ένας τιµοκατάλογος αγοράς πτυχίων, ανάλογα µε το
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κάθε βαλάντιο, ανάλογα µε την κάθε τσέπη. Να, λοιπόν, γιατί µι-
λάµε για ένα εξ ορισµού ταξικό και αντιδραστικό νοµοσχέδιο. 

Είναι ακόµη, βεβαίως, ένα νοµοσχέδιο το οποίο έρχεται σε ευ-
θεία αντίθεση, ακόµη και µε αυτό το αστικό Σύνταγµα, τον θεµε-
λιώδη δηλαδή νόµο οργάνωσης και λειτουργίας του αστικού
κράτους. Η απαγόρευση στο άρθρο 16 είναι ρητή και κατηγορη-
µατική και δεν χωράει καµµία διασταλτική ή δυναµική ερµηνεία.

Είπε ο αντιλέγων της Νέας Δηµοκρατίας κ. Πλεύρης: «Μα εδώ
τα µεταπτυχιακά επί πληρωµή τα θεώρησε συνταγµατικά το Συµ-
βούλιο της Επικρατείας, γιατί δεν µπορούσε να τα προβλέψει ο
τότε νοµοθέτης». Αλήθεια, ο τότε νοµοθέτης δεν µπορούσε να
προβλέψει τα ιδιωτικά πανεπιστήµια, τα οποία λειτουργούσαν
στην Ευρώπη και στον υπόλοιπο κόσµο; Γιατί έβαλε τότε µε κα-
τηγορηµατικό τρόπο την απαγόρευση; 

Άρα είναι σαν να λέµε ότι ο αστυνοµικός είναι όργανο, το
µπουζούκι είναι όργανο, άρα και ο αστυνοµικός είναι µπουζούκι,
κύριε Πλεύρη. Από αυτή, λοιπόν, την άποψη εµείς λέµε καθαρά:
Δεν υπάρχει καµµία διασταλτική ερµηνεία και επειδή ακριβώς το
Σύνταγµα, το δικό σας Σύνταγµα, δεν επιτρέπει οποιαδήποτε ερ-
µηνεία, όσο δεν σας εξυπηρετεί το Σύνταγµά σας, τόσο το χει-
ρότερο γι’ αυτό, το µετατρέπετε σε κουρελόχαρτο. 

Και από τη στιγµή, λοιπόν, που τα ίδια τα αστικά κόµµατα, τα
κόµµατα που ασκούν ή άσκησαν διακυβέρνηση, δεν υπερασπί-
ζονται το Σύνταγµά τους, αλλά το µετατρέπουν σε κουρελό-
χαρτο, πώς µπορούµε εµείς να το υπερασπιστούµε; 

Απλώς εµείς στο ΚΚΕ το αξιοποιούµε για να αναδείξουµε τον
βαθιά κραυγαλέο αντιλαϊκό χαρακτήρα, που φτάνει να παραβιά-
ζει ακόµη και αυτό το αστικό Σύνταγµα.

Έτσι, λοιπόν, κυρία Κωνσταντοπούλου, δεν υπάρχει καµµία,
µα καµµία, αντίφαση στην πολιτική του ΚΚΕ. 

Βεβαίως, ως Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, δεν θα βάλουµε
πλάτη στην κυβερνητική πολιτική, όπως κάνουν τα υπόλοιπα κόµ-
µατα. Δηλαδή, ας αλλάξετε πρώτα το άρθρο 16 και ας έρθουν
µετά τα ιδιωτικά ΑΕΙ. 

Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο, παρά το γεγονός ότι δεν έχουµε
αυταπάτες ούτε για το Σύνταγµα ούτε για τον ρόλο του, είχαµε
προτείνει στην τελευταία διαδικασία συνταγµατικής Αναθεώρη-
σης την επέκταση της απαγόρευσης του άρθρου 16 συνολικά
στην εκπαίδευση και όχι µόνο στην ανώτατη εκπαίδευση. Ποιος
το αρνήθηκε; Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ. 

Ταυτόχρονα, είχαµε ζητήσει την κατάργηση του άρθρου 28
«περί υπερίσχυσης των κανόνων του Διεθνούς Δικαίου και του
Ευρωενωσιακού Δικαίου σε σχέση µε το Εθνικό Δίκαιο», που µε
βάση αυτό το άρθρο 28 νοµιµοποιήθηκαν όλα τα µνηµόνια και
τα αντιλαϊκά µέτρα, που προήλθαν µε τη συµφωνία των δανει-
στών µας. Και αυτό το απέρριψαν, βέβαια, οι ίδιοι, πάλι, Νέα Δη-
µοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ. 

Από αυτή την άποψη και γι’ αυτούς τους λόγους εµείς κατα-
θέσαµε τη συγκεκριµένη πρόταση αναθεώρησης. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε συνάδελφε, και για τη συνέπεια στον χρόνο. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι µαθητές και µαθήτριες και τέσσερεις εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το Γυµνάσιο και τις Λυκειακές
Τάξεις Βερνικούσας Λάρισας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής ο κ. Δου-
δωνής.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχουµε µια συζή-
τηση επί της ενστάσεως αντισυνταγµατικότητας.

Πρώτα-πρώτα, πρέπει να πω ότι η θέση µας είναι ότι, επειδή
ακριβώς είµαστε υπέρ των µη κρατικών, µη κερδοσκοπικών πα-
νεπιστηµίων, γι’ αυτό και είµαστε κατά αυτού του νοµοσχεδίου. 

Άκουσα, όµως, τον κ. Πιερρακάκη να λέει ότι γίνεται ένα απο-
λύτως στέρεο συνταγµατικό βήµα. Εντάξει, το ξέρω ότι η αυτο-

πεποίθηση της Κυβέρνησης είναι µεγάλη, αλλά όσον αφορά σε
συνταγµατικά ζητήµατα, θα ήθελα να τη µετριάσω κάπως, µε όσα
θα πω.

Πρώτα-πρώτα, στο ζήτηµα της σχέσεως µε το Ενωσιακό Δί-
καιο. Εξ όσων γνωρίζω είναι η πρώτη φορά στα χρονικά που
εθνικό Κοινοβούλιο µίας από τα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής
Ένωσης θα πει ότι υποχωρεί το εθνικό Σύνταγµα εν όψει υποτι-
θέµενης συγκρούσεως µε το Ενωσιακό Δίκαιο. 

Ξέρετε, χθες το βράδυ βγήκε η έκθεση της Επιστηµονικής
Υπηρεσίας της Βουλής, την οποία έχω στα χέρια µου. Σας καλώ
να διαβάσετε τις σελίδες 28 µε 35. Διαβάστε τες και όλες, αν θέ-
λετε, αλλά θέλω να σας γλιτώσω χρόνο, γιατί εκεί είναι η ουσία
των επιχειρηµάτων που θα χρησιµοποιήσουµε. 

Τι λέει; Πρώτον, λέει ότι µέχρι τώρα η νοµολογία θα έβρισκε
πως δεν τυγχάνει εφαρµογής στο Ενωσιακό Δίκαιο και εν πάση
περιπτώσει εκεί που τυγχάνει δεν υπάρχει καµµία σύγκρουση µε
το Συνταγµατικό Δίκαιο και το άρθρο 16. Άρα λέει η νοµολογία
µέχρι σήµερα ότι το Συµβούλιο της Επικρατείας λέει ότι δεν τυγ-
χάνει εφαρµογής η ελευθερία εγκατάστασης στο πεδίο της ακα-
δηµαϊκής ελευθερίας. 

Θα σας προσθέσω και µία πολύ πρόσφατη απόφαση, την
2530/2023, που λέει ότι «η παροχή τριτοβάθµιας εκπαίδευσης
δεν εµπίπτει στην επιχειρηµατική δραστηριότητα» και κατά τούτο
θα σας πω εγώ και στην ελευθερία εγκατάστασης κατά το Ενω-
σιακό Δίκαιο. 

Επίσης λέει ότι «δεν υπάρχει από τη νοµολογία του Δικαστη-
ρίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης καµµία υποχρέωση να ανοίξεις
την αγορά τριτοβάθµιας εκπαίδευσης».

Θέλω να σας πω ότι επικαλούνται και η Κυβέρνηση αλλά και
πολλοί στον δηµόσιο λόγο δύο αποφάσεις του Δικαστηρίου της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, την ουγγρική απόφαση και τη λετονική
απόφαση. Και οι δύο αυτές αποφάσεις, λέει η Επιστηµονική Υπη-
ρεσία της Βουλής -και ακούω την επιστηµονική της γνώµη-, δεν
αναφέρονται σε άνοιγµα της αγοράς της τριτοβάθµιας εκπαίδευ-
σης. Ήταν ήδη ανοιχτή η αγορά της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης
και για ιδιώτες και στην Ουγγαρία και στη Λετονία όταν έβγαλε
τις αποφάσεις αυτές το ΔΕΕ.

Άρα, λέει η Επιστηµονική Υπηρεσία, η µέχρι τώρα νοµολογία
και του Δικαστηρίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των εγχώριων
δικαστηρίων και ιδίως του Συµβουλίου της Επικρατείας δεν θέτει
ζήτηµα συγκρούσεως του άρθρου 16 µε το Ενωσιακό Δίκαιο και
άρα ζήτηµα του αν υπερισχύει το Ενωσιακό Δίκαιο του άρθρου
16 ή το άρθρο 16 του Ενωσιακού Δικαίου. Άρα εφαρµόζεται πλή-
ρως το άρθρο 16. 

Λέει, όµως, και κάτι άλλο, το οποίο δεν είδα να το έχετε δει
όσο πρέπει και θέλω να σας το επισηµάνω, κύριε Πλεύρη, γιατί
το ξεχάσατε και δεν θέλω να ξεχνάτε. Στη σελίδα 33, λέει η έκ-
θεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής ότι, όταν το µη-
τρικό πανεπιστήµιο, κύριε Πιερρακάκη, είναι κερδοσκοπικό και
λειτουργεί βάσει ακαδηµαϊκής συµφωνίας η οποία αφορά τον
πυρήνα της εκπαιδευτικής δραστηριότητας, τότε µπορεί να θε-
ωρηθεί ότι ασκεί κερδοσκοπική εκπαιδευτική δραστηριότητα και
το παράρτηµα στο πλαίσιο της παρεχόµενης ανά την Ελλάδα
ανώτατης εκπαίδευσης. Τι λέγαµε; Λέγαµε ότι δεν γίνεται ένα
fund και ένα κερδοσκοπικό πανεπιστήµιο του εξωτερικού, κύριοι,
να ιδρύουν µη κερδοσκοπικό τάχα παράρτηµα και αυτό να είναι
µη κερδοσκοπικό πράγµατι. Έρχεται η Επιστηµονική Υπηρεσία
της Βουλής στη σελίδα 33 να επιβεβαιώσει απολύτως αυτό που
λέµε και απολύτως την κοινή λογική. 

Επιπλέον -και αυτό το ξεχάσατε, κύριοι- στη σελίδα 35 έρχεται
η Επιστηµονική Υπηρεσία να πει ότι, όταν δεν είναι θυγατρική το
παράρτηµα και λειτουργεί βάσει της συµφωνίας της ακαδηµαϊ-
κής, τότε εγείρει ζήτηµα ίδρυσης από ιδιώτες ανώτατης εκπαι-
δευτικής δοµής, την οποία ελέγχει ακαδηµαϊκώς το αλλοδαπό
ίδρυµα. Άρα δεν έχουµε να κάνουµε µε παράρτηµα στην περί-
πτωση αυτή της εκπαιδευτικής συµφωνίας κατά την Επιστηµο-
νική Υπηρεσία της Βουλής, αλλά για απαγορευµένη από το
Σύνταγµα σύσταση πανεπιστηµίου, δηλαδή τριτοβάθµιας εκπαί-
δευσης στην Ελλάδα. Αυτά λέει η Επιστηµονική Υπηρεσία της
Βουλής. Και επιµένω σε αυτά τα οποία λέει η Επιστηµονική Υπη-
ρεσία της Βουλής.
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Πάµε, όµως, τώρα και σε ένα άλλο πιο πρακτικό θέµα. Πάµε
στη θεωρία του ποιος είναι ο φρουρός της ενωσιακής νοµιµότη-
τας, την οποία επικαλείται ο κ. Πιερρακάκης; Μα ο φρουρός της
ενωσιακής νοµιµότητας φυσικά κατά το άρθρο 17 της Συνθήκης
της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, η οποία,
αν θεωρεί ότι παραβιάζεται Ενωσιακό Δίκαιο, παραπέµπει επί πα-
ραβάσει τη χώρα ή έστω στέλνει µια προειδοποιητική επιστολή. 

Λοιπόν, να σας πω τα νέα. Εδώ και σαράντα τρία χρόνια ουδέ-
ποτε η Κοµισιόν έχει παραπέµψει τη χώρα ή έχει στείλει προει-
δοποιητική επιστολή για παραβίαση του Ενωσιακού Δικαίου από
το άρθρο 16. Εσείς, λοιπόν, ως βασιλικότεροι του βασιλέως, λέτε
ότι υπάρχει κάποια υποχρέωση να βάλουµε στην άκρη το άρθρο
16. Γιατί; Γιατί υπάρχει αντίθεσή του προς το Ενωσιακό Δίκαιο.
Σας το έλυσα νοµίζω το ενωσιακό. 

Πάµε τώρα λίγο στο εθνικό Σύνταγµα. Τι λέτε. Έχουµε τη διά-
ταξη του άρθρου 16, η οποία λέει: «Η ανώτατη εκπαίδευση πα-
ρέχεται αποκλειστικά από ιδρύµατα που αποτελούν νοµικά
πρόσωπα δηµοσίου δικαίου µε πλήρη αυτοδιοίκηση». Η κρίσιµη
λέξη είναι το «αποκλειστικά», παράγραφος 5. Παράγραφος 8, τε-
λευταίο εδάφιο: «Η σύσταση ανωτάτων σχολών από ιδιώτες απα-
γορεύεται». Τι µας λέτε; Μας λέτε ότι, επειδή είναι τάχα µη
κερδοσκοπικό, το «απαγορεύεται» πρέπει να το διαβάσουµε ως
«επιτρέπεται». Μάλιστα. Το Σύνταγµα το «απαγορεύεται» το λέει
ελάχιστες φορές ως ρήµα, έξι νοµίζω. 

Θέλω, λοιπόν, το επιχείρηµά σας να το εφαρµόσω και σε µε-
ρικές άλλες φορές. Πρέπει, λοιπόν, να πούµε ότι επιτρέπονται
εκτός από τα µη κερδοσκοπικά πανεπιστήµια κατ’ εσάς και τα µη
κερδοσκοπικά βασανιστήρια και η µη κερδοσκοπική γενική δή-
µευση, γιατί να µην το πάµε και εκεί; Άρθρο 7 παράγραφοι 2 και
3. Γιατί να µην το θεωρήσουµε αυτό, αφού το «απαγορεύεται»
µπορεί να διαβαστεί «επιτρέπεται»; Μη κερδοσκοπικά βασανιστή-
ρια, πώς σας φαίνεται η ιδέα, κύριε Πιερρακάκη; 

Και επειδή σας βλέπω να διαβάζετε και να επικαλείστε διάφο-
ρες γνωµοδοτήσεις κορυφαίων επιστηµόνων και δασκάλων µου,
θέλω να σας πω το εξής, κύριε Πιερρακάκη. Οι γνωµοδοτήσεις
είναι σαν τις ακτινογραφίες, πρέπει να τις διαβάζουν ακτινολόγοι.
Εσείς επικαλείστε γνωµοδοτήσεις, παρερµηνεύοντάς τες. Ξέ-
ρετε τι κάνετε; Διαβάζει ο ασθενής την ακτινογραφία του, για την
ακρίβεια «γκουγκλάρει» την ασθένειά του. Αυτό κάνετε.

Θα προχωρήσω σε ένα άλλο θέµα. Σας έχει απασχολήσει το
ζήτηµα της αντίστροφης δυσµενούς διακρίσεως; Με τον νόµο
τον οποίο κάνετε και θα φέρετε και θα ψηφίσετε, έχουµε τη δυ-
νατότητα αλλοδαπών εκπαιδευτικών οντοτήτων να ιδρύουν πα-
ραρτήµατα στην Ελλάδα, αλλά δεν έχουµε τη δυνατότητα µη
κερδοσκοπικών ελληνικών φορέων να ιδρύουν µη κερδοσκοπικά
πανεπιστήµια στην Ελλάδα. Πρόκειται για τον ορισµό της αντί-
στροφης δυσµενούς διάκρισης.

Και βέβαια, γιατί υπάρχει διάταξη του άρθρου 16; Για να υπάρ-
χει µια συναινετική διαδικασία και αυτή τη συναινετική διαδικασία
αγνοείτε, άρα αγνοείτε και τις διαδικαστικές προϋποθέσεις της
Αναθεώρησης του Συντάγµατος. 

Όλα αυτά, κύριε Πιερρακάκη, τα κάνετε και τα δικαιολογείτε
είτε παρερµηνεύοντας γνωµοδοτήσεις, κατά τις οποίες, αν τις
ακολουθήσουµε -και δεν έχω κανένα πρόβληµα να το κάνουµε,
γιατί εδώ παίρνουµε όλα τα ενδεχόµενα-, εσείς δεν κινείστε στο
πλαίσιο του συνταγµατικού δικαίου, κινείστε στο πλαίσιο του
Ενωσιακού Δικαίου µε το νοµοσχέδιο και αυτό το Ενωσιακό Δί-
καιο παραβιάζεται µε το νοµοσχέδιο. Έχετε καταφέρει αυτό το
καταπληκτικό! Εδώ το νοµοσχέδιο ισχυρίζεται ότι δεν κινείται στο
πλαίσιο του Συνταγµατικού Δικαίου, κύριοι συνάδελφοι. Ισχυρί-
ζεται ότι κινείται στο πλαίσιο του Ενωσιακού Δικαίου. Το ενω-
σιακό, λοιπόν, άµα πάρουµε τις γνωµοδοτήσεις που ακολουθεί
ο κ. Πιερρακάκης και σέβοµαι απολύτως εγώ, γιατί αναφέρω
όλες τις απόψεις, παραβιάζεται µε τη διάταξη του νοµοσχεδίου
περί µη κερδοσκοπικών και πολλές άλλες και µε την έννοια της
αντίστροφης διάκρισης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,
παρακαλώ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Η απάντηση σε όλα αυτά είναι ότι χρειάζεται αναθεώρηση και

το άρθρο 16, αλλά η χώρα δεν µπορεί να περιµένει. Ε, τι να πω;

Τέτοια αποµείωση της κανονιστικής ισχύος του Συντάγµατος,
γιατί το επιχείρηµα είναι αυτό, δεν την περίµενα.

Το καταθέτω στα Πρακτικά, για να το θυµόµαστε όταν θα κοι-
τάµε τη συζήτηση µετά από κάποια χρόνια. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παναγιώτης Δουδωνής κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει τώρα
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία, ο κ. Ξανθόπουλος.  

Παρακαλώ, κύριε Ξανθόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες Υπουργοί, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,

είναι µια εξαιρετικά κρίσιµη συνεδρίαση του Κοινοβουλίου. Είναι
µια εξαιρετικά κρίσιµη συνεδρίαση του Κοινοβουλίου, γιατί µι-
λάµε για τον πυρήνα των συνταγµατικών διατάξεων.

Πριν µπω στην ουσία της τοποθέτησής µου σε ό,τι αφορά την
ένσταση της αντισυνταγµατικότητας, θα ήθελα να καταθέσω την
άποψή µας για όσα προηγουµένως ακούστηκαν.

Ο Αλέξης Τσίπρας δεν είναι ένας τύπος, είναι ο Πρωθυπουρ-
γός της χώρας, διετέλεσε Πρωθυπουργός της χώρας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Το δηµοψήφισµα ήταν η δυνατότητα των πολιτών ενός λαού
καθηµαγµένου, γονατισµένου να εκφράσει την αντίρρησή του
και την ελπίδα του προς µια νέα προοπτική. Αυτό το αποτέλεσµα
διαπραγµατεύτηκε ο Αλέξης Τσίπρας. Αυτή την επιτυχία είχαµε
φέρνοντας ένα µνηµόνιο, το οποίο δεν ήταν ιδιοκτησία µας, αλλά
το βάλαµε στην κρίση του ελληνικού λαού.

Κατόρθωσε η χώρα και βγήκε από τα µνηµόνια επί Κυβέρνη-
σης Αλέξη Τσίπρα και ΣΥΡΙΖΑ, µε την κοινωνία όρθια, µε ρυθµι-
σµένο τον οδικό χάρτη του χρέους, µε 37 δισεκατοµµύρια
απόθεµα. Αυτή είναι η πρακτική, αυτή είναι η πολιτική, αυτή είναι
η πατριωτική στάση της Κυβέρνησής µας, για την οποία είµαστε
υπερήφανοι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Ας πάµε τώρα στην ουσία του θέµατος. 
Θέλω να σας κοιτάξω, συνάδελφοι Βουλευτές της Πλειοψη-

φίας, στα µάτια και να συζητήσουµε επί της ουσίας. Έχει δίκιο
µεθοδολογικά ο κ. Πλεύρης. Εδώ δεν συζητάµε για τη σκοπιµό-
τητα, αν είναι καλό να γίνουν ιδιωτικά πανεπιστήµια ή όχι, δεν
συζητάµε αν έχουµε αργήσει ως χώρα ή όχι. Εδώ συζητάµε για
το αν τηρούµε ή παραβιάζουµε το Σύνταγµα. Αυτός είναι ο πυ-
ρήνας της συζήτησης τώρα.

Άρθρο 16 παράγραφος 5: «Η ανώτατη εκπαίδευση παρέχεται
αποκλειστικά από ιδρύµατα που αποτελούν νοµικά πρόσωπα δη-
µοσίου δικαίου µε πλήρη αυτοδιοίκηση». Με την επιλογή που κά-
νετε, έχετε το φοβερό προνόµιο τρία στα τρία να τα
καταστρατηγείτε. Και τις τρεις παραµέτρους και τις τρεις προϋπο-
θέσεις που θέτει το άρθρο 16 παράγραφος 5 τις ανατρέπετε ευ-
θέως. Και τις ανατρέπετε ευθέως σε πείσµα της κοινής λογικής.

Θα πω, λοιπόν, ότι το Σύνταγµα είναι κάτι το οποίο µας δε-
σµεύει όλους. Είναι ένα πλαίσιο αρχών µε το οποίο πορευόµαστε
ως πολιτεία και ως κοινωνία. Λέγανε οι Λατίνοι: «in claris cessat
interpretatio», «επί του προφανούς δεν χρειάζεται ερµηνεία». Τι
να ερµηνεύσω, λοιπόν; Το «υποχρεωτικά», το «νοµικά πρόσωπα
δηµοσίου δικαίου», το «πλήρης αυτοδιοίκηση»; 

Και µε αυτή την έννοια, ειλικρινά δεν καταλαβαίνω αυτές τις
«πιρουέτες» λογικής που προσπαθείτε να κάνετε, ότι υφίσταται
ανάγκη εκσυγχρονισµού και προσαρµογής του Συντάγµατος υπό
το φως των νέων εξελίξεων και του Ενωσιακού Δικαίου. Και να
πω και αυτή την κυνική οµολογία που άκουσα από πλευράς
Υπουργείου, ότι: Δεν προλαβαίνουµε, δεν προκάνουµε να κά-
νουµε συνταγµατική Αναθεώρηση, ας το κάνουµε τώρα. Μα οι
θεσµοί, κυρίες και κύριοι της Πλειοψηφίας, γι’ αυτό υπάρχουν,
για να τηρούνται χωρίς παρεκκλίσεις οι διαδικασίες, αλλιώς, κα-
ταστρατηγώντας τους θεσµούς, παύει να υπάρχει το µεταπολι-
τευτικό συµβόλαιο και παύει να υπάρχει η βάση πάνω στην οποία
κάνουµε αντιπαράθεση. 
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Δροµολογείτε πρόσβαση δύο ταχυτήτων. Το ανέπτυξε η ειση-
γητής µας. Εγώ έχω τελειώσει Νοµική Θράκης, είµαι από τους
πρώτους φοιτητές. Έχω τελειώσει το δηµόσιο Γυµνάσιο Αρρέ-
νων, που λέγαµε τότε, στη Δράµα, τη δηµόσια εκπαίδευση και
µπήκα στη Νοµική Θράκης µε µια άλφα επίδοση. Μπορεί τώρα
να έρθει ο τάδε υποψήφιος, µε µία επίδοση υποπολλαπλάσια σε
ένα πανεπιστηµιακό ίδρυµα όπως το προσδιορίζετε και να έχει
το ίδιο πτυχίο, της ίδιας αξίας πτυχίο; Είναι προφανές και γι’ αυτό
πάλι δεν χρειάζεται λογική αντιµετώπιση. Βοά και κράζει ότι δεν
γίνεται! 

Είπατε, κύριε Πλεύρη, για την ΕΘΑΑΕ. Μα η ΕΘΑΑΕ ασκεί έναν
έλεγχο µόνο επί της εγκυρότητας του προγράµµατος σπουδών
και όχι στο σύνολο της πανεπιστηµιακής δράσης. 

Και επειδή γίνεται πολλή συζήτηση για το Σύνταγµα του 1975
-ευτυχώς σήµερα µέχρι στιγµής δεν ακούστηκαν τα ανήκουστα
περί προβλέψεων της δικτατορίας του Συντάγµατος του 1972
κ.λπ.-, διαβάζω από τα πρακτικά της Βουλής την άποψη του Δη-
µητρίου Νιάνια, Βουλευτή Λέσβου, αν θυµάµαι καλά, που µετα-
γενέστερα διετέλεσε και Υπουργός Πολιτισµού: «Μόνον κρατική
µπορεί να είναι η παιδεία διά τον φόβο των µπίζνες». Αυτή είναι
η ακριβής έκφραση. Πρακτικά Β’ Υποεπιτροπής, έβδοµη συνε-
δρίαση, 30-1-1975, σελίδα 439. 

Δηλαδή και αυτοί οι άνθρωποι που είχαν την πρωτοβουλία έβα-
λαν αυτή τη διάταξη έχοντας ως όριο το να αποκλειστούν οι µπίζ-
νες. Αυτό οφείλετε να το συνεκτιµήσετε. Συνεκτιµήστε και το
πόρισµα της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής. Δηλαδή από
κάθε πλευρά, αυτό που σήµερα συζητάµε… 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Πού λέει ότι είναι αντισυνταγµα-
τικό;

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Συνεκτιµήστε το, κύριε Τσιάρα.
Εγώ σας είπα: Συνεκτιµήστε το!

Και σε όλη αυτή τη διαδικασία, ξαναλέω, σήµερα συζητάµε
κατά πόσον είµαστε έτοιµοι να παραβιάσουµε τις διατάξεις του
Συντάγµατος. 

Τελειώνω. Κυρίες και κύριοι, κυρίως της Πλειοψηφίας, και
εµείς είµαστε κυρίες και κύριοι, αλλά απευθύνοµαι σε εσάς,
έχουµε ορκιστεί να φυλάττουµε το Σύνταγµα. Καλούµαστε να τη-
ρήσουµε το Σύνταγµα. Ουσιαστικά αναµετρώµαστε µε τη συνεί-
δησή µας. Θα σας έλεγα, λοιπόν, ως επίλογο: Φανείτε εις µικρόν
γενναίοι. Διότι αυτή τη στιγµή δεν κρίνεται αν θα έρθουν κάποιοι
να επενδύσουν, κρίνεται η αξιοπιστία του Συντάγµατος και κυ-
ρίως η δική µας συνείδηση. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Τσιάρας. 
Παρακαλώ, κύριε Τσιάρα. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Νοµίζω, απευθυνόµενος σε εσάς, κύριε Πρόεδρε, ότι σχεδόν το

σύνολο των επιχειρηµάτων περί της µη συνταγµατικότητας του
υπό συζήτηση νοµοσχεδίου έχει κατατεθεί και όλοι µας λίγο-πολύ
έχουµε διαµορφώσει µια άποψη και µια εικόνα σε σχέση µε την
πραγµατικότητα. Και το λέω αυτό διότι, αν θα έβλεπε κανείς όλες
τις οµιλίες των συναδέλφων κατά τη διάρκεια των συζητήσεων
στην αρµόδια κοινοβουλευτική επιτροπή, αλλά βεβαίως και σή-
µερα τους εισηγητές, τους λεγόµενους, τους αντιλέγοντες, τους
Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους, θα διαπίστωναν µε πολύ µε-
γάλη ευκολία ότι η προσέγγιση είχε ένα προσωπικό χαρακτηρι-
στικό. Δεν ήταν κοινά τα χαρακτηριστικά όλων όσοι ήρθαν να
υποστηρίξουν ότι το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο δεν είναι συνταγ-
µατικό. 

Και το λέω αυτό διότι µε πολύ µεγάλη ευκολία θα µπορούσε
κανείς να εστιάσει σε τρεις βασικούς άξονες, προκειµένου να κα-
ταλήξει και σε κάποιο συµπέρασµα. 

Πρώτος άξονας: Είναι ένα στατικό σύνταγµα το Σύνταγµα του
1975; Η κοινωνική πραγµατικότητα στην Ελλάδα είναι η ίδια µε
αυτή που είχαµε πριν πενήντα χρόνια; 

Νοµίζω ότι η απάντηση είναι πάρα πολύ εύκολη και φαντάζο-
µαι ότι και οι συνάδελφοι οι οποίοι έχουν αντίθεση είναι εύκολο

να πούνε ότι προφανώς έχουν αλλάξει πολλά από τότε. 
Δεύτερον, το άρθρο 16 του Συντάγµατος προβλέπει τη µη

ίδρυση νέων ιδιωτικών εκπαιδευτικών ιδρυµάτων τριτοβάθµιας
εκπαίδευσης. Τι επιχειρεί το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, για να
γίνει ξεκάθαρο γι’ άλλη µια φορά κυρίως προς όλους αυτούς που
µας παρακολουθούν; Επιχειρεί να δώσει τη δυνατότητα εγκατά-
στασης παραρτηµάτων πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων της αλλο-
δαπής στην Ελλάδα, όχι βεβαίως την ίδρυση νέων ιδιωτικών
πανεπιστηµίων. Και αυτό είναι απολύτως ξεκάθαρο. 

Τρίτον, νοµίζω ότι όλα αυτά τα ζητήµατα σε έναν πολύ µεγάλο
βαθµό έχουν απαντηθεί και στο παρελθόν, όταν το αρµόδιο δι-
καστήριο, δηλαδή το Συµβούλιο της Επικρατείας -και νοµίζω
έγινε επίκληση από τον κ. Πλεύρη γι’ αυτά τα ζητήµατα-, κλήθηκε
να απαντήσει για επιµέρους ζητήµατα, που αφορούσαν σε µετα-
πτυχιακά προγράµµατα κρατικών πανεπιστηµίων, που αφορού-
σαν στο Ανοικτό Πανεπιστήµιο, που αφορούσαν σε θέµατα για
τα οποία πολλές φορές εκφραζόταν µια εντελώς διαφορετική
άποψη εντός του ελληνικού Κοινοβουλίου, ανάλογα βέβαια µε
την περίσταση. 

Είναι σηµαντικό ότι η επίκληση της έκθεσης της Επιστηµονικής
Επιτροπής της Βουλής έγινε µε έναν πολύ ιδιαίτερο τρόπο και
όχι από πολλούς συναδέλφους. Διότι αυτή τη φορά, δυστυχώς
γι’ αυτούς που έχουν µια διαφορετική άποψη, δεν υπάρχει που-
θενά η συζήτηση περί αντισυνταγµατικότητας στην έκθεση της
Επιστηµονικής Επιτροπής της Βουλής. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Στη σελίδα 28. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Ήταν υποτίθεται διά της πλαγίας

οδού ερωτήµατα, τα οποία ετίθεντο για θέµατα και ζητήµατα που
αφορούν καθαρά σε διάφορες συγκεκριµένες διατάξεις και που
ενδεχοµένως θα µπορούσαν να αντιµετωπιστούν µε νοµοπαρα-
σκευαστικές, κατά κάποιον τρόπο, βελτιώσεις, κάτι το οποίο
πολύ συχνά γίνεται στην κοινοβουλευτική διαδικασία. 

Άρα, λοιπόν, δυστυχώς για τους αξιότιµους συναδέλφους των
κοµµάτων της Αντιπολίτευσης, αυτή τη φορά δεν είχαν ούτε την
έκθεση της Επιστηµονικής Επιτροπής της Βουλής, προκειµένου
να την επικαλεστούν. Και βεβαίως έχει πολύ µεγάλη σηµασία να
δει κανείς ότι τελικά αυτή η αντιπαράθεση, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, πιθανότατα δεν είχε ως πραγµατικό λόγο την αντισυν-
ταγµατικότητα του νοµοσχεδίου, αλλά τη σηµαντική ιδεολογική
αντιπαράθεση η οποία υπάρχει µεταξύ µας και η οποία δυστυχώς
διαιωνίζεται. 

Όλα αυτά περί του δήθεν είµαστε υπέρ των µη κρατικών, µη
κερδοσκοπικών πανεπιστηµίων, αλλά τα θέλουµε µε άλλον νόµο
και µε αλλαγή του άρθρου 16, στην πραγµατικότητα, πολύ εύ-
κολα µπορούµε να τα απαντήσουµε, όταν και στις δύο προηγού-
µενες Αναθεωρήσεις του Συντάγµατος, και το 2008 και το 2018,
«πετώντας την µπάλα στην εξέδρα» ακόµα και κόµµατα τα οποία
υποτίθεται ότι είναι υπέρ µιας τέτοιας εξέλιξης στην ελληνική κοι-
νωνία, φρόντιζαν και να µην την υποστηρίξουν και να µην την υιο-
θετήσουν και βεβαίως να µην µπει στη λογική ουσιαστικά µιας
τέτοιας υποστήριξης. 

Δεν υπάρχει αµφιβολία, το ζήτηµα είναι καθαρά ζήτηµα ιδεο-
λογικής αντιπαράθεσης. Αυτό το ξέρουµε πάρα πολύ καλά. Αλλά
βεβαίως η κοινωνία είναι αυτή η οποία µας κρίνει, οι Έλληνες πο-
λίτες είναι αυτοί οι οποίοι µας κρίνουν και εν προκειµένω και για
το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο φαντάζοµαι ότι την εποµένη θα
υπάρχει και η άποψη των Ελλήνων πολιτών, όποτε κληθούν να
δώσουν και αυτοί τη δική τους ουσιαστικά µαρτυρία για θέµατα,
πρωτοβουλίες και µεταρρυθµίσεις που αναλαµβάνει αυτή η Κυ-
βέρνηση. 

Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι αυτή η Κοινοβουλευτική Οµάδα
που στηρίζει την κυβερνητική πλειοψηφία, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, είναι η µεταρρυθµιστική δύναµη του τόπου και της Ελ-
λάδας. Αυτή είναι που αναλαµβάνει τις πρωτοβουλίες να
αλλάξουν όλα αυτά τα ζητήµατα που ταλαιπωρούν εδώ και δε-
καετίες την ελληνική κοινωνία και βεβαίως να κάνει τα απαραί-
τητα βήµατα, ώστε η πατρίδα µας να βρεθεί µπροστά σε µια νέα
πραγµατικότητα, που υπαγορεύει και η εποχή αλλά πολύ περισ-
σότερο και οι ανάγκες των συµπολιτών µας. Τα επιχειρήµατα για
το ποιος µπορεί, εν πάση περιπτώσει, άλλα να λέει, άλλα να
κάνει, αλλού να φαίνονται τα πράγµατα που τον αφορούν, φαν-
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τάζοµαι θα τα αναπτύξουµε στη συζήτηση που θα ακολουθήσει. 
Από εκεί και πέρα όµως, πρέπει να σας πω το εξής: Είχαµε ένα

µεγάλο δίληµµα εµείς στη Νέα Δηµοκρατία και φαντάζοµαι
επειδή από το ΠΑΣΟΚ εκφράστηκε η απορία γιατί έχει αυτοπε-
ποίθηση ο κύριος Υπουργός όταν µιλάει για τη συνταγµατικότητα
του νοµοσχεδίου, θα σας πω ότι το δικό µας δίληµµα ήταν αν,
µεταξύ ουσιαστικά των απόψεων του κ. Βενιζέλου, του κ. Μανι-
τάκη, του κ. Σπυρόπουλου και αυτών που ακούστηκαν από κά-
ποιους άλλους, θα έπρεπε να σταθούµε από τη µία ή από την
άλλη πλευρά.

Ε, τι να κάνουµε; Εµείς σταθήκαµε από την πλευρά της έκφρα-
σης των συγκεκριµένων απόψεων έγκριτων συνταγµατολόγων,
που ειδικά -δυστυχώς για το ΠΑΣΟΚ- αποδεικνύουν ότι µάλλον
αποποιείται τον δικό του εαυτό και τη δική του ιδεολογική βάση
και αναφορά, παρά λειτουργεί µε έναν οποιονδήποτε άλλον
τρόπο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Καλά, καλά. Δεν ξέρετε τι διαβά-
ζετε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, προφανώς δεν
υπάρχει αντισυνταγµατικότητα. Είναι ξεκάθαρο το ζήτηµα. Η Νέα
Δηµοκρατία, η Κυβέρνηση ουσιαστικά, επιµένει σε µια µεταρρυθ-
µιστική προσπάθεια την οποία βλέπει, έχει ανάγκη, ζητάει η ελ-
ληνική κοινωνία και οι Έλληνες πολίτες. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Κύριε Πρόεδρε,
παρακαλώ τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αποµένει κανονικά η τοποθέτηση του κυρίου
Υπουργού για να ολοκληρωθεί η συζήτηση των αντιρρήσεων
συνταγµατικότητας. 

Έχει ζητήσει τον λόγο ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Φάµελλος. 

Κύριε Φάµελλε, σύµφωνα µε το άρθρο 100 -το γνωρίζετε πολύ
καλά- παράγραφος 2 που γίνεται η συγκεκριµένη συζήτηση,
επειδή τον λόγο πήρε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του κόµ-
µατός σας, δεν δικαιούται ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας. Όµως, µπορώ να σας δώσω τη δυνατότητα για λίγα
λεπτά, παρακαλώ από εκεί και όχι από το Βήµα, δεν προβλέπον-
ται οι τοποθετήσεις…

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία ανεβαίνει στο Βήµα της
Βουλής) 

Όχι, κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ. Έχουµε συζήτηση περί… 
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-

µαχία)
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Μα τι λέτε, κύριε
Πρόεδρε; 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Αφήστε τον
να ανέβει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Πρόεδρε, πα-
ρακαλώ, µη δηµιουργούµε ζήτηµα εκεί που δεν υπάρχουν. Είναι
ξεκάθαρο το άρθρο 100. Μιλάει ή ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος ή ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Σας σέβοµαι ιδι-
αίτερα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κι εγώ σας σέβοµαι
ιδιαίτερα και αυτή τη στιγµή νοµίζω ότι αυτό που κάνετε είναι
έξω από τον Κανονισµό. Έχουµε µια συζήτηση. Αµέσως µετά την
ψήφιση περί συνταγµατικότητας µπορείτε να πάρετε τον λόγο
και να κάνετε την οµιλία σας. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Κύριε Πρόεδρε,
θα αναφερθώ µόνο στη αντισυνταγµατικότητα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Θα σας δώσω για

πολύ λίγο…
Κοιτάξτε, µιλάµε σήµερα για τήρηση συνταγµατικότητας, αλλά

καταλαβαίνετε πολύ καλά αυτό παραβιάζει ευθέως τον Κανονι-
σµό και νοµίζω ότι δεν τιµά πάνω από όλα εσάς, ο οποίος είστε
παλιός κοινοβουλευτικός και νοµίζω µπορείτε να καταλάβετε
ποια είναι η σκοπιµότητα των συγκεκριµένων διατάξεων στη συ-
ζήτηση περί συνταγµατικότητας. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε και κυρίες Υπουργοί, ο
λόγος για τον οποίο…

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Για την αντι-

συνταγµατικότητα θα πει!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Μπορούσε να µη µι-

λήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος πριν δύο λεπτά και δεν
θα είχαµε κανένα θέµα. Διαβάστε τα άρθρα. 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριοι
συνάδελφοι. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές, κύριε και κυρίες Υπουργοί,…

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Είναι ντροπή αυτό που κάνετε! Μας
ειρωνεύεστε κιόλας; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ!
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία):…ο λόγος για
τον οποίο επιλέξαµε να τοποθετηθώ στο µείζον ζήτηµα παραβία-
σης του Συντάγµατος είναι γιατί το άρθρο 120 του Συντάγµατος
επιβάλλει σε όλους µας, µε βάση τον όρκο µας, να κάνουµε ό,τι
µπορούµε για να µην παραβιάζεται. Και σήµερα έχουµε µία προ-
σπάθεια από την Κυβέρνηση για µία αντισυνταγµατική µεθό-
δευση,…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

...την καταστρατήγηση του Συντάγµατος µε πρωτοφανή και
απροκάλυπτα χαρακτηριστικά. Είναι το ελάχιστο που µπορώ και
εγώ και όλοι µας να κάνουµε µε βάση τον όρκο µας και σε αυτόν
ανταποκρινόµαστε. 

Και είναι υποχρέωση όλων µας, γιατί η τήρηση του Συντάγµα-
τος είναι βασική προϋπόθεση για τη σταθερότητα της δηµοκρα-
τίας και για την προάσπιση και την προστασία των ατοµικών
ελευθεριών. Γι’ αυτό καταθέσαµε την ένσταση αντισυνταγµατι-
κότητας. Είναι κάτι που θα έπρεπε να κάνουν όλα τα προοδευ-
τικά κόµµατα. Το περιµέναµε από όλα τα προοδευτικά κόµµατα. 

Η Κυβέρνηση και ο Υπουργός λίγο-πολύ µας είπαν ότι το Σύν-
ταγµα, ο θεµελιώδης νόµος της πολιτείας για τη διάκριση των
εξουσιών, το κράτος δικαίου, είναι εµπόδιο και αναχρονισµός. 

Βέβαια, οφείλω να πω ότι αυτή η Κυβέρνηση έχει σοβαρό πρό-
βληµα αξιοπιστίας, όταν µιλάει για τον συνταγµατικό κανόνα,
διότι τον έχει παραβιάσει πάρα πολλές φορές. Είναι η Κυβέρ-
νηση των παρακολουθήσεων. Είναι η Κυβέρνηση που επιτέθηκε
στις ανεξάρτητες αρχές. Είναι η Κυβέρνηση που θέλει να κρύψει
την ευθύνη πολιτικών προσώπων για το έγκληµα των Τεµπών.
Είναι η Κυβέρνηση η οποία βαρύνεται το τελευταίο διάστηµα µε
ένα µεγάλο πρόβληµα διαχείρισης προσωπικών δεδοµένων και
αυτά δεν τα λέει ο ΣΥΡΙΖΑ. Τα λέει το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, ο
ανώτατος αιρετός θεσµός της Ευρώπης. 

Είµαστε, λοιπόν, ακόµα στο µέσο της δίνης ενός νέου σκαν-
δάλου, αυτό µε τη διαρροή και χρήση προσωπικών δεδοµένων,
και η Κυβέρνηση µας λέει ότι ήρθε η ώρα στη χώρα µας να υπάρ-
ξουν ιδιωτικά πανεπιστήµια, µε τη µορφή παραρτηµάτων -λέει-
µητρικών ιδρυµάτων ως νοµικά πρόσωπα πανεπιστηµιακής εκ-
παίδευσης από αναγνωρισµένα ανώτατα ιδρύµατα της αλλοδα-
πής. 

Πρώτα απ’ όλα, παίζετε µε τις λέξεις. Δεν τα λέτε «ιδιωτικά»,
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τα λέτε «µη κρατικά». Ερώτηµα πρώτο. Έχουµε κρατικά πανεπι-
στήµια; Εγώ γνωρίζω ότι έχουµε δηµόσια πανεπιστήµια. Κι αυτός
είναι ένας λόγος, ότι απεχθάνεστε οποιαδήποτε χρήση του όρου
«δηµόσια». Σας ενοχλεί ο δηµόσιος χώρος, σας ενοχλεί η δηµό-
σια παιδεία, σας ενοχλεί η δηµόσια υγεία, όλα τα δηµόσια αγαθά
σάς ενοχλούν. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Τι είναι, όµως, τα δικά σας µη κρατικά πανεπιστήµια; Είναι νο-
µικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου, όσο κι αν βρίσκετε ευφάντα-
στους όρους. Να το πούµε απλά; Το νοµοσχέδιο αυτό είναι
νοµοσχέδιο ανωτατοποίησης των κολλεγίων του ενός ορόφου.
Ανωτατοποιείτε τα κολλέγια. Αυτή είναι η επιδίωξή σας, µην κρύ-
βεστε. 

Για να το κρύψετε, µας είπατε ότι το Σύνταγµα δεν είναι τοτέµ.
O κ. Πιερρακάκης το είπε. Ναι, καταλαβαίνω, είναι δύσκολο για
έναν Υπουργό να υποστηρίζει αντισυνταγµατικές ρυθµίσεις,
όµως επιτρέψτε µας µία ερώτηση και θα πάρετε τον λόγο: Αφού
δεν είναι εµπόδιο το άρθρο 16, τόσα χρόνια γιατί δεν περνούσαν
τέτοιες ρυθµίσεις; Γιατί αναφερόσασταν στην αναθεώρηση του
άρθρου 16; Η µόνιµη επωδός αυτή ήταν. Δεν ήταν αληθείς οι
τότε τοποθετήσεις; Η απάντηση είναι ξεκάθαρη. Αληθέστατες
ήταν και η ρύθµιση που φέρνετε προφανώς απαιτεί Αναθεώρηση
Συντάγµατος.

Για τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία δεν χωρά καµµία
σκέψη για αναθεώρηση του άρθρου 16. Υπερασπιζόµαστε τα δη-
µόσια πανεπιστήµια. Μην περνάει από τον νου κανενός ότι µπο-
ρεί αυτό να αλλάξει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Δεν ανοίγετε καµµία συζήτηση, όµως, για την αναθεώρηση του
16. Για την παράκαµψη του 16 ανοίγετε συζήτηση και για τη δια-
στρέβλωση του νοήµατός του και ενώ υπάρχουν και πολλές απο-
φάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας, όπως και η πρόσφατη,
η 992/2023, που επιβεβαιώνουν τη θέση µας. 

Τι άλλαξε; Σας ήλθε ξαφνικά η φώτιση; Πολύ απλά τώρα
έχουµε µια Κυβέρνηση ασύδοτη, η οποία δεν διστάζει µπροστά
σε οποιαδήποτε παραβίαση του κράτους δικαίου, που παρεµβαί-
νει εις βάρος όλων των κανόνων και όλων των θεσµών και το
κάνει µε θράσος και υποκρισία. Για να τακτοποιήσετε κολλητούς
σας και να παίξετε το παιχνίδι της εξουσίας, «βαφτίζετε το κρέας
ψάρι». Γιατί δεν περιµένετε την αναθεωρητική διαδικασία στο
τέλος του ’24;

Η απάντηση είναι απλή και σας την καταθέτουµε. Δεν περιµέ-
νετε και παρακάµπτετε αναθεωρητικές διαδικασίες γιατί είναι
πολλά τα λεφτά και τα συµφέροντα πίσω από την ανωτατοποί-
ηση των κολλεγίων. Είναι πολύ ισχυροί οι ενδιαφερόµενοι και απ’
ό,τι φαίνεται. 

Οφείλουµε να επισηµάνουµε, κύριε Πιερρακάκη, και σε εσάς
προσωπικά ότι η απαξίωση των κανόνων δικαίου και του Συντάγ-
µατος δηµιουργεί σοβαρό πρόβληµα αξιοπιστίας της πολιτικής
και του δικαίου στην κοινωνία. Έτσι δηµιουργούνται αντιπολιτι-
κές τάσεις, έτσι δηµιουργούνται ακροδεξιές συµπεριφορές και
στάσεις και τα αποτελέσµατα θα τα βιώσει όλη η κοινωνία. Εµείς
δεν θα µείνουµε άπραγοι. 

Οι διατάξεις του άρθρου 16 είναι ξεκάθαρες. Αναφέρθηκαν
πολλές φορές και από τον εισηγητή µας και από τον Κοινοβου-
λευτικό Εκπρόσωπο. Η ανώτατη εκπαίδευση παρέχεται αποκλει-
στικά από ιδρύµατα που είναι νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου
µε πλήρη αυτοδιοίκηση. Απαγορεύεται η σύσταση ανώτατων
σχολών από ιδιώτες και οι καθηγητές πρέπει να είναι δηµόσιοι
λειτουργοί. 

Για ποιον λόγο είναι το Σύνταγµα τόσο ξεκάθαρο, µε επιτακτι-
κούς όρους; Γιατί βάζει επιτακτικά τις λέξεις «αποκλειστικά» και
«απαγορεύεται»; Διότι απαγορεύει την εµπορευµατοποίηση της
ανώτατης παιδείας που θέλετε να κάνετε εσείς. Δεν επιτρέπεται
από φορείς άλλης µορφής, ούτε εταιρείες, ούτε ιδιώτες, ούτε
και εταιρείες του δηµοσίου να ασκούν αυτή τη λειτουργία. Πρέ-
πει να έχουν πλήρη αυτοδιοίκηση τα πανεπιστήµια και τα ιδρύ-
µατα εκπαίδευσης. Δεν επιτρέπεται να λειτουργούν µε
διορισµένα όργανα από έναν ιδιώτη, που θα ελέγχει και την εκ-

παίδευση και την έρευνα, και οι λειτουργοί πρέπει να είναι δηµό-
σιοι λειτουργοί, να ασκούν δηµόσιο λειτούργηµα. Δεν µπορεί να
είναι υπάλληλοι σε ένα ιδιωτικό πανεπιστήµιο και να είναι υπάλ-
ληλοι κάποιου εργοδότη. Ούτε καν του δηµοσίου δεν επιτρέπεται
να είναι υπάλληλοι. 

Το Σύνταγµα, λοιπόν, ξεκαθαρίζει: Tα πανεπιστήµια δεν είναι
επιχειρήσεις, οι φοιτητές δεν είναι πελάτες, οι διδάσκοντες δεν
υπόκεινται στο διευθυντικό δικαίωµα κανενός εργοδότη, ούτε η
ακαδηµαϊκή διδασκαλία ούτε η έρευνα µπορεί να µπει κάτω από
κάποιον εργοδότη. Δεν µπορούν, λοιπόν, να λειτουργούν πανε-
πιστήµια ως επιχειρήσεις. Οποιαδήποτε άλλη ερµηνεία του άρ-
θρου 16 είναι εκ του πονηρού και είναι παράκαµψη του
Συντάγµατος. Δεν µπορούν να υπάρξουν ιδιωτικά πανεπιστήµια,
λοιπόν, ξεκάθαρα, χωρίς Αναθεώρηση του Συντάγµατος. 

Υποστηρίζετε επίσης ότι το άρθρο 16 σε σύγκριση µε την Ευ-
ρωπαϊκή Συνθήκη και τις υποχρεώσεις µας στην Ευρωπαϊκή
Ένωση δίνουν τη δυνατότητα να υπάρχουν παραρτήµατα ξένων
πανεπιστηµίων. Να το ξεκαθαρίσουµε και αυτό. Οι υποχρεώσεις
µας στην Ευρώπη αναφέρονται σε φορείς τριτοβάθµιας και όχι
πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης και στην παροχή υπηρεσιών. Δεν
υπάρχει καταδίκη ή άλλη κρίση της χώρας µας, ούτε καν παρα-
ποµπή σε ευρωπαϊκό όργανο και αυτό το λέει ξεκάθαρα και η
Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής στη σελίδα 30: «Δεν τίθεται
σε επίπεδο αρχής ζήτηµα σύγκρουσης µεταξύ του άρθρου 16
και του Δικαίου της Ένωσης». 

Εξάλλου, το Ενωσιακό Δίκαιο, ο Χάρτης Θεµελιωδών Δικαιω-
µάτων ισχύουν εδώ και δεκαετίες. Τώρα τα ανακαλύψετε και τα
επικαλείστε, κύριε Πιερρακάκη; Γιατί δεν λέτε την αλήθεια; Το
Ενωσιακό Δίκαιο υπερισχύει του εθνικού µόνο στα πεδία αρµο-
διότητας της Ευρωπαϊκής Ένωσης και η πανεπιστηµιακή εκπαί-
δευση δεν είναι ενωσιακή αρµοδιότητα. Η επαγγελµατική
εκπαίδευση και τα επαγγελµατικά δικαιώµατα είναι, γι’ αυτό και
δεν µας έχουν εγκαλέσει. 

Αλλά και το Σ.τ.Ε. στην απόφαση 2350-63 του ’23 το λέει. Το
δίκαιο του ανταγωνισµού και ιδιαίτερα η απαγόρευση του άρ-
θρου 107 αφορούν δραστηριότητες επιχειρήσεων. Τα ΑΕΙ δεν
ασκούν οικονοµική δραστηριότητα, αλλά οι σκοποί τους προβλέ-
πονται και είναι η προαγωγή της επιστηµονικής έρευνας, του
ερευνητικού έργου και του εκπαιδευτικού έργου. Δεν εµπίπτουν
στην έννοια της επιχείρησης. Αυτό λέει το Συµβούλιο της Επι-
κρατείας.

Αυτό που µας λέει, λοιπόν, η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βου-
λής είναι ότι κάθε άλλο παρά στέρεα συνταγµατικά είναι η πρό-
τασή σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Πρόεδρε, πα-
ρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές, το άρθρο 16 διαµόρφωσε ένα ακαδηµαϊκό θε-
σµικό πεδίο για το οποίο έγιναν πολλές µάχες στο παρελθόν.
Θεωρώ ότι ήταν και πολιτισµικές µάχες και δεν ήταν µόνο κοµ-
µάτων, δεν ήταν µόνο συνταγµατολόγων. Ήταν µάχες που γίνανε
έξω στην κοινωνία, µε κινητοποιήσεις, µε τη φοιτητική εκπαιδευ-
τική πανεπιστηµιακή κοινότητα, µε όλους τους εκπαιδευτικούς,
µε όλους τους πολίτες. Αυτός είναι ένας λόγος ακόµα για τον
οποίον δεν θέλετε να περιµένετε την αναθεωρητική διαδικασία.
Όσο το άρθρο 16, ισχύει και δεν έχει αναθεωρηθεί, οποιοδήποτε
νοµοθέτηµα -και αυτό που φέρνετε- είναι ξεκάθαρα αντισυνταγ-
µατικό. Οι µεθοδεύσεις σας απαξιώνουν την έννοµη τάξη, απα-
ξιώνουν το Σύνταγµα, τη νοµολογία, τον επιστηµονικό κόσµο και
ανησυχούµε, κύριε Πιερρακάκη, τι άλλο δρόµο ανοίγετε για νέες
αυταρχικές επιλογές. 

Κύριε Πρόεδρε, κλείνω και σας ευχαριστώ πολύ. 
Το νοµοσχέδιο είναι ξεκάθαρα αντισυνταγµατικό και για τον

λόγο αυτό, κυρίες και κύριοι Βουλευτές της Συµπολίτευσης,
οφείλετε πλέον να τιµήσετε τον όρκο που έχετε δώσει και να ψη-
φίσετε την ένσταση αντισυνταγµατικότητας. 

Προτείνουµε να ψηφίσουµε όλοι και όλες την ένσταση αντι-
συνταγµατικότητας. Σε αυτή την ψηφοφορία θα κριθεί αν θα συ-
νεχιστεί η συζήτηση. Εµείς το θέσαµε από την πρώτη µέρα των
επιτροπών µε συνέπεια. Δεν έπρεπε να συνεχιστεί η συζήτηση
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στις επιτροπές µε µια ξεκάθαρα αντισυνταγµατική ρύθµιση. Από
τη συζήτηση αυτή θα κριθεί το αν θα περάσουν ρυθµίσεις αντί-
θετες µε το άρθρο 16, αλλά, να το πω και διευρυµένα, από τη
συζήτηση αυτή θα κριθεί και πώς θα συνεχίσει την πορεία της
αυτή η κατάφωρα αυταρχική, αντιδηµοκρατική και µε αντισυν-
ταγµατικές λειτουργίες Κυβέρνηση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Εµείς είµαστε εδώ και για να σταµατήσουµε τα ιδιωτικά πανε-
πιστήµια, αλλά και για να σταµατήσουµε συνολικά τα σχέδια του
κ. Μητσοτάκη. Οποιαδήποτε άλλη συζήτηση είναι αποπροσανα-
τολιστική και κινδυνεύει να χάσει το νόηµα. Εµείς δίνουµε µε συ-
νέπεια την ουσιαστική µάχη από το πρώτο λεπτό των εισηγήσεών
µας στις επιτροπές. 

Προτείνουµε, λοιπόν, να κάνουµε όλοι και όλες ό,τι οφείλουµε
έναντι του όρκου µας, να ψηφίσουµε την αντισυνταγµατικότητα
του νοµοσχεδίου, όπως πρέπει. Δυστυχώς, αυτό το βάρος πέφτει
ιδιαίτερα στους Βουλευτές της Συµπολίτευσης. Θα κριθούν και
για κάτι ακόµα µε την ψήφο τους, για το αν θα πάρουν θέση µε
τα συµφέροντα της κοινωνίας και της χώρας, γιατί αυτό το νο-
µοσχέδιο αλλά και γενικά οι επιλογές της Κυβέρνησης Μητσο-
τάκη είναι σε αντίθεση και µε τα συµφέροντα της κοινωνίας και
µε τα συµφέροντα της χώρας.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας πα-
ρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως
ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕ-
ΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, σαράντα οκτώ
µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το
Γυµνάσιο και τις Λυκειακές Τάξεις Ξηροκαµπίου Λακωνίας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώνεται η συζήτηση περί
των ενστάσεων αντισυνταγµατικότητας µε την οµιλία του Υπουρ-
γού Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού κ. Πιερρακάκη.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Θρησκευ-

µάτων και Αθλητισµού): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκινώ µε την αυτονόητη παρα-

δοχή της ιδιότητάς µου. Δεν είµαι νοµικός, δεν είµαι καθηγητής
Συνταγµατικού Δικαίου, δεν είµαι καθηγητής Διοικητικού Δικαίου.
Υπ’ αυτή την έννοια θα ζητήσω την ανοχή σας ως προς τα νοµικά
επιχειρήµατα τα οποία ως κεντρικός υπογράφων αυτού του νο-
µοσχεδίου πρόκειται να αρθρώσω, µε απόλυτο σεβασµό τόσο σε
εκείνους οι οποίοι συµφωνούν µε την πρόταση την οποία κατα-
θέτουµε όσο και σε εκείνους που διαφωνούν σήµερα. 

Οφείλω βέβαια να ξεκινήσω µε κάποιες αυτονόητες απαντή-
σεις σε πράγµατα τα οποία ακούστηκαν, πριν µπω στον πυρήνα
των κεντρικών µας επιχειρηµάτων.

Η πρώτη αφορούσε τα όσα είπε πριν ο Πρόεδρος της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ. Έχω θέσει ένα ζήτηµα από τις
επιτροπές, το οποίο δεν έχει βρει απάντηση. Το 2018 ο κ. Γαβρό-
γλου έφερε στον ν.4521/2018 µία διάταξη µε την οποία αναγνώ-
ριζε όλα τα πτυχία των διεθνών οργανισµών που βρίσκονται στην
Ελλάδα ως απολύτως νόµιµα. Αυτή η διάταξη αφαιρέθηκε έπειτα
από debate στην Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ -νοµίζω ότι
διαφώνησε ο κ. Φίλης-, αλλά εν πάση περιπτώσει κατατέθηκε
από τον προκάτοχό µου Υπουργό Παιδείας του ΣΥΡΙΖΑ. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Την αποκηρύσσετε; Και πώς κατατέθηκε; Βάσει ποιας έννοµης

τάξης, αν όχι της διασυνοριακότητας, η οποία αφορά το δι-
καίωµα εγκατάστασης και όχι αυτό της σύστασης, όπως λέµε;

Γιατί ο ισχυρισµός µας είναι, κυρίες και κύριοι, ότι αυτό το
οποίο κάνουµε είναι απολύτως συµβατό µε το συνταγµατικό κεί-
µενο. Διότι, όπως ανέφερα και πριν, απ’ ό,τι φαίνεται αυτό ακρι-
βώς πίστευε και ο Υπουργός Παιδείας του ΣΥΡΙΖΑ όταν κατέθετε
τη συγκεκριµένη διάταξη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και µάλιστα µε τρόπο που δεν θα την καταθέταµε εµείς, διότι

εµείς θέλουµε να υπάρχει κι ο ελεγκτικός µηχανισµός των εγχώ-
ριων ανεξάρτητων αρχών. Όταν θα την καταθέσουµε ξανά, µε
πολύ πιο αυστηρούς όρους από ό,τι κάνατε εσείς το 2018, θα
σας καλέσουµε να την υπερψηφίσετε. 

Συνεχίζω, λέγοντας -επειδή µελετήσαµε όσα έγραψε η Επιστη-
µονική Επιτροπή της Βουλής- ότι αυτό το κείµενο διαψεύδει πα-
νηγυρικά τους φορείς της µίας και µοναδικής αλήθειας περί
αντισυνταγµατικότητας του κειµένου. 

Νοµίζω ότι αυτό είναι ευδιάκριτο. Τι λέει; Λέει ακριβώς αυτό
το οποίο είπαµε στις επιτροπές, ότι υπάρχουν δύο σχολές σκέ-
ψης, ότι εµείς υιοθετούµε αυτή τη σχολή σκέψης και ότι στο
τέλος της ηµέρας αυτό θα κριθεί. Δεν είδαµε να γραφεί κάτι περί
κάθετης αντισυνταγµατικότητας. Διότι στο τέλος της ηµέρας
είναι απολύτως προσβλητικό για την τρίτη των εξουσιών, τη δι-
καστική, να θεωρούµε ότι όλα κρίνονται από την Αντιπολίτευση
και όχι από τη δικαστική εξουσία. 

Εµείς, λοιπόν, εδώ πέρα διαλέγουµε να εµπιστευτούµε γνω-
µοδοτήσεις κορυφαίων καθηγητών του Συνταγµατικού και του
Διοικητικού Δικαίου -αναφέρθηκαν και τα ονόµατά τους-, έχον-
τας αντλήσει από πάρα πολλά από τα στοιχεία τα οποία υπάρ-
χουν σε αυτές τις γνωµοδοτήσεις. 

Κύριε Δουδωνή, ήταν χάρµα να σας ακούω να διαφωνείτε µε
τον κ. Βενιζέλο, τον κ. Αλιβιζάτο. Είµαι βέβαιος ότι σας άκουγαν
και αυτοί. Απλώς εδώ να πω ότι όταν ο κ. Ανδρουλάκης έλεγε
στις 20 Δεκεµβρίου ότι δεν θα µπούµε εµπόδιο στην ίδρυση µη
κρατικών µη κερδοσκοπικών πανεπιστηµίων, αρκεί το νοµοσχέ-
διο να µην είναι σε βάρος των δηµοσίων, γνώριζε και τις συνταγ-
µατικές γνωµοδοτήσεις πάνω στις οποίες το νοµοσχέδιο
βασίζεται. Εσείς, λοιπόν, εδώ χρησιµοποιείτε το Σύνταγµα ως
φύλλο συκής. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτό κάνετε, αλλά ήταν τελείως αντιληπτό ότι η σηµερινή σας

τοποθέτηση ερχόταν σε συνέχεια των διαφωνιών που είχατε
χθες. 

Συνεχίζω, λέγοντας ότι για εµάς η συγκεκριµένη προσέγγιση
περιλαµβάνει -και πρέπει να αναγνωριστεί- µια σειρά από θεµε-
λιώδεις µεταβολές, οι οποίες έχουν γίνει από το 1975 και µετά. 

Διότι το 1975 ο συνταγµατικός νοµοθέτης χρησιµοποιούσε τα
νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου ως κυρίαρχο µηχανισµό
άσκησης της κρατικής εποπτείας. Όµως από τότε έχουν αλλάξει
πολλά πράγµατα. Έχει αλλάξει η διασυνοριακότητα, έχει αλλάξει
η συµµετοχή µας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, έχει αλλάξει η δηµι-
ουργία των ανεξάρτητων αρχών και δη της συγκεκριµένης ανε-
ξάρτητης αρχής, της ΕΘΑΑΕ, η οποία πιστοποιεί, ελέγχει τα
ελληνικά δηµόσια πανεπιστήµια και θα ελέγχει και τα συγκεκρι-
µένα παραρτήµατα ξένων πανεπιστηµίων, δηµοσίων και µη κρα-
τικών. 

Και να πω ότι όλο αυτό γίνεται σε συνάρτηση -πέρα από αυτές
τις θεµελιώδεις µεταβολές- και µε τη δικιά µας εσωτερική νοµο-
λογία. Διότι το Συµβούλιο της Επικρατείας -το ανέφερε πριν ο κ.
Πλεύρης- για την παράγραφο 4 του άρθρου 16 έχει αποφανθεί
ότι το δωρεάν δεν αφορούσε τα µεταπτυχιακά προγράµµατα, µε
βάση το πρίσµα του συνταγµατικού νοµοθέτη, εξ ου και έχουµε
δίδακτρα σε µεταπτυχιακά προγράµµατα. 

Να πω εδώ, για τους θιασώτες της δωρεάν παιδείας της Αντι-
πολίτευσης, ότι τα µεταπτυχιακά µε δωρεάν προγράµµατα επί
των ηµερών σας, κύριε Φάµελλε, αυξήθηκαν. Όταν κυβέρνησε ο
ΣΥΡΙΖΑ, αυξήθηκαν τα µεταπτυχιακά µε δίδακτρα. Αυτό λένε οι
αριθµοί. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Όπως επίσης λένε ότι µειωνόταν η χρηµατοδότηση των δηµο-

σίων πανεπιστηµίων. 
Δεν το λέω εγώ, το λένε οι αριθµοί που έχουν κατατεθεί στα

Πρακτικά. Και προσθέτω, πέραν αυτής της νοµολογίας, η οποία
ήδη υπάρχει, ότι αυτό το οποίο εδώ προσπαθούµε να πετύχουµε,
µέσα από αυτά τα ειδικού τύπου νοµικά πρόσωπα, τα διφυή,
όπως αναφέρθηκε και πριν, διότι έχουν χαρακτήρα, περιλαµβά-
νουν εκτελεστές διοικητικές πράξεις, όπως έχουν και τα ΝΠΔΔ.
Είναι sui generis νοµικά πρόσωπα. 
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Θεωρούµε, λοιπόν, αφ’ ενός σε ό,τι αφορά την εγκατάσταση
παραρτηµάτων ξένων πανεπιστηµίων, αφ’ ετέρου σε ό,τι αφορά
το κοµµάτι το οποίο έχει να κάνει µε την ειδική νοµική µορφή, η
οποία ασκεί την εποπτεία και µε τις µέριµνες οι οποίες υπάρχουν,
υπάρχει συγκεκριµένο άρθρο, για παράδειγµα, για τη µη κερδο-
σκοπικότητα, ότι η άδεια αφαιρείται, εφόσον δεν τηρείται. 

Κι εγώ θα συµπληρώσω εδώ ότι πολλές από τις παρατηρήσεις
τις οποίες λάβαµε κι από την Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής
και συγκεκριµένες παρατηρήσεις που ακούστηκαν πριν -εγώ
κρατάω πολλές από όσες είπε η κ. Κωνσταντοπούλου και πολλές
άλλες που θα κάνετε τις επόµενες µέρες, όπως και συνέβησαν
στην επιτροπή, ακόµη και από εκείνους, οι οποίοι διαφωνούν-,
µε πνεύµα καλής θέλησης, θα τις ενσωµατώσουµε σε αυτό το
νοµοσχέδιο. 

Διότι -και αυτό το λέω πρωτίστως προς το ΠΑΣΟΚ- επειδή ανα-
φέρατε την έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας σε έναν πολύ
σηµαντικό νόµο...

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ:…(Δεν ακούστηκε)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Θρησκευ-

µάτων και Αθλητισµού): Ακούστηκε για έναν πολύ σηµαντικό
νόµο, τον νόµο της κ. Άννας Διαµαντοπούλου, πολύ σηµαντικό
για την εποχή του, που στηρίχθηκε κι από το ΠΑΣΟΚ και από τη
Νέα Δηµοκρατία τότε, καταθέτω την τότε έκθεση της Επιστηµο-
νικής Υπηρεσίας της Βουλής στα Πρακτικά, η οποία είχε πάρα
πολλές επιφυλάξεις για πάρα πολλά άρθρα και µε πολύ µεγαλύ-
τερη ένταση από ό,τι διαµορφώνεται σε αυτό το νοµοσχέδιο. Και
στην πορεία και κάποιες θεραπεύτηκαν κατά τη διάρκεια της συ-
ζήτησης µε νοµοτεχνικές και το ίδιο το Συµβούλιο της Επικρα-
τείας έκρινε τον νόµο συνταγµατικό. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού κ. Κυριάκος Πιερρακάκης καταθέτει για τα Πρακτικά
τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο
του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)

Άρα νοµίζω ότι εδώ πέρα καλό θα είναι, επειδή αυτό είναι το
κοινό µας µέλλον, αυτή η συζήτηση, να µπορέσουµε να το συν-
διαµορφώσουµε πέρα από τα συνθήµατα. 

Διότι, όταν αναφέρθηκα σε τοτέµ και ταµπού, δεν αναφερό-
µουν στο συνταγµατικό κείµενο, όπως η µονταζιέρα κάποιων εδώ
µέσα ήθελε να υπογραµµίσει. Αναφερόµουν στη στενή και ασφυ-
κτική πεποίθηση της µίας και µοναδικής αλήθειας, ότι η Ελλάδα
πρέπει να είναι η µόνη χώρα ουσιαστικά στον κόσµο η οποία έχει
απαγόρευση ως προς τα µη κρατικά πανεπιστήµια. Μόνο εµείς
και, αν δεν κάνω λάθος, και η Κούβα είµαστε. 

Λοιπόν, νοµίζω ότι αυτή τη στιγµή σε συµβατότητα µε το συν-
ταγµατικό κείµενο, όπως έλεγαν και συγκεκριµένες µειοψηφικές
απόψεις στο Συµβούλιο της Επικρατείας το 1998 και όπως λένε
κι όλες εκείνες οι θεµελιώδεις µεταβολές, οι οποίες έχουν συν-
τελεστεί από το 1975 και έκτοτε, µαζί µε τη γνώµη κορυφαίων
καθηγητών που ανέφερα πριν, µας κάνουν να πιστεύουµε και να
θεωρούµε ότι είναι θεµελιωµένο, ότι αυτό το βήµα είναι απολύ-
τως στέρεο. 

Και κλείνω µε τις εξής -αν µπορώ να µοιραστώ µαζί σας- δύο
σκέψεις, οι οποίες δεν είναι νοµικής φύσεως. 

Η πρώτη είναι κάτι το οποίο είχα την ευκαιρία να αναφέρω και
στις επιτροπές. Στο κορυφαίο νοµικό πανεπιστήµιο της Γερµα-
νίας στη Χαϊδελβέργη, έξω από τη βιβλιοθήκη του υπάρχει µία
επιγραφή στα αρχαία ελληνικά «το γράµµα αποκτείνει, το πνεύµα
ζωοποιεί» και αυτή η επιγραφή υπάρχει εκεί. Το είχα βρει πάρα
πολύ ενδιαφέρον όταν το είχα δει, όχι µόνο για τους φοιτητές
της Θεολογίας, υπάρχει και για τους φοιτητές της Νοµικής, ακρι-
βώς για να µπορούµε να βλέπουµε τα πράγµατα µέσα στην εξέ-
λιξη και στο πνεύµα των καιρών. 

Και ως µη νοµικός να ξαναπώ -κι αυτό είναι το τελευταίο ση-
µείο- ότι, όταν προσπαθούσα να µελετήσω τις γνωµοδοτήσεις
και να αντιληφθώ ποιες ακριβώς είναι οι παράµετροι πάνω στις
οποίες κρίνουµε εµείς ότι πρέπει να κινηθούµε, µου ερχόταν
πάρα πολύ έντονα στο µυαλό η ιστορία από τη Ναυµαχία της Σα-
λαµίνας και τον χρησµό του Μαντείου των Δελφών, που έλεγε
ότι τα ξύλινα τείχη θα σώσουν την πόλη και οι συντηρητικοί της
εποχής ήθελαν να το ερµηνεύσουν κυριολεκτικά. Όµως, ο Θεµι-

στοκλής και αυτοί που κέρδισαν τη µάχη ερµήνευσαν τα τείχη
ως πλοία και βγήκαν νικητές. 

Η µοίρα, λοιπόν, αυτής της χώρας και η µοίρα του λαού της,
κυρίες και κύριοι, για εµάς και για εµένα, δεν είναι ο φόβος τον
οποίο κάποιοι κοµίζετε σε αυτή την Αίθουσα ως κήνσορές του,
είναι το να αγκαλιάσουµε το µέλλον και να ανοιχτούµε σε αυτό
χωρίς φόβο, µε σθένος, ελπίδα και τόλµη για το αύριο. Αυτό θέ-
λουν οι Έλληνες πολίτες, αυτό θα υπηρετήσουµε εµείς. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Εσάς θα βαρύ-
νει η παραβίαση του Συντάγµατος. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Θρησκευ-
µάτων και Αθλητισµού): Όπως εσείς τότε το «ναι» το κάνατε
«όχι»;

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Σε εσάς θα µεί-
νει…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση βάσει του άρθρου 100
παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βουλής για το θέµα της αν-
τισυνταγµατικότητας που ετέθη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι αποδεχόµενοι την ένσταση
αντισυνταγµατικότητας παρακαλώ να εγερθούν.

(Εγείρονται οι αποδεχόµενοι την πρόταση)
Προφανώς, δεν ηγέρθη ο απαιτούµενος αριθµός Βουλευτών

από το Σύνταγµα και τον Κανονισµό της Βουλής.
Συνεπώς η ένσταση αντισυνταγµατικότητας απορρίπτεται.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Τι λέτε, κύριε
Πρόεδρε; Να µετρηθούµε. Κύριε Πρόεδρε, γιατί δεν κάνετε κα-
ταµέτρηση; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Είναι στην ευχέρεια
του Προέδρου, ο οποίος είναι και αυτός που βλέπει.

Έχει ολοκληρωθεί η συζήτηση περί αντισυνταγµατικότητας,
κύριε Πρόεδρε. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Κάντε ονοµα-
στική µε κάρτα. Ούτε καταµέτρηση δεν τολµάει να κάνει η Κυ-
βέρνηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Αποκλειστικά µε
έγερση προβλέπει ο Κανονισµός. 

Παρακαλώ, να προσέλθει στο Βήµα ο κ. Γιόγιακας, ο πρώτος
οµιλητής από τον κατάλογο των οµιλητών. Αµέσως µετά έχει ζη-
τήσει τον λόγο ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Βελόπουλος. 

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, είδαµε στη συζήτηση αυτού του νοµοσχεδίου τους
διαφωνούντες να καταφεύγουν σε µια διπλή τακτική. Από τη µία
υποβάθµισαν, κάποιοι µάλιστα αποσιώπησαν, το 85% των διατά-
ξεων του νοµοσχεδίου οι οποίες αφορούν το δηµόσιο πανεπιστή-
µιο. Από την άλλη έπαιξαν το χαρτί της αντισυνταγµατικότητας
των διατάξεων για τα µη κερδοσκοπικά ιδιωτικά ΑΕΙ. Ήταν µία
τακτική µάλλον αναµενόµενη όσο και βολική. Γιατί δεκάδες δια-
τάξεις για τα δηµόσια πανεπιστήµια έρχονται να διαψεύσουν την
κριτική ότι η Κυβέρνηση στοχεύει να τα αποδυναµώσει προς
όφελος ανεξέλεγκτων ιδιωτικών συµφερόντων. Γιατί το κύριο µή-
νυµα που στέλνει το νοµοσχέδιο αυτό, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, είναι το αντίθετο. Είναι η ενίσχυση της δηµόσιας
ανώτατης εκπαίδευσης στη χώρα µας. 

Δεν είναι, άραγε, υπέρ της δηµόσιας ανώτατης εκπαίδευσης
ότι επεκτείνεται, αναβαθµίζεται και αυτονοµείται ακόµα περισ-
σότερο ένα περιφερειακό πανεπιστήµιο, όπως το Δηµοκρίτειο;
Ότι το Ανοικτό Πανεπιστήµιο οργανώνεται στα πρότυπα και
άλλων δηµόσιων πανεπιστηµίων; Δεν είναι υπέρ της δηµόσιας
ανώτατης εκπαίδευσης ότι ενισχύεται η αυτονοµία και η αυτοδι-
οίκηση; Ότι δίνονται περισσότερες δυνατότητες για να επιδιώ-
ξουν την εξωστρέφεια, τη διεθνή δικτύωση και την απήχησή τους
σε εκτός Ελλάδος φοιτητικά κοινά; Ότι διευκολύνεται η διαχεί-
ριση των οικονοµικών πόρων για την ερευνητική τους δραστη-
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ριότητα; Δεν είναι υπέρ των δηµόσιων ΑΕΙ ότι επιβραβεύεται µε
ισχυρότερα οικονοµικά κίνητρα η ποιότητα του έργου τους και η
επιδίωξη της αριστείας; Ότι διευκολύνεται η δικτύωσή τους µε
την αγορά και µε φορείς που προάγουν την εφαρµοσµένη
έρευνα και την καινοτοµία; 

Ακόµη είναι λογικό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να καταλο-
γίζετε στην Κυβέρνηση πρόθεση να αποδυναµώσει το δηµόσιο
πανεπιστήµιο, όταν από το 2019 έως το 2023 η χρηµατοδότηση
για τις λειτουργικές ανάγκες των ΑΕΙ αυξήθηκε κατά 45%, όταν
έχουν δεσµευτεί 750 εκατοµµύρια ευρώ από το Ταµείο Ανάκαµ-
ψης και το ΕΣΠΑ, όταν άλλα 700 εκατοµµύρια ευρώ θα πάνε
µέσω ΣΔΙΤ σε κατασκευή και συντήρηση φοιτητικών εστιών,
ώστε να διπλασιαστούν οι έντεκα χιλιάδες κλίνες που υπάρχουν
σήµερα; Πού είναι, λοιπόν, η πρόθεση να απαξιωθεί το δηµόσιο
πανεπιστήµιο; 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Επίσης από πού προκύπτει ότι η τριτοβάθµια εκπαίδευση, τάχα
µου, παραδίδεται βορά και ανεξέλεγκτα σε ιδιωτικά συµφέροντα;
Αφού το κράτος µέσα από το Υπουργείο Παιδείας, την αρµόδια
αρχή και τον ΔΟΑΤΑΠ διατηρεί ισχυρό ελεγκτικό και εποπτικό
ρόλο, µε αυστηρά κριτήρια για τη χορήγηση άδειας, ελάχιστες
προδιαγραφές υποδοµών, προσωπικού και εξοπλισµού, διαδικα-
σίες και πρότυπα ποιότητας για την πιστοποίηση των προγραµ-
µάτων σπουδών και την αξιολόγηση των ακαδηµαϊκών επιδόσεων
των µη κερδοσκοπικών νοµικών προσώπων πανεπιστηµιακής εκ-
παίδευσης; Το κράτος, δηλαδή, έχει ρόλο εγγυητή του δηµόσιου
συµφέροντος, διασφαλίζοντας την ποιότητα και την επάρκεια
του διδακτικού και ερευνητικού έργου τους. 

Εποµένως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το νοµοσχέδιο
αυτό στηρίζεται η δηµόσια ανώτατη εκπαίδευση µε δεκάδες ρυθ-
µίσεις, που µάλιστα προέρχονται από την ίδια την πανεπιστη-
µιακή κοινότητα, ενώ η ιδιωτική πρωτοβουλία υπάγεται σε
απαιτητικούς κανόνες αξιολόγησης και ελέγχου από το ελληνικό
δηµόσιο.

Η δεύτερη τακτική των διαφωνούντων έχει να κάνει µε τις εν-
στάσεις περί αντισυνταγµατικότητας. Προσωπικά, µου έκανε εν-
τύπωση η βεβαιότητα µε την οποία συνάδελφοι που ούτε είναι
ειδικοί ούτε υπηρετούν τη νοµική επιστήµη, όπως και εγώ άλλω-
στε, υποστήριξαν τόσο κατηγορηµατικά την αντισυνταγµατικό-
τητα. 

Σε κάθε περίπτωση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπο-
ρούµε να απαξιώνουµε µία αντίθετη επιστηµονική άποψη µε τέ-
τοια ευκολία, τόσο απόλυτα. Πόσω µάλλον όταν δεν είµαστε και
ειδικοί, καταλογίζοντας µάλιστα πολιτική σκοπιµότητα σε επιστή-
µονες που έχουν αναγνωρισµένη και καταξιωµένη πορεία στον
ακαδηµαϊκό στίβο ως συνταγµατολόγοι. 

Μου έκανε επίσης εντύπωση ότι οι διαφωνούντες επιµένουν
να αγνοούν όλα όσα έχουν συµβεί τις τελευταίες δεκαετίες και
επηρεάζουν την ερµηνεία του άρθρου 16 του Συντάγµατος. Από
την υιοθέτηση του Ευρωπαϊκού Δικαίου και τη νοµολογία του Δι-
καστηρίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης, του Ευρωπαϊκού Δικαστη-
ρίου Δικαιωµάτων του Ανθρώπου και του Συµβουλίου της
Επικρατείας, µέχρι την υιοθέτηση της Χάρτας των Θεµελιωδών
Δικαιωµάτων και τον ενιαίο ευρωπαϊκό χώρο πανεπιστηµιακής
εκπαίδευσης. 

Δεν είδαµε καµµία πειστική απάντηση της Αντιπολίτευσης σε
αυτό. Είδαµε µόνο µια στάση που θα µπορούσε να χαρακτηριστεί
«συνταγµατικός αναχρονισµός». Κοντά σε αυτόν υπάρχει και
ένας συνταγµατικός στρουθοκαµηλισµός, για να δανειστώ τον
όρο του καθηγητή κ. Αντώνη Μανιτάκη.

Κάποιοι εντόπισαν τώρα ότι παραβιάζεται το άρθρο 16 του
Συντάγµατος «κλείνοντας τα µάτια» σε µια άλλη πραγµατικότητα,
αυτή των ιδιωτικών κολλεγίων, τα οποία δίνουν σε πάρα πολλές
περιπτώσεις πτυχία µε πλήρη επαγγελµατικά δικαιώµατα, δη-
λαδή το εφόδιο στην αγορά εργασίας που -ας µην κρυβόµαστε-
ενδιαφέρει τους περισσότερους φοιτητές. Και µάλιστα, χωρίς να
ισχύουν γι’ αυτά οι εξαντλητικές διαδικασίες ελέγχου και πιστο-
ποίησης που προβλέπονται για τα µη κερδοσκοπικά ιδιωτικά ΑΕΙ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από σεβασµό στον χρόνο, δεν
θα αναφερθώ σε άλλα επιχειρήµατα της Αντιπολίτευσης που

ακούστηκαν και είναι, θεωρώ, είτε παραπλανητικά είτε άσχετα
µε τη λειτουργία των µη κερδοσκοπικών ιδιωτικών ΑΕΙ.

Κυρία Υπουργέ, επιτρέψτε µου να θίξω µόνο ένα θέµα. Είναι
καλοδεχούµενα τα οικονοµικά κίνητρα που προβλέπονται για τα
ιδιωτικά ΑΕΙ που θα εγκατασταθούν και θα λειτουργήσουν εκτός
Αττικής και Θεσσαλονίκης. Θεωρώ ότι µέσω των σχετικών
υπουργικών αποφάσεων µπορείτε να ενισχύσετε τα κίνητρα για
χωροθέτηση στην περιφέρεια, λαµβάνοντας παράλληλα υπ’ όψιν
πώς κατανέµονται και τι αντικείµενα έχουν τα υφιστάµενα δηµό-
σια περιφερικά ΑΕΙ.

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ ότι µια γό-
νιµη συζήτηση για το µέλλον της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης στη
χώρα µας πρέπει να αφορά συγκεκριµένα θέµατα, όπως η ποι-
ότητα και η αξία των πτυχίων που παίρνουν τα παιδιά µας, ανε-
ξάρτητα από το αν το πανεπιστήµιο είναι δηµόσιο ή ιδιωτικό,
όπως είναι η µεγαλύτερη αυτονοµία και η ευελιξία των δηµοσίων
πανεπιστηµίων, ώστε να µπορέσουν να αξιοποιήσουν τις δυνα-
τότητές τους, όπως είναι η δυνατότητα των ταλαντούχων και επι-
µελών παιδιών να σπουδάσουν, ακόµα και όταν προέρχονται από
φτωχές οικογένειες.

Αυτή η συζήτηση απασχολεί την Κυβέρνηση και σε αυτή τη συ-
ζήτηση καλείται η Αντιπολίτευση να συµβάλει µε δηµιουργικές
προτάσεις, αντί να δίνει µάχες οπισθοφυλακής.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Πρό-
εδρος της Ελληνικής Λύσης, ο κ. Βελόπουλος.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Παρέµβαση θα κάνω, κυρία Πρόεδρε. Δεν θα είναι η κα-
νονική µου οµιλία.

Θα ήθελα να είναι ο κ. Πιερρακάκης εδώ.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Θα έρθει, κύριε Πρόεδρε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Θέλω µια απάντηση να µου δώσει, γιατί επικαλέστηκε
την ιστορία. Δεν ξέρω ποια είναι η επιστήµη του. Η ιστορία είναι
η επιστήµη η δική µου.

Μίλησε για Σαλαµίνα. Ψάχνω να βρω ποιοι είναι οι Πέρσες εδώ
µέσα. Αν αυτός, λοιπόν, είναι ο Θεµιστοκλής -γιατί αυτό υπο-
νόησε ο ίδιος- ή ότι ο Πρωθυπουργός είναι ο Θεµιστοκλής, γιατί
αυτός νίκησε στη Σαλαµίνα, θα του πω ότι τον Θεµιστοκλή τον
εξοστράκισαν στο τέλος. Να του το θυµίσετε αυτό. Να πείτε στον
κ. Πιερρακάκη ότι τον Θεµιστοκλή τον έστειλαν στους Πέρσες
µετά. Να προσέχει, λοιπόν. Την ιστορία δεν τη βλέπουµε αλά
καρτ. Τη βλέπουµε επί της ουσίας, λοιπόν.

Ούτε Πέρσες υπάρχουν εδώ ούτε Σαλαµινοµάχοι. Πάρτε το
χαµπάρι. Δεν θα ξαναδιχάσετε τους Έλληνες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πού είναι ο Πλεύρης; Έφυγε πάλι;
Α, ήρθε ο κ. Πιερρακάκης. Είπες ότι είσαι ο Θεµιστοκλής. Έτσι

δεν είπες; Σαλαµινοµάχοι είστε! Έτσι είπες. Σαλαµίνα! Παιάνες!
Νυν υπέρ πάντων ο αγών! Αυτά έλεγες. Σε άκουγα εγώ προηγου-
µένως. Εδώ κάτω ήµουν και σε άκουγα. Και είπα ότι «κοίταξε να
δεις έναν Θεµιστοκλή που βρήκαµε στη Βουλή».

Πες µας, ποιοι είναι οι Πέρσες εδώ µέσα; Πρώτον. Και δεύτε-
ρον, θα σου υπενθυµίσω ότι ο Θεµιστοκλής εξοστρακίστηκε και
πήγε στους Πέρσες. Μην έχεις την τύχη αυτού, γιατί δεν έχεις
σχέση µε τη Νέα Δηµοκρατία, σηµιτικός είσαι και εσύ. Μη σε δω
εξοστρακισµένο στους Πέρσες! Λέω τώρα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάω στον κ. Πλεύρη, που δεν είναι εδώ. Πήγε και στη Χαϊδελ-

βέργη. Δεν πάει να σκίσει τα πτυχία του, λέω εγώ. Ήρθα εδώ και
µας είπε για το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο και επικαλέστηκε ότι θα
µας επιβάλουν ποινές. Μα, το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο δεν υπερι-
σχύει του ελληνικού Συντάγµατος. Πού τα έχει διαβάσει αυτά τα
γράµµατα; Πείτε του να σκίσει τα πτυχία του.

Αυτά δεν λέγονται στο ελληνικό Κοινοβούλιο, είναι απαράδε-
κτα. Δηλαδή, κατά συνείδηση λέει ψέµατα. Αν δεν λέει κατά συ-
νείδηση ψέµατα, τότε δεν είναι δικηγόρος, δεν είναι νοµικός, που
είναι, γιατί ξέρω ότι είναι καλός δικηγόρος. Αλλά είναι και καλός
ψεύτης, φαίνεται. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.
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Θα µιλήσω λίγο, αύριο θα είναι η κεντρική µου οµιλία.
Μιας και µιλάµε για τα πανεπιστήµια, κύριε Υπουργέ, έχω µία

δήλωσή σας: «Τώρα το Σύνταγµα θα κοιτάξουµε;», είπατε.
Κάπως έτσι το είπατε. Διασταλτικά!

Για την Κυβέρνηση, λοιπόν, του κ. Πιερρακάκη -όχι της Νέας
Δηµοκρατίας, είναι άλλη Κυβέρνηση εδώ, είναι σηµιτική η Κυβέρ-
νηση και άλλο σηµιτική κυβέρνηση και άλλο της Νέας Δηµοκρα-
τίας-, όταν κάποιοι ενδιαφέρονται να δηµιουργήσουν
πανεπιστήµια και συµπτωµατικά είναι µια εταιρεία, ας πούµε η
«CVC» -συµπτωµατικά το λέω εγώ, γιατί η πρώτη που είχε την
πρόθεση και το κατέθεσε ήταν η «CVC»-, δεν υπάρχει Σύνταγµα,
το περνάνε, λέµε «αντισυνταγµατικό» και τελείωσε.

Όταν, όµως, µαζεύονται ένα εκατοµµύριο τριακόσιες χιλιάδες
υπογραφές για να οδηγηθούν φυλακή οι υπαίτιοι των Τεµπών,
τότε χρειάζεται αναθεώρηση του Συντάγµατος. Αυτοί είστε!

Αυτή, λοιπόν, τη διασταλτική ερµηνεία του Συντάγµατος η Ελ-
ληνική Λύση για κάθε σοβαρό κόµµα εδώ µέσα πρέπει να την πο-
λεµήσει µέχρις εσχάτων. Δεν είναι «λάστιχο» το Σύνταγµα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε τώρα στα ιδιωτικά πανεπιστήµια.
Κύριε Υπουργέ µου, το 2021 δεν άλλαξε η διαδικασία εισροής

στις πανελλαδικές; Ναι ή όχι; Το 2021 δεν την άλλαξε η Νέα Δη-
µοκρατία; Την αλλάξατε, κύριε Υπουργέ, κύριε Πιερρακάκη; Το
2021 η Κυβέρνησή σας έφερε νόµο για τις πανελλαδικές, άλλαξε
τον τρόπο διεξαγωγής. Ναι ή όχι;

Τώρα µαθαίνω ότι πάλι θα αλλάξετε τις πανελλαδικές. Εσείς
δεν µπορείτε να κάνετε πανελλαδικές σε τρία χρόνια, να σας εµ-
πιστευτώ να κάνετε και πανεπιστήµια στην Ελλάδα; Σοβαρά µι-
λάµε τώρα; Τι εµπιστοσύνη να σας έχω;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Έχω άδικο, συνάδελφε; Εδώ πανελλαδικές δεν µπορούν να

κάνουν, σε τρία χρόνια αλλάζουν τον νόµο. Ταλαιπωρούν τον
γονέα, ταλαιπωρούν τα παιδιά, ταλαιπωρούν τους καθηγητές,
ταλαιπωρούν όλο τον κόσµο. Θέλουν να κάνουν και ιδιωτικά πα-
νεπιστήµια! Έλα, Παναγία µου!

Πάµε και στα υπόλοιπα.
Αφού ενδιαφέρεστε για την παιδεία, εγώ περιµένω από την κ.

Μακρή, την οποία εκτιµώ δεόντως -τη γνωρίζω από τα παλιά- να
µου πει τι έγινε µε το Μόναχο και τα σχολεία.

Ενδιαφέρεστε για τα πανεπιστήµια! Κλείνουν σχολεία στη Γερ-
µανία. Θα ανοίξει η Ψωροκώσταινα πανεπιστήµια ιδιωτικά στην
Ελλάδα! Ανοίξτε τα σχολεία στη Γερµανία, τα χρειάζονται οι οµο-
γενείς µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε και σε µία άλλη καταγγελία τώρα.
Τι συµβαίνει µε τη Μαράσλειο Σχολή; Θέλετε να µεταφέρετε,

µαθαίνω, ένα τµήµα του δηµοσίου σε άλλη περιοχή για να βο-
λευτεί το «Μαράσλειο» Ίδρυµα, η σχολή, επειδή πολλοί εκ των
Βουλευτών εδώ µέσα έχουν τα παιδιά τους εκεί. Και θα φύγουν
τα παιδιά του δηµοσίου σχολείου και θα πάνε στα Εξάρχεια και
τέσσερα χιλιόµετρα µακριά µε τα πόδια, για να βολευτούν οι
Βουλευτές του ελληνικού Κοινοβουλίου που έχουν παιδιά εκεί.

Ας βγουν λοιπόν εδώ και να µου πουν πόσοι έχουν στο «Μα-
ράσλειο» Ίδρυµα παιδιά και γιατί να φύγουν τα παιδιά του απλού
Έλληνα πολίτη και να πάνε των πλουσίων ή των Βουλευτών στο
«Μαράσλειο» Ίδρυµα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Γιατί τα πλατιά λαϊκά στρώµατα πρέπει να έχουν οµπρέλα στο

ελληνικό Κοινοβούλιο. Ο εργαζόµενος, ο µισθωτός από το ελλη-
νικό Κοινοβούλιο. Πάµε και στα υπόλοιπα.

Θέλω να πάω για λίγο στα Τέµπη. Απευθύνοµαι στην Αριστερά
και σε όλους εδώ µέσα. Γιατί άκουσα διάφορα από το πρωί από
τη Νέα Αριστερά, πώς λέγεται, Νέα Αριστερά της Αριστεράς, πιο
Αριστερά από την Αριστερά. Δηλαδή, η Αριστερά στην Ελλάδα
έχει πολλών ειδών «Αριστερές». Για µένα Αριστερά είναι το ΚΚΕ.
Ξεκάθαρα πράγµατα. Οι υπόλοιποι είναι λίγο κεντροαριστεροί,
λίγο κεντροδεξιοί, λίγο ακροαριστεροί, ολίγον από αριστερή και
ολίγον από αλάτι και πιπέρι. Θα πω το εξής. Όταν λέγαµε για τα
Τέµπη εδώ µέσα το 2023 τον Μάρτιο, εσείς δεν ήσασταν εδώ
µέσα; Ήσασταν απόντες; Εξαφανισµένοι όλοι; Πού ήσασταν;

Σήµερα θα κάνω µια αποκάλυψη, κύριοι συνάδελφοι, για τα

Τέµπη. Γιατί, όπως επιβεβαιώθηκα για την εµπορική αµαξοστοι-
χία, για το ξυλόλιο, για την έκρηξη, για το µπάζωµα, σήµερα θα
κάνω µια αποκάλυψη βόµβα στο ελληνικό Κοινοβούλιο γιατί έχω
τα έγγραφα πλέον. Πρώτη ερώτηση. Γιατί οι πρώτοι που πήγαν
στο δυστύχηµα, ήταν η ελληνική Πολεµική Αεροπορία; Γιατί πήγε
η Πολεµική Αεροπορία εκεί; Η πρώτη που απέκλεισε τον χώρο
των Τεµπών δεν ήταν ούτε η πυροσβεστική ούτε η αστυνοµία.
Ήταν η Πολεµική Αεροπορία. Το κλιµάκιο έφυγε από τη Λάρισα,
ναι ή όχι; Και εδώ πάµε στις τραγικές συµπτώσεις. Οι Ηνωµένες
Πολιτείες έχουν νατοϊκή βάση στη Λάρισα. Εκεί υπάρχουν οκτώ
drones τα οποία λειτουργούν µε ειδικό καύσιµο. Aviation jet fuel
λέγεται. Αυτό είναι 100 οκτανίων. Λέω στοιχεία, τώρα, γιατί έχω
τα έγγραφα µπροστά µου. Το καύσιµο αυτό έρχεται από το εξω-
τερικό, από τα Σκόπια και από Βουλγαρία. Χρησιµοποιούν, λοι-
πόν, αυτό το καύσιµο τα 8 drones των ΗΠΑ. Αυτά πετάνε µέχρι
τη Μαύρη Θάλασσα. Είναι ειδικό καύσιµο, για να κατασκοπεύουν
τη Ρωσία. Η σύσταση του καυσίµου έχει ξυλόλιο, βενζόλιο, του-
λόλιο. Ό,τι βρέθηκε στα Τέµπη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Είναι συµπτωµατικό αυτό; Ναι ή όχι; Τα στοιχεία είναι εντοπι-

σµένα. Έχω τα έγγραφα µπροστά µου. Τα καταθέτω στα Πρα-
κτικά για τον ιστορικό του µέλλοντος. Για να ξέρουµε, αν είναι
σύµπτωση η µεταφορά αυτών των καυσίµων.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης, κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος, καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θέλετε να σας αποδείξω γιατί βιαστήκατε να κάνετε συγκά-
λυψη; Ακούστε τώρα. Ποια εταιρεία έκανε το µπάζωµα; Μία εται-
ρεία φάντασµα. Η «Τσαπατώρης Γερανοί Μεταφορές Ι.Κ.Ε.». Δεν
υπήρχε η εταιρεία όταν έγινε το συµβάν. Εκτελούσε εργασίες
από τις 3 Μαρτίου και συστάθηκε στις 6 Απριλίου του 2023 η
εταιρεία. Ένα µήνα µετά. Άρα κάποιοι βιάστηκαν να µπαζώσουν
τον χώρο. 

Πάµε και σε άλλη απόδειξη γι’ αυτό το υλικό, το καύσιµο που
σας λέω, για τα παράνοµα φορτία. Έχω µπροστά µου ανακοί-
νωση της Γενικής Γραµµατείας Δηµοσίων Εσόδων. Σας τη δια-
βάζω σειρά-σειρά για να καταλάβετε πως γίνεται το λαθρεµπόριο
και πως έφερναν περίεργα φορτία. Λέει, λοιπόν, το δελτίο Τύπου:
«Ένα ιδιαίτερα επικίνδυνο φορτίο µε τοξικά χηµικά προϊόντα η
εισπνοή των οποίων µπορεί να προκαλέσει σωµατικές βλάβες
στον ανθρώπινο οργανισµό εντόπισε η ελεγκτική υπηρεσία τε-
λωνείων Αττικής και η κινητή οµάδα ελέγχου τελωνείου Σερρών.
Η Γενική Διεύθυνση Τελωνείων προχώρησε σε έλεγχο σε βυτιο-
φόρο όχηµα που µετέφερε το υλικό…» κ.λπ., κ.λπ.. Ήταν είκοσι
τρεις χιλιάδες τόνοι. Πότε έγινε αυτό; Το 2016. Τι έγινε από τότε
και πέρα; Άρχισαν να µεταφέρουν αυτό το καύσιµο µε τον σιδη-
ρόδροµο, κύριοι. Με τον σιδηρόδροµο. Παρανόµως όµως, χωρίς
παραστατικά, χωρίς έγγραφα. Ξέρετε τι σηµαίνει αυτό; Ότι κά-
ψαµε τα παιδιά. Με δική σας εγκληµατική αµέλεια κάηκαν τα παι-
διά. Κάηκαν τα παιδιά σάς λέω.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης, κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος, καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επειδή είναι σοβαρό το θέµα καλώ τους δηµοσιογράφους επι-
τέλους να επιτελέσουν το λειτούργηµά τους. Επί ένα χρόνο τα
έλεγε η Ελληνική Λύση. Επί ένα χρόνο κάναµε αποκαλύψεις. Σή-
µερα λέµε κάτι άλλο πολύ διαφορετικό. Εγώ πιστεύω ότι οποι-
αδήποτε κυβέρνηση δεν θα βιαζόταν να µπαζώσει τον χώρο, αν
δεν είχαν εµπλακεί εξωχώριες χώρες. Όποιος καταλαβαίνει, κα-
ταλαβαίνει. Δύο τινά: ή λαθρέµποροι πετρελαίου ή άλλη χώρα
είναι πίσω από την ιστορία αυτή. Τίποτα άλλο. Τα παιδιά δεν γυ-
ρίζουν πίσω αλλά στη µνήµη των παιδιών θα σας πάµε µέχρι τέ-
λους, γιατί κάποιοι πρέπει να µπουν φυλακή. Τελεία και παύλα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και πού ήταν όλοι αυτοί εδώ; Πού ήταν όλη αυτή η Αριστερά

όταν τα έλεγα εγώ από τον Μάρτιο του 2023 εδώ µέσα; Γελού-
σαν οι περισσότεροι. Δεν µας ενδιαφέρει αν γελάει ο καθένας
εδώ µέσα. Η ψυχή των παιδιών πρέπει να βρει ανάπαυση. Να
ησυχάσει η ψυχούλα τους. Να λένε ότι αυτοί οι άνθρωποι στη
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Βουλή δεν συγκάλυψαν αλλά αποκάλυψαν. 
Πάµε και στην υπόθεση της κ. Ασηµακοπούλου. Δεν ντρέπεστε

στην Νέα Δηµοκρατία; Πραγµατικά εγώ θα ντρεπόµουν. Εδώ δεν
µιλάµε για προσωπικά δεδοµένα. Όχι. Εδώ µιλάµε για «προσω-
πικά λερωµένα» της Νέας Δηµοκρατίας. Αυτή είναι η αλήθεια. Η
ιστορία της Ασηµακοπούλου έχει ουρά. Και γιατί δεν απολογείται
η Υπουργός Εσωτερικών; Γιατί δεν αγγίζει κανένας την κ. Κερα-
µέως; Γιατί δεν µιλάει; Πώς έφυγαν τα στοιχεία; Με τα πόδια
έφυγαν από εκεί µέσα; Κάπως τα πήρανε. Εδώ µιλάµε για νό-
θευση. Μιλάµε για νόθευση του εκλογικού αποτελέσµατος. Ήµα-
σταν οι πρώτοι που το είπαµε εδώ µέσα αλλά κάποιοι άλλοι δεν
µας άκουγαν. Και τους βοηθήσατε. Και στις εκλογές του Ιουνίου
θα κάνουν νοθεία. Το λέµε από τώρα. Παίρνει ο καθένας και κάνει
πλιάτσικο εκλογικούς καταλόγους και e-mail παρανόµως. Τους
βοηθήσατε πολύ εδώ µέσα.

Για εµάς οι εκλογές στις 9 Ιουνίου είναι πολύ σηµαντικές για
έναν και µόνο λόγο. Επτά στα δέκα νοµοσχέδια που ψηφίζονται
στην Ευρώπη έρχονται και εφαρµόζονται στην Ελλάδα. Γι’ αυτό
στις 9 Ιουνίου πρέπει όλοι οι Έλληνες να κάνουν τη µεγάλη ανα-
τροπή και να δώσουν επιτέλους τη λύση που λέγεται Ελληνική
Λύση. Λέµε όχι στην αποχή. Η αποχή βοηθάει τη Νέα Δηµοκρα-
τία. Ναι στη συµµετοχή όλων, να αλλάξουµε την Ευρώπη. Ποια
Ευρώπη θέλετε; Την Ευρώπη του Μακρόν που θέλει πόλεµο µε
τους Ρώσους ιµπεριαλιστικά; Να σφάξουµε κόσµο; Να στείλουµε
κόσµο στο θάνατο; Ποια Ευρώπη; Πείτε µου εσείς. Του µιλιταρι-
σµού; Όχι. Εµείς θέλουµε την Ευρώπη της ειρήνης, την Ευρώπη
αυτού που πρότεινε ο Τραµπ που λέει «όχι πόλεµος».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Μια Ευρώπη ευρωπαϊκή και χριστιανική, γιατί την πληρώνει ο

λαός. Στους πολέµους ο λαός την πληρώνει. Αλλά ξέρετε κάτι;
Το έχω πει κι άλλη φορά και θα στενοχωρήσω τους φίλους µου
στον ΣΥΡΙΖΑ. Όλοι φίλοι είστε εδώ µέσα. Αλλά διαβάζω τα ψη-
φίσµατα στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο. Ακούστε. Οκτώ στις δέκα
ψηφοφορίες, φίλες και φίλοι που µε βλέπετε τώρα, στην Ευρω-
βουλή ψηφίζονται από ΠΑΣΟΚ, Νέα Δηµοκρατία και ΣΥΡΙΖΑ, δυ-
στυχώς. Οκτώ στις δέκα. Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ, 81,9% των
ψηφοφοριών στο Ευρωκοινοβούλιο ψηφίζονται µαζί. Νέα Δηµο-
κρατία, ΠΑΣΟΚ, 94% των ψηφισµάτων στο Ευρωκοινοβούλιο ψη-
φίζονται µαζί. ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ, 79,79 συµπίπτουν. Νέα
Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ, 76% ψηφίζουν. Και θα σας πω τι
ψηφίζετε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Εσείς καταψηφίσατε το ψήφισµα.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Μη βιάζεστε.
Γιατί εσείς είστε µε τον Μπάιντεν και τον πόλεµο και εµείς µε

την ειρήνη και τον Τραµπ. Αυτή είναι η διαφορά µας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εσείς είστε µε τον Μπάιντεν, την Ουκρανία και τον πόλεµο,

εµείς µε την ειρήνη. Έχουµε άλλη άποψη για την Ευρώπη. Ψη-
φίσατε την ευρωπαϊκή ψηφιακή ταυτότητα. Αυτό που κάνατε
στην Ευρωπαϊκή Ένωση προχθές…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Πρόεδρε, δεν
είναι πια µικρή παρέµβαση.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Κλείνω εδώ.

Ψηφίσατε αυτό που είπα. Την ψηφιακή ταυτότητα. Θα τα πω
αύριο αυτά. Θα σας ενηµερώσω τι σηµαίνει ψηφιακή ταυτότητα.

Και κλείνοντας να πω το εξής για τον κ. Κασσελάκη και όλα
αυτά που συµβαίνουν. Άκουγα πρωινάδικα, τον κ. Λιάγκα. Δεν
πειράζει, λέει, αν ο διοικητής φερθεί στον κ. Κασσελάκη ευγενικά
και τον έχει απ’ έξω από τον στρατό. Δεν το κατάλαβα εγώ.
Άρθρο 4 του Συντάγµατος. Δεν είµαστε ίσοι; Οι Έλληνες είναι
ίσοι ενώπιον του νόµου, έχουν ίσα δικαιώµατα και υποχρεώσεις.
Κάθε Έλληνας που µπορεί να φέρει όπλο είναι υποχρεωµένος
να συντελεί στην άµυνα της πατρίδος. Είκοσι µέρες θα πάει, ρε
παιδιά, όχι είκοσι µήνες. Εξαγόρασε και το υπόλοιπο. Το εξαγό-
ρασε. Είχε το δικαίωµα, ο νόµος το επιτρέπει. Εγώ δεν θα το
έκανα αυτό. Άποψή του είναι.

Επειδή ασχολείται τώρα η Νέα Δηµοκρατία µε τα λεφτά του
Κασσελάκη πολύ έντονα θα πω το εξής. Για µένα το πρόβληµα
δεν είναι αν έχει «πόθεν έσχες» ο Κασσελάκης. Όχι, κάνετε

λάθος. Κανένα τέτοιο πρόβληµα δεν έχουµε εµείς. Για µας είναι
το γεγονός αναµφισβήτητο ότι ο κ. Κασσελάκης έχει λεφτά αλλά
τα έβγαλε δουλεύοντας στην «GOLDMAN SACHS». Όταν η
«GOLDMAN SACHS» έπινε το αίµα του ελληνικού λαού µε τα πα-
ράνοµα swaps του Σηµίτη, ο κ. Κασσελάκης δούλευε στην
«GOLDMAN SACHS». Αυτό ενοχλεί εµάς. Όπως µας ενοχλεί
αυτή η µιλιταριστική αντίληψη ότι ό,τι κι αν κάνει η Αριστερά είναι
αθώα. Η Αριστερά όχι. Η Αριστερά είναι από εδώ. Το επαναλαµ-
βάνω. Εδώ είναι άλλου είδους Αριστερά. Ναι, κ. Δούρου, είστε
άλλη Αριστερά. Αριστερά που ψηφίζει µε τη Νέα Δηµοκρατία και
τον Σηµίτη δεν µπορεί να είναι Αριστερά. Πώς να το κάνουµε
τώρα; Ψηφίζετε µε τους σηµιτικούς µαζί. Δεν φταίω εγώ.

Κλείνοντας, θα πω το εξής. Ας πάει ένας εισαγγελέας στα γρα-
φεία της Νέας Δηµοκρατίας. Ψάχνουν τον Κασσελάκη. Καλά κά-
νουν. Δεν πάνε να τον ξετινάξουν; Εδώ έψαξαν εµένα. Κάνατε
επίκαιρη ερώτηση έντεκα Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ και η εφορία
βρήκε ουδέν. Έλεγχος. Καλά έκαναν, αλλά η ερώτηση δεν µου
άρεσε. Γιατί εγώ δεν κάνω ερώτηση για τον Κασσελάκη. Αυτή είναι
η διαφορά µας. Η ποιοτική µας διαφορά είναι ότι δεν προσωπο-
ποιώ τη διαφορά µας. Εδώ, λοιπόν, να πάει στη Νέα Δηµοκρατία
ο εισαγγελέας, να πάει και στο ΠΑΣΟΚ γιατί χρωστάνε 1 δισεκα-
τοµµύριο ευρώ και δεν τους ελέγχει κανένας! Μα κανένας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Βρήκαµε τον Κασσελάκη να τον βαράµε όλοι µαζί. Βαρέστε

τον. Οι άλλοι, γιατί όχι;
Και κλείνω γιατί πιέζει και η κυρία Πρόεδρος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Πίεσα διακριτικά.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Είχαµε ένα ατυχές συµβάν µε τον Πρωθυπουργό, κυρία
Πρόεδρε. Πρέπει να το πούµε αυτό. Είχαµε παραλίγο πρόβληµα
µε τον Πρωθυπουργό. Έγινε επίθεση µε drones στη συνοδεία
του πριν από λίγα λεπτά. Να το προσέξει αυτό, γιατί το έχω πει
κι άλλη φορά και θα το ξαναπώ. Τι δουλειά έχει ο Πρωθυπουργός
στην Ουκρανία; Για ποιον λόγο πήγε; Ας µας απαντήσει. Προσω-
πική εξωτερική πολιτική δεν µπορεί να κάνει κανένας χωρίς ενη-
µέρωση του ελληνικού Κοινοβουλίου. Ξαφνικά, εκτάκτως
πηγαίνει στην Ουκρανία. Πραγµατικά είναι απίστευτο αυτό που
έγινε χθες. Πραγµατικά. Πηγαίνει σήµερα και δεν ενηµερώνει κα-
νέναν. Μαζί και ο Παπασταύρου. Ο Παπασταύρου, ο ειδικός άν-
θρωπος, ξέρετε. Ο Παπασταύρου είναι ειδικός. Ξέρει από
offshore εταιρείες, από οικονοµικά, µεταφορές χρηµάτων, δια-
τραπεζικά. Τα ξέρει καλά ο Παπασταύρου αυτά. Είναι ειδικός άν-
θρωπος. Γι’ αυτό και είναι δίπλα στη Νέα Δηµοκρατία, για να
πιάνει αυτούς που κάνουν µε τις off shore εταιρείες µαϊµουνιές.
Λέω τώρα εγώ.

Θα πω, όµως, το εξής. Υπάρχουν ειδήσεις οι οποίες είναι
πραγµατικά για µένα πολύ σηµαντικές και πρέπει να λεχθούν εδώ
µέσα γιατί τα κανάλια δεν τις λένε. Ακούστε λίγο. Μαθαίνω ότι
σκέφτεται η Νέα Δηµοκρατία να βάλει τον Μπελέρη στο ευρω-
ψηφοδέλτιο. Είναι δυνατόν;

ΕΙΡΗΝΗ (ΡΕΝΑ) ΔΟΥΡΟΥ: Ποιον;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Τον Μπελέρη. Ναι, ναι. Τον έβαλε στη φυλακή και τώρα
τον βάζει και στο ευρωψηφοδέλτιο. Από το απόγευµα διαρρέεται
η είδηση.

Για µας, ο βορειοηπειρωτικός ελληνισµός στο πρόσωπο του
Μπελέρη ήταν η Βόρειος Ήπειρος. Όχι να πάρω τον Μπελέρη
και να κάνω το χατίρι του Ράµα να τον κάνω Ευρωβουλευτή. Αυτό
για µας είναι προδοσία. Αντί να αγωνιστούν να µην µπει φυλακή
ο Μπελέρη, θα τον πάρουν από εκεί και θα αφήσουν τη Βόρειο
Ήπειρο µόνη της και τον Ράµα να αλωνίζει. Αυτό προσέξτε το
γιατί είναι -θα το πω ευθέως- πατριδοκαπηλία. Το αναφέρουν site
της Νέας Δηµοκρατίας. Δεν διαβάζουν ούτε αυτά οι κύριοι. Αυτό
είναι το πρόβληµα. Αυτό είναι το µέγα πρόβληµα.

Και για την Εκκλησία και κλείνω, κυρία Πρόεδρε. Η Νέα Δηµο-
κρατία για ακόµη µια φορά δίχασε τον ελληνικό λαό. Τον διχά-
σατε, κύριε Τσιάρα. Για πρώτη φορά δε θα εφαρµοστεί στη
Μητρόπολη αυτό που πάντοτε έκανε η Ελλάδα. Πήγαινε η πολι-
τική ηγεσία µαζί µε την Ορθοδοξία και τελούσε τη λειτουργία. Το
πετύχατε και αυτό! Το πετύχατε κι αυτό! Και θίχτηκε η Πρόεδρος
της Δηµοκρατίας. Ενώ η ίδια θεωρεί ότι αντιπροσωπεύει όλους
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τους Έλληνες, πήγε σε κάποιο µπαρ να γιορτάσει τον γάµο των
οµοφυλοφίλων. Δεν είναι όλοι οι Έλληνες έτσι όµως. Είναι εκ-
πρόσωπος του ελληνικού λαού.

Γι’ αυτό και λέω ότι είµαστε διαφορετικοί. Γι’ αυτό και λέω ότι
Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ είστε ίδιοι. Είστε υπέρ του
πολέµου και της δυστυχίας των Ελλήνων. Είστε υπέρ του ιµπε-
ριαλισµού του αµερικανικού παράγοντα. Είµαστε υπέρ της ειρή-
νης και της ευτυχίας των Ελλήνων! Είµαστε υπέρ του απλού
Έλληνα εργάτη! Αυτή είναι η διαφορά µας και είναι ποιοτική!

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Μάντζο, έχετε

ζητήσει τρίλεπτη παρέµβαση. Θα παρακαλέσω για τρία λεπτά,
αυστηρά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κύριε Υπουργέ, επειδή αναφερθή-
κατε και σε έναν καλό συνάδελφο, τον Παναγιώτη Δουδωνή, νω-
ρίτερα για το αν διαφωνεί µε τον Ευάγγελο Βενιζέλο
ερµηνεύοντας, διαβάζοντας πιο σωστά τη γνωµοδότηση την οποία
επικαλείστε. Ξέρετε, αυτός που διαφώνησε µε τον Ευάγγελο Βε-
νιζέλο είστε εσείς πηγαίνοντας στη Νέα Δηµοκρατία, αν µη τι
άλλο. Οπότε δεν ξέρω τι είναι πιο «χάρµα οφθαλµών», να σας βλέ-
πουµε να υποδύεστε τον Θεµιστοκλή ή να υπερασπίζεστε τον
Ευάγγελο Βενιζέλο από τη θέση Υπουργού της Νέας Δηµοκρα-
τίας; Πραγµατικά, δεν ξέρω τι είναι πιο «χάρµα οφθαλµών».

Κι αφού σας αρέσει να επικαλείστε, ως Κυβέρνηση, όχι προ-
σωπικά εσείς, τη γνωµοδότηση του Ευάγγελου Βενιζέλου, ερµη-
νεύοντάς την στα δικά σας µέτρα, κάντε το ίδιο µε τις απόψεις
που έχει εκφράσει ο καθηγητής, πολιτικός Ευάγγελος Βενιζέλος
και στο ζήτηµα των υποκλοπών και των παράνοµων παρακολου-
θήσεων εις βάρος πολιτικών προσώπων, δηµοσιογράφων, στε-
λεχών των Ενόπλων Δυνάµεων. Κάντε το ίδιο για τη γνώµη του
Ευάγγελου Βενιζέλου για τις συστηµατικές επιθέσεις της Κυβέρ-
νησής σας κατά των ανεξάρτητων αρχών. Όχι Βενιζέλος αλά
καρτ, όχι ΠΑΣΟΚ αλά καρτ. Στο σύνολό της πρέπει να γίνει δεκτή
η θέση.

Σας άκουσα, επίσης, µιλώντας για ΠΑΣΟΚ αλά καρτ, να επικα-
λείστε για πολλοστή φορά τον ν.4009/2011. Ναι, ξέρετε τότε για
να επιτευχθεί αυτό το µεγαλειώδες ποσοστό πλειοψηφίας µέσα
στη Βουλή είχε προηγηθεί ένας διάλογος. Προηγήθηκε διαβού-
λευση ενάµιση έτους. Τι κάνατε από όλα αυτά εσείς φέτος, σή-
µερα, την προηγούµενη περίοδο, για να επικαλείστε αυτό
ακριβώς το νοµοθέτηµα; Τίποτα. Από ένα κλειστό γραφείο στο
Υπουργείο Παιδείας διατάξατε µέσω non paper και ερωτοαπαν-
τήσεων τι θα κάνετε, ότι µέχρι το τέλος του Γενάρη θα το έχετε
ψηφίσει -είστε ήδη υπερήµερος απέναντι στον εαυτό σας κατά
ενάµιση µήνα- κι έρχεστε σήµερα µε µία ταχεία διαδικασία να
µας πείτε να υπερψηφίσουµε κιόλας, να συναινέσουµε σε κάτι
στο οποίο εσείς δεν κάνατε καν τον στοιχειώδη διάλογο και δια-
βούλευση.

Κλείνοντας, θα µιλήσουµε και επί του σχεδίου νόµου αύριο και
για την ιδεολογική και πολιτική αντιπαράθεση. Διότι τελικά δεν
είναι ζήτηµα απαγόρευσης. Η απαγόρευση είναι κάτι που το θί-
ξαµε και στο ζήτηµα το συνταγµατικό που ολοκληρώθηκε πριν.
Εδώ, όµως, η ιδεολογική πολιτική αντιπαράθεση είναι το κέρδος
- µη κέρδος. Είναι κατά πόσον η δική σας νοµοθετική πρωτοβου-
λία έχει στον πυρήνα της τη διασφάλιση του κοινωνικού αγαθού
της παιδείας και όχι της δηµιουργίας µιας νέας αγοράς. Διότι
αυτό κάνετε. Δηµιουργείτε µια νέα αγορά γι’ αυτούς που µε µια
προνοµιακή πληροφόρηση θα αποκτήσουν δεσπόζουσα θέση και
θα θέσουν εµπόδια εισόδου στους σοβαρούς µη κερδοσκοπι-
κούς φορείς να µπουν σε αυτή την αγορά, όταν δηµιουργηθεί
µετά την αναθεώρηση. Γι’ αυτό και υπάρχει αυτή η σπουδή και η
βιασύνη. Να τα λέµε όλα και µε όρους αγοράς που καταλαβαί-
νετε καλύτερα. Θα τα πούµε, όµως, αυτά καθ’ όλη τη διάρκεια
αυτής της τριήµερης διαδικασίας.

Μία µόνο αναφορά στην Αντιπολίτευση κι επειδή ο κ. Φάµελ-
λος το υπονόησε ότι περίµενε περισσότερα. Ξέρετε, εµείς είµα-
στε εδώ. Είµαστε στην πρωτοπορία των αγώνων και στην
κοινωνία µε τον διάλογο που έχουµε ανοίξει και στη Βουλή µε τις
προτάσεις που έχουµε καταθέσει. Η δική µας αντιπολίτευση είναι

δηµιουργική, είναι αυστηρή, είναι τεκµηριωµένη, είναι δοµηµένη
και δοµείται πάνω σε µια πρόταση. Εµείς κοµίζουµε πρόταση.
Εµείς δεν κάνουµε διακοπές. Δεν πήραµε τα βουνά όσο καίγον-
ται τα πανεπιστήµια. Και δεν κάνουµε µαθήµατα σε άλλους κοι-
νωνικούς ή πολιτικούς χώρους. Μαθήµατα για τις υποκλοπές,
µαθήµατα για το Σύνταγµα από ανθρώπους που δεν µπορούν να
απαντήσουν ούτε για τις δικές τους εκκρεµότητες, εµείς δεν δε-
χόµαστε.

Και κλείνω, κυρία Πρόεδρε, λέγοντας στους αγαπητούς συνα-
δέλφους της Αντιπολίτευσης που αισθάνονται ότι πρέπει να απο-
δείξουµε ότι δεν υπάρχει Αντιπολίτευση. Εµείς το αποδεικνύουµε
καθηµερινά και µε το παράδειγµά µας. Αντιπολίτευση υπάρχει,
αξιόπιστη, στιβαρή, σοβαρή. Αυτό κάνουµε εδώ µέσα. Και δεν
κάνει καλό να αναπαράγουµε την προπαγάνδα της Κυβέρνησης
και των µιντιακών της βραχιόνων που λένε ότι δεν υπάρχει Αντι-
πολίτευση. Υπάρχει Αντιπολίτευση και κοµίζει και αντιπρόταση,
δείχνει έναν άλλο δρόµο για την πραγµατική µεταρρύθµιση και
αναβάθµιση της δηµόσιας παιδείας.

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Θρησκευ-

µάτων και Αθλητισµού): Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχετε τον λόγο, κύριε

Υπουργέ.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Θρησκευ-

µάτων και Αθλητισµού): Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Μάντζο, ευχαριστώ για την απάντησή σας, η οποία κατά

τη γνώµη µου αντανακλά ένα άγχος για να καλύψετε τις πέντε
κυβιστήσεις που έχετε κάνει σε δυόµισι µήνες. Τις σταχυολογώ
µε ηµεροµηνίες.

Στις 20-12-2023, ανέφερα πριν, Νίκος Ανδρουλάκης: «Δεν θα
µπούµε εµπόδιο στην ίδρυση µη κρατικών, µη κερδοσκοπικών
πανεπιστηµίων, αρκεί το νοµοσχέδιο να µην είναι σε βάρος των
δηµοσίων». Όλες οι γνωµοδοτήσεις ήταν ήδη στον αέρα. Ξέραµε
ότι πρόκειται για νόµο. «Δεν θα πω εµπόδιο», ρητή τοποθέτηση
του Προέδρου του ΠΑΣΟΚ.

Δεύτερη τοποθέτηση. Στις 12-2-2024 στην ηµερίδα InSocial:
«Σήµερα προτείνουµε το σκανδιναβικό παράδειγµα στην παι-
δεία».

Τρίτη τοποθέτηση στις 22-2-2024. «Τον νόµο για τα µη κρατικά
πανεπιστήµια δεν θα τον ψηφίσουµε, γιατί θέλουµε µια καθαρή
λύση στην τριτοβάθµια εκπαίδευση και όχι την εµπορευµατοποί-
ηση που υπονοµεύει και ένα σοβαρό µη κρατικό, µη κερδοσκο-
πικό και εν τέλει και το δηµόσιο πανεπιστήµιο». Ο νόµος
κατατέθηκε δύο µέρες µετά. Δεν τον είχε δει ο κ. Ανδρουλάκης
στην τελική του µορφή όταν το είπε αυτό.

Τέταρτη τοποθέτηση: «Συµφωνούµε στην ίδρυση µη κρατικών,
µη κερδοσκοπικών πανεπιστηµίων, µε αναθεώρηση του άρθρου
16 του Συντάγµατος, αλλά αυτό που κάνει η Νέα Δηµοκρατία
είναι διευθέτηση συµφερόντων». Ο κ. Ανδρουλάκης θυµάται το
Σύνταγµα στις 26 Φεβρουαρίου. Χθες στην Κοινοβουλευτική σας
Οµάδα και µε όσα διαβάσαµε ότι συνέβησαν: «Δεν θα επιτρέψω
να υπάρξω ρήγµα στην Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ».

Τι έχουµε ακούσει µέχρι τώρα ως σχολιασµό από δική σας
µεριά για διάφορα πράγµατα που έχουν να κάνουν µε το νοµοσχέ-
διο; Σας ακούσαµε να µιλάτε για το φινλανδικό µοντέλο. Το έχω
πει πάρα πολλές φορές, στη Φινλανδία το 30% των αποφοίτων των
λυκείων µπαίνει στα πανεπιστήµια. Εµείς είµαστε εδώ πολύ παρα-
πάνω. Αυτό είναι το φινλανδικό µοντέλο. Εµείς ξέρουµε -αν θέ-
λετε- το κοµµάτι το οποίο αφορά την πρωτοβάθµια και τη
δευτεροβάθµια εκπαίδευση από την Φιλανδία και είναι πολύ εν-
διαφέρον να το µελετήσει κανείς. Δεν σας κρύβω ότι για τα πανε-
πιστήµια χρειάστηκε να ψάξω και ψάχνοντας το, το πρώτο πράγµα
το οποίο βρήκα ήταν άρθρα που έλεγαν πόσοι λίγοι µπαίνουν στα
πανεπιστήµια τους. Μετά κατάλαβα από αυτό που λέτε ότι, ξέρετε,
όχι δεν είναι το φινλανδικό µοντέλο, είναι σκανδιναβικό µοντέλο
όπου παίρνουµε κοµµάτι από την κάθε σκανδιναβική χώρα. Θυµή-
θηκα λίγο -ας µου επιτραπεί να το πω- τον Γιώργο Κωνσταντίνου,
όταν παράγγελνε το εκµέκ η θέση σας.

Αλλά από εκεί και πέρα, πέρα από όλα τα άλλα, στο τέλος της
ηµέρας εδώ µιλάµε για κάτι πάρα πολύ απλό. Το ανέφερα και
στον κ. Παπανδρέου, όταν µιλήσαµε στις επιτροπές. Χρησιµο-
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ποίησα τις φράσεις που ο ίδιος είχε πει είκοσι χρόνια περίπου
πίσω -αν δεν κάνω λάθος-, δεκαεπτά χρόνια, σε σχέση µε τη ρύθ-
µιση που πρέπει να πετύχουµε αυτή τη στιγµή, γιατί στο τέλος
της ηµέρας στη µεταλυκειακή εκπαίδευση που έχουµε συρθεί,
υπάρχουν τριάντα πέντε κολλέγια, που δίνουν επαγγελµατικά δι-
καιώµατα, υπάρχει µια πραγµατικότητα εκεί έξω την οποία δεν
µπορούµε να την αφήσουµε αρρύθµιστη. Πρέπει να κάνουµε µια
σειρά από ενέργειες για να το πετύχουµε και εµείς ιδανικά θέ-
λαµε να το πετύχουµε µαζί σας. Υιοθετήσαµε τις απόψεις κορυ-
φαίων συνταγµατολόγων που δεν στηρίζουν την Κυβέρνηση
-αλήθεια είναι αυτό- µόνο και µόνο για να τονίσουµε ότι αυτή
είναι µια θέση η οποία δεν είναι αµιγώς κοµµατική από τη δική
µας πλευρά, ότι είναι µια ευρύτερη θέση κι αυτό αντανακλάται
σε κάθε δηµοσκόπηση σε ό,τι αφορά και τους δικούς σας ψηφο-
φόρους. Αυτή είναι η αλήθεια και αντιλαµβάνοµαι ότι δυσκολεύε-
στε.

Παρ’ όλα αυτά, επειδή στο τέλος της ηµέρας µιλάτε και για
κερδοσκοπία και για διευθετήσεις συµφερόντων και επειδή θέλω
να απαντήσω και σε αυτό, για εµένα διευθέτηση είναι είτε να µεί-
νουµε στην υφιστάµενη κατάσταση είτε να κάνουµε το πολύ πα-
ρεξηγήσιµο πράγµα το οποίο έχετε κάνει, να λέτε ότι κάποιοι σας
κάνουν και κάποιοι δεν σας κάνουν, λες και η δική µας δουλειά
δεν είναι να φτιάχνουµε το πλαίσιο ως Κυβέρνηση, ως χώρα, ως
Βουλή. Πλαίσιο πρέπει να φτιάξουµε και θα το κρίνουν οι ανε-
ξάρτητες αρχές, η ΕΘΑΑΕ στη συγκεκριµένη περίπτωση. Ελάτε
να το φτιάξουµε µαζί. Έχετε αντιρρήσεις; Πείτε µας ποιες είναι,
µία έως πέντε και θα καθίσω κάτω µαζί σας και µε πολύ µεγάλη
χαρά θα πω µία-µία ποιες ακούµε και ποιες δεν ακούµε. Το κά-
νατε αυτό το πράγµα; Γιατί στο τέλος της ηµέρας µιλάµε για ένα
θέµα, το οποίο το συζητάµε, το συζητάµε, το συζητάµε, έχουν
περάσει δεκαετίες συζήτησης αυτού του θέµατος και λέτε ότι
δεν έγινε διάλογος. Δεν ξέρω και πολλά άλλα θέµατα στην ελλη-
νική κοινωνία για τα οποία να έχει γίνει τόσος διάλογος εδώ και
δεκαετίες. Ξαφνικά εδώ ανακαλύψαµε ότι έχουµε µια περίπτωση
µη διαλόγου σε ένα ζήτηµα που συζητάµε από όταν ήµουν φοι-
τητής;

Περί όνου σκιάς γίνεται η συζήτηση εδώ πέρα στο τέλος της
ηµέρας. Και αν υπάρχει µια κερδοσκοπία, πέραν της άλλης που
απαγορεύεται µε τον νόµο, η οποία πρέπει να αποφευχθεί, είναι
η πολιτική κερδοσκοπία εν όψει ευρωεκλογών. Αλλά πολύ φοβά-
µαι ότι εκεί η αποτυχία είναι δεδοµένη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι εννέα µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από το Γυµνάσιο και Λυκειακές Τάξεις Ξηροκαµπίου
Λακωνίας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Χρή-
στος Κέλλας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, συζητάµε σήµερα µια εµβληµατική µεταρρύθµιση για την
τριτοβάθµια εκπαίδευση στη χώρα µας, ένα νοµοσχέδιο που ως
στόχο έχει την αύξηση των εκπαιδευτικών ευκαιριών στην πα-
τρίδα µας και το οποίο αποδεικνύει έµπρακτα την άµεση προτε-
ραιότητα που δίνει η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη στο
δηµόσιο πανεπιστήµιο.

Ταυτόχρονα κοιτά κατάµατα την κοινωνική πραγµατικότητα
της φυγής χιλιάδων Ελλήνων φοιτητών στο εξωτερικό, προσφέ-
ροντάς τους επιτέλους την ελευθερία επιλογής να µείνουν εδώ
για ανώτατες σπουδές. Πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο τοµή, ένα
νοµοσχέδιο που δεν εθελοτυφλεί, αλλά συντονίζεται µε τη σύγ-
χρονη πραγµατικότητα και τις απαιτήσεις της, γεγονός που όπως
φαίνεται έχει προκαλέσει µεγάλη αναταραχή στην Αντιπολί-
τευση, που προσπερνά τα εκατόν εβδοµήντα εννιά άρθρα που

ενισχύουν τα δηµόσια πανεπιστήµια και εστιάζει στα είκοσι έξι
τα οποία αφορούν τα νοµικά πρόσωπα πανεπιστηµιακής εκπαί-
δευσης.

Ας δούµε, όµως, αγαπητοί συνάδελφοι µερικά κοµβικά σηµεία
του υπό ψήφιση σχεδίου νόµου. Πρώτον, στο νοµοσχέδιο προ-
βλέπεται η αναβάθµιση του Δηµοκρίτειου Πανεπιστηµίου της
Θράκης για λόγους εκπαιδευτικούς, αλλά και λόγους εθνικούς.
Η αναβάθµιση του Δηµοκρίτειου Πανεπιστηµίου, που και ο Πρύ-
τανής του, ο κ. Μάρης, είπε ότι συνιστά ιστορική στιγµή, επιτυγ-
χάνεται αφ’ ενός µεν µε την ίδρυση νέων σχολών και τµηµάτων
και αφ’ ετέρου µε την ένταξη σε αυτό των τµηµάτων των ερευ-
νητικών ινστιτούτων του Διεθνούς Πανεπιστηµίου Ελλάδος. Έτσι
το Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο ενισχύεται και καθίσταται το τρίτο
σε µέγεθος πανεπιστήµιο της χώρας µας, αποτυπώνοντας τη µε-
γάλη σηµασία που δίνει το Υπουργείο στα περιφερειακά µας πα-
νεπιστήµια.

Δεύτερον, µέσω τού υπό συζήτηση νοµοσχεδίου εκσυγχρονί-
ζεται και αναβαθµίζεται το Ελληνικό Ανοικτό Πανεπιστήµιο. Το
ΕΑΠ αυτονοµείται και αποκτά σύστηµα διακυβέρνησης και όρ-
γανα διοίκησης, όπως και τα υπόλοιπα πανεπιστήµια. Θα έχει
πρύτανη, θα έχει συµβούλιο διοίκησης, θα έχει σύγκλητο. Πα-
ράλληλα διευρύνεται ο σκοπός του ΕΑΠ και δηµιουργείται ειδι-
κός λογαριασµός κονδυλίων έρευνας και ειδικό νοµικό πρόσωπο
ιδιωτικού δικαίου µε σκοπό την αξιοποίηση και τη διαχείριση της
περιουσίας του Ανοικτού Πανεπιστηµίου. Κύριοι του ΠΑΣΟΚ,
εσείς, που ήταν προεκλογική δέσµευση του αρχηγού σας η ανε-
ξαρτησία του ΕΑΠ, δεν θα το ψηφίσετε;

Τρίτον, στο εν λόγω νοµοθέτηµα ενισχύονται ουσιαστικά τα
δηµόσια ΑΕΙ της χώρας που αποτελούν τη ναυαρχίδα της ανώ-
τατης εκπαίδευσης, πρώτα απ’ όλα µε την αύξηση της χρηµατο-
δότησής τους. Η χρηµατοδότηση αυτή που το 2023 αυξήθηκε
50% σε σχέση µε την προηγούµενη πενταετία και για το 2024
αναµένεται να φτάσει το 1 δισεκατοµµύριο ευρώ, αν συνυπολο-
γίσουµε όλα τα χρηµατοδοτικά εργαλεία, Ταµείο Ανάκαµψης,
ΕΣΠΑ και ΣΔΙΤ. Είναι η µεγαλύτερη που έχει δοθεί εδώ και πολλά
χρόνια. Κύριοι της Αντιπολίτευσης µιλάτε εσείς για µειωµένη
χρηµατοδότηση των ΑΕΙ, εσείς που κάθε χρόνο επί των ηµερών
σας καταγράφατε µειωµένη χρηµατοδότηση, µε το 2018 να κα-
ταγράφεται χαµηλό ιστορικό 92 εκατοµµυρίων ευρώ.

Πέραν της χρηµατοδότησης, όµως, πολύ σηµαντική είναι η
διεθνοποίηση των ΑΕΙ µέσω της δηµιουργίας κοινών προγραµ-
µάτων µε κορυφαία ξένα πανεπιστήµια και µε την πρόσβαση των
ξένων φοιτητών στα αγγλόφωνα µαθήµατα των ιδρυµάτων µας.
Βαρύνουσα σηµασία ασφαλώς και έχουν η µείωση της γραφει-
οκρατίας, η ψηφιοποίηση και η διαλειτουργικότητα των ΑΕΙ,
όπως και η αφαίρεση των πλαφόν για τις αµοιβές των µελών
ΔΕΠ.

Πάµε τώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο επίµαχο τέ-
ταρτο µέρος του νοµοσχεδίου για το οποίο τόσος λόγος γίνεται
όλες αυτές τις ηµέρες. Αυτό ρυθµίζει την αδειοδότηση εγκατά-
στασης και λειτουργίας παραρτηµάτων ξένων εκπαιδευτικών
ιδρυµάτων µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα στη χώρα µας. Τι σας
προκαλεί τέτοια σύγχυση σε αυτή τη ρύθµιση, αγαπητοί συνά-
δελφοι; Όλοι στην ίδια χώρα ζούµε. Η πραγµατικότητα είναι µία.
Το να την αναγνωρίσεις είναι το πρώτο βήµα. Το να βρεις τη
λύση είναι το δεύτερο. Δεν γνωρίζετε ότι περισσότεροι από σα-
ράντα χιλιάδες Έλληνες φοιτητές σπουδάζουν σήµερα στα πα-
νεπιστήµια του εξωτερικού; Πρόκειται για αριθµό δυσανάλογα
µεγάλο για τον πληθυσµό της Ελλάδος. Η Αγγλία µε πληθυσµό
πολλαπλάσιο της Ελλάδος µετρά αντίστοιχα µόλις δέκα χιλιάδες
φοιτητές στο εξωτερικό. Αγαπητοί συνάδελφοι, δεν σας πειράζει
να πηγαίνουν για σπουδές τα παιδιά µας στη Βουλγαρία, στη
Ρουµανία, στην Κύπρο µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για τους γονείς
και την ψυχική ηρεµία; Στην Αθήνα να µην πάνε, στη Θεσσαλο-
νίκη να µην πάνε, στη Λάρισα να µην πάνε. Αυτό το θεωρείτε λο-
γικό;

Εναντιώνεστε στην ιδιωτική τριτοβάθµια εκπαίδευση, ενώ επί
δικής σας διακυβέρνησης φέρατε συγχρηµατοδοτούµενα µετα-
πτυχιακά µε ξένα ΑΕΙ, µε υψηλά µάλιστα δίδακτρα. Και καλά κά-
νετε, θα προσθέσω εγώ.

Είστε υπέρ της αλά καρτ ιδιωτικής εκπαίδευσης; Δεν είστε ενή-
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µεροι ότι στην Κύπρο φοιτούν συνολικά πάνω από πενήντα χιλιά-
δες φοιτητές µε το 50% εξ αυτών να προέρχονται από το εξωτε-
ρικό; Γιατί να µην ακολουθήσουµε κι εµείς αυτό το παράδειγµα,
έστω και τώρα;

Όµως, ξέχασα, είπατε, κύριε Καλαµατιανέ, στην επιτροπή ότι
η Κύπρος αποτελεί ευρωπαϊκό αντιπαράδειγµα. Να τα πείτε αυτά
στους συναδέλφους σας της Αριστεράς της Κύπρου γιατί εκεί η
απόφαση ήταν οµόφωνη υπέρ των ιδιωτικών πανεπιστηµίων.

Στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση που είναι υποχρεωτική δί-
νουµε τη δυνατότητα επιλογής µεταξύ δηµόσιας και ιδιωτικής
εκπαίδευσης. Στην τριτοβάθµια εκπαίδευση που είναι προαιρε-
τική να µην έχουν το ίδιο δικαίωµα;

Θέσατε, κύριοι της Αντιπολίτευσης, θέµα χαλαρών κριτηρίων
και µη επαρκούς εποπτείας των νοµικών προσώπων πανεπιστη-
µιακής εκπαίδευσης. Μπορείτε να µου υποδείξετε ένα αυστηρό-
τερο πλαίσιο αδειοδότησης, αξιολόγησης και πιστοποίησης µη
κρατικών πανεπιστηµίων από αυτό που εισάγει ο Υπουργός κ.
Πιερρακάκης;

Κι εδώ να τονίσω ότι τον έλεγχο δεν θα τον ασκεί ο εκάστοτε
Υπουργός, αλλά η ΕΘΑΑΕ, η Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκπαίδευ-
σης, και ο ΕΟΠΠΕΠ, ο Εθνικός Οργανισµός Πιστοποίησης Προ-
σόντων και Επαγγελµατικού Προσανατολισµού. Μην ψάχνετε,
δεν πρόκειται να βρείτε γιατί πολύ απλά δεν υπάρχει.

Ζητάτε να αυξηθεί η ελάχιστη βάση εισαγωγής. Ποιοι; Εσείς;
Εσείς δεν είστε, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, που όταν η κ. Κεραµέως ει-
σήγαγε την ελάχιστη βάση εισαγωγής στα ΑΕΙ τη θέλατε χαµη-
λότερα; Τώρα τη θέλετε ψηλότερα; Τελικά τι από τα δύο θέλετε;
Να υπάρχει ή να µην υπάρχει βάση εισαγωγής; Και εν πάση πε-
ριπτώσει, πόσο ψηλά τη θέλετε; Πείτε µας, επιτέλους.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν τη θέλουµε καθόλου. Να
µην υπάρχει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Δεν κάνουµε διάλογο,
παρακαλώ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Τέλος, κάνατε λόγο, αγαπητοί συνάδελ-
φοι της Αντιπολίτευσης, για αντισυνταγµατικότητα του νόµου. Η
συγκεκριµένη είναι η τεσσαρακοστή έκτη ένσταση που υποβάλ-
λετε από το 2019.

Αγαπητοί συνάδελφοι, η συνταγµατικότητα ενός νοµοσχεδίου
δεν κρίνεται ούτε από το πόσοι συνταγµατολόγοι τάσσονται
υπέρ ούτε από το πόσοι τάσσονται κατά, κρίνεται από τη βαρύ-
τητα των επιχειρηµάτων. Και εν πάση περιπτώσει, το µοναδικό
αρµόδιο όργανο για να κρίνει τη συνταγµατικότητα ενός νοµο-
σχεδίου είναι το Συµβούλιο της Επικρατείας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Κέλλα, είστε
ήδη στα οκτώ λεπτά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ενίσχυση και η διεθνοποίηση

του δηµόσιου πανεπιστηµίου, η ίδρυση των νοµικών προσώπων
πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης και συνολικότερα η άρση των εµ-
ποδίων στην τριτοβάθµια εκπαίδευση θα καταστήσει την Ελλάδα
περιφερειακό κέντρο εκπαίδευσης µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για
το ΑΕΠ της χώρας, θα ανακόψει το κύµα φυγής των Ελλήνων
φοιτητών στο εξωτερικό και θα οδηγήσει στην προσέλκυση
ξένων φοιτητών και επιστηµονικού προσωπικού.

Η Κυβέρνησή µας και ο Υπουργός Παιδείας νοµοθετούν µε
όρους µέλλοντος και η παιδεία αποτελεί τη γεννήτρια του µέλ-
λοντος. Γι’ αυτό και σας καλώ να το υπερψηφίσετε, υπηρετώντας
το εθνικό συµφέρον.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Κωνσταντίνος Μπάρκας, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
δεν θα σας κρύψω ότι ως φοιτητής συµµετείχα σε µεγάλες κινη-
τοποιήσεις εναντίον της αναθεώρησης του άρθρου 16 το 2006
στη χώρα. Και τότε το φοιτητικό κίνηµα µαζικά βγήκε νικητής σε
µια µάχη µε την τότε κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας πάλι η
οποία διεκδικούσε την αναθεώρηση του άρθρου 16. Ένα από τα
επιχειρήµατα που οι φοιτητικοί σύλλογοι της χώρας τότε χρησι-
µοποιούσαν, αλλά και ο νοµικός κόσµος της χώρας ο οποίος είχε

σταθεί στο πλευρό των φοιτητών τότε ήταν ότι η αναθεώρηση
του άρθρου 16 γίνεται µόνο µέσα από συνταγµατική Αναθεώ-
ρηση και όχι κάνοντας µια παρεµβολή και νοµοθετώντας για την
ίδρυση µη κερδοσκοπικών πανεπιστηµίων. Αυτό το είχε στηρίξει
τότε και ο κ. Αλιβιζάτος ως έγκριτος συνταγµατολόγος λέγοντας
ότι δεν γίνεται να δηµιουργηθούν ιδιωτικά πανεπιστήµια ακριβώς
γιατί υπάρχει το άρθρο 16 που προστατεύει τον δηµόσιο χαρα-
κτήρα των πανεπιστηµίων.

Γι’ αυτό, λοιπόν, και σας λέω µε όλη µου τη δύναµη ότι στέκο-
µαι στο πλευρό των φοιτητών, των γενικών συνελεύσεων των µε-
γάλων σχολών της χώρας οι οποίες είναι µαζικότατες. Εκεί οι
φοιτητές δίνουν τη µάχη για να υπερασπιστούν τον αγώνα τους
για να µπουν στο δηµόσιο πανεπιστήµιο, τον αγώνα των γονιών
τους, κυρία Υπουργέ, οι οποίοι τα στήριξαν για να µπουν στο δη-
µόσιο πανεπιστήµιο. Διεκδικούµε, λοιπόν, να παραµείνει δηµό-
σιος ο χαρακτήρας των ελληνικών πανεπιστηµίων.

Η συζήτηση η οποία διεξήχθη το προηγούµενο διάστηµα ήταν
µε βάση διάφορες ανακρίβειες και ψεύδη τα οποία ακούγονταν
από την κυβερνητική πλευρά, κυρίως από τους Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας, αλλά και από τον κ. Πιερρακάκη.

Διαβάζω χαρακτηριστικά ότι ο κ. Πιερρακάκης είχε πει: «Τα µε-
γάλα ξένα πανεπιστήµια, µε το νοµοσχέδιο το οποίο θα ψηφιστεί
κατά πάσα πιθανότητα την Παρασκευή, θα έρθουν στην Ελ-
λάδα». Ψευδές. Γιατί; Γιατί τα µεγάλα ξένα πανεπιστήµια της Ευ-
ρώπης δεν έχουν φύγει ποτέ από τη χώρα τους γιατί δεν το
έχουν ανάγκη.

Λέγατε, κυρία Υπουργέ: «Είναι κακό να έρθει στη χώρα να
φτιάξει ένα παράρτηµα το Κέµπριτζ; Είναι κακό να έρθει στη
χώρα να φτιάξει ένα παράρτηµα η Σορβόννη;» Κακό δεν είναι,
αλλά αυτά τα πανεπιστήµια δεν θέλουν να φτιάξουν παραρτή-
µατα, γιατί δεν το έχουν ανάγκη. Είναι πανεπιστήµια τα οποία
έχουν πάνω από µισό αιώνα ζωής, και δεν έχουν καµµία ανάγκη
να φτιάξουν παραρτήµατα πουθενά αλλού.

Τα µόνα παραδείγµατα στον κόσµο, κυρία Υπουργέ, και δεν το
λέτε αυτό δηµόσια, στα οποία έχουν γίνει ξένα παραρτήµατα
είναι δυο πανεπιστήµια -αν δεν κάνω λάθος- στην Αµερική τα
οποία έφτιαξαν παραρτήµατα και σχολές σε χώρες της αραβικής
χερσονήσου, τα οποία πανεπιστήµια ήταν χρηµατοδοτούµενα
κατά 99% από τις κυβερνήσεις εκεί και αυτά µέσα σε µια επταε-
τία-οκταετία έκλεισαν. Αυτή είναι η όλη ιστορία των παραρτηµά-
των των πανεπιστηµίων της Αµερικής, της Αγγλίας, της Γαλλίας,
της Γερµανίας, που κατά τα άλλα ζηλεύουµε τα πανεπιστήµιά
τους και θέλουµε να τους µοιάσουµε.

Λέτε, κυρία Υπουργέ, ότι πάνω από σαράντα χιλιάδες φοιτητές
σπουδάζουν στο εξωτερικό. Είναι ανακριβές και ψευδές, διότι
δεν είναι σαράντα χιλιάδες οι φοιτητές οι οποίοι πηγαίνουν για
να κάνουν µάστερ στο εξωτερικό. Υπάρχουν σε αυτό τον αριθµό
των φοιτητών πάρα πολλοί, κυρία Υπουργέ, οι οποίοι είναι µετα-
πτυχιακοί, διδακτορικοί και µεταδιδακτορικοί φοιτητές. Αυτοί δεν
εντάσσονται µέσα, κυρία Υπουργέ, και το γνωρίζετε πάρα πολύ
καλά αυτό, στον αριθµό των φοιτητών που επιλέγουν ξένα πανε-
πιστήµια για να φύγουν από εδώ. Συνεχίζετε, όµως, το αφήγηµα
σας. Και ο κ. Κέλλας το είπε: «Δηλαδή θέλετε να πηγαίνουν στη
Βουλγαρία και να µην πηγαίνουν στη Λάρισα;» 

Εάν, κυρία Υπουργέ, το δικό σας µοντέλο είναι η βουλγαρο-
ποίηση της παιδείας, εµάς θα µας βρείτε απέναντι. Δεν συµµερι-
ζόµαστε τη λογική της βουλγαροποίησης της ελληνικής
παιδείας. Η Ελλάδα έχει µεγάλη ιστορία στην παιδεία της, στα
πανεπιστήµιά της και αυτή θα υπερασπιστούµε.

Ο κ. Πιερρακάκης έκανε µια φοβερή ανακοίνωση, λέγοντας ότι
στα υπό ίδρυση ιδιωτικά πανεπιστήµια, αυτά που θέλετε να φτιά-
ξετε, θα µπαίνουν µε την ελάχιστη βάση εισαγωγής. Τι θα κάνετε,
λοιπόν, κυρία Υπουργέ; Θα φτιάξετε δύο ταχυτήτων φοιτητές.
Δηλαδή θα δίνουµε πανελλαδικές, εσείς θα γράφετε δεκαεννέα
και θα µπαίνετε στην ιατρική κι εγώ θα γράφω επτάµισι, αλλά ο
πατέρας µου θα έχει χρήµατα και θα µπαίνω στο ιδιωτικό πανε-
πιστήµιο και θα βγαίνουµε και οι δύο γιατροί. Αν αυτό το θεω-
ρείτε σοβαρό επιχείρηµα και σοβαρή παιδεία, σας λέω ότι είστε
ασόβαροι. Θα πρέπει ως αρµόδια Υπουργός και ως αρµόδιο
Υπουργείο να σέβεστε τον κόπο των φοιτητών που δίνουν τη
µάχη για να περάσουν στο δηµόσιο πανεπιστήµιο.
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Γιατί δίνουν αυτή τη µάχη; Διότι γνωρίζουν, κυρία Υπουργέ,
πάρα πολύ καλά, ότι τα δηµόσια πανεπιστήµια έχουν πάρα πολύ
καλό πεδίο σπουδών, το επίπεδο σπουδών είναι άκρως απαιτη-
τικό και φοβερό και πάρα πολύ καλό, γι’ αυτό και η πλειοψηφία
των Ελλήνων φοιτητών γίνονται δεκτοί, κυρία Υπουργέ, στα κα-
λύτερα µεταπτυχιακά και διδακτορικά του κόσµου. Είναι πάρα
πολύ απλό.

Στις χώρες για τις οποίες δεν κάνετε λόγο ότι θέλουµε να µοι-
άσουµε -δηλαδή θα άκουγα ένα επιχείρηµα που θα έλεγε ότι θέ-
λουµε να µοιάσουµε στην Αγγλία, στη Γαλλία, τη Γερµανία-
γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι αυτές οι χώρες οι οποίες έχουν
πολύ καλό επίπεδο σπουδών, έχουν δηµόσια πανεπιστήµια, τα
οποία υπερασπίζονται τον ρόλο τους, βεβαίως είναι µε δίδακτρα,
αλλά είναι δηµόσια πανεπιστήµια και υπερασπίζονται τον ρόλο
τους και το περιεχόµενο σπουδών που δίνουν στους φοιτητές
τους.

Δεν στηρίζετε τη δηµόσια παιδεία. Ίσα-ίσα που η Ελλάδα είναι,
αν δεν κάνω λάθος, στην εικοστή θέση όσον αφορά τα χρήµατα
που δίνονται για τη δηµόσια παιδεία από το ΑΕΠ.

Ακούστε λιγάκι και θα τελειώσω µε αυτό. Σας ευχαριστώ,
κυρία Πρόεδρε. 

Ποιος είναι ο σκοπός σας; Ο σκοπός σας είναι η αναδιανοµή
των φοιτητών µέσα στην αγορά εργασίας. Το είχατε πει από το
2019 ότι δεν χρειαζόµαστε πάρα πολλούς δικηγόρους, δεν χρει-
αζόµαστε πάρα πολλούς γιατρούς και πρέπει κάποιοι να γίνουν
ηλεκτρολόγοι, υδραυλικοί, ψυκτικοί κ.λπ.. 

Όλη η πορεία σας, όλη η νοµοθέτησή σας είναι πάνω σε αυτό
το πεδίο. Θέλετε τα δικά σας τα παιδιά να µπορούν µε τα χρή-
µατα που διαθέτουν να σπουδάζουν, να γίνονται γιατροί, δικηγό-
ροι, µηχανικοί. Και θέλετε τα παιδιά, τα οποία δίνουν τη µάχη µαζί
µε τους γονείς τους να περάσουν σε ένα δηµόσιο πανεπιστήµιο,
αυτούς να τους εξοβελίσετε και να τους βγάλετε εκτός της δυ-
νατότητας που θα µπορούν να έχουν να σπουδάζουν και να απο-
κτούν ένα καλό πτυχίο από ένα δηµόσιο πανεπιστήµιο.

Εµείς, λοιπόν, εδώ κυρία Υπουργέ, αυτό που θα κάνουµε κυ-
ρίως είναι απέναντι σε εσάς να υπερασπιστούµε το Σύνταγµα.
Είστε µια Κυβέρνηση και έχετε τη στήριξη µιας Κοινοβουλευτικής
Οµάδας, η οποία καταπατά καταφανώς το Σύνταγµα.

Εµείς, λοιπόν, το Σύνταγµα θα το υπερασπιστούµε µέχρι τε-
λευταίας ρανίδος του αίµατός µας, ακριβώς γιατί θεωρούµε ότι
το Σύνταγµα είναι ο νόµος των νόµων και θα υπερασπιστούµε,
για ακόµα µια φορά, µαζί µε τους φοιτητές και τους γονείς τους
το δηµόσιο χαρακτήρα των πανεπιστηµίων.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Καλείται στο Βήµα ο

επόµενος οµιλητής, ο κ. Μιχάλης Κατρίνης, Βουλευτής του
ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κοινοβουλευτική ιστορία της

χώρας έχει ταυτιστεί µε εµβληµατικές µεταρρυθµίσεις που κα-
τοχύρωσαν και διεύρυναν το δικαίωµα στην εκπαίδευση, µεταρ-
ρυθµίσεις που ανταποκρίνονταν σε εθνικά και κοινωνικά
αιτήµατα της εποχής, για καθολική και δωρεάν εκπαίδευση, για
εκδηµοκρατισµό, εκσυγχρονισµό και ποιοτική αναβάθµιση της
δηµόσιας παιδείας. Και όλες αυτές οι µεταρρυθµίσεις έχουν τη
σφραγίδα και την υπογραφή της δηµοκρατικής και προοδευτικής
παράταξης. Καµµία από αυτές τις µεταρρυθµίσεις δεν έγινε από
τη συντηρητική παράταξη.

Το αναφέρω αυτό ως εισαγωγή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
γιατί η σηµερινή συνεδρίαση δεν µπορεί να συγκριθεί µε την αί-
σθηση µιας ιστορικής στιγµής, όπως µονότονα επαναλαµβάνει
το αφήγηµα της Κυβέρνησης, χωρίς όµως να πείθει κανέναν.

Και δεν αποτελεί ιστορική στιγµή, γιατί δεν απαντά σε κανένα
από τα καθολικά αιτήµατα της εποχής για την πανεπιστηµιακή
εκπαίδευση και για την ενίσχυση του ελληνικού δηµόσιου πανε-
πιστηµίου. Απαντά µόνο στα αιτήµατα και τις ανάγκες κάποιων
επιχειρηµατιών, που όλως τυχαίως είναι φίλοι της Κυβέρνησης.
Γιατί πάνω σε δικές τους επιχειρηµατικές επιδιώξεις στήθηκε το
νοµοσχέδιο, που συζητάµε σήµερα.

Θα ήθελα να κάνω κάποιες επισηµάνσεις σε αυτή τη συζή-
τηση. Επισήµανση πρώτη: Τα πανεπιστήµια που θέλει να θεσµο-
θετήσει η Κυβέρνηση δεν είναι µη κερδοσκοπικά. Το ξαναλέω.
Δεν είναι µη κερδοσκοπικά! Γι’ αυτό, άλλωστε, το νοµοσχέδιο
σάς δίνει τη δυνατότητα να δηµιουργηθούν παραρτήµατα ξένων
πανεπιστηµίων από επιχειρηµατίες µέσω εµπορικών συµφωνιών
franchise, που βαφτίζονται σύµφωνα µε εσάς «ακαδηµαϊκές συµ-
φωνίες». 

Μετά τα funds, που πήραν τα δάνεια των πολιτών και ελέγχουν
µεγάλο µέρος της ελληνικής επιχειρηµατικότητας, έρχονται
τώρα τα funds στην τριτοβάθµια εκπαίδευση.

Από εκεί και πέρα, σε αυτούς που θέλουν να λειτουργούν ως
τριτοκοσµικό καθεστώς στα ζητήµατα του κράτους δικαίου και
να µεταµφιέζονται σε ευρωπαϊστές, όταν τους βολεύει, θα πρέ-
πει να τους υπενθυµίσω ότι τόσο η Ευρωπαϊκή Συνθήκη όσο και
ο Χάρτης Θεµελιωδών Δικαιωµάτων θεωρούν την εκπαίδευση ως
αποκλειστικά εθνική υπόθεση.

Επισήµανση δεύτερη, υπάρχει µία κατ’ αρχήν συµφωνία για τη
συνταγµατική αναθεώρηση του άρθρου 16 και την ίδρυση µη
κρατικών µη κερδοσκοπικών πανεπιστηµίων. Αυτός είναι ο ορθο-
λογικός, αυτός είναι ο συνταγµατικός δρόµος.

Η κυβέρνηση, όµως, θέλει να δηµιουργήσει τετελεσµένα. Τα
ίδια έκανε άλλωστε µε την επιστολική ψήφο και µετά από τα όσα
γίνονται και είδαν το φως της δηµοσιότητας τις τελευταίες µέρες
για πρώτη, ίσως, φορά µετά τη Μεταπολίτευση ενδέχεται να δη-
µιουργηθούν ζητήµατα που θα οδηγήσουν σε αµφισβήτηση του
εκλογικού αποτελέσµατος. Αν η Κυβέρνηση ενδιαφερόταν πραγ-
µατικά για να προχωρήσει µια µεγάλη µεταρρύθµιση, θα είχε
αποδεχθεί τη θέση µας για θεσµικό διάλογο εν όψει και της επι-
κείµενης συνταγµατικής Αναθεώρησης.

Επισήµανση τρίτη, το ΠΑΣΟΚ πιστεύει ότι µπορούν να ιδρυ-
θούν µη κρατικά µη κερδοσκοπικά πανεπιστήµια υπό αυστηρές
προϋποθέσεις. Αυτές, όµως, τις προϋποθέσεις εσείς στην Κυ-
βέρνηση δεν θέλετε επ’ ουδενί να τις συζητήσουµε. Γιατί; Γιατί
πολύ απλά ακυρώνουν τις επιχειρηµατικές επιδιώξεις των φίλων
σας.

Επισήµανση τέταρτη, βεβαίως σε άλλες χώρες υπάρχουν και
λειτουργούν ιδιωτικά κερδοσκοπικά ιδρύµατα, αλλά δεν είναι το
Χάρβαρντ ένα από αυτά, που το επικαλείστε συνέχεια. Είναι κά-
ποια ιδρύµατα που βρίσκονται πολύ χαµηλά στις διεθνείς αξιο-
λογήσεις, ιδρύµατα χωρίς ακαδηµαϊκό κύρος, ιδρύµατα µε
υποτυπώδες ή ανύπαρκτο ερευνητικό έργο και χωρίς αντίκρισµα
των πτυχίων τους στην αγορά εργασίας.

Επισήµανση πέµπτη, φυσικά στις ευρωπαϊκές χώρες η συντρι-
πτική πλειοψηφία των φοιτητών επιλέγει τα δηµόσια πανεπιστή-
µια. Και γιατί συµβαίνει αυτό; Γιατί αυτές οι ευρωπαϊκές χώρες
έχουν ως προτεραιότητα τη στήριξη του δηµοσίου πανεπιστη-
µίου και όχι την εξυπηρέτηση επιχειρηµατικών συµφερόντων,
όπως κάνετε εξόφθαλµα εσείς.

Επισήµανση έκτη, η προσέγγιση της Κυβέρνησης στο συγκε-
κριµένο ζήτηµα γίνεται µε την οπτική επιχειρηµατικών κερδοσκο-
πικών συµφερόντων και παραµερίζει -και αυτό νοµίζω ότι είναι
εξαιρετικά ανησυχητικό- την εκπαιδευτική, αλλά και την κοινω-
νική διάσταση.

Διακινείται, µάλιστα, ως επιχείρηµα ότι τα ιδιωτικά πανεπιστήµια
θα οδηγήσουν δήθεν σε βελτίωση τα δηµόσια πανεπιστήµια µέσα
από τον ανταγωνισµό. Δηλαδή, θα έρθει η Ιατρική Σχολή του ιδιω-
τικού Πανεπιστηµίου της Κύπρου, που βρίσκεται στις τελευταίες
θέσεις της διεθνούς κατάταξης, να εγκατασταθεί στην Αθήνα και
να βελτιώσει την Ιατρική Σχολή της Αθήνας που βρίσκεται σε µία
από τις κορυφαίες θέσεις του κόσµου. Αυτό µας λέτε; Το υποστη-
ρίζετε αυτό; Και πώς; Με φοιτητές που θα εισάγονται µε 8.300
µόρια, όταν για να µπεις στην Ιατρική Αθηνών χρειάζεσαι πάνω
από 19.000 µόρια; Αυτόν τον ανταγωνισµό εννοείται;

Να σας θυµίσω τι έλεγε η κ. Κεραµέως όταν θέσπιζε την ελά-
χιστη βάση εισαγωγής; Έθετε το ρητορικό ερώτηµα: Να βάζουµε
παιδιά στο πανεπιστήµιο, ενώ ξέρουµε ότι δεν θα µπορέσουν να
φοιτήσουν και να αποφοιτήσουν; Αυτό επιδιώκουµε; Αυτό έλεγε
η Υπουργός σας, η προηγούµενη Υπουργός Παιδείας. Δηλαδή,
τότε η άποψη της Υπουργού Παιδείας της Νέας Δηµοκρατίας
είχε λογική για τα δηµόσια πανεπιστήµια, αλλά σήµερα δεν ισχύει
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η ίδια λογική για τα ιδιωτικά πανεπιστήµια;
Όσον αφορά στο πλαίσιο λειτουργίας στην πραγµατικότητα

πρόκειται για ένα χαλαρό και αδιαφανές σύστηµα εποπτείας και
ανύπαρκτης πιστοποίησης αυτών των ιδρυµάτων.

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, η αδιαφάνεια, η µειωµένη
εποπτεία και η απουσία πιστοποίησης οδηγούν νοµοτελειακά σε
εµπορευµατοποίηση της πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης. Καθα-
ρές κουβέντες για να γνωρίζουν οι πολίτες τι επιδιώκετε και πού
το πάτε.

Σε αυτό το εµπόριο πτυχίων και ψευδούς ελπίδας εµείς λέµε
ένα καθαρό «όχι». Λέµε, όµως, «ναι» στο διάλογο για συνταγµα-
τική Αναθεώρηση του άρθρου 16. Λέµε «ναι» σε ένα ισχυρό ρυθ-
µιστικό πλαίσιο. Λέµε «ναι» σε ένα πραγµατικά ενισχυµένο
δηµόσιο πανεπιστήµιο. Λέµε «ναι» σε ένα µη κρατικό πανεπιστή-
µιο που θα έχει ως προτεραιότητα την επένδυση σε φοιτητές και
στην παιδεία και όχι την επένδυση σε κέρδος µε κάθε τίµηµα.

Και να µη µας κουνούν εδώ το δάχτυλο κάποιοι που είδαν φως
στην Κυβέρνηση Μητσοτάκη και µπήκαν, να µην κουνούν το δά-
χτυλο στη µεγάλη δηµοκρατική παράταξη, που θα ξαναγίνει µε-
γάλη ακριβώς για να αντιµετωπίσει νοσηρές καταστάσεις και
νοοτροπίες. Και όσο για τον «µεταρρυθµιστή» Πρωθυπουργό και
τη «µεταρρυθµιστική» Κυβέρνηση ένα πράγµα µόνο, είναι η µόνη
Κυβέρνηση µετά το 1969, που καταδικάστηκε από έναν ευρω-
παϊκό θεσµό, όπως το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο. Και αυτό νοµίζω
ότι τα λέει όλα.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ο επόµενος οµιλητής

κ. Ιωάννης Δελής, Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος,
έχει τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ό,τι και να λέτε εδώ µέσα εσείς της Κυβέρ-
νησης, η νεολαία µε τις κινητοποιήσεις της την έκανε σκόνη και
θρύψαλα την προπαγάνδα σας για τα ιδιωτικά πανεπιστήµια.
Γιατί, ξέρετε, πάει πολύ να λέτε στα παιδιά των λαϊκών οικογε-
νειών: Δεν πα’ να σκοτώνεστε στο διάβασµα, δεν πα’ να καταξο-
δεύονται οι γονείς σας για να µορφωθείτε και να πάρετε ένα
πτυχίο, εµείς, όσοι έχουµε δηλαδή µεγάλα πορτοφόλια, µε τα
λεφτά µας θα αγοράζουµε όποιο πτυχίο θέλουµε.

Στην ουσία αυτό τους λέτε µε το νοµοσχέδιό σας. Και αφήστε
αυτά τα τάχα µου αθώα ότι απλώς ρυθµίζετε, λέει, αυτό που ήδη
υπάρχει. Στην πραγµατικότητα δεν ρυθµίζετε απλώς, αλλά απε-
λευθερώνετε τελείως την αγορά στην ανώτατη εκπαίδευση, προ-
κειµένου τα πανεπιστήµια να λειτουργούν σαν επιχειρήσεις, είτε
είναι ιδιωτικά είτε δηµόσια.

Προσέξτε, όµως. Το ότι απορρίπτουµε εµείς ως ΚΚΕ το νοµο-
σχέδιό σας, δεν σηµαίνει και ότι υπερασπιζόµαστε τη σηµερινή
κατάσταση του πανεπιστηµίου. Γιατί την αντίθεσή µας δεν την
εκφράζουµε υψώνοντας τη σηµαία του χθες, αλλά µε εκείνες εκεί
τις σηµαίες που πάνω τους γράφουν τις σηµερινές και τις αυρια-
νές, τις σύγχρονες εκπαιδευτικές ανάγκες της νεολαίας. Από
αυτή τη θέση εναντιωνόµαστε ως ΚΚΕ στο δικό σας, στο σηµε-
ρινό πανεπιστήµιο-επιχείρηση και στο ακόµα περισσότερο τέτοιο
αυριανό που ετοιµάζετε. Γιατί και το σηµερινό πανεπιστήµιο τέ-
τοιο είναι, ακριβό για τους φοιτητές, φθηνό για το κράτος και
κερδοφόρο για τις επιχειρήσεις.

Δείτε. Ποιο είναι σήµερα το κόστος των σπουδών στο πανεπι-
στήµιο; Για πολλές λαϊκές οικογένειες είναι ασήκωτο βάρος. Γε-
µίσατε τα πανεπιστήµια µε τιµολογηµένα µεταπτυχιακά, µε
πληρωµένες πιστοποιήσεις και επεκτείνετε συνεχώς και τα δίδα-
κτρα στα προπτυχιακά, στα ξενόγλωσσα χθες και στους αλλο-
γενείς σήµερα, παντού αύριο µε το νοµοσχέδιό σας, έτσι, για να
µη νοθεύεται κι εκείνος ο ανταγωνισµός µε τα ιδιωτικά.

Στο πανεπιστήµιο, όµως, των σύγχρονων λαϊκών αναγκών, που
µπορεί η εποχή µας να ικανοποιήσει, τα δίδακτρα πολύ απλά
απαγορεύονται παντού και παρέχονται δωρεάν συγγράµµατα,
εξοπλισµός, αναλώσιµα καθώς και πρόσβαση σε βιβλιοθήκες και
µουσεία.

Ποια είναι η φοιτητική µέριµνα που δίνει το δικό σας πανεπι-
στήµιο; Οι εστίες δεν επαρκούν ούτε για το 7% των φοιτητών της
χώρας. Μάλιστα δεκαεπτά πόλεις µε πανεπιστήµια δεν έχουν καν

εστία σήµερα που µιλάµε. Αύριο που θα είναι η δεύτερη µέρα
της συζήτησης αυτού του νοµοσχεδίου, στο Δηµοκρίτειο Πανε-
πιστήµιο Θράκης, το οποίο υποτίθεται ότι το αναβαθµίζετε, η
Πρυτανεία καλεί τους φοιτητές να αδειάσουν µία ολόκληρη
εστία. Και να πάνε πού; Αύριο γίνεται αυτό! Αν δεν το κάνουν, θα
τους κόψει το νερό και το ρεύµα. Για τέτοια πράγµατα µιλάµε,
για τέτοια αναβάθµιση.

Ας µη µιλήσουµε, βέβαια, για τα ενοίκια που πήγαν στον Θεό,
ενώ το φοιτητικό επίδοµα εκτός από λίγο, το παίρνουν και λίγοι.
Ποια είναι η ανάγκη σήµερα που µπορεί µια χαρά να ικανοποιηθεί
στο θέµα αυτό; Μα, να υπάρχουν φυσικά σύγχρονες και ασφα-
λείς εστίες για όλους, λέσχες σίτισης µε ποιοτικό φαγητό, χώροι
άθλησης και ψυχαγωγίας και φυσικά δωρεάν ιατροφαρµακευτική
περίθαλψη µε ευθύνη των ιδρυµάτων. Και µη µας λέτε ότι αυτά
δε γίνονται, γιατί όταν θέλετε, τα κάνετε, όπως κάνατε αυτό στην
Αλεξανδρούπολη που σε δύο εβδοµάδες µέσα ετοιµάσετε πεν-
τακόσιες κλίνες για τους νατοϊκούς. Αλλά για τις εστίες τίποτα!
Και µετά µας µιλάτε για την αναβάθµιση του Δηµοκρίτειου!

Στο δικό σας πανεπιστήµιο, του καπιταλισµού, της στρατηγι-
κής, της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Μπολόνια, τα προγράµ-
µατα σπουδών είναι πάµπολλα, ευέλικτα, πολύµορφα και µε
διαφορετική διάρκεια, όλο και προσαρµόζονται, όλο και αναβαθ-
µίζονται, πάντα, όµως, και αποκλειστικά µε όρους προσφοράς
και ζήτησης προσόντων και δεξιοτήτων και όχι µε όρους µιας
στέρεης επιστηµονικής γνώσης.

Έτσι, τα πανεπιστήµιά σας παράγουν προσοντούχους διαφό-
ρων κατηγοριών και ταχυτήτων, ο καθένας τους µε το δικό του
ατοµικό «µενού» προσόντων και δεξιοτήτων, οι οποίοι προσπα-
θούν συνεχώς να ισορροπούν σε µια αγορά εργασίας-ζούγκλα,
που µοιάζει µε κινούµενη άµµο.

Τώρα µάλιστα µε τα ιδιωτικά πανεπιστήµια οδηγούµαστε και
σε ένα πλήρες ξεχαρβάλωµα των πτυχίων και στη µετατροπή
τους σε ένα απλό προσόν ανάµεσα σε άλλα στο πλαίσιο των κα-
τηγοριοποιηµένων σπουδών και πτυχίων. Μάλιστα η πόρτα της
κατηγοριοποίησης αυτής ανοίγει ακόµη και για αντικείµενα που
έως τώρα, τυπικά τουλάχιστον, δεν υπήρχε, όπως είναι οι ιατρι-
κές και οι νοµικές σχολές.

Ποια είναι, όµως, σήµερα η ανάγκη; Μα, να υπάρχουν προ-
γράµµατα σπουδών που να οδηγούν σε ολοκληρωµένη γνώση
και επαγγελµατική ειδίκευση και φυσικά σε ένα –ένα- πτυχίο ανά
επιστηµονικό αντικείµενο, αναβαθµισµένο για όλους, που να είναι
και η µοναδική προϋπόθεση για την εργασία. 

Για εσάς το πανεπιστήµιο µετατρέπει τους φοιτητές σε πελάτες.
Για µας υπάρχει κι άλλος δρόµος. Όλοι οι φοιτητές να µπορούν
να σπουδάζουν δωρεάν σε αποκλειστικά δηµόσια πανεπιστηµιακά
ιδρύµατα. Για σας όλες αυτές οι υποσχέσεις σύνδεσης µε την ερ-
γασία µεταφράζονται σε µεγαλύτερη αποσύνδεση του πτυχίου
από το επάγγελµα. Για µας υπάρχει και άλλος δρόµος, αυτός της
σχεδιασµένης απορρόφησης των αποφοίτων µε µόνο εφόδιο το
πτυχίο, στο οποίο βεβαίως θα ενσωµατώνεται, όπως είπαµε, και η
γνώση και η δυνατότητα η επαγγελµατική.

Εσείς βλέπετε µονάχα µια αγορά κατηγοριοποιηµένων πανεπι-
στηµιακών σπουδών παντού, που εµπορεύεται γνώσεις, πτυχία,
ελπίδες. Για εµάς υπάρχει κι άλλος δρόµος, αυτός της πραγµατικά
ενιαίας πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης, µε ισότιµα πανεπιστήµια,
προγράµµατα, αλλά και πτυχία. Εσείς θέλετε η πρόσβαση στην
πανεπιστηµιακή µόρφωση να κρίνεται ανάλογα µε το πορτοφόλι
της κάθε οικογένειας. Για µας υπάρχει άλλος δρόµος, αυτός της
πραγµατικά ισότιµης πρόσβασης στα πανεπιστήµια, στηριγµένη
στην εξασφάλιση του δικαιώµατος στη µόρφωση.

Εσείς µιλάτε και το κάνετε συχνά για την εξωστρέφεια των πα-
νεπιστηµίων και εννοείτε, βέβαια, να µοιράζονται τα κέρδη τους
στους µετόχους. Ξέρετε τη θέλουµε κι εµείς στο ΚΚΕ την εξω-
στρέφεια των πανεπιστηµίων, αλλά για να µοιράζονται οι κατα-
κτήσεις της επιστήµης και της έρευνας σε όλη την κοινωνία.

Μιλάµε φυσικά τόση ώρα για το πανεπιστήµιο των σύγχρονων
αναγκών και των δυνατοτήτων της εποχής µας, για το πανεπι-
στήµιο για το οποίο αγωνίζεται το ΚΚΕ και το οποίο θα αξιοποιεί
όλες τις σύγχρονες δυνατότητες σε όφελος των αναγκών της
µεγάλης κοινωνικής πλειοψηφίας.

Και ναι, οι θυσίες της λαϊκής οικογένειας για να δηµιουργήσει
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ένα καλύτερο µέλλον για τα παιδιά της, τα όνειρα των φοιτητών
για να εργαστούν µε δικαιώµατα πάνω στο αντικείµενο των σπου-
δών τους, οι αγωνίες των πανεπιστηµιακών δασκάλων που δεν
δέχονται να καθορίζει η αγορά την επιστηµονική τους προ-
σφορά, µπορούν να βρουν απάντηση στην πρόταση του ΚΚΕ. Και
ακριβώς επειδή το ΚΚΕ έχει πρόταση για το σήµερα, κοιτώντας
προς το µέλλον, µπορούµε να παρεµβαίνουµε στις εξελίξεις
χωρίς να υπερασπιζόµαστε το παλιό.

Το σύγχρονο, λοιπόν, και το αναγκαίο σήµερα είναι να τεθεί
σε άλλη βάση η σχέση παιδείας και οικονοµίας, να αλλάξει, δη-
λαδή, το κίνητρο της οργάνωσης της κοινωνίας, να πάψει η ερ-
γατική δύναµη να είναι εµπόρευµα, που σηµαίνει ότι κανείς δεν
θα µπορεί να την εκµεταλλεύεται και να ενταχθεί µέσα από τον
επιστηµονικό σχεδιασµό στην εξυπηρέτηση των αναγκών της
κοινωνίας, γιατί σε µια τέτοια οικονοµία που το κριτήριο της οι-
κονοµικής ανάπτυξης δεν θα είναι η µεγιστοποίηση του κέρδους,
αλλά η µεγιστοποίηση της κοινωνικής προόδου, δεν θα υπάρ-
χουν ούτε επιστήµονες ούτε επιστήµονες που πλεονάζουν ούτε
επιστήµες που θα είναι περιττές.

Σε µια τέτοια κοινωνία φυσικά και δεν είναι πολυτέλεια, αλλά
είναι ζωτική ανάγκη οι νέοι να παίρνουν µια ολόπλευρη επιστη-
µονική µόρφωση.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχει τον λόγο τώρα ο

κ. Παράσχος Παπαδάκης, Βουλευτής της Ελληνικής Λύσης.
ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Σύµφωνα µε το άρθρο 59 του Συντάγµατος, οι Βουλευτές δί-

νουµε τον εξής όρκο. «Ορκίζοµαι στο όνοµα της Αγίας και Οµο-
ούσιας και Αδιαίρετης Τριάδας να είµαι πιστός στην πατρίδα και
το δηµοκρατικό πολίτευµα, να υπακούω στο Σύνταγµα και τους
νόµους».

Το Σύνταγµα, λοιπόν, είναι ο θεµέλιος λίθος της δηµοκρατίας,
ο θεµέλιος νόµος, ο οποίος είναι έτσι γραµµένος που να µη χωρεί
ερµηνεία. Δεν υπάρχουν ασαφείς διατάξεις στο Σύνταγµα, όπως
υπάρχουν στους κακογραµµένους νόµους για ευνόητους λό-
γους.

Το άρθρο, λοιπόν, 16 του Συντάγµατος παράγραφος 5 αναφέ-
ρει ρητά και συγκεκριµένα: «Η ανώτατη εκπαίδευση παρέχεται
αποκλειστικά από ιδρύµατα που αποτελούν νοµικά πρόσωπα δη-
µοσίου δικαίου». Χρησιµοποιεί τη λέξη «αποκλειστικά» και στην
παράγραφο 6 αναφέρεται: «Οι καθηγητές των ΑΕΙ είναι δηµόσιοι
λειτουργοί». Τι δεν καταλαβαίνουµε από αυτά; Πού χωρεί ερµη-
νεία πάνω σε αυτό, που δεν χρειάζεται να είσαι νοµικός, απλά να
ξέρεις στοιχειώδη ελληνικά.

Μάλιστα, αυτά έχουν κριθεί και από το Συµβούλιο της Επικρα-
τείας και από την ολοµέλεια: 1698/2013 απόφαση, 3457/1998
απόφαση Σ.τ.Ε., ολοµέλεια –το καταθέτω για τα Πρακτικά- όπου
τότε είχε κάνει παρέµβαση και ο Υπουργός Παιδείας που προ-
ασπιζόταν ότι µπορεί να είναι ισότιµα τα πτυχία από ιδιωτικά κολ-
λέγια µε εκείνα των δηµόσιων ΑΕΙ.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παράσχος Παπαδάκης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σηµειωτέον ότι µε την 1698/2013 τότε είχαµε, αν θυµάστε, κυ-
βέρνηση Νέας Δηµοκρατίας -Σαµαράς- µε Βενιζέλο, όπου τότε
–το επαναλαµβάνω- ο Υπουργός Παιδείας έκανε παρέµβαση γι’
αυτόν τον λόγο, ότι τότε θεωρούσαν αντισυνταγµατική την ισο-
τιµία του ιδιωτικού κολλεγίου µε ΑΕΙ. Τώρα τι έγινε; Τι µετάλλαξη
είναι αυτή; Τι άλλαξε;

Άκουσα να λένε διάφοροι της Νέας Δηµοκρατίας αλλά και στα
µέσα µαζικής ενηµέρωσης ότι δεν απαγορεύεται -λέει- η λειτουρ-
γία των πανεπιστηµίων, αλλά η σύσταση. Είναι σαν να λέµε δη-
λαδή «όχι δεν ξέρετε τι σας γίνεται, αλλά τι σας γίνεται δεν
ξέρετε»! Δηλαδή, θα παίζουµε µε τις λέξεις εδώ µέσα; Είναι επι-
χειρηµατολογία σοβαρή αυτή από εθνικούς αντιπροσώπους;

Άκουσα τον Υπουργό Παιδείας να αναφέρει και στην αρµόδια
επιτροπή ότι το άρθρο 16 έχει ρίζες στη χούντα του 1968. Άρα
θεωρείται παρωχηµένο; Άρα δεν πρέπει να εφαρµόζεται; Γιατί
τότε, σε αυτή την περίπτωση, πρέπει να ενθυµίσω στον κύριο
Υπουργό ότι το άρθρο 86 του Συντάγµατος περί ευθύνης Υπουρ-

γών έχει ρίζες από το 1844 που είχαµε βασιλεία. Άρα είναι πα-
ρωχηµένο και άρα προτείνω να µην εφαρµόζεται και να δικα-
στούν και ο κ. Καραµανλής –όπως έχω πει και ένα εκατοµµύριο
τριακόσιες φορές και θα πάνε και παραπάνω- και ο κ. Σπίρτζης
από το ειδικό δικαστήριο, χωρίς να χρειάζεται να περάσει από
την Βουλή των Ελλήνων.

Οκτώ κορυφαίοι συνταγµατολόγοι σας λένε –όχι εγώ- οκτώ κο-
ρυφαίοι συνταγµατολόγοι και πολλοί άλλοι σας λένε ότι ο νόµος
είναι αντισυνταγµατικός και όσοι λίγοι λένε ότι δεν είναι, ψαχτείτε
να δούµε τις επαγγελµατικές σχέσεις που έχουν µε ιδιωτικά κολ-
λέγια και ιδιωτικά πανεπιστήµια στο εξωτερικό. Αλκιβιάδης Δερ-
βιτσιώτης, Γιάννης Δρόσος, Καϊδατζής, Ιφιγένεια Καµτσίδου,
Ξενοφών Κοντιάδης, Παναγιώτης Μαντζούφας, Γιώργος Σωτη-
ρέλης, Κώστας Χρυσόγονος, καθηγητές Συνταγµατικού Δικαίου
των πανεπιστηµίων µας.

Σκόπιµα, όµως, η Κυβέρνηση δεν συστήνει συνταγµατικό δι-
καστήριο. Διότι αν είχε συστήσει συνταγµατικό δικαστήριο που
έχει ακόµα και η Βουλγαρία και η Ρουµανία, πιστέψτε µε, ούτε
ως σκέψη θα είχατε φέρει αυτό το νοµοσχέδιο. Ούτε ως σκέψη
δεν θα το είχατε στο µυαλό σας, όχι να το γράψετε αυτό το νο-
µοσχέδιο και να το φέρετε προς ψήφιση, διότι δεν υπήρχε περί-
πτωση να περάσει από συνταγµατικό δικαστήριο. Άρα υπάρχει
σκοπίµως λόγος να µη συστήνετε συνταγµατικό δικαστήριο και
να καθόµαστε εµείς –ο καθένας έχει και διαφορετικό επάγγελµα
και δεν είναι νοµικός, δεν είναι συνταγµατολόγος- στη Βουλή να
υποκαθιστούµε τη δικαστική εξουσία και να λέµε αν ένας νόµος
είναι συνταγµατικός ή όχι.

Η συζήτηση για τα ιδιωτικά πανεπιστήµια πρέπει να έρθει; Πρέ-
πει να έρθει. Πότε όµως; Συνταγµατικά, εφόσον αναθεωρηθεί το
άρθρο 16 του Συντάγµατος και όχι πρόχειρα επειδή το θέλουν κά-
ποιοι φίλοι µας. Και όπως είπε ορθά και ο Κοινοβουλευτικός µας
Εκπρόσωπος, ο κ. Χήτας, είµαστε υπέρ της ιδιωτικής πρωτοβου-
λίας και των ιδιωτικών πανεπιστηµίων, αλλά µε τον ορθό, συνταγ-
µατικό και νόµιµο τρόπο και κατόπιν διαβούλευσης και συζήτησης.

Ένα αφήγηµα που αναφέρεται συνεχώς είναι για τους φοιτη-
τές –σαράντα χιλιάδες λέτε εσείς, εµείς λέµε ότι είναι λιγότεροι,
δεν θα κολλήσουµε εκεί- ότι πάνε έξω και σπουδάζουν και άρα
γιατί να µην αφήνουν τα χρήµατά τους εδώ. Αυτό είναι ένα επι-
χείρηµα, στην ουσία, για να κατατροπώσουµε και να κατακερµα-
τίσουµε το Σύνταγµα; Σοβαρά είναι αυτός λόγος και επιχείρηµα,
για να παραβλέψουµε το κράτος δικαίου και τον θεµελιώδη νόµο
του κράτους; Για τις επιχειρήσεις που συστήνονται στο εξωτε-
ρικό, γιατί υπάρχει πολλαπλή φορολόγηση στην Ελλάδα; Ποια
είναι τα µέτρα που λάβατε ως Κυβέρνηση; Για τους εργαζόµε-
νους που φεύγουν στο εξωτερικό γιατί δεν µπορούν να ζήσουν
µε τα 600-700 ευρώ και µε τον πληθωρισµό στα ύψη να ερχόµα-
στε πρώτοι στην Ευρώπη, ποια τα µέτρα που λάβαµε; Γι’ αυτούς
δεν σκέφτηκε τίποτε η Κυβέρνηση και σκεφτόµαστε µόνο τους
σαράντα χιλιάδες φοιτητές που είναι στο εξωτερικό;

Επίσης, ένα άλλο θέµα που πρέπει να αναφέρω –πολύ σηµαν-
τικό, διότι είµαι από τη Θράκη και από τον Έβρο- είναι ότι δεν
υπάρχει καµµία δικλείδα ασφαλείας για τα ιδιωτικά πανεπιστήµια
από τρίτες χώρες και δη από την Τουρκία, όπου πρόσφατα και ο
Πρωθυπουργός της χώρας µε τον κ. Ερντογάν τον Δεκέµβρη του
2023 είχε υπογράψει µια συµφωνία που µιλούσε για συµφωνία
των Υπουργείων Παιδείας για δευτεροβάθµια και τριτοβάθµια εκ-
παίδευση. Άρα είναι σίγουρο ότι θα έρθουν τα ιδιωτικά πανεπι-
στήµια στη Θράκη και δεν θα υπάρχει µια δικλίδα ασφαλείας, µια
επιτροπή, µια απόφαση του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας.

Λέτε µέσα σε µία διάταξη να υπάρχει η έγκριση από το Υπουρ-
γείο Εξωτερικών, όχι από το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας και αυτό
έρχεται σε ευθεία σύγκρουση µε το άρθρο 25 του ν.1892/1990
που για λόγους εθνικής ασφάλειας που αναφέρεται στην αιτιο-
λογική έκθεση απαγορεύεται η αγορά ακινήτων από Τούρκους
στη Θράκη. Τι θα γινόταν αν έρθουν τα ιδιωτικά πανεπιστήµια;
Δεν θα µπορέσουν να αγοράζουν ακίνητα; Φυσικά και θα µπο-
ρούν να αγοράζουν ακίνητα για να συστήσουν και να λειτουργή-
σουν την επιχειρηµατικότητά τους. Αυτό δεν είναι ευθεία
σύγκρουση µε το ν.1892/1990; Και έτσι κάπως παρακάµπτεται ο
νόµος αυτός και οι λόγοι εθνικής ασφάλειας πάνε περίπατο για
το κέρδος και για κάποιους φίλους σας που θέλετε οπωσδήποτε



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΒ’ - 6 ΜΑΡΤΙΟΥ 2024 11483

να φέρετε άρον άρον το νοµοσχέδιο αυτό.
Και κλείνω, κυρία Πρόεδρε, λέγοντας το εξής: Στη Θράκη οι

Τούρκοι αλωνίζουν µε την αγορά ακινήτων, κτυπούν το βιός των
Ελλήνων σε πλειστηριασµούς, συστήνοντας εταιρείες της Ευρω-
παϊκής Ένωσης είτε στη Βουλγαρία είτε ακόµα στην Ελλάδα και
από πίσω οι µέτοχοι είναι Τούρκοι. Μόνο στον Έβρο υπάρχουν
δεκαοκτώ εταιρείες, σύµφωνα µε τα στοιχεία του Εµπορικού Επι-
µελητηρίου Έβρου, όπου φαίνεται ότι είναι εταιρείες ελληνικές
–ή ακόµα και προσωπικές εταιρείες- και από πίσω το πλειοψη-
φικό πακέτο µέτοχοι είναι Τούρκοι και έτσι αγοράζουν ακίνητα.
Η Ziraat Bank στην Κοµοτηνή σωρηδόν δίνει δάνεια γι’ αυτό τον
σκοπό και άρα παίζονται εθνικά παιχνίδια εις βάρος της Θράκης
και των Ελλήνων.

Γι’ αυτό, λοιπόν, και εµείς ως Ελληνική Λύση –και όχι µόνο στα
χαρτιά αλλά και στην πράξη- είµαστε υπέρ του κράτους δικαίου,
είµαστε κόµµα του συνταγµατικού τόξου όχι αλά καρτ, όποτε
µας βολεύει, δεν µπορούµε να ψηφίσουµε αυτό το νοµοσχέδιο
και για λόγους φυσικά εθνικού συµφέροντος.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενη οµιλήτρια η
κ. Σία Αναγνωστοπούλου, Βουλευτής της Νέας Αριστεράς. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία
Πρόεδρε.

Χιλιάδες φοιτητές βρίσκονται επί εβδοµάδες στους δρόµους
είτε στους δρόµους είτε στα πανεπιστήµιά τους σε καταλήψεις.
Σύγκλητοι, τµήµατα βγάζουν ψηφίσµατα εναντίον αυτού του
νόµου και της αντισυνταγµατικότητας του νοµοσχεδίου που φέρ-
νει η Κυβέρνηση και της αντισυνταγµατικότητάς του. Κορυφαίοι
συνταγµατολόγοι, οι οποίοι δεν γνωµοδοτούν κατόπιν ερώτησης
της Κυβέρνησης οι οποίοι αναλύουν, είναι εναντίον αυτού του
νόµου ακριβώς λόγω της αντισυνταγµατικότητάς του. Όλοι αυτοί
οι άνθρωποι, αι γενεαί πάσαι της πανεπιστηµιακής κοινότητας,
της επιστηµονικής κοινότητας, της κοινωνίας, όλοι αυτοί οι άν-
θρωποι είναι αναχρονιστές; Όλοι αυτοί οι άνθρωποι έχουν γαν-
τζωθεί στο 1975; Ή όλοι αυτοί οι άνθρωποι µήπως και κυρίως η
νέα γενιά τραβάει ένα νήµα που έρχεται από πολύ µακριά;

Εξήντα χρόνια από τη µεγάλη µεταρρύθµιση του 1964, Παπαν-
δρέου, Παπανούτσος, Ακρίτας. Εξήντα χρόνια, ίσως λιγότερα,
αλλά πάρα πολλά χρόνια από τις µεγάλες διαδηλώσεις της νεο-
λαίας Λαµπράκη του «114» και για την παιδεία. Πενήντα χρόνια
από το άρθρο 16 που αποτελεί την επιτοµή, έναν ιστορικό συµ-
βιβασµό -θα έλεγα- για το τι είναι πανεπιστήµιο, τι είναι ανώτατη
παιδεία, ανώτατη εκπαίδευση. Και ερχόσαστε τώρα και µιλάτε
για αναχρονισµούς, για ανορθογραφίες κ.λπ.. Όποιος ακούει τα
επιχειρήµατά σας ξέρει τι κρύβεται από πίσω. Αυτό που κρύβεται
από πίσω είναι µια βαθιά, βαθύτατα ταξική αντιµετώπιση της
ανώτατης εκπαίδευσης, µια εµπορευµατοποίηση πλήρης και χω-
ρισµός της νέας γενιάς σε αυτούς που έχουν και µπορούν να
σπουδάσουν ό,τι θέλουν να σπουδάσουν, να πάρουν ένα πτυχίο
σε ό,τι θέλουν και σε αυτούς που δεν έχουν και οι οποίοι θα πρέ-
πει να γράψουν 19.500 µόρια για να περάσουν στην Ιατρική σε
οποιοδήποτε δηµόσιο πανεπιστήµιο ή αν έχουν οι γονείς τους να
πληρώσουν, περνάνε µε την ελάχιστη βάση εισαγωγής στο πεδίο
και αφήστε αυτά τα τεχνάσµατα αν θέλουµε ή δεν θέλουµε την
ελάχιστη βάση εισαγωγής.

Δεύτερον, µας είπε ο κύριος Υπουργός σε όλες τις επιτροπές:
«Να µην ασκήσει το κράτος την εθνική του κυριαρχία στα κολλέ-
για;». Εδώ πραγµατικά αυτό το επιχείρηµα ξεπερνάει τον οποι-
ονδήποτε νου που σκέφτεται απλά. Όχι, δεν θέλει να ασκήσει το
κράτος εθνική κυριαρχία στα κολλέγια. Θέλει να ασκήσει αγο-
ραία κυριαρχία σε όλη την ανώτατη εκπαίδευση, ένα αδύναµο
κράτος για τους πολλούς, το οποίο είναι ευάλωτο σε αυτό που
το πιέζει να κάνουν ολιγάρχες, funds, ο οποιοσδήποτε.

Μην ακούτε ότι πρόκειται να έλθουν εδώ µεγάλα πανεπιστήµια
να φτιάξουν παραρτήµατα. Αυτό δεν στέκει πουθενά. Πείτε µου.
Ρώτησα τον Υπουργό. Δεν µου απάντησε σε καµµία επιτροπή.
Ποια µεγάλα πανεπιστήµια θα φτιάξουν παραρτήµατα; Πού
αλλού έχουν φτιάξει; Και όσα έχουν φτιάξει, τα ελάχιστα –έδωσα
στις επιτροπές παραδείγµατα-, αυτά τα ελάχιστα παραρτήµατα
απευθύνονται στους δικούς τους φοιτητές, το Columbia στους

Αµερικανούς και στους Γάλλους, γιατί πρόκειται για το Παρίσι,
για ελάχιστο χρονικό διάστηµα. 

Μας λένε ότι έχουµε «εξόριστους» φοιτητές. Οι προπτυχιακοί
είναι πάρα πολύ λίγοι. Μεταπτυχιακοί και διδακτορικοί έχουν
πάντα µια πορεία έτσι κι αλλιώς πιο διεθνή. Οι προπτυχιακοί είναι
λίγοι. Μπορούµε να τους πάρουµε πίσω στην Ελλάδα; Ναι, να
καταργήσουµε τη βάση εισαγωγής για τα δηµόσια πανεπιστήµια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πραγµατικά είναι η µάχη των
µαχών για την κοινωνία η ανώτατη παιδεία και είναι η µάχη των
µαχών γιατί το πανεπιστήµιο είναι εκεί που συγκροτείται όχι µόνο
η γνώση, αλλά συγκροτείται η συλλογική έρευνα, η πρόσβαση
στη συλλογική έρευνα, είναι η αισιοδοξία της νέας γενιάς ότι
µπορεί να αλλάξει τον κόσµο, γιατί µόνο έτσι µπορεί να αλλάξει
τον κόσµο, όταν µπορεί να αποκτήσει κριτικό πνεύµα, όταν µπο-
ρεί να έχει πρόσβαση στη συλλογική έρευνα, να συµµετέχει και
να ονειρεύεται ότι µέσα από αυτή τη διαδικασία της έρευνας
µπορεί και ο ίδιος και η ίδια να καταφέρει κάποια στιγµή να έχει
ένα µικρό λιθαράκι. Αυτή η αισιοδοξία της νέας γενιάς κόβεται
µε αυτό το νοµοσχέδιο, γιατί η γνώση και η έρευνα -η έρευνα για
την Κυβέρνηση έτσι κι αλλιώς είναι κάτι καταδικαστέο- πέρασε
στο Υπουργείο Ανάπτυξης, στο Εθνικό Αστεροσκοπείο, γιατί η
έρευνα πρέπει να βγάζει αυτό που θέλει αυτή η Κυβέρνηση.

Θέλω να πω, όµως, κάτι άλλο. Σήµερα πού είναι η σύγχρονη
συζήτηση και στην Αµερική και στην Ευρωπαϊκή Ένωση; Η συ-
ζήτηση είναι πώς θα µειωθούν τα δίδακτρα, πώς θα φύγει αυτός
ο βραχνάς από τις νέες γενιές των φοιτητικών δανείων. Και στην
Αµερική και στην Ευρωπαϊκή Ένωση όλες οι µελέτες γίνονται και
για τα δηµόσια πανεπιστήµια στις χώρες όπου µπήκαν δίδακτρα,
πώς θα µειωθεί αυτό, γιατί υπονοµεύει τις νέες γενιές, υπονο-
µεύει το µέλλον.

Εµείς στην Ελλάδα κάνουµε πάντα την αντίστροφη πορεία, µε
µια Δεξιά που θεωρεί εκσυγχρονισµό ό,τι είναι απολύτως ανα-
χρονιστικό. Ποια πορεία κάνουµε; Φέρνουµε ιδιωτικά πανεπιστή-
µια τα οποία λέγονται παραρτήµατα και «από το παράθυρο»
βάζουµε και δίδακτρα στα δηµόσια πανεπιστήµια, γιατί αυτό είναι
το µεγάλο διακύβευµα για τη Νέα Δηµοκρατία, γι’ αυτή την Κυ-
βέρνηση, να βάλει δίδακτρα στα δηµόσια πανεπιστήµια.

Εµείς στη Νέα Αριστερά λέµε ότι πρέπει να επενδύσουµε ως
χώρα στην οικονοµία της γνώσης και της έρευνας, ότι αυτή η
χώρα, για να έχει πραγµατικά οικονοµική ανάπτυξη, πολιτισµική
ανάπτυξη, επιστηµονική ανάπτυξη, πρέπει να επενδύσει ακριβώς
εκεί. Φωνάζουµε ότι ανορθογραφία είναι να πρέπει οι φοιτητές
και οι φοιτήτριες να είναι στο χειρότερο επίπεδο απ’ όλες τις ευ-
ρωπαϊκές χώρες ως προς την αναλογία αυτού που δίνει το κρά-
τος για κάθε φοιτητή. Λέµε ότι ανορθογραφία είναι τα
πανεπιστήµια να είναι υποστελεχωµένα, να είναι µε πολύ λίγη
χρηµατοδότηση, να µην υπάρχει η φοιτητική µέριµνα που θα
έπρεπε να υπάρχει. Ανορθογραφία είναι να µην µπορούν τα παι-
διά, όλα τα παιδιά να σπουδάσουν στις επαρχίες και οπουδή-
ποτε. Ανορθογραφία είναι µε αυτά τα παραρτήµατα τα µη
κερδοσκοπικά –δήθεν- να έχουµε σε κίνδυνο την περιφέρεια.

Θέλω να κλείσω και συγγνώµη, κυρία Πρόεδρε, που καθυ-
στερώ. Άκουγα έναν σπουδαίο αθλητή µας αυτές τις µέρες που
πήρε µετάλλιο, ο οποίος είπε: «Όταν έχω το εθνόσηµο στο πέτο
µου µπορώ να βάλω φτερά». Σκέφτηκα εκείνη τη στιγµή: Σε αυτό
το εθνόσηµο έχουν παίξει τεράστιο ρόλο ένα Εθνικό Μετσόβιο Πο-
λυτεχνείο, ένα ΕΚΠΑ, ένα ΑΠΘ, ένα Πάντειο, ένα Πανεπιστήµιο
Πατρών, ένα Πανεπιστήµιο Κρήτης, ένα Πανεπιστήµιο Θράκης,
όλα τα πανεπιστήµια, όλες αυτές οι γενιές που συνεισέφεραν µε
όλους τους τρόπους σε αυτή τη συλλογική γνώση, τη συλλογική
έρευνα, τη συλλογική κριτική σκέψη που πέρασε σε όλες τις τά-
ξεις της κοινωνίας, δεν έµεινε αποκλειστικό προνόµιο σε κάποιους
σε µια χώρα που αυτή της η παράδοση έπρεπε να είναι έµπνευση
για το µέλλον και όχι να καταντήσουµε µια επαρχιώτικη χώρα
όπου θα έχουµε κάποια ιδιωτικά πανεπιστήµια, τα οποία έτσι κι αλ-
λιώς θα είναι χάλια και θα αφήσουµε τα δηµόσια πανεπιστήµια σε
µαρασµό, µε αυτή τη νέα γενιά και την αισιοδοξία της, την οποία
της οφείλουµε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει η Κοι-
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νοβουλευτική Εκπρόσωπος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Κεφαλά.
ΓΕΩΡΓΙΑ (ΤΖΩΡΤΖΙΑ) ΚΕΦΑΛΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Θα µου επιτρέψετε να γυρίσω αρκετά χρόνια πίσω, γύρω στα

τριάντα χρόνια και θα µου επιτρέψετε να πω µια προσωπική ιστο-
ρία.

Όταν αποφάσισα να ασχοληθώ µε την τέχνη του χορού επαγ-
γελµατικά, δύο ήταν οι προοπτικές: Ή θα περνούσα εξετάσεις
στην Κρατική Σχολή Ορχηστρικής Τέχνης ή θα πήγαινα σε κά-
ποια ιδιωτική σχολή, όπου θα έπρεπε βέβαια να εισαχθώ µε εξε-
τάσεις από το Υπουργείο. Αυτό και έκανα, λοιπόν. Πήγα πρώτα
στην κρατική σχολή, όµως τα παιδιά που έδιναν εξετάσεις ήταν
πάρα πολλά, µε αποτέλεσµα να περάσει ο «αφρός», τα πολύ λίγα
και καλά καταρτισµένα στον χορό παιδιά που ήταν έτοιµοι χο-
ρευτές και χορεύτριες. Οι υπόλοιποι έπρεπε να µπούµε σ’ έναν
άλλο αγώνα εύρεσης διδάκτρων και καινούργιων εξετάσεων.

Εγώ επέλεξα το Κέντρο Παραστατικών Τεχνών, που στεγαζό-
ταν στο South Eastern College, ήµουν ευγνώµων που υπήρχε
αυτή η εναλλακτική, αλλιώς θα έπρεπε να µην ασχοληθώ µε αυτό
που αγαπούσα κι αυτή βέβαια, είναι η καλή πλευρά της ιστορίας.

Ποιο είναι το πρόβληµα λοιπόν. Το πρόβληµα είναι πως δεν
είχα λεφτά, ούτε εγώ βέβαια, αλλά ούτε και οι γονείς µου. Αναγ-
κάστηκα να δουλεύω τη νύχτα στο θέατρο και στο τραγούδι για
να συµπληρώσω τα λεφτά που µπορούσαν να µου διαθέσουν οι
γονείς µου και να σπουδάσω.

Ο χορός είναι επίπονη διαδικασία. Ξεκινούσαν τα µαθήµατα
από τις οκτώ το πρωί και τελείωναν το µεσηµέρι ή και το από-
γευµα και το βράδυ έπρεπε να πάω να δουλέψω. Πολλές φορές
είχα σοβαρούς τραυµατισµούς από την κούραση. Δεν γινόταν
αλλιώς όµως, έπρεπε να κυνηγήσω το όνειρό µου.

Γι’ αυτό κυρίες και κύριοι, η δωρεάν εκπαίδευση είναι ατοµικό
και πρέπει να είναι ατοµικό και κοινωνικό δικαίωµα, για να µην
έρχονται οι άνθρωποι σε αυτή τη θέση.

Πόσοι φοιτητές στην Ελλάδα αυτή τη στιγµή κυνηγάνε τα
όνειρά τους δουλεύουν ταυτόχρονα για να µπορέσουν να ζήσουν
και να σπουδάσουν; Πάρα πολύ. Για ποια δωρεάν εκπαίδευση µι-
λάµε; Εµείς προσπαθούσαµε να τα αποφύγουµε αυτά. Αυτά γι-
νόντουσαν πριν τριάντα χρόνια στην καλλιτεχνική εκπαίδευση και
φυσικά συµβαίνουν ακόµα. Ονειρευόµασταν µια δηµόσια εκπαί-
δευση, η οποία δεν ήρθε ποτέ. Κι απ’ ό,τι βλέπουµε, αυτό που
θέλετε να κάνετε τη στιγµή, είναι αντί να καλυτερέψετε την καλ-
λιτεχνική εκπαίδευση, όπως περιµέναµε, εσείς πάτε να σύρετε
όλη την εκπαίδευση και την παιδεία σε αυτή την κατάσταση.

Γιατί, ποια υποκειµενικά κριτήρια εισαγωγής ή µη εισαγωγής
στη σχολή καθόρισαν το δικό µου µέλλον; Με ποια, δήθεν, υπο-
κειµενικά κριτήρια έπαιρνα την αξιολόγησή µου από τους καθη-
γητές µου, τη στιγµή που λόγω φτώχειας έπρεπε να δουλεύω
τριπλά από τους άλλους συµµαθητές µου; Αυτό ακριβώς θέλετε
να γιγαντώσετε και θα το κάνετε. Η εποχή των µεγάλων ανισο-
τήτων έρχεται.

Αυτά που επιδιώκετε µε την ελάχιστη βάση εισαγωγής, είναι
ακριβώς αυτό που βλέπουµε και σήµερα. Ελάχιστοι φοιτητές στα
δηµόσια πανεπιστήµια, οι οποίοι και αυτοί θα πληρώνουν σιγά
σιγά τα µεταπτυχιακά και τα προπτυχιακά τους και οι υπόλοιποι
θα πουλάνε τα πάντα για να σπουδάσουν ή θα φεύγουν στο εξω-
τερικό γιατί τελικά θα τους έρχεται πιο φτηνά.

Η εποχή που τα ελληνικά πανεπιστήµια θα περάσουν σε µεγα-
λύτερη παρακµή έρχεται. Τη στιγµή που οι δηµόσιες δαπάνες
για την παιδεία είναι εξαιρετικά χαµηλές και διαφαίνεται περαι-
τέρω µείωση της χρηµατοδότησης, η παρακµή φυσικά έρχεται.
Όταν η αναλογία καθηγητών και φοιτητών είναι ένας προς σα-
ράντα επτά, ενώ ο µέσος όρος στην Ευρώπη είναι ένας προς δε-
κατρείς κι εσείς βάζετε τα δηµόσια πανεπιστήµια να
ανταγωνίζονται µε αυτές τις συνθήκες άλλα ιδρύµατα που θα
έχουν και κρατική χρηµατοδότηση και πρόσβαση σε ευρωπαϊκά
προγράµµατα, ποιος θα καταφέρει να επιβιώσει και να είναι αν-
ταγωνιστικός; Κανείς.

Πώς θα µπορέσουµε να εξελίξουµε µια παιδεία που δεν έχει
σωστές βάσεις, που δεν έχει καν τον µηχανισµό ελέγχου και αξιο-
λόγησης των παρεχόµενων προγραµµάτων σπουδών, αλλά έχει
µόνο σοβαρές ελλείψεις. Όµως δεν σας έχει απασχολήσει στις
µέχρι τώρα διατάξεις του νοµοσχεδίου αυτή η περίπτωση.

Εδώ έχουµε πάνω από όλα τη µακροχρόνια αποτυχία της πο-
λιτικής να θέσει ως συνταγµατικό ζήτηµα το πρόβληµα της κα-
τανοµής του κόστους της δηµόσιας εκπαίδευσης, όπως και
γενικότερα του κοινωνικού κράτους, αλλά και του κοινωνικού
κράτους δικαίου, στο οποίο εµείς πιστεύουµε. Η αποτελεσµατική
προστασία των δικαιωµάτων προϋποθέτει πολιτική επαγρύπνηση
και ενεργοποίηση, πολύ πριν από την περίοδο της κρίσης.

Το άρθρο 16 που υπάρχει από το 1975 µε µια αναθεώρηση του
1986, µε µεταφορά του άρθρου στη δηµοτική, παραβιάζεται
διαρκώς. Το δικαίωµα στην εκπαίδευση είναι το αρχαιότερο κοι-
νωνικό δικαίωµα στο ελληνικό Συνταγµατικό Δίκαιο, αλλά και το
πιο σύνθετο ταυτόχρονα. Υπάρχουν υποχρεώσεις των κρατικών
οργάνων, η ανάπτυξη και προαγωγή της έρευνας και της διδα-
σκαλίας και η υποχρέωση παροχής εκπαίδευσης σε όλες τις βαθ-
µίδες.

Θεσµικές εγγυήσεις είναι η πλήρης αυτοδιοίκηση των ανώτα-
των εκπαιδευτικών ιδρυµάτων µε τους καθηγητές ως δηµόσιους
λειτουργούς. Το συνταγµατικό δικαίωµα στην εκπαίδευση δια-
πλέκεται και συµπληρώνεται από την προστασία του ως ανθρώ-
πινου δικαιώµατος στο Διεθνές Δίκαιο. 

Γενικότερα από το Διεθνές και Ευρωπαϊκό Δίκαιο προκύπτει
ότι το σχετικό κοινωνικό δικαίωµα συγκροτείται ιδίως ως δι-
καίωµα πρόσβασης στο δηµόσιο αγαθό της εκπαίδευσης. Και
βλέπουµε -ψάχνοντας και διαβάζοντας- ότι υπάρχει διαρκής υπο-
νόµευση του άρθρου 16 από το 1992. Μας το φέρνετε σιγά σιγά
το νερό που βράζει, µέχρι να το συνηθίσουµε. Το 1992, νόµος ο
οποίος λέει για δυνατότητα επιβολής διδάκτρων για τα µεταπτυ-
χιακά. Καµµία αντίρρηση αντισυνταγµατικότητας. Το 1997, δηµι-
ουργία ΕΑΠ, Ελληνικό Ανοικτό Πανεπιστήµιο, αποσιωπάται και
εδώ το συνταγµατικό ζήτηµα. Το 2005 ίδρυση ΔΙΠΑΕ, Διεθνούς
Πανεπιστηµίου της Ελλάδας που προβλέπεται επίσης συµµετοχή
στις δαπάνες φοίτησης µε ξεκάθαρη αναφορά στο άρθρο 5 σε
δίδακτρα µόνο για αλλοδαπούς φοιτητές στην προπτυχιακή του
φάση, γεγονός που προκάλεσε την ορθή αντίδραση του Επιστη-
µονικού Συµβουλίου της Βουλής µε αποτέλεσµα ο Υφυπουργός
να κάνει δεκτή την παρατήρηση και όλοι οι φοιτητές δηλαδή και
οι Έλληνες να πληρώνουν. Για άλλη µια φορά η λέξη δίδακτρα
άλλαξε και έγινε οικονοµική συµµετοχή.

Το τελευταίο επεισόδιο της επιβολής διδάκτρων έγινε το 2008
για τις µεταπτυχιακές σπουδές. Στην αιτιολογική έκθεση του νο-
µοσχεδίου αναφέρεται στην αρχή η εξής φράση: «κωδικοποιεί
και συµπληρώνει τις ισχύουσες διατάξεις για τις µεταπτυχιακές
σπουδές». Ανακριβής, νοµικά, φράση, η οποία έχει ως στόχο να
την παρουσιάσει ως µία ήπια νοµοθετική πρωτοβουλία. Καµµία
αναφορά από το Επιστηµονικό Συµβούλιο για το συνταγµατικό
ζήτηµα αυτή τη φορά.

Εδώ και δύο δεκαετίες, λοιπόν, ο νοµοθέτης έχει σε διάφορες
περιπτώσεις εξαιρέσει ορισµένα πεδία της τριτοβάθµιας εκπαί-
δευσης από το σύστηµα της δωρεάν παιδείας. Το σύνταγµα
απλώς απουσιάζει από τη νοµοθετική διαδικασία. Να αναφέ-
ρουµε και τον περιορισµό της δωρεάν διανοµής βιβλίων και συγ-
γραµµάτων, βάσει εισοδηµατικών κριτηρίων που ήταν σε
αναστολή εφαρµογής για µια εικοσαετία, χωρίς όµως να καταρ-
γείται. Αυτό δεν τιµά τον τρόπο νοµοθέτησης στη χώρα µας, τιµά
όµως το κέρδος που άρχισε να κάνει την παρουσία του αισθητή
παντού.

Έλαβαν χώρα αντιδικίες, καθώς κάποιοι υποστηρίζουν επικα-
λούµενοι τη νοµολογία ότι η επιβολή διδάκτρων είναι οριακά
µόνο συνταγµατικά ανεκτή και δικαιολογείται µόνο για την κά-
λυψη του κόστους λειτουργίας και µόνο σε ύψος που δεν είναι
κοινωνικά απαγορευτικό. Και εδώ είναι το θέµα µας. Ποιο είναι
το ύψος των διδάκτρων που ταιριάζει στην ελληνική κοινωνία;
Στην ελληνική κοινωνία που φτωχοποιείται διαρκώς ποιος θα το
καθορίσει αυτό; Κυβερνήσεις που δεν έχουν καµµία σχέση µε
την πραγµατικότητα του πολίτη, κυβερνήσεις και εξουσίες που
δεν έχουν καµµία σχέση µε τη λογική και τη συνεννόηση;

Κάποιοι, λοιπόν, θέλουν να ερµηνεύουν δήθεν δυναµικά το
Σύνταγµα και να φέρουν στο µέλλον και την αναθεώρηση του
άρθρου 16, το οποίο είναι και ο στόχος τους εδώ και χρόνια τε-
λικά. Οπότε δεν αρκεί να µιλάµε για αντισυνταγµατικότητα, αλλά
και διαχρονική προστασία του Συντάγµατος. Αυτό χρειάζεται.
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Αυτή η προστασία και υπεράσπιση του Συντάγµατος µας φέρνει
στη θέση να σας ζητάµε να αυξήσετε γενναία τον προϋπολογι-
σµό για την παιδεία σε όλες τις βαθµίδες, να δοκιµάσετε να
ακούσετε αυτό το διαχρονικό αίτηµα του 15% του προϋπολογι-
σµού για την παιδεία και να ακούσετε και να ακούσουµε όλοι µας
και όλες µας πιο προσεκτικά τις φωνές των παιδιών, των µαθη-
τών, των φοιτητών που βιώνουν τα προβλήµατα, τα αδιέξοδα, τις
αντιφάσεις και επιµένουν να ονειρεύονται και να διεκδικούν. Ας
τους το επιτρέψουµε, λοιπόν. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενη οµιλήτρια

είναι η κ. Κυριακή Μάλαµα. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Γιατί κυρία Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα σας εξηγήσω.

Υπάρχει λόγος πάντως, δεν έγινε τυχαία. Στη συνέχεια είναι ο κ.
Πέτρος Δηµητριάδης από τους Σπαρτιάτες και µετά ο κ. Βρετ-
τός. Σας ενηµερώνω ότι είναι η κ. Μάλαµα, ο κ. Δηµητριάδης και
µετά είστε εσείς, κύριε Βρεττέ. 

Παρακαλώ, κυρία Μάλαµα, έχετε τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το παρόν νοµοσχέδιο µε το οποίο

η Κυβέρνηση επιχειρεί µε ένα αντισυνταγµατικό µπαϊπάς κυριο-
λεκτικά, να φέρει τα ιδιωτικά πανεπιστήµια στην Ελλάδα, θα το
πληρώσει η ελληνική οικογένεια. 

Επειδή όλα έχουν ειπωθεί και για τα άρθρα και για την αντι-
συνταγµατικότητα, επιτρέψτε µου να πω δύο απλά λόγια: Θα το
πληρώσει η ελληνική οικογένεια. Η ελληνική οικογένεια που αγω-
νιά για το µέλλον των παιδιών της, η ελληνική οικογένεια που αν-
τιµετωπίζει ακραίες καταστάσεις φτώχειας, η ελληνική
οικογένεια που θέλει να δει τα παιδιά της να σπουδάζουν, να
προκόβουν, να σταδιοδροµούν.

Εσείς, κύριοι της Κυβέρνησης, σε αυτή πάνω την ελληνική οι-
κογένεια παίζετε πολιτικά παιχνίδια και κυριολεκτικά παίζετε µε
τις αγωνίες τους. Περιβάλλετε ένα γυαλιστερό περιτύλιγµα µε
µια ζοφερή κατάσταση και τάζετε στους ανθρώπους που αγωνι-
ούν ένα µέλλον εκπαιδευτικών ευκαιριών, το οποίο όµως εσείς
οι ίδιοι ναρκοθετείτε ταυτόχρονα. Λέτε ότι µε τις διατάξεις του
παρόντος νοµοσχεδίου όσο πιο πολλά χρήµατα έχεις να πληρώ-
σεις, τόσο πιο χαµηλή θα είναι η ελάχιστη βάση εισαγωγής για
σένα, για σένα, το λαµπερά περιτυλιγµένο boy. Aν έχεις 50 χι-
λιάδες ευρώ, τότε µπορείς να εισαχθεί στην Ιατρική, µε 9 στα 20.
Θυµόµαστε όλοι τι λέγατε για την ελάχιστη βάση εισαγωγής, ότι
είναι η διασφάλιση της αριστείας λέγατε, όταν στέλνατε χιλιάδες
παιδιά στο εξωτερικό µε αυτόν τον τρόπο, ότι ανεβάζατε το επί-
πεδο των πανεπιστηµίων. Λέγατε ότι έµεναν χιλιάδες θέσεις
κενές κυρίως στα περιφερειακά πανεπιστήµια. Αυτό κάνατε µε
τη βάση. Κουνούσατε τότε το δάχτυλο στους µαθητές και τους
λέγατε να πάνε στα ΙΕΚ γιατί δεν έχουν το επίπεδο για τα δηµό-
σια πανεπιστήµια. Αυτά τους λέγατε τότε. Σήµερα τους λέτε «έλα
να πληρώσεις και θα σου αντιµετωπίσω εγώ µε κατανόηση».
Αυτό τους λέτε. Έτσι απλά πρέπει να λέγονται τα πράγµατα, µια
και όλα τα υπόλοιπα έχουν ειπωθεί. 

Ξέρετε ότι στο κέντρο της Αθήνας σήµερα, τώρα που µιλάµε,
ιδιωτικά εκπαιδευτήρια έχουν κρεµάσει και τεράστιες ταµπέλες
-αναβοσβήνουν οι ταµπέλες- που γράφουν «πανεπιστήµια» µε κε-
φαλαία γράµµατα ήδη πριν ακόµη ψηφιστεί;

Να τα βάλουν κάτω, λοιπόν, οι γονείς και να δουν πόσο θα
τους κοστίσει η µεταρρύθµιση σας αυτή, για να καταλάβουν όλοι
στο τέλος της µέρας ότι διαµεσολαβείτε σε µια αγορά αυταπά-
της. 

Θα ήθελα, επίσης, να αναφερθώ µε την ιδιότητα του τοµεάρχη
πολιτισµού του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία και στο ζήτηµα
των καλλιτεχνικών σπουδών. Έχετε δεσµευτεί για τη δηµιουργία
µιας ανώτατης σχολής παραστατικών τεχνών όπου θα θερα-
πεύονται σε πανεπιστηµιακό επίπεδο αντικείµενα της τέχνης,
όπως η δραµατική τέχνη και άλλα. Έχετε αργήσει πάρα πολύ µε
το νοµοσχέδιο αυτό και ενδέχεται αυτό το κενό να το καρπωθεί
κάποιος ιδιώτης. Θα βρισκόµαστε, λοιπόν, µπροστά σε µια πολύ
ζοφερή πραγµατικότητα. Θα έχετε πετάξει έξω το δηµόσιο πα-

νεπιστήµιο στις παραστατικές τέχνες και θα πάρει το «φιλέτο» -
επιτρέψτε µου την έκφραση- κάποιος ιδιωτικός κερδοσκοπικός
φορέας, πανεπιστήµιο.

Η δική µας, λοιπόν, πρόταση είναι -και την επαναλαµβάνουµε
για να την ακούσει και ο καλλιτεχνικός κόσµος- είναι η ίδρυση
ακαδηµίας παραστατικών τεχνών -σας το λέµε εδώ και χρόνια-
µε σχολές που θα θεραπεύουν τα ιδιαίτερα αντικείµενα µέσα από
το δηµόσιο πανεπιστήµιο, µε ταυτόχρονη αποκατάσταση των
δραµατικών σχολών ως ανώτερων σχολών στο επίπεδο επαγγελ-
µατικών δικαιωµάτων των αποφοίτων τους. Υπάρχουν ενδιαφέ-
ροντα µοντέλα τέτοιων δηµόσιων πανεπιστηµιακών τµηµάτων και
στο γαλλικό δηµόσιο πανεπιστήµιο και στην Ισπανία και αλλού.
Και µπορούµε να το συζητήσουµε, αλλά πρέπει να διασφαλί-
σουµε άµεσα ότι δεν θα περάσει όλο αυτό το κενό που έχετε
εσείς φέρει σήµερα στα χέρια των ιδιωτών.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αν θέλουµε πραγµατικά να διευ-
κολύνουµε τις οικογένειες και τα παιδιά τους στις σπουδές, ένας
και µόνο ένας δρόµος υπάρχει: αυτός της θωράκισης του δηµο-
σίου πανεπιστηµίου. Το δηµόσιο πανεπιστήµιο είναι το µόνο που
µπορεί να εξασφαλίσει την κοινωνική ανέλιξη των παιδιών από
φτωχές οικογένειες. Είναι το µόνο που µπορεί να διασφαλίσει ότι
θα προχωράει αυτός που αξίζει και όχι εκείνος που έχει να πλη-
ρώσει τα περισσότερα. 

Πρέπει, λοιπόν, να νοµοθετήσουµε στην ανάποδη κατεύθυνση,
αποσύροντας δηλαδή τις διατάξεις για τα ιδιωτικά αυτά ιδρύ-
µατα, καταργώντας την ελάχιστη βάση εισαγωγής ως κόφτη για
τα δηµόσια πανεπιστήµια, αυξάνοντας τη χρηµατοδότηση και
βελτιώνοντας τις πολιτικές για τη φοιτητική µέριµνα. Αν το πρά-
ξουµε όλο αυτό, τότε πράγµατι η ελληνική οικογένεια, που σή-
µερα αγωνιά και φοβάται για το µέλλον, θα έχει µια ασφα-
λέστερη προοπτική για το αύριο των παιδιών της. Αν τα παιδιά
που εσείς στείλατε έξω µε την ελάχιστη βάση εισαγωγής που
εφαρµόσατε, ήξεραν ότι µπορούν µε τον βαθµό τους να παρα-
µείνουν στη χώρα τους, να παραµείνουν στο δηµόσιο πανεπιστή-
µιο, να είστε σίγουροι ότι δεν θα επέλεγαν ποτέ να φύγουν ούτε
να σπουδάσουν στα αµφίβολα ιδρύµατα που νοµοθετείτε τώρα
και θέλετε να µας τα φέρετε και εδώ. Η απάντηση, λοιπόν, σε
όλα τα ερωτήµατα είναι: ισχυρό δηµόσιο πανεπιστήµιο. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Δηµητριάδη,

πριν ανεβείτε στο Βήµα, να δώσουµε τρία λεπτά στην Υπουργό,
στην κ. Μιχαηλίδου, για να µιλήσει για την τροπολογία.

ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε και ευ-
χαριστώ, κύριε συνάδελφε για την ανοχή. Ευχαριστώ πραγµα-
τικά.

Πρόκειται για µία τροπολογία από το Υπουργείο Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης που αφορά στα προγράµµατα κοινωφε-
λούς εργασίας της ΔΥΠΑ, έτσι ώστε αυτά να µπορούν να τρέ-
χουν, να απορροφώνται ανεµπόδιστα, ελαστικά και µε πολύ
µεγάλη ταχύτητα. Αυτό που κάνουµε είναι να µπορεί το πρό-
γραµµα της κοινωφελούς εργασίας, δηλαδή της ενεργού απα-
σχόλησης ανέργων συµπολιτών µας να χρηµατοδοτείται εκτός
από τους πόρους του Υπουργείου Εργασίας και µε  πόρους είτε
εθνικούς είτε του εθνικού σκέλους του Προγράµµατος Δηµοσίων
Επενδύσεων είτε ευρωπαϊκούς πόρους. Οπότε αυτό που θέ-
λουµε για να λειτουργήσουν πιο ανεµπόδιστα τα προγράµµατα
κοινωφελούς είναι να µπορούν και άλλα Υπουργεία να χρηµατο-
δοτούν τη ΔΥΠΑ για να συνεχίσει τη εύρυθµη και γρήγορη λει-
τουργία των προγραµµάτων αυτών. 

Σας ευχαριστώ πολύ για την ανοχή σας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Δηµητριάδη,

έχετε τον λόγο.
ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι Βουλευτές, θα

ξεκινήσω κάνοντας µια προσωπική αναφορά. Ο οµιλών είναι
τέκνο του δηµόσιου πανεπιστηµίου. Πιο συγκεκριµένα, έχω απο-
φοιτήσει από δύο σχολές, από τη Νοµική και από το Τµήµα Ιστο-
ρίας και Αρχαιολογίας του Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης. Είµαι
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υπερήφανος που είµαι απόφοιτος του δηµόσιου πανεπιστηµίου,
διότι εγώ όπως και χιλιάδες άλλοι απόφοιτοι πήραµε τα απαραί-
τητα εφόδια στις σπουδές µας για να γίνουµε χρήσιµοι πολίτες
και καλοί επαγγελµατίες. Και γι’ αυτόν τον λόγο εγώ στηρίζω τη
δηµόσια εκπαίδευση. Θεωρώ ότι ένα σοβαρό κράτος θα πρέπει
να έχει δηµόσια πανεπιστήµια σοβαρά, διότι ακριβώς ο µέσος
πολίτης, εν προκειµένω ο µέσος Έλληνας και η µέση Ελληνίδα,
θα πρέπει να έχουν πρόσβαση σε υψηλού επιπέδου σπουδές και
δεν θα πρέπει να πληρώσουν χιλιάδες ευρώ σε υψηλά δίδακτρα
σε ιδιωτικά πανεπιστήµια για να σπουδάσουν. Δεν πρέπει να
υπάρχει ανισότητα. Πρέπει ο µέσος πολίτης να έχει πρόσβαση
στην ανώτατη εκπαίδευση. Γι’ αυτόν τον λόγο και εγώ το τονίζω
ξανά: Είµαι υπέρ της δηµοσίας εκπαιδεύσεως.

Στα χρόνια που ήµουν φοιτητής και στις δύο σχολές είδα τις
παθογένειες της δηµόσιας εκπαίδευσης. Κατά βάση ήταν η υπο-
χρηµατοδότηση, οι δαπάνες για την ανώτατη εκπαίδευση είναι
οι πιο χαµηλές στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στην Ευρώπη. Είδα
επίσης έλλειψη υλικοτεχνικής υποδοµής. Είδα προβλήµατα µε
τα µέλη διδακτικού προσωπικού. Είδα επίσης πάρα πολλά φαι-
νόµενα βίας και ανοµίας από κάποια άτοµα τα οποία δυστυχώς
παρανοούσαν την έννοια του ασύλου, το οποίο υπάρχει για την
ακαδηµαϊκή ελευθερία, όχι για να κάνει ζηµιές και να καταστρέ-
φεις τη δηµόσια περιουσία. Τα πανεπιστήµια είναι δηµόσια περι-
ουσία. Δυστυχώς, διαχρονικά καµµία από τις κυβερνήσεις, ακόµα
και η παρούσα, δεν µπόρεσε και δεν προσπάθησε, δεν είχε την
τόλµη να επιλύσει όλα αυτά τα χρόνια προβλήµατα της ανώτατης
εκπαίδευσης. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο, λοιπόν, η Κυβέρνηση µάς λέει το
εξής, ότι εµείς βλέπουµε ότι υπάρχει πρόβληµα στη δηµόσια
ανώτατη εκπαίδευση. Τι θα κάνουµε; Θα φέρουµε τα ιδιωτικά πα-
νεπιστήµια και µε τον ανταγωνισµό θα αναβαθµιστούν και τα δη-
µόσια. Τελείως λάθος! Για να αναβαθµιστούν τα δηµόσια
πανεπιστήµια πρέπει να αυξήσουµε τη χρηµατοδότηση και να
υπάρξουν σοβαρές τοµές στη λειτουργία των δηµοσίων πανεπι-
στηµίων. Αυξήστε τη χρηµατοδότηση, υπάρχει πρόβληµα χρη-
µατοδότησης. Δεν µπορούν να λειτουργήσουν τα πανεπιστήµιά
µας, δεν έχουµε αίθουσες, δεν έχουµε υλικοτεχνική υποδοµή.
Ξεκινάµε από εκεί. 

Δεύτερον, έχει καλλιεργηθεί το µύθευµα ότι µε τα ιδιωτικά πα-
νεπιστήµια που θα έρθουν στην Ελλάδα, τα λεγόµενα µη κερδο-
σκοπικά, που είναι κατ’ επίφαση µη κερδοσκοπικά -ουσιαστικά
κερδοσκοπικά θα είναι, απλά θα τα λένε µη κερδοσκοπικά- θα
έρθουν µεγάλα πανεπιστήµια στην Ελλάδα και θα αναβαθµίσουν
την ποιότητα της εκπαίδευσης. Σας πληροφορώ, λοιπόν, πως κα-
νένα δηµόσιο πανεπιστήµιο σοβαρό, κανένα ξένο πανεπιστήµιο
σοβαρό δεν θα έρθει στην Ελλάδα. Και αυτό γιατί τα µεγάλα πα-
νεπιστήµια του εξωτερικού δεν ιδρύουν κατά βάση παραρτή-
µατα, παρά µόνο σε σπάνιες περιπτώσεις. 

Και δεύτερον, σε µία χώρα στην οποία δεν υπάρχουν επαγγελ-
µατικές ευκαιρίες, πάρα πολλές εταιρείες φεύγουν στο εξωτε-
ρικό και πάρα πολλοί απόφοιτοι πανεπιστηµίων φεύγουν στο
εξωτερικό, ποιο πανεπιστήµιο του εξωτερικού θα έρθει στην Ελ-
λάδα; Κανένα. Πολύ φοβάµαι ότι θα γεµίσουµε µε παραρτήµατα
πανεπιστηµίων κατωτέρας ποιότητας, τα οποία φυσικά θα παρέ-
χουν έναντι υψηλών διδάκτρων χαµηλού επιπέδου σπουδές –
αυτό φοβάµαι εγώ- και θα γεµίσουµε µε µια υπερπληθώρα
αποφοίτων που πολλές φορές, κατά την άποψή µου, µπορεί να
µην είναι και καταρτισµένοι σοβαρά στα αντικείµενα που σπου-
δάζουν. Έτσι το βλέπω εγώ. 

Επίσης να πω ότι θα δηµιουργηθούν πάρα πολύ µεγάλες ανι-
σότητες, διότι το παιδί του µέσου Έλληνα που δεν θα έχει τα
απαραίτητα χρήµατα σε µια Ελλάδα που φτωχοποιείται και δεν
θα περάσει τις πανελλήνιες εξετάσεις, δεν θα µπορεί να πάει σε
ένα ιδιωτικό πανεπιστήµιο. Τα παιδιά όµως των ατόµων που είναι
ευκατάστατα, που έχουν µεγάλη οικονοµική δυνατότητα, θα πη-
γαίνουν, θα σπουδάζουν. Αυτό, κατά την άποψή µου, αποτελεί
πρόβληµα. 

Δεύτερον, υπάρχει και ένας άλλος σοβαρός κίνδυνος που δεν
τον έχουµε σκεφτεί. Θέλω να ρωτήσω: Έχουµε σκεφτεί στις προ-
ϋποθέσεις να βάλουµε κάποιες δικλίδες ασφαλείας; Ποιος µου
εγγυάται εµένα ότι δεν θα πάει στη Θράκη ένας Τούρκος να

ιδρύσει ένα τουρκικό πανεπιστήµιο και να κάνει προπαγάνδα
υπέρ της Τουρκίας; Ποιος µου το εγγυάται; Δεν υπάρχει που-
θενά στο νοµοσχέδιο. Ποιος µου εγγυάται εµένα ως Έλληνα πο-
λίτη ότι δεν θα πάει ένας Σκοπιανός στη Θεσσαλονίκη να ιδρύσει
ένα πανεπιστήµιο και θα µιλάει για Μακεδονία και µακεδονική
γλώσσα; Ποιος µου τα εγγυάται αυτά εδώ; Δεν είναι λοιπόν τόσο
απλό το θέµα όσο το εµφανίζετε. Θα πρέπει να βάλουµε δικλίδες
ασφαλείας και ασφαλείς προϋποθέσεις, ποιοτικές. Διαφορετικά,
πολύ φοβούµαι ότι πάρα πολλές γειτονικές χώρες που θέλουν
να µας κάνουν προπαγάνδα, θα έρθουν στην Ελλάδα και εκµε-
ταλλευόµενοι τη δίψα κάποιων νέων -που έχουν µείνει εκτός της
δηµόσιας ανώτατης εκπαίδευσης- για γνώση θα τους πλασάρουν
και κάποιες προπαγάνδες ανθελληνικές. Και αυτό δεν είναι κιν-
δυνολογία, µπορεί να συµβεί. Μπορεί να συµβεί άνετα µε τον
τρόπο που θεσπίζει το νοµοσχέδιο και καλό θα ήταν να τα βλέ-
πουµε αυτά και να τα προλαµβάνουµε πριν συµβούν. Είναι µια
παράµετρος που ελάχιστοι την έχουν θίξει. 

Γενικώς, το παρόν νοµοσχέδιο είναι ηµιτελές. Μας λέει για
αναβάθµιση του Δηµοκρίτειου Πανεπιστηµίου. Πολύ ωραία. Γιατί
να µην αναβαθµιστούν και τα υπόλοιπα πανεπιστήµια, τα περι-
φερειακά; Γιατί να µην κάνουµε µια συνολική αναβάθµιση όλων
των πανεπιστηµίων στην Ελλάδα, µια ενίσχυση της δηµόσιας παι-
δείας, να αποτρέψουµε τους νέους από το να πηγαίνουν στο
εξωτερικό, να δηµιουργήσουµε τα κατάλληλα προγράµµατα κα-
τάρτισης, να υπάρχουν οι απαραίτητες προϋποθέσεις ώστε ένας
νέος που έχει ικανότητες και ταλέντα να µην φεύγει στο εξωτε-
ρικό, όπως κάνουν χιλιάδες νέοι αυτή τη στιγµή; Και, ξέρετε,
ακούστηκε από πάρα πολλούς φοιτητές που είναι στο εξωτερικό.
Οι περισσότεροι -επειδή έχω πάρα πολλούς γνωστούς- είναι µε-
ταπτυχιακοί. Και ξέρετε γιατί φεύγουν; Γιατί δεν βρίσκουν αντα-
πόκριση στην αγορά εργασίας, δεν έχουν τις ιδανικές συνθήκες
να δουλέψουν εδώ, να προσφέρουν εδώ, στον τόπο τους. 

Αντί, λοιπόν, να φέρνουµε αµφίβολης ποιότητας ανώτατα εκ-
παιδευτικά ιδρύµατα, τα οποία δεν ξέρω τι θα προσφέρουν στην
εκπαίδευση της Ελλάδος, ας κοιτάξουµε, πρώτον, να ενισχύ-
σουµε τη δηµόσια εκπαίδευση, ας κοιτάξουµε να προσφέρουµε
τις απαραίτητες προϋποθέσεις ώστε να µένουν οι νέοι εδώ, να
σπουδάζουν εδώ, να κάνουν µεταπτυχιακά και διδακτορικά εδώ
πέρα, να προσφέρουν στην Ελλάδα και όχι σε χώρες του εξωτε-
ρικού και επίσης να έχουµε αυστηρές προϋποθέσεις και να προ-
σέξουµε µην τυχόν κάποιοι εκµεταλλευτούν αυτό το νοµοσχέδιο
για να έρθουν εδώ πέρα να ιδρύσουν πανεπιστήµια που θα κά-
νουν ανθελληνική προπαγάνδα. Εµείς, λοιπόν, εκφράζουµε
αυτές τις επιφυλάξεις. 

Και µάλιστα δράττοµαι της ευκαιρίας να πω και το εξής. Για
ακόµη µια φορά έχει γίνει µια συζήτηση περί αντισυνταγµατικό-
τητας, που για µένα έχει βάση, και δυστυχώς επειδή δεν φροντί-
σαµε να έχουµε συνταγµατικό δικαστήριο θα περιµένουµε ακόµη
µια φορά τι θα αποφασίσει το Συµβούλιο της Επικρατείας, το
οποίο κατά την άποψή µου θα ταχθεί κατά του νοµοσχεδίου, θα
αποφασίσει υπέρ της αντισυνταγµατικότητας. Θα έπρεπε να
έχουµε συνταγµατικό δικαστήριο κι αυτά τα θέµατα να επιλύον-
ται άµεσα κι όχι να ψηφίζεται ένα νοµοσχέδιο το οποίο έχει υπο-
ψίες αντισυνταγµατικότητας και να περιµένουµε το Συµβούλιο
της Επικρατείας να αποφασίσει. 

Αυτά είχα να πω. Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Νικόλαος Βρεττός.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τη συγκεκριµένη Κυβέρνηση

δεν υπάρχει τίποτα που να µας εκπλήσσει. Μόλις τώρα η Υπουρ-
γός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης κατέθεσε µια τροπολο-
γία για να «τρέξει» -λέει- προγράµµατα στη ΔΥΠΑ για τους
ανέργους και να διευκολύνει µε µεγάλη ταχύτητα και ελαστικό-
τητα τα νέα προγράµµατα, χρηµατοδοτώντας τα από πόρους
από άλλα Υπουργεία, εθνικούς και ενωσιακούς πόρους. Αλήθεια,
µόλις δύο µήνες είναι που αρχίζει και εκτελείται ο προϋπολογι-
σµός και δεν είχαν καταλάβει ποια είναι η σηµασία των προγραµ-
µάτων; Ή τελικά η ανεργία δεν έχει καταπολεµηθεί, όπως
διαφηµίζουν συνεχώς; Και το κυριότερο, µπορεί ένας Υπουργός
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µέσα σε δύο µήνες να «αδειάζει» τον προηγούµενο συνάδελφό
του, τον κ. Γεωργιάδη, ο οποίος είχε τη φήµη του εργατικότατου,
που λύνει όλα τα προβλήµατα; Εποµένως, φαίνεται ότι οι δηµο-
σκοπήσεις δεν πάνε καλά και βρίσκουν κεφάλαια για να εξαγο-
ράσουν πάλι τους συµπολίτες µας ενόψει των ευρωεκλογών. 

Σε αυτή τη δεύτερη εποµένως περίοδο της κυβερνητικής θη-
τείας έρχεται µε το παρόν νοµοσχέδιο ο Υπουργός, εκτελώντας
το έργο το κυβερνητικό, να ξεριζώσει και να ξεθεµελιώσει όποια
σταθερά και όποια αξία πηγάζει από το Σύνταγµά µας και από
τις παραδόσεις του γένους των Ελλήνων. Εποµένως σιγά µην
γλίτωνε και ο τοµέας κάποτε της ελληνικής παιδείας, τώρα απλά
ο χώρος της εκπαίδευσης και των δηµοσίων πανεπιστηµίων, ένας
χώρος που για την Κυβέρνηση είναι άλλο ένα πεδίο για µπίζνες,
συγγνώµη, για άνοιγµα της αγοράς και διασφάλισης του υγιούς
ανταγωνισµού των εναρµονισµένων πρακτικών. 

Έτσι στο πλαίσιο της υποβάθµισης και όχι της αναβάθµισης
της δηµόσιας παιδείας, του µαρασµού των δηµοσίων πανεπιστη-
µίων, µε πρόσχηµα τον εκσυγχρονισµό των εκπαιδευτικών ιδρυ-
µάτων εισάγει το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο µε τίτλο: «Ενίσχυση
του Δηµόσιου Πανεπιστηµίου - Πλαίσιο λειτουργίας µη κερδο-
σκοπικών παραρτηµάτων ξένων πανεπιστηµίων», ένας τίτλος δη-
λαδή, µια ανακρίβεια απόλυτη. Τι εµπόδιζε την Κυβέρνηση πέντε
χρόνια να ενισχύσει το δηµόσιο πανεπιστήµιο; Μάλλον η σθε-
ναρή της αλλά αποτυχηµένη προσπάθεια να ιδρύσει, να στελε-
χώσει την πανεπιστηµιακή αστυνοµία. 

Αυτό όµως που ξεπερνά κάθε όριο ανακρίβειας είναι το δεύ-
τερο µέρος του τίτλου του νοµοσχεδίου: Πλαίσιο λειτουργίας µη
κερδοσκοπικών παραρτηµάτων ξένων πανεπιστηµίων. Αν επιθυ-
µούσε ο εµπνευστής του τίτλου να ήταν σχετικά ακριβής θα το
περιέγραφε ως πλαίσιο λειτουργίας φιλανθρωπικών παραρτηµά-
των ξένων πανεπιστηµίων, αλλά αυτή η περιγραφή θα ήταν ατα-
καδόρικη µόνο για σατιρικό νούµερο στο «Δελφινάριο». 

Εµείς όµως στεκόµαστε µε σοβαρότητα και υπευθυνότητα και
δεν χρειάζεται αναλυτικά -έχουν ακουστεί τόσες πολλές αναλύ-
σεις- να ξανατοποθετηθούµε σε έχοντες ώτα ακούειν και µη
ακουέτωσαν. Το Δηµοκρατικό Πατριωτικό µας Κίνηµα «Νίκη»
είναι αντίθετο στο νοµοσχέδιο περί ιδιωτικών ΑΕΙ, όχι µόνο γιατί
αντιστρατεύεται το γράµµα του άρθρου 16 του Συντάγµατος,
αλλά και γιατί είναι αντισυνταγµατικό από µόνο του να γίνει
νόµος του κράτους η άποψη των δικαστών που µειοψήφησαν
στην Απόφαση 3457/1998 του Συµβουλίου της Επικρατείας, γιατί
τις αποφάσεις των δικαστηρίων µπορούν να τις µεταβάλλουν
µόνο τα δικαστήρια και όχι η Βουλή. Κάθε άλλη προσέγγιση είναι
πολιτειακή εκτροπή, κάτι που για εσάς, την κυβερνητική πλειοψη-
φία, έχει καταστεί συνήθεια. 

Βέβαια το παρελθόν σας επιβεβαιώνει το παρόν σας, που σε
όλους τους τοµείς άσκησης της κυβερνητικής σας πολιτικής βιώ-
νει µε δυσχερή τρόπο η συντριπτική πλειοψηφία του ελληνικού
λαού. Όµως το µέλλον του τόπου, που είναι οι φοιτητές, διαφω-
νούν και εσείς αντί να τους εµπιστευτείτε, αντί να τους ακούσετε
τουλάχιστον, τους διαβάλατε, τους συκοφαντήσατε, τους απα-
ξιώσατε και τους υποτιµήσατε, δείχνοντας το ανάλγητο προσω-
πείο σας. 

Και όλα αυτά γιατί οι φοιτητές µας συνειδητά δεν επικαλούνται
την αριστεία τους, όπως υποκριτικά εσείς την επικοινωνείτε,
αλλά γιατί είναι πραγµατικά άριστοι µε κόπους δικούς τους και
µόχθους των οικογενειών τους. 

Εµείς για να τιµήσουµε αυτούς τους νέους φοιτητές, τους άρι-
στους στην ουσία και όχι στα λόγια, θα διαβάσω το υπόµνηµα
του Συλλόγου Φοιτητών Ιατρικής Αθήνας για το σχέδιο νόµου
περί λειτουργίας παραρτηµάτων ξένων πανεπιστηµίων. Το
οφείλω σε τρεις νέους φοιτητές, ευγενείς, διεκδικητικούς, αγω-
νιστικούς, δηµοκρατικούς πολίτες µε φωτεινά πρόσωπα και κα-
θαρή µατιά, τη Διώνη - Πηνελόπη, την Περσεφόνη και τον
Νικόλαο που µας το κατέθεσαν, θυσιάζοντας το εξάµηνό τους,
τον προγραµµατισµό τους για τη συνέχιση των σπουδών τους,
για τους επόµενους Έλληνες φοιτητές που κοσµούν τα δηµόσια
πανεπιστήµια. 

13 Φεβρουαρίου 2024, Ψήφισµα της γενικής συνέλευσης
ΣΦΙΑ, µε τη σφραγίδα της ΣΦΙΑ µε τον Γρηγόρη Λαµπράκη να
κρατάει στα χέρια το πανό «Ελλάς». 

«Υπόµνηµα Συλλόγου Φοιτητών Ιατρικής Αθήνας για το σχέδιο
νόµου περί λειτουργίας παραρτηµάτων ξένων πανεπιστηµίων. 

Ο Σύλλογος Φοιτητών Ιατρικής Αθήνας εκφράζει την αντίθεσή
του στη λειτουργία στη χώρα µας παραρτηµάτων ξένων πανεπι-
στηµίων ως Νοµικά Πρόσωπα Πανεπιστηµιακής Εκπαίδευσης
(Μέρος Δ’, άρθρα 127-155).

Πρώτον, η κατάργηση της ακαδηµαϊκής επίδοσης ως µοναδι-
κού κριτηρίου για εισαγωγή στην ανώτατη εκπαίδευση µε παράλ-
ληλη θέσπιση του οικονοµικού παράγοντα ως κύριου γνώµονα
φοίτησης στα ιδιωτικά ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα καταρρί-
πτει κάθε έννοια αξιοκρατίας της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης και
οξύνει τις κοινωνικές ανισότητες, δηµιουργώντας πολίτες δύο
ταχυτήτων. 

Δεύτερον, η εισαγωγή των αποφοίτων Γενικού Λυκείου ή
Επαγγελµατικού Λυκείου στα ιδιωτικά ΑΕΙ µε ελάχιστη βάση ει-
σαγωγής που διαµορφώνεται από τη ελάχιστη βάση του αντί-
στοιχου επιστηµονικού πεδίου στις πανελλήνιες εξετάσεις,
παραδείγµατος χάριν 9,62 στο 3ο πεδίο «Επιστήµες Υγείας και
Ζωής» το 2022 ισοπεδώνει τη διαστρωµατωµένη κατανοµή των
φοιτητών στα τµήµατα. Ιδιαίτερα στα ΑΕΙ µε τις υψηλότερες βά-
σεις εισαγωγής, όπως οι ιατρικές και οι νοµικές σχολές, υπονο-
µεύεται η αξία των πτυχίων και η βαρύτητα που κατέχει ο τίτλος
σπουδών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα µου δώσετε κι εµένα τον αντίστοιχο χρόνο, κυρία Πρόεδρε.
Τρίτον, η θέσπιση της ελάχιστης εισαγωγής στα δηµόσια ΑΕΙ

συνδυαστικά µε τις µειώσεις στις θέσεις των εισακτέων, υπό το
πρίσµα της γεφύρωσης της ΑΕ µε την αγορά εργασίας, έρχεται
σε πλήρη αντίφαση µε τη νοµιµοποίηση λειτουργίας ιδιωτικών
σχολών, οι οποίες θα παράγουν πλεονάζοντες αποφοίτους προς
αυτή την κατεύθυνση. 

Τέταρτον, οι ιδιωτικές σχολές στην Ελλάδα µακροπρόθεσµα
θα στερήσουν πόρους από το δηµόσιο πανεπιστήµιο. Εφόσον
όλα τα πανεπιστήµια της χώρας θα διεκδικούν εξίσου τα κυβερ-
νητικά ερευνητικά κονδύλια, οι κρατικοί πόροι που µέχρι τώρα
ήταν εξ ολοκλήρου στη διάθεση των κρατικών ιδρυµάτων θα δια-
µοιράζονται µεταξύ ιδιωτικών και δηµοσίων ΑΕΙ ζηµιώνοντας και
αποδυναµώνοντας τη δηµόσια παιδεία. 

Πέµπτον, η αδυναµία του δηµοσίου να ανταγωνιστεί µισθολο-
γικά τον ιδιωτικό τοµέα λόγω έλλειψης πόρων θα απογυµνώσει
σταδιακά τα κρατικά πανεπιστήµια από κορυφαία µέλη διδακτι-
κού και ερευνητικού προσωπικού ΔΕΠ. Η µετακίνηση ακαδηµαϊ-
κών στελεχών από τα δηµόσια στα ιδιωτικά πανεπιστήµια,
υποκινούµενοι από το δέλεαρ των πολλαπλάσιων οικονοµικών
απολαβών, θα συντελέσει στην περαιτέρω υποβάθµιση των κρα-
τικών ιδρυµάτων και στην έκπτωση του επιπέδου του διδακτικού
και ερευνητικού τους έργου.

Έκτον, δεδοµένης της πενιχρής χρηµατοδότησης και των ελ-
λείψεων µελών ΔΕΠ, στα κρατικά ΑΕΙ θα δροµολογηθεί η µελ-
λοντική επισκίαση της δηµόσιας τριτοβάθµιας εκπαίδευσης από
την ιδιωτική. Με άλλα λόγια, οι οικονοµικά αλλά όχι απαραίτητα
και ακαδηµαϊκά ισχυροί φοιτητές των ιδιωτικών πανεπιστηµίων
θα απολαµβάνουν σχολές σύγχρονων εγκαταστάσεων και προ-
ηγµένου εξοπλισµού και µέσων εκπαίδευσης, προνόµια που τα
κρατικά ΑΕΙ δεν είναι βέβαιο ότι θα παρέχουν όσο και αν το επι-
τάσσει το υψηλό ακαδηµαϊκό επίπεδο των φοιτητών τους. Άλλω-
στε, σύµφωνα µε τα τελευταία διαθέσιµα στοιχεία της Eurostat
του 2019, η Ελλάδα επενδύει µόλις 1.780 ευρώ ανά σπουδαστή
τριτοβάθµιας, το χαµηλότερο ποσό σε όλη την Ευρωπαϊκή
Ένωση, µε τον µέσο όρο να ανέρχεται στα 10.875 ευρώ». 

Πάω στο ένατο και θα το καταθέσω.
«Ένατον, η εγκατάσταση τµηµάτων ιδιωτικών σχολών θα οδη-

γήσει στον περιορισµό της ελευθερίας σκέψης και έκφρασης
που αποτελούν θεµελιώδεις αρχές του δηµοσίου πανεπιστηµίου.
Τα πανεπιστήµια οφείλουν, πέραν της στείρας παροχής γνώσης,
να εξασφαλίζουν πρόσφορο έδαφος για την ηθική και ιδεολογική
διάπλαση των νέων, απαλλαγµένα από χρηµατοδότες, οικονο-
µικά συµφέροντα και λοιπές αγκιστρώσεις του ιδιωτικού τοµέα». 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, εσείς µείνετε µε τη δήθεν
αριστεία και εµείς στηρίζουµε τους άριστους. Εσείς µένετε στο



παρελθόν και εµείς στηρίζουµε το µέλλον. Εσείς στηρίξτε τα
συµφέροντα και εµείς τους νέους µας, όπως την Πηνελόπη, την
Περσεφόνη και τον Νικόλαο. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Βρεττός καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Να ανακοινώσω ότι η
συνεδρίαση σήµερα θα ολοκληρωθεί µε τελευταίο οµιλητή, µε
αριθµό εβδοµήντα, τον κ. Χουσεΐν Ζεϊµπέκ, και αύριο θα ξεκινή-
σει η συνεδρίαση στις 9.00’ το πρωί.

Καλείται τώρα στο Βήµα ο κ. Απόστολος Βεσυρόπουλος, Βου-
λευτής της Νέας Δηµοκρατίας. Μετά είναι ο κ. Ακτύπης και µετά
εσείς, κύριε Πολάκη.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε

τις µεταρρυθµιστικές πρωτοβουλίες της Κυβέρνησης του Κυριά-
κου Μητσοτάκη η Ελλάδα αλλάζει πρόσωπο, δηµιουργώντας όχι
απλά ένα καλύτερο παρόν, αλλά ένα ακόµη πιο ελπιδοφόρο µέλ-
λον. 

Η θεσµική πρωτοβουλία του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευ-
µάτων και Αθλητισµού που συζητάµε σήµερα αντιµετωπίζει µια
στρέβλωση που έχει ξεπεραστεί προ πολλού στις περισσότερες
χώρες της Ευρώπης, επιτρέποντας πλέον τη λειτουργία µη κρα-
τικών πανεπιστηµίων. 

Με το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα µπαίνει οριστικό
τέλος σε µία περίοδο ακινησίας και στασιµότητας που κρατούσε
τη χώρα στο χθες, όσον αφορά τη µεταλυκειακή εκπαίδευση. 

Παρακολουθώ τόσο στον δηµόσιο διάλογο όσο και στο Κοινο-
βούλιο τον αντίλογο που αναπτύσσεται απέναντι σε αυτήν τη νο-
µοθετική πρωτοβουλία. Όσοι αντιδρούν στη λειτουργία µη
κρατικών πανεπιστηµίων αδυνατούν να αρθρώσουν ένα ρεαλι-
στικό και κυρίως, τεκµηριωµένο αντίλογο. Ελλείψει σοβαρών αν-
τεπιχειρηµάτων, αδυνατούν να πείσουν τους Έλληνες πολίτες,
οι οποίοι στηρίζουν τη νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης
και αντιµετωπίζουν θετικά τη λειτουργία µη κρατικών πανεπιστη-
µίων. 

Πέρα από την πρόθεση ορισµένων να κρατήσουν τη χώρα στά-
σιµη, διατυπώνονται και επιχειρήµατα για την αντισυνταγµατικό-
τητα του νοµοσχεδίου, αλλά και για την υποβάθµιση του
δηµόσιου πανεπιστηµίου. Ας τα πάρουµε λοιπόν ένα-ένα, για να
αντιληφθούν όλοι ότι δεν ισχύει τίποτα από όλα αυτά. 

Ας ξεκινήσουµε από το επιχείρηµα που εδράζεται στο ότι το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο συνιστά παραβίαση του άρθρου 16
του Συντάγµατος, για το οποίο να υπενθυµίσω ότι έχουµε συµ-
φωνήσει να αναθεωρηθεί.

Το άρθρο 16 παράγραφος 5 και 8, όπως ερµηνεύεται σε αρ-
µονία προς το δίκαιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δεν αντιτίθεται
στην ίδρυση από ελληνικό νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου εµ-
πορικού ή µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα µε στοιχεία διασυνο-
ριακότητας που το εντάσσουν στο πεδίο της έννοµης τάξης της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, µη κρατικού ιδιωτικού πανεπιστηµίου. 

Η δε συµµόρφωση µε την εθνική νοµοθεσία για την άσκηση
εποπτείας στη δραστηριότητά του µπορεί να διασφαλιστεί από
εθνική εποπτική αρχή αρµόδια να ελέγχει την τήρηση νοµοθετικά
προβλεπόµενων προδιαγραφών ακαδηµαϊκής ποιότητας, οι
οποίες πάντως θα σέβονται το δίκαιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
όπως αυτό έχει ερµηνευτεί από τη νοµολογία του Δικαστηρίου
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Ξέρετε ποιος τα λέει αυτά; Ο κ. Ευάγγελος Βενιζέλος, συνταγ-
µατολόγος και πρώην Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ σε κοινό άρθρο µε
τον κ. Βασίλειο Σκουρή, οµότιµο καθηγητή της Νοµικής Σχολής
του Αριστοτελείου Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης και πρώην Πρό-
εδρο του Δικαστηρίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Πάµε τώρα στην παραφιλολογία που αναπτύσσεται για την
υποβάθµιση του δηµόσιου πανεπιστηµίου. Κατά πρώτον λόγο,
τα δύο τρίτα και πλέον του νοµοσχεδίου περιέχουν διατάξεις για
την ενίσχυση και αναβάθµιση του δηµόσιου πανεπιστηµίου. Με
τις διατάξεις αυτού του νοµοσχεδίου τα δηµόσια πανεπιστήµια

µπορούν πλέον να συµβάλλονται µε ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύ-
µατα της αλλοδαπής, καθώς και µε διεθνή κέντρα σπουδών µε
έδρα την Ελλάδα ή και µε αντίστοιχους αναγνωρισµένους διε-
θνείς οργανισµούς, προκειµένου να έρχονται αλλοδαποί φοιτη-
τές για να πραγµατοποιήσουν στην Ελλάδα µέρος των σπουδών
τους. 

Παράλληλα, µπορούν να εγγραφούν στα αγγλόφωνα προ-
γράµµατα των ελληνικών πανεπιστηµίων και φοιτητές ανώτατων
εκπαιδευτικών ιδρυµάτων ξένων χωρών. Ταυτόχρονα, αναβαθµί-
ζονται έµπρακτα το Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο Θράκης και το Ελ-
ληνικό Ανοικτό Πανεπιστήµιο. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Διασφαλίζεται επίσης πρόσθετη χρηµατοδότηση µέσω διαφο-
ρετικών χρηµατοδοτικών εργαλείων για το δηµόσιο πανεπιστή-
µιο. Πάνω από 1 δισεκατοµµύριο ευρώ θα διατεθεί για την
αναβάθµιση του δηµόσιου πανεπιστηµίου µε 475 εκατοµµύρια
ευρώ από το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας για την
αγορά ερευνητικού και εκπαιδευτικού εξοπλισµού και την ενί-
σχυση της καινοτοµίας, 279 εκατοµµύρια ευρώ από το ΕΣΠΑ και
700 εκατοµµύρια ευρώ µέσω ΣΔΙΤ για την κατασκευή και ανακαί-
νιση φοιτητικών εστιών. Και βέβαια να υπενθυµίσω ότι το 2018 η
χρηµατοδότηση της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης άγγιξε το ιστο-
ρικό χαµηλό των 92 εκατοµµυρίων ευρώ, ενώ το 2023 έφτασε τα
133 εκατοµµύρια ευρώ. 

Από κει και πέρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πλαίσιο που
θέτει η Κυβέρνηση για τη λειτουργία µη κρατικών πανεπιστηµίων
είναι το αυστηρότερο σε όλη την Ευρώπη και αυτό γιατί ουσια-
στικά θεσµοθετείται ένα πολύ αυστηρό πλαίσιο κριτηρίων αξιο-
λόγησης, πιστοποίησης και κυρίως εποπτείας για τα µη κρατικά
πανεπιστήµια που θα αποτελούν παραρτήµατα πανεπιστηµίων
του εξωτερικού. 

Συγκεκριµένα, η Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκπαίδευσης θα ελέγ-
χει την τήρηση των προϋποθέσεων εγκατάστασης και λειτουρ-
γίας µη κρατικών πανεπιστηµίων, που περιλαµβάνουν σειρά
υποχρεώσεων, όπως κτηριακές εγκαταστάσεις, βιβλιοθήκες,
ερευνητικές υποδοµές και άλλα, καθώς και την πιστοποίηση και
αξιολόγηση των προγραµµάτων σπουδών. Κάθε µη κρατικό πα-
νεπιστήµιο θα πρέπει να διαθέτει τρεις τουλάχιστον σχολές µε
ένα τουλάχιστον πρόγραµµα πρώτου κύκλου σπουδών η κάθε
µία και να διαθέτει αξιολόγηση και πιστοποίηση από τη χώρα
προέλευσής του. Η εισαγωγή των φοιτητών θα γίνεται µέσα από
τις πανελλήνιες εξετάσεις και µε την εφαρµογή της ελάχιστης
βάσης εισαγωγής, όπως ισχύει και για τα δηµόσια πανεπιστήµια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την ψήφιση αυτού του νοµο-
σχεδίου τερµατίζεται µια αέναη συζήτηση πολλών ετών, που έως
τώρα είχε οδηγήσει στο να είµαστε από τις ελάχιστες χώρες στις
οποίες δεν επιτρέπεται η λειτουργία µη κρατικών πανεπιστηµίων.
Αυτό πλέον αλλάζει µε µία ακόµη θεσµική πρωτοβουλία της Κυ-
βέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη, που συνεχίζει στον δρόµο
των µεγάλων αλλαγών και των µεταρρυθµίσεων τιµώντας έµπρα-
κτα την εντολή που έλαβε από τους Έλληνες πολίτες. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Βεσυρόπουλο. 

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Διονύσιος Ακτύπης, Βουλευτής
της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς

επειδή έχουν ακουστεί πάρα πολλά ξεκινώντας λίγο την οµιλία
θα έλεγα το εξής: Θα ήταν πιο τίµιο για µας να λέγαµε ότι δεν
θα πρέπει κανένας από το εξωτερικό επιστήµονας ο οποίος τε-
λειώνει σε οποιαδήποτε σχολή να έρχεται στην Ελλάδα. Μπο-
ρούµε να το κάνουµε αυτό; Σε καµµία περίπτωση, αφού είµαστε
χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Τι είναι αυτά που ακούγονται
περί 19.000 στην ιατρική, 9.000 ότι αυτός είναι ανίκανος να µπει
στην ιατρική, αλλά µπορεί να πάει στη Βουλγαρία, µπορεί να πάει
στην  Κύπρο, µπορεί να πάει στην Τσεχία και να γυρίσει στην Ελ-
λάδα και να έρθει εδώ κανονικά χωρίς να περάσει από ΔΟΑΤΑΠ,
χωρίς να περάσει από κανένα συµβούλιο κρίσης και να µπορέσει
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να ασκήσει το επάγγελµα; Τι είναι αυτά; Βρείτε καµιά καλύτερη
δικαιολογία να πείτε, να την ακούσω κι εγώ µήπως και µε πείσετε.

Το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο αποτελεί µια από τις σηµαντικό-
τερες νοµοθετικές πρωτοβουλίες της Κυβέρνησης της Νέας Δη-
µοκρατίας, διότι προβλέπει τη µεγάλη µεταρρύθµιση, τη
λειτουργία επιτέλους και στον τόπο µας µη κρατικών, µη κερδο-
σκοπικών ιδρυµάτων τριτοβάθµιας εκπαίδευσης. Είναι η Κυβέρ-
νηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, η οποία επιλέγει ξανά να
συγκρουστεί µε τις παθογένειες, τις εµµονές και τις αναχρονι-
στικές πρακτικές, τις οποίες εδώ και χρόνια η ίδια η πραγµατι-
κότητα έχει ρυθµίσει και λύσει. 

Ακούσαµε, όπως είπα προηγουµένως, τέρατα για το νοµοσχέ-
διο, ότι θέλουµε τη διάλυση της παιδείας, ότι η κοινωνία το απορ-
ρίπτει, ότι είναι αντισυνταγµατικό και άλλα πολλά. Και η αλήθεια
είναι ότι από τον ΣΥΡΙΖΑ δεν περίµενα κάτι διαφορετικό. Αλλά
σήµερα πραγµατικά εντυπωσιάζοµαι από τη στάση των συναδέλ-
φων του ΠΑΣΟΚ, εντυπωσιάζοµαι από την ευκολία που κάποιοι
ακολουθούν πολιτικές σκοπιµότητες, ιδεοληψίες και καταδέχον-
ται να παίζουν τέτοια παιχνίδια. Η χώρα έχει ανάγκη από τοµές.
Πρέπει επιτέλους να φύγουµε εµπρός, να αντιληφθούµε την
πραγµατικότητα που υπάρχει στην κοινωνία. 

Πάµε να δούµε όµως τι κάνετε τώρα εσείς. Έρχεστε και λέτε
στα Ελληνόπουλα ότι µπορείτε να πάτε στη Λευκωσία, στη Βουλ-
γαρία, στο Άµστερνταµ, στο Λονδίνο, στο Παρίσι, σε ιδιωτικά πα-
νεπιστήµια και να σπουδάσετε και τα πτυχία σας να είναι πλήρως
αναγνωρισµένα και µε αυτά να έχετε πλήρη επαγγελµατικά δι-
καιώµατα εδώ στην Ελλάδα, τους λέτε µπορείτε να πηγαίνετε σε
όλα αυτά τα µέρη και να σπουδάζετε σε ιδιωτικά πανεπιστήµια,
αλλά Αθήνα, Θεσσαλονίκη, Λάρισα να µην πάτε. Ελλάδα να µην
πάτε, αυτό απαγορεύεται. Εδώ καταλαβαίνει κανένας τον παρα-
λογισµό. 

Αλλά υπάρχει και χειρότερο. Οι µισοί που το λένε αυτό, πολλοί
µέσα στην Αίθουσα, που ενίστανται και αντιδρούν, είναι και οι
ίδιοι που έχουν κάποιο τίτλο σπουδών από ιδιωτικά πανεπιστή-
µια. Δηλαδή για εκείνους ήταν καλά όταν πήγαιναν σε ιδιωτικά
στο εξωτερικό, αλλά τώρα που µας δίνεται η δυνατότητα να κρα-
τήσουµε τα παιδιά τα δικά µας στην πατρίδα, να ανακουφίζονται
οι οικογένειές τους από πολλά έξοδα -γιατί αυτός που έχει το
πορτοφόλι όπως είπατε προηγουµένως, θα πάει στο εξωτερικό,
αν υπάρχει το αντίστοιχο τµήµα εδώ στην Ελλάδα, ίσως µε µι-
κρότερο πορτοφόλι να µπορεί να πάει και κάποιο άλλο παιδί από
το να µην µπορεί να πάει στο εξωτερικό. Να ενισχύσουµε τον
τόπο µας και την πατρίδα µας. Τώρα λέµε όχι. 

Δεν πειράζει όµως σηµασία έχει το τι λέει η κοινωνία, το τι λένε
οι φοιτητές, το τι λένε οι δηµοσκοπήσεις, το τι λέει η πραγµατι-
κότητα. Και η πραγµατικότητα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
όσο και αν κάποιοι ενοχλούνται, είναι ότι η κοινωνία τάσσεται
υπέρ του νοµοσχεδίου, το ότι µεγάλο µέρος των φερόµενων ως
ψηφοφόρων των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης υποστηρίζει τη
λειτουργία ιδιωτικών πανεπιστηµίων. Αναδεικνύουν την αδυναµία
της αντιπολίτευσης να ξεπεράσει ιδεοληψίες, συµπλέγµατα και
εµµονές και να αντιµετωπίσει την πραγµατικότητα µε ξεκάθαρη,
σύγχρονη µατιά. 

Εµείς βάζουµε τις βάσεις για τη λειτουργία ιδιωτικών πανεπι-
στηµίων στην Ελλάδα µε πολύ αυστηρά κριτήρια. Αυτό είναι το
µέληµά µας. Δηµιουργούµε ένα αυστηρό πλαίσιο προϋποθέ-
σεων, ίσως το πιο αυστηρό στην Ευρώπη. Η διαδικασία εγκατά-
στασης παραρτηµάτων λοιπόν -γιατί εδώ δεν µιλάµε για
σύσταση, µιλάµε για εγκατάσταση- έχει µια πανοµοιότυπη διαδι-
κασία µε τον τρόπο µε τον οποίο κρίθηκε η υπ’ αριθµόν
2411/2012 απόφαση στην Ολοµέλεια του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας. Και όπως ακούστηκε στις επιτροπές, η ρύθµισή µας
αυξάνει τη επιδραστικότητα του συνταγµατικού κειµένου πάνω
στο δίκαιο και στη νοµολογία της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Κάνει
ακριβώς αυτό που επιλέγουµε να κάνουµε, ένα στέρεο συνταγ-
µατικό βήµα, για να καταρρίψουµε και τις αιτιάσεις περί αντισυν-
ταγµατικότητας. 

Και αυτά δεν τα λέω εγώ -ακούστηκε και προηγουµένως, για
την οικονοµία του χρόνου- τα λέει και ο κ. Βενιζέλος από το
ΠΑΣΟΚ, ο κ. Καµίνης, ο κ. Αλιβιζάτος και διάφοροι άλλοι, οι
οποίοι ήδη έχουν αναφερθεί τις προηγούµενες ηµέρες. 

Αφήστε λοιπόν τα µικροπολιτικά παιχνίδια. Η κοινωνία βλέπει
και κρίνει και µην το ξεχνάτε αυτό. Πάµε όλοι µαζί να στηρίξουµε
ένα νοµοθέτηµα, που χωρίς παρωπίδες έχει πολλά να προσφέ-
ρει. 

Το νοµοσχέδιο έχει µια ενιαία φιλοσοφία. Η ενιαία φιλοσοφία
που το διέπει έχει να κάνει µε την αύξηση των εκπαιδευτικών ευ-
καιριών στην πατρίδα µας, µε το πώς θα καταφέρουµε να φέ-
ρουµε πίσω ολοένα και περισσότερους φοιτητές Έλληνες που
βρίσκονται στο εξωτερικό, µε το πώς θα προσελκύσουµε την ελ-
ληνική ακαδηµαϊκή διασπορά και µε το πώς θα καταφέρουµε συ-
νολικά να κάνουµε την Ελλάδα περιφερειακό κέντρο
εκπαίδευσης, µε όλα τα οφέλη που αυτό συνεπάγεται. 

Σε αυτό το σηµείο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να
τονίσω και κάτι ακόµα: εκατόν εβδοµήντα έξι από τα διακόσια
πέντε άρθρα του νοµοσχεδίου αφορούν στην αναβάθµιση του
δηµόσιου πανεπιστηµίου, η χρηµατοδότηση του οποίου αυξάνε-
ται σε 1 δισεκατοµµύριο ευρώ µέσα από τον προϋπολογισµό των
Ταµείου Ανάκαµψης και συµπράξεων δηµόσιου και ιδιωτικού
τοµέα. 

Αυτά τα άρθρα θέλω να ξέρω πραγµατικά αν θα τα καταψηφί-
σετε. Θα πείτε «όχι» στην περαιτέρω ενίσχυση του δηµόσιου πα-
νεπιστηµίου; Και για να αντιληφθεί ο ελληνικός λαός τι γίνεται
εδώ, έρχεται η Κυβέρνηση, ενισχύει σηµαντικά τα δηµόσια πα-
νεπιστήµια, προωθεί και την εγκατάσταση µη κερδοσκοπικών πα-
ραρτηµάτων ξένων πανεπιστηµίων στη χώρα µας, αλλά σύσσωµη
η Αντιπολίτευση επιλέγει επιδεικτικά να ασχοληθεί µόνο µε το τε-
λευταίο κοµµάτι, γιατί κάποιοι έχουν ξεµείνει από επιχειρήµατα
και άλλοι αρέσκονται στο να συντηρούν δογµατισµούς, άβατα
και να εκτρέφουν αφηγήµατα. Τι να κάνουµε όµως σήµερα; Αυτά
τελειώνουν. 

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα πρέπει όλοι
να σταθούµε στο ύψος των περιστάσεων. Ξεφύγετε κάποιοι από
χρόνιες αγκυλώσεις και εµµονές, το έχει ανάγκη η κοινωνία, το
ζητάει η κοινωνία, το ξέρω και το ξέρετε. Γι’ αυτό και σας καλώ
όλους να στηρίξετε το παρόν νοµοθέτηµα.

Και να θυµάστε: Η ακαδηµαϊκή ελευθερία περιλαµβάνει και το
δικαίωµα στην ελεύθερη επιλογή και του πανεπιστηµίου. Ας µην
το στερήσετε αυτό από τα χιλιάδες ελληνόπουλα, από τις οικο-
γένειές τους και από το µέλλον τους στην πατρίδα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Ακτύπη. 

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Παύλος Πολάκης, Βουλευτής του
ΣΥΡΙΖΑ, για επτά λεπτά και µετά ακολουθεί ο κ. Χουρδάκης, ανε-
ξάρτητος, και ο κ. Τουρνάς, ο Υφυπουργός, για την τροπολογία
του.

Κύριε Πολάκη, έχετε τον λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Παίρνοντας τη θέση στο Βήµα µετά τον συνάδελφο κ. Ακτύπη,

µου έρχεται στο µυαλό µια παλιά φωτογραφία του 1989-1990
που είµαι εγώ δίπλα στον κ. Ακτύπη µε ένα πανό των ΕΑΚ να λέει
«δωρεάν και ίση υγεία στον λαό, όχι στη συναίνεση και στο συµ-
βιβασµό. Πού ήσουν νιότη που έλεγες πως θα γινόµουν άλλος;».
Και πραγµατικά τα επιχειρήµατα από το non paper της Νέας Δη-
µοκρατίας αρχίζουν και φαντάζουν πολύ επαναλαµβανόµενα.
Εγώ θα µιλήσω µε µία λίγο διαφορετική γλώσσα.

Κύριε Υπουργέ, κύριε Πιερρακάκη, παρ’ ότι πρώην στέλεχος
του ΠΑΣΟΚ, σας έτυχε η µοίρα να είστε αυτός που θα υλοποιήσει
έναν διακαή πόθο των νεοφιλελεύθερων και των ΔΑΠιτών της δε-
καετίας του 1980 και του 1990, δηλαδή,  τη διάσπαση του µετεµ-
φυλιακού κοινωνικού συµβολαίου, όπου ένα από τα βασικά του
χαρακτηριστικά ήταν η κοινωνική κινητικότητα. 

Η µεταπολεµική ανάπτυξη της ελληνικής κοινωνίας απαιτούσε
ένα ευάριθµο,  επιστηµονικό και τεχνικό δυναµικό, ένα επιστηµο-
νικό δυναµικό το οποίο έπρεπε να βγει και από την τριτοβάθµια
εκπαίδευση και την τεχνική και την ακαδηµαϊκή. Έπρεπε, λοιπόν,
αυτό να µαζικοποιηθεί. Για να φτιάξουµε την Ελλάδα τότε χρει-
αζόµασταν πραγµατικά ικανούς ανθρώπους, πραγµατικά ικανούς
επιστήµονες. Γι’ αυτό και µε µια κοινωνική συµφωνία -που
υπήρξε τότε και διατηρήθηκε µέχρι σήµερα- οι πανελλήνιες εξε-
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τάσεις ήταν το πιο αξιόπιστο πράγµα στην ελληνική κοινωνία. 
Εισιτήριες, πανελλήνιες, πανελλαδικές, πώς ήταν οµολογου-

µένως ένα πράγµα το οποίο δεν δεχόταν αµφισβήτηση, ήταν κα-
θαρό, επέτρεπε σε παιδιά από φτωχά λαϊκά στρώµατα που
ζέσταναν το παντελόνι τους στο κάθισµα, έγραφαν καλά στις πα-
νελλαδικές, να µπουν σε καλές σχολές που εξασφάλιζαν κοινω-
νική άνοδο, εξασφάλιζαν κοινωνική κινητικότητα, εξασφάλιζαν
αξιοπρεπές µέλλον και επαγγελµατική ζωή. 

Αυτό το πράγµα, κατ’ αρχάς, καταργείται µε αυτό που φέρνετε
σήµερα. Αυτό καταργείτε, κύριε Πιερρακάκη. Και για να το αντι-
στοιχίσετε ξέρετε µε τι; Με την τεράστιας έκτασης αναδιανοµή
προς τα ανώτερα µεσαία στρώµατα και την αστική τάξη, που κά-
νετε τη δεύτερη τετραετία Μητσοτάκη. 

Στην πρώτη τετραετία, που κυβερνήσατε µε την πανδηµία, δώ-
σατε και επιστρεπτέες, υπήρξε αναστολή του συµβόλου τέτοιου,
σπρώξατε κάποια χρήµατα χαµηλότερα για να κρατηθεί η κατά-
σταση. Τώρα, όµως, αυτά τα χρήµατα τα µαζεύετε πρώτον µε
την ακρίβεια την τεράστια, διότι δεν δικαιολογείται να πληρώ-
νουµε βενζίνη 1,90 όταν σήµερα στην Κύπρο πληρώνουν 1,35.
Μαζεύετε πίσω τα λεφτά σε δέκα οµίλους µε τους οποίους είστε
σε «κολιγιά» και µια από τις «κολιγιές» είναι και αυτή εδώ. 

Ας πούµε, σήµερα έµαθα, ότι οι εκατόν σαράντα µε εκατόν πε-
νήντα κλινικές που υπήρχαν στην ελληνική κοινωνία µέχρι πριν
από δυο, τρία, τέσσερα χρόνια, σήµερα είναι ογδόντα ή ενε-
νήντα, διότι µε την πολιτική σας τις κλείνετε και απλά ισχυροποι-
είτε τις δέκα µεγάλες. Διασπάτε δικό σας κοινωνικό συµβόλαιο. 

Αυτό, λοιπόν, το κοινωνικό συµβόλαιο, το οποίο φτιάχνετε
τώρα µε την ενίσχυση των ανώτερων µεσαίων στρωµάτων και
της αστικής τάξης, δεν θέλει, ρε παιδί µου, ένα φτωχόπαιδο να
γίνει ένας καλός πολιτικός µηχανικός. Δεν ανέχεται ένα παιδί µε-
σαίων στρωµάτων να γίνει ένας πάρα πολύ καλός γιατρός και
χειρουργός. Θέλετε τη γενιά που θα αντικαταστήσει στις θέσεις-
κλειδιά της κοινωνικής αναπαραγωγής και της συστηµικής ανα-
παραγωγής, όλα τα στελέχη του υπάρχουν, να είναι απόλυτα
ελεγχόµενα από εσάς. 

Γι’ αυτόν τον λόγο φέρνετε αυτό το νοµοσχέδιο. Δεν είναι για
να φέρετε τα παιδιά πίσω. Σιγά µη σας έπιασε ο καηµός να φέ-
ρετε τα παιδιά πίσω. Αυτό που θέλετε είναι το εξής: Αυτό που τη
δεκαετία του 1980 και του 1990 το λύνατε µε άλλον τρόπο, αλλά
όχι στο πλήρες του µέγεθος, τώρα θέλετε να το λύσετε πλήρως.

Να σας πω τι εννοώ, συνάδελφοι. Τη δεκαετία του 1980 και
του 1990 που πάρα πολλοί γόνοι των πλούσιων οικογενειών δεν
κατάφερναν να µπουν στα πανεπιστήµια, τότε το έλυναν ως εξής:
Τους έστελναν για δύο, τρία χρόνια -µιλώντας για γιατρούς- στο
Pre Medical στις Ηνωµένες Πολιτείες ή δεξιά και αριστερά και
τους έφερναν πίσω, µε µεταγραφή, λόγω κακοήθων νόσων.  

Ο σηµερινός καθηγητής γυναικολογίας του ΕΣΥ, γιος παλαι-
ότερου καθηγητή, ήρθε -φουρνιά µας ήταν, κύριε Ακτύπη- µε κα-
κοήθες µελάνωµα,  µεταγραφή από το εξωτερικό. Και όχι µόνο
αυτός, αλλά και άλλοι πέντε- έξι. Έχουν σπάσει όλα τα ρεκόρ
επιβίωσης αυτοί οι τύποι, έχουν σκίσει την ιατρική, τα πάντα όλα.
Χωρίς να έχει εφευρεθεί η ανοσοθεραπεία, οι άνθρωποι ζουν
τριάντα χρόνια. Να είναι καλά! 

Αυτό θέλετε σήµερα να γλιτώσετε. Όλα τα παιδιά των γόνων,
τα οποία δεν είναι ικανά, αλλά πρέπει να πάρουν τη δουλειά και
τη θέση του µπαµπά, αυτά θα το καταφέρουν τώρα µέσω των
ιδιωτικών σχολών στις οποίες δεν βάζετε την ειδική βάση εισα-
γωγής της αντίστοιχης σχολής, αλλά βάζετε του πεδίου. 

Δηλαδή για να πας στην Ιατρική Αθήνας -που διάβαζα και προ-
ηγουµένως το κείµενο- πρέπει να έχεις 19.000 µόρια, αλλιώς δεν
πας. Για να πας στην Ιατρική που θα ανοίξει το «CVC FUND» σε
συνεργασία µε το Πανεπιστήµιο της Λευκωσίας στην Κύπρο -που
είναι ο όροφος µιας πολυκατοικίας και που θα έρθει εδώ- µπο-
ρείς να έχεις και βαθµό 10 ή και 9,5. Εκεί θα στείλετε λοιπόν τους
γόνους, για να τους κάνετε και µετά καθηγητές και να καταλά-
βουν τις θέσεις χωρίς να µπαίνετε στα έξοδα να τους έχετε τρία,
τέσσερα χρόνια έξω. Αυτό είναι το ένα του ελέγχου της κοινωνι-
κής κινητικότητας. 

Το δεύτερο είναι το εξής: Όπως σε όλες τις δουλειές, η «Μη-
τσοτάκης ΑΕ» κάνει το ντιλάρισµα. Το ένα ντιλάρισµα που το ανέ-
φερα, είναι το «CVC FUND», το οποίο είναι αυτό που από χθες

γράφεται πάρα πολύ, δεν ξέρω αν το έχετε δει, είναι αυτός που
έχει και τη «VIVARTIA», που έχει και τον «ΜΠΑΡΜΠΑ ΣΤΑΘΗ»,
που έκοψε το πρόστιµο στην άλλη εταιρεία όπου πούλαγε στη
µισή τιµή γιατί είχε –λέει- πιο µεγάλο περιθώριο κέρδους. 

Το «CVC FUND», λοιπόν, που δεν ανήκει στην ιατρική, επειδή
ελέγχει τα πέντε µεγάλα µαγαζιά του ιδιωτικού τοµέα στην Ελ-
λάδα και τα άλλα είναι τα κολέγια τα οποία τα τροφοδοτήσατε
µε πελάτες, η προκάτοχός σας κ. Κεραµέως, πρώτον µε την ει-
δική βάση εισαγωγής που κάθε χρόνο είκοσι χιλιάδες παιδιά που
θα έµπαιναν στα πανεπιστήµια, εσείς δεν τα αφήνετε να πάνε Λά-
ρισα, Κοζάνη, Μυτιλήνη, Καστοριά, Ιεράπετρα δεξιά και αρι-
στερά. 

Έτσι, συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, πού διαβάζετε το
non paper και λέτε ότι δεν θέλετε να πάνε Λάρισα; Εσείς δεν τα
αφήνετε να πάνε αυτά τα παιδιά µε την ειδική βάση εισαγωγής
και δεύτερον µε την κατάργηση των µεταλυκειακών προγραµµά-
των σπουδών, που µπορούσαν να δώσουν διέξοδο σε πολλά παι-
διά που δεν θα έµπαιναν στο πανεπιστήµιο, αλλά θα έπαιρναν
ένα πιστοποιηµένο πτυχίο τεχνικής εκπαίδευσης. Με αυτούς
τους τρόπους, λοιπόν, τροφοδοτήσατε τα κολέγια και τώρα θα
κάνουν µια άλλη αρπαχτή, πουλώντας πανεπιστηµιακή εκπαί-
δευση. 

Κοιτάξτε, δεν θα περπατήσει αυτό. Θα πέσει και στο Συµβού-
λιο της Επικρατείας και θα πέσει και από τους αγώνες των αν-
θρώπων. Οποιαδήποτε προοδευτική κυβέρνηση έρθει αύριο
µεθαύριο, αυτό θα είναι ένα από τα πρώτα πράγµατα που θα κα-
ταργήσει. Μη νοµίζετε ότι θα είστε αιώνιοι. Ο καηµός και ο διγα-
βρές σας ως ΔΑΠίτες της δεκαετίας του ‘80 και του ‘90, που
µεταφράστηκε στα τρία νοµοθετήµατα, που το ένα ήταν η πανε-
πιστηµιακή αστυνοµία, η οποία δεν περπάτησε και το άλλο ήταν
η κατάργηση του ασύλου, την οποία χρησιµοποιείτε και την υλο-
ποιείτε εκεί που υπάρχουν βολικοί πρυτάνεις. Και το τρίτο των
ιδιωτικών πανεπιστηµίων, αυτός ο καηµός σας που τον  υλοποι-
είτε σήµερα, είναι και η αρχή της αντίστροφής σας πορείας. 

Γιατί; Διότι διασπάτε, πρώτα από όλα, ένα κοινωνικό συµβό-
λαιο στο οποίο στηρίζεται µια µικροµεσαία επιχειρηµατικότητα,
την οποία καταπνίγετε προς όφελος ανώτερων και ισχυρότερων
οικονοµικών κολοσσών και γιατί στερείτε την ελπίδα από πάρα
πολλά παιδιά τα οποία δεν έχουν τα χρήµατα, προκειµένου να
ανέβουν κοινωνικά.

Και αυτή η οργή και αυτή η βουή να είστε σίγουροι πως θα δη-
µιουργήσει τους κοινωνικούς όρους και τις πολιτικές προϋποθέ-
σεις για να σας ρίξει και να σας ρίξει µε κρότο.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Πολάκη και ζητώ συγγνώµη για την προηγούµενη ενό-
χληση.

Επόµενος οµιλητής ο Ανεξάρτητος Βουλευτής κ. Χουρδάκης
Μιχαήλ.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι, το υπό συζήτηση νο-
µοσχέδιο περιλαµβάνει διακόσια πέντε άρθρα και περίπου τρία
τέταρτα εξ αυτών αναφέρονται σε ζητήµατα λειτουργίας των ΑΕΙ
της χώρας και είναι αληθές, αν και δεν έχει αναφερθεί επαρκώς
από την Αντιπολίτευση, πως ορισµένα εξ αυτών πράγµατι λει-
τουργούν βελτιωτικά, αν και µόνο µερικώς και στις περισσότερες
περιπτώσεις µόνο διορθώνουν τον προβληµατικό νόµο Κερα-
µέως.

Όπως, όµως, είναι λογικό, θα επικεντρώσω τη σηµερινή µου
οµιλία σε εκείνα τα άρθρα που αναφέρονται στην ίδρυση ιδιωτι-
κών πανεπιστηµίων, γιατί περί τέτοιων πρόκειται. Αν και αναφέ-
ρονται ως «µη κρατικά», το σωστό είναι «ιδιωτικά» ή «µη
δηµόσια», διότι τα ΑΕΙ στην Ελλάδα δεν είναι κρατικά, είναι δη-
µόσια.

Θα είµαι ξεκάθαρος. Υπάρχει θέµα αντισυνταγµατικότητας;
Όσο και αν θέλουµε ή θέλετε να λέµε το αντίθετο, προφανώς και
υπάρχει και προτείνω για αυτό όσοι γνωµοδοτούν για το αντίθετο
να δεσµευτούν ότι δεν θα προσληφθούν, δεν θα λάβουν καµµία
θέση και καµµία πληρωµή από πανεπιστήµια που τυχόν θα ιδρυ-
θούν, τουλάχιστον για πέντε χρόνια να έχουν αυτή τη δέσµευση.
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Σε περίπτωση, όµως, που γίνει αναθεώρηση του άρθρου 16
και αν µε ρωτήσετε αν είµαι υπέρ της ίδρυσης µη δηµόσιων πα-
νεπιστηµίων, θα πω ότι υπό προϋποθέσεις, ναι. Αφορά, όµως, το
νοµοσχέδιο τέτοια πανεπιστήµια; Όχι. Αφορά καθαρά ιδιωτικά
και µόνο αλλοδαπής προέλευσης.

Φαίνεται, άλλωστε, ξεκάθαρα και από τη διατύπωση των λέ-
ξεων. Στο άρθρο 16 του Συντάγµατος διατυπώνονται οι έννοιες
«παιδεία», «ανώτατη εκπαίδευση», «δηµόσιοι λειτουργοί». Εκλαµ-
βάνονται, λοιπόν, αυτές οι έννοιες µε την κοινωνική αποστολή
τους.

Αντίθετα, το νοµοσχέδιο κάνει λόγο για «παροχή» -το βάζω σε
εισαγωγικά- «υπηρεσιών ανώτατης εκπαίδευσης». Αντιµετωπίζει,
δηλαδή, την ανώτατη εκπαίδευση ως εµπορικό προϊόν, όχι ως
λειτουργία του κράτους προορισµένη για την πρόοδο της κοινω-
νίας. Και δεν είναι τυχαίο ότι οι υπέρµαχοι της αντισυνταγµατι-
κότητας του νοµοσχεδίου επικαλούνται την ελευθερία
εγκατάστασης της ενωσιακής συνθήκης.

Και µιας και γίνεται τόσος λόγος για το Σύνταγµα, αξίζει να
επισηµανθεί ότι η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής, εµµέσως,
λέει στην τοποθέτησή της ότι οι διατάξεις του Δ’ Μέρους θα είναι
συνταγµατικές µόνο, εάν το Συµβούλιο της Επικρατείας αλλάξει
τη νοµολογία του και η µειοψηφία των δικαστών γίνει πλειοψη-
φία.

Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, αυτή είναι η αντίληψή σας για
τη λειτουργία του δηµοκρατικού πολιτεύµατος, να προκαλείτε το
Ανώτατο Δικαστήριο µήπως και µετατρέψει την πάγια νοµολογία
του; Πήγατε να το κάνετε µε την ΕΥΑΘ, µε την ΕΥΔΑΠ, αλλά το
Συµβούλιο της Επικρατείας έκλεισε την πόρτα και έναν χρόνο
µετά, αναγκαστήκαµε να αποσύρετε -εδώ ήµασταν το καλοκαίρι-
τη διάταξη που ψηφίσατε κόντρα στη δεύτερη απόφαση της ολο-
µέλειας του Συµβουλίου της Επικρατείας.

Το λέω ευθαρσώς: Δεν διστάζετε να δελεάσετε πολιτικά τους
ανώτατους δικαστές, θεσπίζοντας διαρκώς θέσεις συνταξιούχων
ανώτατων δικαστών σε ανεξάρτητες αρχές και άλλους κυβερνη-
τικούς θεσµούς και έτσι, πρακτικά, τους κλείνετε το µάτι προς
την κατεύθυνση που επιθυµείτε αυτοί να κινηθούν.

Πού οδηγεί τους πολίτες η πρωτοβουλία της Νέας Δηµοκρα-
τίας για την ιδιωτική ανώτατη εκπαίδευση; Οι πολίτες φαίνεται
να αρχίζουν να συνηθίζουν την ιδέα ότι θεµελιώδεις λειτουργίες
της κοινωνικής αποστολής του κράτους θα µπορούν, εξαιτίας
ανεπάρκειας του τελευταίου, να παρέχονται από ιδιώτες και µά-
λιστα, αλλοδαπής προέλευσης. Καθυστερεί η ελληνική δικαιο-
σύνη ή είναι ανεπαρκής; Δεν πειράζει. Θα επιτρέψουµε την
ίδρυση ιδιωτικών δικαστηρίων. Η Ελληνική Αστυνοµία δεν παρέ-
χει επαρκή ασφάλεια; Πάλι δεν πειράζει. Ιδιωτικές εταιρείες σε-
κιούριτι θα έχουν το δικαίωµα άσκησης νόµιµης βίας. Δεν είναι
οι Ένοπλες Δυνάµεις επαρκείς; Δεν πειράζει. Θα προσλάβουµε
µισθοφορικά στρατό. Αυτή τη δηµοκρατία θέλουµε; Έχει, λοιπόν,
ανοίξει ο κύκλος της µετα-Μεταπολίτευσης;

Κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, σας καλώ να ανα-
τρέξετε στο πρόγραµµά σας: «Σταθερά – Τολµηρά - Μπροστά».
Το καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Χουρδάκης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν πρόγραµµα, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πουθενά δεν αναφέρει την ίδρυση µη δηµόσιων, µη κρατικών
πανεπιστηµίων, όπως άλλωστε και δεν υπάρχει καµµία αναφορά
για τη νοµιµοποίηση απόκτησης παιδιών από οµόφυλα ζευγάρια.

Εξαπατήσατε τους ψηφοφόρους σας για άλλη µια φορά και
θα το πληρώσετε στις ευρωεκλογές, ό,τι και αν λένε οι ποιοτικές
σας µετρήσεις, όσα σαρακοστιανά καλάθια και αν µοιράσετε ή
όσες φορές και αν πάει ο Πρωθυπουργός στο σουπερµάρκετ.

Διαπιστώνει η κυβερνητική πλειοψηφία την ανάγκη ίδρυσης
αλλοδαπών πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων στην Ελλάδα; Γιατί;
Διότι σε όλη τη Μεταπολίτευση, που σχεδόν κλείνει πια µισό
αιώνα, έχει αφεθεί το δηµόσιο πανεπιστήµιο να γίνει γρανάζι κοµ-
µατικών µηχανισµών και έχει αφεθεί να χάσει σηµαντικό κοµµάτι
από το κύρος του. Στηρίζονται ανοικτά ή λιγότερο ανοικτά πρό-
εδροι τµηµάτων, πρυτάνεις ιδρυµάτων από κόµµατα και κοµµα-
τικούς µηχανισµούς. Παρεµβαίνουν οι κυβερνήσεις στις επιλογές

των τµηµάτων όπου θα έπρεπε να υπάρχει απόλυτη αυτονοµία
και ασκούνται πιέσεις από κοµµατικά στελέχη.

Παράδειγµα: Στο ίδρυµα από το οποίο προέρχοµαι και είµαι
καθηγητής, αδικαιολόγητα καθυστέρησε επί διετία η απόδοση
τίτλου του επίτιµου διδάκτορα στον Καθηγητή, στον τιτάνα Ιωαν-
νίδη, κατόπιν τέτοιας πίεσης από κοµµατικό στέλεχος Υπουρ-
γείου, διότι είχε προηγηθεί συνέντευξη του Ιωαννίδη που έθιγε
πιθανώς τον Κυριάκο Μητσοτάκη, όταν είπε στη γνωστή «Ανοιχτή
επιστολή προς το καλύτερο βιογραφικό της χώρας», ότι απλώς
δεν ξεκινούν όλα τα παιδιά την καριέρα τους από διεθνείς τρα-
πεζικούς οµίλους και πάνω. Και φυσικά, είχε και διαφορετική
άποψη για τη διαχείριση στα lockdown. Καταθέτω και αυτή την
επιστολή του Ιωαννίδη στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Χουρδάκης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα επιστολή, η οποία βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Περαιτέρω, ξέρουµε πως εµπλέκονται κοµµατικοί µηχανισµοί
και µε τα γνωστά τραπεζάκια έξω από τα αµφιθέατρα και µε άλ-
λους τρόπους διδασκαλίας, επιλογές, επιλογές προσωπικού και
τόσα άλλα, ευτυχώς, τα τελευταία χρόνια, όπως διαπιστώνω στο
πανεπιστήµιο, όλο και λιγότερα.

Και για τα όποια κακώς κείµενα επικρατούν στο δηµόσιο πα-
νεπιστήµιο πρέπει να παραδεχτείτε ότι ευθύνεστε όλοι όσοι
έχετε κυβερνήσει τις τελευταίες δεκαετίες, η Νέα Δηµοκρατία,
το ΠΑΣΟΚ, ο ΣΥΡΙΖΑ, αλλά και κόµµατα που δεν κυβέρνησαν,
αλλά συχνά έκλειναν ή κλείνουν το µάτι σε αντιακαδηµαϊκές συµ-
περιφορές φοιτητικών παρατάξεων. Άµεσα ή έµµεσα οι κοµµα-
τικοί στρατοί και οι κοµµατικοί µηχανισµοί έχουν καταπιέσει σε
µεγάλο βαθµό τη δηµιουργικότητα, την όρεξη για αριστεία, αφού
στο τέλος, όλοι στον ίδιο κουβά θα καταλήξουν, όλοι θα εξελιχ-
θούν. Πού είναι η αξιοκρατία;

Πού είναι η αξιοκρατία, όταν µε την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, ο
Γαβρόγλου είχε διορίσει παράτυπα µέλος ΔΕΠ, ενώ υπήρχε και
φωτογραφική θέσπιση της θέσης, δίνοντας αναδροµική ισχύ σε
νόµο για να µπορέσει να διοριστεί το συγκεκριµένο µέλος; Και
δεν είναι το µόνο, όταν µέλη ΔΕΠ προσφέρουν κλειδιά κτηρίων
σε φοιτητές και εξωπανεπιστηµιακούς, για να γίνεται χρήση των
χώρων του πανεπιστηµίου για άλλες δράσεις, όταν όλο και πε-
ρισσότεροι από εσάς, τα κόµµατα δηλαδή, που έχετε φοιτητι-
κούς κοµµατικούς µηχανισµούς, βλέπετε το δηµόσιο
πανεπιστήµιο σαν κοµµατικό γήπεδο. Δεν είναι τέτοιο.

Αντί, λοιπόν, όλοι -και εσείς που κυβερνήσατε, αλλά και όλοι
όσοι δεν έχουν κυβερνήσει- να δούµε το δηµόσιο πανεπιστήµιο
ως την ατµοµηχανή της ελληνικής οικονοµίας, αυτή που θα
δώσει την ανάπτυξη και θα µας βοηθήσει να αναπτυχθούµε σε
όλους τους παραγωγικούς τοµείς της οικονοµίας, κάνουµε ακρι-
βώς το αντίθετο.

Και ο κλειστός πυρήνας της Νέας Δηµοκρατίας, το Μέγαρο
Μαξίµου, µπορεί να θέλει αυτό το νοµοσχέδιο. Δεν είµαι σίγου-
ρος ότι το θέλουν όλοι οι Βουλευτές. Όµως, θα το ψηφίσουν και
θα το υπερψηφίσουν είτε µε την ελπίδα να γίνουν αρεστοί στον
«υπουργοποιό», είτε από τον φόβο αντιποίνων, όπως έγινε στο
προηγούµενο νοµοσχέδιο µε τα οµόφυλα ζευγάρια.

Προσπαθείτε να µας πείσετε πως ενδιαφέρεστε για τους ξενι-
τεµένους φοιτητές, ότι θα γίνουµε σαν την Κύπρο, µε ανεπτυγ-
µένη οικονοµία, µε τα ιδιωτικά πανεπιστήµια. Πού ζείτε; Τα
πιστεύετε; Στην Κύπρο πήγαν Έλληνες από τη µαµά χώρα, µε
κοινή γλώσσα και µε υπερδεκαπλάσιο πληθυσµό; Ποιοι θα έρ-
θουν σε εµάς, από ποια χώρα; Πώς θα γυρίσουν τα χρήµατα από
τους φοιτητές που θα επαναπατριστούν, όταν τα ιδρύµατα θα
ανήκουν σε φορείς του εξωτερικού;

Η ασυδοσία που απροκάλυπτα κυριαρχεί στην καθηµερινό-
τητα της διακυβέρνησης πρέπει να σταµατήσει. Δεν µπορεί για
όλα και σε όλα να υπάρχουν ειδικοί λόγοι και να αναζητούνται
εξαιρέσεις. Υποχρεωτικά εµβόλια, παρά την ελλιπή ιατρική τεκ-
µηρίωση, καθήλωση στο σπίτι, σµπαράλιασµα της οικονοµίας,
παρά το ότι έγκριτοι επιδηµιολόγοι είχαν δώσει -σωστά, από ό,τι
φάνηκε- µοντέλα για την εξέλιξη της νόσου, φωτοβολταϊκά κατά
παρέκκλιση, ανεµογεννήτριες κατά παρέκκλιση, πληρωµή ρη-
τρών για έργα που δεν γίνονται, ύπαρξη «µαύρων» ταµείων, ανα-
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κύκλωση δηµοσίων συµβάσεων υπερκοστολογηµένων στον ίδιο
κλειστό πυρήνα εθνικών εργολάβων, διορισµός µε νέα «µητσο-
τάκεια» µαθηµατικά προϊσταµένων ανεξάρτητων αρχών, πλήρης
απόκρυψη της αλήθειας σε µια σειρά θεµάτων από τα χορτάτα
κυρίαρχα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, υποχώρηση και κυβιστή-
σεις στα εθνικά θέµατα. Γιατί; Διότι η Κύπρος πέφτει µακριά.

Πού οδήγησαν όλα αυτά; Μας οδήγησαν στο έγκληµα των
Τεµπών, στο «πάµε και όπου βγει», δεν πειράζει, αρκεί να βγει ο
Καραµανλής και να ξαναβγεί και ο Μητσοτάκης µε 41% από µια
πλειοψηφία που δεν έχει -προς το παρόν, ελπίζω- άλλη αξιόπιστη
πηγή για να κυβερνηθεί, αλλά θα την αποκτήσει. Είµαστε µε τα
καλά µας;

Ελληνίδες και Έλληνες, ξυπνήστε! Χανόµαστε κυριολεκτικά
και µεταφορικά. Ξυπνήστε και αντιταχθείτε σε µια ακόµα υπο-
βάθµιση. Χωρίς δυνατή παιδεία δεν έχουµε µέλλον.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Χουρδάκη. Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Κλιµατικής Κρί-
σης κ. Ευάγγελος Τουρνάς, για να υποστηρίξει την τροπολογία
του. Θα ακολουθήσει ο κ. Μπιµπίλας, κατ’ εξαίρεση, µετά ο κ.
Παπαθανάσης, ο κ. Καππάτος και ο κ. Κοτρωνιάς.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ήθελα κατά τη σηµερινή µου
παρουσία ενώπιον του Σώµατος να αναφερθώ εν συντοµία στις
πέντε υπό προώθηση διατάξεις, αρµοδιότητας του Υπουργείου
Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, οι οποίες αποσκο-
πούν τόσο στην εύρυθµη λειτουργία του Υπουργείου µας, όσο
και στην ενίσχυση της αποτελεσµατικότητάς του. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε την πρώτη νοµοθετική διά-
ταξη ρυθµίζεται το ζήτηµα της αποτελεσµατικότερης προστα-
σίας των πληγέντων από θεοµηνίες και φυσικές καταστροφές,
µέσω της χορήγησης της οικονοµικής ενίσχυσης που αφορά,
πρώτον, στην κάλυψη βιοτικών αναγκών, δεύτερον, στη διενέρ-
γεια απλών επισκευαστικών εργασιών και αντικατάστασης κατε-
στραµµένης οικοσκευής και, τρίτον, στη στήριξη των ατόµων που
υπέστησαν µόνιµη σωµατική βλάβη µε ποσοστό αναπηρίας 67%
και πάνω, ανεξάρτητα από το εάν αυτοί αδυνατούν αποδεδειγ-
µένα να καλύψουν τη συγκεκριµένη ανάγκη µε µέσα δικά τους ή
και των µελών της οικογένειάς τους. 

Με τη δεύτερη προτεινόµενη διάταξη προβλέπεται η δυνατό-
τητα επαναπρόσληψης για το έτος 2024 των πυροσβεστών εποχι-
κής απασχόλησης που απασχολήθηκαν στο Πυροσβεστικό Σώµα
από το έτος 2019 έως και το έτος 2023. Συγκεκριµένα, πρόκειται
για επτακόσιους σαράντα έναν συµβασιούχους εποχικούς πυρο-
σβέστες, των οποίων η θητεία έληξε την 31η Οκτωβρίου του 2023.
Με τον τρόπο αυτό το σώµα θα εξασφαλίσει την κάλυψη δυόµισι
χιλιάδων θέσεων πυροσβεστών εποχικής απασχόλησης, σύµφωνα
µε το επιχειρησιακό του σχεδιασµό. Δεδοµένου ότι η δεξαµενή
της συγκεκριµένης κατηγορίας προσωπικού περιλαµβάνει επι-
πλέον χίλια επτακόσια τριάντα άτοµα που µπορούν να επαναπροσ-
ληφθούν και τη φετινή αντιπυρική περίοδο, ήτοι µέχρι 31
Οκτωβρίου του 2024, η παρούσα διάταξη ικανοποιεί τις ανάγκες
αφ’ ενός του Πυροσβεστικού Σώµατος και αφετέρου ανοίγει τον
δρόµο για να προχωρήσει στην προκήρυξη ενός ενιαίου διαγωνι-
σµού για την κάλυψη όλων των θέσεων πυροσβεστών εποχικής
απασχόλησης από το 2025 και έπειτα. 

Στη συνέχεια, µε την τρίτη προτεινόµενη διάταξη προβλέπεται
η ρύθµιση διαφόρων διαδικαστικών ζητηµάτων αναφορικά µε την
κατηγορία προσωπικού των πυροσβεστών πενταετούς υποχρέ-
ωσης, κάνοντας ιδιαίτερη µνεία στην πρόβλεψη παράτασης για
πέντε έτη της θητείας των προσληφθέντων το έτος 2019, οι
οποίοι σχεδόν στο σύνολό τους καλύπτουν προσωποπαγείς θέ-
σεις. Με την τροποποίηση του άρθρου 15 του ν.3938/2011 η δι-
οίκηση στοχεύει σε µια οµογενοποίηση της εν λόγω κατηγορίας
προσωπικού, στο πλαίσιο εξεύρεσης µιας οριστικής επίλυσης
του ζητήµατος ένταξής του στο µόνιµο πυροσβεστικό προσω-
πικό. Ήδη προβλέπεται στην παράγραφο 8 του ανωτέρω άρθρου
ότι η αρµόδια υπηρεσία του Πυροσβεστικού Σώµατος µεριµνά
για την ενηµέρωση του υπηρεσιακού φακέλου του υπαλλήλου
ως προς το ασφαλιστικό ιστορικό, έτσι ώστε να καλυφθούν τα
ασφαλιστικά δικαιώµατα όλων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Είναι πέντε παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, και θα χρειαστώ ένα
λεπτό για την κάθε µία. Η διαδικασία αυτή καθίσταται χρονο-
βόρα, καθώς ο κάθε εντασσόµενος πυροσβέστης πενταετούς
υποχρέωσης θα αιτείται από τον ηλεκτρονικό εθνικό φορέα κοι-
νωνικής ασφάλισης e-ΕΦΚΑ τη χορήγηση αναλυτικού ασφαλιστι-
κού ιστορικού, το οποίο και θα υποβάλει στην αρµόδια υπηρεσία
του Πυροσβεστικού Σώµατος προς ενηµέρωση του υπηρεσιακού
του φακέλου. Ο e-ΕΦΚΑ εντός εύλογου χρόνου, που δεν θα
υπερβαίνει τους έξι µήνες, θα χορηγεί στον υπάλληλο πλήρη
στοιχεία χρόνου ασφάλισης και αναλυτικό ασφαλιστικό ιστορικό.
Μέχρι την ολοκλήρωση της διαδικασίας αυτής, δεν καθίσταται
εφικτή η διαµόρφωση µιας συνολικής εικόνας της ασφαλιστικής
κατάστασης του υπαλλήλου, έτσι ώστε να προβεί η υπηρεσία
στην απαραίτητη οµογενοποίηση και η ένταξή του στο µόνιµο
πυροσβεστικό προσωπικό. 

Με την τέταρτη προτεινόµενη διάταξη ρυθµίζεται ένα νοµοθε-
τικό κενό που προέκυψε µε τη µεταφορά του συνόλου των υπη-
ρετούντων της διεύθυνσης κρατικής αρωγής, της γενικής
διεύθυνσης κρατικών ενισχύσεων και αρωγής, από το Υπουργείο
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών στη νεοσυσταθείσα Γενική
Γραµµατεία Αποκατάστασης Φυσικών Καταστροφών και Κρατι-
κής Αρωγής, η οποία υπάγεται στο Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης
και Πολιτικής Προστασίας ως προς την καταβολή του κινήτρου
επίτευξης δηµοσιονοµικών στόχων. Επισηµαίνω ότι βάσει του
ν.4990/2022 το κίνητρο αυτό καταβάλλεται µόνο στους πολιτι-
κούς υπαλλήλους και στο ένστολο προσωπικό υπηρεσιών που
εποπτεύονται ή υπάγονται στο Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών. Με την προτεινόµενη ρύθµιση επεκτείνεται η
καταβολή του κινήτρου στο σύνολο των υπηρετούντων στη Δι-
εύθυνση Κρατικής Αρωγής, ενώ αποσαφηνίζεται ότι αυτό εξακο-
λουθεί να καταβάλλεται σε αυτούς για το σύνολο του 2023. 

Τέλος, µε την πέµπτη υπό προώθηση διάταξη προβλέπεται
κατά παρέκκλιση και για ορισµένο χρονικό διάστηµα, ήτοι µέχρι
31 Δεκεµβρίου του 2024, ειδική διαδικασία, αναφορικά µε τις
αποσπάσεις και µετατάξεις υπαλλήλων της Γενικής Γραµµατείας
Αποκατάστασης Φυσικών Καταστροφών και Κρατικής Αρωγής
του Υπουργείου µας Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστα-
σίας, για τις οποίες απαιτείται η προηγούµενη σύµφωνη γνώµη
του Υπουργού. Η εν λόγω διάταξη αποσκοπεί στη διασφάλιση
της στελεχιακής επάρκειας της Γενικής Γραµµατείας Αποκατά-
στασης Φυσικών Καταστροφών και Κρατικής Αρωγής για την
απρόσκοπτη εκτέλεση του έργου της, λαµβάνοντας υπ’ όψιν και
τις έκτακτες και επείγουσες ανάγκες που καλείται να αντιµετω-
πίσει µετά τις πρόσφατες σφοδρές θεοµηνίες. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εισηγούµαι την ψήφιση των προ-
ωθούµενων διατάξεων, καλώντας σε οµόθυµη στήριξη του Σώ-
µατος.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Πρόεδρε, µία ερώτηση σας παρακαλώ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Και εγώ θέλω να κάνω µία ερώτηση

στον κύριο Υφυπουργό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Εντάξει. Τον λόγο

τώρα έχει η κ. Κωνσταντοπούλου.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Υφυπουργέ, θα δούµε µε προσοχή τις διατάξεις
που φέρνετε. Επειδή, όµως, τώρα κάνατε την παρέµβαση εισα-
γωγής τους, θα ήθελα να υπογραµµίσω ότι η Πλεύση Ελευθε-
ρίας, όπως ξέρετε, από την έναρξη αυτής της Κοινοβουλευτικής
Περιόδου και Τακτικής Συνόδου της Βουλής, µιλάει και επανέρ-
χεται στο θέµα της ανάγκης ενίσχυσης του Πυροσβεστικού Σώ-
µατος και στο θέµα της ανάγκης αξιοποίησης, και όχι απαξίωσης,
των εποχικών πυροσβεστών που αποτελούν κύτταρο ζωτικό του
Πυροσβεστικού Σώµατος, όχι µόνο τα καλοκαίρια, αλλά και τους
χειµώνες. Δεν είναι στα αλήθεια εποχική η εργασία τους, ούτε
εποχική η ανάγκη της συνδροµής τους.

Υπό το πρίσµα συνεπώς αυτό, και αφού σας καλέσαµε ξανά
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και ξανά να προβείτε σε ενέργειες πρόσληψης εποχικών πυρο-
σβεστών, θεωρούµε κατ’ αρχάς θετική αυτή την πρώτη πρωτο-
βουλία, ως προς τους εποχικούς δηλαδή πυροσβέστες.
Επιµένουµε στην κάλυψη όλων των κενών οργανικών θέσεων και
στην αξιοποίηση όλου του έµψυχου δυναµικού που χρόνια τώρα
έχει προσφέρει τη ζωή του µε αυτοθυσία για την πολιτική προ-
στασία και τη δασοπυρόσβεση και συνολικά για την προστασία
της ανθρώπινης ζωής. Και σε χωριστή παρέµβασή µου, θα ανα-
φερθώ ειδικότερα στο σύνολο της τροπολογίας που φέρνετε,
αφού τη µελετήσουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κυρία Πρόεδρο.
Τον λόγο θα πάρει τώρα ο κ. Γιαννούλης. Και µετά έχει ζητήσει

να πάρει τον λόγο ο κύριος Υφυπουργός για να απαντήσει και
στα δύο ερωτήµατα.

Τώρα τον λόγο έχει ο κ. Χρήστος Γιαννούλης, ο Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, για ένα λεπτό.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, παρά το γεγονός
ότι αιφνιδιάζετε το Σώµα µε τις πέντε ρυθµίσεις που εισφέρετε
στη συζήτηση σε ένα νοµοσχέδιο το οποίο κάθε άλλο έχει σχέση
µε την πολιτική προστασία, εκπροσωπώντας την παράταξη που
από το 2019 εγκαλεί την Κυβέρνηση Μητσοτάκη για την κάλυψη
των οργανικών θέσεων µε συνέπεια, ειλικρίνεια, γενναιότητα και
εντιµότητα, κάτι που προϋπήρχε, θέλω να σας ρωτήσω -γιατί θα
πρέπει να δούµε στις λεπτοµέρειες αυτό που εισηγείστε και για
τους εποχικούς και για τους πενταετείς που υπηρετούν στην πυ-
ροσβεστική υπηρεσία- εάν θεωρείτε ότι είναι ικανός ο χρόνος κα-
τάθεσης αυτών των νοµοθετικών ρυθµίσεων για τη νέα
αντιπυρική περίοδο, η οποία, όπως γνωρίζετε, δεν ξεκινάει ούτε
τον Ιούνιο, ούτε τον Ιούλιο, ούτε τον Αύγουστο. 

Αν θεωρείτε ότι απαντάτε το ερώτηµά µου για την επαρκή και
ακριβή χρονική συγκυρία που κατατίθενται αυτές οι ρυθµίσεις -
το περιεχόµενο των οποίων θα µελετήσουµε προφανώς γιατί
αυτή η προχειρότητα και ο ερασιτεχνισµός σάς ακολουθεί ως
Κυβέρνηση- πείτε µας εάν θα ενταχθούν πλήρως στο καλοκαίρι
και στην αντιπυρική περίοδο, και όχι µόνο, που ετοιµαζόµαστε
να διανύσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Γιαννούλη.

Έχετε τον λόγο, κύριε Υφυπουργέ. Και παρακαλώ, όσο µπο-
ρείτε, να είστε σύντοµος.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Θα ήθελα να σας πω, κύριε Γιαννούλη, ότι, ναι, επαρκεί ο χρό-
νος. Αυτές οι τροπολογίες κατ’ αρχάς έρχονται τώρα, όχι για να
σας αιφνιδιάσουµε, αλλά γιατί πραγµατικά είναι στο πλαίσιο της
προετοιµασίας της αντιπυρικής περιόδου. Έχουν ξεκινήσει οι
προεργασίες ήδη από τον Νοέµβριο, και για αυτό ερχόµαστε
τώρα. 

Έχουµε επάρκεια χρόνου για να προχωρήσουµε και για τους
πυροσβέστες εποχικής απασχόλησης, τους επτακόσιους σα-
ράντα έναν, αυτούς τους οποίους ανέφερα προηγουµένως και
των οποίων η θητεία, η δυνατότητα ανανέωσης της σύµβασης,
έληξε τον περασµένο Οκτώβρη. Τους δίνουµε άλλον έναν χρόνο
να τους επαναπροσλάβουµε -άλλον έναν χρόνο- µαζί µε τους
υπόλοιπους, για να φτάσουµε τους δυόµισι χιλιάδες και να
µπούµε µε την επιχειρησιακή αναγκαιότητα των δυόµισι χιλιάδων
εποχικών πυροσβεστών στη νέα αντιπυρική περίοδο. Θα είµαστε
έτοιµοι για αυτό.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Με τι σχέση εργασίας;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και

Πολιτικής Προστασίας): Σας επαναλαµβάνω ότι είναι πυροσβέ-
στες εποχικής απασχόλησης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, δεν
γίνεται συζήτηση. Πείτε αυτά που θέλετε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας): Πέραν τούτου, απαντώντας σχετικά και
στην κυρία Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας, θα ήθελα να σας
ενηµερώσω ότι, όπως έχω ξαναπεί εδώ, προχωράµε µε έναν
στρατηγικό σχεδιασµό για την ενίσχυση του Πυροσβεστικού Σώ-

µατος και µε µέσα και µε ανθρώπινο δυναµικό. Προχωράµε µε
το «ΑΙΓΙΣ», µε το οποίο σταδιακά υπογράφουµε συµβάσεις και
υλοποιείται αυτό το τεράστιο πρόγραµµα των 2,2 δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ µε τριάντα εννιά υποπρογράµµατα για να ενισχύ-
σουµε τον µηχανισµό πολιτικής προστασίας στο σύνολό της και
βέβαια το Πυροσβεστικό Σώµα που αποτελεί τον κυρίαρχο επι-
χειρησιακό βραχίονα της πολιτικής προστασίας. Παράλληλα,
προχωράµε στην ενίσχυση µε ανθρώπινο δυναµικό µε έναν στρα-
τηγικό σχεδιασµό προσλαµβάνοντας προσωπικό κατ’ έτος, έτσι
ώστε σταδιακά να ενισχύσουµε το Πυροσβεστικό Σώµα και χρη-
σιµοποιούµε το προσωπικό από τη δεξαµενή των εποχικών πυ-
ροσβεστών. 

Θα σας πω ότι το 2020 το προσωπικό του Πυροσβεστικού Σώ-
µατος ήταν δεκατρείς χιλιάδες διακόσια πενήντα επτά άτοµα. Με
αυτόν τον σχεδιασµό το 2023 έφτασε τα δεκατέσσερις χιλιάδες
εκατόν εξήντα δύο, ενώ για φέτος µε τους εννιακόσιους ενε-
νήντα που θα προσλάβουµε, θα φτάσουµε τους δεκαπέντε χιλιά-
δες εκατό. Δεν είναι δυνατόν, κατά την άποψή µας, να προχω-
ρήσουµε σε µια µαζική πρόσληψη, γιατί αυτό θα δηµιουργούσε
προβλήµατα και τώρα, αλλά και στο µέλλον, όσον αφορά την εκ-
παίδευση, την απορρόφηση, την αξιοποίηση. 

Άρα, λοιπόν, µε ένα στρατηγικό σχέδιο προχωράµε. Βάσει
αυτού προσλάβαµε αρχικά πρόπερσι τους πεντακόσιους δασο-
κοµάντο, ένα εξαιρετικό σώµα που αποδείχθηκε ότι µπορεί να
βοηθήσει και να συµβάλει καταλυτικά στην αντιµετώπιση των δα-
σικών πυρκαγιών. Και βάσει αυτού συνεχίζουµε και φέτος µε
τους εξακόσιους πενήντα δασοκοµάντο εκ των εννιακοσίων ενε-
νήντα συνολικά προσλήψεων, τις οποίες θα κάνουµε για να ενι-
σχύσουµε το Πυροσβεστικό Σώµα. Αυτό πιστεύουµε ότι
χρειάζεται στρατηγικό σχέδιο και έτσι προσπαθούµε να ενισχύ-
σουµε το Πυροσβεστικό Σώµα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Τουρνά. 
Καλείται στο Βήµα ο κ. Σπυρίδων Μπιµπίλας, Βουλευτής της

Πλεύσης Ελευθερίας. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ: Καλησπέρα σας. 
Κύριε Υπουργέ, θα µου επιτρέψετε να αρχίσω την σύντοµη

οµιλία µου µε µια µικρή αναφορά στο όνοµα της αείµνηστης Με-
λίνας Μερκούρη -όπως έκανε και η Πρόεδρός µας Ζωή Κωνσταν-
τοπούλου- που σαν σήµερα έφυγε από κοντά µας και µε την
οποία είχα την τύχη να συνεργαστώ, αφήνοντάς µας ως παρα-
καταθήκη την αγάπη της για την πατρίδα, τον αγώνα της για την
επιστροφή των κλεµµένων θησαυρών της Ακρόπολης, την αγάπη
της για το σινάφι µας. Αυτή η αγάπη την οδήγησε τότε να µετα-
φέρει την καλλιτεχνική εκπαίδευση από το Υπουργείο Παιδείας
στο Υπουργείο Πολιτισµού για συγκεκριµένους λόγους τότε και
µε τη σύµφωνη γνώµη του Σωµατείου των Ηθοποιών. Σήµερα,
όµως, βρισκόµαστε µπροστά σε ένα χαώδες τοπίο στην καλλιτε-
χνική εκπαίδευση και σας ζητάµε επίµονα ξανά και από το Βήµα
αυτό να το λύσετε, όπως ήδη έχετε δεσµευτεί και αυτό δεν το
ξεχνάµε. 

Ακούσαµε µε προσοχή όλες αυτές τις ηµέρες στην διάρκεια
των Επιτροπών και τις θέσεις της Κυβέρνησης που προσπαθεί
να µας καθησυχάσει για όσα µας προβληµατίζουν σε σχέση µε
την προσπάθειά της να εγκαθιδρύσει µη κερδοσκοπικά νοµικά
πρόσωπα πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης εκ της αλλοδαπής.
Ακούσαµε, όµως, και τους φορείς µε προσοχή και κυρίως τους
νέους που πλήττονται. Μην αδικείτε, σας παρακαλώ, τους νέους
που διαδηλώνουν µε αγωνία στους δρόµους. Μην τους στοχο-
ποιείτε, γιατί αυτό δεν προάγει ούτε την παιδεία ούτε και τη δη-
µοκρατία µας. 

Και εµείς αγωνιούµε το ίδιο και για αυτούς που φοβούνται ότι
αν εισρεύσουν τα πανεπιστήµια εξ αλλοδαπής, πιθανόν να υπο-
βαθµιστεί η δηµόσια παιδεία, αλλά αγωνιούµε όµως και για αυ-
τούς που εξαιτίας της βάσης εισαγωγής µένουν εκτός δηµοσίων
πανεπιστηµίων και εξαναγκάζονται κατά κάποιο τρόπο αυτοί και
οι οικογένειές τους να δαπανούν πολλά χρήµατα για να καταφύ-
γουν κυρίως στα ιδιωτικά πανεπιστήµια της αλλοδαπής, ενώ θα
µπορούσαν και αυτοί να σπουδάζουν στη χώρα µας, αν οι βάσεις
εισαγωγής ήταν άλλες και αν οι θέσεις εισακτέων ήταν περισσό-
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τερες. Γι’ αυτό και κάποιοι που στο παρελθόν θα µπορούσαν να
είχαν διορθώσει αρκετά πράγµατα και δεν το έκαναν ή τα χειρο-
τέρεψαν, αυτή τη στιγµή δεν δικαιούνται να φωνασκούν.

Η τήρηση του Συντάγµατος επαφίεται στον πατριωτισµό των
Ελλήνων που δικαιούνται και υποχρεούνται να το υπερασπίζονται
και να αντιστέκονται απέναντι σε όποιον προσπαθεί να το κατα-
λύσει µε τη βία. Τήρηση του Συντάγµατος σηµαίνει γενναίος προ-
ϋπολογισµός για την παιδεία. Ισότητα πρόσβασης όλων των
παιδιών στη δηµόσια εκπαίδευση σηµαίνει ποιοτική παιδεία και
πραγµατικά ανεξάρτητη έρευνα, σηµαίνει σεβασµό στην προσω-
πικότητα και την αξιοπρέπεια µαθητών, φοιτητών, εκπαιδευτών.
Σηµαίνει δωρεάν ανώτατη εκπαίδευση και ενίσχυση των οικογε-
νειών και των φοιτητών για να υποστηρίζουν τις σπουδές τους. 

Ένα κεντρικό ζήτηµα που πρέπει να τεθεί εξ αρχής είναι αυτό
που αφορά στον ακριβή προσδιορισµό του τι συνιστά κερδοσκο-
πικό και τι µη κερδοσκοπικό ίδρυµα. Το νοµοσχέδιο δεν µας κάνει
απόλυτα κατανοητό τι εννοεί. Κατά τη γνώµη µας, δεν νοείται να
θεσπίζουµε ένα νοµικό πλαίσιο για την εισαγωγή µη κερδοσκο-
πικών παραρτηµάτων στην Ελλάδα και ο νόµος που τα εισάγει
να µην ορίζει ποιος φορέας και µε βάση ποια κριτήρια ορίζει τι
είναι κερδοσκοπικό και τι δεν είναι. Επίσης, στο ίδιο άρθρο δεν
αποσαφηνίζει αν το µητρικό ίδρυµα στην αλλοδαπή θα πρέπει να
είναι και αυτό µη κερδοσκοπικό ή µόνο το παράρτηµά του εντός
Ελλάδος. Εσείς προχωρήσατε, λοιπόν, παρά τις αντιδράσεις των
κοµµάτων, των λαϊκών τάξεων, των φοιτητών, των εκπαιδευτικών,
των µαθητών. 

Η Πλεύση Ελευθερίας πιστεύει ότι η παιδεία και ο πολιτισµός
πρέπει να γίνουν επιτέλους πολιτική προτεραιότητα και να ενι-
σχυθούν και ο προϋπολογισµός για την παιδεία να υπεραυξηθεί.
Πάνω σε αυτές τις αρχές θα συνεχίσουµε να επιµένουµε ακόµα
και για τον τρόπο που συζητάµε εδώ στη Βουλή. Η παιδεία και ο
πολιτισµός αντικατοπτρίζονται σε κάθε τι που κάνουµε και σί-
γουρα και εντός Κοινοβουλίου και στην πολιτική ζωή συνολικά.
Υπάρχουν πολλά και σοβαρά για να γίνουν στους τοµείς της παι-
δείας και του πολιτισµού. 

Εµείς είµαστε µε τους εκπαιδευτικούς όλων των βαθµίδων,
διορισµένους και αναπληρωτές, που αγωνίζονται να µεταλαµπα-
δεύσουν γνώση και ταυτόχρονα να εξασφαλίσουν τα προς το
ζην, να διασφαλίσουν τις συνθήκες ουσιαστικής εκπλήρωσης των
καθηκόντων τους που ακόµα δεν υπάρχουν. Είµαστε µε τους φοι-
τητές που αγωνιούν για τα επερχόµενα δίδακτρα, γιατί αυτό είναι
ένα πολύ µεγάλο ζήτηµα που αφορά σε αυτά τα τριάντα έξι
άρθρα που αναφέρονται σε αυτά. Το θέµα των διδάκτρων, που
δεν αποσαφηνίζεται ως πού θα φτάσουν, όπως και το θέµα του
καθεστώτος του διδακτέου προσωπικού, που δεν είναι δηµόσιοι
λειτουργοί, όπως ορίζεται, είναι και τα ειδοποιά στοιχεία για τα
οποία καταψηφίζουµε αυτές τις διατάξεις. 

Πέρα από όλα αυτά, και την κριτική µας θα ασκήσουµε καλο-
προαίρετα και θα ψηφίσουµε όσα άρθρα θεωρούµε θετικά για
την ενδυνάµωση της δηµόσιας παιδείας και θα καταψηφίσουµε
φυσικά όσα θεωρούµε αρνητικά. Το θεωρούµε αυτό πιο τίµιο
από το να είµαστε αρνητικοί και κάθετοι σε όλα.  

Λέµε ναι στην ενδυνάµωση του Δηµοκριτείου Πανεπιστηµίου
Θράκης που συνάδει µε την αντίστοιχη περιφερειακή συγκρό-
τηση και στο πλαίσιο ενός συγκροτηµένου αναπτυξιακού σχεδίου
για την περιφερειακή ανάπτυξη και τον ρόλο του κάθε ΑΕΙ µπορεί
να θεωρηθεί ότι κινείται προς τη σωστή κατεύθυνση. Συνάµα θα
πρέπει να διασφαλιστεί η προϋπόθεση της ταυτόχρονης ισχυρο-
ποίησης του ΔΙΠΑΕ. 

Λέµε ναι στο Ελληνικό Ανοικτό Πανεπιστήµιο, που έχει κατα-
κτήσει σηµαντικό ρόλο στον χάρτη της ελληνικής τριτοβάθµιας
εκπαίδευσης και είναι σηµαντικό να συνεχίσει να προσφέρει το
πολύ µεγάλο έργο του. Για τον λόγο αυτό οι συγκεκριµένες δια-
τάξεις, πλήρης αυτοδιοίκηση του ΕΑΠ µε εκλεγµένα όργανα, δι-
οικήσεις κ.λπ., είναι θετικές. 

Για το άρθρο 8 έχουµε ήδη εκφράσει τις ανησυχίες µας για
τους εργοθεραπευτές και εκφράζουµε την αντίθεσή µας στο ότι
το Τµήµα Εργοθεραπείας µπορεί να ανήκει στη Σχολή Φυσικής
Αγωγής και Αθλητισµού, δεδοµένου ότι δεν δύναται να ενταχθεί
ένα πανεπιστηµιακό πεδίο που ανήκει στον χώρο των επιστηµών
υγείας σε µια σχολή µε βασικό επιστηµονικό πεδίο που ανήκει

στη φυσική αγωγή και τον αθλητισµό. 
Για εµάς είναι προφανές ότι το ελληνικό δηµόσιο πανεπιστήµιο

έχει περαιτέρω ανάγκη τη στήριξη της πολιτείας τόσο µε σηµαν-
τική αύξηση της τακτικής επιχορήγησής του, όσο και µε θέσεις
µονίµου διδακτικού και διοικητικού προσωπικού, καθώς και µε
την ενίσχυση της φοιτητικής µέριµνας. Ο στόχος δεν µπορεί να
είναι παρά µια σύγχρονη και ποιοτική δηµόσια τριτοβάθµια εκ-
παίδευση µε την απαραίτητη στελέχωση και αυξηµένη χρηµατο-
δότηση που θα συµβάλλει στην παραγωγική ανασυγκρότηση και
την ανάπτυξη όλης της χώρας. 

Εν τέλει, χρειαζόµαστε µια ανώτατη εκπαίδευση η οποία στο
σύγχρονο παγκόσµιο περιβάλλον να εξασφαλίζει ισότιµη και ου-
σιαστική πρόσβαση όλων σε σύγχρονη γνώση και εξελίξεις, ένα
σύστηµα που θα αλλάζει και θα προσαρµόζεται για να υπηρετεί
τον πολίτη και όλη την κοινωνία. Εάν ιδρυθούν, εν τέλει, µη κρα-
τικά µη δηµόσια πανεπιστήµια, πρέπει να διασφαλίζεται η αυτο-
τελής οικονοµική βιωσιµότητά τους χωρίς επιβάρυνση του
κρατικού προϋπολογισµού. 

Επίσης, σε κανένα σηµείο του νοµοσχεδίου δεν διασφαλίζεται
ότι στα ιδιωτικά πανεπιστήµια θα υπάρχει ο ίδιος βαθµός ελευ-
θερίας λόγου µε τα δηµόσια, ούτε ότι θα παράγεται επιστήµη και
έρευνα που δεν θα εξυπηρετεί ή θα έρχεται σε αντίθεση µε τα
συµφέροντα των επιχειρηµατιών στους οποίους ανήκουν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω σε µισό λεπτό.
Εν κατακλείδι, ακόµα µια φορά να σας υπενθυµίσω ότι το

παρόν νοµοσχέδιο δεν έχει εντάξει µέσα στα άρθρα του το πρό-
βληµα της καλλιτεχνικής εκπαίδευσης που µας πονάει, γιατί µετ’
επιτάσεως ζητάµε λύση για τις υπό διωγµόν πλέον δραµατικές
σχολές, που ενώ είναι ανώτερες κατά το Υπουργείο Πολιτισµού
που εκδίδει τα διπλώµατα µας, τώρα έχουν χαρακτηριστεί ως ΔΕ
και εµείς ως απόφοιτοι Λυκείου. Ζητάµε λύση εδώ και τώρα και
ζητάµε να χαρακτηριστούµε ως ΔΕ, όπως σας έχουµε εξηγήσει.
Απαιτούµε να δώσετε λύση στην καλλιτεχνική…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κ.Ε..

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ: Συγγνώµη, Κ.Ε., ναι, η ροή του
λόγου µε έκανε. 

Απαιτούµε να δώσετε λύση στην καλλιτεχνική εκπαίδευση και
δεν πρέπει αυτό να αφήνει αδιάφορο το Υπουργείο Παιδείας,
µιας και η Πλεύση Ελευθερίας είναι το µόνο κόµµα που έχει τρεις
καλλιτέχνες στους κόλπους του. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Μπιµπίλα.
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Παπαθανάσης Αθανάσιος, Βου-

λευτής της Νέας Δηµοκρατίας.  Θα ακολουθήσει ο κ. Καππάτος
και ο κ. Κοτρωνιάς.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε
Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που έχετε
ενώπιον σας αναπτύσσεται πάνω σε µια καλλιεργηµένη φιλοσο-
φία. Η ενιαία στρατηγική προσέγγιση που υποστηρίζει αφορά τη
διεύρυνση των εκπαιδευτικών ευκαιριών στην πατρίδα µας. Στο
επίκεντρο βρίσκεται η προσπάθεια να φέρουµε πίσω Έλληνες
φοιτητές που βρίσκονται στο εξωτερικό, να απευθυνθούµε στην
ελληνική ακαδηµαϊκή διασπορά και να καταστήσουµε την Ελ-
λάδα περιφερειακό κέντρο εκπαίδευσης. 

Οι τρεις βασικοί µας στόχοι διέπουν συνολικά τις διατάξεις
που επηρεάζουν το ελληνικό δηµόσιο πανεπιστήµιο και άλλες
που σχετίζονται µε τον πυρήνα της συζήτησής µας. Αρχής γενο-
µένης θα ήθελα να σταθώ στο γεγονός ότι από τα διακόσια πέντε
άρθρα του νοµοσχεδίου τα εκατόν εβδοµήντα έξι είναι αφιερω-
µένα στο ελληνικό δηµόσιο σύστηµα εκπαίδευσης. Αυτό αποτε-
λεί αδιαµφισβήτητα τον θεµέλιο λίθο του νοµοσχεδίου και έχει
διαµορφωθεί µέσα από υγιή διάλογο και συνεννόηση µε φορείς
του εκπαιδευτικού συστήµατος. 

Συµπεριλαµβάνεται η στρατηγική ανάπτυξη του Δηµοκριτείου
Πανεπιστηµίου Θράκης µε προτάσεις που προέρχονται τόσο από
την ΕΘΑΑΕ, της Ανεξάρτητης Αρχής Ανώτατης Εκπαίδευσης,
όσο και από τις πρυτανικές αρχές του ίδιου πανεπιστηµίου. Οι
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λόγοι για την ανάπτυξη του Δηµοκρίτειου Πανεπιστηµίου είναι
εθνικοί και ακαδηµαϊκοί. Με τη νοµοθετική µας πρωτοβουλία
αυτή το καθιστούµε πρακτικά το τρίτο πανεπιστήµιο της χώρας. 

Στο δεύτερο κεφάλαιο του νοµοσχεδίου διευθετούµε χρόνια
ανοικτά ζητήµατα, αλλά και αιτήµατα του Ελληνικού Ανοικτού
Πανεπιστηµίου. Αυτή η πρόβλεψη, αλήθεια, από ποιο κόµµα θα
καταψηφιστεί; Γνωρίζω πολύ καλά ότι αποτελεί ένα αίτηµα µε ευ-
ρεία συναίνεση, αλλά και µε στόχευση ενισχυτική του δηµόσιου
πανεπιστηµίου. 

Τι προβλέπει αυτό; Κατ’ αρχάς, προβλέπει την αυτονόµηση
του Ελληνικού Ανοικτού Πανεπιστηµίου πέραν των πλαισίων του
Υπουργείου Παιδείας. Με τη νέα ρύθµιση το ΕΑΠ εισέρχεται ου-
σιαστικά σε αυτοδιοίκητο πλαίσιο. Το Ελληνικό Ανοικτό Πανεπι-
στήµιο θα βρίσκεται πλέον σε ένα πλαίσιο αυτοτέλειας ικανο-
ποιώντας τις απαιτήσεις του νόµου. 

Το τρίτο κοµµάτι του νοµοσχεδίου, που αφορά τη χρηµατοδό-
τηση στα δηµόσια ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα, αποτελεί
πεδίο συναίνεσης. Για να µπορέσω να εισφέρω πραγµατικά στον
διάλογο θα εξετάσω τη χρηµατοδότησή τους από διάφορες
πηγές. Η χρηµατοδότηση προέρχεται από τον τακτικό προϋπο-
λογισµό, το πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων, το ΕΣΠΑ, το Τα-
µείο Ανάκαµψης και τα ΣΔΙΤ.

Σχετικά µε τα λειτουργικά έξοδα των πανεπιστηµίων παρατη-
ρούµε ότι η χρηµατοδότηση παρουσίαζε σταθερή µείωση κάθε
χρόνο µέχρι το 2018 όπου ανήλθε σε 92,4 εκατοµµύρια ευρώ.
Αυτό το ποσό ήταν µικρότερο από τα προηγούµενα έτη επιση-
µαίνοντας µια συνεχιζόµενη µείωση. Η περσινή χρηµατοδότηση
για τα λειτουργικά, ουσιαστικά προερχόµενη από τον κρατικό
προϋπολογισµό εξαιρουµένων των µισθών, ανήλθε στα 133,5
εκατοµµύρια ευρώ. Η αύξηση αυτή πλησίασε το 50% και αναµέ-
νεται φέτος να υπερβεί το 50% λαµβάνοντας υπ’ όψιν και τις τρέ-
χουσες συνθήκες. 

Είναι αυτή το σύνολο της χρηµατοδότησης που παρέχουµε
στα ελληνικά δηµόσια πανεπιστήµια; Η απάντηση είναι όχι. Σε
αυτή πρέπει να προσθέσουµε, εκτός από τους µισθούς, τη χρη-
µατοδότηση από το πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων που το
περασµένο έτος ανήλθε σε 201 εκατοµµύρια ευρώ. Επιπλέον,
λαµβάνουν χρηµατοδότηση για στέγη, το επίδοµα φοιτητικής
στέγης και για σίτιση. Τα ποσά αυτά φτάνουν τα 125 εκατοµµύ-
ρια ευρώ πέρσι. Συνολικά χωρίς τους µισθούς ο συνολικός προ-
ϋπολογισµός φτάνει περίπου τα 450 εκατοµµύρια ευρώ ετησίως. 

Παράλληλα, προγραµµατίζονται επενδύσεις και χρηµατοδο-
τήσεις από όλα τα διαθέσιµα χρηµατοδοτικά εργαλεία στη χώρα.
Το Ταµείο Ανάκαµψης ύψους 475 εκατοµµυρίων ευρώ αποτελεί
ένα εργαλείο χρηµατοδοτικό για την ανώτατη εκπαίδευσή µας,
το οποίο διεκδίκησε η Κυβέρνησή µας. 

Επιπλέον, επιχορηγούνται µε 297 εκατοµµύρια ευρώ από το
ΕΣΠΑ, περίπου 700 εκατοµµύρια ευρώ µέσω ΣΔΙΤ για φοιτητικές
εστίες σε ολόκληρη τη χώρα, 180 εκατοµµύρια ευρώ από τη Γε-
νική Γραµµατεία Έρευνας και Καινοτοµίας για ερευνητικά κον-
δύλια. Η συνολική χρηµατοδότηση για τα δηµόσια πανεπιστήµια
αυξάνεται σε ένα από τα υψηλότερα επίπεδα της τελευταίας δε-
καετίας. Φυσικά αναµένεται ότι αυτή η χρηµατοδότηση θα αυξη-
θεί περαιτέρω και αυτή είναι δέσµευση της Κυβέρνησης.

Όσον αφορά τα δηµόσια πανεπιστήµια, οι προτάσεις αυτές
αποτελούν συνολικό αποτέλεσµα του διαλόγου µε τη σύνοδο
των πρυτάνεων. Υιοθετήσαµε τη συντριπτική πλειοψηφία των
πάνω από εκατό προτάσεών τους για τη λειτουργία του ελληνι-
κού δηµόσιου πανεπιστηµίου. Σηµαντικό κοµµάτι αφορά τη διε-
θνοποίηση περιλαµβάνοντας κοινά προγράµµατα και µετα-
πτυχιακά χρηµατοδοτούµενα µέσω του Ταµείου Ανάκαµψης,
προκειµένου να ενθαρρύνεται η ποιοτική διαφοροποίηση των πα-
νεπιστηµιακών προγραµµάτων. Επιπλέον, επισηµαίνεται η δυνα-
τότητα µετεγγραφής ξένων φοιτητών σε ξενόγλωσσα προγράµ-
µατα ολοκληρώνοντας τις απαιτούµενες διαδικασίες για την κύ-
ρωση της Σύµβασης της Λισσαβόνας. 

Συγχρόνως, το νοµοσχέδιο περιέχει διατάξεις για την αξιοποί-
ηση της περιουσίας των ιδρυµάτων, την ψηφιοποίησή τους, τη
µείωση της γραφειοκρατίας και την ενίσχυση των ποιοτικών κρι-
τηρίων στη χρηµατοδότησή τους. 

Επιπλέον, προβλέπεται η αφαίρεση του πλαφόν στις αποζη-

µιώσεις των καθηγητών για ερευνητικά προγράµµατα και η δυ-
νατότητα των πανεπιστηµίων στην εξεύρεση πόρων. 

Σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να κάνω ιδιαίτερη µνεία στην πρό-
βλεψή µας και στην προώθηση του νοµοσχεδίου για την εγκατά-
σταση παραρτηµάτων ξένων πανεπιστηµίων στη χώρα µε σαφή
και αυστηρά κριτήρια. Τα εν λόγω κριτήρια προβλέπουν επακρι-
βώς και στοχευµένα όλες εκείνες τις προϋποθέσεις ίδρυσης ενός
παραρτήµατος στον ελλαδικό χώρο, όπως χώρους, πρόγραµµα,
έτη σπουδών, αριθµό σχολών που θα αντιστοιχούν σε ποιότητα
τουλάχιστον στις προδιαγραφές των δηµοσίων πανεπιστηµίων
και υπό την επίβλεψη πάντα της ανεξάρτητης αρχής της ΕΘΑΑΕ.
Πρόκειται για το πλέον αυστηρό πλαίσιο λειτουργίας µη κρατι-
κών, µη κερδοσκοπικών πανεπιστηµίων σε ολόκληρη την Ευ-
ρώπη. 

Οι λόγοι ως προς την αναγκαιότητα είναι πέραν του ότι είµα-
στε η µόνη χώρα στον κόσµο που επιβάλλει κρατικό µονοπώλιο
στην ανώτατη εκπαίδευση, πρώτον, το γεγονός ότι υπάρχουν σα-
ράντα χιλιάδες Έλληνες φοιτητές που σπουδάζουν στο εξωτε-
ρικό αυτή τη στιγµή και οι οικογένειές τους αιµορραγούν και
χάνεται σηµαντικό εθνικό κεφάλαιο τόσων ανθρώπινων πόρων
όσο και οικονοµικό. Για να συγκρίνουµε την Πορτογαλία µε τον
ίδιο πληθυσµό, έχει µόλις δεκατρείς χιλιάδες φοιτητές που φοι-
τούν σε πανεπιστήµια του εξωτερικού. 

Δεύτερον, παρατηρούµε ότι η Κύπρος έχει πετύχει την ανά-
πτυξη εκπαιδευτικών κέντρων µε συναίνεση όλων των πολιτικών
κοµµάτων. Αυτή η συλλογική προσέγγιση αποτέλεσε κλειδί για
την επιτυχία τους. 

Τρίτον, στην Ελλάδα έχουµε τριάντα τρία κολέγια µε περίπου
τριάντα δύο χιλιάδες σπουδαστές. Τα περισσότερα εξ αυτών πα-
ρέχουν πλήρη επαγγελµατικά δικαιώµατα είτε µέσω ευρωπαϊκών
αποφάσεων είτε µε βάση τις εθνικές αποφάσεις του Σ.τ.Ε. κατ’
εφαρµογή και εναρµόνιση µε το Ενωσιακό Δίκαιο. Συν τοις άλ-
λοις, σε όσους σπουδάζουν στο εξωτερικό, σε πανεπιστήµια
ιδιωτικά ή µη, αναγνωρίζονται πλήρη επαγγελµατικά δικαιώµατα,
γεγονός που καταρρίπτει πλήρως το επιχείρηµα ότι η ίδρυση πα-
ραρτηµάτων ξένων δηµοσίων πανεπιστηµίων στην Ελλάδα θα δη-
µιουργήσει ανισότητες και συνθήκες αναξιοκρατίας.

Η πραγµατικότητα που έχει διαµορφώσει η νοµοθεσία της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και η ζωή εντός της Ευρωζώνης, κύριοι της
Αντιπολίτευσης, είναι η απάντηση και σ’ εσάς και στα αναχρονι-
στικά σας επιχειρήµατα. 

Και µιας και αναφέρθηκα στην Αντιπολίτευση, µείζονα και ελάσ-
σονα, µου δηµιουργούνται αυθόρµητα τα εξής ερωτήµατα: Αλή-
θεια, ο κ. Κασσελάκης, ο οποίος σπούδασε σε µη κρατικό
πανεπιστήµιο της Αµερικής -µε υψηλότατα δίδακτρα σε προπτυ-
χιακό και µεταπτυχιακό επίπεδο- δεν επιτρέπει στα Ελληνόπουλα
να µπορούν να πάρουν στην Ελλάδα τον αντίστοιχο τίτλο σπου-
δών; Πόσο επικριτικό είναι αυτό; Ο κ. Ανδρουλάκης ξέχασε ότι
αυτός ήταν που ζητούσε µη κρατικά, µη κερδοσκοπικά πανεπιστή-
µια και έλεγε ότι δεν θα σταθεί εµπόδιο στην ίδρυσή τους; Ξεχνάει
ότι αποτελεί θέση αρχής του κόµµατός του; Ξεχνάει και αυτός και
ο κ. Παπανδρέου ότι είχαν αµφότεροι υποστηρίξει την ιδέα των
µη κρατικών, µη κερδοσκοπικών πανεπιστηµίων; Τι ώθησε τον κ.
Ανδρουλάκη σε µια καθολική µετατόπιση της θέσης του κόµµατός
του; Είναι άδικο που Βουλευτές και στελέχη του κόµµατός του
βγαίνουν απέναντι και τον αµφισβητούν; Δεν αντιλαµβάνεται ότι
µένει εκτεθειµένος όταν διαπρεπείς συνταγµατολόγοι που ανή-
κουν στον πολιτικό του χώρο, όπως ο κ. Αλιβιζάτος, αλλά και ο
πρώην Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ, ο κ. Βενιζέλος, παίρνουν σαφή
θέση υπέρ της συνταγµατικότητας του νοµοσχεδίου;

Το κρίσιµο βήµα τώρα είναι ότι η Κυβέρνηση νοµοθετεί µε
τρόπο απόλυτα συµβατό µε το Σύνταγµα, θέτοντας εθνικούς κα-
νόνες που θα διαµορφώσουν το µέλλον της τριτοβάθµιας εκπαί-
δευσης στη χώρα και θα δηµιουργήσουν τις προϋποθέσεις ώστε
η χώρα µας να αποτελέσει εκπαιδευτικό προορισµό και περιφε-
ρειακό εκπαιδευτικό κέντρο στη νοτιανατολική Ευρώπη. 

Επιδιώκουµε να λύσουµε χρόνια ζητήµατα και φιλοδοξούµε να
δηµιουργήσουµε ένα ρυθµιστικό πλαίσιο που θα υπηρετεί το
εθνικό συµφέρον. Το µέλλον δεν περιµένει. Οι νέες γενιές αγω-
νιούν και αναλαµβάνουµε την ευθύνη η χώρα µας να προχωρήσει
µπροστά.
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Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστώ πολύ τον
κ. Παπαθανάση.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Καππάτος Παναγής, Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας.

ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο

πλαίσιο της παρούσας πρότασης νόµου προτείνεται µια συνο-
λική και ενιαία προσέγγιση για την ενίσχυση των εκπαιδευτικών
ευκαιριών στην Ελλάδα. Πρόκειται για ένα πραγµατικά εµβληµα-
τικό νοµοσχέδιο, του οποίου η φιλοσοφία εστιάζει στην ανάπτυξη
του εκπαιδευτικού συστήµατος της χώρας, την αξιοποίηση της
ελληνικής ακαδηµαϊκής διασποράς και τη µετατροπή της Ελλά-
δας σε περιφερειακό κέντρο εκπαίδευσης.

Το πρώτο σηµείο που προτείνεται στο νοµοσχέδιο είναι η
στρατηγική ανάπτυξης του Δηµοκρίτειου Πανεπιστηµίου Θρά-
κης. Η πρόταση αυτή βασίζεται τόσο σε εθνικούς όσο και σε ακα-
δηµαϊκούς λόγους και απορρέει από διαλόγους µε φορείς του
εκπαιδευτικού συστήµατος. Προβλέπεται η απορρόφηση τµηµά-
των του Διεθνούς Πανεπιστηµίου στην Καβάλα και τη Δράµα,
καθώς και η ίδρυση νέων τµηµάτων, όπως το τµήµα Ψυχολογίας
στο Διδυµότειχο και το τµήµα Εργοθεραπείας στην Κοµοτηνή.
Αυτή η πρόταση αποτελεί πηγή συναίνεσης και συνεννόησης µε
την εκπαιδευτική κοινότητα.

Το δεύτερο σηµείο του νοµοσχεδίου αφορά το Ελληνικό Ανοι-
κτό Πανεπιστήµιο. Προτείνεται η αυτονόµηση του ΕΑΠ από το
Υπουργείο Παιδείας, προσφέροντας έτσι στο ίδρυµα τη δυνατό-
τητα να λειτουργεί αυτόνοµα. Αυτό συµβάλλει στην εφαρµογή
του ν.4957/2022, όπως ισχύει για όλα τα υπόλοιπα δηµόσια πα-
νεπιστήµια. Η πρόταση αυτή αποτελεί, επίσης, πηγή συµφωνίας
και συνεννόησης.

Ακόµα, προτείνουµε την αύξηση της χρηµατοδότησης των δη-
µοσίων πανεπιστηµίων, συµπεριλαµβανοµένης και της χρηµατο-
δότησης των λειτουργικών εξόδων και των επενδύσεων για την
ανάπτυξη και τη βελτίωση της υποδοµής τους. Με αυτό το βήµα
η Κυβέρνηση επιβεβαιώνει τη δέσµευσή της και την προώθηση
της εκπαίδευσης ως προτεραιότητας και τη διασφάλιση της πρό-
σβασης σε ποιοτική εκπαίδευση για όλους τους πολίτες.

Πολλές από τις ρυθµίσεις που συζητάµε σήµερα αποτελούν
αποτέλεσµα του διαλόγου που διεξήχθη µε τη Σύνοδο των Πρυ-
τάνεων, οι οποίοι έφεραν περισσότερες από εκατό προτάσεις
νέων µέτρων, οι περισσότερες εκ των οποίων ενσωµατώθηκαν
στο νοµοθεσία µε στόχο τη βελτίωση της λειτουργίας των πανε-
πιστηµίων. Επικεντρωνόµαστε ιδιαίτερα στη διεθνοποίηση του
ελληνικού ακαδηµαϊκού χώρου, καθώς αυτός αποτελεί βασικό
πυλώνα για την προώθηση της ποιότητας και της ανταγωνιστι-
κότητας.

Συγκεκριµένα, προβλέπουµε τη χρηµατοδότηση κοινών προ-
γραµµάτων και µεταπτυχιακών σπουδών µετά από διαβούλευση
µε το Ταµείο Ανάκαµψης. Ένα ποσό ύψους 60 εκατοµµυρίων
ευρώ θα διατεθεί για την υποστήριξη τέτοιων προγραµµάτων,
επιτρέποντας σε κορυφαία πανεπιστήµια του εξωτερικού να συ-
νεργαστούν µε τα ελληνικά δηµόσια πανεπιστήµια, προωθώντας
τη διεθνοποίηση του ελληνικού ακαδηµαϊκού χώρου.

Επιπλέον, προβλέπεται η δυνατότητα µετεγγραφών ξένων φοι-
τητών σε ξενόγλωσσα προγράµµατα, καθώς και η υποδοχή για
βραχείες περιόδους σπουδών µη Ευρωπαίων φοιτητών στα ελ-
ληνικά δηµόσια πανεπιστήµια.

Αυτές οι πρωτοβουλίες θα ενισχύσουν τη διεθνή παρουσία των
πανεπιστηµίων µας και θα διευρύνουν τις ευκαιρίες ανταλλαγής
γνώσεων και εµπειριών.

Συνοψίζοντας, η διεθνοποίηση των ελληνικών δηόσιων πανε-
πιστηµίων αποτελεί προτεραιότητα και απαραίτητη προϋπόθεση
για την επίτευξη των στόχων µας στον τοµέα της εκπαίδευσης
και της έρευνας. Με τις προτεινόµενες µεταρρυθµίσεις επιδιώ-
κουµε τη δηµιουργία ενός δυναµικού και παγκόσµια ανταγωνι-
στικού ακαδηµαϊκού περιβάλλοντος που θα ευνοεί την ανάπτυξη
και την καινοτοµία στην Ελλάδα.

Ένας ακόµα από τους κύριους στόχους του νοµοσχεδίου είναι
η απλοποίηση της διαδικασίας εκλογής πρύτανη µε την επίτευξη

διαφάνειας στις εκλογές και τον σαφή προσδιορισµό των κριτη-
ρίων για την επιλογή των µελών του συµβουλίου που συµµετέ-
χουν σε αυτή.

Επιπλέον, προβλέπεται η µεταβίβαση αρµοδιοτήτων στους
ακαδηµαϊκούς φορείς, ενισχύοντας την αποτελεσµατικότητα της
διοίκησης στα πανεπιστηµιακά ιδρύµατα.

Οι διατάξεις για την αξιοποίηση της περιουσίας των ιδρυµά-
των, η ψηφιοποίηση των διαδικασιών και η µείωση της γραφει-
οκρατίας αποτελούν, επίσης, θεµελιώδεις παράγοντες για τη
βελτίωση της διαχείρισης των πόρων και την ενίσχυση της απο-
δοτικότητας των ιδρυµάτων.

Επιπλέον, η πρόταση για τον «ένα προς ένα» στους διορισµούς
των καθηγητών αποτελεί σηµαντικό βήµα προς την αναβάθµιση
του ακαδηµαϊκού προσωπικού και την προώθηση της ακαδηµαϊ-
κής έρευνας και καινοτοµίας.

Οι προτάσεις αυτές αντικατοπτρίζουν τις ανάγκες και τις απαι-
τήσεις του σύγχρονου πανεπιστηµιακού περιβάλλοντος. Είναι
απαραίτητη η εφαρµογή µεταρρυθµίσεων που θα ενισχύσουν
την αποδοτικότητα και τη διαφάνεια στη διοίκηση και τη λειτουρ-
γία των πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων.

Προχωράµε τώρα στο τµήµα εκείνο του νοµοσχεδίου για το
οποίο γίνεται και ο περισσότερος λόγος. Το νοµοσχέδιο ρυθµίζει
µε σαφήνεια την εγκατάσταση παραρτηµάτων ξένων πανεπιστη-
µίων στην Ελλάδα, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τα συγκεκριµένα και
αυστηρά κριτήρια. Η διαδικασία έγκρισης θα πρέπει να βασίζεται
σε αντικειµενικά κριτήρια που εξασφαλίζουν την ποιότητα και την
ακαδηµαϊκή αρτιότητα των θεσµών που εισέρχονται στην ελλη-
νική εκπαιδευτική αγορά.

Εµπνευσµένοι από το παράδειγµα της Κύπρου, προωθούµε
την ανάπτυξη της συνολικής εξωστρέφειας στον τοµέα της εκ-
παίδευσης στην Ελλάδα. Αυτό περιλαµβάνει τη δηµιουργία ενός
φιλικού περιβάλλοντος για την ίδρυση και λειτουργία εκπαιδευ-
τικών ιδρυµάτων που θα ενθαρρύνει την παροχή ποιοτικής εκ-
παίδευσης και έρευνας.

Η µέχρι τώρα έλλειψη αυστηρών κανόνων και ρυθµίσεων για
τα ιδιωτικά πανεπιστηµιακά παραρτήµατα έχει οδηγήσει σε ανη-
συχίες σχετικά µε την ποιότητα και τη διαφάνεια των εκπαιδευ-
τικών προγραµµάτων που προσφέρονται. Για να αντιµετωπιστεί
αυτή η πρόκληση, προτείνουµε τη θέσπιση ενός αυστηρότερου
ρυθµιστικού πλαισίου για τα ιδιωτικά πανεπιστηµιακά παραρτή-
µατα, το οποίο θα επιβάλει αυστηρούς κανόνες και προϋποθέ-
σεις για τη λειτουργία τους. Αυτό το πλαίσιο πρέπει να δια-
σφαλίζει τη συµµόρφωσή τους µε τις αρχές της µη κερδοσκο-
πίας, της ποιότητας και της διαφάνειας. Επιπλέον, η εποπτεία, ο
έλεγχος και η συµµόρφωση των ιδιωτικών πανεπιστη- µιακών πα-
ραρτηµάτων µε τις απαιτήσεις του ρυθµιστικού πλαισίου, όπως
η µη κερδοσκοπικότητα θα µπορεί να γίνεται από ανεξάρτητη
αρχή, η οποία µπορεί να λαµβάνει µέτρα σε περίπτωση παραβιά-
σεων, όπως η αφαίρεση της άδειας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προτείνεται σήµερα η έγκριση
µίας ολοκληρωµένης πολιτικής που θα στοχεύει στην αναβάθ-
µιση του ακαδηµαϊκού τοπίου στην Ελλάδα, ενισχύοντας την εκ-
παίδευση και την έρευνα ως κεντρικούς πυλώνες της εθνικής
ανάπτυξης και προόδου. Η προσφορά ποιοτικής εκπαίδευσης σε
κάθε πολίτη είναι θεµελιώδους σηµασίας για την πρόοδο και την
ανάπτυξη µιας κοινωνίας.

Το προς ψήφιση νοµοσχέδιο πρόκειται για µια κατάκτηση
τριάντα ετών, µε την κοινωνία σήµερα να συµφωνεί σε ποσοστό
άνω του 55% µε αυτή τη µεταρρύθµιση και µε περίπου 83% των
άρθρων να αφορά στην ενίσχυση των δηµοσίων πανεπιστηµίων.
Πιστεύουµε ότι αυτή η ρύθµιση θα έχει θετικά αποτελέσµατα για
τη χώρα µας, θα αυξήσει τις εκπαιδευτικές ευκαιρίες, θα µειώσει
τη ροή εξόδου των νέων που επιλέγουν να σπουδάσουν στο εξω-
τερικό και θα δώσει τη δυνατότητα επαναπατρισµού σε πολλούς
από αυτούς. Είναι καιρός να αναθεωρήσουµε µε τις πολιτικές
µας και να δηµιουργήσουµε ένα περιβάλλον που θα ενθαρρύνει
την εκπαίδευση και την ανάπτυξη των νέων µας πολιτών.

Η σηµερινή εποχή απαιτεί µια νέα προσέγγιση στην ανώτατη
εκπαίδευση στην Ελλάδα. Είναι καιρός να δροµολογήσουµε τη
διαδικασία διεθνοποίησης των δηµόσιων πανεπιστηµίων µας, µε
στόχο την αύξηση των ακαδηµαϊκών ευκαιριών στη χώρα µας και
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την ενίσχυση της εκπαιδευτικής προσφοράς προς την περιφέ-
ρειά µας. Παρά τις εξαιρετικές ικανότητες των ανθρώπων µας
στον τοµέα της ακαδηµαϊκής κοινότητας, δεν έχουµε καταφέρει
να εδραιώσουµε τη θέση µας ως Περιφερειακό Κέντρο Εκπαί-
δευσης. Αυτός ο στόχος, όµως, είναι εφικτός µέσω της διεθνο-
ποίησης των πανεπιστηµίων µας και της αποµάκρυνσης των
εµποδίων στην πρόσβαση στην τριτοβάθµια εκπαίδευση.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Καππάτο.

Επόµενος οµιλητής ο κ. Κοτρωνιάς Γεώργιος, Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας. Θα ακολουθήσουν ο κ. Πλεύρης, ο κ. Υψη-
λάντης, η κ. Σκόνδρα και η κ. Βολουδάκη και µετά η Υφυπουρ-
γός, η κ. Ζέττα Μακρή.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΤΡΩΝΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία Υπουργέ, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε µπροστά σε ένα πολύ ση-
µαντικό νοµοθέτηµα απόψε. Καλούµαστε να συζητήσουµε και να
ψηφίσουµε ένα νοµοσχέδιο που κοιτάει το µέλλον και απελευθε-
ρώνει την τριτοβάθµια εκπαίδευση από χρόνιες αγκυλώσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αποτελεί επιτακτική ανάγκη για
τη χώρα µας η αναβάθµιση των πανεπιστηµίων µε βάση τις επι-
ταγές και τις ανάγκες της σύγχρονης εποχής. Θα ήταν λάθος να
µέναµε σε στεγανά και να µη λειτουργούσαµε µε εξωστρέφεια.
Άλλωστε, µιλάµε για τους νέους της χώρας µας και πιστεύω πως
οφείλουµε να τους παρέχουµε τις ίδιες ακριβώς ευκαιρίες στη
µάθηση, όπως έχουν οι νέοι των υπόλοιπων προηγµένων ευρω-
παϊκών ή µη χωρών. Βρισκόµαστε απόψε στην ευχάριστη θέση
ως Σώµα να µιλάµε για ένα νοµοσχέδιο που από τα διακόσια
πέντε άρθρα του τα εκατόν εβδοµήντα εννιά ρυθµίζουν την ενί-
σχυση των δηµόσιων πανεπιστηµίων.

Σε αυτό, λοιπόν, το πλαίσιο κινούµενο το εν λόγω νοµοσχέδιο,
πρώτα από όλα, αναβαθµίζει ένα περιφερειακό πανεπιστήµιο και
συγκεκριµένα µε τα άρθρα 1 έως 13 του Μέρους Α’ το Δηµοκρί-
τειο Πανεπιστήµιο της Θράκης -και πώς;- µε την ίδρυση νέων
σχολών και τµηµάτων, καθώς και µε την ένταξη σε αυτό τµηµά-
των και ερευνητικών ινστιτούτων του Διεθνούς Πανεπιστηµίου
Ελλάδας της Δράµας και της Καβάλας.

Το Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο Θράκης θα καταστεί µε αυτές τις
προσθήκες το τρίτο σε µέγεθος πανεπιστήµιο της χώρας µας.
Είναι ιδιαίτερα σηµαντικό ως γεγονός ένα περιφερειακό πανεπι-
στήµιο να αναβαθµίζεται και ειδικά της Θράκης. Αντιλαµβανόµα-
στε όλοι τη σηµασία για την εν λόγω περιφέρεια σε όλα τα επίπε-
δα. 

Ένας άλλος ιδιαίτερος σηµαντικός πυλώνας του συγκεκριµέ-
νου νοµοσχεδίου είναι και ο εκσυγχρονισµός και η αναβάθµιση
του Ελληνικού Ανοικτού Πανεπιστηµίου, το οποίο αναβαθµίζεται
στο Μέρος Β’ του νοµοσχεδίου µε τα άρθρα 13 έως 36. Όταν συ-
στάθηκε το Ελληνικό Ανοικτό Πανεπιστήµιο αποτέλεσε µια ιδιαί-
τερα καινοτόµο ιδέα για τα ελληνικά δεδοµένα που έδινε την
ευκαιρία σε συµπολίτες µας ενός ευρέος φάσµατος ηλικιών µε
πολλές παράλληλες επαγγελµατικές και οικογενειακές υποχρε-
ώσεις για µια δεύτερη ευκαιρία στη γνώση. 

Το Ελληνικό Ανοικτό Πανεπιστήµιο µέσω του νοµοσχεδίου αυ-
τονοµείται. Αποκτά πρύτανη, συµβούλιο διοίκησης, σύγκλητο και
αποκτά το σύστηµα διοίκησης που διέπει και όλα τα υπόλοιπα
πανεπιστήµια. Επιπλέον, αναβαθµίζεται και διασφαλίζεται µέσω
των ρυθµίσεων του νοµοσχεδίου η ποιότητα της εξ αποστάσεως
παροχής ανώτατης εκπαίδευσης προς όφελος µιας συγκεκριµέ-
νης οµάδας φοιτητών µε ιδιαιτερότητες, όπως είπα πριν, σε
σχέση µε τις επαγγελµατικές ή οικογενειακές υποχρεώσεις πα-
ράλληλα µε αυτές του πανεπιστηµίου.

Σκοπός των ρυθµίσεων είναι η αναβάθµισή του και η συµπό-
ρευσή του στις απαιτήσεις και στα κελεύσµατα του σύγχρονου
ακαδηµαϊκού χώρου, καθώς και στις προκλήσεις που θέτουν η
επιστηµονική και η τεχνολογική πρόοδος. 

Και ερχόµαστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο Μέρος Δ’,
µε τα άρθρα 130 έως 155, που αφορά στην εγκατάσταση και λει-
τουργία στη χώρα µας νοµικών προσώπων πανεπιστηµιακής εκ-
παίδευσης και στις ενστάσεις και διαφωνίες που εγείρουν οι εν
λόγω ρυθµίσεις. Για πρώτη φορά έχουµε τη θέσπιση νοµικού

πλαισίου µε απώτερο σκοπό την παροχή υπηρεσιών ανώτατης
εκπαίδευσης και κατά συνέπεια και την απονοµή τίτλων σπουδών
από παραρτήµατα αλλοδαπών ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµά-
των µέσω της εγκατάστασης και λειτουργίας των παραρτηµάτων
αυτών στην Ελλάδα υπό τη µορφή νοµικών προσώπων πανεπι-
στηµιακής εκπαίδευσης. 

Τα νοµικά πρόσωπα πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης έπειτα από
αδειοδότηση, αξιολόγηση και πιστοποίηση από κρατικά όργανα
των σπουδών τους, καθώς και των κτηριακών, εργαστηριακών
και ερευνητικών τους υποδοµών θα µπορούν να απονέµουν ακα-
δηµαϊκά αναγνωρισµένους τίτλους σπουδών τριτοβάθµιας εκπαί-
δευσης. 

Η εν λόγω νοµοθέτηση δεν έρχεται σε σύγκρουση µε τις σχε-
τικές συνταγµατικές επιταγές ούτε µε τις υποχρεώσεις που έχει
η χώρα µας από την ένταξή της στην Ευρωπαϊκή Ένωση και ει-
δικότερα από τη σύµβαση για τη λειτουργία της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και τον Χάρτη Θεµελιωδών Δικαιωµάτων της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης. Δεν είναι τυχαίο το γεγονός ότι µε µικρές παραλ-
λαγές, µε άρθρα και γνωµοδοτήσεις καθηγητές Συνταγµατικού
Δικαίου, αλλά και ο πρώην Πρόεδρος του Ελεγκτικού Συνεδρίου
συµφωνούν ότι η ίδρυση και εγκατάσταση παραρτηµάτων αλλο-
δαπών πανεπιστηµίων δεν αντίκειται στις παραγράφους 5 και 8
του άρθρου 16 του Συντάγµατος και πρέπει να ερµηνεύονται σε
αρµονία µε το νόηµα, συνδυαστικά µε τις θεµελιώδεις ελευθε-
ρίες του Ενωσιακού Δικαίου, σύµφωνα µε σχετική απόφαση της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής.

Αξίζει να επισηµανθεί ότι δεν νοµοθετείται σύσταση ανώτατων
εκπαιδευτικών ιδρυµάτων από ιδιώτες, αλλά η εγκατάσταση και
λειτουργία παραρτηµάτων υφιστάµενων αλλοδαπών πανεπιστη-
µίων, αλλά ούτε και καταλύεται το αναφαίρετο δικαίωµα των Ελ-
λήνων πολιτών για δωρεάν παιδεία. Δίνεται απλά η δυνατότητα
επιλογής, η οποία θα πρέπει να αποτελεί αναφαίρετο δικαίωµα
κάθε πολίτη. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, το εν λόγω σχέδιο νόµου θέτει τις βά-
σεις προς τη σωστή κατεύθυνση αναφορικά µε τη λειτουργία της
τριτοβάθµιας εκπαίδευσης στη χώρα µας, δίνοντας τη δυνατό-
τητα να µη φεύγουν τα Ελληνόπουλα στο εξωτερικό, να επιστρέ-
ψουν κάποιοι από το εξωτερικό και να γίνει η Ελλάδα πόλος
έλξης για ξένους φοιτητές.

Οι καιροί επιβάλλουν ριζοσπαστικές και καινοτόµες ιδέες,
πόσω µάλλον όταν αυτές έχουν να κάνουν µε την εξέλιξη και την
εναρµόνιση της πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης στα κελεύσµατα
της σύγχρονης πραγµατικότητας. Είναι θεµιτές οι όποιες ενστά-
σεις, διαφωνίες ή διαφορετικές οπτικές. Άλλωστε, είναι αυτές οι
διαφοροποιήσεις που όταν είναι χωρίς δόλο προάγουν έναν γό-
νιµο διάλογο που εν τέλει µόνο οφέλη µπορεί να αποδώσουν,
ενώ είναι φανερή και η επιθυµία του Υπουργού να ενσωµατώσει
σε αυτό το νοµοσχέδιο θέσεις της Αντιπολίτευσης.

Ωστόσο, τα βασικά ζητούµενα που έχουµε ως κοινωνία για την
τριτοβάθµια εκπαίδευση είναι συγκεκριµένα και πιστεύω πως κα-
λύπτονται στο σύνολό τους από το προς ψήφιση νοµοσχέδιο.
Κοντολογίς είναι τα εξής: Η όσο το δυνατόν καλύτερη παροχή
γνώσης, η εναρµόνιση της χώρας µας µε τις επιταγές της σύγ-
χρονης κοινωνίας, η διευκόλυνση όλων των πολιτών ανεξαρτή-
του ηλικίας στην τριτοβάθµια εκπαίδευση, η δυνατότητα
επιλογής πανεπιστηµίου και τέλος, η πραγµάτωση του στόχου
µας ως κοινωνίας που θα πρέπει να είναι η παροχή περισσότε-
ρων εναλλακτικών τρόπων εκπαίδευσης στο µέλλον αυτού του
τόπου, δηλαδή στους νέους µας.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κοτρωνιά. 
Επόµενος οµιλητής ο κ. Αθανάσιος Πλεύρης, Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όσον

αφορά στη συζήτηση που είχε να κάνει µε τη συνταγµατικότητα,
την κάναµε εκτενώς και η Βουλή απεφάνθη. Προφανώς όλα αυτά
τα θέµατα θα κριθούν, γιατί είναι ιδιαιτέρως σύνθετα θέµατα και
από τα αρµόδια δικαστήρια, από το Συµβούλιο της Επικρατείας.

Πάµε, λοιπόν, τώρα στην πολιτική κουβέντα όσον αφορά στο
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συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Εγώ θα αναφερθώ ιδίως στο κοµµάτι
το οποίο έχει να κάνει µε τη λειτουργία µη κρατικών πανεπιστη-
µίων στη χώρα µας ως παραρτήµατα ξένων πανεπιστηµίων.

Εδώ, λοιπόν, πρόκειται για µια ιδεολογική συζήτηση που έχει
ξεκινήσει όλο αυτό το διάστηµα και κατά βάση είναι η εµµονή
της Αριστεράς, στην οποία δυστυχώς, κατά καιρούς και όταν
ήµασταν στις µεγάλες µεταρρυθµίσεις προσχώρησε πλήρως και
το ΠΑΣΟΚ, να µην αλλάξει το συγκεκριµένο άρθρο καθαρά µε
ιδεοληπτική προσέγγιση. Αυτή η ιδεοληπτική προσέγγιση αφορά
στο οτιδήποτε είναι µη κρατικό ή ιδιωτικό είναι κακό και γι’ αυτόν
τον λόγο, κατά βάση στην επιχειρηµατολογία σας τα αριστερά
κόµµατα, διευρύνετε όλη αυτή η συζήτηση και σε άλλους τοµείς,
όπως είναι η υγεία, λόγου χάριν, όπως είναι η παιδεία πλην της
τριτοβάθµιας εκπαίδευσης και αναφέρεστε στη λογική του δη-
µόσιου χαρακτήρα αυτών των αγαθών. Εκεί γίνεται, λοιπόν, η βα-
σική συζήτηση. 

Ξεκινώ, λοιπόν, και λέω πως εγώ τυχαίνει να είµαι ένας άνθρω-
πος ο οποίος πήγε σε δηµόσιο σχολείο, στο 1ο Λύκειο Παπάγου,
σε δηµόσιο πανεπιστήµιο, στη Νοµική Αθηνών µε πανελλήνιες
εξετάσεις, έκανε µεταπτυχιακό σε δηµόσιο πανεπιστήµιο στη
Γερµανία στη Χαϊδελβέργη και διδακτορικό στο Καποδιστριακό.
Άρα, στην πραγµατικότητα δεν βίωσα ποτέ την ιδιωτική εκπαί-
δευση, όπως έχουν τη χαρά να βιώνουν όσοι ηγούνται των δικών
σας αριστερών κοµµάτων. Δεν είχα την τύχη να είµαι στο κολλέ-
γιο, στη συνέχεια να πάω στην Αµερική σε µη κρατικά και να ερ-
γαστώ εκεί. 

Αυτό, λοιπόν, που µας λέτε τώρα λίγο ή πολύ είναι ότι αυτό το
οποίο έχει κάνει ο Αρχηγός σας δεν πρέπει να αναγνωρίζεται
στην Ελλάδα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ο Μητσοτάκης περιλαµβάνεται; 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Δηλαδή οι σπουδές τις οποίες έχει

κάνει και για τις οποίες περηφανεύεται ότι συγκεκριµένος άν-
θρωπος δεν πρέπει να τις αναγνωρίζουµε.

Πάµε, λοιπόν, στο ιδεοληπτικό κοµµάτι. Το ιδεοληπτικό κοµ-
µάτι είναι το εξής, γιατί άκουσα σήµερα και τον εισηγητή του
ΠΑΣΟΚ να το λέει, τι έκανε η ιδιωτική υγεία. Μήπως βοήθησε τη
δηµόσια υγεία; Εσείς πιστεύετε ότι δεν πρέπει να υπάρχει ιδιω-
τική υγεία; Και αν το πιστεύετε, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, της Αντιπολί-
τευσης ή του ΠΑΣΟΚ, για ποιον λόγο όσες φορές κυβερνήσατε
δεν την καταργήσατε; Και για ποιον λόγο αντιθέτως χρησιµοποι-
είτε τον ΕΟΠΥΥ, λόγου χάριν, σε πλήρη συνεργασία µε τις ιδιω-
τικές δοµές; Έπαθε κάτι το δηµόσιο σύστηµα από τη λειτουργία
ιδιωτικών θεραπευτηρίων, ιδιωτικών νοσοκοµείων; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Στην πανδηµία πάρα πολλά!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Αντιθέτως, έχοντας περάσει σαράντα

χρόνια, ερχόµαστε σήµερα και λέµε ότι εµπιστευόµαστε το ΕΣΥ,
όταν σαράντα χρόνια υπήρχαν ιδιωτικές δοµές. 

Μη βλέπετε φοβικά το ελληνικό πανεπιστήµιο. Πάντοτε η
πρώτη επιλογή θα είναι αυτό το πανεπιστήµιο, διότι -για να πάµε
και γενικότερα στην εκπαίδευση- σε αυτό το πανεπιστήµιο περ-
νάνε και παιδιά που είναι σε ιδιωτικά σχολεία, που τα υποβαθµί-
ζουµε και λέµε «ιδιωτικά σχολεία». Και αυτοί µε πανελλήνιες
περνάνε, µπαίνουν και τους συναντάµε. Και αργότερα από αυτό
το δηµόσιο πανεπιστήµιο πηγαίνουν Έλληνες για µεταπτυχιακά
σε πανεπιστήµια στις ξένες χώρες και χαιρόµαστε και λέµε
έχουµε αυτόν τον Έλληνα σε αυτό το πανεπιστήµιο, που εσείς
θεωρείτε επικίνδυνο το να έρθουν εδώ πέρα για να κάνουν πα-
ράρτηµα. 

Χαιρόµαστε, δηλαδή, που ο Έλληνας βγήκε έξω και έκανε µε-
ταπτυχιακό και διδακτορικό στην Οξφόρδη, στη Χαϊδελβέργη,
στο Χάρβαρντ ή οπουδήποτε αλλού και σε οποιοδήποτε πανεπι-
στήµιο και αν ανοίξουµε µια κουβέντα σχετικά µε το αν αυτά τα
πανεπιστήµια µπορούν να έχουν ένα παράρτηµα εδώ πέρα, τότε
λέµε όχι, γιατί  υποβαθµίζουµε το δηµόσιο σύστηµα.

Και προσέξτε τώρα σε τι λογικό τέλµα έρχεστε. Εγώ σας λέω
ότι ο Υπουργός δεν έβαζε απολύτως καµµία προϋπόθεση, παρ’
όλο που µπαίνουν µια σειρά από προϋποθέσεις που είναι αυστη-
ρές. Ποιο είναι το επιχείρηµά σας, το οποίο και ακούω; Μα, θα
µπαίνει κάποιος στην ιατρική µε δεκαεννέα και µε την ελάχιστη
βάση µπορεί να µπαίνει µε δώδεκα. Σας απαντώ, αν και δεν ισχύει
κάτι τέτοιο, γιατί οι προϋποθέσεις και οι όροι που τίθενται για να

µπει κάποιος σε ένα πανεπιστήµιο έχουν συγκεκριµένους κανό-
νες. Σήµερα δεν πηγαίνει κάποιος στο εξωτερικό για να κάνει ια-
τρική; Δεν υπάρχει µια διαδικασία του συγκεκριµένου πανε-
πιστηµίου όσον αφορά στο πώς θα γίνει δεκτός; Πιστέψτε µε,
δεν υπάρχουν πανεπιστήµια πια, όπως υπήρχαν κυρίως στο ανα-
τολικό µπλοκ, για να συνεννοηθούµε, τις προηγούµενες δεκαε-
τίες όπου δεν υπήρχαν σαφή κριτήρια. 

Αυτός, λοιπόν, που θα πάει σε κάποιο πανεπιστήµιο έξω και θα
πληρώσει ενοίκιο και θα µείνει εκεί συνολικά και θα µπει µε µια
διαδικασία, θα γυρίσει εδώ, θα αναγνωρίσει το δίπλωµά του και
θα εργάζεται. Άρα, και όσον αφορά την ιδεολογική προσέγγιση
αυτού που λέτε, η πραγµατικότητα σας έχει ξεπεράσει. 

Εάν υπήρχε ένας µηχανισµός και λέγατε ότι δεν αναγνωρίζω
κανένα πανεπιστήµιο, όποιος γιατρός έρχεται από οπουδήποτε
έρχεται δεν αναγνωρίζω ότι είναι γιατρός και αναγνωρίζω µόνο
τις ιατρικές που έχουµε στην Ελλάδα, θα υπήρχε µία συνέπεια.

Τι σας λέµε, λοιπόν, εµείς τώρα; Αυτός που ούτως ή άλλως
µπορεί να πάει σε ένα πανεπιστήµιο εκτός Ελλάδας και να ζήσει
εκεί πέρα και να γυρίσει και να του αναγνωρίσουµε όλη τη διαδι-
κασία, για ποιον λόγο να µη µπορούµε να το δούµε αυτό στο
πλαίσιο ότι στο ίδιο πανεπιστήµιο που θα πάει και θα τον ανα-
γνωρίσουµε, θα µπορεί να υπάρχει ένα παράρτηµα εδώ πέρα και
να µη φύγει; Αυτό δεν µπορεί να µην το απαντήσετε. Οι καταστά-
σεις σας έχουν ξεπεράσει. 

Σας ακούω να λέτε ότι θα έρθουν εδώ τα πανεπιστήµια της Κύ-
πρου για να κάνουν παράρτηµα. Γιατί τώρα δεν φεύγει κάποιος
για να πάει στην Κύπρο, παίρνει το πτυχίο και έρχεται εδώ τα
αναγνωρίζει και µετά εργάζεται; 

Τι σας λέει ο Υπουργός και τώρα, αλλά και στις επιτροπές; Ότι
στην πραγµατικότητα εµείς φτιάχνουµε ένα συνολικό πλαίσιο
ακριβώς για να µπορούν όλα αυτά τα ιδρύµατα µη κερδοσκοπι-
κού χαρακτήρα να λειτουργούν υπό την εποπτεία και υπό την πα-
ρακολούθηση του κράτους. Άρα, στο τέλος της ηµέρας αν θες
ακόµα και να ελέγξεις το επίπεδο σπουδών, πότε είναι πιο ασφα-
λές να το ελέγξεις; Όταν σου έρχεται απ’ έξω ένας τίτλος και κά-
νεις µία τυπική διαδικασία αναγνώρισης ή όταν εσύ έχεις βάλει
τους κανόνες;

Συνεπώς και στο ιδεολογικό πλαίσιο δεν έχετε απολύτως κα-
νένα έρεισµα, γιατί το δηµόσιο σύστηµα δεν έχει να φοβηθεί τί-
ποτα από τη λειτουργία παραρτηµάτων. Όµως, ακόµα κι αν
υπήρχε ένα έρεισµα, η πραγµατικότητα σας έχει ξεπεράσει. 

Με αυτές, λοιπόν, τις σκέψεις και µε µια σειρά άλλων διατά-
ξεων, όπως πολύ σωστά είπε ο εισηγητής µας, που δείχνουν
ακριβώς πώς ενισχύουµε το δηµόσιο πανεπιστήµιο έµπρακτα και
µε χρηµατοδότηση πολύ µεγαλύτερη από το 2019 που παραλά-
βαµε την κυβέρνηση, αλλά και µε δράσεις και όρους που έχει
αυτό το νοµοσχέδιο όπως ανέπτυξε ο εισηγητής µας, θα πρέπει
να ψηφίσουµε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 

Και, πραγµατικά, µη φοβόσαστε τη δύναµη του Ελληνισµού
και των πανεπιστηµίων µας. Όπως πολύ σωστά είπε ο Υπουργός
στην τοποθέτησή του, στη βιβλιοθήκη της Χαϊδελβέργης που
είναι από το 1400 –από τον 14ο αιώνα βρίσκεται εκεί πέρα- υπάρ-
χουν δύο επιγραφές ελληνικές. Τη µία την ανέφερε και λέει: «Το
γράµµα αποκτείνει, το δε πνεύµα ζωοποιεί» και η δεύτερη είναι:
«Η πηγή της σοφίας διά των βιβλίων ρέει».

Ο Ελληνισµός δεν φοβήθηκε ποτέ στο κοµµάτι της παιδείας.
Θίγεται από τις αγκυλώσεις σας. Δείτε την πραγµατικότητα και
δώστε στους Έλληνες παραπάνω εκπαιδευτικές ευκαιρίες. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Πλεύρη. 
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Υψηλάντης Βασίλειος - Νικόλαος,

Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Εκείνος θα µου έλεγε να µην πω καµµιά κουβέντα, «Μην πεις

κουβέντα». Εγώ, όµως, είµαι υποχρεωµένος σήµερα να πω µια
κουβέντα για την απώλεια ενός µεγάλου Έλληνα µουσουργού
και τραγουδοποιού, του Δήµου Μούτση, ο οποίος σαφώς συνε-
τέλεσε στο να φτιαχτεί το ηχητικό τοπίο της σύγχρονης Ελλά-
δας. 
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Αξιότιµε, κύριε Υπουργέ, κυρία Υφυπουργέ, αξιότιµες και αξιό-
τιµοι συνάδελφοι Βουλευτές, το νοµοσχέδιο το οποίο ψηφίζουµε
έχει στη µεγαλύτερή του έκταση προβλέψεις για το δηµόσιο πα-
νεπιστήµιο, ενώ στο τέταρτο κοµµάτι του, στο τέταρτο µέρος και
συγκεκριµένα στα άρθρα 130 έως 155 ρυθµίζει την εγκατάσταση
και τη λειτουργία στη χώρα µας παραρτηµάτων µητρικών ιδρυ-
µάτων υπό τη µορφή νοµικών προσώπων πανεπιστηµιακής εκ-
παίδευσης από αναγνωρισµένα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα
της αλλοδαπής.

Θα ήθελα να σταθώ ιδιαίτερα στο θέµα των παραρτηµάτων
των αλλοδαπών ΑΕΙ, το οποίο χωρίς καµµία αµφιβολία ικανοποιεί
ένα πάγιο και διαχρονικό αίτηµα της πλειοψηφίας του ελληνικού
λαού. Οι απαντήσεις, µάλιστα, στα ερωτήµατα που τίθενται αν-
τικατοπτρίζουν και την πραγµατική φιλοσοφία των προτεινόµε-
νων διατάξεων. Ποιος από εµάς εδώ µέσα επιθυµεί να συνεχιστεί
η φυγή Ελλήνων φοιτητών για σπουδές στο εξωτερικό; Ποιος
θέλει να συνεχιστεί η διασπορά Ελλήνων επιστηµόνων υψηλών
ικανοτήτων λόγω των περιορισµένων ευκαιριών για επαγγελµα-
τική και ακαδηµαϊκή καριέρα στην Ελλάδα, το λεγόµενο «brain
drain»; Θέλουµε να συνεχίσουµε ως κράτος να έχουµε απώλεια
κεφαλαίων και οικονοµικών συναλλαγών, γνωρίζοντας ότι η πηγή
αυτή έχει σοβαρότατες κοινωνικοοικονοµικές συνέπειες τόσο σε
επίπεδο οικογενείας, όσο και από τη σκοπιά του γενικού δηµο-
σιονοµικού συµφέροντος;

Οι απαντήσεις είναι προφανείς και υπηρετούν κατά τον βέλτι-
στο τρόπο, θα έλεγα, µε την πρόβλεψη λειτουργίας αυτών των
παραρτηµάτων των αλλοδαπών ΑΕΙ. 

Όµως, εκτός από την κοινωνικοπολιτική δικαιολόγηση των δια-
τάξεων, το θέµα αντιµετωπίζεται θετικά τόσο από το πρίσµα της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, όσο και από συνταγµατικής σκοπιάς. 

Στα άρθρα 49 και επόµενα της συνθήκης για τη λειτουργία της
Ευρωπαϊκής Ένωσης κατοχυρώνεται η ελευθερία κυκλοφορίας
προσώπων και εγκατάστασης στην Ευρώπη ως αρχή και αξία του
ευρωπαϊκού πολιτισµού και των δικαιωµάτων του ανθρώπου.
Στον Χάρτη δε των Θεµελιωδών Δικαιωµάτων της Ευρωπαϊκής
Ένωσης προβλέπεται η ελευθερία ίδρυσης εκπαιδευτικών ιδρυ-
µάτων µε την παράγραφο 3 του άρθρου 14, η επιχειρηµατική µε
το άρθρο 16 και η ακαδηµαϊκή ελευθερία µε το άρθρο 13. 

Προφανώς και η χώρα µας ως µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης
µε τις διατάξεις για την εγκατάσταση και λειτουργία των αλλοδα-
πών νοµικών προσώπων πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης εναρµονί-
ζεται πλήρως µε τις ανωτέρω αρχές και κατ’ αυτόν τον τρόπο µε
το θεσπιζόµενο νοµοθετικό πλαίσιο γίνεται εφαρµογή Ενωσιακού
Δικαίου κατά την έννοια της παραγράφου 1 του άρθρου 51 του
Χάρτη Θεµελιωδών Δικαιωµάτων. Ποιος, άλλωστε, υπέρµαχος του
δηµοκρατικού µας πολιτεύµατος θα µπορούσε να βάλει ανάχωµα
στην ελευθερία ίδρυσης εκπαιδευτικών ιδρυµάτων και κατ’ επέ-
κταση στην επιχειρηµατική και ακαδηµαϊκή ελευθερία;

Το Σύνταγµα, ο καταστατικός χάρτης της χώρας µας, δεν απο-
τελεί τροχοπέδη στις προτεινόµενες διατάξεις, αλλά αντιθέτως,
σύµφωνα και µε τη γνώµη διακεκριµένων καθηγητών του συνταγ-
µατικού δικαίου όπως οι κύριοι Αλιβιζάτος, Μανιτάκης -ο καθηγη-
τής µου- και Ευάγγελος Βενιζέλος που υποστηρίζουν ότι η
νοµοθέτηση αυτή δεν αντιµάχεται τις σχετικές συνταγµατικές επι-
ταγές οι οποίες ερµηνεύονται και εφαρµόζονται υπό το πρίσµα
του Ενωσιακού Δικαίου. Άλλωστε, το Σύνταγµα είναι ένα απολιθω-
µένο νοµοθετικό κείµενο; Δεν είναι ο υπέρτερος νόµος που, ακρι-
βώς λόγω της αυξηµένης ισχύος και δεσµευτικότητας που έχει,
πρέπει να ερµηνεύεται δυναµικά, αντιλαµβανόµενοι όλοι τα προ-
βλήµατα που ενδέχεται να δηµιουργήσει µια άκαµπτη απολυτό-
τητα ερµηνείας των συνταγµατικών διατάξεων σε µελλοντικές
περιόδους, όπως οι αντιλήψεις στην κοινωνία θα έχουν αλλάξει
από την εποχή της αρχικής συνταγµατικής µεταρρύθµισης;

Σε έναν κόσµο που συνεχώς αλλάζει και οι πολίτες µετακινούν-
ται ανά τον κόσµο µε ρυθµό που δεν θα µπορούσε να το φαντα-
στεί κάποιος στο παρελθόν, µε το θεσπιζόµενο πλαίσιο ρυθµίζεται
µια κατάσταση µε αµιγώς διασυνοριακό σύνδεσµο, τη σύνδεση
δηλαδή, του µητρικού ιδρύµατος µε το παράρτηµα µε τη µορφή
του νοµικού προσώπου πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης. 

Σε κάθε περίπτωση, ακόµα και µε τη γραµµατική ερµηνεία της
παραγράφου 8 του άρθρου 16, δεν θίγεται η απαγόρευση ίδρυσης

µη κρατικών πανεπιστηµίων την οποία επιτάσσει το Σύνταγµα,
καθώς δεν νοµοθετείται σύσταση ανώτατου εκπαιδευτικού ιδρύ-
µατος από ιδιώτες, αλλά εγκατάσταση και λειτουργία παραρτη-
µάτων υφιστάµενων πανεπιστηµίων αλλοδαπών, η οποία δεν
καταργεί τον πυρήνα της δωρεάν παιδείας της παραγράφου 4 υπό
τη µορφή νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου, αφού δεν επηρε-
άζεται καθόλου το δικαίωµα της δωρεάν παιδείας στην τριτοβάθ-
µια εκπαίδευση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο
ενισχύεται ο καλός εννοούµενος ανταγωνισµός στην ανώτατη εκ-
παίδευση, διευρύνονται οι επιλογές των Ελλήνων µαθητών και
φοιτητών, καθιστώντας τη χώρα σηµαντικό εκπαιδευτικό προορι-
σµό και αποτελώντας επιπροσθέτως µοχλό ανάπτυξης της ελλη-
νικής οικονοµίας. 

Ταυτόχρονα, επιδιώκεται η ανάσχεση της τάσης εκπατρισµού
των νέων για σπουδές στο εξωτερικό. Ως πολιτικοί είµαστε στα
έδρανα της Βουλής -και δεν πρέπει να το ξεχνάµε- για να υπη-
ρετούµε και να προάγουµε τη δηµοκρατία σε κάθε έκφανση της
ζωής κι η δηµοκρατία δυναµώνει µόνο µέσα από την πολυφωνία,
η οποία πολυφωνία επαφίεται κατ’ εξοχήν µέσα σε χώρους εκ-
παίδευσης. Το αν ο χώρος αυτός είναι ιδιωτικός ή δηµόσιος, είναι
σαν να βλέπουµε το δέντρο και να χάνουµε το δάσος. 

Κλείνοντας, θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, να ζητήσω την περαι-
τέρω ενίσχυση και ενθάρρυνση λειτουργίας του Πανεπιστηµίου
Αιγαίου. Θα ήθελα να σας παρακαλέσω να εξεταστεί. Η θέσπιση
του ακαδηµαϊκού ισοδύναµου, οι ιδιαίτερες συνθήκες των νησιω-
τικών περιοχών, η υψηλή τουριστική ένταση, όπως επίσης και το
αυξηµένο κόστος διαβίωσης καθιστούν απαραίτητη την εφαρ-
µογή µιας τέτοιας πολιτικής, για να διασφαλιστεί ισότιµη πρό-
σβαση στην εκπαίδευση και η προσέλκυση υψηλού επιπέδου
εκπαιδευτικού προσωπικού. 

Θα ήθελα, επίσης, να καταθέσω και την εµπειρία µου από τη
λειτουργία όχι ενός ΑΕΙ, αλλά µιας ακαδηµίας που έχουµε στη
Ρόδο, του ναυτικού δικαίου και του δικαίου της θάλασσας. Είναι
µια ακαδηµαϊκή εµπειρία που εδώ και πολλά χρόνια λειτουργεί
στη Ρόδο και στηρίζεται από το Διεθνές Δικαστήριο για το δίκαιο
της θάλασσας και από τρία µεγάλα κράτη, τις Ηνωµένες Πολι-
τείες της Αµερικής, τη Γερµανία και την Ολλανδία µε διαπρεπείς
ακαδηµαϊκούς. 

Με αυτές τις σκέψεις, κύριε Υπουργέ και κυρία Υφυπουργέ,
θέλω να σας συγχαρώ για την πρόταση αυτή, η οποία λύνει επι-
τέλους τα χέρια και δίνει µια πραγµατική ώθηση στους νέους
αυτής της χώρας και για την επιλογή, αλλά και για την πρόοδο.
Εµείς θα συνεχίσουµε να υπηρετούµε αυτές τις αρχές. Ας αφή-
σουµε τη σηµερινή Αντιπολίτευση εκεί που είναι, µε τις ιδεολη-
ψίες και µε τα οδοφράγµατα τα οποία στήνει για την πρόοδο σε
αυτή τη χώρα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κλείστε, σας παρα-
καλώ, κύριε συνάδελφε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρό-
εδρε.

Αυτή εδώ η λαϊκιστική ακροδεξιά, σύµφωνα µε τις δικές µας
αρχές, θα πολεµηθεί και θα αποδειχθεί και στις Ευρωεκλογές οι
οποίες έρχονται, ότι δεν είναι σε θέση να εξυπηρετήσουν τις µε-
γάλες αξίες της δηµοκρατίας και της προόδου. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Υψηλάντη.

Καλείται στο Βήµα η κ. Σκόνδρα Ασηµίνα, Βουλευτής της Νέας
Δηµοκρατίας. 

ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρία Υφυπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, η

Νέα Δηµοκρατία µε την Κυβέρνηση Μητσοτάκη έχει κάνει γνω-
στό έγκαιρα και στους πάντες τον κεντρικό της στόχο, την πραγ-
µατοποίηση, δηλαδή, τολµηρών µεταρρυθµίσεων που θα
βελτιώσουν τη ζωή των συµπολιτών µας στα πιο κρίσιµα πεδία,
όπως στην υγεία, στην οικονοµία, την ασφάλεια, τα εισοδήµατα,
την παιδεία, την εκπαίδευση. 
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Μέσα σε αυτές τις προτεραιότητες συµπεριλαµβάνονται καί-
ριες και διαδοχικές ρυθµίσεις στην εκπαίδευση, τις οποίες επι-
χειρεί, εν γένει, το Υπουργείο Παιδείας, εκσυγχρονίζοντας και
αναβαθµίζοντας, συγχρόνως, όλες τις εκπαιδευτικές βαθµίδες
κατά τα ευρωπαϊκά και διεθνή πρότυπα. Επιλέγουµε, δηλαδή, να
στρέφουµε το βλέµµα µας προς την Ευρώπη, όταν εσείς, κυρίες
και κύριοι της Αντιπολίτευσης, εξακολουθείτε να αλληθωρίζετε
στα ευρωπαϊκά πρότυπα.

Το νοµοσχέδιο που συζητάµε έρχεται ως επιστέγασµα µιας
συζήτησης που κρατά σαράντα µε πενήντα χρόνια τώρα. Πόσο
θα έπρεπε ακόµη; Συνιστά δε, αναγκαία και λογική συνέχεια
όσων νόµων έχουν ψηφιστεί για τη συνολική αναβάθµιση των πα-
νεπιστηµίων της χώρας µας. 

Η Κυβέρνησή µας έχει το θάρρος να πράττει το χρέος της, να
συγκρούεται µε τον καταστροφικό λαϊκισµό και τους εκπροσώ-
πους του, διαµορφώνοντας τις κατάλληλες συνθήκες για σύγ-
χρονα και αναβαθµισµένα εκπαιδευτικά ιδρύµατα του αύριο. 

Για να ακριβολογούµε, αυτό που κάνουµε στην πράξη µε το
παρόν σχέδιο νόµου, είναι να ανοίγουµε τον δρόµο για τη δηµι-
ουργία στη χώρα µας µη κρατικών και µη κερδοσκοπικών παραρ-
τηµάτων πανεπιστηµίων του εξωτερικού, όπως αυτό συµβαίνει
ήδη και από χρόνια µε κολέγια και άλλες εκπαιδευτικές δοµές
και πάντα, µε αυστηρά κριτήρια και συνεχή έλεγχο και εποπτεία
από το κράτος. 

Ένα σαθρό και υποκριτικό επιχείρηµα που χρησιµοποιήθηκε
κατά την κοινοβουλευτική συζήτηση, είναι ότι ο νόµος αυτός
είναι ταξικός και θα ευνοεί τους πλουσίους. Πόσοι και πόσες από
εσάς που το ισχυρίζεστε, συνάδελφοι, σπουδάσατε ή στέλνετε
τα παιδιά σας για σπουδές στο εξωτερικό; Άλλωστε, αυτές οι χι-
λιάδες των σπουδαστών που φεύγουν σε άλλες χώρες επιλέγον-
τας τη σχολή που επιθυµούν είναι όλοι πλούσιοι; Όχι, σας
διαβεβαιώ. Όµως, οι γονείς είτε µπορούν είτε µε θυσίες, δεν θέ-
λουν να στερήσουν το όνειρο από τα παιδιά τους και προσπα-
θούν να ανταποκριθούν στο κόστος αυτό. 

Και εδώ γεννάται το άλλο ερώτηµα. Έχετε αναλογιστεί πόσο
είναι το συνάλλαγµα που φεύγει εκτός Ελλάδας; Πόσα χρήµατα
στερείται η ελληνική οικονοµία; Από εδώ και στο εξής, λοιπόν,
δίνεται η δυνατότητα στα Ελληνόπουλα να παραµένουν στην πα-
τρίδα τους και να φοιτούν σε παραρτήµατα πανεπιστηµίων διε-
θνούς εµβέλειας και συγχρόνως, οι οικογένειές τους να µη
βρίσκονται στην ανάγκη να ξοδεύουν υπέρογκα ποσά. 

Προσέξτε, η επιλογή αυτή θα υπάρχει παράλληλα µε την επι-
λογή των κρατικών ΑΕΙ. Δεν επηρεάζεται καθόλου το δικαίωµα
της φοίτησης στα πανεπιστήµια της χώρας µας και φυσικά, δεν
καταλύεται ο πυρήνας της δωρεάν παιδείας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αντιθέτως, µε το παρόν νοµο-
σχέδιο στηρίζονται και ενισχύονται τα δηµόσια πανεπιστήµια. Και
πώς επιτυγχάνεται αυτό; Με τη χρηµατοδότησή τους, όχι µόνο
από τον κρατικό προϋπολογισµό, αλλά και από το Πρόγραµµα
Δηµοσίων Επενδύσεων, το ΕΣΠΑ, το Ταµείο Ανάκαµψης. Για να
έχουµε δε, µια τάξη µεγέθους, φέτος η χρηµατοδότηση των ΑΕΙ
είναι διπλάσια αυτής του 2018. Πέραν, όµως, της χρηµατοδότη-
σης υπάρχει πρόβλεψη και για τη στέγη των φοιτητών µας. Αφ’
ενός δίνεται το επίδοµα φοιτητικής στέγης και σίτισης, το οποίο
µάλιστα αυξάνεται από δύο σε δυόµιση χιλιάδες ευρώ, αφετέ-
ρου, ξεκίνησε το πρόγραµµα για δέκα χιλιάδες νέες θέσεις σε
φοιτητικές εστίες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν ο ΣΥΡΙΖΑ υποσχόταν σε
όλους ένα πτυχίο, ασχέτως αν το πτυχίο αυτό θα είχε αντίκρισµα
στην αγορά εργασίας, εµείς αναβαθµίζαµε και εξακολουθούµε
να αναβαθµίζουµε τις σπουδές στα πανεπιστήµια, δίνοντας αξία
στα πτυχία των νέων και δηµιουργώντας εναλλακτικές επιλογές
σύγχρονης εκπαίδευσης. 

Εσείς, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, επιλέγετε να οδη-
γείτε τους νέους σε αδιέξοδο, µε την ελεύθερη εισαγωγή τους
στα πανεπιστήµια χωρίς ελάχιστη βάση εισαγωγής, τάζοντάς τους
µάλιστα, ακόµα και αναδροµική εισαγωγή στα ΑΕΙ, ενώ εµείς επι-
λέγουµε να τους δίνουµε διέξοδο επιλογής στην ανώτατη εκπαί-
δευση, σε αναβαθµισµένα ελληνικά πανεπιστήµια, αλλά και σε
παραρτήµατα διεθνώς αναγνωρισµένων πανεπιστηµίων, όπου ο
κάθε φοιτητής ελεύθερα επιλέξει. Επιδιώκουµε τη συνολική ανα-

βάθµιση των σπουδών στην τριτοβάθµια εκπαίδευση, τη βελτίωση
του ακαδηµαϊκού περιβάλλοντος, την εξασφάλιση στοχευµένων
και ποιοτικών επιλογών για τους φοιτητές µας. 

Είναι επιλογή µας να δηµιουργήσουµε τις προϋποθέσεις, ώστε
η νέα γενιά να παραµείνει στη χώρα µας, να σπουδάζει, να εργά-
ζεται, να προοδεύει. Είναι, επίσης, αναγκαία συνθήκη και απαίτηση
των σπουδαστών, αλλά και ολόκληρης της κοινωνίας, η αποκατά-
σταση του δηµόσιου πανεπιστηµίου ως χώρου ελευθερίας και αν-
ταλλαγής ιδεών και απόψεων, όπου θα επικρατεί η ελεύθερη
έκφραση γνώµης και όχι η βία και ο εκφοβισµός, όπως επιβλήθηκε
εδώ και δεκαετίες από εκείνους που δεν µπορούν να επικρατή-
σουν µε τη δύναµη των επιχειρηµάτων τους. 

Καταργήσαµε το άσυλο για να γίνει πράξη το αυτονόητο, να
αποφοιτούν στην ώρα τους οι φοιτητές, να κάνουν τα µεταπτυ-
χιακά τους, να µπουν στην αγορά εργασίας. Δεν µπορεί οι σπου-
δαστές µας και οι οικογένειές τους να είναι όµηροι µειοψηφιών,
στο όνοµα δήθεν της ελευθερίας και της δηµοκρατίας. Στη δηµο-
κρατία τα δικαιώµατα του ενός σταµατούν εκεί που καταπατώνται
τα δικαιώµατα του άλλου. 

Επιδιώκουµε, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και µεγαλύ-
τερη αυτονοµία για τα πανεπιστήµιά µας. Αναβαθµίζεται, επίσης,
το Ανοιχτό Πανεπιστήµιο και αυτονοµείται από το Υπουργείο Παι-
δείας, εξασφαλίζοντας αυτοτέλεια και χαρακτήρα αυτοδιοίκητου.
Αναπτύσσουµε το Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο Θράκης, καθιστών-
τας το, τρίτο πανεπιστήµιο στην επικράτεια, λόγω της στρατηγικής
του θέσης. 

Και εδώ, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να σας ζητήσω να δοθεί και
η δέουσα προσοχή στη Θεσσαλία, τόσο µε κινητροδότηση των
παραρτηµάτων των ξένων πανεπιστηµίων, αλλά και µε την ενί-
σχυση του δικού µας Πανεπιστηµίου Θεσσαλίας, λόγω των ιδιαί-
τερων προβληµάτων που προέκυψαν και που αντιµετωπίζουν εκεί
κάτοικοι και παιδιά, φοιτητές και υποψήφιοι σπουδαστές, από τον
«Ιανό» και φυσικά από τον «Ντάνιελ». 

Γενικότερα, όµως, υπάρχει κάποιος που να διαφωνεί µε την εν-
δυνάµωση των περιφερειακών ΑΕΙ; Γιατί το εθνικό µας συµφέρον
επιτάσσει την ενδυνάµωση των περιφερειακών τµηµάτων στη
βάση της περιφερειακής ανάπτυξης και του υγιούς ανταγωνισµού. 

Επίσης, το εθνικό µας συµφέρον είναι η Ελλάδα να γίνει περι-
φερειακό κέντρο εκπαίδευσης και να κρατήσει τους φοιτητές και
τους καθηγητές µας στη χώρα τους. Είναι, τουλάχιστον, υποκρι-
τικό να ασκείται κριτική για brain drain, όταν αρνείστε πεισµατικά
να ανοίξουµε τα εκπαιδευτικά µας σύνορα. Mε τη µακρά µας άλ-
λωστε ιστορία στα γράµµατα, τις επιστήµες, τις τέχνες, τη φιλο-
σοφία η πατρίδα µας µπορεί να ξαναβρεί την αίγλη της την
ακαδηµαϊκή και να καταστεί πόλος έλξης χιλιάδων φοιτητών
ξένων χωρών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη, αφού εξάλειψε το φαινόµενο των «αιώνιων» φοιτητών,
που αποτελούσε µέχρι πρότινος προνόµιο της Ελλάδας και µόνο,
αφού καταπολεµά την παραβατικότητα και την ανοµία εντός και
εκτός πανεπιστηµιακών χώρων, έρχεται σήµερα να αναβαθµίσει
και να απελευθερώσει την τριτοβάθµια εκπαίδευση. 

Τολµά και σπάει χρόνιες παθογένειες που κράτησαν καθηλω-
µένη την πατρίδα µας. Μια από τις εµβληµατικές παθογένειες
που αναδεικνύει και ιδεολογική οµηρία του πολιτικού συστήµα-
τος είναι και το ιδιότυπο µονοπώλιο της ανώτατης εκπαίδευσης
αποκλειστικά και µόνο από το κράτος. 

Τολµά και κάνει αναγκαίες µεταρρυθµίσεις προς όφελος της
εκπαίδευσης, της διά βίου µάθησης και κατά συνέπεια προς όφε-
λος της αγοράς εργασίας, κυρίως προς όφελος των παιδιών µας,
των νέων µας, που επενδύουν στη µόρφωσή τους, στο εργα-
σιακό τους µέλλον και σε µια καλύτερη ζωή. 

Κύριε Υπουργέ, κυρία Υφυπουργέ, συγχαρητήρια για το παρόν
σχέδιο νόµου. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Σκόνδρα.

Τον λόγο έχει η κ. Σεβαστή Βολουδάκη, Βουλευτής της Νέας
Δηµοκρατίας.

ΣΕΒΑΣΤΗ (ΣΕΒΗ) ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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Κυρία και κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νο-
µίζω ότι όλοι σε αυτή την Αίθουσα συµφωνούµε ότι οι µεταρρυθ-
µίσεις είναι η σηµαντικότερη δύναµη προς τα εµπρός. Η
Κυβέρνησή µας δεσµεύτηκε από την πρώτη ηµέρα ότι θα προ-
χωρήσει σε όλες αυτές τις κοµβικές µεταρρυθµίσεις που χρει-
άζονται για να αλλάξει η Ελλάδα και να ευθυγραµµιστούµε
πλήρως µε τον ευρωπαϊκό µέσο όρο. Το πιστεύουµε, το σχεδιά-
ζουµε και το κάνουµε πράξη. Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο θεωρώ
ότι το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο αποτελεί µία από τις σηµαντι-
κότερες νοµοθετικές πρωτοβουλίες της Κυβέρνησης διότι επι-
διώκει να θέσει στο περιθώριο ιδεοληψίες, προκαταλήψεις,
εµµονές και πρακτικές τις οποίες η σύγχρονη πραγµατικότητα
αντιµετωπίζει ήδη ως αναχρονιστικές και ασύµβατες µε τις ανάγ-
κες της ελληνικής κοινωνίας. 

Σκοπός του σχεδίου νόµου είναι η αύξηση των εκπαιδευτικών
ευκαιριών, η προσέλκυση αλλοδαπών φοιτητών, νέων Ελλήνων
ακαδηµαϊκών, ο επαναπατρισµός τους από το εξωτερικό και, φυ-
σικά, η εναρµόνιση του νοµικού πλαισίου της ανώτατης εκπαί-
δευσης µε το Ευρωπαϊκό πρωτογενές Δίκαιο. Συγχρόνως,
προβλέπεται η ενίσχυση του δηµοσίου πανεπιστηµίου, η αύξηση
της χρηµατοδότησης αυτού και των πηγών της, καθώς και η ανα-
βάθµιση του Δηµοκριτείου Πανεπιστηµίου Θράκης σε τρίτο µε-
γαλύτερο ακαδηµαϊκό ίδρυµα της χώρας, στοιχείο πολύ
σηµαντικό για λόγους γεωγραφίας και ιστορίας.

Το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει διακόσια πέντε άρθρα από τα
οποία τα εκατόν εβδοµήντα εννέα, δηλαδή το 88% του νοµοσχε-
δίου, αναφέρονται στην ενίσχυση και τη βελτίωση της λειτουρ-
γίας των δηµοσίων πανεπιστηµίων και τα υπόλοιπα είκοσι έξι
στην εγκατάσταση και λειτουργία παραρτηµάτων αλλοδαπών
πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων στη χώρα µας. 

Γιατί, λοιπόν, τόσες αντιδράσεις; Γιατί η Αντιπολίτευση διαµαρ-
τύρεται; Το γεγονός ότι σύσσωµη η Αντιπολίτευση διαµαρτύρεται
εντός και εκτός Βουλής µόνο για είκοσι έξι άρθρα του νοµοσχε-
δίου, αδιαφορώντας πλήρως ή υποβαθµίζοντας το περιεχόµενο
και τους στόχους στους οποίους αποβλέπουν τα υπόλοιπα εκατόν
είκοσι εννέα άρθρα αποκαλύπτει τις σκοπιµότητες που εξυπηρετεί
η αντίδραση αυτή ή ακόµα πως η µικροπολιτική και ο λαϊκισµός
αποτελούν το βασικό εργαλείο αυτής της πολιτικής. 

Το γεγονός επίσης ότι οι εκτός Βουλής διαµαρτυρίες, µεταξύ
των οποίων πολλές, αν όχι οι περισσότερες, προέρχονται από
οµάδες που ουδεµία σχέση έχουν µε την εκπαίδευση και πολύ
περισσότερο από οµάδες που αγνοούν το περιεχόµενο και τις
συγκεκριµένες διατάξεις του νοµοσχεδίου και απλώς συµπλέουν
µε την Αντιπολίτευση, επιβεβαιώνει τις µικροκοµµατικές σκοπι-
µότητες που όλες αυτές οι κινητοποιήσεις εξυπηρετούν και
έχουν δύο στόχους: αφ’ ενός να διαιωνίζουν τις χρόνιες ιδεολο-
γικές αγκυλώσεις της Αριστεράς η οποία στον 21ο αιώνα εξακο-
λουθεί ακόµη να επιµένει στους ξεπερασµένους δογµατισµούς
της υπέρ του κρατισµού και υπέρ µιας ανώτατης εκπαίδευσης
που είναι απλά ένα αναχρονιστικό ιδεολογικό εργαστήριο του
χθες χωρίς µέλλον και αφ’ ετέρου εξυπηρετούν τη µόνιµη αντι-
δραστική στάση της Αντιπολίτευσης που µοναδικό στόχο έχει την
παρεµπόδιση του κυβερνητικού έργου, την αποφυγή των µεταρ-
ρυθµίσεων και την εγκατάλειψη κάθε προσπάθειας για την έξοδο
της χώρας µας από τη στασιµότητα και την οπισθοδρόµηση. 

Τι θέλει, λοιπόν, τελικά; Για πόσο ακόµη θα εγκλωβίζει την κοι-
νωνία στο παρωχηµένο χθες; Η συντριπτική πλειοψηφία της κοι-
νωνίας, όπως αποδεικνύουν περίτρανα όλες οι σχετικές
δηµοσκοπήσεις, τάσσεται υπέρ του νοµοσχεδίου. Ακόµα και η
πλειοψηφία των ψηφοφόρων των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης
υποστηρίζει την κατάργηση του κρατισµού στα πανεπιστήµια.

Τέλος, ενδιαφέρον προκαλεί ότι κατά του νοµοσχεδίου στρέ-
φονται σε µια αγαστή, αλλά όχι ασυνήθιστη συνεργασία η ακρο-
δεξιά και η εξωκοινοβουλευτική Αριστερά, οι γνωστοί-άγνωστοι,
αυτοαποκαλούµενοι «αντιεξουσιαστές», χωρίς ουσιαστικά επιχει-
ρήµατα κατά του νοµοσχεδίου.

Μήπως, λοιπόν, όλα τα παραπάνω αναδεικνύουν την αδυναµία
της Αντιπολίτευσης να αντιµετωπίσει την πραγµατικότητα µε µια
ξεκάθαρη µατιά και σύγχρονη σκέψη;

Μήπως, τελικά, µε αυτή τη στάση της υποστηρίζει και στηρίζει
όλους αυτούς που επιθυµούν απλά την αναστάτωση; 

Ακόµα, όµως, κι αν αυτή η στάση είναι λίγο ως πολύ αναµενό-
µενη η άρνηση του ΠΑΣΟΚ να αποδεχθεί τις σύγχρονες προκλή-
σεις και τις ανάγκες της ελληνικής κοινωνίας προκαλεί κατάπληξη.
Ας µου επιτραπεί να πω ότι η στάση αυτή, όπως, µάλιστα, εκδη-
λώνεται ταυτισµένη πλήρως µε τη λογική του ΣΥΡΙΖΑ, κάθε άλλο
παρά δικαιολογεί την εµφανιζόµενη ως σοσιαλδηµοκρατική ιδεο-
λογία, έτσι όπως την αντιλαµβάνονται τα αντίστοιχα κόµµατα της
ευρωπαϊκής οικογένειας στην οποία το ίδιο θέλει να ανήκει.

Το Συµβούλιο της Επικρατείας µε τις υπ’ αριθµόν 178/2023 και
179/2023 αποφάσεις της ολοµέλειάς του αναφερόµενο στη δια-
πίστωση της αντίθεσης προς τους κανόνες του ν.3328/2005 που
δεν επιτρέπει την αναγνώριση των τίτλων σπουδών που χορη-
γούνται στο πλαίσιο συµφωνίας δικαιόχρησης, έκρινε ότι η νο-
µοθεσία των κρατών-µελών, η εσωτερική µας δηλαδή νοµοθεσία,
δεν µπορεί να παρακωλύει σοβαρά την ελεύθερη παροχή υπη-
ρεσιών στην ελληνική επικράτεια από πανεπιστήµια της αλλοδα-
πής. Εποµένως µε αυτές τις αποφάσεις του προδιέγραψε
µπορούµε να πούµε το νοµοθετικό πλαίσιο µέσα στο οποίο κινεί-
ται και το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο έτσι ώστε επιτέλους να απο-
τελέσει παρελθόν, µια αναχρονιστική νοµοθετική πρόνοια, που
σε άλλες εποχές και υπό άλλες συνθήκες ρύθµιζε ζητήµατα για
τα οποία πλέον έχουν διαµορφωθεί άλλες αντιλήψεις υπό το κρά-
τος των αναγκών και των απαιτήσεων των σύγχρονων κοινωνιών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν έχουµε χρόνο για πισωγυ-
ρίσµατα. Τώρα είναι η ώρα των προτάσεων, του διαλόγου, της
συναίνεσης, των λύσεων. Οι διατάξεις του σχεδίου νόµου περί
µη κρατικών πανεπιστηµίων δεν έχουν σκοπό να διαρρήξουν ή
να παραβιάσουν τη διάταξη του άρθρου 16 του Συντάγµατος,
καθώς αφορούν ουσιαστικά την αδειοδότηση της λειτουργίας
παραρτηµάτων αλλοδαπών πανεπιστηµίων τα οποία σήµερα ήδη
µε το υπάρχον καθεστώς παρέχουν διπλώµατα που αναγνωρίζει
ο ΔΟΑΤΑΠ, καθώς και τα αντίστοιχα επαγγελµατικά δικαιώµατα.

Κλείνοντας, θέλω απλώς να καταδείξω τη σοβαρότητα µε την
οποία η Κυβέρνηση θεσµοθετεί τη συγκεκριµένη καινοτοµία ανα-
φέροντας µόνο τις προϋποθέσεις, η πλήρωση των οποίων απαι-
τείται για κάθε ιδρυόµενο νοµικό πρόσωπο πανεπιστηµιακής
εκπαίδευσης και οι οποίες ελέγχονται από την Εθνική Αρχή Ανώ-
τατης Εκπαίδευσης. Και µόνο οι ασφαλιστικές αυτές δικλίδες
που τίθενται στο νοµοσχέδιο, αποδεικνύουν την ώριµη σκέψη µε
την οποία νοµοθετεί εν προκειµένω η Κυβέρνηση. Ταυτόχρονα,
όµως, αποδεικνύουν και την αδυναµία της Αντιπολίτευσης να συ-
νεργαστεί εποικοδοµητικά για µια µεταρρύθµιση, την οποία επι-
βάλλει πλέον η ωριµότητα της ελληνικής κοινωνίας. Ακόµη και
τώρα, στο «παρά πέντε», µπορείτε να ξεπεράσετε τον εαυτό σας
και να γίνετε µέρος του αύριο, του µέλλοντος της Ελλάδας και
της Ευρώπης, της σύγχρονης πατρίδας που όλοι θέλουµε. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κυρία Βολουδάκη.

Καλείται στο Βήµα η Υφυπουργός Παιδείας κ. Ζέττα Μακρή.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για την Κυβέρ-

νηση της Νέας Δηµοκρατίας και για τον Πρωθυπουργό Κυριάκο
Μητσοτάκη αποτελεί κορυφαία προτεραιότητα και κορυφαία
προεκλογική δέσµευση το νοµοσχέδιο για το δηµόσιο πανεπι-
στήµιο και την ίδρυση ενός ισχυρού πανεπιστηµιακού χώρου
στην Ελλάδα. Και γι’ αυτή τη δέσµευση, που δηµιουργεί και το
αντίστοιχο πολιτικό χρέος, εµείς µιλάµε µε πράξεις, µε εγγυή-
σεις, µε ευθύνη. 

Είναι η ώρα να αντιµετωπίσουµε τις αναχρονιστικές απόψεις
που εγκαταστάθηκαν στη νοοτροπία και στη διοικητική λειτουρ-
γία και αποτέλεσαν τροχοπέδη στην εξέλιξη του δηµόσιου πανε-
πιστηµίου. Αλλά είναι και ώρα να υποδεχθούµε την εγκατάσταση
και τη λειτουργία µη κρατικών, µη κερδοσκοπικών παραρτηµά-
των ξένων πανεπιστηµίων στην Ελλάδα και να αντιµετωπίσουµε
το εκπαιδευτικό οξύµωρο της χώρας µας που αρνείται και αφο-
ρίζει την παγκόσµια αποδεδειγµένα ως ενδεδειγµένη πρακτική.

Από την τροχοπέδη στο οξύµωρο η πορεία της τριτοβάθµιας
εκπαίδευσης στη χώρα µας περνά µέσα από χίλια κύµατα ατε-
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λέσφορων διαβουλεύσεων, ηµιτελών µεταρρυθµίσεων, ατελών
προτάσεων, για να φτάσουµε το 2024 να διεκδικούµε τα αυτο-
νόητα. Ως µέλη της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας από την
πρώτη θητεία της πήραµε τη σκυτάλη ή µάλλον σηκώσαµε την
παρατηµένη σκυτάλη από το έδαφος και τη δώσαµε στο ελλη-
νικό πανεπιστήµιο για να τρέξει προς την αναβάθµισή του απαλ-
λαγµένο από τη σκόνη του αναχρονιστικού πλαισίου. 

Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη διεκδικεί για το δηµό-
σιο πανεπιστήµιο, µέσα από το σχέδιο του Υπουργείου µας, την
ισχυροποίηση, την εξωστρέφεια, τη διεθνοποίηση, αυτή που ο
ανώτατος θεσµός στερήθηκε. Και αυτό γιατί οι κυβερνήσεις ή
φοβήθηκαν ή αρνήθηκαν ή και αποποιήθηκαν την ευθύνη. Το νο-
µοσχέδιο για την ανώτατη εκπαίδευση είναι µια µεγάλη, µια ιστο-
ρική µεταρρύθµιση και το ξέρουµε όλες και όλοι. Είµαι σίγουρη
ότι µελετώντας τα άρθρα του το συνειδητοποιήσατε και εσείς,
τουλάχιστον όσοι δεν έχετε παραµορφωτική και εγκλειστική ιδε-
ολογία. Κατανοήσατε ότι βρισκόµαστε προ των πυλών µιας κρί-
σιµης ευθύνης που δεν παίρνει άλλη αναβολή και δεν υπάρχει
χρόνος για χάσιµο. 

Καταθέτουµε την εµπιστοσύνη µας στον πανεπιστηµιακό
χώρο, δυναµώνουµε την προοπτική του και δεν καταθέτουµε τα
όπλα µπροστά στο µέλλον των παιδιών µας. Στηρίζουµε τα δη-
µόσια πανεπιστήµια της χώρας, φέρνουµε στο επίκεντρο τα πε-
ριφερειακά ΑΕΙ. Στηρίζουµε έµπρακτα, στοχευµένα και µε
εγγυήσεις το παρόν και το µέλλον του δηµόσιου πανεπιστηµίου.
Δηµιουργούµε τις απαιτούµενες συνθήκες για την ανάδειξη του
πανεπιστηµιακού χώρου στην Ελλάδα, µέσα και από την εγκατά-
σταση µη κρατικών, µη κερδοσκοπικών παραρτηµάτων ξένων πα-
νεπιστηµίων. Είµαστε εδώ και στηρίζουµε καθένα από τα δηµό-
σια πανεπιστήµια της χώρας µας που επιτελούν σπουδαίο ακα-
δηµαϊκό και ερευνητικό έργο και ανεβαίνουν στις παγκόσµιες κα-
τατάξεις µε το ανταγωνιστικό πλεονέκτηµα των ικανοτήτων των
καθηγητών και των φοιτητών τους. 

Είναι η απόλυτη προτεραιότητά µας η αναβάθµιση και η ενί-
σχυση των κεντρικών, αλλά πρωτίστως των περιφερειακών πα-
νεπιστηµιακών ιδρυµάτων της χώρας. Είναι η κορυφαία
προγραµµατική µας δέσµευση, είναι ένας από τους βασικούς λό-
γους που µας εµπιστεύτηκε το εκλογικό σώµα και µας ανέδειξε
σε αυτοδύναµη Κυβέρνηση. Αυτή την τιµή, που δηµιουργεί υπο-
χρέωση συνέπειας, θέλουµε να αποτυπώσουµε στις νοµοθετικές
µεταρρυθµίσεις και στον τοµέα της ευθύνης µας, της Παιδείας,
και να προσδώσουµε τόσο στους διαχρονικά άξιους θεσµούς
µας όσο και στους νέους θεσµούς που εισηγούµαστε τη σύγ-
χρονη και δυναµική ώθηση που θα φέρει τον ελληνικό πανεπι-
στηµιακό χώρο σε ηγετικές θέσεις σε παγκόσµια κλίµακα. 

Επενδύουµε στο ελληνικό πανεπιστήµιο, επενδύουµε σε ένα
σχέδιο νόµου που θεραπεύει την αναχρονιστική «ανορθογραφία»
που ανακόπτει τη δυναµική πορεία και εµποδίζει την εξαιρετική
πανεπιστηµιακή παρουσία της χώρας µας, που θα αποκτήσει τη
δική της θέση στον παγκόσµιο ακαδηµαϊκό χάρτη. Ήρθε η ώρα
να κοιτάξουµε την ευθύνη µας, αλλά και τη νέα γενιά στα µάτια
και να µιλήσουµε ευθέως για την εξέλιξη της τριτοβάθµιας εκπαί-
δευσης στην Ελλάδα. Διακόσια πέντε άρθρα, εκατόν εβδοµήντα
έξι για τα δηµόσια ΑΕΙ και είκοσι εννιά για τη δηµιουργία µη κρα-
τικών, µη κερδοσκοπικών παραρτηµάτων ξένων πανεπιστηµίων
απαρτίζουν ένα σχέδιο νόµου που ενισχύει την αναγνώριση του
ελληνικού δηµόσιου πανεπιστηµίου στον διεθνοποιηµένο χώρο
της εκπαίδευσης, τη δυνατότητα, την ευκαιρία και την ελευθερία
επιλογής των νέων µας ανάµεσα σε εξέχοντα πανεπιστήµια του
εξωτερικού.

Είπε η Άννα Διαµαντοπούλου: «η περήφανη πολιτική µας τάξη
έχει πολύ σοβαρό πρόβληµα να µπει στον 21ο αιώνα. Ποια είναι
τα βασικά επιχειρήµατα εναντίον; Όλα ξεκινούν από τον φόβο,
είναι επιχειρήµατα φόβου, µην τυχόν και δεν λειτουργούν καλά,
µην τυχόν και εξαφανίσουν τα περιφερειακά, µην τυχόν και αν-
ταγωνιστούν τα κεντρικά, µην τυχόν και οι πλούσιοι µπορούν να
πάνε και οι φτωχοί δεν µπορούν, όλα είναι επιχειρήµατα φόβου.
Πρέπει να απαντήσουµε ότι δεν είναι δυνατόν στη δηµοκρατία η
ανάπτυξη να βασίζεται στον φόβο», κάτι που το είπε και ο Υπουρ-
γός στη δική του αρχική τοποθέτηση. Αυτό έχει ανάγκη η παι-
δεία: την τόλµη για να πάει µπροστά. Πάντα η πορεία της

παιδείας ήταν και είναι να ηγείται αλλαγών, διεκδικήσεων, µεταρ-
ρυθµίσεων για ένα καλύτερο µέλλον για κάθε γενιά, µέσα από
τον διάλογο, τη συνεργασία, την εποικοδοµητική κριτική. Γιατί η
παιδεία δεν είναι πεδίο αντιπαράθεσης, γιατί η παιδεία δεν είναι
πρόσφορο έδαφος για θεωρίες συνωµοσίας. Όποιος προσπαθή-
σει να παίξει µε την παιδεία έχει χάσει. 

Αδυνατώ να δεχτώ, πόσο µάλλον να παραδεχθώ ή να απο-
δεχθώ, ότι στον 21ο αιώνα και µετά από δεκαετίες παγκόσµιων
συνεργασιών και καλών πρακτικών στον τοµέα ανώτατης εκπαί-
δευσης συζητούµε για το σηµερινό νοµοσχέδιο θέτοντας στο
επίκεντρο όχι την αναβάθµιση, την ισχυροποίηση και τη διεθνο-
ποίηση του ελληνικού πανεπιστηµίου, αλλά το «αιρετικό» πλαίσιο
εγκατάστασης των µη κρατικών, µη κερδοσκοπικών παραρτηµά-
των ξένων πανεπιστηµίων στη χώρα µας. 

Αδυνατώ να αντιληφθώ τις θεωρίες συνωµοσίας που εβδοµά-
δες τώρα, πρόσφατα, αλλά και δεκαετίες παλαιότερα, ανακό-
πτουν την εξελικτική πορεία ενός δυναµικού, ζωντανού και
απαιτητικού θεσµού, όπως αυτού της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης.
Και αδυνατώ γιατί πιστεύω ότι είναι αδύνατον να αφορίσουµε την
πρόοδο, την εξέλιξη, τις ευκαιρίες, τη βιωσιµότητα του πανεπι-
στηµιακού χώρου, να αρνούµαστε την προοπτική στα παιδιά µας
και το αυτονόητο στην ελληνική κοινωνία. 

Στη χώρα µας το πανεπιστήµιο αξίζει έναν νόµο που να το προ-
στατεύει, να το ενθαρρύνει σε άλµατα, να το προωθεί στον παγ-
κόσµιο χάρτη, να αναδεικνύει την εξωστρέφειά του, να εδραιώνει
τη θέση του στην ακαδηµαϊκή έρευνα, στη διεθνή συνεργασία,
στην καινοτοµία, στην πρωτοπορία, στο µέλλον. Στην Ελλάδα του
2024 ο πανεπιστηµιακός χώρος αποκτά έναν νόµο ισχυρό και
στέρεο, που εκφράζει την ανώτατη ευθύνη της πολιτείας απέ-
ναντι σε κάθε νέο και σε κάθε νέα που θέλει να µορφωθεί, να
ακολουθήσει ακαδηµαϊκή σταδιοδροµία, να δηµιουργήσει ατο-
µικά, συνεργατικά, οµαδικά, µε σεβασµό στη διαφορετικότητα,
στην αξιοκρατία, στην αριστεία. 

Στην Ελλάδα του 2024 ο νόµος της Κυβέρνησης Μητσοτάκη
για τα πανεπιστήµια ικανοποιεί χρόνιες διεκδικήσεις του ακαδη-
µαϊκού χώρου, διορθώνει παγιωµένες παθογένειες, ισχυροποιεί
και διεθνοποιεί το δηµόσιο πανεπιστήµιο, επενδύει στις νοµοθε-
τικές µεταρρυθµίσεις και διασφαλίζει τα εχέγγυα ώστε η παιδεία
να συνεχίσει να εκφράζει την ανώτατη προοπτική της. Και όµως,
στην Ελλάδα του 2024 κάποιοι ακόµη ψάχνουν τη θέση µας στον
παγκόσµιο χάρτη της ανώτατης εκπαίδευσης. Περιορισµένοι εµ-
µονικά στη γεωγραφική µας θέση αφορίζουν τη λειτουργία µη
κρατικών, µη κερδοσκοπικών παραρτηµάτων ξένων πανεπιστη-
µίων και χάνουν τη διάσταση της ειδικής µας θέσης. 

Οι θεµελιώδεις διατάξεις που συνθέτουν το πλαίσιο λειτουργίας
των νοµικών προσώπων πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης περιγρά-
φουν τις νέες, νοητά διευρυµένες γεωγραφικές συντεταγµένες
του πανεπιστηµιακού χώρου στην Ελλάδα, τις συντεταγµένες που
κατοχυρώνονται πια να διεκδικήσουν τη δυναµική τους πέρα από
τα σύνορα, µακριά από αναχρονιστικά πλαίσια και ιδεοληψίες,
µέσα από ισχυρούς σύγχρονους θεσµούς, σε ένα άκρως ανταγω-
νιστικό περιβάλλον. Κρατάµε στα χέρια µας την προοπτική που θα
φέρει η νέα θέση του πανεπιστηµιακού χώρου στην Ελλάδα. Ο κό-
σµος γύρω µας αλλάζει µε ταχύτατους ρυθµούς και εµείς µπο-
ρούµε και επιβάλλεται να ακολουθήσουµε. 

Αυτή η συζήτηση επιχειρεί να ανοίξει τον ορίζοντα του πανε-
πιστηµιακού χώρου. Ταυτόχρονα, όµως, ανοίγει τον προσωπικό
µας ορίζοντα και την ατοµική µας ευθύνη απέναντι στις «ανορ-
θογραφίες» που επιτρέψαµε να αποπροσανατολίσουν και να κα-
θυστερήσουν τη φυσική και αυτονόητη πορεία της εξέλιξης, της
εξωστρέφειας, της ουσιαστικής επένδυσης στην πανεπιστηµιακή
εκπαίδευση στην Ελλάδα. Συζητάµε το σχέδιο νόµου για την τρι-
τοβάθµια εκπαίδευση και δεν αφήνουµε στα σχέδια το µέλλον
των παιδιών µας. Ψηφίζουµε έναν νόµο στέρεο και σε αυτόν τον
πληθυντικό καλό θα ήταν να συµµετέχετε και εσείς, αγαπητοί συ-
νάδελφοι της Αντιπολίτευσης. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Προτού δώσω τον
λόγο στην κ. Ουρανία Θρασκιά έχει ζητήσει τον λόγο για µία
µικρή παρέµβαση ο κ. Γιαννούλης. 
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Ορίστε, κύριε Γιαννούλη. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Πολύ σύντοµα, κύριε Πρόεδρε, για

να µην κλέψω και τον χρόνο της κ. Θρασκιά. 
Ακούµε πάρα πολλά εύηχα, µε ωραίο τρόπο διατυπωµένα ψέ-

µατα και υψηλές προσδοκίες. Και, κυρία Μακρή, επειδή µόλις κα-
τεβήκατε από το Βήµα, νιώθω ότι αυτό που διαβάσατε σίγουρα
δεν είναι αυτό που έχετε και µέσα στην καρδιά και στην ψυχή
σας. Γιατί θέλω να αναρωτηθώ δηµόσια σήµερα, την ώρα που
συζητάµε µετά από αρκετές ώρες στο ελληνικό Κοινοβούλιο,
πώς το Υπουργείο Παιδείας και Θρησκευµάτων, η πολιτική ηγε-
σία του οποίου είναι ο κ. Πιερρακάκης και εσείς, δεν έχει πει κου-
βέντα -για τη χώρα που προσπαθείτε να µας παραµυθιάσετε ότι
θα έρθει το Χάρβαρντ- και δέχεται ως ελληνική πολιτεία, Κυβέρ-
νηση και Κοινοβούλιο, ο Μητροπολίτης Κέρκυρας να θέτει εκτός
Εκκλησίας δύο µέλη του ελληνικού Κοινοβουλίου, συναδέλφους
µας, τον κ. Μπιάγκη του ΠΑΣΟΚ και τον κ. Αυλωνίτη του ΣΥΡΙΖΑ,
µε µια ανακοίνωση. 

Άντε το κράτος δικαίου δεν σας ενδιαφέρει. Τριακόσιοι
τριάντα Ευρωβουλευτές που ψήφισαν κατά της Κυβέρνησης Μη-
τσοτάκη δεν σας ενδιαφέρουν, που δεν συµπεριφέρθηκαν σαν
την αγέλη που πήρε την εντολή να πάει να πιει καφέ στο καφε-
νείο. Δεν σας ενδιαφέρει η παρακολούθηση χιλιάδων πολιτών,
της ηγεσίας του στρατού, Υπουργών. 

Αυτό σήµερα που συµβαίνει στην ελληνική δηµοκρατία εντός
του Κοινοβουλίου, όπου δύο συνάδελφοί µας τίθενται εκτός Εκ-
κλησίας; Τι δηλαδή; Εκτός πίστης; Τους δίνουµε το δικαίωµα µε
την αφωνία µας να συνεχιστεί και παρακάτω; 

Διότι είναι µια κερκόπορτα που ανοίξατε εσείς ως Πλειοψηφία,
δίνοντας το περιθώριο στους συναδέλφους σας να «κλείνουν το
µάτι» σε αντίστοιχους ιεράρχες, να κλαίνε µε αναφιλητά µέσα σε
εκκλησίες καταχειροκροτούµενοι και δύο Έλληνες Βουλευτές να
διαποµπεύονται και να τίθενται εκτός Εκκλησίας.

Ζητώ, απαιτώ, παρακαλώ να εκφραστείτε ως Κυβέρνηση που
είχατε και την πρωτοβουλία, υποτίθεται, για την ψήφιση του
νόµου των οµόφυλων ζευγαριών. 

Μιλώ, κύριε Υπουργέ, για τον Μητροπολίτη Κέρκυρας και τη
σηµερινή ανακοίνωση που θέτει εκτός Εκκλησίας -γιατί βλέπω
αναρωτιέστε σε τι αναφέροµαι –τους κ.κ. Μπιάγκη και Αυλωνίτη
γιατί υπερψήφισαν το νόµο για τον πολιτικό γάµο των οµόφυλων
ζευγαριών. 

Η αφωνία δεν βοηθάει τη δηµοκρατία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Γιαννούλη.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κι εγώ, κύριε Πρόεδρε, τον λόγο

πάνω σε αυτό το θέµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Για ένα λεπτό.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Αυτό στο οποίο αναφέρθηκε ο συ-

νάδελφος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ είναι πολύ
κρίσιµο και άπτεται της λειτουργίας της πολιτείας µας εν τέλει,
διότι -σας ενηµερώνουµε και ως πολιτική ηγεσία του αρµόδιου
Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων, αν δεν το έχετε µάθει,
είναι πράγµατι έτσι- είναι απόφαση Μητροπολίτη στην Κέρκυρα
που θέτει εκτός Εκκλησίας και µάλιστα, απαγορεύει και την εί-
σοδο στην Εκκλησία, οιονεί αφορίζει, να το πούµε καθαρά, δύο
Βουλευτές, µέλη του ελληνικού Κοινοβουλίου, τον κ. Μπιάγκη και
τον κ. Αυλωνίτη, επειδή υπερψήφισαν ένα σχέδιο νόµου του
οποίου την επίσπευση και την πρωτοβουλία είχε η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας.

Και όχι µόνο αυτό, κάνει διάκριση ο Μητροπολίτης Κέρκυρας,
πολιτική διάκριση, αφού αφορίζει δύο Βουλευτές της Αντιπολί-
τευσης, να επαινεί τον κυβερνητικό Βουλευτή, τον Βουλευτή της
Πλειοψηφίας, επειδή καταψήφισε το σχέδιο νόµου της Κυβέρνη-
σης την οποία κατά τα λοιπά στηρίζει.

Επειδή, λοιπόν, εργαλειοποιεί πολιτικά η Μητρόπολη αυτήν
ακόµα την υπόθεση και την ίδια την πίστη, επειδή πρόκειται για
µια απαράδεκτη προσβολή στο δηµοκρατικό πολίτευµα και στη
λειτουργία των Βουλευτών και στην ελεύθερη κοινοβουλευτική
δράση, αλλά και τη θρησκευτική συνείδηση εν τέλει των Βουλευ-
τών, καλούµε την αρµόδια πολιτική ηγεσία του αρµόδιου Υπουρ-
γείου της Κυβέρνησης να τοποθετηθεί επ’ αυτής της συµπερι-
φοράς του Μητροπολίτη.

Και όχι µόνο αυτής, αλλά και όλων που προηγήθηκαν, γιατί εί-
χαµε και την ανοίκεια επίθεση Αρχιµανδρίτη στον Βουλευτή
Παύλο Χρηστίδη πριν από µόλις λίγες ηµέρες στα νότια της Αθή-
νας και πολλές ακόµα στο µέλλον ενδεχοµένως οι οποίες πρέπει
να αποφευχθούν, αντίστοιχες ανοίκειες επιθέσεις στην ελεύθερη
θρησκευτική συνείδηση και την κοινοβουλευτική πολιτική δράση
Ελλήνων Βουλευτών. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Μάντζο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Και βέβαια, το ερώτηµα είναι αν

εκτός Εκκλησίας τίθεται και ο κ. Μητσοτάκης.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Γιαννούλη, εί-

πατε αυτά που θέλατε να πείτε. Απάντηση δεν πήρατε, οπότε θα
συνεχίσουµε µε την…

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Θρησκευ-
µάτων και Αθλητισµού): Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο παρακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ. Δεν µου το ζητήσατε πριν, δεν σας είδα.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Θρησκευ-
µάτων και Αθλητισµού): Παραβιάζετε ανοικτές θύρες. Ο υπο-
φαινόµενος έχει ψηφίσει το νοµοσχέδιο και είναι και αρµόδιος
Υπουργός Θρησκευµάτων. Άρα, νοµίζω ότι είναι απολύτως αυ-
τονόητο ότι τέτοιου τύπου λογικές είναι καταδικαστέες και
απλώς να προσθέσω αυτό το οποίο είπα, γιατί απάντησα εχθές
ο ίδιος για αντίστοιχα θέµατα δηµοσίως. 

Οι ρόλοι Εκκλησίας και πολιτείας είναι διακριτοί, αλλά οφεί-
λουν να χαρακτηρίζονται από τη λέξη συναλληλία. Και αυτό τι
σηµαίνει; Σηµαίνει ότι πρέπει ο καθένας να έχει µια πολύ ευδιά-
κριτη αντίληψη για το ποιος είναι ο ρόλος του καθενός µας. Σε
αυτό το πλαίσιο η ελληνική Κυβέρνηση έφερε -εγώ θα έλεγα, σε
ώσµωση µε πάρα πολλούς µέσα σε αυτήν την Αίθουσα- µια πάρα
πολύ συγκεκριµένη νοµοθετική πρωτοβουλία. Από εκεί και πέρα,
κρατώ αυτό το οποίο είχε τύχει να αναφέρω σε εκείνη τη συνε-
δρίαση. Κρατώ τη δυνατότητα και το πνεύµα της Εκκλησίας,
ακόµα και εκεί που υπάρχουν αποκλίσεις από δογµατικούς κα-
νόνες και ηθικούς κανόνες δικούς της, να υποδέχεται και να αγ-
καλιάζει τους πάντες. Και ακριβώς αυτό είναι που προσωπικά
πιστεύω ότι θα επικρατήσει.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Αυτό δεν είναι απάντηση.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Θρησκευ-

µάτων και Αθλητισµού): Απάντησα νοµίζω πλήρως.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Γιαννούλη, δεν

θα κρίνετε εσείς ποια είναι απάντηση και ποια όχι. Αυτό ήθελε να
απαντήσει.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι σοβαρό για
όλους µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Όχι, κύριε Γιαννούλη,
ολοκληρώθηκε το θέµα.

Καλείται στο Βήµα η κ. Θρασκιά Ουρανία, Βουλευτής του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, και ζητώ συγγνώµη για την καθυστέρηση.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Καταδίκη πάντως, κύριε Υπουργέ,
δεν ακούσαµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Γιαννούλη, µην
επιµένετε. Είναι στο Βήµα η συνάδελφός σας.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Θρησκευ-
µάτων και Αθλητισµού): Η πρώτη φράση µου ήταν η απάντηση,
κύριε Γιαννούλη.

ΟΥΡΑΝΙΑ (ΡΑΝΙΑ) ΘΡΑΣΚΙΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αυτό που διακυβεύεται σήµερα

δεν είναι µόνο ο δηµόσιος χαρακτήρας της ανώτατης εκπαίδευ-
σης, αλλά πέρα και πάνω από όλα, η αξιοπιστία και η εγγυητική
λειτουργία του Συντάγµατος. 

Και είµαι βέβαιη ότι κάποιοι θα αναρωτιέστε: Δεν βαρεθήκαµε
να το λέµε; Όχι, η απάντησή µας είναι ότι δεν θα βαρεθούµε ποτέ
να υπερασπιζόµαστε τη δηµοκρατία, γιατί καµµία κυβέρνηση σε
όλα τα προηγούµενα χρόνια δεν διανοήθηκε να προχωρήσει
στην ίδρυση ιδιωτικών πανεπιστηµίων χωρίς αναθεώρηση του
Συντάγµατος. 

Καµµία κυβέρνηση δεν επιχείρησε τέτοιες µεθοδεύσεις προ-
κειµένου να αµφισβητήσει τους σαφείς επιτακτικούς κανόνες του
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άρθρου 16 του Συντάγµατος, κατά τους οποίους η παιδεία ορί-
ζεται ως αποκλειστική αρµοδιότητα του ελληνικού κράτους, η
ανώτατη εκπαίδευση παρέχεται αποκλειστικά από ιδρύµατα που
αποτελούν νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, µε πλήρη αυτο-
διοίκηση, ενώ απαγορεύεται η σύσταση ανωτάτων σχολών από
ιδιώτες. 

Καµµία κυβέρνηση δεν χρησιµοποίησε βολικά νοµικά επιχει-
ρήµατα και εργαλεία, προκειµένου να καταπατήσει τους τόσο
απόλυτους όρους «απαγορεύεται» και «αποκλειστικά», ώστε να
ιδρυθούν εν τέλει ιδιωτικά πανεπιστήµια στη χώρα. Όσο και να
προσπαθεί η Κυβέρνηση να παραπλανήσει ως προς το ευρω-
παϊκό Ενωσιακό Δίκαιο, η ευρωπαϊκή συνθήκη επιφυλάσσει στις
νοµοθεσίες των χωρών την οργάνωση της ανώτατης εκπαίδευ-
σής τους µε τον πιο σαφή τρόπο. 

Δυστυχώς, η Κυβέρνηση αγνοεί διακεκριµένους συνταγµατο-
λόγους, αγνοεί το νοµικό και εκπαιδευτικό κόσµο της χώρας,
αγνοεί όλους εµάς που ζητήσαµε σήµερα την απόσυρση του νο-
µοσχεδίου. Μέχρι και η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής κα-
ταλήγει να στείλει το νοµοσχέδιο άβολα στη δικαιοσύνη. 

Ας δούµε, λοιπόν, πού βασίζεται το «όραµά» σας για την τρι-
τοβάθµια εκπαίδευση. Ένα «όραµα» που βασίζεται στο εξής τρί-
πτυχο: Πρώτον, ιδρύµατα που προσοµοιάζουν µε εταιρείες µε
στόχο το κέρδος, µε ελάχιστες απαιτήσεις ποιότητας, µε περιο-
ρισµένα γνωστικά αντικείµενα, µε απουσία της έρευνας και της
παραγωγής νέας γνώσης και φυσικά, µε δίδακτρα. Δεύτερον,
διάλυση και όχι ενίσχυση, όπως ψευδεπίγραφα τιτλοφορείται το
νοµοσχέδιο, του δηµοσίου πανεπιστηµίου και κυρίως των περι-
φερειακών πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων και τρίτον, απαξίωση της
δηµόσιας παιδείας και στις άλλες εκπαιδευτικές βαθµίδες και
επικράτηση µιας διαφορετικής κουλτούρας για το σχολείο, µιας
διαφορετικής νοοτροπίας των µαθητών, καθώς οι σπουδές δεν
θα εξαρτώνται πια από την κοπιώδη προσπάθεια και το γνωστικό
υπόβαθρο, αλλά από την οικονοµική δυνατότητα. 

Ξεκινώντας από το πρώτο: Με το εφεύρηµα της «εκπαιδευτι-
κής συµφωνίας», µε αναγνωρισµένο από το ΔΟΑΤΑΠ ίδρυµα του
οποίου το πρόγραµµα σπουδών είναι πιστοποιηµένο στη χώρα
του, ανοίγετε διάπλατα την πόρτα στα περισσότερα ιδιωτικά κο-
λέγια που λειτουργούν σήµερα ως ιδιωτικοί φορείς µεταλυκεια-
κής εκπαίδευσης να χαρακτηριστούν πανεπιστήµια και µάλιστα,
µε ελάχιστες απαιτήσεις, ως προς τη χορήγηση της άδειας, ως
προς την υποχρέωση για διδακτικό προσωπικό, κ.ά.. 

Και πάµε τώρα στην αλήθεια για την εισαγωγή στα ιδιωτικά
πανεπιστήµια την οποία µε ευκολία διαστρεβλώνετε. Για να είναι,
λοιπόν, κάποιος υποψήφιος προς φοίτηση στα ιδιωτικά πανεπι-
στήµια, θα πρέπει να καλύπτει την ελάχιστη βάση εισαγωγής του
επιστηµονικού πεδίου που τον ενδιαφέρει. Αυτή ταυτίζεται µε τον
χαµηλότερο µέσο όρο της ελάχιστης βάσης εισαγωγής του επι-
στηµονικού πεδίου (και όχι τµηµάτων) επί συντελεστή 0,8.

Τι σηµαίνει αυτό; Θα το βρείτε παντού στο διαδίκτυο. Μικρά
πινακάκια. Στα ιδιωτικά πανεπιστήµια εννέα χιλιάδες τριακόσια
µόρια για την Ιατρική και κάποιες χιλιάδες ευρώ, δεκαεννέα χι-
λιάδες στο δηµόσιο πανεπιστήµιο, δεκαοκτώ χιλιάδες διακόσια
είκοσι µόρια για να γίνεις ηλεκτρολόγος µηχανικός στο δηµόσιο
πανεπιστήµιο, εννέα χιλιάδες οκτακόσια σαράντα και κάποιες χι-
λιάδες ευρώ στο ιδιωτικό πανεπιστήµιο, δεκαοκτώ χιλιάδες εκα-
τον είκοσι πέντε στο δηµόσιο πανεπιστήµιο για τη Νοµική, οκτώ
χιλιάδες και κάτι στο ιδιωτικό και πολλές χιλιάδες ευρώ και η
λίστα είναι µακρά…

Και φυσικά, οι θεµελιώδεις αρχές της ακαδηµαϊκότητας πάνε
περίπατο, γιατί γνωρίζετε πολύ καλά πως δεν είναι µόνο η διδα-
σκαλία ενός επιστηµονικού αντικειµένου, αλλά και όσα παράγον-
ται µέσα από τη βάσανο της έρευνας, την καλλιέργεια της
κριτικής σκέψης, την αµφισβήτηση της υπάρχουσας γνώσης και
τη δηµιουργία νέας. Τα ιδιωτικά πανεπιστήµια θα έχουν ελάχιστη
συνεισφορά στο ερευνητικό τοπίο της χώρας (και µιλάµε για
έρευνα όχι ελεύθερη και ακηδεµόνευτη, αλλά δέσµια των συµ-
φερόντων του ιδιώτη που τη χρηµατοδοτεί), κάτι που καθιστά
έωλο και το αφήγηµά σας ότι τα δηµόσια πανεπιστήµια έχουν να
ωφεληθούν από συνέργειες µε αυτά. 

Προχωρώ στο δεύτερο, την περαιτέρω υποβάθµιση και συρ-
ρίκνωση των δηµοσίων πανεπιστηµίων. Δεν επιλύονται προβλή-

µατα υποστελέχωσης. Πλήττεται η εσωτερική δηµοκρατία. Δεν
αντιµετωπίζονται τα θέµατα της υποχρηµατοδότησης. 

Αντιθέτως, επιχειρείται µια προσπάθεια µείωσης της οριζόν-
τιας χρηµατοδότησης των πανεπιστηµίων, που βασίζεται σε µια
στρεβλή αντίστροφη λογική. Δηλαδή, τιµωρεί, αντί να ενισχύει,
τα ιδρύµατα που εξαιτίας σας δεν είχαν καλές επιδόσεις και µοι-
ραία µεγαλώνει την ψαλίδα στη χρηµατοδότηση µεταξύ των
ιδρυµάτων και διευρύνει περαιτέρω τις ανισότητες σε βάρος των
περιφερειακών πανεπιστηµίων. 

Και εκεί θέλω να µείνω λίγο ακόµη, γιατί τα περιφερειακά πα-
νεπιστήµια κινδυνεύουν και πάλι να υποστούν µαρασµό λόγω της
δραµατικής µείωσης του αριθµού των εισακτέων, των καθηγητών
και των πόρων τους. Πλήττετε την ελληνική περιφέρεια από παν-
τού. 

Έχετε στ’ αλήθεια αναλογιστεί τα αρνητικά αποτελέσµατα
στην εκπαιδευτική, οικονοµική, πολιτισµική και κοινωνική ανά-
πτυξη των τοπικών κοινωνιών; Έχετε στ’ αλήθεια αναλογιστεί τι
αντίκτυπο θα έχει η περαιτέρω συσσώρευση των φοιτητών στα
αστικά κέντρα και κυρίως στις πολύ µεγάλες πόλεις, στο βιοτικό
επίπεδο των πολιτών; Πώς θα µπορέσουµε να ανταποκριθούµε
στις ανάγκες των φοιτητών, που θα συρρεύσουν στις µεγάλες
πόλεις; Πού θα εκτοξευθούν τα ενοίκια και πού θα στριµώξετε
όσους έχουν ανάγκη; Σε φοιτητικές εστίες µε τραγικές συνθήκες
διαβίωσης, όπως γίνεται στην πόλη µας, στη Θεσσαλονίκη; 

Αντί να ενισχύσουµε, λοιπόν, ουσιαστικά τα περιφερειακά πα-
νεπιστήµια µε βάση τα συγκριτικά τους πλεονεκτήµατα και την
εξειδίκευσή τους σε συγκεκριµένους τοµείς, µε κίνητρα όπως
είναι η φοιτητική στέγη, τους δίνετε τη χαριστική βολή. Ό,τι δεν
καταστρέψατε µε την ΕΒΕ, το καταστρέφετε τώρα µε την ίδρυση
των ιδιωτικών πανεπιστηµίων, που θα µας φέρει, ταυτόχρονα, αν-
τιµέτωπους για µία ακόµα φορά µε το σκληρό πρόσωπο της
ακρίβειας και της έλλειψης στέγης. 

Και περνώ στο τρίτο στοιχείο και τελευταίο, την απαξίωση της
δηµόσιας παιδείας, που συνθέτει την πρότασή σας για την παι-
δεία και είναι εξαιρετικά ουσιώδες. Έχετε µελετήσει στ’ αλήθεια
τις αλυσιδωτές αρνητικές επιπτώσεις που θα φέρει το παρόν νο-
µοσχέδιο σε όλες τις βαθµίδες εκπαίδευσης; Έχετε αναλογιστεί
ότι θα δηµιουργήσετε, όχι µαθητές στοχοπροσηλωµένους στη
γνώση και στην απόκτηση κοινωνικών δεξιοτήτων, αλλά σε υπο-
ψηφίους και µάλιστα, διαφορετικών ταχυτήτων; Έχετε σκεφτεί
πως αυτό θα καθορίσει και θα διαµορφώσει τη νοοτροπία των
µαθητών από την πρωτοβάθµια κιόλας εκπαίδευση; Ότι κινδυ-
νεύει να χαθεί µια για πάντα το νόηµα και ο στόχος της εκπαί-
δευσης, η αίσθηση της κοινωνικής δικαιοσύνης; Αν δηµιουργηθεί
η πεποίθηση στους µαθητές ότι όποιος έχει λεφτά σπουδάζει,
ανεξάρτητα από τον κόπο και τις ικανότητές του, τι θα συµβεί; 

Επιπλέον της ουσίας, που µας γυρνάει χρόνια πίσω καθώς δια-
κυβεύεται η ισότητα των ευκαιριών στην εκπαίδευση, έχετε σκε-
φτεί πού θα οδηγήσει αυτή η αίσθηση της αδικίας στα νέα παιδιά,
τους αναδυόµενες ενήλικες; Και µια που σήµερα είναι η Πανελλή-
νια Ηµέρα κατά του Ενδοσχολικού Εκφοβισµού και της Ενδοσχο-
λικής Βίας, ιδού η απάντηση: Ακριβώς εκεί θα οδηγήσει, στη βία. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εµείς στον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία πιστεύουµε ότι η µόνη πρόταση για ένα πραγµατικά
ελεύθερο πανεπιστήµιο και για να αντιστραφεί το brain drain,
είναι η προστασία του δηµόσιου χαρακτήρα, η στήριξη του δη-
µόσιου πανεπιστηµίου και των ερευνητικών κέντρων. Για εµάς η
παιδεία είναι δηµόσιο αγαθό και όχι εµπόρευµα και η στήριξή της
είναι ζήτηµα δικαιοσύνης, είναι ζήτηµα ισότητας αλλά και της πο-
λιτικής µας ταυτότητας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Θρασκιά. 
Επόµενος οµιλητής ο κ. Χρυσοµάλλης Μιλτιάδης, Βουλευτής

της Νέας Δηµοκρατίας. 
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Είναι εντυπωσιακό πόσο αλά καρτ επιλέγει η Αντιπολίτευση να

ερµηνεύει το Σύνταγµα της χώρας ανάλογα µε το ιδεοληπτικό
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της συµφέρον. Ακούσαµε πολύ πρόσφατα πόσο δυναµικό και
ζωντανό κείµενο είναι το Σύνταγµά µας και πως η ερµηνεία του
πρέπει να εξελίσσεται αντίστοιχα µε την εξέλιξη της κοινωνικής
µας ζωής και να προσαρµόζεται στα νέα δεδοµένα που έχουν
δηµιουργηθεί µε το πέρασµα των ετών. 

Σήµερα στην Αίθουσα αυτή το µόνο που ακούµε από την Αντι-
πολίτευση είναι ακριβώς το αντίθετο, µια µονότονη και χωρίς επι-
χειρήµατα κριτική στο νοµοσχέδιο του Υπουργού Παιδείας, µε
µόνο περιεχόµενο την κατά λέξη παράθεση του περιεχοµένου
του άρθρου 16. Καµµία αναφορά στην ανάγκη το Σύνταγµα να
εξελιχθεί, ούτε λέξη για το πόσο δυναµικό κείµενο είναι, µόνο
κραυγές περί αντισυνταγµατικότητας, διάλυσης του δηµοσίου
χαρακτήρα της ανώτατης εκπαίδευσης, καταστροφής της κοι-
νωνικής κινητικότητας που αυτή προσφέρει, και βέβαια κατάρ-
γησης του δικαιώµατος πρόσβασης των παιδιών µας σε αυτή.

Ειδικά εσείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, που
όπως λέγατε θα είχατε υπάρξει κάθε λέξης του Συντάγµατος και
γνήσιοι θεµατοφύλακες αυτού -και θυµόµαστε όλοι τι κάνατε-
όλα αυτά ακούγονται το λιγότερο προκλητικά, και ειδικά επειδή
µόλις προχθές µίλησε ο πρώην Υπουργός δικαιοσύνης, ο κ. Κον-
τονής, για «παραϋπουργείο δικαιοσύνης» που είχατε χτίσει, και
το παραδέχθηκε έµµεσα και ο πρώην Πρόεδρός σας, ο κ. Τσί-
πρας, ας µην µιλάτε για το Σύνταγµα. Είδαµε πόσο το καταστρα-
τηγήσατε. Ας µην µιλάτε εσείς για κράτος δικαίου. 

Η νοµοθετική πρωτοβουλία του Υπουργού Παιδείας, που συζη-
τούµε σήµερα, δεν έρχεται να καταστρατηγήσει το Σύνταγµα και
το άρθρο 16, ούτε βέβαια να εξυπηρετεί συµφέροντα κανενός,
όπως σας αρέσει να λέτε. Έρχεται να ρυθµίσει το µέχρι σήµερα
παντελώς αρρύθµιστο πεδίο της µεταλυκειακής εκπαίδευσης, να
θέσει όρια και κανόνες και βέβαια να δώσει στα παιδιά µας, να
δώσει στους Έλληνες πολίτες το δικαίωµα ρυθµισµένης πρόσβα-
σης στην ανώτατη εκπαίδευση της χώρας µας, µέσω της ίδρυσης
παραρτηµάτων ξένων πανεπιστηµίων, µε αµιγώς µη κερδοσκοπικό
χαρακτήρα. 

Καταργούµε τον δηµόσιο χαρακτήρα της ανώτατης εκπαίδευ-
σης; Προφανώς και όχι. Την εµπορευµατοποιούµε; Προφανέ-
στατα όχι. Τι κάνουµε; Ρυθµίζουµε και κανονικοποιούµε µια
υφιστάµενη κατάσταση, δίνοντας παράλληλα ένα πολύ συγκε-
κριµένο πλαίσιο µέσω του οποίου µεγάλα πανεπιστήµια του εξω-
τερικού, που έχουν ήδη εκδηλώσει ενδιαφέρον, να µπορούν να
έρθουν στην Ελλάδα και να ιδρύσουν παραρτήµατα. Αυτό και τί-
ποτα άλλο. Με αυστηρούς κανόνες και πάντα υπό την απόλυτη
εποπτεία της Εθνικής Αρχής Ανώτατης Εκπαίδευσης, µε αυστη-
ρούς ποιοτικούς όρους, που εξασφαλίζουν αντίστοιχα ποιοτικές
σπουδές, και βέβαια µε τις απαραίτητες ακαδηµαϊκές και εκπαι-
δευτικές υποδοµές.

Κανείς δεν κατανοεί γιατί δεν το θέλουµε αυτό, και σας το λέει
ένας άνθρωπος που έχει βιώσει µόνο τη δηµόσια παιδεία, όχι την
ιδιωτική, Γυµνάσιο - Λύκειο Καλαµάτας, διπλωµατούχος πολιτι-
κός µηχανικός του Αριστοτελείου, διδάκτορας του Αριστοτε-
λείου. Δεν ξέρω τι φοβόµαστε, πραγµατικά. 

Κυρίες και κύριοι, η αντικειµενική πραγµατικότητα είναι µία:
τριάντα δύο χιλιάδες Ελληνόπουλα παρακολουθούν προγράµ-
µατα ξένων πανεπιστηµίων σε ελληνικά κολέγια στη χώρα µας
και αυτή η πραγµατικότητα δηµιουργήθηκε ερήµην µας, µέσω
των οδηγιών της Ένωσης, εδραιώνοντας ένα παράλληλο σύ-
στηµα ανώτατης εκπαίδευσης µε επαγγελµατικά δικαιώµατα,
χωρίς -θα έλεγα- παράλληλα το σύστηµα αυτό να ελέγχεται και
τόσο ποιοτικά. Επιπλέον άλλα σαράντα χιλιάδες Ελληνόπουλα
επιλέγουν να ακολουθήσουν προπτυχιακές και µεταπτυχιακές
σπουδές στο εξωτερικό σε κρατικά και ιδιωτικά πανεπιστήµια µε
ανάλογο κόστος διδάκτρων και διαβίωσης. 

Αυτά τα εβδοµήντα δύο χιλιάδες παιδιά και οι οικογένειές τους
δεν έχουν δικαίωµα στην πρόσβαση σε ποιοτική ανώτατη εκπαί-
δευση στον τόπο µας, στη χώρα µας; Δεν έχουν το δικαίωµα να
µπορούν να επιλέξουν ποιοτικές σπουδές στη χώρα µας χωρίς
να χρειάζεται να ξενιτευτούν; Προτιµούµε ως νοµοθετική εξου-
σία, ως χώρα, να διατηρήσουµε την υπάρχουσα κατάσταση και
να αποστρέψουµε την προσοχή µας από τα εβδοµήντα δύο χι-
λιάδες αυτά παιδιά και τις οικογένειές τους; 

Με ποια δικαιολογία, αλήθεια; Καταστρέφεται ο δηµόσιος χα-

ρακτήρας της ανώτατης εκπαίδευσης; Πώς; Μήπως καταργούµε
τα δηµόσια πανεπιστήµια; Το αντίθετο, το ενισχύουµε κιόλας. 

Επιλέγουµε, µάλιστα, να θεσµοθετήσουµε µε το σηµερινό νο-
µοσχέδιο την ελάχιστη βάση εισαγωγής πεδίου για την εγγραφή
στα παραρτήµατα των ξένων πανεπιστηµίων, ακριβώς για να
ρυθµίσουµε τον χώρο αυτό και να δηµιουργήσουµε συνθήκες
ακαδηµαϊκής αναλογικότητας. 

Άκουσα µάλιστα, ειδικά από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ, ότι µε τη
νοµοθετική πρωτοβουλία αυτή, εκτός του δηµοσίου χαρακτήρα
της ανώτατης εκπαίδευσης, καταστρέφεται και η κοινωνική κινη-
τικότητα που απορρέει από αυτή. Προφανώς τελείτε σε πλήρη
σύγχυση, κυρίες και κύριοι. Διότι η κοινωνική κινητικότητα δεν
ιδρύεται στη βάση της ύπαρξης κρατικών ή µη κρατικών πανεπι-
στηµίων, αλλά ουσιαστικά στην πρόσβαση στην ανώτατη εκπαί-
δευση. 

Και θα σας θυµίσω ότι ένας φιλόσοφος, που µάλιστα τοποθε-
τούσε τον εαυτό του στην αριστερά της αριστεράς, ο Γάλλος Πιερ
Μπουρντιέ, έλεγε χαρακτηριστικά πως η αριστεία είναι η δυνατό-
τητα που παρέχεται σε αυτόν που δεν έχει τα ταξικά σηµάδια της
ευγενούς καταγωγής, σε αυτόν δηλαδή, που είναι γόνος αγροτι-
κής ή µικροαστικής οικογένειας, για να κατορθώσει να επιτύχει τη
θετική διάκριση, να νικήσει την ταξική του καταγωγή και να ανέλθει
κοινωνικά. Και εσείς αυτή την αριστεία την χλευάζετε.  

Αδιαµφισβήτητος, λοιπόν, στόχος και αυτού του νοµοσχεδίου
και της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη -από την πρώτη
ηµέρα της διακυβέρνησης της χώρας- είναι η ενίσχυση του δη-
µόσιου πανεπιστηµίου, όχι µε λόγια, αλλά µε πράξεις ουσίας, µε
νοµοθετήµατα που ενισχύουν το αυτοδιοίκητο και τη λειτουργία
του. Η πολιτική µας ανέκαθεν υπήρξε ξεκάθαρα υποστηρικτική
προς το δηµόσιο πανεπιστήµιο, µε µόνη µας επιδίωξη τη βελτι-
στοποίηση της παρεχόµενης ακαδηµαϊκής εκπαίδευσης για τα
παιδιά µας. Για εµάς το πανεπιστήµιο δεν είναι εργαλείο µικρο-
πολιτικής ιδεοληψίας, είναι πραγµατικό µέσο κοινωνικής κινητι-
κότητας, αλλά και ενίσχυσης του µέλλοντος της χώρας. 

Ας µην ξεχνάµε σε αυτή την Αίθουσα ποιοι ίδρυσαν µε τροπο-
λογίες -παραµονή των εκλογών και των Βουλευτών τους- δεκά-
δες θνησιγενή τµήµατα ΑΕΙ ανά τη χώρα ως «καθρεφτάκια» και
«χάντρες» για τις τοπικές κοινωνίες, οι οποίοι έρχονται σήµερα
και µας µιλούν για αποδυνάµωση του πανεπιστηµίου. Ας µην ξε-
χνάµε ποιοι µείωναν από έτος σε έτος την κρατική επιχορήγηση
προς τα πανεπιστήµια έως το 2019 και έρχονται και µας κουνούν
σήµερα το δάχτυλο, όταν αυτή η επιχορήγηση λειτουργικών εξό-
δων έχει ανέλθει στα 133 εκατοµµύρια ευρώ. 

Σήµερα η Κυβέρνηση µέσω του Ταµείου Ανάκαµψης έχει εκ-
πονήσει ένα οργανωµένο σχέδιο ενάµισι δισεκατοµµυρίων για
την υλικοτεχνική υποδοµή των δηµοσίων πανεπιστηµίων µας και
την κατασκευή περισσότερων εστιών για τους φοιτητές µας -
επειδή ακούστηκε πριν- που αυξάνει το επίδοµα στέγασης των
φοιτητών στα πανεπιστήµια της επαρχίας και µε το σηµερινό νο-
µοσχέδιο ενισχύει το ΕΑΠ µε διατάξεις που το πηγαίνουν µπρο-
στά, αλλά και παράλληλα ενισχύει ένα κρίσιµο ΑΕΙ της
περιφέρειας, το Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο, µε µία πρωτοβουλία
που ο ίδιος ο Πρύτανής του αναφέρει ως ιστορική. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω να αφήσουµε επι-
µέρους τα κροκοδείλια δάκρυα και να δούµε την πραγµατικότητα
που διαµορφώνει το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας, µια
πραγµατικότητα που στηρίζει αναµφίβολα το δηµόσιο πανεπι-
στήµιο και παράλληλα ρυθµίζει µε ουσιαστικό τρόπο το πεδίο
της µεταλυκειακής εκπαίδευσης και τη δυνατότητα ίδρυσης πα-
ραρτηµάτων µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα πανεπιστηµίων του
εξωτερικού στη χώρα µας. 

Αυτά περιµένει από εµάς ο ελληνικός λαός και αυτά του οφεί-
λουµε. Περιµένει να νοµοθετήσουµε για τα αυτονόητα κι όχι να
συντηρούµε τον παραλογισµό, γιατί είναι παραλογισµός να
υπάρχουν κρατικά και µη κρατικά νηπιαγωγεία, κρατικά και µη
κρατικά δηµοτικά, κρατικά και µη κρατικά γυµνάσια, κρατικά και
µη κρατικά λύκεια και να µην υπάρχουν κρατικά και µη κρατικά
πανεπιστήµια. Αυτόν τον παραλογισµό σταµατάµε σήµερα. Γι’
αυτό και στηρίζω ανεπιφύλακτα το νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Παιδείας.

Σας ευχαριστώ.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,

τον κ. Χρυσοµάλλη.
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Ανδριανός Ιωάννης, Βουλευτής

της Νέας Δηµοκρατίας. Θα ακολουθήσουν ο κ. Λοβέρδος, ο κ.
Κόνσολας και ο κ. Κουλκουδίνας. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η προσπά-

θεια για τη θεσµική υλική και άυλη ενίσχυση της τριτοβάθµιας
εκπαίδευσης στη χώρα µας πρέπει να είναι διαρκής και να αντα-
ποκρίνεται έµπρακτα και αποτελεσµατικά στις διεθνείς εξελίξεις,
αλλά και στις προσδοκίες των νέων ανθρώπων. 

Η µεγάλη κοινωνική πλειοψηφία στη χώρα µας ζητά και απαιτεί
δυναµικά βήµατα µπροστά. Είναι µια πλειοψηφία που είναι υπε-
ράνω ιδεολογικών και κοµµατικών προτιµήσεων, για να διεκδική-
σει την απλή λογική. Ζητάει, δηλαδή, την ουσιαστική ενίσχυση
του δηµόσιου πανεπιστηµίου και ταυτόχρονα ζητάει την εξασφά-
λιση όσων γίνεται περισσότερων ευκαιριών για µόρφωση και
επαγγελµατική καταξίωση για τα παιδιά µας. Αυτό που απαιτεί
από όλους µας αυτή η µεγάλη κοινωνική πλειοψηφία είναι να
δούµε την πραγµατικότητα κατάµατα. 

Ζούµε σε µια παγκόσµια συγκυρία, όπου η αυτονόητη, για τις
προηγούµενες γενιές, προσδοκία ότι οι συνθήκες ζωής τους θα
είναι καλύτερες από αυτές των γονιών τους, κλονίζεται πλέον σο-
βαρά. Σε ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση ολοένα και περισσό-
τεροι πολίτες φαίνεται να πιστεύουν ότι δεν έχουν ουσιαστική
πρόσβαση στο αυτονόητο δικαίωµα σε ευκαιρίες για κοινωνική
κινητικότητα, για πρόοδο και προκοπή. 

Ταυτόχρονα, η ηλικία της οικονοµικής ανεξαρτησίας φαίνεται
διεθνώς να µετακινείται ολοένα και περισσότερο προς τα πάνω.
Οι νέοι άνθρωποι στην Ελλάδα και σε ολόκληρη την Ευρώπη δι-
στάζουν, εύλογα, να δηµιουργήσουν τη δική τους οικογένεια, να
ζήσουν τη χαρά της γονεϊκότητας, να χτίσουν το δικό τους µέλ-
λον, γεγονός που επιτείνει την υπαρκτή, τεράστια και ύπουλη
απειλή της υπογεννητικότητας, αλλά και τις προοπτικές για ευ-
τυχία αυτών των νέων ανθρώπων. 

Και µέσα σε όλα αυτά παραµένει οξεία η αναντιστοιχία ανάµεσα
στους παγωµένους τίτλους από το ελληνικό αλλά και από τα άλλα
ευρωπαϊκά συστήµατα σπουδών µε τις ανάγκες της κοινωνίας και
της αγοράς. Οφείλουµε, λοιπόν, να ακούσουµε µε προσοχή το πα-
ράπονο αφ’ ενός των νέων ανθρώπων ότι τα πτυχία τους δεν τους
διασφαλίζουν κατ’ ανάγκη καλά αµειβόµενες θέσεις εργασίας και
αφ’ ετέρου των εργοδοτών στη χώρα µας που δυσκολεύονται
πολύ να βρουν εργαζόµενους µε την κατάλληλη εξειδίκευση και
δεξιότητες, όπως επίσης οφείλουµε να συνεχίσουµε ακόµα πιο δυ-
ναµικά την προσπάθεια για την αντιµετώπιση και την αντιστροφή
του brain drain, της φυγής στο εξωτερικό νέων παιδιών που σπού-
δασαν στη χώρα µας µε γνώσεις και όρεξη για δηµιουργία για να
αναζητήσουν δυστυχώς καλύτερες συνθήκες αλλού. 

Είναι δική µας ευθύνη να εξασφαλίσουµε γι’ αυτά τα παιδιά τις
προϋποθέσεις για να δηµιουργήσουν το µέλλον τους στην πα-
τρίδα, αλλά και για να προσελκύσουµε ταλαντούχους ανθρώ-
πους από το εξωτερικό στη χώρα µας. Για όλα αυτά, λοιπόν,
οφείλουµε να κοιτάξουµε την πραγµατικότητα κατάµατα, χωρίς
αγκυλώσεις και ιδεολογικές παρωπίδες, χωρίς προσκόλληση σε
χαρακώµατα που δεν έχουν καµµία απολύτως σχέση µε τη ση-
µερινή πραγµατικότητα και την ελληνική κοινωνία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε διαδοχικές συνταγµατικές
αναθεωρήσεις δυστυχώς χάσαµε την ευκαιρία να αναθεωρή-
σουµε το άρθρο 16, µε τρόπο ώστε να ανταποκρίνεται στη σύγ-
χρονη πραγµατικότητα και βεβαίως αυτό χωρίς ευθύνη της Νέας
Δηµοκρατίας που είχε πάντα ξεκάθαρη θέση υπέρ της αναθεώ-
ρησης. Και δυστυχώς εδώ πρέπει να πούµε γι’ αυτή τη χαµένη
ευκαιρία ότι η ευθύνη είναι συγκεκριµένη. Και ιδιαίτερα µεγάλες
είναι οι ευθύνες, κύριοι του ΠΑΣΟΚ, γι’ αυτό το θέµα που δεν
προχώρησε, η αναθεώρηση του άρθρου 16, στην παράταξή σας. 

Οφείλαµε, λοιπόν, αυτή την αναθεώρηση να την είχαµε προ-
χωρήσει για να µη συζητάµε τώρα για αντισυνταγµατικότητα. Οι

ίδιες, λοιπόν, αραχνιασµένες προφάσεις ανασύρθηκαν και τώρα
ως ανακλαστική αντίδραση σε ένα νοµοσχέδιο που θεσπίζει το
αυτονόητο και µάλιστα µε τρόπο µάλλον συντηρητικό, ως προς
την έκταση και το περιεχόµενο των αλλαγών που φέρνει. 

Γιατί δεν πρέπει να κλείνουµε τα µάτια µας στην πραγµατικό-
τητα. Πώς χιλιάδες Έλληνες φοιτητές έχουν σπουδάσει στο εξω-
τερικό; Πόσες χιλιάδες φοιτητές Έλληνες βρίσκονται σήµερα και
σπουδάζουν στο εξωτερικό; Απέναντι λοιπόν, σε αυτή την πραγ-
µατικότητα πρέπει να πάψει η υποκρισία. Λόγω, λοιπόν, των ενω-
σιακών υποχρεώσεων της χώρας µας, οι απόφοιτοι των τριάντα
πέντε κολλεγίων που ήδη λειτουργούν στη χώρα µας, διαθέτουν
ήδη πλήρη επαγγελµατικά δικαιώµατα. Οι ίδιες αραχνιασµένες
προφάσεις ανασύρονται ως αντίδραση σε ένα νοµοσχέδιο που
προβλέπει τη λειτουργία µη κερδοσκοπικών παραρτηµάτων
ξένων πανεπιστηµίων, µε όρους αυστηρότερους από αυτούς που
ισχύουν σε ολόκληρη την Ευρώπη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητάµε
σήµερα δεν αφορά µόνο τη λειτουργία παραρτηµάτων ξένων πα-
νεπιστηµίων στη χώρα µας. Περιλαµβάνει και σηµαντικές προ-
βλέψεις για την ουσιαστική ενίσχυση του δηµόσιου πανε-
πιστηµίου, όπως ακριβώς έχουµε δεσµευθεί έναντι των πολιτών,
ενίσχυση όχι µόνο σε ό,τι αφορά τους διαθέσιµους πόρους, αλλά
και στο θεσµικό επίπεδο. Περιλαµβάνει και την περαιτέρω στή-
ριξη των οικογενειών µε παιδιά που σπουδάζουν σε περιφερει-
ακά πανεπιστήµια µε επίδοµα στέγης που φτάνει και τις 2.500
ευρώ. Περιλαµβάνει προβλέψεις για την ενίσχυση του Δηµοκρι-
τείου Πανεπιστηµίου, ένα πανεπιστήµιο που χαρακτηρίζεται από
δυναµισµό και πρωτοποριακή αντίληψη σε µια κρίσιµη περιοχή
της χώρας µας. 

Περιλαµβάνει προβλέψεις για τη στήριξη και ανάπτυξη του Ελ-
ληνικού Ανοικτού Πανεπιστηµίου, αλλά και για την προσέλκυση
ξένων φοιτητών. Αλήθεια αυτές τις θετικές διατάξεις θα τις κα-
ταψηφίσετε; Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη είναι σταθερά
προσανατολισµένη στην ενίσχυση του δηµοσίου πανεπιστηµίου,
ως µοχλού πολύπλευρης ανάπτυξης της πατρίδας µας και κοι-
νωνικής κινητικότητας µε έργα και αποτέλεσµα καλύπτουµε κενά
δεκαετιών. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ) 

Στηρίζουµε την πολύ σηµαντική δουλειά που επιτελείται στα
πανεπιστήµια µας, διασφαλίζουµε τις προϋποθέσεις ώστε η Ελ-
λάδα να αναδειχθεί επιτέλους σε περιφερειακό κέντρο µόρφω-
σης, έρευνας και τεχνολογίας, ώστε τα παιδιά µας να µην
αναζητούν ένα καλύτερο µέλλον στο εξωτερικό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Σε αυτή, λοιπόν, τη διαρκή προσπάθεια εµείς θα συνεχίσουµε

να προχωρούµε µπροστά, µαζί µε την κοινωνία, που απαιτεί τις
αυτονόητες αλλαγές προς το καλύτερο σε κάθε πεδίο του δηµό-
σιου βίου.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Κύριε Πρό-
εδρε, µπορώ να έχω τον λόγο για µια ανακοίνωση;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ανακοί-
νωση; Παρακαλώ, έχετε τον λόγο.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Σύµφωνα µε το άρθρο 72 του Κανονισµού της Βουλής, κατα-
θέτουµε αίτηµα για διενέργεια ψηφοφορίας µε ονοµαστική
κλήση επί της αρχής και επί των άρθρων 130 έως 155 του νοµο-
σχεδίου.

Ευχαριστώ.
(Η προαναφερθείσα αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας κατα-

χωρίζεται στα Πρακτικά και έχει ως εξής:

11506 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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11508 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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11510 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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11512 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ο κ. Γιάννης Λοβέρδος από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα συζητάµε ένα πολύ ση-

µαντικό νοµοσχέδιο. Απόδειξη του γεγονότος ότι πάνω από τους
µισούς Βουλευτές έχουν εγγραφεί για να µιλήσουν.

Είναι πάρα πολύ σηµαντικό αυτό το νοµοσχέδιο, γιατί είναι µια
καινοτόµος µεταρρύθµιση που φέρνει στη Βουλή των Ελλήνων
η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, προκειµένου να αλλάξει τα
κακώς κείµενα στον χώρο της ανώτατης εκπαίδευσης.

Και επιτρέψτε µου να σας πω ότι είµαι πάρα πολύ συγκινηµέ-
νος προσωπικά, γιατί από το 1985, ως επαγγελµατίας δηµοσιο-
γράφος και µετέπειτα, ως Βουλευτής, δεν έχω πάψει να µιλάω
υπέρ της ανάγκης λειτουργίας µη κρατικών, µη κερδοσκοπικών,
ακόµη και ιδιωτικών πανεπιστηµίων στη χώρα µας. Και έχω αγω-
νιστεί στο µέτρο των δυνατοτήτων µου να αλλάξει το άρθρο 16
του Συντάγµατος, ένα από τα λίγα που δεν έχει αλλάξει και που
είναι παρωχηµένο για τη σηµερινή εποχή. Άλλες ήταν οι συνθή-
κες το 1975, άλλες είναι οι συνθήκες πενήντα χρόνια µετά και η
χώρα πρέπει να εξελίσσεται, όπως πρέπει να εξελίσσεται η κοι-
νωνία µας.

Το νοµοσχέδιο αυτό και από την κριτική που ασκεί η Αντιπολί-
τευση, έχει δύο, θα έλεγα, πυλώνες αντιπολιτευτικού λόγου. Ο
ένας είναι η συνταγµατικότητα ή µη του νοµοσχεδίου.

Εγώ προσωπικά δεν είµαι ούτε νοµικός ούτε συνταγµατολόγος
για να σας πω εάν είναι συνταγµατικά ορθό ή όχι. Κρίνω από
αυτά που διαβάζω από έγκριτους νοµικούς και από τις γνωµο-
δοτήσεις συνταγµατολόγων που µας έδωσε το Υπουργείο Παι-
δείας, ότι είναι συνταγµατικά ορθό. Κατανοώ κάποιες επιφυ-
λάξεις που µπορεί να υπάρχουν, αλλά πρέπει να σας πω ότι απο-
φασιστικά συνέβαλε στη διαµόρφωση της σκέψης ότι είναι συν-
ταγµατικά ορθό το άρθρο δύο εξαιρετικών συνταγµατολόγων,
του κ. Βενιζέλου και του κ. Σκουρή, πρώην Προέδρου του
ΠΑΣΟΚ και πρώην Προέδρου του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου και
οι δύο αντίστοιχα.

Θέλω να πω ότι, µετά από αυτό το άρθρο, δεν έχω καµµία αµ-
φιβολία ότι είναι συνταγµατικά ορθό, αλλά σε κάθε περίπτωση,
όπως ξέρετε, η Ελλάδα είναι κράτος δικαίου και αν αυτό το νο-
µοσχέδιο δεν είναι συνταγµατικά σύµφωνο, τότε υπάρχουν τα
ένδικα µέσα. Υπάρχει το Συµβούλιο της Επικρατείας που θα το
κρίνει. Και αυτό είναι µια απόφαση που θα τη δούµε στην πορεία.

Το δεύτερο αφορά στην ουσία της πολιτικής µας. Είµαστε
υπέρ ή όχι των µη δηµοσίων πανεπιστηµίων; Η Αριστερά δεν έχω
καµµία αµφιβολία -το έχω ζήσει και στο πετσί µου από τότε που
ήµουν παιδί, από τότε που ήµουν πρωτοετής φοιτητής το 1978
στη Νοµική- ότι είναι εναντίον. Όχι µόνο είναι εναντίον, αλλά είναι
κατάφωρα εναντίον, γιατί διακατέχεται από µια, κατά τη γνώµη
µου, ακατανόητη ιδεοληψία.

Κατανοώ ότι η Αριστερά δεν θέλει τίποτε το ιδιωτικό και θέλει
να είναι όλα δηµόσια, όλα ελεγχόµενα από ένα κράτος απρό-
σωπο, τα οποία φυσικά επιδεινώνουν τα προβλήµατα που υπάρ-
χουν στον τρόπο λειτουργίας του ελληνικού δηµοσίου.

Κατανοώ, επίσης, ότι η Αριστερά µέχρι τώρα κατάφερε να επι-
βάλει την άποψή της. Διότι, κακά τα ψέµατα, από το 1974 και
έπειτα ζούµε υπό µια ιδεολογική ηγεµονία της Αριστεράς µέχρι
σχετικά πρόσφατα, µέχρι το 2019, όπου η Αριστερά ό,τι έλεγε
ήταν θέσφατο. Κανείς δεν τολµούσε να τα βάλει µε τις απόψεις
της. Κανείς!

Αυτή η ιδεολογική ηγεµονία -ευτυχώς, για τη χώρα- δεν ισχύει
πια, έχει καταλυθεί και αυτό, προφανώς, δεν το έχουν καταλάβει,
αλλά θα τους το τονίσω. Να σκεφτείτε κάτι. Ένας µεγάλος αρι-
στερός θεωρητικός, ο Ιταλός Αντόνιο Γκράµσι, έλεγε ότι όποιος
κυριαρχεί ιδεολογικά, αργά ή γρήγορα θα έρθει στην εξουσία.

Συµβαίνει και το αντίθετο. Η Αριστερά κυριάρχησε ιδεολογικά
στην Ελλάδα πλήρως, κατόρθωσε να έρθει στην εξουσία αρχικά
µε το ΠΑΣΟΚ του Ανδρέα Παπανδρέου και µετέπειτα, αµιγώς µε
τον ΣΥΡΙΖΑ, απέτυχε ως εξουσία και γι’ αυτό, κατέρρευσε και
µαζί της κατέρρευσε και η ιδεολογική της κυριαρχία.

Σήµερα, τα πράγµατα έχουν αλλάξει και η πλειοψηφία των Ελ-
λήνων θέλουν µη κρατικά, µη κερδοσκοπικά πανεπιστήµια.

Εγώ προσωπικά θέλω να αλλάξει και το άρθρο 16 και να

έχουµε αµιγώς ιδιωτικά πανεπιστήµια, γιατί αυτό ισχύει και µπο-
ρεί να ισχύει σε όλες τις χώρες του κόσµου. Αναρωτιέµαι: Γιατί
φοβόµαστε το ιδιωτικό πανεπιστήµιο; Εµείς δεν φοβόµαστε το
δηµόσιο πανεπιστήµιο. Αντίθετα, το θέλουµε ισχυρό, το θέλουµε
να είναι αντάξιο των προσδοκιών των Ελλήνων πολιτών, ώστε να
πηγαίνουν οι Έλληνες που αξίζουν και να γίνονται καλύτεροι πο-
λίτες και καλύτεροι επιστήµονες και καλύτεροι επαγγελµατίες.
Αυτό θέλουµε και αυτό, άλλωστε, είναι και η πολιτική της Νέας
Δηµοκρατίας που εµπεριέχεται και στο παρόν νοµοσχέδιο.

Εµείς δεν θέλουµε, όµως, ταυτόχρονα να υπάρχουν αποκλει-
σµοί, να µην υπάρχει η δυνατότητα να υπάρχει και άλλο πανεπι-
στήµιο το οποίο δεν ελέγχεται από τον δηµόσιο τοµέα. Γι’ αυτό
και φέρνουµε µε τον νέο νόµο και αυξηµένη χρηµατοδότηση του
δηµόσιου πανεπιστηµίου και αυξηµένη αυτοδιοίκηση των δηµο-
σίων πανεπιστηµίων.

Όµως, θέλουµε ταυτόχρονα να δώσουµε τη δυνατότητα και
στους πολίτες εκείνους οι οποίοι θέλουν να πάνε σε ένα ιδιωτικό
πανεπιστήµιο, µη κερδοσκοπικό -για να είναι ιδιωτικό, πρέπει να
γίνει αναθεώρηση του άρθρου 16- να µπορούν να σπουδάσουν
και εκεί.

Γιατί το φοβάστε; Εγώ δεν φοβάµαι το µη κρατικό, µη κερδο-
σκοπικό πανεπιστήµιο για το ότι θα φέρει πτώση στο δηµόσιο
πανεπιστήµιο. Εγώ φοβόµουν το 1978 που µπήκα στη Νοµική
Σχολή, αυτά που συµβαίνουν στο δηµόσιο πανεπιστήµιο. Φοβό-
µουν ότι στο δηµόσιο πανεπιστήµιο µειονότητες έκαναν ό,τι ήθε-
λαν. Τα έσπαγαν, τα έκαιγαν, έκτιζαν τις πόρτες στα γραφεία των
καθηγητών, διέσυραν τους πρυτάνεις των πανεπιστηµίων µέχρι
πρόσφατα.

Να διαβάσετε -έκατσα χτες και το έκανα- τις αξιολογήσεις που
δίνουν ξένοι φοιτητές που ήρθαν για τα µεταπτυχιακά του Οικο-
νοµικού Πανεπιστηµίου Αθηνών. Είναι πάρα πολύ καλά τα µετα-
πτυχιακά του Οικονοµικού Πανεπιστηµίου Αθηνών. Διαβάστε τις
αξιολογήσεις που έκαναν. Ρίχνουν την αξιολόγηση όχι για την
ποιότητα των σπουδών ή για την ποιότητα των καθηγητών, αλλά
για το πώς είναι τα κτήρια βρόµικα, άθλια, µε πανό και για το γε-
γονός ότι δεν µπορούν να εκφραστούν ελεύθερα, γιατί µειονό-
τητες ελέγχουν τον τρόπο λειτουργίας των πανεπιστηµίων.

Αυτό δεν είναι το µοντέλο του δηµόσιου πανεπιστηµίου που
θέλω. Θέλουµε ένα δηµόσιο πανεπιστήµιο που να λειτουργεί
ελεύθερα, χωρίς παρεµβάσεις από µειονότητες, τραµπούκους ή
µπαχαλάκηδες. Αυτός είναι ο µεγάλος κίνδυνος για τα δηµόσια
πανεπιστήµια, όχι η λειτουργία των µη κρατικών πανεπιστηµίων.
Αυτό, επιτέλους, ας το καταλάβουµε.

Αυτή είναι η άποψή µου και αυτή την άποψη θα την ενστερνί-
ζοµαι πάντα και θα αγωνίζοµαι για την αναθεώρηση και του άρ-
θρου 16 του Συντάγµατος, που ελπίζω το ΠΑΣΟΚ στην επόµενη
αναθεώρηση που θα γίνει -κοντός ψαλµός αλληλούια!- να συµ-
φωνήσει επιτέλους σε κάτι, για να µην κάνει µια ακόµα από τις
πολλές κυβιστήσεις που έχει κάνει το τελευταίο διάστηµα.

Τελειώνοντας, γιατί, όπως ξέρετε, εγώ σέβοµαι πάντα τον Κα-
νονισµό της Βουλής, θέλω να σας πω ότι την αξία των πτυχίων
των πανεπιστηµίων δεν τη δίνουν κάποιοι γραφειοκράτες σε κά-
ποιο Υπουργείο ή σε κάποιο ίδρυµα. Την αξία των πτυχίων τη
δίνει η αγορά.

Και θα σας δώσω ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα, για να το
καταλάβετε. MBA, Master in Business Administration, για τη διοί-
κηση των επιχειρήσεων δίνει και το ΙΕΚ «Μάρκα µε έκαψες», δίνει
και το Χάρβαρντ. Ποιο θα επιλέξει η αγορά; Θα προσλαµβάνατε
κάποιον µε MBA από ένα ΙΕΚ ή από το Χάρβαρντ και τι µισθό θα
του δίνατε;

Η αγορά καθορίζει το ποια πτυχία είναι καλά και ποια δεν είναι,
ποιων είναι καλές οι σπουδές και ποιων δεν είναι. Αυτό είναι πολύ
δύσκολο, φοβάµαι, να το καταλάβουν κάποιοι οι οποίοι διακατέ-
χονται από ιδεοληψία.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
τώρα θα πάρει ο κ. Εµµανουήλ Κόνσολας από τη Νέα Δηµοκρα-
τία. Και αµέσως µετά θα µιλήσει ο κ. Κουλκουδίνας.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η αλήθεια είναι ότι ο κ. Λοβέρδος
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προηγουµένως έκανε µια προσέγγιση διασυνδέοντας το πανεπι-
στήµιο µε την αγορά. Αυτή είναι µία προσέγγιση, µια αξιακή προ-
σέγγιση. Αλλά προηγουµένως ο κ. Αδριανός, συνάδελφος
Βουλευτής και ακαδηµαϊκός, που επί των άρθρων και επί των
αρχών τοποθετήθηκε, όπως και η πλήρης τοποθέτηση του κ. Κτι-
στάκη και του κυρίου Υπουργού, ήταν άρτιες στο να διαπιστώ-
σουµε ότι αυτό το σηµαντικό νοµοσχέδιο αγγίζει όχι την Εθνική
Αντιπροσωπεία, αλλά την ελληνική κοινωνία.

Και από αυτή τη σκοπιά, κυρία Υπουργέ, εσάς και τους συνερ-
γάτες σας θέλω να σας συγχαρώ γιατί και συζήτηση στις επιτρο-
πές, αλλά και σήµερα, διαπιστώνουµε ότι ήταν και είναι πολύ
σηµαντική και αναγκαία. Και µπορώ να πω ότι είναι και επίκαιρη,
εξαιρετικά επίκαιρη. Και αυτό φαίνεται από τις τοποθετήσεις
όλων των συναδέλφων, ανεξάρτητα αν έχουν ιδεολογικό πρό-
σηµο, θετικό ή αρνητικό, για το νοµοσχέδιο. Σε κάθε περίπτωση
πάντως, διαπιστώνουµε πως όταν συζητάµε για την παιδεία, για
την εκπαίδευση και για τη διδασκαλία είναι θέµα που αφορά το
έθνος, την πατρίδα. Και πρέπει να τονίσουµε ότι πρέπει να προ-
χωρήσουµε µπροστά, γιατί όλοι διαπιστώνουµε ότι υπάρχουν
αβελτηρίες και παθογένειες. Πού; Στην παιδεία. Αλλά υπάρχουν
και στον µοχλό ανάπτυξης των αξιών για την παιδεία στην εκπαί-
δευση. 

Θέλω να υπενθυµίσω σε πολλούς από εσάς που βλέπω ακα-
δηµαϊκούς αρκετούς εδώ, ότι κάποτε ο Βύρων Μασσιάλας, συ-
νάδελφος ακαδηµαϊκός, έγκριτος στο εξωτερικό, διατύπωσε την
άποψη ότι η παθογένεια των σκοπών της εκπαίδευσης οφείλεται
στην αναντιστοιχία των αναγκών της ελληνικής κοινωνίας ή της
κοινωνίας γενικότερα. Και φαίνεται πως αυτή η αναντιστοιχία
είναι που υποχρεώνει την κάθε ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας
δεκαετίες τώρα να µεταρρυθµίσει, να φέρνει σχέδια, αλλά πάντα
να είναι ένα βήµα πίσω από την ελληνική κοινωνία. 

Και επιτρέψτε µου να πω ότι ήταν πολύ ενδιαφέρουσα η συζή-
τηση στην επιτροπή του κ. Γεωργίου Παπανδρέου, του πρώην
Προέδρου του ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ, που µε πολύ σεβασµό τον ακού-
σαµε όλοι, όταν εκεί σε ένα πλαίσιο αξιών, όπως κατέθεσε στην
οµιλία του: πρέπει να υπάρχει η προσέγγιση από το άρθρο 16,
κάτι το οποίο το ΠΑΣΟΚ, όπως διατύπωσε, έπρεπε να το είχε
κάνει από το 1974, αλλά δεν µπόρεσε ο Κωνσταντίνος Καραµαν-
λής να το εφαρµόσει και να το ενσωµατώσει στο τότε Σύνταγµα.
Μόνο που ενδεχόµενα ξεχνάµε ότι µετά τη Μεταπολίτευση, τα
αναχώµατα και τις συσπάσεις από την περίοδο της δικτατορίας,
δεν θα ήταν ενδεχόµενα εύκολο να ενσωµατωθεί. Εγώ, όµως,
διερωτώµαι: αφού σοβαροί πολιτικοί, όπως είναι ο κ. Παπαν-
δρέου, διατυπώνουν την άποψη ότι είναι ανάγκη να µεταρρυθµι-
στεί το άρθρο 16, γιατί δεν προχώρησε τρεις φορές που ήρθε
στην Εθνική Αντιπροσωπεία και αντίθετα αποχώρησε το ΠΑΣΟΚ
τότε, από τη συζήτηση όταν ο Κώστας Καραµανλής το έφερε στη
Βουλή; Και γιατί ο ΣΥΡΙΖΑ, ενώ είχε την ευκαιρία, δεν προχώρησε
στη µεταρρύθµιση; Διότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι εν-
διαφέρουσα πάντα σε επίπεδο θεωρητικό και επίπεδο αξιών για
τη συνταγµατική µεταρρύθµιση.

Χθες ήταν µια ενδιαφέρουσα συζήτηση στην Επιτροπή Περι-
φερειών της Βουλής, όταν συζητούσαµε εκεί ένα θέµα πολύ ση-
µαντικό για την πολιτιστική, πολιτική και την περιφερειακή
ανάπτυξη, µαζί µε την κ. Μενδώνη, στελέχη του Υπουργείου,
αλλά και άλλους παράγοντες από την αυτοδιοίκηση και συνάδελ-
φους από όλα τα κόµµατα. Ξέρετε τι επικαλέστηκε αρκετή µε-
ρίδα των συναδέλφων σε αυτή τη συζήτηση; Το άρθρο 16. Γιατί;
Επειδή αν δείτε το άρθρο 16, κύριε Πρόεδρε, έχει τρεις άξονες:
εκπαίδευση, τέχνη και επιστήµη. 

Άρα, εγώ ερωτώ, από το ’74 µέχρι σήµερα, δεν προέκυψαν οι
ανάγκες της συνταγµατικής µεταρρύθµισης και αναθεώρησης,
αυτής της αναντιστοιχίας; Με συγχωρείτε πάρα πολύ! Ασφαλώς
και προέκυψαν οι ανάγκες. Άρα ή εθελοτυφλούµε ή δηµιουργούν-
ται αβελτηρίες, όπως είπε ο κ. Λοβέρδος, και εξαιτίας, ενδεχό-
µενα, της κυριαρχίας µιας ιδεολογίας τα προηγούµενα χρόνια.

Εγώ δεν είµαι από αυτούς που πιστεύουν σε κυριαρχίες και
στην κυριαρχία ιδεολογικών αξιών. Γιατί; Επειδή την κατάτµηση,
τη γενίκευση ή την ολιστική προσέγγιση των αξιών τη κατατάσ-
σουµε σε µια ιεραρχία που την υπηρετούµε στην κοινωνία και
στην πολιτική, και ως τέτοια πρέπει να δούµε και τη δικιά µας

αυτή τη συζήτηση σήµερα και τη δική µας προσπάθεια.
Και είναι πολύ σηµαντικό να πούµε ότι στην Ευρώπη αυτή η

συζήτηση, φαίνεται, αν την ακούσει κάποιος Ευρωπαίος πολίτης
ή πολιτικός, και φαντάζει ότι γίνεται σε µια χώρα που ενδεχόµενα
έχει αβελτηρίες πάρα πολύ σηµαντικές στη συνοχή της κοινω-
νίας. Γιατί, ξέρετε, η αναπαραγωγή παθογενειών σε συζητήσεις
κορυφαίου επιπέδου, όπως αυτή γίνεται σήµερα, δηµιουργεί
αναχώµατα και στο µέλλον. Άρα εδώ τι πρέπει να κάνουµε; Ή να
δούµε µε τα µάτια της αλήθειας το µέλλον και να προχωρήσουµε
µπροστά από τις αβελτηρίες ή να περιµένουµε πότε θα µπορέ-
σουµε να ανακάµψουµε τις αβελτηρίες, να αναθεωρήσουµε το
άρθρο για να πάµε σε µεταρρυθµίσεις. 

Εδώ, λοιπόν, τι είπε ο κ. Πιερρακάκης; Είναι εδραία η συνταγ-
µατική κατοχύρωση για τη µεταρρύθµιση που έρχεται. Και αυτό
πιστεύω κι εγώ. Εάν θέλουµε να δούµε ανταγωνιστικά σε όλα τα
επίπεδα, αφού µιλάµε για µια αναπτυξιακή πορεία, ως τέτοια
εκλαµβάνουµε τη συζήτηση σήµερα, την εκπαίδευση, τη διδα-
σκαλία που αφορούν την παιδεία γενικότερα, που την υπηρε-
τούµε όλοι, τη θεωρούµε και τη βλέπουµε πολύ σηµαντική, για
να µπορέσουµε αναπτυξιακά να προχωρήσουµε, γιατί η εκπαί-
δευση είναι ο κυριότερος µοχλός ανάπτυξης, όχι µόνο των κοι-
νωνικών αξιών, αλλά και γενικότερα των αξιών, της επιστήµης,
της τέχνης, της τεχνολογίας, της έρευνας. 

Και είναι γεγονός ότι σε αυτή τη λογική οι πολίτες το έχουν κα-
τανοήσει, το έχουν ενστερνιστεί και για αυτό είδατε στα δηµο-
σκοπικά στοιχεία ότι αποτυπώνουν θετικά οι πολίτες αυτή τη
µεταρρύθµιση. Δεν είµαι από αυτούς που χρησιµοποιώ στον πο-
λιτικό λόγο ή στον ακαδηµαϊκό µου λόγο τα τεκµήρια της δηµο-
σκόπησης ή µιας δηµοσκόπησης για να τεκµηριώσουµε αν µια
νοµοθέτηση είναι καλή ή κακή ή αν είναι αποτελεσµατική ή όχι,
αλλά οι πολίτες αυτή την ώρα αυτό ζητούν, το ανταγωνιστικό
πλεονέκτηµα µε άλλες κοινωνίες. Και αυτό ειρήσθω εν παρόδω
πρέπει να συµφωνηθεί ότι για να µην είµαστε ακίνητοι σε αυτό
που συµβαίνει, στον κοινωνικό µετασχηµατισµό της παγκόσµιας
κοινότητας, πρέπει να προχωρήσουµε µπροστά, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, δώστε µου ένα λεπτάκι.
Φαίνεται ότι, παρά τις προθέσεις πολλών από τους συνάδελ-

φους, είµαστε αγκυλωµένοι στο χθες. Πρέπει να προχωρήσουµε
δυνατά µπροστά. Εάν θέλετε να το προχωρήσουµε δυνατά µπρο-
στά, πρέπει να δούµε την εκπαιδευτική κινητικότητα οριζόντια
και κάθετα για να µπορέσουν οι Έλληνες, οι µελλοντικοί Έλληνες
πολίτες να ανταγωνιστούν και να ενσωµατώσουν όλα εκείνα τα
τεκµήρια από την έρευνα, την τεχνολογία και την εκπαίδευση
στην Ελλάδα και στο εξωτερικό, αφού µιλάµε για παγκόσµια ταυ-
τότητα του πολίτη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο αφιερώνει µε-
γάλο µέρος του για τα δηµόσια πανεπιστήµια. Και αφιερώνει, επί-
σης, ένα µέρος για τα µη κρατικά πανεπιστήµια. Δεν συζητάµε
σήµερα για ιδιωτικά πανεπιστήµια. Συζητάµε εδώ -µεγαλύτερο
µέρος από ό,τι βλέπω έχει αφιερωθεί σε αυτό και αδικεί το δη-
µόσιο πανεπιστήµιο- τη δυνατότητα ίδρυσης παραρτηµάτων, ορ-
γανισµών του εξωτερικού στην Ελλάδα. Ποιος διαφωνεί για
αυτό; Τα δίδακτρα είναι αυτά που µας φοβίζουν;

Ακούστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Θα ήταν ενδιαφέρον -
έβλεπα τον κ. Ζώρα εδώ προηγουµένως- να υπάρχει µια δηµο-
σιοποίηση των αποτελεσµάτων πόσα µεταπτυχιακά επ' αµοιβή
υπάρχουν στα πανεπιστήµια και πόσοι συµµετέχουν σε αυτά.
Επιτρέψτε µου να πω ότι στο δικό µου τµήµα υπάρχουν οκτώ µε-
ταπτυχιακά επ' αµοιβή. Δεν θέλω να καταθέσω τώρα εδώ τέτοια
στοιχεία, αλλά είναι συγκλονιστικό να πούµε ότι εδώ υπάρχει
προσχηµατική τεκµηρίωση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε,
κύριε Κόνσολα, φτάσατε στα εννέα λεπτά.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Εποµένως, δεν είναι αυτό. Αυτό που συµβαίνει είναι να δούµε

µε τα µάτια της πραγµατικότητας ότι οχυρώνεται αυτή η µεταρ-
ρυθµιστική προσπάθεια µε αντικειµενικά κριτήρια αξιολόγησης
πολύ δυνατά και ισχυρά, και µάλιστα όταν η Εθνική Αρχή Ανώ-
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τατης Εκπαίδευσης είναι ο κύριος πυλώνας εδραίωσης αυτής
της διαφάνειας και αυτής της προοπτικής. 

Σας καλώ όλους να το ψηφίσετε και να µην χάσουµε άλλη ευ-
καιρία. 

Κυρία Υπουργέ, συγχαρητήρια. Θα υπερψηφίσω το νοµοσχέ-
διο. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Συνάδελφοι, σας παρακαλώ να τηρείτε τον χρόνο. Συνεχί-
ζουµε τώρα µε τον κ. Κουλκουδίνα από τη Νέα Δηµοκρατία και
αµέσως µετά θα µιλήσει ο κ. Ζεµπίλης.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΟΥΛΚΟΥΔΙΝΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι πραγµατικά
πολύ εύκολο να διακρίνει κανείς την αµηχανία των κοµµάτων της
Αντιπολίτευσης µπροστά στη µεταρρυθµιστική τόλµη που επιδει-
κνύει η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη. Είναι, όµως, εξαι-
ρετικά δύσκολο να παρακολουθεί κανείς την κριτική τους απέναντι
στο νοµοσχέδιο που έρχεται σήµερα στο Κοινοβούλιο προς συζή-
τηση και ψήφιση και αυτό γιατί η κριτική µετατοπίζεται διαρκώς,
αφού δεν βρίσκει έδαφος και οι πολίτες στηρίζουν πραγµατικά -
και φαίνεται- τη λειτουργία µη κρατικών πανεπιστηµίων. Είναι µια
κριτική, λοιπόν, που µη έχοντας λογικοφανή επιχειρήµατα απέ-
ναντι στο περιεχόµενο του νοµοσχεδίου και στο αυστηρότερο
πλαίσιο που υπάρχει για τη λειτουργία των µη κρατικών πανεπι-
στηµίων, µετατοπίζεται από την υποβάθµιση του δηµοσίου πανε-
πιστηµίου έως και την επίκληση της αντισυνταγµατικότητας.

Προφανώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τίποτα από τα δύο
δεν ισχύει. Το 70% των διατάξεων του συγκεκριµένου νοµοσχε-
δίου επικεντρώνεται στην ενίσχυση και αναβάθµιση του δηµό-
σιου πανεπιστηµίου µε όρους µέλλοντος και αυτό είναι που έχει
πραγµατικά σηµασία. Αναφέροµαι χαρακτηριστικά σε θεσµικές
παρεµβάσεις και αλλαγές, όπως οι εξής πέντε που θα σας πω:
Ο περιορισµός της γραφειοκρατίας σε ό,τι έχει σχέση µε τους
ειδικούς λογαριασµούς κονδυλίων έρευνας. Η εξωστρέφεια και
η διεθνής προβολή των κρατικών µας πανεπιστηµίων. Η δηµιουρ-
γία κοινών προγραµµάτων των ελληνικών πανεπιστηµίων µε µε-
γάλα πανεπιστήµια του εξωτερικού, τα οποία θα παρέχονται εξ
ολοκλήρου στη χώρα µας και για τον σκοπό αυτό µάλιστα θα
υπάρξει και χρηµατοδότηση 70 εκατοµµυρίων ευρώ από το Τα-
µείο Ανάκαµψης. Επίσης η απλούστευση των διαδικασιών χρη-
µατοδότησης και των ζητηµάτων που αφορούν στη µεταφορά
τεχνολογίας και καινοτοµίας στα δηµόσια πανεπιστήµια. Η ψη-
φιοποίηση, τέλος, του δηµόσιου πανεπιστηµίου και όλων των δια-
δικασιών που διέπουν τη λειτουργία του. Και βέβαια, δεν
χρειάζεται να αναφερθώ στη διαρκή αύξηση των πόρων που δια-
τίθενται από την Κυβέρνηση για την τριτοβάθµια εκπαίδευση. 

Να θυµίσω στους κυρίους και κυρίες συναδέλφους του ΣΥ-
ΡΙΖΑ ότι από τα 92 εκατοµµύρια το 2018 σήµερα βρισκόµαστε
στα 133 εκατοµµύρια ευρώ το 2023. Προφανώς ο ΣΥΡΙΖΑ το
προσπερνά αυτό το στοιχείο. Και αυτό δεν είναι τίποτα µπροστά
σε έναν ολιστικό σχεδιασµό που προβλέπει την αξιοποίηση
πόρων πάνω από ένα δισεκατοµµύριο ευρώ για τα δηµόσια πα-
νεπιστήµια που αφορούν στην αγορά ερευνητικού και εκπαιδευ-
τικού εξοπλισµού, στην καινοτοµία, στην κατασκευή, στην
ανακαίνιση των φοιτητικών εστιών, που πριν από λίγο µία συνά-
δελφος απαξίωσε, αλλά και σε πλήθος άλλων δράσεων. 

Είναι σαφές ότι µε τις διατάξεις του νοµοσχεδίου αναβαθµίζε-
ται και ενισχύεται κατά βάση το δηµόσιο πανεπιστήµιο, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, όπως είναι σαφές ότι δεν ισχύει η κριτική
για αντισυνταγµατικότητα του νοµοσχεδίου, που µάλιστα σε ένα
µέρος της προέρχεται -και πραγµατικά λυπάµαι γι’ αυτό- από το
ΠΑΣΟΚ. Ο συνταγµατολόγος κ. Νίκος Αλιβιζάτος, που το ΠΑΣΟΚ
τον πρότεινε και τον ψήφισε για Πρόεδρο της Δηµοκρατίας το
2015, επισήµανε ότι η νοµοθετική ρύθµιση της Κυβέρνησης για
τη λειτουργία µη κρατικών πανεπιστηµίων είναι εντός του συν-
ταγµατικού πλαισίου. Ανάλογη άποψη, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι του ΠΑΣΟΚ, έχει εκφράσει και ο Ευάγγελος Βενιζέλος,
πρώην Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ. Προσπερνώ ότι το ΠΑΣΟΚ µε την

καταψήφιση του νοµοσχεδίου παραβιάζει µία από τις προγραµ-
µατικές του θέσεις που ήταν η ίδρυση µη κρατικών πανεπιστη-
µίων. 

Καµµία εντύπωση δεν προξενεί σε εµάς αυτή η αλλαγή στάσης
του ΠΑΣΟΚ, όχι τόσο γιατί εντάσσεται -ξέρετε- στον διαγκωνισµό
που υπάρχει, στο ντέρµπι της παρηγοριάς των ηττηµένων για το
ποιος θα τερµατίσει δεύτερος στις εκλογές, όσο γιατί κάτι ανά-
λογο ζήσαµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και το 2007. Το θυ-
µήθηκα αυτό ακούγοντας τον κ. Γιώργο Παπανδρέου να µιλά
στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων. Και τότε, το 2007, στο
πλαίσιο της προωθούµενης συνταγµατικής Αναθεώρησης, ο κ.
Παπανδρέου ως Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ και Αρχηγός της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης είχε ταχθεί υπέρ της αναθεώρησης του
άρθρου 16, αλλά τελικά υπαναχώρησε µπροστά στις αντιδράσεις
από το εσωτερικό του κόµµατος, αλλά και κάτω από την πίεση
των εσωκοµµατικών εκλογών που διεξάγονταν εκείνη την πε-
ρίοδο. Δεν µας αιφνιδίασε. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΟΥΛΚΟΥΔΙΝΑΣ: Δεν µας αιφνιδίασε καθόλου,

λοιπόν, αυτή η αλλαγή του ΠΑΣΟΚ, αγαπητέ κύριε συνάδελφε.
Να ξέρετε ότι θα κριθεί από τους πολίτες, όπως είπα, οι οποίοι
στη µεγάλη τους πλειοψηφία στηρίζουν τη λειτουργία µη κρατι-
κών πανεπιστηµίων. Προφανώς το ΠΑΣΟΚ και άλλοι βλέπουν
µπροστά τους τις επόµενες εκλογές. 

Εµείς, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε υποχρεω-
µένοι να βλέπουµε µπροστά µας µόνο τις επόµενες γενιές και όχι
τις επόµενες εκλογές. Και αυτό κάνουµε, γιατί αυτή η εκκρεµό-
τητα που κρατά τη χώρα στο χθες πρέπει να κλείσει. Η λειτουρ-
γία των µη κρατικών πανεπιστηµίων στην Ελλάδα δεν πρέπει να
υπόκειται σε φοβικά σύνδροµα και ιδεοληψίες του παρελθόντος.
Σε αυτή τη φάση ουσιαστικά θα έρθουν και θα λειτουργήσουν
στην Ελλάδα µη κρατικά πανεπιστήµια τα οποία θα είναι παραρ-
τήµατα ξένων πανεπιστηµίων. Η λειτουργία τους θα διέπεται από
το πιο αυστηρό πλαίσιο που υπάρχει. Αναφέρθηκα αναλυτικά σε
αυτό, µιλώντας στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων κατά τη
συζήτηση του νοµοσχεδίου. Και βέβαια, η εισαγωγή σε αυτά θα
γίνεται µέσα από τις πανελλαδικές εξετάσεις µε την ελάχιστη
βάση εισαγωγής που θα ισχύει.

Το νοµοσχέδιο θα ψηφιστεί, αλλά µπροστά µας, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, έχουµε µία µεγάλη πρόκληση, να ολοκληρώ-
σουµε τη συνταγµατική Αναθεώρηση για να µπορούν να
ιδρυθούν, για να µπορούν να δηµιουργηθούν µη κρατικά πανε-
πιστήµια. Αυτός είναι µόνο ο στόχος. Ας δούµε τι συµβαίνει γύρω
µας, τι γίνεται και τι ισχύει σε άλλες χώρες. Ας αντλήσουµε δι-
δάγµατα από τη διεθνή εµπειρία, εκεί όπου η λειτουργία µη κρα-
τικών πανεπιστηµίων βελτίωσε θεαµατικά την εικόνα των
δηµόσιων πανεπιστηµίων. 

Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, η χώρα και η ελληνική
κοινωνία κοιτάζουν µονάχα µπροστά.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στώ.

Τον λόγο έχει ο κ. Ζεµπίλης.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΖΕΜΠΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Στον λίγο χρόνο που έχω θα καταπιαστώ µε την εκπαιδευτική

µετανάστευση και αυτό διότι διάβασα σήµερα ένα ρεπορτάζ, κεν-
τρικό θέµα, στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ», στο ηλεκτρονικό της φύλλο,
για το brain drain που συνεχίζεται και για τη φυγή δεκαοκτώ χι-
λιάδων γιατρών σε χώρες του εξωτερικού, τη στιγµή που, όπως
ξέρουµε, οι διαγωνισµοί στα νοσοκοµεία, όχι µόνο στα νησιά και
στην περιφέρεια, ακόµα και σε κεντρικά νοσοκοµεία, είναι άγονοι
γιατί δεν υπάρχουν γιατροί να ενδιαφερθούν. 

Θα ξεκινήσω, λοιπόν, λέγοντας ότι σήµερα σε ολόκληρο τον
προηγµένο κόσµο βλέπουµε έναν σκληρό ανταγωνισµό µεταξύ
των κρατών, προκειµένου µε όχηµα την τριτοβάθµια εκπαίδευση
να προσελκύσουν νέους επιστήµονες και από άλλες χώρες για
να συνδέσουν την έρευνα και την καινοτοµία µε την αγορά και
να απαντήσουν στις προκλήσεις του µέλλοντος. Δηµιουργούν
ουσιαστικά έναν «αεροδιάδροµο» γνώσης και ευκαιριών για τους
νέους πολίτες και άλλων χωρών, ώστε να συγκεντρώσουν τους
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πιο ικανούς από αυτούς µε τελικό σκοπό να τους ενσωµατώσουν
στην αγορά εργασίας, δηµιουργώντας προστιθέµενη αξία.

Κατ’ αυτόν τον τρόπο, επιχειρείται να µεταφερθούν, χωρίς τις
γνωστές γραφειοκρατικές αγκυλώσεις του δηµοσίου, οι πιο ρι-
ζοσπαστικές ιδέες από τα πανεπιστηµιακά αµφιθέατρα και τα
ερευνητικά εργαστήρια στον εργασιακό τοµέα µε σηµαντικά
οφέλη για την οικονοµία και την επιχειρηµατικότητα. Το γιατί
συµβαίνει αυτό είναι προφανές. Σε µια εποχή µε ακατάπαυστη
αυτοµατοποίηση στην παραγωγική διαδικασία, που θέτει στο πε-
ριθώριο εργάτες µε περιορισµένες ικανότητες, αυξάνεται συνε-
χώς η ζήτηση για επιστήµονες υψηλής εξειδίκευσης,
προκειµένου τα κράτη να είναι ανταγωνιστικά σε κρίσιµους το-
µείς, όπως η τεχνολογική καινοτοµία, η ροµποτική και η τεχνητή
νοηµοσύνη.

Περαιτέρω, µε τις σειρήνες του δηµογραφικού να ηχούν επι-
κίνδυνα σε όλο τον δυτικό κόσµο, βλέπουµε ακόµα και κράτη µε
αυστηρή µεταναστευτική πολιτική να προσαρµόζουν τη νοµοθε-
σία τους, ώστε οι αλλοδαποί φοιτητές να παραµείνουν στη χώρα
υποδοχής για πρακτική άσκηση και εργασία µε τελικό σκοπό να
τους ενσωµατώσουν στην κοινότητα.

Είναι προφανές συνεπώς ότι οι χώρες που θα παράξουν επι-
στήµη και θα δηµιουργήσουν δεξαµενή καταρτισµένων νέων θα
αναδειχθούν σε κυρίαρχες δυνάµεις. Διαφορετικά, βέβαια, κιν-
δυνεύουν να µετατραπούν σε χώρες παρίες. 

Για τον λόγο αυτό, άλλωστε, βλέπουµε παγκόσµια να ξοδεύον-
ται τεράστια ποσά και να αναπτύσσονται µεγάλες επενδυτικές
πρωτοβουλίες στο ανθρώπινο κεφάλαιο και την επιστηµονική
αριστεία. 

Είναι χαρακτηριστικό ότι σήµερα στην Κύπρο -για να µη µιλή-
σουµε για τη Δανία και τη Σουηδία- υπολογίζεται ότι το 7% του
ΑΕΠ επενδύεται στην παιδεία µε το 60% αυτού να κατευθύνεται
προς την τριτοβάθµια εκπαίδευση, κρατική ή µη. 

Αντί, λοιπόν, σήµερα, όπως σε ολόκληρο τον κόσµο, να συζη-
τάµε για το πώς θα προσελκύσουµε ακόµα µεγαλύτερα επενδυ-
τικά κεφάλαια στην εκπαίδευση, αντί να σχεδιάζουµε πώς θα
κάνουµε τη χώρα µας µέρος της παγκόσµιας ζήτησης για πανε-
πιστηµιακές σπουδές, για το πώς θα µετατρέψουµε την Ελλάδα
σε ευρωπαϊκό εκπαιδευτικό κόµβο που θα προσελκύει χιλιάδες
φοιτητές από τα Βαλκάνια και τη Μέση Ανατολή, αντί για όλα
αυτά αρνούµαστε να συνειδητοποιήσουµε την πραγµατικότητα,
να συνειδητοποιήσουµε, δηλαδή, ότι στις µέρες µας τα εκπαι-
δευτικά σύνορα έχουν προ πολλού καταρρεύσει, ιδιαίτερα µάλι-
στα για την Ελλάδα που το δηµογραφικό δεν αποτελεί απλά
πρόβληµα, αλλά υπαρξιακό στοίχηµα. 

Εξαιτίας της µείωσης του εργατικού δυναµικού θα έπρεπε η
χώρα να προσβλέπει στην αυτοµατοποίηση της παραγωγής ολό-
κληρης της οικονοµίας µέσω των νέων τεχνολογιών. Με πεπερα-
σµένες τις ανθρώπινες δυνατότητες η χώρα µας όφειλε να θέσει
την εκπαίδευση, την έρευνα και την καινοτοµία στον πυρήνα της
στρατηγικής της για µια έξυπνη και βιώσιµη ανάπτυξη. 

Αντ’ αυτού, όµως, βλέπουµε οι επενδύσεις να κατευθύνονται
στα ντουβάρια και στα µηχανήµατα και σε ένα µόνο 13% ποσο-
στό του ΑΕΠ -το µικρότερο στην Ένωση- να κατευθύνεται σε
προϊόντα πνευµατικής ιδιοκτησίας υπό την ευρύτερη έννοια
έναντι 25% του ευρωπαϊκού µέσου όρου. 

Συνεπώς για να παραµείνει η χώρα µας ανταγωνιστική θα πρέ-
πει να κάνει τρία πράγµατα: Πρώτον, να επενδύσει στην εκπαί-
δευση και τις τεχνολογίες, δεύτερον, να προσελκύσει και να
ενσωµατώσει σπουδαστές ιδιαίτερα από όµορες πολιτισµικά γε-
ωγραφικά και θρησκευτικά χώρες, τρίτον, να σταµατήσει η αι-
µορραγία, να χάνουµε συνεχώς νέους ανθρώπους, πολύτιµα
µυαλά στο εξωτερικό.

Σήµερα σε ξένα πανεπιστήµια φοιτούν περίπου σαράντα χιλιά-
δες Έλληνες. Δεν θα αναφερθώ στο κόστος για το ισοζύγιο πλη-
ρωµών που ανέρχεται περίπου στο 1 δισεκατοµµύριο ευρώ ούτε
θα αναφερθώ στην ταλαιπωρία και το οικονοµικό βάρος που υφί-
στανται οι οικογένειές τους. Έχουν µικρή αξία µπροστά στο θε-
µελιώδες ερώτηµα: Μετά το brain drain έχουµε το περιθώριο να
χάσουµε έστω και ένα νέο άνθρωπο για το εξωτερικό; Γιατί µε
τη σηµερινή κατάσταση, δυστυχώς, χιλιάδες νέες και νέοι οδη-
γούνται υποχρεωτικά στην εκπαιδευτική µετανάστευση.

Περαιτέρω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ίδρυση των µη
κρατικών πανεπιστηµίων µέσω της διεθνοποίησης είναι βέβαιο
ότι θα απελευθερώσει ακαδηµαϊκές δυνάµεις, θα σπάσει τα στε-
γανά της οικογενειοκρατίας και της ευνοιοκρατίας που ενδηµούν
στο ελληνικό δηµόσιο πανεπιστήµιο. Είναι σίγουρο, επίσης, ότι
µέσω του ανταγωνισµού θα συµβάλει στην αναβάθµιση όλων των
εκπαιδευτικών ιδρυµάτων της χώρας, ώστε να αποτελέσουν ένα
δηµοφιλή προορισµό για ξένους φοιτητές. 

Είµαι υπερήφανος ότι µέσα από τις τάξεις της ΔΑΠ - ΝΔΦΚ και
ως Πρόεδρος της Νοµικής Σχολής του Πανεπιστηµίου της Θεσ-
σαλονίκης και εκπρόσωπος των φοιτητών στη σύγκλητο εδώ και
πολλά χρόνια δίναµε µάχες στα αµφιθέατρα, προκειµένου να
σπάσει αυτό το αναχρονιστικό στερεότυπο του κρατικού µονο-
πωλίου στην τριτοβάθµια εκπαίδευση, ενός µονοπωλίου που έχει
τις ρίζες του στη χούντα των συνταγµαταρχών, όπως είπε και ο
καθηγητής Νίκος Αλιβιζάτος.

Ολοκληρώνοντας, επισηµαίνω ότι η ιστορία είναι γεµάτη από
παραδείγµατα κρατών που κέρδισαν το στοίχηµα µε το µέλλον
και άλλων που έµειναν πίσω για να σκιαµαχούν µε το παρελθόν
και η Ελλάδα δεν µπορεί, δεν έχει την πολυτέλεια να παραµένει
και άλλο στο περιθώριο των διεθνών εξελίξεων. 

Για τους λόγους αυτούς σας καλούµε να υπερψηφίσετε το
παρόν σχέδιο νόµου, ώστε η χώρα µας να ανοίξει ένα παράθυρο
στο µέλλον, ένα παράθυρο στον κόσµο σε µια νέα εποχή που
προϋποθέτει την αλληλεπίδραση και την άµιλλα µε σκοπό τη διά-
χυση της γνώσης και την προαγωγή της επιστήµης και της έρευ-
νας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Ο κ. Ζαµπάρας Μιλτιάδης από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία έχει τον λόγο.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα σταθώ, δεν θέλω να
σταθώ ιδιαιτέρως στην αντισυνταγµατικότητα του παρόντος νο-
µοσχεδίου. Νοµίζω ότι αυτό είναι on - off και επειδή δεν υπάρχει
ολίγον έγκυος, προφανώς είναι ένα νοµοσχέδιο αντισυνταγµα-
τικό και προφανώς δεν µπορείτε να λέτε ότι υπερασπίζεστε το
σύνταγµα αλά καρτ και όποτε αυτό σας βολεύει. 

Θα ήθελα, όµως, πάνω σε αυτή την κουβέντα που έχει ανοίξει
και εδώ σήµερα, αλλά και στον δηµόσιο διάλογο το τελευταίο
διάστηµα, να απαντήσω και να τεκµηριώσω µε την τοποθέτησή
µου κάποιους µύθους, δηλαδή µύθοι versus πραγµατικότητα
γιατί ακούσαµε πολλά. 

Ο προηγούµενος συνάδελφος είπε ότι οι γιατροί δεν επιλέ-
γουν το δηµόσιο σύστηµα υγείας και φεύγουν στο εξωτερικό και
αυτός είναι ένας λόγος για να ιδρυθούν ιδιωτικά πανεπιστήµια.
Γιατί; Δεν βγάζουµε πολλούς γιατρούς από τα δηµόσια πανεπι-
στήµια; Αυτός είναι λόγος ή ότι υποαµείβονται στα δηµόσια νο-
σοκοµεία; Δεν επαρκεί, δηλαδή, το δηµόσιο πανεπιστήµιο και δεν
µπορεί να παράξει το απαραίτητο προσωπικό, τους απαραίτη-
τους γιατρούς και θα λυθεί το ζήτηµα µε αυτό τον τρόπο;

Ακούσαµε και για πολιτική ηγεµονία της Αριστεράς από τον κ.
Λοβέρδο. Μίλησε και για τον Αντόνιο Γκράµσι, για την πολιτική
ηγεµονία επιφανειακά, κατά την άποψή µου, επιδερµικά, δεν το
έχει πιάσει πολύ καλά. 

Σε αυτούς τους µύθους, λοιπόν, να ξεκινήσω από τον πρώτο.
Λέτε µη κρατικά πανεπιστήµια.

Τα πανεπιστήµια προφανώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της
Συµπολίτευσης, είναι δηµόσια και όχι κρατικά και λέτε µη κρατικά
προφανώς για να µην πείτε ξεκάθαρα «ιδιωτικά». 

Μύθος νούµερο δύο: Λέτε µη κερδοσκοπικά. Δεν υπάρχει κα-
νένα ιδιωτικό πανεπιστήµιο που να µην έχει κερδοσκοπικό χαρα-
κτήρα και σε αυτά που αναφέρεστε συνεχώς, γιατί είναι µεγάλο
ψέµα, ότι θα έρθουν στη χώρα µας και θα φτιάξουν παραρτή-
µατα, θα ανοίξουν παραρτήµατα αυτού του είδους τα πανεπιστή-
µια δεν είναι ιδιωτικά και κανένα ποτέ -ποτέ!- δεν άνοιξε
παράρτηµα σε άλλη χώρα. Αν µου βρείτε ένα µεγάλο πανεπιστή-
µιο που να άνοιξε παράρτηµα, όπως το αµερικάνικο σε µια ευ-
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ρωπαϊκή χώρα, το ευρωπαϊκό, όπως η Οξφόρδη, το πολυτεχνείο
του Μονάχου, σε µια άλλη ευρωπαϊκή χώρα, να έλθετε να µου
το δείξετε. Κανένα και ποτέ δεν υπήρξε και άλλο το καθεστώς
εκείνο. Να µην µπερδεύουµε. Εσείς εδώ µιλάτε επί της ουσίας
για ιδιωτικά πανεπιστήµια. Εκείνα έχουν ένα θεσµικό αποτύπωµα
και έναν ρόλο διακοσίων και τετρακοσίων ετών από το πιο νέο
στο πιο µεγάλο, µε άλλο καθεστώς που διαφέρει πολύ σε σχέση
µε αυτά που φέρνετε. 

Μύθος νούµερο τέσσερα: Θα έχουν τα ίδια αυστηρά κριτήρια
µε τα δηµόσια πανεπιστήµια. Ποια κριτήρια; Από πού προκύπτει
αυτό; Η ανεξάρτητη αρχή που λέτε ότι θα συντονίζει την όλη κα-
τάσταση είναι υποστελεχωµένη και, µάλιστα, η αντίστοιχη ευρω-
παϊκή ανεξάρτητη αρχή τη βρήκε ανεπαρκή. 

Μύθος νούµερο πέντε: Δεν θα επηρεαστούν τα δηµόσια πα-
νεπιστήµια. Στην Κύπρο, λοιπόν, να σας θυµίσω, που µπορεί να
το γνωρίζετε, οι εκπρόσωποι των ιδιωτικών πανεπιστηµίων απαί-
τησαν και πέτυχαν την αύξηση στα δίδακτρα στα µεταπτυχιακά
και στα δηµόσια πανεπιστήµια για να µην υπάρχει ανταγωνισµός,
επί της ουσίας για να µη χαλάνε την πιάτσα. 

Μύθος νούµερο έξι: Δεν θα υπάρχει µε το παρόν σχέδιο
νόµου, όταν ψηφιστεί, µεγάλη εκροή φοιτητών. Να σας πω, επί-
σης, ότι η Κύπρος έχει τον µεγαλύτερο όγκο φοιτητών ανά πλη-
θυσµό που φεύγει για το εξωτερικό. 

Μύθος νούµερο επτά: Η ευγενής άµιλλα µάς λέτε ότι θα ευ-
νοήσει την ποιότητα και των δηµοσίων και των ιδιωτικών ελληνι-
κών πανεπιστηµίων. Ποια ευγενής άµιλλα; Ποιος ανταγωνισµός;
Είναι σαν να συγκρίνουµε µία Ferrari µε ένα Fiat. Ποιος ανταγω-
νισµός; Όσον αφορά τα ελληνικά δηµόσια πανεπιστήµια, το
ΕΚΠΑ βρίσκεται στη θέση «διακόσια» στις διεθνείς καταστάσεις,
το Εθνικό Μετσόβιο Πολυτεχνείο, το ΑΠΘ, το Πανεπιστήµιο Ιωαν-
νίνων σε πολύ υψηλές κατατάξεις σε ευρωπαϊκό και σε παγκό-
σµιο επίπεδο. Αυτά τα κολλέγια που υπάρχουν σήµερα, που θα
τα θεσµοθετήσετε ως ιδιωτικά πανεπιστήµια, είναι πολύ πιο
κάτω, στη θέση «τρεις χιλιάδες», «τέσσερις χιλιάδες», «πέντε χι-
λιάδες». Άρα, ποιος ανταγωνισµός θα αναπτυχθεί;

Μύθος νούµερο οκτώ: Η άρνηση του νοµοσχεδίου -και εδώ
θέλω να σταθώ- αφορά παλαιολιθικές αριστερές εµµονές. Ποιες
είναι οι εµµονές; Ότι είµαστε αγκυρωµένοι στο παρελθόν; Να
σας πω ορισµένα παραδείγµατα; Διότι µας λέτε για εµµονές και
πετάτε πολλές φορές λάσπη στον ανεµιστήρα, λέγοντας ότι
έχουµε µείνει στο παρελθόν και ότι είµαστε η µοναδική χώρα -
ειπώθηκε στην αρχή της κουβέντας- µαζί µε την Κούβα που δεν
έχουµε ιδιωτικά πανεπιστήµια. Σοβαρά;

Πέντε παραδείγµατα: Φινλανδία, δεν υπάρχουν ιδιωτικά πανε-
πιστήµια, δεν υπάρχουν παραρτήµατα σε αυτή τη χώρα, σε µία
χώρα - πρότυπο για το εκπαιδευτικό της σύστηµα. Μέχρι και οι
Αµερικάνοι λένε ότι αποτελεί πρότυπο η Φινλανδία. Λουξεµ-
βούργο, δηµόσιο πανεπιστήµιο µόνο, ισχυρό πανεπιστήµιο, δεν
υπάρχουν παραρτήµατα από άλλα πανεπιστήµια που λέτε εσείς.
Καναδάς, όλα τα πανεπιστήµια είναι δηµόσια. Υπάρχουν δύο
ιδιωτικές σχολές επαγγελµατικής κατάρτισης -επαγγελµατικής
κατάρτισης!- όχι πανεπιστήµια. Γερµανία, στη Γερµανία, ναι, συ-
στάθηκαν ογδόντα τρία ιδιωτικά πανεπιστήµια από το 1980 και
µετά. Σε αυτά, όµως, σήµερα σπουδάζει µόνο το 1% των Γερµα-
νών και τα περισσότερα από αυτά κλείνουν και έχουν πολύ µικρή
προσέλευση φοιτητών, γιατί έχουν πολύ χαµηλή ποιότητα στο
εκπαιδευτικό τους σύστηµα, στην εκπαιδευτική δυνατότητα που
παρέχουν στους φοιτητές τους. Πορτογαλία, επίσης άνοιξαν
πολλά ιδιωτικά πανεπιστήµια από το 1980 και µετά, έκλεισαν τα
περισσότερα λόγω τραγικής ποιότητας. Αυστραλία, που είναι και
µακριά, δηµόσια πανεπιστήµια κατά κανόνα, δύο, τρία ιδιωτικά
χαµηλής ποιότητας. Και τι είπαν πρόσφατα οι αρχές στην Αυ-
στραλία; Τι είπαν; Αποφάνθηκαν ότι αποτελούν αποτυχηµένο σύ-
στηµα γιατί είχαν σκοπό το κέρδος.

Αυτή είναι η διεθνής εµπειρία! Αυτή είναι η διεθνής εµπειρία
και έχει πραγµατικά λιώσει η καραµέλα ότι είµαστε δήθεν η τε-
λευταία χώρα που αρνείται πεισµατικά λόγω εµµονών να αντα-
ποκριθεί στις σύγχρονες ανάγκες και σε όλα αυτά τα αφηγήµατα
που αναφέρετε.

Μύθος νούµερο δέκα: Μιλάτε για σαράντα χιλιάδες φοιτητές
που σπουδάζουν εκτός Ελλάδας και θα µπορούσαν να σπουδά-

σουν εδώ στη χώρα µας.
Η συντριπτική πλειοψηφία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από

αυτούς τους σαράντα χιλιάδες είναι µεταπτυχιακοί φοιτητές και
µόνο το 5%, τρεις µε τέσσερις χιλιάδες, πάνε για προπτυχιακές
σπουδές στις χώρες που πηγαίνουν, κυρίως για συγκεκριµένα,
όµως, επαγγέλµατα, σε συγκεκριµένες σχολές, Φαρµακευτική,
Ιατρική, Νοµική και Ψυχολογία και αυτός ο αριθµός είναι σχετικά
µικρός, γιατί οι υπόλοιποι πηγαίνουν να ανοίξουν τα φτερά τους,
θέλοντας να αποκτήσουν ένα πτυχίο του εξωτερικού, για να µπο-
ρέσουν να συνεχίσουν σε ένα µέλλον πιο σταθερό και πιο βέβαιο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ολοκλη-
ρώστε, κύριε συνάδελφε, παρακαλώ. Φτάσατε στα εννιά λεπτά.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Άρα, λοιπόν, αντί να ανοί-
ξει -και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ για την ανοχή σας,
ένα λεπτό ακόµα- ένας δηµόσιος διάλογος µε σοβαρούς όρους
για το τι δηµόσιο πανεπιστήµιο θέλουµε, για το πώς θα πρέπει
να το ενισχύσουµε, για το πώς θα πρέπει να συµβάλλουµε όλοι
σε αυτό, γιατί µας λένε συνεχώς για χρηµατοδότηση, ότι αυξή-
θηκε η χρηµατοδότηση. Σήµερα που µιλάµε οι θέσεις στις φοι-
τητικές εστίες επαρκούν µόνο για το 9% των φοιτητών. Με βάση
την έκθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για την παιδεία στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση για το 2023 για κάθε φοιτητή στην Ελλάδα αν-
τιστοιχεί µόλις 2.300 ευρώ, ενώ ο µέσος όρος είναι 11.500 ευρώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, ολοκληρώστε.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Το 9,6% του ετήσιου προ-
ϋπολογισµού µιας ευρωπαϊκής χώρας κατευθύνεται στην παι-
δεία. Στην Ελλάδα είναι 7,1%.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι δεν µπορείτε, κυρίες
και κύριοι της Κυβέρνησης, να µας προκαλείτε και να µας λέτε
ότι λειτουργούµε µε έναν αναχρονιστικό τρόπο, γιατί δεν είναι
αναχρονισµός να υπερασπιζόµαστε το Σύνταγµα. Είναι αναχρο-
νισµός να υποβαθµίσουµε τα δηµόσια πανεπιστήµια, είναι ανα-
χρονισµός σήµερα να ανοίγουµε την πόρτα στα κολλέγια και στα
ιδιωτικά πανεπιστήµια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο επόµε-
νος οµιλητής θα θέλει και αυτός να µιλήσει δέκα λεπτά.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Είναι αναχρονισµός να
πάµε πάλι σε µία ταξική εκπαίδευση, όπως το 1960…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συγγνώµη,
δεν καταλαβαίνετε; Συγγνώµη, κύριε Ζαµπάρα, δεν καταλαβαί-
νετε; Έχετε ζητήσει ένα λεπτό και φτάσατε στα δέκα λεπτά!

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Μα, τελειώνω, κύριε Πρό-
εδρε! Αν δεν µε διακόπτατε, όµως, θα είχα τελειώσει!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μα, συγ-
γνώµη, εγώ σας διακόπτω;

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Μα, µε διακόπτετε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Στα εννιά

λεπτά µού ζητήσατε ένα λεπτό, έχετε φθάσει στα δέκα λεπτά.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Μπορείτε να µου δώσετε

δέκα δευτερόλεπτα να κλείσω; Αν δεν µε διακόπτατε συνέχεια,
θα είχα τελειώσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχουν πε-
ράσει τα τρία.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Και αναχρονισµός, επί-
σης, είναι να σταµατήσει η κοινωνική κινητικότητα, που αν εξαι-
ρέσουµε και εδώ µέσα στο Εθνικό Κοινοβούλιο τα τζάκια που
σήµερα και εσείς οι ίδιοι υπερασπίζετε, το παρόν νοµοσχέδιο,
είναι πολλοί από εσάς που δεν θα γίνονταν γιατροί, δεν θα γίνον-
ταν δικηγόροι, δεν θα γίνονταν µηχανικοί προερχόµενοι από
φτωχές οικογένειες. Ένας από αυτούς είµαι και εγώ.

Καταψηφίζουµε, λοιπόν, το παρόν νοµοσχέδιο και είµαστε
δίπλα στους φοιτητές και στους καθηγητές που αντιστέκονται.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κοιτάξτε,

κύριοι συνάδελφοι, εγώ θέλω να σας πω το εξής: Εγώ δεν έχω
πρόβληµα, δύο ώρες θα καθίσω στην Έδρα. Άρα δεν υπάρχει
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κανένα πρόβληµα από τους ανθρώπους που είναι στην Έδρα.
Όταν, όµως, κάποιος µιλάει δέκα λεπτά και τριάντα, ο επόµενος
θα θέλει και αυτός δέκα λεπτά και τριάντα.

Ορίστε, η κ. Δούρου θα υπερασπιστεί ότι ο προηγούµενος µί-
λησε δέκα λεπτά και τριάντα. Θέλει µία προσπάθεια από όλους
µας, θα καταλήξει η διαδικασία και καταλαβαίνετε ότι θα πάει
στις 3.00’ η ώρα και ότι δεν θα υπάρχει κανένας.

Ορίστε, κυρία Δούρου, έχετε τον λόγο.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, τώρα ξέ-

ρετε πόση ώρα έχουµε χάσει;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με εµένα

έχετε χάσει την ώρα; Συγγνώµη, ζητώ συγγνώµη από το Σώµα.
Η κ. Δούρου από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία έχει τον

λόγο.
ΕΙΡΗΝΗ (ΡΕΝΑ) ΔΟΥΡΟΥ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ελάτε να πάµε σε µια µικρή ανα-

δροµή, σχεδόν πέντε χρόνια πριν. Ήταν 12 Ιουλίου 2019, τρεις
µέρες από την αποφράδα µέρα της ορκωµοσίας της Νέας Δη-
µοκρατίας ως Κυβέρνηση. Διαβάζω, για να µην παρερµηνευθώ,
κύριε Πρόεδρε: «Είναι προεκλογική µας δέσµευση να µην προ-
χωρήσει η τέταρτη Νοµική. Έτσι ανακαλείται σήµερα η απόφαση
για τη σύσταση της επιτροπής που θα συζητήσει την ίδρυσή της.
Δεν είναι θέµα Πάτρας, είναι θέµα τέταρτης Νοµικής. Η χώρα
δεν χρειάζεται τέταρτη Νοµική». Τάδε έφη η τότε Υπουργός Παι-
δείας, όταν υποδεχόταν τον νεοεκλεγέντα Πρωθυπουργό στην
πρώτη του επίσκεψη σε Υπουργείο.

Κυρίες και κύριοι, ήταν το πρώτο νοµοσχέδιο που κατέθεσε η
τότε νέα κυβέρνηση στη Βουλή και αφορούσε, βέβαια, την κα-
τάργηση της Νοµικής Πάτρας και την κατάργηση του πανεπιστη-
µιακού ασύλου. Δύο αποφάσεις, ένας στόχος, να πλήξει τη
δηµόσια παιδεία, κάτι που συνεχίζεται έως σήµερα και το µαρ-
τυρά και το σηµερινό νοµοσχέδιο υπό τον παραπλανητικό τίτλο
-διαβάζω- «Ενίσχυση του Δηµοσίου Πανεπιστηµίου - Πλαίσιο λει-
τουργίας µη κερδοσκοπικών παραρτηµάτων ξένων πανεπιστη-
µίων». Κατ’ εµάς -και εκπροσωπώ την Αξιωµατική Αντιπολίτευση-
ο σωστός θα ήταν «Ενίσχυση ηµετέρων, δηµιουργούµε πελάτες».

Κύριε Υπουργέ, κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι, φέρνετε ένα
νοµικό έκτρωµα για τη δηµιουργία κερδοσκοπικών πανεπιστη-
µίων µε ταξικό χαρακτήρα που παραβιάζει το Σύνταγµα και δεν
διασφαλίζει ποιοτικά κριτήρια. Εµείς δεν ξαφνιαζόµαστε, από την
πρώτη στιγµή που αναλάβατε τα ηνία της χώρας, από τις 9 Ιου-
λίου 2019, εφαρµόζετε για τους δύο πυλώνες της κοινωνικής
ευηµερίας, της κοινωνικής συνοχής -στο δηµόσιο σύστηµα
υγείας αναφέροµαι και στη δηµόσια παιδεία- την ίδια µέθοδο και
τον ίδιο στόχο, απαξίωση, αποδυνάµωση, προκειµένου να κερ-
δίσει ο ιδιωτικός τοµέας, οι υποστηρικτές σας και οι «ηµέτεροι».

Τα δηµόσια νοσοκοµεία του ΕΣΥ διαλύονται ανοίγοντας τον
δρόµο στην άλωσή τους από τα ιδιωτικά συµφέροντα. Η υγεία
θεωρείται εµπόρευµα, το ίδιο και η ανώτατη εκπαίδευση.

Κυρίες και κύριοι, ακούσατε, όπως άκουσα κι εγώ µε τη σειρά
µου, πως το νοµοθέτηµά σας παραβιάζει ευθέως τις παραγρά-
φους 5, 6 και 8 του άρθρου 16 του Συντάγµατος. Δεν το λέω εγώ,
δεν το λέει ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, δεν το λένε οι έγ-
κριτοι συνταγµατολόγοι, δεν το λένε οι δώδεκα σύλλογοι µελών
ΔΕΠ, δεν το λένε οι φοιτητές που διαµαρτύρονται µαζικά, δεν το
λένε οι διαδοχικές αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας.
Και θα σας έλεγα ότι ως Ευρωπαία Ελληνίδα γυναίκα πολίτης για
µένα ήταν πάρα πολύ συγκινητικό η Μείζονα και Ήσσονα Αντι-
πολίτευση, η λέγουσα και οι λέγοντες, οι Κοινοβουλευτικοί τους
Εκπρόσωποι σήµερα προσπάθησαν να σας απευθυνθούν, λες και
δεν έχετε διαβάσει το Σύνταγµα. Για µένα είστε κυνικοί. Απλά δεν
περιµένετε τον κ. Παραστατίδη, δεν περιµένετε τον κ. Καλαµα-
τιανό, δεν περιµένετε την κ. Μερόπη Τζούφη να σας πει να δια-
βάσετε τις παραγράφους 5, 6 και 8. Θα σας υποτιµούσα. Θα
θεωρούσα ότι ανοητεύετε σήµερα. Είστε κυνικοί. 

Για εµάς, λοιπόν, στον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία ο δη-
µόσιος χαρακτήρας της ανώτατης εκπαίδευσης είναι αδιαπραγ-
µάτευτος. Και λυπάµαι πάρα πολύ που ανεβαίνω σε αυτό το
Βήµα του ελληνικού Κοινοβουλίου για να κάνω κι εγώ µε τη σειρά
µου, συγκινητικά για κάποιους, απέλπιδα και φρούδα, όπως προ-

είπα, την προσπάθεια να καταρρίψω τον ισχυρισµό του κυρίου
Υπουργού ότι δήθεν η απαγόρευση λειτουργίας ιδιωτικών ΑΕΙ
βασίζεται σε απαρχαιωµένες νοµοθετικές ρυθµίσεις και ότι δήθεν
συνδέεται µε τη χούντα. Τόσο νέος! Όµως, η νεότητα δεν είναι
αυταξία! Τα έχουµε πει αυτά! Όχι, κύριε Υπουργέ, ούτε το Σύν-
ταγµα της Ελλάδας είναι απαρχαιωµένη νοµοθετική ρύθµιση
ούτε τα ισχυρά δηµόσια πανεπιστήµια και η ισότιµη πρόσβαση
στην παιδεία σχετίζονται µε τη χούντα.

Ακούστηκε, αλλά θα το επαναλάβω, γιατί έχω ιερή υποχρέωση
να το κάνω: Ανήκει στο πνεύµα της µεταρρύθµισης του 1964 υπό
τον Πρωθυπουργό και Υπουργό Παιδείας Γιώργο Παπανδρέου,
τον Υφυπουργό Λουκή Ακρίτα και τον Γενικό Γραµµατέα του
Υπουργείου Ευάγγελο Παπανούτσο. Εξήντα χρόνια µετά και τους
µνηµονεύουµε, ακόµα και αυτοί που δεν τους ζήσαµε. Λυπάµαι
πάρα πολύ που νέοι Υπουργοί και Υφυπουργοί δεν θα µνηµο-
νεύονται. Και αν µνηµονεύονται, θα είναι για τους λάθος λόγους,
µετά την Παρασκευή. Αυτή είναι µια µεταρρύθµιση που ακύρωσε,
κύριοι της Κυβέρνησης, η χούντα. Κι εσείς σήµερα νοµοθετείτε
αντιµεταρρύθµιση για την εµπορευµατοποίηση, όπως είπα, της
ανώτατης παιδείας. Και για τον λόγο αυτό, καταργείτε το ενιαίο
σύστηµα εισαγωγής, καταργείτε την ισότιµη πρόσβαση όλων στην
ανώτατη εκπαίδευση, διατηρείτε έτσι την ελάχιστη βάση εισαγω-
γής στο δηµόσιο πανεπιστήµιο, ενώ για τα ιδιωτικά κατεβάζετε τον
πήχη. Φροντίζετε, λοιπόν, να ισχύει η µειωµένη ελάχιστη βάση ει-
σαγωγής του κάθε επιστηµονικού πεδίου, για να µπορούν οι έχον-
τες να εισάγονται µε πολύ λιγότερα µόρια στην ίδια σχολή, για την
οποία στο δηµόσιο πανεπιστήµιο οι µη έχοντες θα καλούνται να
συγκεντρώσουν πολύ περισσότερα µόρια.

Με φειδώ των λέξεων και των επιθετικών προσδιορισµών, κυ-
ρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, το κυβερνητικό νοµοσχέδιο είναι
άκρως υποκριτικό. Διότι αν πραγµατικά ενδιαφερόσασταν για
την ενίσχυση του δηµόσιου πανεπιστηµίου, θα φροντίζατε να µη
βρίσκεται η πατρίδα µας στην τελευταία θέση στην Ευρωπαϊκή
Ένωση ως προς τις δηµόσιες δαπάνες µε ποσοστό 7,1% του ετή-
σιου προϋπολογισµού. Πόσοι σας το είπαν; Γι’ αυτό ακριβώς
µιλάω για κυνισµό. Αθροίζοµαι κι εγώ στον κρίκο των Κοινοβου-
λευτικών που θεωρούν ότι από το τούτο το Βήµα µπορούν να
σας αλλάξουν άποψη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Θα φροντίζατε -και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- να µην υποχρη-
µατοδοτούνται τα ελληνικά πανεπιστήµια. Θα φροντίζατε να είναι
η χώρα µας σε µια αντίστοιχη αναλογία καθηγητών προς φοιτη-
τές. Είπατε, κύριε Παραστατίδη, ότι είµαστε ένας προς τριάντα.
Θα µου επιτρέψετε να σας διορθώσω. Είµαστε ένας προς σα-
ράντα επτά, όταν στις άλλες χώρες είναι ένας προς δεκατρείς.
Θα φροντίζατε να βελτιώνετε τις υποδοµές. Δεν ξεχνάµε όλοι και
όλες τον φοιτητή που έπεσε από το παράθυρο του τρίτου ορό-
φου στο Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο τον Οκτώβριο του 2022
κατά τη διάρκεια µαθήµατος, διότι παράθυρα µπορεί να µην
έχουν, αλλά έχουν πολλά ΜΑΤ. Πολλά είναι τα ΜΑΤ στο ΑΠΘ!
Τέλος, θα φροντίζατε να αντιµετωπίσετε την υποστελέχωση του
δηµόσιου πανεπιστηµίου. 

Και παρ’ ότι εσείς αδιαφορείτε, το ελληνικό πανεπιστήµιο,
αυτό το ελληνικό πανεπιστήµιο που είναι χωρίς τζάµια και παρά-
θυρα, χάρη στο διοικητικό προσωπικό, χάρη στους φοιτητές,
στους ερευνητές και τις ερευνήτριές µας, καταφέρνει να διακρί-
νεται στην Ευρώπη, αλλά και παγκοσµίως όχι µε βάση αυτά που
λέει ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, ο κ. Κωνσταντινόπουλος
-κατεβαίνω, κύριε Πρόεδρε-, αλλά χάρη στις διεθνείς αξιολογή-
σεις. Και αυτές τις προσπάθειες προσπαθείτε να τις υπονοµεύ-
σετε και τις υπονοµεύετε, για να εξυπηρετήσετε εκείνα τα
συµφέροντα που παίρνουν ήδη θέση -στο Αιγάλεω το λέµε
«έχουν πλασαριστεί»- για να ιδρύσουν ιδιωτικά πανεπιστήµια. 

Το ότι επικαλείστε το Ενωσιακό και Διεθνές Δίκαιο, όταν αυτά
που είπατε από αυτό το Βήµα θα τα έλεγε πρωτοετής φοιτητής
νοµικής και θα κοβόταν, παρέλκει σχολιασµού από µέρους µου,
γιατί γνωρίζετε ότι δεν ισχύει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Φτάσατε
στα εννέα λεπτά, κυρία Δούρου. 

ΕΙΡΗΝΗ (ΡΕΝΑ) ΔΟΥΡΟΥ: Ναι, κύριε Πρόεδρε. 
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Σε αντίθεση µε κάποιους άλλους στον προοδευτικό χώρο που
λυπάµαι που διχάζονται, απορρίπτουµε την παραβίαση του άρ-
θρου 16 και παραµένουµε αδιαπραγµάτευτα υπέρ ενός ισχυρού
δηµόσιου πανεπιστηµίου, δηµοκρατικού, αυτοδιοικούµενου, αν-
τιπροσωπευτικού, διότι για µας το δηµόσιο πανεπιστήµιο δεν
είναι ιδεοληψία, αλλά παράγοντας για κοινωνική κινητικότητα,
κοινωνική συνοχή, κοινωνική ευηµερία για το παρόν και το µέλ-
λον των παιδιών µας.

Ξέρετε, κυρία Μακρή, των παιδιών που κυνηγούσατε στις κι-
νηµατογραφικές αίθουσες, των παιδιών που δέρνατε στις πλα-
τείες, των παιδιών που δέρνατε στις συγκεντρώσεις, αυτών που
δεν θέλετε να έχουν πρόσβαση στο ΕΣΥ και σε όσα παιδιά είναι
από το Αιγάλεω και το Περιστέρι τούς λέτε να πάνε να γίνουν ψυ-
κτικοί, των παιδιών που σήµερα είναι απέναντί σας µαζικά στους
δρόµους. 

Σας λέω ότι έχουµε νέα. Κι αν ακόµα το ψηφίσετε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Πάντως,

το κοινό που έχετε µε τον κ. Ζαµπάρα είναι ότι στα οκτώ λεπτά
µε ευχαριστήσατε και οι δύο. 

ΕΙΡΗΝΗ (ΡΕΝΑ) ΔΟΥΡΟΥ: Ο νόµος, κύριε Πρόεδρε -και το
λέω και για εσάς, γιατί αυτοπροσδιορίζεστε ως σοσιαλιστής και
σοσιαλδηµοκράτης…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): ΠΑΣΟΚ
είµαι εγώ! 

ΕΙΡΗΝΗ (ΡΕΝΑ) ΔΟΥΡΟΥ: …θα καταργηθεί άµεσα. Και για
όσους θεωρούν το Σύνταγµα κοµφετί -για να είµαι και επί των
ηµερών- θα δουν τι σηµαίνει να το καταργεί στην πράξη ο λαός
και η αριστερή δηµοκρατική παράταξη. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Να είστε

καλά! 
Κυρία Λινού, ελπίζω εσείς να «ρίξετε» το χρονόµετρο και να

µη µε ευχαριστήσετε στα οκτώ λεπτά και µετά φτάσετε στα δέκα! 
Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΗΝΑ ΛΙΝΟΥ: Εγώ πρέπει να έχω έξτρα χρόνο, κύριε Πρό-

εδρε, γιατί γενικά είµαι αργή και ιδιαίτερα επειδή τέτοια ώρα κοι-
µάµαι. Το λέω σε όλους, αλλά τέλος πάντων, ο κ. Μαµουλάκης
είχε την ευγενή καλοσύνη να µου δώσει τη θέση του και να µι-
λήσω λίγο νωρίτερα.

Νοµίζω ότι δεν υπάρχει κανείς σ’ αυτή την Αίθουσα, ακόµα και
όταν είναι γεµάτη, που να αµφισβητήσει ότι χρειαζόµαστε ενί-
σχυση του δηµόσιου πανεπιστηµίου. Όλοι συµφωνούµε σ’ αυτό,
γιατί είναι βασικό ανθρώπινο δικαίωµα, γιατί είναι η κορωνίδα της
παιδείας µας, γιατί όλοι περάσαµε από αυτό και θεωρούµε ότι
αυτό είναι ένα κοµµάτι της επιτυχίας µας, γιατί είναι, θα έλεγα,
ο βασικός τρόπος καταπολέµησης των ανισοτήτων και της δια-
σφάλισης της κοινωνικής συνοχής.

Ποιος είναι υπεύθυνος γι’ αυτή την ενίσχυση; Σύµφωνα µε το
Σύνταγµα, σαφώς είναι η πολιτεία, το κράτος, όπως θέλετε µπο-
ρείτε να το πείτε. Πώς θα το καταφέρουµε όµως; Τι καθορίζει
ένα επιτυχηµένο πανεπιστήµιο, θα έλεγε κανείς; Το καθορίζει η
επένδυσή του στους καθηγητές, στους φοιτητές, καθώς και η
οργάνωση και διοίκησή του. 

Τι επιλέγει σαν λύση η σηµερινή Κυβέρνηση; Επιλέγει να εγ-
καταστήσει παραρτήµατα ξένων πανεπιστηµίων. Και, βέβαια, µας
λέει ότι δεν θα είναι τυχαία πανεπιστήµια αυτά, των οποίων τα
παραρτήµατα θα εγκαταστήσουµε εδώ. Θα είναι το Γέιλ, το Χάρ-
βαρντ, το Κέιµπριτζ και η Οξφόρδη. Μπορεί να είναι η Σορβόννη.
Πώς διαφέρουν αυτά τα πανεπιστήµια από αυτά που έχουµε
εµείς και προς τα οποία θέλουµε να µοιάσουµε; Πρώτα-πρώτα -
το ανέφερε νωρίτερα η κ. Δούρου και πολλοί άλλοι- η σχέση φοι-
τητών προς καθηγητές, ένα προς δεκατέσσερα, ένα προς
σαράντα επτά, ένα προς τριάντα πέντε, κάπου µεταξύ των δύο
θα είναι η αλήθεια. Τι συµβαίνει στο Κέιµπριτζ; Δεν είναι το «ένα
προς δεκατρία» που είναι για την Ευρώπη. Είναι ένα προς δέκα.
Τόσο είναι και στην Οξφόρδη. Τι γίνεται στο Χάρβαρντ που θα
το φέρουµε; Είναι ένα προς επτά. Τι γίνεται στο Γέιλ; Είναι ένα
προς έξι. Θα µου πείτε, αυτά είναι µη κερδοσκοπικά µεν, αλλά
πλούσια πανεπιστήµια, µε δωρεές που ξεπερνούν τις δεκάδες -

για να µην πω παραπάνω- δισεκατοµµύρια, αλλά και στη Σουηδία
είναι ένα προς εννιά. Στο Λουξεµβούργο ξέρετε τι είναι; Είναι ένα
προς πέντε. 

Εποµένως, υπάρχει διαφορά. Τι διαθέτουν χρηµατικά; Θα µι-
λήσω µόνο για ευρωπαϊκά πανεπιστήµια, γιατί ντρέποµαι να µι-
λήσω για αµερικάνικα. Η Ελλάδα διαθέτει 3.000 και πάνω ανά
φοιτητή, η Δανία 19.000 ανά φοιτητή. Κάποια άλλη χώρα, η Σουη-
δία 28.000 ανά φοιτητή. Πώς επιλέγουν τους φοιτητές τους;
Εµείς προτείνουµε στα παραρτήµατα, µε απολυτήριο λυκείου αν
οι φοιτητές προέρχονται από ξένη χώρα, από ξένο σχολείο, µε
µείωση της ελάχιστης όχι βάσης της σχολής, αλλά βάσης του
τµήµατος του ενδιαφέροντος κατά 20%, δηλαδή 80%. 

Όλα τα άλλα κριτήρια είναι ακαθόριστα. Δεν είδα κάποια λε-
πτοµέρεια. Θα το κρίνει η επιτροπή ή κυρίως το µητρικό ίδρυµα,
το οποίο µητρικό ίδρυµα είµαι σίγουρη ότι δεν θα είναι κανένα
από τα πανεπιστήµια που προανέφερα. 

Πώς επιλέγουν τους καθηγητές τους; Ε, καλά, σε αυτά που
αναφέρθηκα µε το αν έχουν οι κορυφαίοι κάποιο Νόµπελ. Πα-
ράλληλα, όµως, όλοι πρέπει να ασκούν κοινωνικό έργο προσφο-
ράς στην κοινωνία, να βαθµολογούνται πολύ υψηλά από τους
φοιτητές, ενώ στο ελληνικό δηµόσιο πανεπιστήµιο µιλάµε για κα-
θηγητές που έχουν διδακτική εµπειρία -πέραν του διδακτορικού
βέβαια- και διεθνείς δηµοσιεύσεις. Τα κολλέγια, τα µη δηµόσια,
µη κρατικά, µη κερδοσκοπικά παραρτήµατα µπορούν να έχουν
στη µεγάλη τους πλειονότητα διδάσκοντες που κατέχουν διδα-
κτορικό. Φαντάζοµαι ότι στα ακριβά σχολεία άλλων χωρών έχουν
διδακτορικό οι διδάσκοντες. 

Να πάµε τώρα σε ένα άλλο θέµα. Οι άλλες ευρωπαϊκές χώρες
ξοδεύουν από πέντε µέχρι δέκα ή και δεκαπέντε φορές περισ-
σότερα από εµάς. Πού θα βρεθούν αυτά τα χρήµατα; Πού θα τα
βρει η Ελλάδα για να βελτιώσει; Θα τα βρει ουσιαστικά έχοντας
-εντός εισαγωγικών- «πανεπιστήµια» που πληρώνουν οι φοιτητές
δίδακτρα που τα µαζεύουν µε κόπο και πόνο οι γονείς τους, που
στην αρχή θα είναι 10.000 τον χρόνο για κάθε παιδί, αλλά σιγά
σιγά θα γίνει 15.000, 20.000. Κλασικά, η Κυβέρνηση µεταφέρει
την ευθύνη από τον εαυτό της στους πολίτες, στον ιδιώτη, στον
επιχειρηµατία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Δεν έφτασα οκτώ λεπτά ακόµα. Θα τελειώσω σύντοµα.
Είναι µια κλασική µεταφορά στον ιδιωτικό χώρο. Αυτό κάνει η

Κυβέρνηση. Αναφέρθηκε και νωρίτερα. Το κάνει στην υγεία, το
κάνει στις µεταφορές. Το κάνει και σε κάτι ακόµα, στην ασφά-
λεια. Πώς εξασφαλίζεται η ποιότητα και η βιωσιµότητα των νέων
παραρτηµάτων; Με την εγγυητική επιστολή εξασφαλίζεται η βιω-
σιµότητα. Δηλαδή, έλεγε στην αρχή, όταν κατέβηκε στη διαβού-
λευση το νοµοσχέδιο, ότι µε δύο εκατοµµύρια θα µπορεί να
καλύψει τα χρήµατα που πλήρωσαν οι φοιτητές, αν τυχόν κλείσει
το πανεπιστήµιο. Και µετά, αν περισσέψουν χρήµατα, θα καλύ-
ψουν και τους εργαζόµενους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Έχω άλλο ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Όµως, τώρα άλλαξε. Πρώτα θα καλυφθούν οι εργαζόµενοι

γιατί πιθανόν θα είναι εργαζόµενοι καλυπτόµενοι από το ΙΚΑ και
το ΙΚΑ θα απαιτήσει αποζηµίωση. Και αφού καλυφθούν, αν κα-
λυφθούν, όλοι οι εργαζόµενοι -αυτά τα χρήµατα σε µια λογική
επιχείρηση µπορεί να φτάνουν για πενήντα έως εκατό εργαζό-
µενους, θα έχει ήδη τριάντα καθηγητές ανά πανεπιστήµιο κατ’
ελάχιστον- µετά πόσοι φοιτητές θα καλυφθούν; Αν υπολογίσουµε
ότι θα υπάρχουν κάποιοι που τελείωσαν και το δεύτερο έτος, άρα
πλήρωσαν 20.000 µε 30.000, µιλάµε για εξήντα µε ογδόντα φοι-
τητές. Ή τώρα µε τη νέα διάταξη, όπως µπήκε στην ψηφοφορία
το νοµοσχέδιο, θα έχει εγγυήσεις το ένα παράρτηµα ότι θα τους
παραλάβει και θα συνεχίσουν τις σπουδές τους σε κάποιο άλλο
παράρτηµα. Και αν δεν υπάρχει ίδιο παράρτηµα; Μήπως σκέφτε-
ται η Κυβέρνηση να έχουν αυτόµατη µεταγραφή στο δηµόσιο πα-
νεπιστήµιο; Και αν στο µέλλον αποδειχθεί ότι το επίπεδο του
πτυχίου και το επίπεδο των σπουδών αντίστοιχα είναι χαµηλό-
τερα και δεν θα εκτιµηθεί, ποιος θα το κρίνει; Θα το κρίνει η
αγορά. Αυτό λέει η δεξιά πολιτική. Και αν η αγορά δεν τους
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δώσει τη θέση που είναι αντίστοιχη µε το δηµόσιο πανεπιστήµιο;
Θα πουν στον φοιτητή «Μάλλον διάλεξες λάθος. Έχεις ατοµική
ευθύνη». Θα το πουν αυτό και στον ασθενή που θα πάει στον
λάθος γιατρό και δεν δικαιολογείται γιατί πέθανε;

Σας καταθέτω κάποια έγγραφα για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αθηνά Λινού καταθέτει για

τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εξαιρε-

τικά! Πέσαµε στα εννέα λεπτά. Να λέγονται τα σωστά. 
Και τώρα συνεχίζουµε µε τον κ. Σπάνια Αριστοτέλη και µετά

ακολουθεί η κ. Βέττα.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ (ΤΕΛΗΣ) ΣΠΑΝΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε

Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζητάµε για το
νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλη-
τισµού µε τίτλο: «Ενίσχυση του Δηµόσιου Πανεπιστηµίου - Πλαί-
σιο λειτουργίας µη κερδοσκοπικών παραρτηµάτων ξένων
πανεπιστηµίων». 

Η θεσµική και λειτουργική ενίσχυση των δηµόσιων πανεπιστη-
µίων αποτελεί τον κεντρικό πυλώνα του νοµοσχεδίου. Αντιµετω-
πίζει το ζήτηµα της περαιτέρω βελτίωσης των ΑΕΙ µέσω της
οικονοµικής ενίσχυσης της διοικητικής αυτοτέλειας, της εξω-
στρέφειας των δηµόσιων πανεπιστηµίων, όπως και της απλοποί-
ησης και της ευελιξίας της λειτουργίας των οργάνων διοίκησης
κατά την άσκηση των αρµοδιοτήτων τους, καθώς και την προ-
ώθηση του ψηφιακού µετασχηµατισµού και της αποτελεσµατι-
κότερης αξιοποίησης της περιουσίας τους. Έτσι, το Ελληνικό
Ανοικτό Πανεπιστήµιο αποκτά διοικητική αυτονόµηση µε τη δη-
µιουργία πρυτανικού συµβουλίου, λειτουργώντας πλέον όπως
και όλα τα άλλα πανεπιστήµια. 

Αναβαθµίζεται το Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο Θράκης µε την
ένταξη σ’ αυτό τµηµάτων του Διεθνούς Πανεπιστηµίου της Ελ-
λάδος, µε συγχώνευση και µετονοµασία τµηµάτων του ιδρύµα-
τος που εδρεύουν σε Δράµα και Καβάλα, πετυχαίνοντας έτσι την
επέκταση και τη γεωγραφική ταύτιση του ιδρύµατος µε την Πε-
ριφέρεια Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης. 

Αν σας ενοχλώ, να περάσω έξω, κυρία Δούρου. Θέλετε να πε-
ράσω έξω αν σας ενοχλώ;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, παρακαλώ.

ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ (ΤΕΛΗΣ) ΣΠΑΝΙΑΣ: Ε! για όνοµα του Θεού! 
ΕΙΡΗΝΗ (ΡΕΝΑ) ΔΟΥΡΟΥ: Ναι, η Δούρου φταίει.
ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ (ΤΕΛΗΣ) ΣΠΑΝΙΑΣ: Σας ακούω.
ΕΙΡΗΝΗ (ΡΕΝΑ) ΔΟΥΡΟΥ: Η Δούρου φταίει που δεν συγκεν-

τρώνεστε!
ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ (ΤΕΛΗΣ) ΣΠΑΝΙΑΣ: Να συγκεντρωθώ; Δεν νο-

µίζω να χρειάζεται. Καλό είναι να µη µιλάµε από κάτω.
ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Συνεχίστε, κύριε συνάδελφε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριοι συ-

νάδελφοι, παρακαλώ! Δεν υπάρχει λόγος σήµερα να το κάνουµε
αυτό. Είναι θέµα παιδείας.

ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ (ΤΕΛΗΣ) ΣΠΑΝΙΑΣ: Είναι καλή µέθοδος αυτή,
αλλά δεν είναι αποδοτική πάντα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ!

ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ (ΤΕΛΗΣ) ΣΠΑΝΙΑΣ: Ένα από τα σηµαντικό-
τερα προβλήµατα της ανώτατης εκπαίδευσης στη χώρα µας
είναι η φυγή Ελλήνων φοιτητών για σπουδές στο εξωτερικό, που
δηµιουργεί σοβαρά κοινωνικοοικονοµικά προβλήµατα. Καθορί-
ζεται, λοιπόν, ένα ενιαίο πλαίσιο εγκατάστασης και λειτουργίας
νοµικού προσώπου πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης από ανώτατα
εκπαιδευτικά ιδρύµατα της αλλοδαπής. Πρόκειται για νοµικά
πρόσωπα ειδικού σκοπού, µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα, µε
αποκλειστικό σκοπό την παροχή υπηρεσιών ανώτατης εκπαίδευ-
σης, τα οποία τελούν υπό την αυστηρή και αδιάλειπτη εποπτεία
και τον έλεγχο του Υπουργείου Παιδείας Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού. 
Σκοπός της µεταρρύθµισης αυτής είναι ο περιορισµός της

φυγής Ελλήνων φοιτητών για σπουδές στο εξωτερικό, ικανοποί-
ηση του δικαιώµατος των Ελλήνων µαθητών να ακολουθήσουν
την ακαδηµαϊκή διαδροµή που επιθυµούν, αναβάθµιση της ποι-
ότητας του εκπαιδευτικού συστήµατος, αύξηση θέσεων εργα-
σίας σε ακαδηµαϊκές, ερευνητικές και διοικητικές θέσεις,
περιορισµός της ακαδηµαϊκής διασποράς, προσέλκυση αλλοδα-
πών φοιτητών, περισσότερες ευκαιρίες για ακαδηµαϊκή σταδιο-
δροµία στην Ελλάδα. 

Τα νοµικά πρόσωπα έχουν ως αποστολή να προσφέρουν υψη-
λής ποιότητας ανώτατη εκπαίδευση, σεβόµενα την αρχή της
αξιοκρατίας και τον κοινωνικό προορισµό της ανώτατης εκπαί-
δευσης, να παράγουν και να µεταδίδουν τη γνώση µέσω της δι-
δασκαλίας και της έρευνας, να προετοιµάζουν τους φοιτητές για
την εφαρµογή στο επαγγελµατικό και κοινωνικό πεδίο, να λει-
τουργούν και να προάγουν τις επιστήµες, τις τέχνες, τα γράµ-
µατα και τον πολιτισµό, να οργανώνουν και να παρέχουν προ-
γράµµατα σπουδών τυπικής ανώτατης εκπαίδευσης πρώτου,
δευτέρου και τρίτου κύκλου, προγραµµάτων σπουδών σύντοµης
διάρκειας και δια βίου µάθησης, να εφαρµόζουν σύγχρονες µε-
θόδους διδασκαλίας, µε έµφαση στη διεπιστηµονικότητα και την
καινοτόµο έρευνα στο ανώτερο επίπεδο ποιότητας, κατά τα διε-
θνώς αναγνωρισµένα κριτήρια. 

Το νοµικό πρόσωπο µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα καταρτίζει
καταστατικό, έχει την έδρα του σε συγκεκριµένο δήµο στη χώρα,
ευθύνεται το ίδιο για την περιουσία και τα χρέη του. Διοικείται
από το ΔΣ, τελεί υπό το διοικητικό του συµβούλιο υπό την επο-
πτεία του Υπουργού Παιδείας. Για τη δηµιουργία νοµικού προ-
σώπου, υποβάλλεται αίτηση στο µητρικό ίδρυµα ή από κοινού µε
φυσικό ή νοµικό πρόσωπο. Κατόπιν, εγκρίνει η Εθνική Αρχή Ανώ-
τατης Εκπαίδευσης, ο Εθνικός Οργανισµός Πιστοποίησης Προ-
σόντων Επαγγελµατικού Προσανατολισµού και τέλος, η άδεια
εκδίδεται από το Υπουργείο Παιδείας. Για οποιαδήποτε µετα-
βολή υποβάλλει αίτηση στο Υπουργείο, υπό την προϋπόθεση ότι
διατηρεί το ελάχιστο τρεις σχολές, µε ένα τουλάχιστον πρό-
γραµµα πρώτου κύκλου σπουδών στην καθεµία. 

Στο νοµικό πρόσωπο επιβάλλεται πρόστιµο, όταν παραβιάζον-
ται οι όροι για οποιαδήποτε µεταβολή χωρίς προηγούµενη από-
φαση του Υπουργού, για παρεµπόδιση ελέγχου από τις αρµόδιες
υπηρεσίες του Υπουργείου, για µη ενηµέρωση του µητρώου και
για οποιαδήποτε αλλαγή που αφορά στη λειτουργία του. 

Στο αρµόδιο τµήµα, τηρείται µητρώο των νοµικών προσώπων
στο οποίο καταχωρούνται όλα τα παραρτήµατα του πανεπιστη-
µίου, τα οποία έχουν λάβει άδεια εγκατάστασης και λειτουργίας,
τα πιστοποιηµένα προγράµµατα σπουδών του καθενός, ο κατά-
λογος του εκπαιδευτικού προσωπικού τους, οι τύποι τίτλων
σπουδών που αποµένουν. Καταχωρούνται και τηρούνται, επι-
πλέον, όλα τα συνοδευτικά έγγραφα. 

Τα νοµικά πρόσωπα αναπτύσσουν ερευνητική δραστηριότητα,
χορηγούν σε φοιτητές προγράµµατα σπουδών πρώτου, δευτέ-
ρου και τρίτου κύκλου, υποτροφίες αριστείας και κοινωνικών κρι-
τηρίων σε ποσοστό 5% επί των εγκεκριµένων φοιτητών ανά
ακαδηµαϊκό έτος. Λειτουργούν σύµφωνα µε τον εσωτερικό τους
κανονισµό και διαθέτουν ακαδηµαϊκό όργανο από µέλη του εκ-
παιδευτικού προσωπικού των σχολών του. Το 80% του διδακτι-
κού ερευνητικού προσωπικού είναι κάτοχοι διδακτορικού,
συναφές µε το αντικείµενό τους. Ο αριθµός των µελών του δια-
δικτυακού ερευνητικού προσωπικού είναι άνω των τριάντα. Τη-
ρούν επίσηµο ιστότοπο και εφαρµόζουν τις αρχές διαφάνειας και
δηµοσιότητας σε διασύνδεση µε το Υπουργείο Παιδείας. 

Η Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκπαίδευσης ασκεί σε αυτά έλεγχο
τήρησης των προϋποθέσεων εγκατάστασης και λειτουργίας. Πι-
στοποιεί και αξιολογεί τα προγράµµατα σπουδών, τη συγχώ-
νευση, κατάτµηση, κατάργηση και µετονοµασία και των
επιµέρους ακαδηµαϊκών µονάδων τους, αξιολογεί, πιστοποιεί και
διασφαλίζει την ποιότητα της επιτροπής έρευνας και ελέγχει
τους υποβληθέντες καταλόγους των υποτρόφων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χιλιάδες φοιτητές εγκαταλεί-
πουν τη χώρα µας κάθε χρόνο για να σπουδάσουν στο εξωτε-
ρικό. Η Ελλάδα, δεκαετίες ολόκληρες τροφοδοτεί πολλές χώρες
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από τη µια µεριά µε εκατοµµύρια ευρώ και από την άλλη µε επι-
στήµονες. Η αιµορραγία της ελληνικής οικογένειας είναι µεγάλη,
όσο µεγάλη και η επιθυµία τους να σπουδάσουν τα παιδιά τους,
όπου κι αν χρειαστεί να τα στείλουν. Οικογένειες αποµακρύνον-
ται, δοκιµάζοντας την αντοχή τους από τους δικούς τους ανθρώ-
πους, από το σπίτι τους, σε µια πολύ ευαίσθητη ηλικία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση Μητσοτάκη κάνει
µια ακόµα µεγάλη, τεράστιας σηµασίας µεταρρύθµιση. Πρόκει-
ται για µια ιστορική στιγµή στην εκπαίδευση. Η Νέα Δηµοκρατία
θέλει, µπορεί και κάνει πράξη µία ακόµη δέσµευση, προσφέρον-
τας στους Έλληνες πολίτες τη δυνατότητα να µένουν κοντά στις
οικογένειές τους και να σπουδάζουν µεγαλουργώντας στον τόπο
τους. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Και εµείς
ευχαριστούµε για τον χρόνο.

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Βέττα Καλλιόπη από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία και αµέσως µετά ο κ. Βλαχάκος και η κ. Πού-
λου. 

Ορίστε, κυρία Βέττα, έχετε τον λόγο.
ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το σηµερινό νοµοσχέδιο η

ελληνική κοινωνία -ειδικά η νεολαία- βρίσκεται αντιµέτωπη µε µια
πολλαπλή επίθεση σε επίπεδο θεσµών, δηµοκρατίας και δικαιω-
µάτων. Αφ’ ενός, έχουµε την πλήρη καταστρατήγηση του Συν-
τάγµατος, όπου στο άρθρο 16 αναφέρεται ρητά ότι η ανώτατη
εκπαίδευση παρέχεται αποκλειστικά από ιδρύµατα που αποτε-
λούν νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου µε πλήρη αυτοδιοίκηση.
Αφ’ ετέρου, έχουµε την υποβάθµιση του αγαθού της παιδείας
και τη µετατροπή του σε λειτουργία παροχής υπηρεσιών για
έχοντες και κατέχοντες. Δυστυχώς, µε αποκλειστική ευθύνη της
Κυβέρνησης επέρχεται ολισθηρή απαξίωση του Συντάγµατος και
περιστολή δικαιωµάτων. 

Για το πρώτο, ο εισηγητής, οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποί
µας και πολλοί συνάδελφοί µου έχουν ήδη προβάλει στέρεες και
τεκµηριωµένες θέσεις. Ωστόσο, πρέπει να επαναλάβω ότι η από-
φαση της κυβερνητικής πλειοψηφίας για καταψήφιση της ένστα-
σης αντισυνταγµατικότητας είναι, τουλάχιστον, αντιφατική καθώς
εσείς οι ίδιοι µόλις πριν λίγα χρόνια υποστηρίζατε ότι η ύπαρξη
του άρθρου 16 αποκλείει την είσοδο κερδοσκοπικών ιδιωτικών πα-
νεπιστηµίων στη χώρα µας. Άλλαξε κάτι από τότε; Όχι. Εξάλλου,
αναγνωρίζετε ότι υπάρχει καταστρατήγηση του συντάγµατος υπο-
στηρίζοντας ότι δεν µπορείτε να περιµένετε την ενδεχόµενη ανα-
θεώρηση του άρθρου 16 για να έρθουν τα ιδιωτικά πανεπιστήµια
και γι’ αυτό οδηγήστε στη λαθροχειρία του σηµερινού νοµοσχε-
δίου. Η συζήτηση θα έπρεπε να είχε λήξει εδώ ακριβώς και στην
επόµενη ευκαιρία που προβλέπει το Σύνταγµα να τεθούν και να
αξιολογηθούν τα επιχειρήµατα του καθενός µας. 

Ωστόσο, επί της ουσίας µπορώ να πω µε βεβαιότητα, ότι το
αντισυνταγµατικό νοµοσχέδιο, πρώτον, θα προωθήσει τα συµ-
φέροντα των κερδοσκοπικών funds γιατί κανείς ιδιώτης δεν θα
έρθει στη χώρα µας ανοίγοντας σχολές, αν δεν έχει στόχο το
κέρδος. Άρα µιλάµε για ιδιωτικά και όχι για µη κερδοσκοπικά,
όπως λέτε, στον τίτλο του νοµοσχεδίου. 

Δεύτερον, θα απαξιώσει τα δηµόσια σχολεία, τα οποία θα γί-
νουν προθάλαµος ιδιωτικών συµφερόντων και προσκλητηρίων,
ενώ πλείστοι µαθητές θα παραιτούνται από τη σχολική προσπά-
θεια, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για την εκπαιδευτική καθηµερινό-
τητα, µπροστά στο αδιέξοδο της επιλογής ιδιωτικών σχολών. 

Τρίτον, θα υποβαθµίσει τα πανεπιστήµιά µας, ειδικά τα περι-
φερειακά. 

Θα καταθέσω εδώ στα Πρακτικά το ψήφισµα του Συλλόγου Δι-
οικητικών Υπαλλήλων του Πανεπιστηµίου Δυτικής Μακεδονίας,
ενός αξιολογότατου ανώτατου ιδρύµατος, µε πάρα πολλές περ-
γαµηνές, από µία περιοχή που έχει υποστεί τα πάνδεινα από την
κυβερνητική αναλγησία και πιστεύω ότι κανείς σώφρων πολίτης
δεν µπορεί να διαφωνήσει µε το περιεχόµενο αυτό. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Καλλιόπη Βέττα καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-

γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
Τέταρτον, θα οδηγήσει στην υπερχρέωση των νοικοκυριών µε

υπέρογκα φοιτητικά δάνεια, ένα πρόβληµα που απασχολεί έν-
τονα όλο το δυτικό κόσµο, εκτός βέβαια, από την Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας. 

Πέµπτον, θα προκαλέσει εµπόριο ελπίδας για φοίτηση σε σχο-
λές χαµηλού επιπέδου, µε µεγάλα ερωτήµατα για την αρτιότητα
των αποφοίτων τους, καθώς στο νοµοσχέδιο προβλέπεται συν-
τελεστής 0,8 όχι του τµήµατος, αλλά του πεδίου. 

Τέλος, στο εγγύς µέλλον οι ιδιωτικές σχολές θα προσφύγουν
σε δικαστικά και ευρωπαϊκά όργανα, ζητώντας κρατική χρηµα-
τοδότηση, κατηγορώντας τη χώρα για αθέµιτο ανταγωνισµό, ενώ
πολύ πιθανόν είναι -όπως συµβαίνει στην Κύπρο- να απαιτηθεί
και εισαγωγή αυξηµένων διδάκτρων σε δηµόσια πανεπιστήµια
για όρους ισονοµίας µε τα ιδιωτικά. Έρχεται αυτό! 

Παράλληλα και στο υπόλοιπο νοµοσχέδιο, παρά τον ψευδεπί-
γραφο τίτλο περί ενίσχυσης της δηµόσιας εκπαίδευσης, υπάρ-
χουν σοβαρά προβλήµατα, καθώς για παράδειγµα, παρά τον
επιστηµονικό αντίλογο, βάζετε την επιστήµη της Εργοθεραπείας
στις σχολές Φυσικής Αγωγής, την ώρα που τα δύο γνωστικά
πεδία είναι ουσιωδώς διαφορετικά. 

Να περάσουµε τώρα στο τι δεν θα συµβεί µε τις ιδιωτικές σχο-
λές. Δεν θα ανακοπεί η ροή των Ελλήνων στο εξωτερικό για
σπουδές, καθώς όσες και όσοι πηγαίνουν, κυρίως για µεταπτυ-
χιακά, επιδιώκουν να φοιτήσουν σε συγκεκριµένα πανεπιστήµια
και σε συγκεκριµένες χώρες. Δεν θα αναβαθµιστεί ερευνητική
διαδικασία, καθώς οι ιδιωτικές σχολές δεν ενδιαφέρονται να
ασχοληθούν µε µακροπρόθεσµες λύσεις -έρευνα και καινοτο-
µίες- αλλά µόνο για το κέρδος των µετόχων τους. 

Η Κυβέρνηση εν ολίγοις συνεχίζει τον δρόµο που χάραξε µε
τη µείωση των εισακτέων, τη λαιµητόµο της ελάχιστης βάσης ει-
σαγωγής, την απόδοση επαγγελµατικών δικαιωµάτων σε απο-
φοίτους κολλεγίων, την κατάργηση των διετών προγραµµάτων
σπουδών και άλλες παρόµοιες αντιεκπαιδευτικές πρωτοβουλίες.

Υπάρχουν προβλήµατα στο δηµόσιο πανεπιστήµιο και στην εκ-
παίδευση γενικότερα; Σαφώς υπάρχουν, αλλά δεν είναι ούτε
αυτά που σας απασχολούν ούτε αυτά που αναδεικνύονται. Τα
προβλήµατα αφορούν τις υποδοµές, την υποχρηµατοδότηση, τη
χαµηλή αναλογία διδασκόντων και φοιτητών, τα ισχνά αποθεµα-
τικά, τα µεγάλα έξοδα για συγγράµµατα και τη φοιτητική µέρι-
µνα. 

Και τι κάνετε γι’ αυτό; Με αποπληθωριστικούς όρους κρατάτε
την κρατική επιχορήγηση στα ΑΕΙ σε πολύ χαµηλά επίπεδα. Πριν
το 2010 η χρηµατοδότηση των πανεπιστηµίων ήταν 380 εκατοµ-
µύρια ευρώ. Το 2023 µειώθηκε στα 116 εκατοµµύρια ευρώ. Η
χώρα µας, δηλαδή, βρίσκεται στην τελευταία θέση στην ενωµένη
Ευρώπη ως προς την κρατική χρηµατοδότηση της δηµόσιας παι-
δείας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εσείς µιλάτε µε όρους ανταγω-
νισµού για την παιδεία. Αυτή είναι η αντίληψή σας για την κοινω-
νική δικαιοσύνη. Άλλωστε άκουσα από τον κ. Μητσοτάκη ότι
θεωρεί ότι η ανισότητα είναι κάτι φυσιολογικό. Εµείς παλεύουµε
να δώσουµε ίσες ευκαιρίες στα παιδιά και τη νεολαία αυτής της
χώρας, καθώς η παιδεία µέχρι σήµερα ήταν η ελπίδα και το κα-
ταφύγιο των παιδιών που προσβλέπουν σε προκοπή και ανοδική
κοινωνική κινητικότητα. Με τη µετατροπή της σε εµπόρευµα η
πυξίδα στρέφεται στην παιδεία - προϊόν, ενώ ακολουθεί και η
υγεία που τόσο πολύ έχει απαξιωθεί επί των ηµερών σας ακρι-
βώς για να ικανοποιηθεί η επιδίωξή σας για την εγκαθίδρυση
ενός στυγνού νεοφιλελευθερισµού που έχει δοκιµαστεί και απο-
τύχει σε πολλές χώρες, αφήνοντας συντρίµµια στον κοινωνικό
ιστό. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω το εξής: Στην
αρχή της οµιλίας µου ανέφερα ότι το σηµερινό νοµοσχέδιο είναι
µια επίθεση στο Σύνταγµα και την κοινωνία. Ωστόσο κάθε δράση
προκαλεί αντίδραση και σε αυτό το νοµοσχέδιο - ολετήρα έχει
αντιπαρατεθεί ένα τεράστιο εκπαιδευτικό και κοινωνικό κίνηµα
από φοιτητές, µαθητές και νέους ανθρώπους, αλλά και εκπαι-
δευτικούς, γονείς εργαζόµενους και ανέργους. 

Απευθυνόµαστε, λοιπόν, σε αυτό το κίνηµα, δηλώνουµε την
πλήρη στήριξή µας στα αιτήµατά τους, δηλώνουµε ότι είµαστε
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κάθετα αντίθετοι στις κυβερνητικές µεθοδεύσεις. Για εµάς η παι-
δεία δεν είναι εµπόρευµα, είναι αγαθό. Δεν είναι µόνο δηµοκρα-
τική και συνταγµατική απαίτηση, αλλά είναι κοινωνική ανάγκη.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε πάρα πολύ. 
Συνεχίζουµε µε τον κ. Βλαχάκο από τη Νέα Δηµοκρατία και

αµέσως µετά η κ. Πούλου.
Κύριε Βλαχάκο, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΛΑΧΑΚΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συ-

ζητάµε ένα πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παι-
δείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού το οποίο αφορά την
ενίσχυση του δηµόσιου πανεπιστηµίου, καθώς και το πλαίσιο λει-
τουργίας µη κερδοσκοπικών παραρτηµάτων ξένων πανεπιστη-
µίων και θα τολµούσα να πω ότι πρόκειται για µια ιστορική στιγµή
για την ανώτατη εκπαίδευση της χώρας µας. 

Το παρόν νοµοσχέδιο αποτελείται από διακόσια πέντε άρθρα,
εκ των οποίων τα εκατόν εβδοµήντα έξι αφορούν το ελληνικό σύ-
στηµα δηµόσιας εκπαίδευσης. Το µεγαλύτερο µέρος του νοµο-
σχεδίου στοχεύει στον εκσυγχρονισµό των δηµοσίων πανε-
πιστηµιακών ιδρυµάτων, στην αξιοποίηση της περιουσίας τους,
στην ψηφιοποίησή τους σε διάφορα καθηµερινά χρονοβόρα ζη-
τήµατα που αφορούν τη λειτουργία των τµηµάτων τους, αλλά και
την αύξηση των ποιοτικών κριτηρίων χρηµατοδότησής τους. 

Τα άρθρα 1 έως 13 αφορούν οργανωτικές αλλαγές στη δοµή
του Δηµοκρίτειου Πανεπιστηµίου Θράκης. Το συγκεκριµένο πα-
νεπιστήµιο αναβαθµίζεται µε την ίδρυση νέων σχολών και τµη-
µάτων και µε την ένταξη σε αυτό των τµηµάτων και ερευνητικών
ινστιτούτων του Διεθνούς Πανεπιστηµίου Ελλάδος αποκτά πλέον
χαρακτήρα διεπιστηµονικότητας. Πρόκειται για µια στρατηγική
ανάπτυξης διττής της σηµασίας, η οποία αφ’ ενός µεν το καθιστά
τρίτο σε µέγεθος πανεπιστήµιο της χώρας, αφού ταυτίζεται
πλέον διοικητικά και γεωγραφικά µε την Περιφέρεια Ανατολικής
Μακεδονίας και Θράκης προς όφελος του συνόλου του πληθυ-
σµού της περιφέρειας και συµβάλλει στην ποιοτική αναβάθµιση
της περιοχής.

Αντιλαµβανόµαστε όλοι ότι οι λόγοι αυτοί, εκτός από ακαδη-
µαϊκοί είναι και εθνικοί, καθώς πρόκειται για ένα πανεπιστήµιο µε
σηµαντική γεωπολιτική και εθνική σηµασία, το οποίο διαδραµα-
τίζει κοµβικό ρόλο στην ευαίσθητη Περιφέρεια της Ανατολικής
Μακεδονίας και Θράκης.

Στο Β’ Μέρος του νοµοσχεδίου τα άρθρα 13 έως 26 αφορούν
τον εκσυγχρονισµό και την αναβάθµιση του Ελληνικού Ανοικτού
Πανεπιστηµίου και υλοποιεί ουσιαστικά ένα πάγιο αίτηµα, τόσο
της ακαδηµαϊκής κοινότητας, όσο και των φοιτητών για πολλά
χρόνια. Το Ελληνικό Ανοικτό Πανεπιστήµιο αυτονοµήθηκε. Απο-
κτά το σύστηµα διακυβέρνησης και διοίκησης που έχουν τα υπό-
λοιπα πανεπιστήµια, αναβαθµίζοντας µε αυτόν τον τρόπο τη
λειτουργία και τον ρόλο του στην εκπαίδευση της χώρας, µε ταυ-
τόχρονο όµως σεβασµό στην ιδιαιτερότητά του.

Σκοπός των ρυθµίσεων αυτών είναι η ανάπτυξη και ενίσχυση
του ακαδηµαϊκού του ρόλου στην παιδαγωγική κατάρτιση και την
πιστοποίηση της ανοικτής και εξ αποστάσεως εκπαίδευσης. 

Εδώ θα πρέπει να τονίσουµε ότι οι εν λόγω αλλαγές στα ανω-
τέρω πανεπιστηµιακά ιδρύµατα διεξάγονται κατόπιν συζητήσεων
και προτάσεων της σύσκεψης των πρυτάνεων και µε τη συµµε-
τοχή της Εθνικής Αρχής Ανώτατης Εκπαίδευσης. 

Το Γ’ Μέρος του νοµοσχεδίου, το οποίο είναι όχι τυχαία και το
µεγαλύτερο, αφορά την ενίσχυση των ανώτατων εκπαιδευτικών
ιδρυµάτων. Περιλαµβάνει µια σειρά άρθρων -από το 37 έως το
129- µε τα οποία ρυθµίζονται σηµαντικά θέµατα που αφορούν
την καθηµερινή λειτουργία των ΑΕΙ, όπως µείωση της γραφει-
οκρατίας των δηµοσίων ακαδηµαϊκών ιδρυµάτων, ενίσχυση της
αυτονοµίας και της εξωστρέφειάς τους, αναβάθµιση των υποδο-
µών τους, εναρµόνιση των υπηρεσιών τους µε τον ψηφιακό µε-
τασχηµατισµό, καθώς και την περαιτέρω χρηµατοδότησή τους
για έρευνα.

Πρόκειται για ρυθµίσεις καίριες και σηµαντικές, κύριοι συνά-

δελφοι, οι οποίες µόνο οφέλη µπορεί να προσκοµίσουν τόσο για
τα ίδια τα πανεπιστήµια, όσο και για τους φοιτητές. Άλλωστε η
πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας είχε πάντα ως προτεραιότητα
τον τοµέα της παιδείας και της υγείας. Η Κυβέρνηση του Κυριά-
κου Μητσοτάκη δεσµεύτηκε προεκλογικά για σηµαντικές µεταρ-
ρυθµίσεις στον χώρο της παιδείας και αυτή τη στιγµή γίνονται
πράξη. Ήδη κατά την ψήφιση του προϋπολογισµού του έτους
2024 υπήρξε µεταξύ άλλων πρόβλεψη για αύξηση και στον τα-
κτικό προϋπολογισµό του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων
και Αθλητισµού κατά 255 εκατοµµύρια ευρώ. Όπως ανέφερε και
ο κύριος Υπουργός, από το 2018 µέχρι σήµερα η τακτική και η
έκτακτη χρηµατοδότηση των δηµοσίων πανεπιστηµίων αυξήθηκε
κατά 41 εκατοµµύρια ευρώ. Αυτή τη στιγµή το κονδύλι που θα
δώσουµε στο δηµόσιο πανεπιστήµιο συγκεντρωτικά από όλα τα
χρηµατοδοτικά εργαλεία που έχουµε, δηλαδή τον τακτικό προ-
ϋπολογισµό ΕΣΠΑ, ΣΔΙΤ, Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας
είναι πολύ µεγαλύτερο. 

Τέλος, θα αναφερθώ και στο τέταρτο µέρος που αφορά τα
άρθρα 130 έως 155, το οποίο αφορά την εγκατάσταση και λει-
τουργία νοµικών προσώπων πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης. Πρό-
κειται για µια σηµαντική µεταρρύθµιση στον χώρο της ανώτατης
εκπαίδευσης, καθώς για πρώτη φορά θεσπίζεται στη χώρα µας
νοµοθετικό πλαίσιο, µε σκοπό την παροχή υπηρεσιών ανώτατης
εκπαίδευσης και την απονοµή τίτλων σπουδών µέσω παραρτη-
µάτων αλλοδαπών ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων, τα οποία
θα λειτουργούν υπό τη µορφή νοµικών προσώπων πανεπιστηµια-
κής εκπαίδευσης ειδικού σκοπού µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα. 

Τονίζουµε ότι δεν ιδρύουµε ιδιωτικά πανεπιστήµια, αλλά επι-
τρέπουµε την εγκατάσταση και λειτουργία παραρτηµάτων αλλο-
δαπών ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων, τα οποία θα
συνδέονται απευθείας µε το µητρικό τους ίδρυµα στο εξωτερικό.
Επιπλέον, διατηρούµε τη βάση εισαγωγής που ισχύει για κάθε
υποψήφιο φοιτητή και εξασφαλίζουµε ότι θα υπάρχει αυστηρή
εποπτεία από την ανεξάρτητη Αρχή Ανώτατης Εκπαίδευσης η
οποία ελέγχει και τα δηµόσια πανεπιστήµια. Η ΕΘΑΑΕ θα είναι
υπεύθυνη για την αδειοδότηση, αξιολόγηση και πιστοποίηση των
προγραµµάτων σπουδών τους, καθώς και των κτηριακών, εργα-
στηριακών και ερευνητικών τους υποδοµών. Με άλλα λόγια πρό-
κειται για µια πρωτοβουλία που συµβαδίζει µε τα όσα ισχύουν σε
ολόκληρο τον κόσµο. Αυτά τα παραρτήµατα διεθνών καταξιωµέ-
νων πανεπιστηµίων θα επιτρέπουν στα ελληνόπουλα να µην φεύ-
γουν εκτός συνόρων για σπουδές και θα αποτελέσουν µια
επιλογή που θα κρατά πλέον στην πατρίδα µας τη νέα γενιά, ανα-
κουφίζοντας και τις οικογένειές τους από τα πολλά έξοδα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο
επιτυγχάνει διπλό σκοπό: αφ’ ενός τον εκσυγχρονισµό και την
ενίσχυση των δηµόσιων πανεπιστηµίων της χώρας και αφ’ ετέ-
ρου τη µεταρρύθµιση της ίδρυσης µη κρατικών πανεπιστηµιακών
ιδρυµάτων υπό συγκεκριµένες και ιδιαιτέρως αυστηρές προδια-
γραφές. Θεωρώ ότι η ίδρυσή τους, όσο κι αν µας προβληµατίζει
τη δεδοµένη χρονική στιγµή, θα αποφέρει εν τέλει σηµαντικά
οφέλη για την οικονοµία και την κοινωνία, χωρίς να περιορίζεται
ή να υποβαθµίζεται ο ρόλος των δηµόσιων ιδρυµάτων εκπαίδευ-
σης της χώρας µας. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να σας προτρέψω να στηρίξουµε όλοι
µαζί το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο για δύο λόγους: Πόσοι από
εµάς, οι οποίοι αποτελούµε κύτταρα αυτής της ελληνικής κοινω-
νίας, δεν έχουµε αναζητήσει τη γνώση για να είµαστε πιο δηµι-
ουργικοί και πιο ενεργοί πολίτες; Δεύτερον, ως γονείς θα
µπορούσαµε ποτέ να στερήσουµε στα παιδιά µας το όνειρο, που
είχαν µια άτυχη στιγµή, αφού πολύ καλά γνωρίζουµε όλοι ότι οι
πανελλήνιες εξετάσεις είναι τρεις ώρες, τρεις ώρες για να πραγ-
µατοποιήσει κανείς το όνειρό του. Εµείς ως γονείς νοµίζω ότι δεν
θα µπορούσαµε να στερήσουµε ποτέ το όνειρο αυτό στα παιδιά
µας. Νοµίζω ότι είµαστε υποχρεωµένοι ότι µπορεί αυτό το κάτι
περισσότερο που ανήκει σε όλους µας, αλλά περισσότερο στα
παιδιά µας, να το φέρουµε και εδώ στην πατρίδα µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει η κ. Πούλου από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία και θα
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ακολουθήσει ο κ. Λαµπρούλης.
Ορίστε, κυρία Πούλου.
ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά το σκάνδαλο των υποκλο-

πών, τη χειραγώγηση της δικαιοσύνης και των ανεξάρτητων
αρχών, τον έλεγχο των µέσων µαζικής ενηµέρωσης, που προκά-
λεσαν την πρωτοφανή καταδίκη της χώρας µας από το Ευρω-
παϊκό Κοινοβούλιο, ήρθε ακόµη ένα σοβαρό χτύπηµα στο κράτος
δικαίου από την Κυβέρνηση Μητσοτάκη. Η διαρροή προσωπικών
δεδοµένων απόδηµων συµπολιτών µας για προεκλογική και ψη-
φοθηρική χρήση από Ευρωβουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας, µε
ενδεχόµενη εµπλοκή του Υπουργείου Εσωτερικών, δείχνει ότι η
Κυβέρνηση δεν θα σταµατήσει στον ολισθηρό αντιδηµοκρατικό
και αντιθεσµικό δρόµο που έχει επιλέξει. Και αυτό αποδεικνύεται
και από το νοµοσχέδιο που συζητούµε σήµερα. Η Κυβέρνηση νο-
µοθετεί µε προκλητική περιφρόνηση απέναντι στο Σύνταγµα, πα-
ραβιάζοντας ένα δοµικό άρθρο του, το άρθρο 16.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο δεν είναι µεταρ-
ρύθµιση. Είναι αντιµεταρρύθµιση σκληρά ταξική, αντιδραστική και
ξεκάθαρα αντισυνταγµατική. Γιατί λέµε ότι είναι αντισυνταγµατικό
το νοµοσχέδιο; Γιατί στο άρθρο 16 παράγραφος 5 αναφέρεται ότι
η ανώτατη εκπαίδευση στη χώρα µας παρέχεται αποκλειστικά από
ιδρύµατα που αποτελούν νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, µε
πλήρη αυτοδιοίκηση. Επίσης στην παράγραφο 6 αναφέρεται ότι
οι καθηγητές των ανωτάτων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων είναι δηµό-
σιοι λειτουργοί. Άρα προκύπτει ότι η ανώτατη εκπαίδευση δεν
είναι παροχή υπηρεσιών, οι φοιτητές δεν είναι πελάτες και οι κα-
θηγητές δεν είναι υπάλληλοι. 

Ακόµη και ο τίτλος του νοµοσχεδίου περί µη κρατικών, µη κερ-
δοσκοπικών πανεπιστηµίων είναι παραπλανητικός. Στην Ελλάδα
υπάρχουν µόνο δηµόσια και αυτοδιοικούµενα πανεπιστήµια και
όχι κρατικά. Το κράτος δεν ορίζει και δεν ασκεί τη διοίκησή τους. 

Λέµε µόνον εµείς ότι το νοµοσχέδιο είναι αντισυνταγµατικό;
Όχι. Το λένε οι αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας, το
2008, το 2019 και το 2023, καθώς και η συντριπτική πλειοψηφία
των συνταγµατολόγων και έγκριτων νοµικών. Εποµένως η αλ-
λαγή των προβλέψεων του άρθρου 16 µπορεί να γίνει µόνο µέσω
Αναθεώρησης του Συντάγµατος. Εξάλλου το παραδέχτηκε και ο
κ. Μητσοτάκης στην προεκλογική διακαναλική συνέντευξή του
τον Ιούνιο του 2023, όταν έλεγε ότι ο δρόµος για τις ιδιωτικές
σχολές θα ανοίξει µε τη συνταγµατική Αναθεώρηση που θα ξεκι-
νήσει το 2025. 

Ας δούµε όµως αν ισχύουν τα επιχειρήµατα της Κυβέρνησης. 
Ισχύει ότι υποδεέστερος τυπικός νόµος µπορεί να καταργήσει

άρθρο του Συντάγµατος; Όχι. 
Ισχύει ότι ένα άρθρο του Συντάγµατος µπορεί να καταργήσει

ένα άλλο άρθρο του Συντάγµατος; Όχι. Άρα το άρθρο 28, που
αναφέρεται στις διακρατικές συµφωνίες, δεν µπορεί να επιτρέ-
ψει την ίδρυση ιδιωτικών πανεπιστηµίων στην Ελλάδα µέσω συµ-
φωνίας µε άλλο κράτος για ίδρυση αλλοδαπού πανεπιστηµίου.
Δεν γίνεται να επιτρέψει το ελληνικό κράτος την εφαρµογή της
έννοµης τάξης άλλου κράτους στο εσωτερικό του, που οδηγεί
µάλιστα και σε παραβίαση της συνταγµατικής διάταξης.

Ισχύει ότι το Ενωσιακό Δίκαιο υποχρεώνει την Ελλάδα σε
ίδρυση ιδιωτικών πανεπιστηµίων; Όχι. Δίνει µόνο τη διακριτική
ευχέρεια στα κράτη µέλη τριτοβάθµιας εκπαίδευσης µε επαγγελ-
µατικά δικαιώµατα, αλλά όχι τίτλους πανεπιστηµιακής εκπαίδευ-
σης και σε καµµία περίπτωση δεν επιβάλλει την ίδρυση ιδιωτικών
πανεπιστηµίων, που στην περίπτωση της Ελλάδας βέβαια απα-
γορεύεται κι από το Σύνταγµα.

Ισχύει ότι αποκλίνουµε από την Ευρώπη γιατί δεν έχουµε ιδιω-
τικά πανεπιστήµια; Όχι. Υπάρχουν πολλές ευρωπαϊκές χώρες
που έχουν µόνο δηµόσια πανεπιστήµια. Αντίθετα, αποκλίνουµε
από την Ευρώπη λόγω της υποχρηµατοδότησης και της υποστε-
λέχωσης των πανεπιστηµίων µας. Η χώρα µας βρίσκεται στην τε-
λευταία θέση στην Ευρωπαϊκή Ένωση ως προς την κρατική
χρηµατοδότηση της δηµόσιας παιδείας. Έχει ειπωθεί, το επανα-
λαµβάνουµε: Μόλις το 7,1% του ετήσιου προϋπολογισµού µας,
σε αντίθεση µε τον ευρωπαϊκό µέσο όρο 9,6%. Και συγκεκριµένα:
Η ετήσια χρηµατοδότηση των πανεπιστηµίων ήταν 380 εκατοµ-

µύρια ευρώ πριν από το 2010, ενώ το 2023 βρίσκεται στα 116
εκατοµµύρια ευρώ, δηλαδή στο 1/3. Και αυτό βέβαια συνεπάγε-
ται τα εξής: Η δηµόσια δαπάνη ανά φοιτητή στην Ελλάδα είναι
µόλις 2.300 ευρώ, ενώ η µέση δηµόσια δαπάνη στην Ευρωπαϊκή
Ένωση είναι 11.500 ευρώ. Το µόνιµο διδακτικό και ερευνητικό
προσωπικό στα ελληνικά πανεπιστήµια έχει µειωθεί κατά σχεδόν
30% αφού οι προσλήψεις είναι λιγότερες από τις αποχωρήσεις,
που δεν αναπληρώνονται φυσικά. Η αναλογία, λοιπόν, καθηγη-
τών προς φοιτητές στην Ελλάδα είναι ένας καθηγητής ανά σα-
ράντα επτά φοιτητές, ενώ στην Ευρωπαϊκή Ένωση είναι ένας
καθηγητής ανά δεκατρείς φοιτητές. Έγιναν χίλιες προσλήψεις,
αλλά όχι βέβαια για διδακτικό προσωπικό. Για την Πανεπιστη-
µιακή Αστυνοµία έγιναν. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία ζητά σταθερά µια πρόσ-
ληψη για κάθε µία αποχώρηση και βεβαίως να πληρωθούν άµεσα
όλα τα κενά που έχουν δηµιουργηθεί τα τελευταία χρόνια. 

Ισχύει όµως ότι τα ιδιωτικά πανεπιστήµια θα ανακόψουν το
κύµα των Ελλήνων φοιτητών που πηγαίνουν στο εξωτερικό να
σπουδάσουν; Όχι. Η συντριπτική πλειοψηφία των περίπου
τριάντα οκτώ χιλιάδων Ελλήνων φοιτητών που βρίσκονται στο
εξωτερικό σπουδάζουν σε µεταπτυχιακό επίπεδο και στη συνέ-
χεια αναζητούν εργασία στη χώρα υποδοχής. Η απάντηση σε
αυτό το πρόβληµα δεν δίνεται µε αυτόν τον σχεδιασµό της Κυ-
βέρνησης. Θα δινόταν µόνο αν προέβλεπε την ενίσχυση των δη-
µόσιων πανεπιστηµίων µας µε πόρους και προσωπικό τόσο
στους µεταπτυχιακούς τοµείς όσο και στην έρευνα. Οι ελάχιστοι
Έλληνες φοιτητές, που σπουδάζουν σε προπτυχιακό επίπεδο
στο εξωτερικό κατευθύνονται κυρίως σε ιατρικές, πολυτεχνικές
ή νοµικές σχολές σε χώρες όπως η Βουλγαρία, η Ρουµανία και
η Κύπρος. Όµως οι σπουδές στις χώρες αυτές είναι πιο οικονο-
µικές τελικά από τις σπουδές στα ιδιωτικά πανεπιστήµια που θα
δηµιουργηθούν στην Ελλάδα. Τα υψηλά δίδακτρα, το υψηλό κό-
στος ζωής, η τροµακτική ακρίβεια, η ακριβή και δυσεύρετη στέγη
δεν θα κρατήσουν και αυτούς τους φοιτητές στην Ελλάδα. 

Επιπλέον, στα πέντε χρόνια διακυβέρνησης Μητσοτάκη βιώ-
σαµε την συστηµατική απαξίωση της δηµόσιας εκπαίδευσης και
κυρίως της ιδιωτικοποίησης του µεταλυκειακού επιπέδου σπου-
δών, αφού αποκλείει είκοσι χιλιάδες µαθητές εκτός πανεπιστη-
µίων κάθε χρόνο λόγω της ελάχιστης βάσης εισαγωγής, για να
εξασφαλίσει την απαραίτητη πελατεία στα ιδιωτικά κολλέγια. Και
τώρα ολοκληρώνει τον σχεδιασµό της µε την εξασφάλιση πελα-
τείας και στα ιδιωτικά δήθεν πανεπιστήµια. 

Ισχύει ότι τα ιδιωτικά πανεπιστήµια θα προσελκύσουν ξένους
φοιτητές στην Ελλάδα; Όχι. Πρόκειται για ένα ανέκδοτο. Εννο-
είται ότι οι αλλοδαποί φοιτητές θα προτιµήσουν τα εξαιρετικά
δηµόσια πανεπιστήµια της χώρας µας ή άλλων χωρών. Εξάλλου
τα κολλέγια της κ. Κεραµέως δεν προσέλκυσαν σχεδόν κανέναν
ξένο φοιτητή.

Ισχύει ότι µετά την ίδρυση ιδιωτικών πανεπιστηµίων θα υπάρ-
χει ισότιµη πρόσβαση στην τριτοβάθµια εκπαίδευση; Όχι. Στα
ιδιωτικά πανεπιστήµια θα εισάγονται υποψήφιοι που θα συγκεν-
τρώσουν τα µόρια της ελάχιστης βάσης εισαγωγής του επιστη-
µονικού πεδίου τους αλλά µειωµένα. Αναρωτιόµαστε: Θα
µειώσετε αντίστοιχα και τα επαγγελµατικά τους δικαιώµατα; Γιατί
δεν διατηρείτε την ίδια βάση εισαγωγής και σε αυτά που θα δη-
µιουργήσετε; Γιατί ακριβώς αυτό που σας απασχολεί και θέλετε
είναι να ενισχύσετε για µία ακόµη φορά τα ιδιωτικά συµφέροντα.
Έχεις χρήµατα; Αγοράζεις θέση στο πανεπιστήµιο χωρίς κόπο
και αγοράζεις και πτυχίο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Την ανοχή σας θα ζητήσω και εγώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ισχύει ότι η ίδρυση ιδιωτικών πανεπιστηµίων θα ωφελήσει το

δηµόσιο πανεπιστήµιο; Επίσης όχι. Πολλά δηµόσια πανεπιστή-
µια, ιδίως τα περιφερειακά, θα κινδυνεύσουν µε «λουκέτο», λόγω
της δραστικής µείωσης σε εισακτέους, σε καθηγητές, αλλά και
πόρους. Τα ιδιωτικά πανεπιστήµια δεν θα ιδρυθούν στην περιφέ-
ρεια, αλλά στην Αθήνα ή τη Θεσσαλονίκη. Ένας πολύ κρίσιµος
παράγοντας περιφερειακής ανάπτυξης θα παρακµάσει, µε ολέ-
θριες συνέπειες, στη Στερεά Ελλάδα, στην Ήπειρο, στη Μακε-
δονία, στα νησιά. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, ολοκληρώστε.

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
το δηµόσιο πανεπιστήµιο κινδυνεύει. Η Κυβέρνηση Μητσοτάκη
πριονίζει έναν από τους σηµαντικότερους πυλώνες του κοινωνι-
κού συµβολαίου της Μεταπολίτευσης. Απαξιώνει τον σηµαντικό-
τερο µηχανισµό κοινωνικής κινητικότητας, τη δηµόσια και
δωρεάν τριτοβάθµια εκπαίδευση που δηµιούργησε όραµα σε
πολλές γενιές των Ελλήνων. 

Είµαστε εδώ, µαζί µε την κοινωνία, µε τους φοιτητές, την ακα-
δηµαϊκή και ερευνητική κοινότητα, για να την προστατεύσουµε
και να την ενισχύσουµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Ο κ. Λαµπρούλης έχει τώρα τον λόγο και αµέσως µετά ο κ. Μα-

µουλάκης, ο κ. Καββαδάς, η κ. Αραµπατζή, ο κ. Κεδίκογλου και
ο κ. Μπιάγκης. 

Ορίστε, κύριε Λαµπρούλη. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Πριν περάσω στα του νοµοσχεδίου επιτρέψτε µου ένα σύν-

τοµο σχόλιο µε βάση την τοποθέτηση εκ µέρους συναδέλφων
για την απόφαση της Μητρόπολης στην Κέρκυρα να θέσει εκτός
Εκκλησίας Βουλευτές για την άποψη που εξέφρασαν για ένα
συγκεκριµένο ζήτηµα. Είναι ενέργεια σκοταδισµού και µεσαιωνι-
κού χαρακτήρα. Τελεία και παύλα. 

Συγχρόνως αναδεικνύεται και µε αυτή την απόφαση το υπε-
ρώριµο αίτηµα για τον συνταγµατικό διαχωρισµό Κράτους - Εκ-
κλησίας, τον οποίο το ΚΚΕ επανειληµµένα έχει προτείνει. Όµως
τα άλλα κόµµατα αρνούνται, ανάµεσά τους ακόµα και αυτά τα
οποία επικαλούνται εκ του ασφαλούς ότι αποτελεί ένα υπερώ-
ριµο αίτηµα. 

Τώρα το νοµοσχέδιο. Κύριοι της Κυβέρνησης, ήδη έχει απορ-
ριφθεί από τη συντριπτική πλειοψηφία του κόσµου της εκπαίδευ-
σης, που έχει καταδείξει ότι αυτό συνιστά οπισθοδροµική τοµή
στην ανώτατη εκπαίδευση της χώρας. Και µάλιστα, το συγκεκρι-
µένο νοµοσχέδιο δεν αποτελεί κεραυνό εν αιθρία, παρά τµήµα,
συµπλήρωµα, κοµµάτι του παζλ των αντιδραστικών αλλαγών
στην ανώτατη εκπαίδευση, που διαµορφώνονται χρόνια τώρα,
προωθώντας τη στρατηγική ακριβώς της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Κεντρικοί νόµοι, για παράδειγµα, ο νόµος του 2011 κυβέρνη-
σης ΠΑΣΟΚ, ο νόµος Διαµαντοπούλου, ο νόµος Γαβρόγλου 2018
κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, ο νόµος Κεραµέως το 2022, νόµοι δηλαδή
που καλά κρατούν και προωθούν την επιχειρηµατική δράση των
ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων, την αξιολόγηση µε τα κρι-
τήρια της αγοράς, την αποσύνδεση του πτυχίου από το επάγ-
γελµα, την κατηγοριοποίηση πτυχίων και τµηµάτων, βάζοντας
νέους ταξικούς φραγµούς στην παιδεία, εντείνοντας παράλληλα
την επίθεση στα δικαιώµατα της νεολαίας για µόρφωση, εργα-
σία, της ίδιας τους της ζωής.

Γίνεται λοιπόν ένα βήµα παραπέρα µε στόχο την κατάργηση
του ενιαίου τρόπου εισαγωγής στα πανεπιστήµια. Η πρόσβαση
γίνεται µε βάση την τσέπη της οικογένειας, υποβαθµίζονται τα
πτυχία και συγχρόνως, εντείνεται η εµπορευµατοποίηση της
ανώτατης εκπαίδευσης και η ενίσχυση της επιχειρηµατικής λει-
τουργίας του δηµόσιου πανεπιστηµίου. 

Αυτό το νέο τοπίο είναι που σχεδιάζετε στην τριτοβάθµια εκ-
παίδευση, στο πλαίσιο προώθησης του ενιαίου χώρου ανώτατης
εκπαίδευσης - Ευρωπαϊκή Ένωση- που δεν προοιωνίζει τίποτα
άλλο παρά την ακόµα πιο ανισότιµη πρόσβαση, ενώ συγχρόνως
η συνύπαρξη δηµόσιων και ιδιωτικών πανεπιστηµίων κάτω από
την ίδια οµπρέλα µε τριετή, τετραετή, πενταετή προγράµµατα
σπουδών πολλών ταχυτήτων και επιπέδων θα δώσουν το τελει-
ωτικό χτύπηµα στα πτυχία των δηµόσιων πανεπιστηµίων, µετα-
τρέποντας τη δυνατότητα εργασίας µε µόνο εφόδιο το πτυχίο σε
όνειρο θερινής νυκτός.

Διότι η συνύπαρξη δηµόσιων και ιδιωτικών παντού και πάντα
λειτουργεί σε βάρος του δηµόσιου που υποβαθµίζεται, υποστε-

λεχώνεται, εµπορευµατοποιείται, µε τραγικά µάλιστα αποτελέ-
σµατα, όπως αυτά που ζήσαµε και ζούµε, για παράδειγµα στον
χώρο της υγείας, όπου έχει συσσωρευτεί αρκετή πείρα από τη
συνύπαρξη δηµόσιου - ιδιωτικού τοµέα.

Τι λέτε όσοι υπερασπίζεστε την ίδρυση των ιδιωτικών ΑΕΙ; Ότι
ο ανταγωνισµός που θα ενισχυθεί από την ύπαρξη δηµόσιων -
ιδιωτικών πανεπιστηµίων θα αναβαθµίσει τα δηµόσια ΑΕΙ, τα ανώ-
τατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα της χώρας.

Μα, τα ίδια επιχειρήµατα δεν χρησιµοποιήθηκαν και για την
υγεία τάχα προς όφελος του λαού, όταν στις αρχές της δεκαε-
τίας του ’70 ξεφύτρωναν τα ιδιωτικά νοσοκοµεία; Τι επιβεβαι-
ώθηκε στην πράξη; Ότι η συνύπαρξη δηµόσιου - ιδιωτικού τοµέα
και στην υγεία, που σηµειωτέον αποτελούσε πάντα κοινή προ-
γραµµατική αντίληψη όλων των αστικών κοµµάτων, Νέας Δηµο-
κρατίας, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ που κυβέρνησαν, αλλά και των άλλων
κοµµάτων, δεν µπορεί να υπάρξει σε όφελος του λαού, παρά
οδήγησε στην περαιτέρω υποβάθµιση και απαξίωση των δηµό-
σιων δοµών. Γνωστή σε όλους η τραγική, επικίνδυνη κατάσταση
των δηµόσιων δοµών υγείας.

Αντίστοιχα, σε εξαναγκασµό των ασθενών-πελατών να οδη-
γούνται στον ιδιωτικό τοµέα και συγχρόνως, επέκταση, εµβά-
θυνση της εµπορευµατοποίησης και επιχειρηµατικής λειτουργίας
των δηµόσιων νοσοκοµείων στο πλαίσιο του ανταγωνισµού µε τα
ιδιωτικά, αύξηση των ελαστικών µορφών εργασίας, πληρωµές,
συµπληρωµές, τιµοκατάλογος για τα χειρουργεία και πάει λέγον-
τας. Και ο κατάλογος είναι µακρύς. 

Αλήθεια, η εµπορευµατοποίηση των δηµόσιων πανεπιστηµίων
που εφαρµόσατε όλοι όσοι κυβερνήσατε, Νέα Δηµοκρατία, ΣΥ-
ΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ, πιστοί στην ευρωενωσιακή στρατηγική δεν
οδήγησε στην ελαστικοποίηση των εργασιακών σχέσεων στα πα-
νεπιστήµια, στη λογική της κινητικότητας και τη σύνδεσή της µε
την αγορά, µε όχηµα τα ΕΣΠΑ της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τη
λεγόµενη απόκτηση ακαδηµαϊκής διδακτικής εµπειρίας, στο
πλαίσιο φυσικά του αντιδραστικού στόχου για τον ευρωπαϊκό
χώρο εκπαίδευσης έως το 2025, κατεύθυνση που ενισχύθηκε µε
το απαράδεκτο νοµοσχέδιο Γαβρόγλου, αλλά και τα εξίσου αν-
τιλαϊκά νοµοσχέδια για την πανεπιστηµιακή εκπαίδευση της Κυ-
βέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας; 

Με βάση τα ανωτέρω, για παράδειγµα, αντί για µόνιµο προσω-
πικό για την κάλυψη όλων των αναγκών των τριτοβάθµιων ιδρυ-
µάτων, έχουµε συµβασιούχους καθηγητές ως αυτοαπασχο-
λούµενους, µε µηνιαίες καθαρές αποδοχές στα 480 ευρώ τον
µήνα, µε άδειες άνευ αποδοχών, µη καταβολή επιδοµάτων τέ-
κνου, γάµου, και πάει λέγοντας, την ίδια ώρα που έχετε επιβάλλει
την υποστελέχωση των δηµόσιων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων,
αφού έως το 2030 η αναλογία αποχωρήσεων-προσλήψεων θα
είναι έναν προς έναν, όταν την ίδια ώρα από το 2009 έως το 2020
χάθηκαν περίπου οκτώ χιλιάδες θέσεις εργασίας εκπαιδευτικού
προσωπικού. 

Η ίδρυση λοιπόν ιδιωτικών ΑΕΙ και ο ανταγωνισµός που όλοι
σας οµνύετε θα φέρουν γενίκευση των υπαρκτών και σήµερα δι-
δάκτρων στα δηµόσια πανεπιστήµια. Αυτό είναι δεδοµένο. Η
αρχή έχει ήδη γίνει µε τα ξενόγλωσσα προπτυχιακά τµήµατα στα
περισσότερα ιδρύµατα. 

Για παράδειγµα, από πέρυσι στο ΕΚΠΑ λειτουργεί στην ιατρική
σχολή προπτυχιακό µε δίδακτρα περίπου 13.000 ευρώ ετησίως.
Παρέχονται υποδοµές, εξοπλισµός και άλλα, που οι φοιτητές των
δωρεάν προγραµµάτων ούτε µε κιάλια δεν βλέπουν. Μάλιστα,
εγκαινιάστηκε και νέο κτήριο, την ώρα που οι φοιτητές δεν βρί-
σκουν, για παράδειγµα, εστίες. 

Να, τι σηµαίνει ανταγωνισµός και εµπορευµατική λειτουργία,
οι προτεραιότητες να καθορίζονται από τα έσοδα και έσοδα ση-
µαίνει δίδακτρα. Έτσι, δεν µας εξέπληξαν, για παράδειγµα, τα
δηµοσιεύµατα, πριν ακόµα δούµε το νοµοσχέδιο, που έκαναν
λόγο για το έντονο ενδιαφέρον για ιδιωτικά πανεπιστήµια, για
παράδειγµα γνωστού κολοσσού στον χώρο της υγείας εδώ στη
χώρα µας,  ο οποίος κολοσσός αφού «µπούκωσε» από κέρδη ιδι-
αίτερα την περίοδο της πανδηµίας, τώρα στρέφεται στο νέο επι-
χειρηµατικό πεδίο της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αντιπροέδρου της Βουλής)
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Δώστε µου λίγο χρόνο, κύριε Πρόεδρε.
Όµως εµείς θα θέλαµε να θέσουµε το εξής ερώτηµα και κα-

λούµε να το σκεφτούν όσοι µας ακούν και παρακολουθούν. Σε τι
περιβάλλον και µε ποια κατεύθυνση θα εκπαιδεύονται οι νέοι επι-
στήµονες, για παράδειγµα οι γιατροί, όταν η ιατρική εκπαίδευση
προσαρµόζεται πλέον στις αντιλαϊκές αντιδραστικές αναδιαρ-
θρώσεις στον κλάδο της υγείας, αφού δεν είναι τυχαίο που τα
τελευταία χρόνια προστίθενται προπτυχιακά µαθήµατα και µετα-
πτυχιακά προγράµµατα, τα οποία εξ ολοκλήρου υµνούν την οι-
κονοµική διαχείριση της υγείας, τα περίφηµα «οικονοµικά της
υγείας», που προωθούν τη λογική κόστους-οφέλους στη διαχεί-
ριση των ασθενών; 

Στην ιδιωτική ιατρική σχολή λοιπόν κυρίως, αλλά και στο εµ-
πορευµατοποιηµένο δηµόσιο πανεπιστήµιο ή την ιατρική σχολή,
αν θέλετε, αυτές οι φωνές, αυτή η κατεύθυνση θα έχει περιορι-
σµούς; Όχι, βέβαια. 

Στην ουσία µιλάµε για ακόµα µεγαλύτερη αποµάκρυνση του
περιεχοµένου της εκπαίδευσης, της ιατρικής εν προκειµένω, από
τον βασικό του στόχο, δηλαδή την ανιδιοτελή προσφορά στον
άνθρωπο, τον ασθενή για να βελτιωθεί η ποιότητα της ζωής του,
ανεξάρτητα από τη δυνατότητα, από το αν και πόσο βαθιά µπο-
ρεί να βάλει το χέρι στην τσέπη. 

Πώς, αλήθεια, θα εκπαιδευτούν οι αυριανοί γιατροί να απαντούν
σε τέτοια ερωτήµατα, όταν κυριολεκτικά θα τίθεται ζήτηµα ζωής;
Αλήθεια, µε τι αξίες θα εκπαιδευόταν, άραγε, ένας φοιτητής ιατρι-
κής στους οµίλους της ιδιωτικής υγείας την περίοδο της πανδη-
µίας, αλλά και στο µέλλον, όταν την ίδια στιγµή είχαµε
εκατοντάδες νεκρούς την ηµέρα, αλλά η περίθαλψη στα ιδιωτικά
νοσοκοµεία γινόταν µε το σταγονόµετρο, επειδή δεν ήταν κερδο-
φόρα; 

Έτσι, λοιπόν, απέναντι σε αυτές τις εξελίξεις -και κλείνω, κύριε
Πρόεδρε- που συντελούνται και στα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύ-
µατα, δύο απαντήσεις µπορούν να δοθούν. Η µία από τη σκοπιά
του κεφαλαίου και η άλλη από τη σκοπιά των σύγχρονων κοινω-
νικών αναγκών. 

Τις συνέπειες της πρώτης επιλογής τις βιώνουµε εδώ και χρό-
νια, µε όποια παραλλαγή στο επίπεδο διακυβέρνησης, στα εκ-
παιδευτικά ιδρύµατα, στη χώρα µας, και πάει λέγοντας, σε όλους
τους τοµείς. Η δεύτερη επιλογή, για να έχει νικηφόρα προοπτική
για το µέλλον της πλειοψηφίας των σηµερινών και αυριανών επι-
στηµόνων, χρειάζεται να βάλει στο στόχαστρο τον πραγµατικό
αντίπαλο, την πολιτική που θυσιάζει ζωές, δουλειές, σπουδές,
προοπτικές και ανάγκες στον βωµό της κερδοφορίας και της αν-
ταγωνιστικότητας των µονοπωλιακών οµίλων. 

Σε αυτόν, λοιπόν, τον αγώνα δεν περισσεύει κανείς και σε
αυτόν το δρόµο, για να ανατραπεί η πολιτική που θυσιάζει τη ζωή
και τα δικαιώµατά µας, οι δυνάµεις του ΚΚΕ και της ΚΝΕ είναι
και θα είναι, όπως πάντα, στην πρώτη γραµµή για µια πραγµατικά
ενιαία ανώτατη εκπαίδευση, αποκλειστικά δηµόσια και δωρεάν. 

Καταψηφίζουµε λοιπόν το νοµοσχέδιο και η κοινοβουλευτική
οµάδα του ΚΚΕ θα καταθέσει και αίτηµα ονοµαστικής ψηφοφο-
ρίας, κύριε Πρόεδρε. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε τον κ. Λαµπρούλη.
Τον λόγο έχει ο κ. Μαµουλάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναµφίβολα σήµερα είναι µια

κρίσιµη µέρα, µια κρίσιµη µέρα για όλους εµάς στο ελληνικό Κοι-
νοβούλιο, µια κρίσιµη µέρα για τη νοµοθετική και πολιτική τάξη
της χώρας, κρίσιµη πάντοτε σε όρους δηµοκρατίας. Η στάση
όλων µας θα αποτελέσει κι ένα νοµοθετικό δεδικασµένο, θα απο-
τελέσει ένα καταγεγραµµένο προηγούµενο για την παραβίαση
οποιουδήποτε άρθρου του Συντάγµατος των Ελλήνων. 

Κύριοι της Συµπολιτεύσεως, είστε πραγµατικά διατεθειµένοι
να θυσιάσετε το Σύνταγµα; Να συναινέσετε, να επικροτήσετε την
παράκαµψη, την ευθεία προσβολή θεµελιώδους νόµου πάνω
στον οποίο οφείλει να βασίζεται η νοµοθεσία της χώρας; 

Θα εξηγήσω και θα ξεκινήσω ουσιαστικά την τοποθέτησή µου
µε τα Μέρη Α’ και Γ’ του νοµοσχεδίου, που υποτίθεται, επιπλά-

στως, προτίθεστε να ενισχύσετε τη δηµόσια παιδεία. Και το λέω
έτσι για την επίπλαστη αυτή προσέγγιση, διότι αν µη τι άλλο επι-
τοµή του λόγου µας, και ειδικά στην πολιτική ζωή, είναι οι πρά-
ξεις µας και οι πράξεις, αυτά τα πέντε χρόνια διακυβέρνησης της
Νέας Δηµοκρατίας, καταδεικνύουν το εξής, ότι δεν κόπτεστε, δε
νοιάζεστε πραγµατικά για τη δηµόσια παιδεία. Η ζέση σας και η
προσέγγισή σας είναι σε άλλα ζητήµατα, αλλότρια από αυτήν. 

Και γιατί το λέω αυτό; Διότι είµαστε η τελευταία χώρα στην
Ευρωπαϊκή Ένωση σε ποσοστό εν συναρτήσει του ΑΕΠ στο χα-
µηλότερο επίπεδο. Δυστυχώς κινούµαστε για το 2023 στο 2,71%,
την ώρα που ο ευρωπαϊκός µέσος όρος βρίσκεται στο ύψος των
4,8%. Σχεδόν είµαστε υποδιπλάσιοι σε επίπεδο ενίσχυσης της
δηµόσιας παιδείας. Άρα υποχρηµατοδότηση. Άρα στελεχιακή
αφυδάτωση των πανεπιστηµίων.

Ακούστε κι ένα άλλο στοιχείο: Ένας καθηγητής σε ελληνικό
δηµόσιο πανεπιστήµιο αντιστοιχεί µε σαράντα επτά φοιτητές, την
ώρα που ο ευρωπαϊκός µέσος όρος είναι ένας προς δεκαοκτώ.
Ξέρετε, τα µαθηµατικά πάντοτε είναι πεισµατάρικα και είναι εκεί
για να καταδεικνύουν την αλήθεια. Αυτή είναι η πραγµατικότητα
που βιώνει λοιπόν το ελληνικό δηµόσιο πανεπιστήµιο. 

Για την ενίσχυση του δηµόσιου πανεπιστηµίου απαιτείται ένα
ολιστικό σχέδιο και όχι αποσπασµατικές ρυθµίσεις. Είναι πάγια
η θέση του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία για αύξηση της χρη-
µατοδότησης ως ποσοστού επί του ΑΕΠ για τη δηµόσια και δω-
ρεάν παιδεία. Τα δηµόσια πανεπιστήµια θα ενισχυθούν και µε την
αύξηση των δηµοκρατικών όρων λειτουργίας εντός των. 

Με τις ρυθµίσεις που εισάγετε σε ποιο επίπεδο, αλήθεια, θα
ανέρχεται η χρηµατοδότηση του δηµόσιου πανεπιστηµίου ως πο-
σοστού επί του ΑΕΠ; Το γνωρίζετε; Υπάρχει έστω κι ένα στοιχείο
στο σχέδιο νόµου σας που να αναφέρεται σε αυτό; Δεν υπάρχει,
γιατί απλούστατα δεν ενδιαφέρεστε για την ενίσχυση της δηµό-
σιας παιδείας.

Επιτρέψτε µου να σχολιάσω το επίµαχο, το επίµαχο για όλους
µας και αυτές τις µέρες, που θα συζητηθεί, Δ’ Μέρος, µε τίτλο:
«Εγκατάσταση και λειτουργία νοµικών προσώπων πανεπιστηµια-
κής εκπαίδευσης», από άρθρα 103 έως 155. Άλλος ένας καινο-
φανής, ρηξικέλευθος οφείλω να πω και επίπλαστος δυστυχώς
-παρ’ όλο που είναι εύηχος- τίτλος, «νοµικά πρόσωπα πανεπιστη-
µιακής εκπαίδευσης». Ξέραµε ότι υπάρχουν νοµικά πρόσωπα
ιδιωτικού δικαίου και νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου. Νοµικά
πρόσωπα πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης είναι µια καινοτοµία η
οποία προφανώς και εδράζεται σε αλλότριο σκοπό. 

Εδώ όµως υπάρχει η πρόσκρουση. Εδώ υπάρχει η προσβολή
του Συντάγµατος. Διότι το λέει σαφέστατα το άρθρο 16 και νο-
µίζω θα ειπωθεί πολλές φορές µέχρι την Παρασκευή: Η ανώτατη
εκπαίδευση παρέχεται αποκλειστικά από ιδρύµατα που αποτε-
λούν νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου µε πλήρη το τονίζω µε
πλήρη αυτοδιοίκηση. Είναι εκεί, κάθε φράση, κάθε λέξη σηµατο-
δοτεί εύληπτα πολλά. 

Έχουµε επίσης το εξής, κύριοι συνάδελφοι. Εξήντα χρόνια
έχουν περάσει από την εµβληµατική πραγµατική µεταρρύθµιση
-και όχι αυτή την αντιµεταρρύθµιση που επιχειρείτε- η πραγµα-
τική µεταρρύθµιση συνετελέσθη, έλαβε χώρα πριν από εξήντα
χρόνια. Ο Γεώργιος Παπανδρέου, ο Παπανούτσος, ο Ακρίτας
έδωσαν µια ξεκάθαρη κατεύθυνση σε αυτόν εδώ τον τόπο γύρω
από το πώς οραµατιζόµαστε τη δηµόσια παιδεία. 

Αυτό τώρα που επιχειρείτε σήµερα εσείς είναι, νοµίζω, και µια
προσβλητική στάση απέναντι σε όλα αυτά που έχει βιώσει αυτή
η χώρα. Και το λέω αυτό διότι η συντριπτική πλειοψηφία της Συµ-
πολίτευσης, θα έλεγα σύσσωµη, έχει µια άποψη που σαν να µην
ακούει το τι λέει η ίδια η πανεπιστηµιακή κοινότητα. Η µία µετά
την άλλη από τις συγκλήτους τοποθετούνται ξεκάθαρα επ’
αυτού, οι φοιτητές, τα κινήµατα έχουν αντιδράσεις. Άραγε γιατί
αυτή η σπουδή; Γιατί αυτή η ζέση, τόσο γρήγορα, ακαριαία, όταν
ο ίδιος ο Πρωθυπουργός τώρα, τον Γενάρη του 2023, πριν από
δεκατρείς µήνες, είπε ότι δεν µπορούµε να κάνουµε κάτι, θα
αναγκαστούµε να αναθεωρήσουµε το Σύνταγµα. 

Φαίνεται ότι η αλαζονεία τους, του 41%, έχει αυτό το απότοκο,
αυτό το αποτέλεσµα, να προσβάλλουµε ακόµα και το ίδιο το Σύν-
ταγµά µας, ακόµα και το ίδιο το Ευαγγέλιό µας. Αδιαφορείτε λοι-
πόν για την άποψη της κοινωνίας, δεν ιδρώνει το αυτί σας. Γιατί
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και ως πότε; 
Άρθρο 130. Γνωρίζουµε ότι τα νοµικά πρόσωπα διακρίνονται

σε δηµοσίου δικαίου, ιδιωτικού δικαίου και σε µεικτής φύσεως.
Είπαµε, ο όρος «νοµικά πρόσωπα πανεπιστηµιακής εκπαίδευ-
σης» είναι κάτι πραγµατικά καινοφανές. Λέτε στην αιτιολογική
έκθεση «νοµικό πρόσωπο ειδικού σκοπού µη κερδοσκοπικού χα-
ρακτήρα». Και πάλι αποφεύγετε τον όρο «νοµικά πρόσωπα ιδιω-
τικού δικαίου µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα». Ο ειδικός σκοπός,
τάχα µου, λέτε είναι η παροχή υπηρεσίας ανώτατης εκπαίδευσης
και µάλιστα υψηλής ποιότητας, µε καινοτόµο έρευνα και ούτω
καθεξής. 

Τώρα, το πώς συνδυάζονται τα παραπάνω µε τους ελάχιστους
όρους χορήγησης άδειας εγκατάστασης και λειτουργίας των πα-
ραρτηµάτων είναι πραγµατικά, κύριοι συνάδελφοι, απορίας
άξιον. Τρεις σχολές µε ένα πρόγραµµα πρώτου κύκλου σπου-
δών, τρεις σχολές και τριάντα µέλη συνολικά διδακτικού προσω-
πικού! Αν αυτό δεν είναι πανεπιστήµιο ορόφου, τι είναι; Πώς θα
ελέγχετε ότι δεν αποβλέπουν στην επίτευξη κέρδους; Πώς δεν
θα µπορέσει να δρα ως θυγατρικό αυτό το νοµικό πρόσωπο µιας
άλλης εταιρείας της αλλοδαπής; Θα ελέγχει ο ορκωτός ελεγκτής
που θα ορίσει ο Υπουργός Παιδείας αν η µητρική εταιρεία επι-
διώκει το κέρδος, όταν µάλιστα η έδρα της µητρικής θα είναι σε
άλλη χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή ακόµα και σε τρίτη χώρα;
Θα διενεργούνται έλεγχοι ουσίας; Ας µην γελιόµαστε. Εξάλλου
θα υπάρχουν δίδακτρα. 

Καταργείτε το νέο σύστηµα εισαγωγικής πρόσβασης στην
ανώτατη εκπαίδευση, δηµιουργώντας δύο συστήµατα και δύο
ταχύτητες υποψηφίων και ενισχύετε τις ταξικές και κοινωνικές
αλλά και οικονοµικές ανισότητες. Πώς αλλιώς; Πρέπει να ικανο-
ποιηθεί η ανάγκη των πελατών, που θα διαθέτουν την οικονοµική
επιφάνεια για να µπουν στα εν λόγω πανεπιστήµια, µε την κατα-
βολή της µικρότερης δυνατής βέβαια προσπάθειας, της ήσσονος
προσπάθειας -αυτή είναι η αριστεία- και διασφαλίζοντάς τους τα
ίδια δικαιώµατα µε τους αποφοίτους των κρατικών δηµοσίων
ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων. 

Οι πολίτες για τη Νέα Δηµοκρατία δεν έχουν όλοι την ίδια αξία,
τα ίδια δικαιώµατα, τις ίδιες ευκαιρίες. Υπάρχουν πολίτες του
µόχθου, αλλά και αυτοί για τους οποίους πρέπει να στρωθεί ο
εύκολος δρόµος για να πετύχουν όνειρα. 

Ανοίγετε διάπλατα την πόρτα στους ιδιωτικούς φορείς µετα-
λυκειακής εκπαίδευσης να χαρακτηριστούν πανεπιστήµια. Τα πε-
ρισσότερα ιδιωτικά πανεπιστήµια αν δεν διαθέτουν συµφωνία µε
αναγνωρισµένο από τον Διεπιστηµονικό Οργανισµό Αναγνώρι-
σης Τίτλων Ακαδηµαϊκών και Πληροφόρισης, τον γνωστό ΔΟΑ-
ΤΑΠ, ίδρυµα του οποίου το πρόγραµµα σπουδών είναι πιστο-
ποιηµένο στη χώρα του αυτόµατα. 

Δεν θέλω να σας κουράσω άλλο, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, ο χρόνος είναι προχωρηµένος και έχουµε και τους επόµε-
νους οµιλητές. 

Εν κατακλείδι, σήµερα αναµφίβολα βάλλεται το δηµόσιο
αγαθό της παιδείας, βάλλεται κοινωνία και η δηµοκρατία. Η αξιο-
κρατία παίρνει µια διαφορετική απόχρωση, µια άλλη διάσταση.
Η Νέα Δηµοκρατία εισάγει την έννοια της αξιοκρατίας των διδά-
κτρων, θα σπουδάζει όποιος έχει χρήµατα, the power of privilege.
Δηµιουργείτε το προηγούµενο για την παραβίαση οποιαδήποτε
άρθρου του Συντάγµατος κατά βούληση. 

Κλείνω λοιπόν µε µια δέσµευση, αλλά συνάµα και µε µια υπο-
χρέωση. Μια δέσµευση ότι µόλις αλλάξουν οι συσχετισµοί -και
πιστέψτε µε θα αλλάξουν σύντοµα οι κοινοβουλευτικοί συσχετι-
σµοί- αυτός ο νόµος θα καταργηθεί, και µια υποχρέωση, όλοι οι
επίορκοι του Συντάγµατος θα πρέπει να λογοδοτήσουν. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο κ. Αθανάσιος Καββαδάς και µετά ακολουθούν οι κ.κ. Αραµ-
πατζή, Κεδίκογλου Συµεών και Μπιάγκης.

Κύριε Καββαδά, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ελληνική κοι-

νωνία αλλά και η µεγάλη πλειοψηφία των Ελλήνων πολιτών δεί-

χνουν µεγαλύτερη ωριµότητα και αντίληψη της πραγµατικότητας
από πολιτικές δυνάµεις που επιµένουν σε ξεπερασµένες από-
ψεις.

Μη κρατικά πανεπιστήµια υπάρχουν σε όλες τις χώρες του κό-
σµου. Στην Ελλάδα αντιθέτως, υπάρχουν αγκυλώσεις που εµπό-
διζαν τη λειτουργία τους. Κάπως έτσι ένας πολύ µεγάλος
αριθµός νέων ανθρώπων έφυγε και φεύγει από την Ελλάδα, φοι-
τώντας σε πανεπιστήµια του εξωτερικού. Και µετά το τέλος των
σπουδών τους ένας εξίσου µεγάλος αριθµός από αυτούς επιλέ-
γει να µείνει στη χώρα που σπούδασε, µε αποτέλεσµα να στερεί-
ται η χώρα µας ένα ανθρώπινο κεφάλαιο υψηλής γνώσης και
κατάρτισης. Υπάρχει βέβαια και η κοινωνική διάσταση. Χιλιάδες
οικογένειες ξοδεύουν χιλιάδες ευρώ κάθε χρόνο για να σπουδά-
σουν τα παιδιά τους σε άλλες χώρες. Έχουµε στο εξωτερικό σα-
ράντα χιλιάδες Έλληνες φοιτητές, περισσότερους ακόµη και από
την Αγγλία. Οι είκοσι χιλιάδες είναι στην Κύπρο.

Όπως αντιλαµβανόµαστε οι αιτίες του brain drain δεν περιο-
ρίζονται µόνο στην οικονοµική κρίση. Υπάρχουν και αγκυλώσεις
του παρελθόντος που οδήγησαν σε αυτά τα φαινόµενα πολύ
πριν από την κρίση και τα µνηµόνια. 

Παράλληλα, δεν πρέπει να παραγνωρίζουµε το γεγονός της
ενίσχυσης του ΑΕΠ µιας χώρας, µέσα από την ενίσχυση και ανα-
βάθµιση της ανώτατης εκπαίδευσης. Ο Υπουργός Παιδείας κ.
Πιερρακάκης µιλώντας στην επιτροπή έφερε το παράδειγµα της
Τσεχίας που το 2004 είχε σχεδόν το µισό κατά κεφαλήν ΑΕΠ σε
σχέση µε την Ελλάδα και σήµερα µας έχει ξεπεράσει. Όµως,
στην Τσεχία παράλληλα µε τα είκοσι οκτώ δηµόσια πανεπιστήµια
λειτουργούν τριάντα δύο µη κρατικά πανεπιστήµια, τα δέκα εκ
των οποίων θεωρούνται από τα καλύτερα σε διεθνή κλίµακα. Και
βέβαια στην Τσεχία σπουδάζουν σαράντα πέντε χιλιάδες ξένοι
φοιτητές σε εκατοντάδες σχολές, µε προγράµµατα που διδά-
σκονται στα αγγλικά ή σε άλλη γλώσσα. 

Η υπαναχώρηση του ΠΑΣΟΚ από την προγραµµατική του θέση
για τη λειτουργία µη κρατικών πανεπιστηµίων αφορά µόνο το
ίδιο. Η χώρα έχει πολύ σοβαρότερα προβλήµατα από το ποιος
θα έρθει δεύτερος στην αναµέτρηση των ηττηµένων µεταξύ
ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ. 

Η χώρα πρέπει να προχωρήσει µπροστά. Το νοµοσχέδιο, λοι-
πόν, που έρχεται σήµερα προς συζήτηση και ψήφιση στην Ολο-
µέλεια της Βουλής αποτελεί ένα αποφασιστικό βήµα στο µέλλον.
Διαµορφώνει ένα αυστηρό και λειτουργικό πλαίσιο για τη λει-
τουργία µη κρατικών πανεπιστηµίων και ταυτόχρονα, µέσα από
ουσιαστικές διατάξεις, προχωρά στην ενίσχυση και αναβάθµιση
του δηµόσιου πανεπιστηµίου. 

Είναι χαρακτηριστικό ότι µια από τις πολλές γραµµές άµυνας
αυτών που αντιτίθενται στο νοµοσχέδιο, είναι η επίκληση της αν-
τισυνταγµατικότητας. Μόνο που αυτή η γραµµή άµυνας έχει κα-
ταρρεύσει, αφού έγκριτοι συνταγµατολόγοι, όπως οι κύριοι
Βενιζέλος, Αλιβιζάτος και Μανιτάκης -οι οποίοι δεν ανήκουν στη
Νέα Δηµοκρατία- έχουν πάρει θέση µε γνωµατεύσεις τους, θεω-
ρώντας ότι το περιεχόµενο του νοµοσχεδίου δεν παραβιάζει τις
διατάξεις του άρθρου 16 του Συντάγµατος. 

Τα µη κρατικά πανεπιστήµια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα
αποτελούν παραρτήµατα πανεπιστηµίων του εξωτερικού που θα
λειτουργούν στη χώρα µας. Η λειτουργία τους θα διέπεται από
ένα αυστηρό πλαίσιο προϋποθέσεων και κανόνων. Θα πρέπει να
είναι αναγνωρισµένα στη χώρα τους και πιστοποιηµένα για την
παροχή προγραµµάτων ανώτατης εκπαίδευσης και τη χορήγηση
τίτλων σπουδών. Θα πρέπει να περιλαµβάνονται στο Εθνικό Μη-
τρώο Αναγνωρισµένων Ιδρυµάτων Ανώτατης Εκπαίδευσης της
αλλοδαπής, του ΔΟΑΤΑΠ. Θα πρέπει να διαθέτουν τρεις τουλά-
χιστον σχολές, να έχουν κτηριακές εγκαταστάσεις, βιβλιοθήκη,
υποδοµές εργαστηρίων και έρευνας. Ταυτόχρονα, θα ελέγχονται
από την Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκπαίδευσης και η άδειά τους
θα ανακαλείται εάν δεν τηρούνται όλες αυτές οι προϋποθέσεις.
Η εισαγωγή των φοιτητών θα γίνεται µέσα από τις πανελλαδικές
εξετάσεις, όπως γίνεται και µε τα δηµόσια πανεπιστήµια και θα
υπάρχει ελάχιστη βάση εισαγωγής. 

Από την πλευρά της Αντιπολίτευσης ακούγονται υποχρεωτικά
επιχειρήµατα σχετικά µε το δηµόσιο πανεπιστήµιο και ενδεχό-
µενη υποβάθµισή του. Είναι δεδοµένο ότι αυτό δεν ισχύει και θα
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αναπτύξω τους λόγους για τους οποίους δεν ισχύει. Όµως, καλό
θα ήταν κάποιοι που κυβέρνησαν τη χώρα να κάνουν την αυτο-
κριτική τους για το γεγονός ότι το 2018 η χρηµατοδότηση για τα
λειτουργικά των δηµοσίων πανεπιστηµίων ήταν 92.000.000 ευρώ,
ενώ σήµερα είναι 133.000.000 ευρώ και επιπλέον οι δαπάνες για
την παιδεία έχουν αυξηθεί στο 4,1% του ΑΕΠ, σύµφωνα µε στοι-
χεία της EUROSTAT, εκτός εάν κάποιοι αµφισβητούν και τη EU-
ROSTAT.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο αναβαθµίζει το
δηµόσιο πανεπιστήµιο, αφού δίνεται η δυνατότητα σε αλλοδα-
πούς φοιτητές από τρίτες χώρες, εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης,
να σπουδάσουν στα ελληνόγλωσσα προγράµµατα σπουδών των
δηµοσίων πανεπιστηµίων. Δίνεται η δυνατότητα να εγγραφούν
στα αγγλόφωνα προγράµµατα των ελληνικών πανεπιστηµίων και
φοιτητές πανεπιστηµίων του εξωτερικού. 

Ενισχύεται η εξωστρέφεια και η διεθνής προβολή των δηµο-
σίων πανεπιστηµίων, τα οποία θα χρηµατοδοτηθούν µε
60.000.000 ευρώ, µέσω του Ταµείου Ανάκαµψης για τη δηµιουρ-
γία κοινών προγραµµάτων µε µεγάλα πανεπιστήµια του εξωτε-
ρικού, τα οποία θα παρέχονται εξ ολοκλήρου στη χώρα µας. 

Σε ό,τι αφορά στην χρηµατοδότηση των δηµοσίων πανεπιστη-
µίων, προβλέπεται ότι πάνω από 1.000.000.000 ευρώ θα διατε-
θούν για την ενίσχυση του δηµόσιου πανεπιστηµίου µέσα από το
Ταµείο Ανάκαµψης, το ΕΣΠΑ και τα ΣΔΙΤ. Μάλιστα από αυτό το
ποσό, περίπου 700.000.000 ευρώ µέσω ΣΔΙΤ θα διατεθούν για
δηµιουργία φοιτητικών εστιών, κάτι που αγγίζει και τη Λευκάδα,
αφού υπάρχει σχέδιο ανέγερσης φοιτητικής εστίας στο νησί µας
από το Ιόνιο Πανεπιστήµιο, προκειµένου να φιλοξενήσει τους
µελλοντικούς φοιτητές. 

Διότι όπως ξέρετε, κυρία Υπουργέ, η Λευκάδα µε την υποστή-
ριξη του Ιονίου Πανεπιστηµίου διεκδικεί τη λειτουργία πανεπι-
στηµιακού τµήµατος και µάλιστα µε αξιώσεις, αφού προχωρά η
ανακατασκευή του κτηρίου για τη στέγαση του τµήµατος. Και
όπως προανέφερα, προχωρά και η δηµιουργία φοιτητικής
εστίας. Και για να συµβεί αυτό, κυρία Υπουργέ, θα πρέπει να δώ-
σετε τη δυνατότητα στα πανεπιστήµια να µπορούν να συγχω-
νεύουν, να καταργούν και να ιδρύουν νέα τµήµατα, έχοντας
φυσικά ένα πλάνο βιωσιµότητας και σκοπιµότητας, πάνω στο
οποίο θα γνωµοδοτεί θετικά ή αρνητικά η Εθνική Αρχή Ανώτατης
Εκπαίδευσης και στη συνέχεια το Υπουργείο. 

Θέλω να το δείτε θετικά, ώστε να έρθει κάποια διάταξη σε επό-
µενο νοµοσχέδιο, διότι αυτό θα ενισχύσει τα περιφερειακά πα-
νεπιστήµια, όπως είναι το Ιόνιο Πανεπιστήµιο αλλά και την
οικονοµική ανάπτυξη των τοπικών κοινωνιών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο αυτό βάζει τη
χώρα σε µια νέα εποχή και στηρίζεται από την πλειοψηφία των
Ελλήνων πολιτών. Η Ελλάδα κινείται πλέον σταθερά και αταλάν-
τευτα στο δρόµο των µεγάλων µεταρρυθµίσεων και αφήνει πίσω
της όσα την κράτησαν στο χθες. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε και για το χρόνο. 
Τον λόγο τώρα έχει η κ. Αραµπατζή από τη Νέα Δηµοκρατία. 
Ελάτε, κυρία Αραµπατζή.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Κυρίες Υπουργοί, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, θα ξεκινήσω µε µια επισήµανση εκτός του νοµοσχε-
δίου. Θεωρώ ότι είµαι υποχρεωµένη να την κάνω, γιατί άκουσα
Βουλευτή της Αντιπολίτευσης, την κ. Δούρου συγκεκριµένα, να
χαρακτηρίζει ως αποφράδα ηµέρα, την ηµέρα που έγινε η ορκω-
µοσία της νέας κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας το 2019, να
χαρακτηρίζει δηλαδή αποφράδα ηµέρα, την γιορτή της δηµο-
κρατίας. 

Βεβαίως, δυστυχώς µας έχετε φτάσει στο επίπεδο να µην µας
κάνουν εντύπωση τέτοιες δηλώσεις, γιατί άλλωστε ο ΣΥΡΙΖΑ το
2023 όταν και πάλι έχασε τις εκλογές και έφτασε στο 17% κατη-
γορούσε τους πολίτες ότι έχουν πάθει σύνδροµο Στοκχόλµης και
ότι δεν ξέρουν να ψηφίζουν, άρα αυτή είναι η αντιµετώπιση του
ΣΥΡΙΖΑ απέναντι στη δηµοκρατία και στην επιλογή των πολιτών. 

Άρα µην µας κάνετε µαθήµατα δηµοκρατίας και θα συµφω-
νήσω απολύτως µε την κ. Δούρου ότι το Σύνταγµα δεν είναι κοµ-
φετί. Μόνο που αυτό θα έπρεπε µάλλον να το σκεφτεί το κόµµα

σας όταν επιχειρούσε να κλείσει µέσα µαζικής ενηµέρωσης µε
έναν νόµο κατάφωρα αντισυνταγµατικό που κατέπεσε στο Συµ-
βούλιο της Επικρατείας και που έρχεται µετά από πολλά χρόνια
να ζητήσει γι’ αυτόν συγνώµη και να πει mea culpa ο κ. Τσίπρας.
Κατάφωρα αντισυνταγµατική ήταν η συµπεριφορά σας να οδη-
γήσετε, να στείλετε στο δικαστήριο δέκα πολιτικά πρόσωπα για
τα οποία επίσης ο κ. Τσίπρας ζήτησε συγγνώµη και είπε mea
culpa.  

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο τώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
Ήµουν φοιτήτρια στη Νοµική Σχολή του Αριστοτελείου Πανεπι-
στηµίου και στα αµφιθέατρα των πανεπιστηµίων διεξαγόταν µε
ένταση η συζήτηση για την αναθεώρηση του άρθρου 16 και τη
δηµιουργία µη κρατικών πανεπιστηµίων στη χώρα µας. 

Από τότε, βεβαίως, πέρασαν αρκετά χρόνια και ακόµη σήµερα
συζητάµε για τη δηµιουργία µη κρατικών πανεπιστηµίων.

Όσο, λοιπόν και αν βρισκόµαστε στο 2024, κάποιοι επιµένουν
να είναι προσκολληµένοι πίσω, στο 2007 ή ακόµη και στο 1981
και να διεξάγουν τη συζήτηση µε αυτούς τους όρους, µια συζή-
τηση αναχρονιστική, µια συζήτηση ξεπερασµένη και στηριγµένη
µόνο σε επιχειρήµατα φόβου, µια συζήτηση όπου οι πρωταγωνι-
στές της οχυρώνονται πίσω από ταµπού άλλων εποχών και δί-
νουν µάχες που αφορούν άλλες γενιές.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας προχωρά, όµως, µε ρε-
αλισµό και φιλοπρόοδη διάθεση σε µια σηµαντική µεταρρύθµιση
που έχει ανάγκη η χώρα, σε µια τολµηρή τοµή που φιλοδοξεί να
µετατρέψει την Ελλάδα σε περιφερειακό εκπαιδευτικό κέντρο.

Με το νοµοσχέδιο του Κυριάκου Πιερρακάκη και της πολιτικής
ηγεσίας του Υπουργείου, η χώρα µας παύει επιτέλους να είναι η
θλιβερή εξαίρεση σε όλον τον πλανήτη και επιτρέπει και εδώ την
ίδρυση παραρτηµάτων µη κρατικών, µη κερδοσκοπικών πανεπι-
στηµίων.

Είναι ένα νοµοσχέδιο που δίνει βάρος στη δηµόσια δωρεάν
παιδεία και στο δηµόσιο πανεπιστήµιο, αφού τα εκατόν εβδο-
µήντα έξι άρθρα του υπό ψήφιση νοµοσχεδίου αφορούν στη δη-
µόσια εκπαίδευση, στην αναβάθµιση του δηµοσίου πανεπιστη-
µίου, του Δηµοκρίτειου Πανεπιστηµίου Θράκης, ως το τρίτο πα-
νεπιστήµιο της χώρας, στη σηµαντική αύξηση λειτουργικών δα-
πανών, στην περαιτέρω χρηµατοδότηση του δηµόσιου πανεπι-
στηµίου µε κονδύλια από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων,
από το ΣΔΙΤ, από το ΕΣΠΑ, από το Ταµείο Ανάκαµψης, στην ανα-
βάθµιση και στον εκσυγχρονισµό του Ελληνικού Ανοικτού Πανε-
πιστηµίου και βεβαίως, στην ενσωµάτωση του διαλόγου και των
προτάσεων της ελληνικής πανεπιστηµιακής κοινότητας στο υπό
ψήφιση νοµοσχέδιο.

Η Κυβέρνηση σήµερα µε τη µεταρρυθµιστική της πρωτοβου-
λία τερµατίζει ένα καθεστώς ανισότητας και διακρίσεων που,
στην πράξη, στερούσε τις ίδιες ευκαιρίες σε όλα τα Ελληνό-
πουλα αδιακρίτως να σπουδάζουν εκεί που επιθυµούν.

Και είναι για ακόµη µια φορά, βεβαίως, αντιφατικό και οξύ-
µωρο οι δήθεν υπερασπιστές των πολλών, οι σφοδροί πολέµιοι
του νοµοσχεδίου να µην ενοχλούνται που όσοι έχουν την οικο-
νοµική δυνατότητα µπορούν να φύγουν στο εξωτερικό και να
σπουδάζουν σε ακριβά πανεπιστήµια, την ίδια ώρα που κλείνουν
τα µάτια σε µια οικονοµική και κοινωνική πραγµατικότητα που
αριθµεί περισσότερους από σαράντα χιλιάδες Έλληνες φοιτητές
που σπουδάζουν στο εξωτερικό, δεκαοκτώ χιλιάδες νέους Έλ-
ληνες που αναγκάζονται να φύγουν για να σπουδάσουν στην
Κύπρο. Και το υποκριτικό είναι ότι οι περισσότεροι από εκείνους
που είναι ενάντια στο νοµοσχέδιο έχουν σπουδάσει, βεβαίως, σε
ξένα πανεπιστήµια.

Εµείς, σήµερα, λοιπόν, επιχειρούµε να ανατρέψουµε αυτές τις
ανισότητες, επιχειρούµε να βάλουµε ένα τέλος στην οικονοµική
αιµορραγία όχι µόνο της χώρας, αλλά και χιλιάδων ελληνικών οι-
κογενειών.

Οι πολέµιοι του νοµοσχεδίου, όµως, κλείνουν τα µάτια και σε
µια πραγµατικότητα, λέγοντας υποκριτικά ότι δεν υπάρχει ιδιω-
τική εκπαίδευση στην Ελλάδα, την ίδια στιγµή που υπάρχουν πε-
ρισσότερα από τριανταπέντε κολλέγια στη χώρα τα οποία, µε
βάση την ενωσιακή νοµοθεσία και τις σχετικές ευρωπαϊκές οδη-
γίες, παρέχουν τίτλους σπουδών µε πλήρη επαγγελµατικά δι-
καιώµατα.
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Όσοι, λοιπόν, µε περίσσεια αντιπολιτευτικού λαϊκισµού µάς κα-
τηγορούν για εξυπηρέτηση συµφερόντων θα ήταν ίσως καλύ-
τερο να σκεφτούν µήπως τελικά εξυπηρέτηση συµφερόντων
είναι να παραµείνουµε στη σηµερινή άναρχη πραγµατικότητα
των ιδιωτικών κολλεγίων.

Κορωνίδα, βεβαίως, της αντιπολιτευτικής στάσης είναι η επί-
κληση στη δήθεν αντισυνταγµατικότητα του νόµου: Γιατί βιάζε-
στε να ιδρύσετε µη κρατικά πανεπιστήµια; Γιατί δεν περιµένετε
την αναθεώρηση του 16; Αυτά ισχυρίζονται. Βεβαίως, το λένε
αυτοί που, όταν ξεκινήσει η Αναθεώρηση του Συντάγµατος -το
λένε ήδη- θα είναι ξανά εναντίον της αναθεώρησης του άρθρου
16.

Πέραν του γεγονότος, όµως, ότι η Βουλή απέρριψε τη σχετική
ένσταση αντισυνταγµατικότητας, το νοµοσχέδιο βρίσκεται σε αρ-
µονία µε το συνταγµατικό κείµενο. Φυσικά και δεν αποτελεί πα-
ραβίαση, αλλά σύγχρονη ερµηνεία του άρθρου 16 και αυτό δεν
είναι µόνο άποψη της πολιτικής. Είναι άποψη της συνταγµατικής
και της νοµικής επιστήµης, δύο κορυφαίων έγκριτων συνταγµα-
τολόγων, του Ευάγγελου Βενιζέλου, του Βασίλειου Σκουρή, βε-
βαίως και του καθηγητή Νίκου Αλιβιζάτου, που, απευθυνόµενος
στο ΠΑΣΟΚ, είπε ότι το νοµοσχέδιο του Υπουργού Παιδείας για
τα µη κρατικά ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα ικανοποιεί τις πε-
ρισσότερες από τις πάγιες θέσεις του ΠΑΣΟΚ και είναι κρίµα που
το ΠΑΣΟΚ αποκλείει εκ προοιµίου κάθε συζήτηση για ένα ζήτηµα
µεγάλης συµβολικής σηµασίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Αν έχω ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε και τελειώνω.
Είναι σίγουρα κρίµα ένα κόµµα -που θέλει, µάλιστα, να γίνει

Αξιωµατική Αντιπολίτευση- να «αδειάζεται» ιδεολογικά από έναν
έγκριτο συνταγµατολόγο ο οποίος είχε προταθεί από το ΠΑΣΟΚ
και για το ύψιστο αξίωµα του Προέδρου της Δηµοκρατίας, επι-
δεικνύοντας ανακολουθία σε βασικά ζητήµατα ιδεολογικής ταυ-
τότητας και κατεύθυνσης.

Για τον ΣΥΡΙΖΑ δεν χρειάζεται να πω πολλά. Η πολυδιαφηµι-
σµένη ανανέωση στην ηγεσία του δεν σήµανε τίποτα για την πο-
λιτική του ανανέωση. Στην αραχνιασµένη θέση κατά των µη
κρατικών πανεπιστηµίων συνεχίζει να είναι.

Κλείνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Η Κυβέρνηση του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη, πιστή στις προεκλογικές της δεσµεύσεις,
φέρνει σήµερα προς ψήφιση ένα νοµοσχέδιο που αποτελεί βαθιά
τοµή. Σήµερα συγκρουόµαστε µε τα κακώς κείµενα του παρελ-
θόντος, συγκρούεται η λογική µε την ιδεοληψία, συγκρούεται ο
ρεαλισµός µε τις θεωρήσεις άλλων εποχών, συγκρούεται το δι-
καίωµα της ισότητας στη µόρφωση µε τους ιδεολογικούς απο-
κλεισµούς που θέλουν την Ελλάδα Βόρειο Κορέα. Εν τέλει,
συγκρούεται το εθνικό µε το µικροπολιτικό συµφέρον και αυτή η
παράταξη έχει αποδείξει διαχρονικά ότι ξέρει και να προασπίζει
και να υπερασπίζεται το εθνικό συµφέρον.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ο κ. Συµεών Κεδίκογλου από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία. Ακολουθεί ο κ. Μπιάγκης από το ΠΑΣΟΚ.

ΣΥΜΕΩΝ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το ότι τα ονόµατα των κυρίων Βενιζέλου και Αλιβιζάτου είναι

στο στόµα κάθε Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας ως επιχείρηµα
για αυτό το νοµοσχέδιο, ίσως -λέω ίσως- θα πρέπει να τους προ-
βληµατίσει.

Ξεκινάω µε δύο γενικές παραδοχές. Παραδοχή πρώτη: Η δη-
µόσια παιδεία όπως τη ζήσαµε µεταπολιτευτικά -τολµώ να πω και
µεταπολεµικά- ήταν ο µοχλός, ήταν ο ιµάντας της κοινωνικής κι-
νητικότητας, αυτός δηλαδή που ένα παιδί από ένα χωριό, φτωχό,
θα µπορούσε µέσα από το διάβασµά του, από τις ικανότητές του,
από τις σπουδές του να ανελιχθεί και µαζί του να προκόψει και η
ελληνική κοινωνία.

Δεύτερη παραδοχή: Μέσα σε άλλα που δεν καταφέραµε, τρεις
θεσµούς έχουµε τους οποίους δεν αµφισβητούµε µέχρι σήµερα.
Ο πρώτος οι εκλογές, το αδιάβλητο των εκλογών δηλαδή, ο δεύ-
τερος οι πανελλαδικές ή πανελλήνιες εξετάσεις για τα πανεπι-
στήµια, οι εισαγωγικές που λέγαµε κάποτε. Και ο τρίτος ο ΑΣΕΠ,

που είναι αλήθεια ότι κάνατε φιλότιµες προσπάθειες να τον κου-
τσουρέψετε, γιατί δεν συµφωνεί µε αυτό που θέλετε σαν φιλο-
σοφία να έχετε για το κράτος-λάφυρο. Αυτά τα ξεχνάµε όπως τα
ζήσαµε µέχρι σήµερα.

Και µπορεί να είχα να πω για τη διαβούλευση, ότι δεν προηγή-
θηκε όσο θα θέλαµε, ότι δεν είδαµε τρανταχτά ονόµατα κύρους
σε αυτό το νοµοσχέδιο, αλλά αυτό είναι κάτι για το οποίο θα κρι-
θείτε και είναι δικαίωµά σας. Αυτό που δεν είναι δικαίωµά σας
είναι ο τρόπος που τσαλαπατάτε πραγµατικά το Σύνταγµα.

Και οι Ρωµαίοι έλεγαν ότι το προφανές δεν χρήζει ερµηνείας.
Στο ότι αυτό είναι ένα ποτήρι µε νερό, τι να ερµηνεύσουµε; Στο
Σύνταγµα είναι από τα λίγα σηµεία τα οποία είναι τόσο ξεκάθαρα.
Μιλάει µε τη λέξη «αποκλειστικά». Λέει για νοµικό πρόσωπο δη-
µοσίου δικαίου, λέει για δηµόσιους λειτουργούς και έρχεστε να
πείτε τι αυτή τη στιγµή; Ότι θέλουµε ερµηνεία ακόµα και εδώ;

Το Ενωσιακό Δίκαιο µπορεί για κάποιους νόµους να έχει κά-
ποιο νόηµα, ποτέ όµως δεν είναι πάνω από το Σύνταγµα. Και
απορώ -αν θέλετε- και εκφράζω και την ενόχλησή µου για την
Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής, που νίπτει τας χείρας της,
ως άλλος Πόντιος Πιλάτος και πετάει το µπαλάκι στο Σ.τ.Ε. για
να βγάλει απόφαση.

Λοιπόν, υπάρχει και αυτό που λέµε «συνταγµατικός πατριωτι-
σµός». Υπάρχει το Σύνταγµα στο οποίο ορκιζόµαστε, υπάρχει το
Σύνταγµα για το οποίο χύθηκε αίµα και το οποίο φαίνεται ότι
εσείς δεν το υπολογίζετε, όταν ακούω τον Υπουργό να λέει ότι
τα τελευταία χρόνια σαράντα πέντε αιτήσεις αντισυνταγµατικό-
τητας είχαµε, θα έχουµε σαράντα έξι και ότι θα έπρεπε να πάµε
σε αναθεώρηση, αλλά πρέπει να βιαστούµε. Άρα παραδέχεται
ότι χρειάζεται αναθεώρηση, αλλά για ποιους λόγους άραγε -που
θα εξηγήσω στη συνέχεια- υπάρχει αυτή η σπουδή;

Λοιπόν, εδώ κανονικά θα έπρεπε να σταµατήσει η συζήτηση,
να µην προχωρήσουµε καθόλου, γιατί αν το Σύνταγµα γίνεται λά-
στιχο, αν δεν υπάρχει σταθερά πουθενά, τότε οδηγούµαστε σε
έναν επικίνδυνο θεσµικό κατήφορο και είναι σηµεία των καιρών
της παρακµής των θεσµών, για το οποίο µας καταδίκασε και το
Ευρωκοινοβούλιο πρόσφατα.

Τι συµβαίνει στην ουσία του νοµοσχεδίου; Διότι πολύς κόσµος,
πράγµατι, ακούει για τις δηµοσκοπήσεις, έχουν βοµβαρδιστεί
όλα αυτά τα χρόνια τα αυτιά τους και πιστεύουν ότι ίσως υπάρχει
µια αναβάθµιση.

Εγώ, λοιπόν, θα αποδείξω ότι ούτε αναβάθµιση υπάρχει -γιατί
θα το συζητάγαµε- είτε στην ιδιωτική είτε στη δηµόσια εκπαί-
δευση, ούτε καλύτερα θα γίνουν τα δηµόσια πανεπιστήµια, όπως
ακούω, λόγω του ανταγωνισµού, ούτε βέβαια µιλάµε για µη κερ-
δοσκοπικά πανεπιστήµια. Και αυτό το ξέρει το 70% των φοιτη-
τών, έναντι του 26% -και µην µου πείτε ότι όλοι αυτοί είναι
Αριστεροί- που είναι κατά του νοµοσχεδίου. Όπως το ξέρει και ο
ελληνικός λαός που φοβάται ότι θα γίνει ό,τι έγινε σε µια σειρά
από άλλα ζητήµατα, που τα αφήσατε να απαξιωθούν για να προ-
χωρήσετε σε ιδιωτικοποίηση: Από τις µεταφορές, µέχρι την
υγεία, όπου γυρίσαµε στη δεκαετία του ’50 -όπου για να χειρουρ-
γηθείς θα πρέπει σε λίγο να πουλήσεις το χωραφάκι που έχεις
στο χωριό- µέχρι που βάζετε τώρα πόδι και στη δηµόσια εκπαί-
δευση.

Είναι αναβάθµιση, λοιπόν, να έχουµε πανεπιστήµια του ενός
ορόφου, κολλέγια τα οποία ταυτοποιούνται και λένε ότι γίνονται
πανεπιστήµια; Πότε; Μέσα σε έναν χρόνο; Με τι κτηριακές εγκα-
ταστάσεις; Με κριτήριο ότι το 80% θα έχει διδακτορικό; Μιλάµε
για franchising παραρτηµάτων του εξωτερικού ξεκάθαρα. Το
µόνο που θα επιφέρει ο ανταγωνισµός είναι -το ξέρουν αυτό οι
πολίτες της περιφέρειας- ότι πανεπιστήµια, τα οποία είχαν προ-
σφέρει και έχουν έναν κύκλο ιστορικό, θα σταµατήσουν ή θα µα-
ραζώσουν, γιατί είναι φανερό ότι οι φοιτητές θα προτιµήσουν,
αν ιδρυθούν σε Αθήνα Θεσσαλονίκη -γιατί εκεί θα πάνε- να πάνε
σε αυτά τα νέα τµήµατα.

Και βεβαίως θυµάστε το παράδειγµα της Νοµικής Πατρών που
σταµάτησε πριν καν αρχίσει γιατί ήταν πολλοί οι δικηγόροι, αλλά
δεν είναι τώρα ξαφνικά πολλοί οι δικηγόροι όταν θα ιδρύσουµε
νοµικές σχολές. Και βγήκε τις προάλλες ο πρόεδρος του Δικη-
γορικού Συλλόγου Αθηνών και λέει: βοά η αγορά και το ξέραµε,
πριν ακόµα έρθει το νοµοσχέδιο, ψάχνανε τα διάφορα κολλέγια
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χώρους ενοικίασης για τη νοµική που θα γίνει µελλοντικά. 
Άρα οδηγείτε σε απαξία ένα πραγµατικά καταξιωµένο δηµόσιο

πανεπιστήµιο. Και πώς φαίνεται αυτό; Αυτό πάντα φαίνεται από
τον αριθµό των καθηγητών και σε σχέση µε τους φοιτητές και
από το µισθολογικό τους και γενικά από τη φοιτητική µέριµνα.
Ακούσατε και τα στοιχεία -δεν θέλω να τα επαναλάβω- περίπου
4.300 ευρώ ανά φοιτητή σε εµάς και 13.000 µέσος όρος στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. Στην Κύπρο -που πολλοί µιλάτε για την Κύπρο
τελευταία- ναι, πάνε Έλληνες φοιτητές, όµως δεκαπέντε χιλιάδες
Κύπριοι έρχονται στην Ελλάδα. Γιατί δεν µένουν εκεί, αφού είναι
όλα καλά;

Τέλος, να πω για το µη κερδοσκοπικό. Ας µην γελιόµαστε, αγα-
πητοί συνάδελφοι. Η Νέα Δηµοκρατία φαίνεται ότι νοµοθετεί
όταν υπάρχουν από πίσω κάποια συµφέροντα. Ο ένας λόγος
είναι γιατί πραγµατικά σε µια υψηλή βαθµίδα στην αστική τάξη
δεν µπορούσαν ποτέ να χωνέψουν ότι κάποιοι γόνοι δικοί τους,
µεγαλοκαθηγητάδων, εν πάση περιπτώσει, φίλοι της Κυβέρνη-
σης, τα παιδιά τους δεν πέτυχαν και πρέπει να πάνε στο εξωτε-
ρικό. Αυτό ήταν κάτι που από δεκαετίες το προσπαθούσαν να
αλλάξει. Το βασικό, όµως, είναι τα οικονοµικά συµφέροντα. Και
πάρτε το παράδειγµα της «CVC», το γνωστό fund, αυτό το οποίο
πρέπει να δείτε το τι έχει πάρει στη χώρα. Έχει πάρει σχεδόν τα
πάντα, από υποδοµές, από ΔΕΔΔΗΕ, µέχρι τα µεγάλα, όλα, τα
ιδιωτικά, σχεδόν, θεραπευτήρια, µέχρι προϊόντα ζύµης, µέχρι τον
«ΜΠΑΡΜΠΑ ΣΤΑΘΗ», όπου έφαγε ο ανταγωνιστής το πρόστιµο.
Λοιπόν, ένα περίεργο πράγµα, όπου εµπλέκεται η CVC, έρχεται
και νοµοθετεί η Κυβέρνηση, που παρεµπιπτόντως ξέρετε και την
εκλεκτική συγγένεια που υπάρχει. Έχει πάει στην ενέργεια; Έρ-
χεται, λοιπόν, η ρήτρα αναπροσαρµογής. Πάει στα ιδιωτικά νο-
σοκοµεία, ανεξέλεγκτα πλήρως. 

Πρόσφατα είχε πρωτοσέλιδο έγκριτη κυριακάτικη εφηµερίδα,
για το τι κάνουν. Για παράδειγµα, µέσα σε ένα εικοσιτετράωρο,
λέει για διακόσιες βελόνες ενέσεων, δηλαδή κάθε δέκα λεπτά θα
πρέπει να σας έχει γίνει µία ένεση. Δεν είναι όµως µόνο αυτό.
Αυτό είναι το λιγότερο. Είναι γνωστό σε όσους έχουν πάει ότι
µέσα σε ένα εικοσιτετράωρο, χρειάζεται δεν χρειάζεται, σας περ-
νάνε από όλον τον κύκλο των εξετάσεων και επιβαρύνουν τα δη-
µόσια ταµεία. 

Έρχεται, λοιπόν, αυτό το fund και 18 Ιανουαρίου -δεν είναι µυ-
στικό- µαζί µε το κερδοσκοπικό πανεπιστήµιο της Κύπρου κάνουν
αίτηση στην Επιτροπή Ανταγωνισµού για να ανοίξουν ιδιωτική ια-
τρική, που θα πάει βεβαίως στα ιδιωτικά θεραπευτήρια που
έχουν. Και λέω εγώ τώρα: Είναι δυνατόν όταν η µαµά-εταιρεία
είναι ένα τέτοιο κερδοσκοπικό κεφάλαιο, αυτό που ανοίγει εδώ
να µην έχει καµµία σχέση και να καθαγιάζεται µε το που θα µπαί-
νει στην Ελλάδα; Αλλά και αν άµεσα ισχύσει αυτό, όταν ασχολεί-
ται µε προµήθειες, µε real estate, είναι δυνατόν να µην έχει
έµµεσα κέρδη; Και βεβαίως τότε να δω σε ποιον γιατρό θα πάτε,
αν θα κοιτάτε δηλαδή το πτυχίο του, γιατί βεβαίως το παιδί που
θα πρέπει να πάει στο δηµόσιο πανεπιστήµιο θα θέλει δεκαεννέα
χιλιάδες µόρια, ενώ αυτό που πάει στο ιδιωτικό θα θέλει εννέα
χιλιάδες φορές συν αυτά που θα ξοδέψει. Είναι ίσες ευκαιρίες;
Είναι δίκαιο, πιστεύετε, να υπάρχει αυτό στο µέλλον; 

Οι µάσκες έπεσαν. Είναι και οι ηµέρες των Όσκαρ. Έχετε δει
την υπέροχη ταινία «Τα Παιδιά του Χειµώνα», εκεί ο πρωταγωνι-
στής, ο οποίος είχε πάει σε ένα από αυτά τα φοβερά αµερικάνικα
πανεπιστήµια, όταν τον ρώτησαν γιατί έφυγε από εκεί, λέει: Γιατί
µε κατηγόρησαν για λογοκλοπή, αλλά αυτός που µε κατηγόρησε,
ο πατέρας του, ήταν µέγας χορηγός, είχε κάνει τη µισή υποδοµή
στο πανεπιστήµιο, «ποιον θα πίστευαν;» και έτσι έδιωξαν εµένα.
Αυτά στην Αµερική. Φανταστείτε τι θα γίνει εδώ. 

Κλείνω, λέγοντας ότι αν δεν πιστεύετε τον κακό ΣΥΡΙΖΑ, πι-
στέψτε αυτό που λέει ένας κορυφαίος διανοούµενος του χώρου
που οµνύετε, ο καθηγητής, ο κ. Καλύβας, στην Οξφόρδη. Τον
γνωρίζετε. Λέει: Αν το ζητούµενο είναι η ανάπτυξη στην Ελλάδα
πανεπιστηµίων αιχµής, δύσκολα θα επιτευχθεί µέσω παραρτη-
µάτων, που πάντοτε λειτουργούν ως φτωχοί συγγενείς µητρικών
ιδρυµάτων. Ένα άλλο σενάριο, το πιθανότερο, είναι πως θα προ-
σελκύσουµε εκπαιδευτικά ιδρύµατα δεύτερης κατηγορίας και
κάτω. Εκεί όµως τα όρια ανάµεσα σε εµπορικές επιχειρήσεις και
µη κερδοσκοπικά ιδρύµατα, είναι δυσδιάκριτα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν έχω την ψευδαίσθηση ότι
θα αποσύρετε το νοµοσχέδιο. Να ξέρετε, όµως, ότι ο τρόπος
που φερθήκατε στο Σύνταγµα θα σας κατατρέχει πάντα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει τώρα ο κ. Μπιάγκης, Βουλευτής Κέρκυρας του ΠΑΣΟΚ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, να κάνει τον σταυρό

του πρώτα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Στηρί-

ζουµε όλοι Δηµήτρη Μπιάγκη. Και το απέδειξε όλος ο πολιτικός
κόσµος, πλην εξαιρέσεων.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ο Θεός να τους φωτίσει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Και η Κυ-

βέρνηση, διά του Υπουργού, και όλοι στήριξαν και καταδίκασαν
τα φαινόµενα που συνέβησαν στην Κέρκυρα. Και, νοµίζω, τα κα-
ταδικάζουµε όλοι όσοι είµαστε εδώ µέσα. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Να είστε

καλά. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Κυρίες Υπουργοί, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, επιτρέψτε µου, πριν ξεκινήσω την τοποθέτηση, να
παρουσιαστώ. Είµαι, λοιπόν, κυρία Υπουργέ, εις εκ των διωκό-
µενων από την εκκλησία της Κέρκυρας γιατί έκανα το τραγικό να
ψηφίσω το νοµοσχέδιο, το οποίο φέρατε, το οποίο δίνει τη δυ-
νατότητα στα οµόφυλα ζευγάρια να συνάψουν γάµο. Και δεν
είναι το κακό ότι είµαι εις εκ των διωκόµενων -ο άλλος, ο «έτερος
Καππαδόκης» είναι ο κ. Αυλωνίτης, ο οποίος είναι συνάδελφος
από τον ΣΥΡΙΖΑ- το κακό στην όλη ιστορία είναι ότι η απόφαση
της ιερατικής σύναξης της Μητρόπολης της Κέρκυρας είχε να
καταγγείλει για εµένα και τον κ. Αυλωνίτη, είχε να πριµοδοτήσει
τον κ. Γκίκα που καταψήφισε το νοµοσχέδιο το οποίο εσείς φέ-
ρατε, και απείχε συνολικά γενικότερα απείχε…

(Χειροκροτήµατα)
…απείχε χωρίς να κάνει καµµία κρίση για τον συντοπίτη µας,

τον Υπουργό, τον κ. Δένδια, ο όποιος ψήφισε ή για τον οποιοδή-
ποτε Υπουργό έρθει αύριο να επισκεφτεί το νησί µας και θα έχει
ψηφίσει το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Για να δείτε ότι βιώνουµε
πράγµατα τα οποία είναι µοναδικά και τα οποία αν µη τι άλλο επι-
τρέψτε µου να πω ότι χρήζουν κάποιας µελέτης. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής

εδώ και αρκετά χρόνια τοποθετείται ξεκάθαρα υπέρ της δυνα-
τότητας λειτουργίας µη κρατικών, µη κερδοσκοπικών πανεπιστη-
µίων στη χώρα µας, τα οποία, όµως, θα έρθουν για να συµπλη-
ρώνουν, όχι για να ανταγωνίζονται το υπάρχον δηµόσιο ακαδη-
µαϊκό τοπίο. 

Σε αντίθεση µε προσεγγίσεις που βλέπουν την εκπαίδευση ως
εµπορεύσιµο αγαθό, εµείς εξακολουθούµε να βλέπουµε την παι-
δεία ως κοινωνικό αγαθό. Θεωρούµε, λοιπόν, ότι πρέπει να δια-
φυλαχθεί η πρωτοκαθεδρία του δηµόσιου πανεπιστηµίου.
Εντούτοις µάς κατηγορούν στο πλαίσιο της γνωστής επικοινω-
νιακής, πλέον, προπαγάνδας της Κυβέρνησης ότι, δήθεν, παρεκ-
κλίνουµε από τη δεδηλωµένη θέση µας περί ίδρυσης µη
κρατικών, µη κερδοσκοπικών πανεπιστηµίων. 

Πράγµατι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε δηλώσει
ρητώς και ευθαρσώς ότι δεν θα υπερψηφίσουµε το εν λόγω νο-
µοσχέδιο, το συγκεκριµένο, της Κυβέρνησής σας. Εντέχνως βέ-
βαια, όµως, εσείς υποβαθµίζετε, τόσο από την πλευρά σας, όσο
και από τα επικοινωνιακά δίκτυα τα οποία ελέγχονται, το γεγονός
ότι οι προβλέψεις του εν λόγω σχεδίου δεν πληρούν τις απαραί-
τητες, ελάχιστες θα έλεγα εγώ, προϋποθέσεις της πρότασης του
ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής, υπονοµεύοντας έτσι, όχι µόνο το
εγχείρηµα της ίδρυσης µη κρατικών πανεπιστηµίων, αλλά και την
ίδια τη δηµόσια ανώτατη εκπαίδευση. 

Η πρότασή µας είναι σαφής και ξεκάθαρη και έχει διατυπωθεί
και στο πρόγραµµά µας διαχρονικά. Πρόκειται για την πλέον
σύγχρονη νοµικά στέρεη και προοδευτική πολιτική πρόταση για
ένα δίκαιο και αποδοτικό εκπαιδευτικό σύστηµα που θα ενισχύει
την κοινωνική κινητικότητα και θα προωθεί την πρόοδο της γνώ-
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σης. Είµαστε θετικοί, λοιπόν, στην ίδρυση και λειτουργία µη κρα-
τικών, µη κερδοσκοπικών πανεπιστηµίων, εφόσον συντρέχουν
τουλάχιστον οι εξής προϋποθέσεις:

Να έχει προηγηθεί ενδελεχής διάλογος και να έχουν προκύψει
ευρύτατες συναινέσεις. Να υπάρχει στέρεο και αδιαµφισβήτητο
νοµικό έρεισµα, όπου µπορεί να διασφαλιστεί µέσω συνταγµατι-
κής και µόνο αναθεώρησης, κατά τη γνώµη µας. Να έχει ενισχυ-
θεί η δηµόσια εκπαίδευση, ώστε τουλάχιστον να προσεγγίζει το
µέσο ευρωπαϊκό επίπεδο χρηµατοδότησης των δεικτών ποιοτι-
κής λειτουργίας. Να έχουν θεσπιστεί όροι και δικλείδες ασφα-
λείας για την αποφυγή κορεσµού αντικειµένου σπουδών, για την
αποδυνάµωση των περιφερειακών πανεπιστηµίων. Και κυρίως να
υπάρχουν διασφαλίσεις για το υψηλό ακαδηµαϊκό και διοικητικό
επίπεδο των υπό ίδρυση πανεπιστηµίων, καθώς και τιµή ή έστω
ισοδύναµοι κανόνες ίδρυσης λειτουργίας και αξιολόγησης της
ποιότητας των δηµόσιων και των µη κρατικών πανεπιστηµίων. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Και ερωτώ, κύριοι Υπουργοί: Καλύπτει έστω και µια από τις πα-
ραπάνω αυτονόητες, νοµίζω, προϋποθέσεις το σχέδιο νόµου που
προωθεί η Κυβέρνησή σας; Μήπως έχει επιτευχθεί ευρεία συναί-
νεση κατόπιν διαλόγου και αξιοποίησης των προτάσεων της ακα-
δηµαϊκής κοινότητας; Βεβαίως όχι. Το σύνολο των πανεπιστη-
µιακών ιδρυµάτων της χώρας, καθηγητές και φοιτητές, όλοι τάσ-
σονται κατά του σχεδίου νόµου. Είναι µήπως στέρεη και αδιαµ-
φισβήτητη από νοµικής άποψης εν λόγω ρύθµιση; Μα ως
γνωστόν, το άρθρο 16 του Συντάγµατος ρητώς δεν επιτρέπει την
ίδρυση µη κρατικών πανεπιστηµίων. Ακόµη και η επίκληση εν-
νοιών περί διερεύνησης του Συντάγµατος στο πλαίσιο συµµόρ-
φωσης της ελληνικής έννοµης τάξης µε το Ευρωπαϊκό Δίκαιο δεν
αναιρεί την ανάγκη αναθεώρησης αυτή καθ’ αυτή του άρθρου
16 του Συντάγµατος. Και κυρίως σε ένα τόσο σηµαντικό ζήτηµα
δεν πρέπει να υπάρχουν γκρίζα ή αµφισβητούµενα σηµεία νοµι-
µότητας που εν δυνάµει µπορεί να υπονοµεύσουν την αξιοπιστία,
την οµαλή λειτουργία του εκπαιδευτικού συστήµατος γενικότερα
της πατρίδας µας. 

Γιατί, λοιπόν, τέτοια βιασύνη, κύριε Υπουργέ; Άλλωστε, τα
επαγγελµατικά δικαιώµατα των αποφοίτων των κολλεγίων έχουν
ήδη ρυθµιστεί σύµφωνα µε το Κοινοτικό Δίκαιο, παρά το γεγονός
ότι η ρύθµιση των αντιστοίχων δικαιωµάτων αποφοίτων ελληνι-
κών ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων ακόµα ορισµένα εκκρε-
µούν. Γιατί, λοιπόν, τέτοια σπουδή για ίδρυση άρον-άρον
παραρτηµάτων ξένων πανεπιστηµίων στην Ελλάδα και για την
εξίσωση των ακαδηµαϊκών τους τίτλων µε αυτούς που απονέµον-
ται από τα δηµόσια, όταν µάλιστα κανείς δεν το επιβάλλει και η
νοµιµότητα-συνταγµατικότητα της ρύθµισης παραµένει τουλάχι-
στον υπό αµφισβήτηση;

Πρόκειται απλά περί νεοφιλελεύθερης ιδεοληπτικής εµµονής
της Κυβέρνησης ή µήπως έτσι εξυπηρετούνται συγκεκριµένα
συµφέροντα εν δυνάµει επενδυτών και όχι µόνο; Προσπαθεί η
Κυβέρνηση να µας πείσει ότι το εν λόγω σχέδιο νόµου δήθεν αν-
τιµετωπίζει τα προβλήµατα της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης και
ενισχύει τα δηµόσια πανεπιστήµια; Βασίζεται δε στο επιχείρηµα
ότι η συντριπτική πλειοψηφία των διατάξεων, που αφορούν στα
δηµόσια πανεπιστήµια, αντιθέτως, µε τα δεκάδες άρθρα του
νόµου ρυθµίζουν δευτερεύοντα κυρίως ζητήµατα ή ενίοτε απορ-
ρυθµίζουν τη λειτουργία των δηµοσίων πανεπιστηµίων, επιβεβαι-
ώνοντας µάλλον το γνωστό ρητό «ουκ εν τω πολλώ το ευ».

Όλοι οι δείκτες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που αφορούν
την ενίσχυση της δηµόσιας ανώτατης εκπαίδευσης, όπως ενδει-
κτικά το ύψος της χρηµατοδότησης ή ο αριθµός ακαδηµαϊκού
και διοικητικού προσωπικού ανά φοιτητή, κατατάσσουν την Ελ-
λάδα στις τελευταίες θέσεις τόσο εντός της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης όσο και µεταξύ των χωρών του ΟΟΣΑ. Πώς αντιµετωπίζει,
λοιπόν, τα προβλήµατα και τις προκλήσεις των δηµόσιων πανε-
πιστηµίων η Κυβέρνησή σας; Με ουσιαστικές παρεµβάσεις θε-
σµικής και οικονοµικής ενίσχυσής τους ή µε τις γνωστές πλέον
συγκυριακού και επικοινωνιακού τύπου ανακοινώσεις; 

Επιτρέψτε µου, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να κάνω
µια ειδική αναφορά στις αναµενόµενες επιπτώσεις της εν λόγω
ρύθµισης στα περιφερειακά πανεπιστήµια και δη στα νησιωτικά,

στα ακριτικά. Η λειτουργία των ιδιωτικών µη κερδοσκοπικών
ιδρυµάτων µε τον τρόπο που σχεδιάζεται από την Κυβέρνηση
αναµένεται να αποσπάσει πόρους, φοιτητές και ακαδηµαϊκό προ-
σωπικό από τα περιφερειακά πανεπιστήµια, ενδεχοµένως οδη-
γώντας σε µείωση της ποιότητας και της προσφερόµενης
εκπαίδευσης και σταδιακά σε συρρίκνωση και απαξίωσή τους.
Είναι κρίσιµο να επικεντρωθούµε στην ενδυνάµωσή τους, λαµ-
βάνοντας υπ’ όψιν και τη ρήτρα νησιωτικότητας του άρθρου 101
του Συντάγµατος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.
Είναι σηµαντικό να ληφθούν µέτρα ενίσχυσης των υποδοµών,

των εργασιακών θέσεων, των ερευνητικών χρηµατοδοτήσεων,
της εξωστρέφειας και της αυτοδιοίκησης των ιδρυµάτων αυτών
µε κριτήρια όπως η αποκατάσταση, η δηµογραφική πυκνότητα,
ο αριθµός των µεταφορικών διασυνδέσεων, οι υποδοµές κοινω-
φελών υπηρεσιών, καθώς και οι δείκτες που αφορούν την ερευ-
νητική αποτελεσµατικότητά τους, κάτι δηλαδή σαν ένα ακα-
δηµαϊκό ισοδύναµο κατ’ αντιστοιχία του µεταφορικού ισοδύνα-
µου που εφαρµόζεται µε επιτυχία στις νησιωτικές µεταφορές ή
του υγειονοµικού ισοδύναµου που έχουµε ήδη προτείνει.

Εν κατακλείδι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προκειµένου να
είναι ουσιαστική, αποτελεσµατική και ωφέλιµη η ίδρυση µη κρα-
τικών µη κερδοσκοπικών πανεπιστηµίων είναι απαραίτητη η δια-
µόρφωση ενός πλαισίου κατόπιν τεκµηρίωσης ευρείας
διαβούλευσης και συναίνεσης που θα διασφαλίζει την ενίσχυση
της δηµόσιας τριτοβάθµιας εκπαίδευσης, που θα επιτρέπει την
αρµονική συνύπαρξη δηµόσιων και µη κρατικών µη κερδοσκοπι-
κών πανεπιστηµίων, που θα εγγυάται την ποιότητα, τη βιωσιµό-
τητα και την προσβασιµότητα στην εκπαίδευση µε υπευθυνότητα
και σύνεση, υπηρετώντας το συµφέρον της κοινωνίας και της επι-
στήµης. Δυστυχώς, κατά τη γνώµη µας, οι παραπάνω αρχές και
προϋποθέσεις σε καµµία περίπτωση δεν υποστηρίζονται από το
εν λόγω σχέδιο νόµου, πράγµα το οποίο µας οδηγεί στο να το
καταψηφίσουµε. 

Ευχαριστώ πολύ. Ευχαριστώ για την ανοχή σας, κύριε Πρό-
εδρε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ. 

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ.
Μάξιµος Χαρακόπουλος. 

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η δηµοκρατία µας συµπληρώνει

αισίως φέτος µισό αιώνα ζωής και όλοι πρέπει να αναγνωρίσουµε
ότι, παρά τις κατά καιρούς αναταράξεις, µε πιο εµβληµατική
αυτή στα µέσα της προηγούµενης δεκαετίας, τα θεσµικά θεµέλια
άντεξαν. Αυτό αναµφίβολα µας εξοπλίζει µε µια αυτοπεποίθηση
για το µέλλον, στοιχείο κρίσιµο σε ένα διεθνές περιβάλλον που
δεν προοιωνίζεται καθόλου ευοίωνο. Ωστόσο, αυτή τη µακρά πε-
ρίοδο δηµοκρατικού βίου δεν καταφέραµε να λύσουµε ζητήµατα
που ουσιαστικά ανήκουν στη σφαίρα του αυτονόητου. Ένα από
αυτά είναι η σύσταση µη κρατικών πανεπιστηµίων. 

Σήµερα, λοιπόν, καλούµαστε να αντιµετωπίσουµε εκ νέου κάτι
το οποίο σε όλο τον υπόλοιπο κόσµο, ακόµη και στις πιο αυταρ-
χικές, στις πιο κλειστές κοινωνίες, έχει θεσµοθετηθεί από καιρό.
Σε όλη αυτή τη φρενίτιδα της παγκοσµιοποίησης της εκπαίδευ-
σης, της διαρκούς µετακίνησης προπτυχιακών και µεταπτυχια-
κών φοιτητών, υποψήφιων διδακτόρων, επιστηµονικών
ερευνητών και καθηγητών, εµείς έχουµε υψώσει µια δήθεν ση-
µαία αντίστασης, αλλά κατά βάθος αυτό δεν είναι τίποτε άλλο
από µια βαθιά υποκρισία και αυτό διότι πολλοί από τους κατηγό-
ρους των µη κρατικών πανεπιστηµίων στέλνουν τα παιδιά τους
σε ιδιωτικά πανεπιστήµια του εξωτερικού και, ακόµη χειρότερα,
στη χορεία των αντιδρώντων συµµετέχουν και καθηγητές οι
οποίοι δίδαξαν ή ακόµη διδάσκουν σε ιδιωτικά πανεπιστήµια του
εξωτερικού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρατία εδώ και δε-
καετίες προσπαθεί να καταργήσει το κρατικό µονοπώλιο στην
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τριτοβάθµια εκπαίδευση. Ως Βουλευτής έζησα δύο προσπάθειες
για να ανοίξει ο δρόµος για την ίδρυση µη κρατικών πανεπιστη-
µίων. Η πρώτη το 2007 µε την απόπειρα αναθεώρησης του άρ-
θρου 16 από την Κυβέρνηση του Κώστα Καραµανλή µε Υπουργό
Παιδείας την αείµνηστη Μαριέττα Γιαννάκου, που δυστυχώς
ναυάγησε από την υπαναχώρηση του ΠΑΣΟΚ, το οποίο και σή-
µερα αποδεικνύεται για ακόµη µια φορά κατώτερο των περιστά-
σεων. Η δεύτερη το 2014 µε τη συµπερίληψη του άρθρου 16 στις
προτάσεις του τότε Πρωθυπουργού Αντώνη Σαµαρά για την Ανα-
θεώρηση του Συντάγµατος. Οι εξελίξεις είναι γνωστές. Δεν επέ-
τρεψαν την ευόδωση και εκείνης της προσπάθειας. Επικράτησε
ο λαϊκισµός, πλευρές του οποίου καταδίκασε εσχάτως ο πρώην
πρωθυπουργός, ο κ. Τσίπρας, δυστυχώς κατόπιν εορτής, µε το
«mea culpa» στο συνέδριο της «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗΣ».

Στα περί αντισυνταγµατικότητας και εµπορευµατοποίησης της
τριτοβάθµιας εκπαίδευσης, που και σήµερα ακούστηκαν για τη
νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης, νοµίζω την πιο εύ-
στοχη απάντηση δίνει η επιστηµονική τεκµηρίωση των Βενιζέλου
- Σκουρή ότι το σχέδιο νόµου επιβάλλει τον µη κερδοσκοπικό χα-
ρακτήρα των νοµικών προσώπων πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης
που ιδρύονται από πανεπιστήµια άλλων κρατών. Σήµερα που η
κοινωνία είναι πολύ πιο ώριµη, στην Αντιπολίτευση εξακολουθούν
να υποδύονται τους επαναστάτες, ενώ στην πραγµατικότητα
συµπεριφέρονται ως στρουθοκάµηλοι που αρνούνται να δουν
την πραγµατικότητα. Η επιµονή σε ιδέες και σε στερεότυπα που
έχουν παγκοσµίως καταρρεύσει δεν είναι άσχετη και µε την ανι-
σορροπία που υπάρχει στο πολιτικό σύστηµα, µε την Κυβέρνηση
ουσιαστικά να µην έχει Αξιωµατική Αντιπολίτευση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάθε χρόνο χιλιάδες νέοι φεύ-
γουν στο εξωτερικό για να σπουδάσουν. Αυτό σηµαίνει οικονο-
µική αιµορραγία στις οικογένειες των ξενιτεµένων φοιτητών,
σηµαίνει ότι πολλοί από τους φοιτητές µας δεν επιστρέφουν
πίσω, κάτι που επιτάθηκε εδώ και πάνω από µια δεκαετία. Γιατί,
λοιπόν, να µην κρατήσουµε αυτά τα παιδιά εδώ ή τουλάχιστον
ένα µέρος τους µε σαφώς χαµηλότερο κόστος σπουδών για τις
οικογένειές τους; 

Επιπλέον, είναι ηλίου φαεινότερον ότι η σύσταση µη κρατικών,
µη κερδοσκοπικών πανεπιστηµίων που προβλέπει το υπό συζή-
τηση νοµοσχέδιο -και αξίζουν πραγµατικά συγχαρητήρια στον
Υπουργό Παιδείας Κυριάκο Πιερρακάκη, που ταυτίζει το όνοµά
του µε αυτή τη µεταρρύθµιση και στην ηγεσία του Υπουργείου
Παιδείας- θα δηµιουργήσει πολλές νέες θέσεις εργασίας. 

Ένα ακόµη πλεονέκτηµα από τη σύσταση µη κρατικών πανε-
πιστηµίων είναι η προσέλκυση πλήθους ξένων φοιτητών και ερευ-
νητών, οι οποίοι αφ’ ενός θα αποτελούν πηγή ενίσχυσης της
οικονοµίας αφ’ ετέρου θα καταστούν πρεσβευτές της Ελλάδος
στις χώρες τους. Και αναµφίβολα η σύσταση παραρτηµάτων από
εγνωσµένου κύρους πανεπιστηµιακά ιδρύµατα του εξωτερικού
θα ενισχύσει συνολικά το επίπεδο στην τριτοβάθµια εκπαίδευση
ωφελώντας και τα δηµόσια ΑΕΙ. 

Και επειδή ο προβληµατισµός που ακούγεται αναφέρεται κυ-
ρίως στη δηµόσια εκπαίδευση και τους κινδύνους από τη σύ-
σταση µη κρατικών, µη κερδοσκοπικών πανεπιστηµιακών ιδρυ-
µάτων, θεωρώ ότι η κινδυνολογία αυτή είναι µια επίθεση σε ανε-
µόµυλους. Τα δηµόσια ΑΕΙ παραµένουν ο κεντρικός άξονας της
τριτοβάθµιας εκπαίδευσης. Η πολιτεία συνεχίζει να τα ενισχύει
παντοιοτρόπως οικονοµικά και θεσµικά για να συνεχίσουν να λει-
τουργούν µε τον αρτιότερο τρόπο. Είµαστε υπερήφανοι για την
πλειοψηφία των πανεπιστηµιακών σχολών µας. Δεν είναι τυχαίο
ότι οι απόφοιτοί µας απορροφώνται µε τέτοια ευκολία από τις
χώρες του ανεπτυγµένου κόσµου. 

Όλα αυτά, όµως, δεν αναιρούν την ανάγκη παράλληλης σύ-
στασης και λειτουργίας µη κρατικών, µη κερδοσκοπικών πανεπι-
στηµίων. Δεν πρόκειται για µια σχέση ανταγωνιστική, αλλά
συµπληρωµατική και εντέλει γόνιµη. 

Κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνοντας θέλω να επαινέσω για έναν
ακόµη λόγο τους συντάκτες του νοµοσχεδίου, διότι µε τις δια-
τάξεις του αναβαθµίζεται το Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο Θράκης
αποκτώντας την τρίτη θέση στα πανεπιστηµιακά ιδρύµατα της
χώρας. Είναι µια απόφαση που αναβαθµίζει ολόκληρη την ακρι-
τική Θράκη και αυτό έχει τη σηµασία του. 

Τέλος, να απευθύνω µια ύστατη έκκληση στην Αντιπολίτευση
να ξανασκεφτεί τη στάση της. Είναι οξύµωρο η Αξιωµατική Αντι-
πολίτευση να έχει αρχηγό που σπούδασε σε ιδιωτικά πανεπιστή-
µια της Αµερικής και στην Ελλάδα να αρνείται τη σύσταση µη
κρατικών, µη κερδοσκοπικών πανεπιστηµίων. Το ίδιο ισχύει και
για το ΠΑΣΟΚ το οποίο εν µία νυκτί άλλαξε θέση υποκύπτοντας
στις σειρήνες του λαϊκισµού. Τώρα είναι ώρα ευθύνης για όλους
µας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ για τη συνέπεια στον χρόνο που είναι αναγκαία και θα πα-
ρακαλέσω θερµά όλους τους συναδέλφους που θα
ακολουθήσουν να τηρούν το επτάλεπτο, γιατί µε τον υπολογισµό
είµαστε στο σαράντα τέσσερα τώρα, θα µπούµε και πρέπει να
φτάσουµε στο εβδοµήντα. 

Άρα, από τώρα το ξεκαθαρίζω ότι παράκληση θερµή το επτά-
λεπτο. Όλοι είστε έµπειροι και όλοι έχετε ένα χρόνο να προσαρ-
µόσετε τα λεγόµενά σας σε επτά λεπτά.

Καλώ την κ. Δεληκάρη, Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας, να
πάρει τον λόγο. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι δεν γίνεται αυτό,

διότι θα πάµε πέραν από της δυόµισι το πρωί, κι αυτό µόνο µε
τα επτά λεπτά. Άρα δεν είναι δυνατόν να υπάρξει ανοχή.

Ορίστε, κυρία Δεληκάρη, έχετε τον λόγο. 
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΔΕΛΗΚΑΡΗ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες Υφυπουργοί, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, το

σχέδιο νόµου του Υπουργείου Παιδείας, το οποίο συζητάµε στην
Ολοµέλεια, έχει ιδιαίτερη σηµασία για την εξέλιξη και την πρό-
οδο της πανεπιστηµιακής κοινότητας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Είναι µια νοµοθετική πρωτοβουλία, η οπoία δείχνει τόλµη, δεί-

χνει διάθεση αντιµετώπισης προβληµάτων που χρόνια ταλανί-
ζουν το δηµόσιο πανεπιστήµιο, ενώ παράλληλα προχωρά στην
εξάλειψη στρεβλώσεων που καθιστούσαν τη χώρα µας ως µια
ιδιαιτερότητα, µια εξαίρεση στο modus operandi των ανεπτυγ-
µένων χωρών.

Θα ήθελα να σταθώ αρχικά στο τµήµα που αφορά στο Δηµο-
κρίτειο Πανεπιστήµιο Θράκης. Η στρατηγική επιλογή της Κυβέρ-
νησης της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη µέσα
από την υλοποίηση του πλάνου ενίσχυσης, όπως εκπονήθηκε
από τον Υπουργό Κυριάκο Πιερρακάκη και τους συνεργάτες του,
στοχεύει στην ανάδειξη του Δηµοκριτείου σε ακαδηµαϊκό κόµβο
σε ένα πολύ ισχυρό περιφερειακό πανεπιστήµιο όχι µόνο στα
στενά ελληνικά όρια, αλλά γενικότερα στη Νοτιοανατολική Ευ-
ρώπη αυξάνοντας τις ερευνητικές δυνατότητές του µέσα από
την προσάρτηση σε αυτό των τµηµάτων του Διεθνούς Πανεπι-
στηµίου Ελλάδος, τα οποία εδρεύουν σε Καβάλα και Δράµα.

Όσον αφορά στην πόλη της Καβάλας, ιδρύεται σχολή θετικών
επιστηµών µε τρία τµήµατα πληροφορικής, χηµείας, φυσικής,
καθώς και της σχολής διοικητικής επιστήµης και λογιστικής µε
δύο τµήµατα, τµήµα διοικητικής επιστήµης και τεχνολογίας,
τµήµα λογιστικής και χρηµατοοικονοµικής. Μαζί µε τα ερευνη-
τικά ινστιτούτα πετρελαίου και τουρισµού και φιλοξενίας, τα
οποία, επίσης, θα ανήκουν πλέον στο Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο
Θράκης, η πόλη της Καβάλας καθίσταται ένα πανεπιστηµιακό
κέντρο µε σηµαντικό αποτύπωµα στον ακαδηµαϊκό χάρτη. Η δια-
τήρηση των τµηµάτων στην Καβάλα ήταν αναγκαία συνθήκη,
υπαγορευµένη από λόγους ακαδηµαϊκούς, ερευνητικούς και κοι-
νωνικούς. 

Ως Βουλευτής Καβάλας και ακαδηµαϊκός χαίροµαι διπλά για
αυτή την εξέλιξη. Η Κυβέρνηση ωστόσο αφουγκράζεται τις ανάγ-
κες γενικά των ΑΕΙ, τα οποία εδώ και δέκα έτη τουλάχιστον αντι-
µετωπίζουν και συνεχίζουν να αντιµετωπίζουν σειρά προβλη-
µάτων, απόρροια µιας καχεκτικής οικονοµίας, περιορισµένης
από µνηµονιακά µέτρα. 

Έρχεται τώρα η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µε έναν
εµφατικό τρόπο να καταδείξει πως η εποχή της εσωστρέφειας
ανήκει οριστικά στο παρελθόν. Είναι καιρός τα δηµόσια πανεπι-
στήµια να επενδύσουν ακόµη περισσότερο στην εξωστρέφεια,
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να προσελκύσουν φοιτητές από το εξωτερικό, να γίνουν µε άλλα
λόγια ελκυστικά και σε κοινό που έως τώρα δεν µπορούσε να
προσεγγιστεί. 

Η ενίσχυση των λογαριασµών για την έρευνα, τα ξενόγλωσσα
προγράµµατα σπουδών, η οργάνωση και λειτουργία των κέντρων
διά βίου µάθησης, όλα αυτά µαζί συγκροτούν µια δέσµη µέτρων
που θα διασφαλίζουν την εύρυθµη λειτουργία των δηµοσίων πα-
νεπιστηµίων. 

Επιπλέον, µε το νοµοσχέδιο αυτό ρυθµίζονται ζητήµατα σχε-
τικά µε τον τρόπο λειτουργίας και διοίκησης του Ελληνικού Ανοι-
κτού Πανεπιστηµίου. Το ΕΑΠ αυτονοµείται αποκτά δοµή
αντίστοιχη των άλλων δηµόσιων ΑΕΙ. Το ΕΑΠ έχει µια πολύ συγ-
κεκριµένη αποστολή, µια ιδιαιτερότητα, αυτής της παροχής εξ
αποστάσεως εκπαίδευσης και για να µπορεί να ανταποκρίνεται
στα καθήκοντα αυτά και µέσα σε ένα τεχνολογικά περιβάλλον,
που διαρκώς εξελίσσεται οι προβλέψεις του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Παιδείας που συζητάµε σήµερα λειτουργούν ως
όχηµα για την επίτευξη των µακροπρόθεσµων στόχων του ιδρύ-
µατος. 

Όπως τόνισε ο Υπουργός στην τοποθέτησή του κατά την
πρώτη συνεδρίαση της Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων, από
τα διακόσια πέντε άρθρα του νοµοσχεδίου τα εκατόν εβδοµήντα
έξι αφορούν το ελληνικό δηµόσιο σύστηµα εκπαίδευσης, τα υπό-
λοιπα είκοσι εννιά σχετίζονται µε τη ρύθµιση της εγκατάστασης
παραρτηµάτων ξένων πανεπιστηµίων µε πολύ αυστηρά κριτήρια.
Μάλιστα, τον δηµόσιο διάλογο για το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο
µονοπώλησε σχεδόν αυτή και µόνο η πτυχή.

Ως καθηγήτρια του δηµόσιου πανεπιστηµίου, αφού υπηρετώ
στο Τµήµα Ιστορίας και Αρχαιολογίας του Αριστοτελείου Πανε-
πιστηµίου Θεσσαλονίκης, είναι σαφές πως η πρώτη και κύρια
έγνοια µου είναι η στήριξη, η ανάδειξη του δηµόσιου πανεπιστη-
µίου ως βασικού φορέα παροχής ανώτατης εκπαίδευσης στη
χώρα.

Να σας υπενθυµίσω ότι ο Τοµέας Κλασικών Σπουδών του Αρι-
στοτελείου Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης κατά τα τελευταία αρ-
κετά χρόνια στις εγκυρότερες διεθνείς κατατάξεις καταλαµβάνει
εξαιρετικά υψηλές θέσεις. Αυτό, όµως, δεν σηµαίνει πως η Ελ-
λάδα θα πρέπει να παραµένει η µόνη ευρωπαϊκή χώρα όπου απα-
γορεύεται η ίδρυση µη κρατικών πανεπιστηµίων. 

Το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου θέτει τα πλέον αυστηρά κρι-
τήρια λειτουργίας και ελέγχου των ιδρυµάτων που θα επιλέξουν
να φέρουν παραρτήµατά τους στη χώρα. 

Η ίδια η κοινωνία θα δείξει σε τελική ανάλυση εάν τα µη κρα-
τικά πανεπιστήµια θα είναι επιτυχηµένα ή όχι. Με το να κρατάµε,
όµως, τη χώρα δέσµια µιας λογικής που πηγαίνει σχεδόν µισό
αιώνα πίσω είµαστε αναγκασµένοι να αποτελούµε την αρνητική
εξαίρεση σε ένα διεθνοποιηµένο ακαδηµαϊκό περιβάλλον.

Αυτή τη στιγµή σαράντα χιλιάδες Έλληνες φοιτητές σπουδά-
ζουν στο εξωτερικό. Ένα µεγάλο µέρος τους -είµαι σίγουρη- θα
επέλεγε να σπουδάσει στη χώρα του, αν είχε τη δυνατότητα.

Επίσης, είµαι σίγουρη ότι πολλοί ξένοι θα επιλέξουν την Ελλάδα
ως χώρα σπουδών σε προπτυχιακό και µεταπτυχιακό επίπεδο,
τόσο στο δηµόσιο πανεπιστήµιο όσο και στα παραρτήµατα ξένων
πανεπιστηµίων. Η τεράστια επιτυχία του αγγλόφωνου προπτυχια-
κού προγράµµατος του Τµήµατος Ιατρικής του Αριστοτελείου Πα-
νεπιστηµίου συνηγορεί 100% προς αυτή την κατεύθυνση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ ότι το παρόν
νοµοσχέδιο συνιστά µια αναγκαία και θαρραλέα µεταρρύθµιση,
δείγµα της πρόθεσης της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας
και του Κυριάκου Μητσοτάκη να εναρµονίσουν τη χώρα µε τα
διεθνή δεδοµένα, να ενισχύσουν το δηµόσιο πανεπιστήµιο, να
στηρίξουν έµπρακτα την ανάγκη για αναβάθµιση των παρεχόµε-
νων υπηρεσιών των ανωτάτων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων, να µην
στερήσουν τη χώρα µας, που αναγνωρίζεται διεθνώς ως λίκνο
παιδείας και πολιτισµού, από τη µοναδική ευκαιρία να γίνει ένας
παγκόσµιος κόµβος στην ανώτατη πανεπιστηµιακή εκπαίδευση.

Για όλους αυτούς τους λόγους σάς καλώ να το υπερψηφίσετε.
Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ
για τη συνέπεια στον χρόνο.

Και τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία, ο κ. Χρήστος Γιαννούλης.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Δεληκάρη, σας ευχαριστώ πάρα πολύ. Θέλω να σας θυ-

µίσω, κοιτώντας σας ευθέως ως πολίτης και ως πατέρας, ότι ο
γιος µου διανύει το δεύτερο έτος στη σχολή του Ιστορικού Αρ-
χαιολογικού του ΑΠΘ. Απευθύνοµαι, λοιπόν, στη δασκάλα του
γιου µου και θέλω να σας πω τι έζησα ως πατέρας και γονιός
πριν δύο περίπου χρόνια, όταν έδινε ένα νέο παιδί -το ότι είναι
παιδί δικό µου ή οποιουδήποτε δεν έχει σηµασία, είναι το παιδί,
όπως έλεγε ο Βασίλης Ραφαηλίδης, τα παιδιά µας είναι παιδιά
όλου του κόσµου- τη µάχη, την προσπάθεια για να διακριθεί ως
πρώτη επιλογή στη σχολή στην οποία εσείς διδάσκετε, στο Ιστο-
ρικό Αρχαιολογικό του ΑΠΘ.

Δεν µπορώ να ξεχάσω, κυρία Δεληκάρη, ότι εκείνη η χρονιά
ήταν ένας εφιάλτης για το ίδιο το παιδί µε έναν, όµως, υψηλό
αξιακό στόχο, ήξερε ότι αγωνίζεται ισότιµα, µε τις ίδιες ευκαιρίες
µαζί µε όλα τα υπόλοιπα παιδιά της ηλικίας του για να εισαχθεί
στο ελληνικό δηµόσιο πανεπιστήµιο. Αφήστε τις λαθροχειρίες
περί κρατικών, µη κρατικών, τα πράγµατα είναι πολύ απλά για να
τα κάνουµε σύνθετα, έτσι ώστε να µην καταλαβαίνει ο κόσµος.

Έχουµε τη διάκριση µεταξύ δηµόσιου πανεπιστηµίου, αγαθού
δηλαδή και ιδιωτικού πανεπιστηµίου µε κερδοσκοπικά χαρακτη-
ριστικά. Αυτή είναι η διάκριση. Με όσες λεκτικές ακροβασίες και
αν επιχειρήσετε να επενδύσετε αυτό που προσπαθείτε να κάνετε,
δεν χάνεται η ουσία από δύο απλά πράγµατα.

Με τον πολιτικό βίο της Κυβέρνησης Μητσοτάκη από το 2019
έχετε δώσει σαφή δείγµατα ότι δεν σας ενδιαφέρει η θεσµική κα-
νονικότητα αυτού του τόπου, ούτε το κράτος δικαίου ούτε το
Σύνταγµα. Όλα αυτά είναι ενδιάµεσα εµπόδια για να ικανοποι-
ηθούν κάποια συµφέροντα. Αυτό το καταλάβαµε. Ακόµα, όµως
και ο αισχρότερος κυνισµός µπορεί κάπου να έχει ένα όριο, ένα
όριο που αφορά τα όνειρα χιλιάδων νέων παιδιών που δεν µπορεί
να µεγαλώσουν µε την αξιακή βάση ότι όποιος έχει λεφτά ζει,
σπουδάζει και µπορεί να προκόψει. Εάν αυτό το χάσουµε από
τον νοµικό και πολιτικό µας πολιτισµό, πηγαίνουµε σε µια πραγ-
µατική «Μπανανία», όπως αυτή που περιγράφηκε από τον Πρω-
θυπουργό για ένα άλλο µείζον ζήτηµα, το ζήτηµα της κοινωνικής
συνοχής και της ακρίβειας.

Απλές, σταράτες κουβέντες, τις έλεγαν κορυφαίοι άνθρωποι,
διανοούµενοι αυτής της χώρας, µε πολύ πιο απλό και λιτό τρόπο
από όλες αυτές τις ποµφόλυγες που εσείς διανθίζετε µία απλή
πολιτική πράξη: να παραβιάσετε, να αδιαφορήσετε για το Σύν-
ταγµα αυτής της χώρας, που είναι η προστασία κυρίως των αδυ-
νάµων και όχι η προστασία των ισχυρών.

Έχουν χυθεί εκατοντάδες κυβικά µέτρα κροκοδείλιων δα-
κρύων για τα παιδιά που φεύγουν στο εξωτερικό, για τα χρήµατα
που χάνονται, για το πόσο αναπτυξιακό θα ήταν να γεµίσουµε
κολλέγια ενός ορόφου µε πανεπιστηµιακή διάσταση. Το µόνο για
το οποίο δεν ενδιαφερθήκατε και δεν κάνατε καµµία νύξη είναι
για τις ψυχές και τα όνειρα αυτών των παιδιών.

Για τις ψυχές και τα όνειρα αυτών των παιδιών ενδιαφέρεστε;
Δεν προσωποποιώ –ξέρετε- τη συνοµιλία. Απευθύνοµαι σε εσάς
γιατί δεν µπορεί –που να πάρει- µε αυτή την εµπειρία που έχετε
να µην νιώθετε την αγωνία χιλιάδων παιδιών που η είσοδός τους
στο δηµόσιο πανεπιστήµιο είναι όνειρο ζωής, όχι όνειρο των γο-
νιών τους πλέον. Δεν προβάλλουµε τα δικά µας όνειρα στα παι-
διά µας, έχουν τα δικά τους όνειρα, έχουν τις δικές τους αγωνίες,
έχουν τις δικές τους απαιτήσεις. Και εµείς τι ερχόµαστε και λέµε;
Λέµε ότι το Σύνταγµα δεν υφίσταται, η αξιοκρατία και η ισονοµία
είναι κάτι που άµα έχεις και µερικές χιλιάδες ευρώ περισσότερα,
τα ξεπερνάς. Και το µόνο που µένει είναι από την πίσω πόρτα,
από την κερκόπορτα και ένα άλλο πολιτικό πρόταγµα, το «δού-
λεψε για να φας και κλέψε για να ζήσεις». Μπορεί να ακούγεται
σκληρό, αλλά δεν υπάρχει άλλη λογική εκδοχή για όλες αυτές
τις ασυναρτησίες που ακούµε επί τόσες ώρες.

Υπάρχει ανειληµµένη υποχρέωση τα κολλέγια να γίνουν πανε-
πιστήµια, ωραία, πείτε το, να σας κρίνει ο κόσµος! Πείτε το µε
ευθύ τρόπο! Μην χρησιµοποιείτε το δηµόσιο πανεπιστήµιο ως
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προκάλυµµα για να κάνετε το υπόλοιπο µέρος του σχεδίου.
Αυτή τη στιγµή, κυρία Δεληκάρη, στη Θεσσαλονίκη, στην οποία

τυχαίνει να ζω και να εργάζοµαι και να πολιτεύοµαι, υπάρχει µε-
γάλος κίνδυνος να διακοπεί η σίτιση σε εστίες και στη φοιτητική
λέσχη. Σε ποιο µέρος του σχεδίου µεταρρύθµισης υπάρχει πρό-
νοια για την ουσιαστική στήριξη του δηµόσιου πανεπιστηµίου; Οι
φοιτητικές εστίες είναι πρότυπο αρνητικό για το τι σηµαίνει παρα-
τηµένη δηµόσια τριτοβάθµια εκπαίδευση.

Και πραγµατικά θέλω να σέβοµαι και τους θεσµούς και το Κοι-
νοβούλιο, ασχέτως αν σήµερα η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου
Παιδείας µε µισόλογα δεν τοποθετήθηκε για ένα κορυφαίο κοι-
νοβουλευτικό ζήτηµα και ζήτηµα δηµοκρατίας, για το γεγονός
ότι βγαίνει ένας ιεράρχης και θέτει εκτός πίστης δύο συναδέλ-
φους µας, όχι επειδή είναι Βουλευτές, επειδή είναι πολίτες αυτής
της χώρας και υπάρχει εκκωφαντική σιωπή από το Υπουργείο
Παιδείας.

Θα κρίνω και θα αξιολογήσω µε πόση ευκολία χρησιµοποιείτε
τον όρο «µεταρρύθµιση». Και λυπάµαι πάρα πολύ, αλλά δεν σας
αξίζει, δεν έχετε -όχι εσείς προσωπικά, η Νέα Δηµοκρατία και ο
Πρωθυπουργός- το πνευµατικό ανάστηµα να κρίνετε ή να συγ-
κριθείτε µε ιστορικά πρόσωπα που ενσάρκωσαν την έννοια της
εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης σε αυτή τη χώρα. Δεν έχετε αυτό
το µπόι, ας το παραδεχτείτε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ξέρετε τι έγραψε κάποιος το 1947, αγαπητοί συνάδελφοι;
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Το 1963 την εκπαιδευτική µεταρρύθµιση, της οποίας σήµερα

την πολιτική ευθύνη έχουν αναλάβει οι Μητσοτάκης, Πιερρακά-
κης, η κ. Μακρή, την οποία σέβοµαι απόλυτα, ανέλαβαν οι Πα-
πανδρέου Γεώργιος, Παπανούτσος και Ακρίτας. Ήταν ο πρώτος
Ελληνοκύπριος Υφυπουργός Παιδείας από το «χρυσοπράσινο
φύλλο ριγµένο στο πέλαγος», από την Κύπρο.

Θέλω να συγκρίνετε σιωπηρά -µη µου απαντήσετε- εάν αυτά
τα µεγέθη µπορείτε να τα συγκρίνετε και να πείτε ότι αυτό που
καλούµαστε να ψηφίσουµε είναι µεταρρύθµιση. Ξέρετε τι γρά-
φτηκε -και θα κλείσω µε αυτό- το 1947; Δεν το λέω για να κολα-
κέψω τη συναδέλφισσα Έλενα Ακρίτα. Έγραψε η κ. Δεληκάρη
δύο φράσεις, οι οποίες σήµερα είναι αυτό που αντιµετωπίζετε
στους δρόµους, στα πανεπιστήµια, στην ελληνική κοινωνία.
Έγραψε, λοιπόν, ο Λουκής Ακρίτας «Αναστηθείτε οι νεκροί,
πάρτε τη θέση σας στη ζωή».

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Τον λόγο έχει τώρα ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γε-

ώργιος Στύλιος. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα θα µιλήσω για τη βα-

σική τοµή στην οποία προχωρά το νοµοσχέδιο, για την απελευ-
θέρωση δηλαδή της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης του τόπου µας
από τα δεσµά του κρατισµού, ενός κρατισµού που ζηµίωσε την
παιδεία µας, έστειλε πολλούς νέους µας µακριά από την πατρίδα
τους, µερικές φορές µάλιστα σε αµφιβόλου ποιότητας πανεπι-
στήµια, οδήγησε σε οικονοµική αιµορραγία χιλιάδες ελληνικές
οικογένειες, στέρησε τη δυνατότητα από την Ελλάδα, µια χώρα
όπου ο πολιτισµός και η παιδεία είναι συνώνυµο της ιστορίας
της, να γίνει διεθνές κέντρο εκπαίδευσης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι τρεις τελευταίες µετρήσεις
της κοινής γνώµης αποτυπώνουν την καθαρή στήριξη της κοινω-
νίας στο παρόν νοµοσχέδιο. Για χρόνια συντεχνιακές οµάδες
κρατούσαν το πανεπιστήµιο καθηλωµένο στον κοµµατισµό, τη
φοβικότητα και τον αναχρονισµό, για να έχουν το µονοπώλιο
στην τριτοβάθµια εκπαίδευση. Με το σχέδιο νόµου αυτό θερα-
πεύεται. Τα µη κρατικά πανεπιστήµια δηµιουργούνται µε σχέδιο
και εγγυήσεις, µε προϋποθέσεις για την εγκατάσταση και τη λει-
τουργία τους, µε αυστηρούς κανόνες. Η πρώτη άδεια εγκρίνεται
από τέσσερις διαφορετικούς θεσµοθετηµένους φορείς της
χώρας µας µε συγκεκριµένες προδιαγραφές για τις εγκαταστά-

σεις και τους πόρους λειτουργίας τους. Μιλάµε για ιδρύµατα που
θα λειτουργήσουν στη χώρα µας και θα είναι υψηλού επιπέδου
και όχι πανεπιστήµια ενός ορόφου, κάνοντας πράξη τον στόχο
ανάδειξης της Ελλάδας σε περιφερειακό κόµβο εκπαίδευσης.

Η Ελλάδα, κύριε Υπουργέ, είναι ένα παγκόσµιο brand name.
Η πατρίδα µας βρίσκεται στην όγδοη θέση προτίµησης των Αµε-
ρικανών φοιτητών για σπουδές στο εξωτερικό. Έρχονται γιατί
ξέρουν την ιστορία και τη σηµασία του ονόµατος «Ελλάδα», έρ-
χονται γιατί διαθέτουν υψηλής ποιότητας ακαδηµαϊκό προσω-
πικό, έρχονται γιατί είµαστε µια ασφαλής και δηµοκρατική χώρα,
έρχονται γιατί είµαστε µια ευρωπαϊκή χώρα µε σύγχρονες υπο-
δοµές. Αυτά τα συγκριτικά πλεονεκτήµατα οφείλουµε επιτέλους
να τα αξιοποιήσουµε. Και αυτό θα γίνει πράξη σπάζοντας το ανα-
χρονιστικό και αντιπαραγωγικό µονοπώλιο του κρατισµού στην
τριτοβάθµια εκπαίδευση, µια πράξη που θα βάλει τέλος στη
φυγή των παιδιών µας στο εξωτερικό.

Σαράντα χιλιάδες Έλληνες σπουδάζουν σε άλλες χώρες. Γνω-
ρίζουµε όλοι µας από τον κοινωνικό µας περίγυρο κάποια από
αυτά τα παιδιά. Αυτά τα παιδιά, λοιπόν, θα έχουν πλέον την επι-
λογή να σπουδάσουν στον τόπο τους. Επιπλέον, θα δηµιουργη-
θούν δεκάδες νέες ακαδηµαϊκές θέσεις εργασίας. Οι Έλληνες
είµαστε µόλις το 0,2% του παγκόσµιου πληθυσµού. Την ίδια
στιγµή, τα στοιχεία του «Google Scholar» δίνουν ότι το 3% των
κορυφαίων επιστηµόνων στον κόσµο είναι Έλληνες. Από αυτούς
µόλις ένας στους επτά ζει και εργάζεται στην Ελλάδα. Δύναµή
µας είναι οι άνθρωποί µας. Πάνω σε αυτούς πάµε να επενδύ-
σουµε. Τους προσφέρουµε την ευκαιρία να επιστρέψουν στην
πατρίδα τους. 

Η παιδεία χαρακτηρίζεται από την αλληλεπίδραση και την κι-
νητικότητα. Πλέον θα µπορούν να εργαστούν στην Ελλάδα και
ξένοι ακαδηµαϊκοί. Επιδιώκουµε να προσελκύσουµε και δεκάδες
χιλιάδες ξένους φοιτητές, να ενισχύσουµε την οικονοµία µας µε
ξένο συνάλλαγµα και να δηµιουργήσουµε νέες θέσεις εργασίας
και στην υπόλοιπη οικονοµία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, περισσότερος πλουραλισµός,
περισσότερη έρευνα και καινοτοµία, έµφαση στην εξειδίκευση,
συνεργασίες και συνέργειες, δηµιουργία υπερτοπικών και υπε-
ρεθνικών clusters, µεγαλύτερη απορρόφηση ευρωπαϊκών ερευ-
νητικών κονδυλίων. Όλα αυτά είναι το κλειδί για να ανέβει
ψηλότερα η παιδεία και η πατρίδα. Η παιδεία και η εκπαίδευση
δεν είναι στατικές. Τα επόµενα είκοσι χρόνια θα παραχθεί περισ-
σότερη γνώση από ό,τι τα προηγούµενα δύο χιλιάδες χρόνια. 

Σε έναν κόσµο, λοιπόν, που αλλάζει µπροστά στις συστηµικές
αλλαγές του παγκόσµιου παραγωγικού µοντέλου οφείλουµε να
δείξουµε άµεσα αντανακλαστικά: να επενδύσουµε στο µέλλον,
να βρεθούµε µπροστά από τις εξελίξεις, να είµαστε ανταγωνιστι-
κοί διεθνώς, να είµαστε αντάξιοι της κληρονοµιάς µας.

Κύριε Υπουργέ, ξέρουµε πως εσείς και οι συνεργάτες σας κά-
νατε σηµαντική δουλειά για να φτάσουµε στο παρόν νοµοσχέδιο.
Αυτό είναι κάτι που αναγνωρίζουµε. Μένουν, όµως, να γίνουν
πολλά ακόµα. Οι Βουλευτές, η Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας
Δηµοκρατίας θα είναι σύµµαχοί σας. Ολόκληρη η κοινωνία είναι
δίπλα σας. Και µπροστά από όλους βρίσκεται ο Πρωθυπουργός
µας Κυριάκος Μητσοτάκης, αυτός που δίνει τον τόνο όλων
αυτών των αλλαγών και των µεταρρυθµίσεων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να κάνω και µια
προσωπική αναφορά. Ανήκω στη γενιά της ΔΑΠ-ΝΔΦΚ και της
ΟΝΝΕΔ της δεκαετίας του ’90, της γενιάς που για πρώτη φορά
µίλησε ανοιχτά για τα ιδιωτικά πανεπιστήµια στη χώρα. Είπε, δη-
λαδή, τα αυτονόητα, ότι δεν µπορεί και δεν πρέπει να υπάρχουν
µονοπώλια στην παιδεία, ότι µια κοινωνία ανοιχτών οριζόντων και
πολλαπλών επιλογών είναι µια κοινωνία καλύτερη για όλους µας.
Μιλήσαµε για τα ιδιωτικά πανεπιστήµια τριάντα πέντε χρόνια
πριν. Καταφέραµε να βάλουµε την πρότασή µας στον προγραµ-
µατικό λόγο της Νέας Δηµοκρατίας και να τη θέσουµε στον δη-
µόσιο διάλογο. Τότε, είχαµε απέναντί µας σχεδόν τους πάντες,
όχι µόνο εκπροσώπους από την Αριστερά, αλλά και πολλούς από
τους υπέρµαχους του σηµερινού νοµοσχεδίου. Σε όλες και
όλους αυτούς, τους ΔΑΠΙΤΕΣ και τους ΟΝΝΕΔΙΤΕΣ, θέλω να πω
ένα µεγάλο ευχαριστώ για τις κοινές µάχες που δώσαµε. Η ση-
µερινή µέρα είναι µια ιστορική µέρα, είναι µια µεγάλη νίκη.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΒ’ - 6 ΜΑΡΤΙΟΥ 2024 11533



Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-
στώ για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία κ. Ανδρέας Παναγιωτόπουλος.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το δηµόσιο πανεπιστήµιο και τα µάτια µας! Αυτό είναι το ένα.

Η τέχνη και η επιστήµη, η έρευνα και η διδασκαλία είναι ελεύθε-
ρες. Η ανάπτυξη και η προαγωγή τους αποτελεί υποχρέωση του
κράτους. Πέντε, η ανώτατη εκπαίδευση παρέχεται αποκλειστικά
από ιδρύµατα που αποτελούν νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου
µε πλήρη αυτοδιοίκηση. Έξι, οι καθηγητές των ανωτάτων εκπαι-
δευτικών ιδρυµάτων είναι δηµόσιοι λειτουργοί. Το υπόλοιπο δι-
δακτικό προσωπικό τους επιτελεί, επίσης, δηµόσιο λειτούργηµα.
Δεν θα µπορούσε µια οµιλία για το νοµοσχέδιο περί ίδρυσης µη
κρατικών πανεπιστηµίων, δηλαδή των ιδιωτικών, να µην ξεκινά
µε την υπόµνηση του άρθρου 16 του Συντάγµατος, το οποίο η
Κυβέρνηση µε πρωτόφαντες παρεκκλίσεις -στην ουσία αυτές λέ-
γονται «εκτροπή»- καταστρατηγεί βάναυσα εις βάρος της κοινω-
νίας. 

Η παιδεία, µέρος της οποίας είναι η πανεπιστηµιακή εκπαί-
δευση, αποτελεί δηµόσιο αγαθό, συνώνυµο της προοδευτικής
πολιτικής και του κοινωνικού εκσυγχρονισµού. Γι’ αυτό και οι µε-
γάλες ριζοσπαστικές εκπαιδευτικές τοµές έγιναν από πραγµα-
τικά προοδευτικές και εκσυγχρονιστικές για την εποχή τους
κυβερνήσεις, όπως αυτές του Γεωργίου Παπανδρέου το 1964
και του Ανδρέα Παπανδρέου το 1982, αφού βέβαια είχαν προ-
ηγηθεί κοινωνικοί αγώνες όπως αυτός του «114» και τα εµβλη-
µατικά συνθήµατα για όσους θυµούνται, «Προίκα στην παιδεία
και όχι στη Σοφία». 

Αυτό αποτελεί και µια απάντηση στον κ. Πιερρακάκη που κατά
τη διάρκεια της συζήτησης του νοµοσχεδίου στη Διαρκή Επι-
τροπή Μορφωτικών Υποθέσεων της Βουλής µε αλαζονικό ύφος
και ειρωνευόµενος ανέφερε για τις θέσεις της Αντιπολίτευσης
«Ευτυχισµένος ο 19ος και ο 20ος αιώνας»! Όµως, η Κυβέρνηση µε
το νοµοσχέδιό της µας γυρνά όχι στους αιώνες που ανέφερε,
αλλά πιο πίσω, σε έναν εκπαιδευτικό µεσαίωνα. Και όλα αυτά,
για να ικανοποιηθεί ένα αναχρονιστικό νεοφιλελεύθερο απωθη-
µένο, τη στιγµή που οι µητροπόλεις του καπιταλισµού ανακατευ-
θύνουν τον στρατηγικό σχεδιασµό τους υπέρ των δηµοσίων
πανεπιστηµίων και, φυσικά, για να ικανοποιηθούν οι ηµέτεροι υπό
την πίεση των οποίων επέσπευσε την εισαγωγή αυτού του νοµο-
σχεδίου, αφού πρώτα τρέξατε να καταργήσετε τη Νοµική της
Πάτρας. 

Το µεγάλο ζήτηµα είναι, όµως, ποια παιδεία θέλουµε, γιατί η
εκπαίδευση σε όλες τις βαθµίδες της προετοιµάζει τους νέους
ανθρώπους να βγουν στην αγορά και την κοινωνία του παρόντος,
αλλά και σε αυτές του µέλλοντος. Τα παιδιά που µεγαλώνουν σή-
µερα, αύριο θα είναι φοιτητές σε έναν διαφορετικό κόσµο, όπως
διαχρονικά έχουν διακηρύξει οι πρωτοπόροι παιδαγωγοί και
αυτός ο κόσµος φαίνεται ότι θα είναι πιο σκληρός αφού το κοι-
νωνικό κράτος δικαίου, όπως το έχουµε γνωρίσει στη µεταπολε-
µική Ευρώπη και στην Γ’ Ελληνική Δηµοκρατία υποχωρεί
συνεχώς, διευρύνοντας τις κοινωνικές ανισότητες και υπονο-
µεύοντας την Κοινοβουλευτική Δηµοκρατία µε παραθεσµικές
πρακτικές και µε την καταπάτηση του Συντάγµατος, όπως απο-
δεικνύει περίτρανα το νοµοσχέδιο που φέρνετε για τα ιδιωτικά
πανεπιστήµια, πέραν του γεγονότος που έχει διεξοδικά καταδειχ-
θεί ότι τα ιδιωτικά πανεπιστήµια, όπου και να επιτράπηκε να λει-
τουργήσουν στην Ευρωπαϊκή Ένωση, δεν κατάφεραν να
προσελκύσουν τον ανθό της ευρωπαϊκής νεολαίας –βλέπε, Κύ-
προς- ή ότι τα κορυφαία αµερικανικά και ευρωπαϊκά πανεπιστή-
µια δεν θέλησαν –και λογικά- µε όρους αγοράς να επενδύσουν
σε χώρες όπως η Ελλάδα. 

Ο κ. Μητσοτάκης και ο κ. Πιερρακάκης φαντασιώνονται το
Χάρβαρντ του Ελληνικού, για να αξιοποιηθεί κάπως και το πάρκο
που δεν θα γίνει. Δεν πρέπει να ξεχνάµε την µεγάλη υπόθεση
που ονοµάζεται «κοινωνικός ρόλος των πανεπιστηµίων», ότι δη-
λαδή, η τριτοβάθµια εκπαίδευση εκτός από θεωρητική και εξει-
δικευµένη υψηλού επιπέδου εκπαίδευση, έχει ως σκοπό να

προσφέρει και κοινωνική γνώση, δηλαδή να προετοιµάσει πολί-
τες ολοκληρωµένους που θα γίνουν οι ταγοί της κοινωνίας που
θα µας πάνε ένα βήµα πιο µπροστά και όχι να διαιωνίζουν και να
προωθούν ως το σύγχρονο όνειρο την απόλαυση της παρακµής. 

Αξίζει δε να αναρωτηθούµε ως κοινωνία τι πολίτης θα είναι
αυτός που η οικογένειά του θα πληρώνει ένα διόλου ευκαταφρό-
νητο ποσό για σπουδές σε αµφιλεγόµενα και κατ’ όνοµα πανεπι-
στήµια, γνωρίζοντας ότι µε την ήσσονα προσπάθεια της
ελάχιστης βάσης εισαγωγής του προσανατολισµού που επέλεξε
ή µε καθόλου προσπάθεια θα αποκτήσει ένα πτυχίο. Θα δηµιουρ-
γήσουµε ακαδηµαϊκούς πολίτες που είτε δεν θα πιστεύουν στις
δυνατότητές τους είτε θα προσπαθούν να τα εξαγοράσουν όλα
µε το χρήµα. 

Και εδώ είναι που πλήττεται βάναυσα ο πυρήνας του δυτικού
πολιτισµού, του ανθρωπισµού και της γνώσης, όπως µας έχει πα-
ραδοθεί από τις σχολές και τους φιλοσόφους της αρχαίας Ελ-
λάδας την περίοδο της Αναγέννησης και του Διαφωτισµού έως
τις µέρες µας, της έστω και στρεβλωµένης ισότιµης πρόσβασης
στην τριτοβάθµια εκπαίδευση. Θα αποτελούµε όνειδος για τις
επόµενες γενιές όσοι εξ ηµών που φτάσαµε ως εδώ γιατί µπο-
ρέσαµε να αναπτύξουµε και ικανότητες και δεξιότητες λόγω του
δηµοσίου πανεπιστηµίου και της κοινωνικής κινητικότητας που
προκάλεσε, να σβήνουµε µονοκονδυλιά αυτή τη µεγάλη παρα-
καταθήκη, καθώς και τη δηµοκρατική κληρονοµιά, αφού το φοι-
τητικό κίνηµα είναι που έριξε τη χούντα και διεκδίκησε µια
καλύτερη Ελλάδα και έναν καλύτερο κόσµο. Τι θα πούµε στα παι-
διά µας, ότι σας παραδίδουµε έναν κόσµο λιγότερο καλό από
τον δικό µας γιατί τελικά δεν τον υπερασπιστήκαµε, γιατί θέ-
λουµε να υπερπηδήσουµε τους πραγµατικούς περιορισµούς του
Συντάγµατος, όπως έγραψε ένα κυβερνητικό στέλεχος προφα-
νώς µη συνειδητοποιώντας τη θεσµική ιεροσυλία που διαπράττει
και να γίνουµε ευέλικτοι για να ικανοποιήσουµε τα παντός καιρού
και κλάδου κοράκια που επιβουλεύονται και τις τελευταίες νησί-
δες του κοινωνικού κράτους;

(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό ακόµα, κύριε Πρόεδρε.
Αυτή είναι η συζήτηση που έπρεπε και πρέπει να γίνει στην ελ-

ληνική κοινωνία και στη δηµόσια σφαίρα, καθώς και να αναδειχ-
θεί η κυβερνητική απάτη περί λιγότερων εξόδων των νοικοκυριών
που φεύγουν τα παιδιά τους σε άλλες πόλεις για να σπουδάσουν,
γιατί µε αυτά τα αµφιλεγόµενης ποιότητας πανεπιστήµια που θα
έρθουν, σε πολλά νοικοκυριά θα υπάρχει αφαίµαξη και τα παιδιά
τους όταν αποφοιτήσουν, είτε θα βρίσκουν κλειστές πόρτες
λόγω των συγκεκριµένων χαµηλού επιπέδου και κύρους σπου-
δών που έκαναν, είτε θα αµείβονται χαµηλόµισθα σαν να µην έκα-
ναν ποτέ σπουδές. Είναι καταστάσεις που ήδη βιώνουν οι
απόφοιτοι των κολλεγίων, τα οποία σε ένα βράδυ, αν περάσει
αυτό το νοµοσχέδιο, θα βαπτιστούν και θα αναβαθµιστούν σε πα-
νεπιστήµια.

Σ’ αυτό το σηµείο πραγµατικά αξίζει να διερωτηθεί κανείς πώς
είναι δυνατόν να εµπιστευτεί κανείς τις διαβεβαιώσεις περί ελέγ-
χου και κριτηρίων των αρίστων της Κυβέρνησης των Διαµατάρη-
δων, Κοντολεόντων και του «σκοιλ ελικικού».

Το πανεπιστήµιο, λοιπόν, είναι ένα και είναι δηµόσιο, που η ει-
σαγωγή και η αποφοίτηση από αυτό κάνει τους νέους ανθρώ-
πους και τις οικογένειές τους να κλαίνε από χαρά για την
επίτευξη ενός σηµαντικού σκοπού και στόχου. Είναι αυτό που οι
ιδέες διακινούνται ελεύθερα και οι φοιτητές και οι διδάσκοντες
δεν φοβούνται υπό την απειλή διώξεων, λόγου χάριν να διαµαρ-
τυρηθούν ενάντια στη Γενοκτονία των Παλαιστινίων στη Γάζα.
Είναι το ΕΚΠΑ, της Πάτρας, της Κρήτης, το OPEN και όλων των
άλλων ελληνικών πανεπιστηµίων που πρωτοπορούν και οι από-
φοιτοί τους περπατάνε µε το κεφάλι ψηλά όπου βρεθούν και
όπου σταθούν, από άκρη σε άκρη του πλανήτη. Είναι αυτό που
το κράτος πρέπει πραγµατικά να στηρίξει µε χρηµατοδότηση και
θεσµική θωράκιση. Είναι ένα δηµόσιο αγαθό γνώσης και δηµο-
κρατίας, το οποίο ως κοινωνία πρέπει να διαφυλάξουµε ως κόρην
του δικού µας οφθαλµού. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ. 
Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ.

Κωνσταντίνος Βλάσης. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, µέσα από τη συζήτηση του εν λόγω σχεδίου νόµου
αποδεικνύεται για ακόµη µία φορά –περίτρανα µάλιστα- πως η
Αντιπολίτευση επιλέγει να τοποθετείται και να ασκεί κριτική βλέ-
ποντας το δέντρο και όχι το δάσος. Πώς αλλιώς µπορεί να εξη-
γήσει κανείς το γεγονός ότι από την πρώτη µέρα που το
συγκεκριµένο σχέδιο νόµου τέθηκε σε δηµόσια διαβούλευση,
όλη η συζήτηση περιστρέφεται αποκλειστικά και µόνο γύρω από
την ίδρυση µη κερδοσκοπικών παραρτηµάτων ξένων πανεπιστη-
µίων; 

Ξεχνάτε ή µάλλον αποφεύγετε να πείτε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ότι έχουµε να κάνουµε µε ένα νοµοθέτηµα διακοσίων
πέντε άρθρων, εκ των οποίων τα εκατόν εβδοµήντα έξι αφορούν
στο ελληνικό δηµόσιο σύστηµα εκπαίδευσης. Και ενώ όλη σας η
αντιπολιτευτική ρητορική εδράζεται στην υπόθεση ότι η ίδρυση
µη κερδοσκοπικών παραρτηµάτων ξένων πανεπιστηµίων θα απα-
ξιώσει τα δηµόσια ελληνικά πανεπιστήµια, εσείς οι ίδιοι αντιµε-
τωπίζετε απαξιωτικά, µη δίνοντας την πρέπουσα σηµασία στις
πάµπολλες νέες ρυθµίσεις που φέρνουµε για να τα θωρακίσουµε
και να τα ενισχύσουµε. 

Κι αν για πολλούς από εσάς το εν λόγω σχέδιο νόµου αποτελεί
άσκηση επί χάρτου, για µένα που το δηµόσιο ελληνικό πανεπι-
στήµιο αποτελεί κοµµάτι της ζωής µου για σχεδόν τρεις δεκαε-
τίες, η σηµερινή συζήτηση είναι υψίστης σηµασίας.

Πρόκειται για µία µεταρρύθµιση που στόχο έχει να φέρει τα
πανεπιστήµιά µας σε ένα αύριο ασφάλειας και ευηµερίας, µια µε-
ταρρύθµιση που επιδιώκει να διαµορφώσει τις συνθήκες, ώστε
η χώρα µας να µετατραπεί σε περιφερειακό κέντρο εκπαίδευσης.
Αφού όλοι µας συζητάµε για τα σπουδαία µυαλά της ελληνικής
επιστηµονικής κοινότητας, δεν θα έπρεπε να συζητάµε και για
τους τρόπους που η χώρα θα κεφαλαιοποιήσει τα µυαλά αυτά;
Δεν θα έπρεπε να ασχοληθούµε σοβαρά µε τις ανεκµετάλλευτες
δυνατότητες της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης της πατρίδας µας;
Στην κατεύθυνση αυτή, λοιπόν, κινείται το παρόν σχέδιο νόµου
και θα παραθέσω επιγραµµατικά κάποιες από τις σηµαντικές
ρυθµίσεις που εισάγει. 

Κατ’ αρχάς, αναβαθµίζουµε το Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο
Θράκης µέσω της ίδρυσης νέων τµηµάτων και σχολών και το ενι-
σχύουµε σε αριθµό φοιτητών, διδακτικό προσωπικό, χρηµατοδό-
τηση και υποδοµές. Οι λόγοι ενίσχυσης του ΔΠΘ είναι πρω-
τίστως εκπαιδευτικοί, αλλά και εθνικοί, καθώς το ακαδηµαϊκό
ίδρυµα διαδραµατίζει κρίσιµο ρόλο στην ευαίσθητη Περιφέρεια
της Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης. 

Επιπλέον, ενισχύουµε και εξορθολογίζουµε τη χρηµατοδότηση
όλων των δηµοσίων πανεπιστηµίων. Ας µην ξεχνάµε ότι τα χρόνια
της οικονοµικής κρίσης, η χρηµατοδότηση της τριτοβάθµιας εκ-
παίδευσης συρρικνώθηκε. Το 2018 άγγιξε το ιστορικό χαµηλό
των 92.000.000 ευρώ. Πέρυσι, το 2023, έφτασε τα 133.000.000
ευρώ, µια αύξηση της τάξης περίπου 50%, σε σχέση µε την προ-
ηγούµενη πενταετία. Ήδη, για το 2024, έχουν δοθεί από τον τα-
κτικό προϋπολογισµό 128.000.000 ευρώ, ποσό το οποίο
αναµένεται να ξεπεράσει τη χρηµατοδότηση του 2023 µέχρι το
τέλος του έτους, µε επιπλέον έκτακτες χρηµατοδοτήσεις στα δη-
µόσια πανεπιστήµια. Το σύνολο των διαθέσιµων χρηµατοδοτικών
εργαλείων, όπως το ΕΣΠΑ, το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύ-
σεων και το Ταµείο Ανάκαµψης, συνολικά αθροίζουν περισσό-
τερα από 1.000.000.000 ευρώ, τα οποία θα επενδυθούν στη
δηµόσια τριτοβάθµια εκπαίδευση. 

Επιπλέον, δηµιουργούµε κοινά προγράµµατα ελληνικών δηµο-
σίων πανεπιστηµίων µε κορυφαία ξένα πανεπιστήµια. Μειώνουµε
τη γραφειοκρατία στις εγκρίσεις των προϋπολογισµών, στους ει-
δικούς λογαριασµούς κονδυλίων έρευνας και στο θεσµικό πλαί-
σιο δηµιουργίας τεχνοβλαστών. Ψηφιοποιούµε τα ελληνικά
πανεπιστήµια. Προχωρούµε στην απογραφή περιουσίας των ελ-
ληνικών δηµοσίων πανεπιστηµίων. Απλουστεύουµε τη διαδικασία
εκλογής πρύτανη και µεριµνούµε για µία πρόσληψη ανά µία απο-

χώρηση στους διορισµούς νέων µελών ΔΕΠ. 
Όλες αυτές οι ρυθµίσεις, αλλά και πολλές ακόµα στις οποίες

δεν µου επιτρέπει ο χρόνος να αναφερθώ, αποτελούσαν πάγια
αιτήµατα της ακαδηµαϊκής κοινότητας εδώ και πολύ καιρό. Προ-
φανώς, όµως, για πολλούς από εσάς έχουν µικρή σηµασία,
καθώς το µόνο που σας ενδιαφέρει, είναι, να µην ιδρυθούν πα-
ραρτήµατα ξένων πανεπιστηµίων στην Ελλάδα. Αδιαφορείτε για
το γεγονός ότι ο χαρακτήρας τους θα είναι µη κερδοσκοπικός.
Αδιαφορείτε για το γεγονός ότι θα βρίσκονται υπό την εποπτεία
και τον έλεγχο της Εθνικής Αρχής Ανώτατης Εκπαίδευσης. Αδια-
φορείτε για το γεγονός ότι σαράντα χιλιάδες Έλληνες σπουδά-
ζουν αυτή τη στιγµή σε πανεπιστήµια του εξωτερικού, ενώ
κάποιοι από αυτούς θα µπορούσαν να παρακολουθήσουν τα ίδια
προγράµµατα στη χώρα µας. Αδιαφορείτε για τα πολλαπλασια-
στικά οφέλη που θα έχει η εξέλιξη αυτή, για το στάτους της τρι-
τοβάθµιας εκπαίδευσης της χώρας µας παγκοσµίως. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρόοδος της δηµόσιας τριτο-
βάθµιας εκπαίδευσης, δεν µπορεί να επέλθει ούτε µέσω της στα-
σιµότητας ούτε µέσω της συντήρησης φοβικών συνδρόµων. Ως
καθηγητής Ιατρικής στο Πανεπιστήµιο Αθηνών, γνωρίζω καλά και
τις δυνατότητες και τη δυναµική που έχει το δηµόσιο πανεπιστή-
µιο. Κι αν έχει κάτι να φοβηθεί, σίγουρα αυτό δεν είναι το άνοιγµα
της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης στην παγκόσµια ακαδηµαϊκή κοι-
νότητα, αλλά αντίθετα τον κίνδυνο της φθοράς που ελλοχεύει
στην αδράνεια και στην ατολµία. 

Γι’ αυτό και εµείς επιλέγουµε να κάνουµε ένα άλµα µεγαλύ-
τερο από τη φθορά, να εξελιχθούµε και να µεγαλώσουµε, για να
µπορέσουµε να µετρηθούµε και να αναµετρηθούµε µε τους κα-
λύτερους. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία, ο κ. Ευάγγελος Αποστολάκης. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία
Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα καλούµαστε να
συζητήσουµε επί ενός νοµοσχεδίου που φέρνει η Κυβέρνηση και
που για άλλη µια φορά έρχεται σε αντίθεση µε την κοινωνία και
τους πολίτες. Το νοµοσχέδιο αυτό έχει την εξής ιδιαιτερότητα,
έρχεται να ρυθµίσει ένα ζήτηµα για το οποίο υπάρχει πρόβλεψη
στο Σύνταγµα και το οποίο ορίζεται µε σαφήνεια, χωρίς να αφή-
νει περιθώρια ερµηνείας και πόσω µάλλον παρερµηνείας στο
άρθρο 16 του Συντάγµατος. 

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, έχει τίτλο «Ενίσχυση του δηµόσιου πα-
νεπιστηµίου, πλαίσιο λειτουργίας µη κερδοσκοπικών παραρτη-
µάτων ξένων πανεπιστηµίων». Θα µπορούσε κάποιος να το θεω-
ρήσει ως ανέκδοτο. Δυστυχώς, όµως, δεν είναι. Είναι ένα πάρα
πολύ σοβαρό ζήτηµα για το οποίο σύσσωµη η εκπαιδευτική και
ακαδηµαϊκή κοινότητα έχει προβάλει και ακόµα προβάλλει την
απόλυτη και κάθετη αντίθεσή της µε βασικό όπλο το Σύνταγµα
και τις επιταγές του, το οποίο θα ήθελα να υπενθυµίσω, ότι κα-
λούµαστε εµείς πρώτοι απ’ όλους να υπερασπιζόµαστε. 

Παρά την έντονη αντίδραση των συναδέλφων που συµµετεί-
χαν στην αρµόδια επιτροπή, µε βασικό επιχείρηµα τον αντισυν-
ταγµατικό χαρακτήρα διατάξεων του νοµοσχεδίου και το
κάλεσµά τους να αποσυρθεί, η Κυβέρνηση κώφευσε. Γιατί
άραγε; Δεν γνωρίζει ότι πρόκειται για ένα αντισυνταγµατικό κεί-
µενο; Φυσικά και το γνωρίζει, καθώς στα τριάντα χρόνια που η
παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας επιχειρεί να απογυµνώσει το
δηµόσιο χαρακτήρα των πανεπιστηµίων, είναι η πρώτη φορά που
δεν το επιχειρεί, µιλώντας για αναθεώρηση του άρθρου 16 του
Συντάγµατος, αλλά µέσω καταστρατήγησης του Συντάγµατος,
µέσω της ψήφισης ενός υποδεέστερου τυπικού νόµου. 

Το ζήτηµα της αντισυνταγµατικότητας είναι θεωρώ αποδεδειγ-
µένο. Πρώτον, το ίδιο το άρθρο 16 χαρακτηρίζεται από σαφήνεια.
Αρκεί, λοιπόν, η αναγνώριση και η γραµµατική ερµηνεία αυτού.
Δεύτερον, η θέση της νοµικής κοινότητας συνταγµατολόγων, νο-
µικών, δικηγόρων, είναι σαφής ως προς το συγκεκριµένο ζήτηµα.
Και τρίτον, το Συµβούλιο της Επικρατείας µε σωρεία αποφάσεων
έχει αποφανθεί µε σαφήνεια επί του ζητήµατος. Σε πρόσφατη, µά-
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λιστα, απόφασή του -την υπ’ αριθµόν 922/2023- αναφέρεται ότι:
Η ανώτατη εκπαίδευση παρέχεται στην Ελλάδα αποκλειστικώς
από ιδρύµατα που αποτελούν νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου,
πλήρως αυτοδιοικούµενα. Απαγορεύεται δε, απολύτως, η σύ-
σταση σχολών ανώτατης εκπαίδευσης από ιδιώτες, ασχέτως του
προορισµού ή του χαρακτήρα των σχολών αυτών. 

Γίνεται, λοιπόν, αντιληπτή η στόχευση της Κυβέρνησης για
ιδιωτικοποίηση της ανώτατης εκπαίδευσης, µε σκοπό την εξυπη-
ρέτηση των σχετικών συµφερόντων, όπως άλλωστε έχει αποδεί-
ξει µε αντίστοιχες νοµοθετικές πρωτοβουλίες της για
ιδιωτικοποίηση και άλλων δηµοσίων αγαθών, όπως αυτό της
υγείας. Τα αρνητικά αποτελέσµατα αυτής της νοµοθέτησης τα
βιώνουν καθηµερινά οι πολίτες. Το ερώτηµα εάν η ανώτατη εκ-
παίδευση µπορεί να παρέχεται µε αγοραίους όρους, έχει ήδη
απαντηθεί σε άλλες χώρες, οι οποίες ήρθαν αντιµέτωπες µε τις
καταστροφικές συνέπειες της επιλογής τους τόσο µε οικονοµι-
κούς όρους όσο και µε επιστηµονικούς και κοινωνικούς. 

Σύµφωνα µε το κυβερνητικό αφήγηµα ένας από τους στόχους
είναι η µείωση της διαρροής φοιτητών στο εξωτερικό. Ως προς
αυτό το ζήτηµα η απάντηση είναι εύκολη. Κατάργηση της ελάχι-
στης βάσης εισαγωγής. Αυτή είναι που ανάγκασε πολλά παιδιά
να µεταβούν σε άλλες χώρες, για να λάβουν πανεπιστηµιακή εκ-
παίδευση και στράφηκαν κυρίως σε χώρες, όπως η Βουλγαρία
και η Ρουµανία, όπου η διαβίωση και το κόστος σπουδών είναι
χαµηλότερο από αυτό που θα έχει η φοίτηση σε ένα ιδιωτικό πα-
νεπιστήµιο της χώρας µας.

Ισχυρίζεται δε η Κυβέρνηση ότι σκοπός της είναι η ενίσχυση
του δηµόσιου πανεπιστηµίου, την ίδια ώρα που η χώρα µας κα-
τατάσσεται στην τελευταία θέση µεταξύ των χωρών της Ευρω-
παϊκής Ένωσης όσον αφορά στην κρατική χρηµατοδότηση της
δηµόσιας παιδείας, την ίδια ώρα που η δαπάνη για κάθε φοιτητή
στην Ελλάδα ανέρχεται στις 2.300 ευρώ, ενώ ο ευρωπαϊκός
µέσος όρος είναι 11.500 ευρώ, την ίδια ώρα που ο αριθµός του
µόνιµου διδακτικού - ερευνητικού προσωπικού έχει µειωθεί κατά
22%. Το 2023 η χρηµατοδότηση των πανεπιστηµίων µας µει-
ώθηκε στα 116 εκατοµµύρια ευρώ. Η αντίστοιχη δαπάνη πριν το
2010 ανερχόταν στα 380 εκατοµµύρια. Είναι δε γνωστά τα προ-
βλήµατα και τα ελλείµµατα σε υλικοτεχνικές υποδοµές: κτήρια
παραµεληµένα, ανύπαρκτα ή µικρά αµφιθέατρα, ελλείψεις σε
κτηριακές υποδοµές εργαστηρίων, βιβλιοθηκών, αλλά και χώρων
στέγασης και σίτισης. 

Όµως παρά τις περικοπές και τις µειώσεις, βρέθηκε χρηµατο-
δότηση για την Πανεπιστηµιακή Αστυνοµία, η οποία ακόµα κανείς
δεν έχει καταλάβει µε ποιον ακριβώς τρόπο ωφέλησε την ακα-
δηµαϊκή κοινότητα και το δηµόσιο πανεπιστήµιο.

Επειδή, λοιπόν, τα είκοσι τέσσερα δηµόσια πανεπιστήµια της
χώρας µας είναι µια σοβαρή υπόθεση µε άµεση διασύνδεση µε
τη δηµοκρατία, την κοινωνία, την οικονοµία και την ανάπτυξη,
εµείς τα στηρίζουµε και προτάσσουµε την άµεση ανάγκη στήρι-
ξής τους µε αύξηση της χρηµατοδότησής τους, αύξηση του
αριθµού των µελών ΔΕΠ και του διοικητικού προσωπικού, ενί-
σχυση του µισθολογίου του προσωπικού, ενίσχυση της έρευνας
και της καινοτοµίας και διασύνδεση µε την παραγωγή, αποκατά-
σταση της αυτοδιοίκησης των ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµά-
των, δηµιουργία εθνικού σχεδίου φοιτητικής στέγης και
µέριµνας, καθώς και άλλα πολλά, που λόγω οικονοµίας χρόνου
δεν µπορώ να αναπτύξω στη σηµερινή οµιλία. 

Η θέση µας ως ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία είναι ότι η
χώρα και η κοινωνία, αλλά και η οικονοµία µας ωφελείται µόνο
από το δηµόσιο, δωρεάν και δηµοκρατικό πανεπιστήµιο, ένα πα-
νεπιστήµιο ενισχυµένο που θα λειτουργεί ως πυλώνας της ελεύ-
θερης διδασκαλίας και έρευνας και θα είναι εγγυητής της
κοινωνικής κινητικότητας και της ποιοτικής εκπαίδευσης για
όλους τους πολίτες, που θα απολαµβάνουν το δικαίωµα της ισό-
τιµης πρόσβασης στο δηµόσιο αγαθό της παιδείας. Μέσα από
αυτό το δηµόσιο πανεπιστήµιο κατάφερε η µικρή µας χώρα να
σταθεί στα πόδια της στο παρελθόν και µέσα από αυτό θα το κα-
ταφέρει ξανά. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο τώρα έχει η Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία κ. Έλενα Ακρίτα.

ΕΛΕΝΑ ΑΚΡΙΤΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα κατ’ αρχάς να καταδικάσουµε τον σκοταδισµό και

την πρακτική του Μητροπολίτη Κέρκυρας, που έθεσε εκτός εκ-
κλησίας τους συναδέλφους µας, τον Αλέξανδρο Αυλωνίτη και
τον Δηµήτρη Μπιάγκη. Αυτός ο µεσαίωνας δεν πρέπει και δεν
µπορεί να περάσει. Περιµένουµε τις ενέργειες του Υπουργείου
σας, γιατί εκεί υπάγεται και αυτός ο τοµέας. 

Πρέπει να πω ότι είµαι λίγο συγκινηµένη -έως πολύ- σήµερα,
γιατί πάρα πολλοί συνάδελφοι αναφέρθηκαν στη µεγάλη εκπαι-
δευτική µεταρρύθµιση που έκανε ο πατέρας µου, ο Λουκής Ακρί-
τας, µε γενικό γραµµατέα του Υπουργείου Παιδείας τον
Ευάγγελο Παπανούτσο επί κυβερνήσεως Γεωργίου Παπαν-
δρέου. Αυτοί οι δύο άνθρωποι ενώθηκαν µε το όραµα της δω-
ρεάν παιδείας, ότι κάθε Ελληνόπουλο στην πόλη ή σε ένα
ακριτικό χωριό θα µπορούσε να σπουδάσει και να γίνει ένας λαµ-
πρός επιστήµονας. Δυστυχώς αυτή η µεγάλη µεταρρύθµιση δια-
κόπηκε πρόωρα µε την αποστασία και τη χούντα, αλλά δεν είναι
τυχαίο ότι αµέσως µετά οι µεταπολιτευτικές κυβερνήσεις υιοθέ-
τησε ακριβώς αυτό το όραµα του Ακρίτα και του Παπανούτσου.
Και να που βρισκόµαστε εδώ εξήντα χρόνια αργότερα για να δώ-
σουµε τον αγώνα µας για το ίδιο αγαθό, τη δωρεάν παιδεία.

Πάµε στο σήµερα. «Follow the money», που έλεγαν και οι αρ-
χαίοι µας πρόγονοι! Θα σας πω γιατί. Θα ήθελα την υποµονή
σας. Πρόσφατα µάθαµε ότι η Κυβέρνηση µε διάφορα προσχή-
µατα τύπου τζίρου για το 2022 ή δεν ξέρω τι, έβαλε πρόστιµο
742 χιλιάδων ευρώ στην εταιρεία «ΑΙΝΟΣ» που έχει τρόφιµα και
πουλάει µεταξύ άλλων συσκευασµένο αρακά. Τον πουλάει στα
2,30 και της έβαλε πρόστιµο. Στην ανταγωνιστική εταιρεία
«Μπάρµπα-Στάθης» που πουλάει το ίδιο προϊόν 3,80 η Κυβέρ-
νηση όχι, δεν έβαλε πρόστιµο. Έβαλε δηλαδή σε αυτόν που που-
λάει φτηνά, προφανώς για να εξυπηρετήσει τα συµφέροντα
αυτού που πουλάει ακριβά.

Και γιατί το λέω αυτό; Η «Μπάρµπα-Στάθης» ανήκε σε µία εται-
ρεία, τη «VIVARTIA», η οποία ήταν κατά κάποιο τρόπο ένα τραστ
θα έλεγα τροφίµων, µε πολύ µεγάλα brands, τα παγωτά
«ΔΕΛΤΑ», τη «ΧΡΥΣΗ ZΥΜΗ», τα «FLOCAFE», τα «GOODY’S», τα
«EVEREST», τα πάντα. Αυτή η «VIVARTIA» που λέτε αγοράστηκε
από έναν κολοσσό µε κεφάλαιο 145 δισεκατοµµύρια, που
εδρεύει στο Λουξεµβούργο, ονόµατι «CVC Capital Partners». Για
την ιστορία να αναφέρω ότι εκεί µέχρι πρότινος εργαζόταν και η
κόρη του Πρωθυπουργού, η κ. Σοφία Μητσοτάκη. Το ξέραµε και
από χτες αυτό το fund; Nαι, το ξέραµε και από χθες. Το ξέραµε
γιατί είχε αγοράσει όχι ένα, όχι δύο, αλλά έξι µεγάλα νοσοκοµεία,
ελέγχοντας σε µεγάλο βαθµό µε τον τρόπο του την ιδιωτική
υγεία στην Ελλάδα. Το «Metropolitan» πήρε, το «Ιασώ» πήρε, το
«Υγεία» πήρε και πολλά άλλα. 

Το ξέρουµε, λοιπόν, το «CVC» και από χτες γιατί κατέχει το
10% από την αύξηση µετοχικού κεφαλαίου της ΔΕΗ. Και τι θέλει
να κάνει τώρα; Μα τι άλλο; Να ιδρύσει ιδιωτικό πανεπιστήµιο µαζί
µε το Πανεπιστήµιο της Κύπρου. Δηλαδή αν το θέµα δεν ήταν
τραγικό, θα έλεγα γελάει ο κόσµος. Ο κόσµος, όµως, δεν γελάει
µε αυτά που µαθαίνει και µε αυτά που κάνετε. Θα µπει τώρα το
«CVC» το κολλέγιο να αναµετρηθεί µε εκπαιδευτικούς κολοσ-
σούς, όπως είναι το Μετσόβιο, όπως είναι το ΑΠΘ, όπως είναι
δικά µας σπουδαία πανεπιστήµια, τα οποία κάνετε ό,τι µπορείτε
για να τα θάψετε. Είναι ξεκάθαρος ο στόχος σας. Θέλετε πολύ
απλά να ιδιωτικοποιήσετε τα δηµόσια πανεπιστήµια, δηλαδή δί-
δακτρα και στα δηµόσια. Εκεί το πάτε, αυτός είναι ο τελευταίος
σας σταθµός, ώστε κάποια στιγµή να ακούσουµε στην τηλεό-
ραση του «ΣΚΑΪ» τον υποψήφιο Ευρωβουλευτή σας, τον κ.
Γιώργο Αυτιά να λέει: «Εντάξει, τόσος κόσµος πληρώνει για τα
ιδιωτικά, να µην πληρώσουν και κάποιοι στο δηµόσιο;». Στο τέλος
δηλαδή θα µας πουν τα φιλικά σας ΜΜΕ ότι µε τη δωρεάν παι-
δεία προκαλούµε αθέµιτο ανταγωνισµό στα µεγάλα ιδιωτικά συµ-
φέροντα! Εκεί θα φτάσουµε. 

Ξέρετε τι έχετε πάθει; «41%». Αυτό έχετε πάθει. Έχετε πάθει
«41%». Εξ ου και η αλαζονεία, η έπαρση, η οίηση, το πολιτικό σας
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θράσος. Λες και αυτό το ποσοστό που πήρατε είναι ξεκοµµένο,
είναι άσχετο από την κοινωνία. Λες και οι ψηφοφόροι σας αγο-
ράζουν πιο φτηνά το βρεφικό γάλα, πιο φτηνά το λάδι, πιο φτηνά
τα είδη πρώτης ανάγκης. Λες και µπαίνουν στα σουπερµάρκετ
µε ένα ταµπελάκι που λέει «41%» και αυτόµατα στο ταµείο τούς
κάνουν έκπτωση 15%. Αυτό το 41%, που σας ψήφισε, είναι και
µε τους αγρότες, είναι µε τους χαµηλοσυνταξιούχους, είναι µε
τους ανθρώπους που διαµαρτύρονται στον δρόµο γιατί πολύ
απλά δεν έχουν να φάνε. Και σίγουρα είναι και µε τους γονείς
που δεν µπορούν να σπουδάσουν τα παιδιά τους γιατί τα νοίκια
στη µακρινή ελληνική πόλη είναι απρόσιτα και πόσω µάλλον το
παιδί να φάει, να ντυθεί και όλα αυτά. Όνειρο θερινής νυκτός!

Και τέλος, σε αυτό το 41%, για το οποίο επαίρεσθε εµµανώς,
βρίσκονται και περιλαµβάνονται και οι πολίτες εκείνοι που σχε-
δόν ενάµισι εκατοµµύριο συγκέντρωσαν υπογραφές διεκδικών-
τας το δίκιο για το έγκληµα των Τεµπών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω αµέσως, κύριε Πρόεδρε. Τελευταία πρόταση.
Για να τελειώνουµε, ξέρω ότι το όνειρο του κ. Μητσοτάκη ήταν

ο ψυκτικός από το Περιστέρι. Εµείς, λοιπόν, στον ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία θα αγωνιστούµε ώστε το παιδί από το Περι-
στέρι και από όλη την Ελλάδα να γίνει ό,τι θέλει αυτό και όχι ό,τι
θέλει ο κ. Μητσοτάκης. Να γίνει ψυκτικός αν θέλει, επιστήµονας
αν θέλει, καλλιτέχνης αν θέλει, τεχνικός, αλλά να το διαλέξει
αυτός, όχι µία αυταρχική, ολιγαρχική Κυβέρνηση αντ’ αυτού. Γι’
αυτό παλεύουµε, γι’ αυτό αγωνιζόµαστε, γι’ αυτό είµαστε σή-
µερα εδώ και γι’ αυτό αυτή τη δήθεν µεταρρύθµιση, που δεν εξυ-
πηρετεί παρά µόνον τα µεγάλα συµφέροντα, όταν µε το καλό θα
είµαστε εµείς κυβέρνηση θα την ξηλώσουµε και θα ξηλώσουµε
όλες τις µεταρρυθµίσεις σας µία προς µία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική
Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας ευχαριστώ πολύ. 
Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής κ. Γιώργος Μουλκιώτης. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρίες Υπουργοί, είµαστε µαζί

µε τον Αλέξανδρο Αυλωνίτη και µε τον Δηµήτρη Μπιάγκη, όλοι
µαζί, ξεκάθαρα. 

Κυρίες Υπουργοί, αναζητούµενης της επαγγελµατικής εκπαί-
δευσης και της πρακτικής εφαρµογής της σήµερα στην Ελλάδα
και υφερπόντων των ερωτηµάτων εάν αναβαθµίζεται η παιδεία,
αλλά και αν τα πανεπιστήµια γίνονται καλύτερα µε το συγκεκρι-
µένο νοµοσχέδιο, η Κυβέρνησή σας επαίρεται ότι µε τις νοµοθε-
τικές ρυθµίσεις θα καταστήσει τη χώρα περιφερειακό κόµβο
παιδείας. Και ειλικρινά απορώ: Εάν αυτός ήταν εξαρχής ο σχεδια-
σµός της Κυβέρνησης εδώ και πέντε χρόνια, γιατί σήµερα αλλάζει
σχεδόν τον ν.4957 του 2022, υπουργευούσης της κ. Κεραµέως,
και τροποποιώντας 85 από τα 89 άρθρα; Μήπως αυτοαναιρείται
αυτή η Κυβέρνηση σε αυτό το ζήτηµα το συγκεκριµένο; Και αν δεν
αυτοαναιρείται, τι κάνει µε αυτές τις τροποποιήσεις;

Οι πολίτες θα µιλήσουν για την κυβερνητική αναποτελεσµατι-
κότητα ή αποτελεσµατικότητα και θα κρίνουν τον πολιτικό σχε-
διασµό στο θέµα της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης. Υπάρχει κι ο
ακαδηµαϊκός κόσµος -και όχι µόνο-, ο οποίος επίσης θα κρίνει
και θα αξιολογήσει, όπως έπραξε για την ανώτατη εκπαίδευση
σχετική έρευνα της εταιρείας «ALCO», που τα αποτελέσµατά της
φανερώνουν την προτεραιότητα που δίνει η κοινωνία στην πε-
ραιτέρω ενίσχυση των δηµόσιων πανεπιστηµίων. Μάλιστα, όπως
ενδεικτικά αναφέρεται, τα µεγαλύτερα προβλήµατα που εντοπί-
ζονται είναι η έλλειψη χρηµατοδότησης για τα εκπαιδευτικά προ-
γράµµατα και για την έρευνα στο 30% και η έλλειψη υποδοµών
στο 28%, ισοδύναµα ποσοστά σε συγκεκριµένα δεδοµένα, τα
οποία η Κυβέρνηση δεν αντιµετωπίζει. Και όλα αυτά βεβαίως σε
πείσµα µιας ρητορικής που αναπαράγεται από διάφορες πλευ-
ρές. Η κοινή γνώµη αξιολογεί θετικά τα δηµόσια πανεπιστήµια
ως προς το κύρος, ως προς την ποιότητα σπουδών, ως προς την
αναγνωρισιµότητα, σε αντίθεση µε τα ιδιωτικά πανεπιστήµια. Άρα
προτού βιαστεί αυτή η Κυβέρνηση να µας πείσει πως το παρόν
νοµοσχέδιο συν τοις άλλοις θα γυρίσει τη στρόφιγγα του brain

drain στο brain regain, δείτε πώς ο λόγος που οι Έλληνες και οι
Ελληνίδες επιλέγουν να µεταναστεύσουν δεν είναι γιατί θεωρούν
χαµηλό το επίπεδο της ακαδηµαϊκής εκπαίδευσης στη χώρα µας,
αλλά είναι άλλες οι ρίζες του. 

Η Ελλάδα υστερεί στην εστίαση και επικέντρωση της αγοράς
και του κράτους στην έρευνα και την καινοτοµία, στην εδραίωση
της αξιοκρατίας στην επιλογή προσωπικού. Υστερεί στην τεκµη-
ρίωση της συνέπειας του κράτους προς τον πολίτη. Το χειρότερο
όµως όλων είναι µια πολιτική αλαζονεία που διακρίνει την Κυβέρ-
νηση ώστε να ενεργήσει βελτιωτικά σε αυτά τα επίπεδα. 

Και να περάσουµε στο νοµοσχέδιο. Η ενίσχυση του δηµόσιου
πανεπιστηµίου, κυρίες Υπουργοί, σηµαίνει: Πρώτον, αύξηση χρη-
µατοδότησης. Δεύτερον, βελτίωση κρίσιµων δεικτών ποιότητας.
Τρίτον, στρατηγικός σχεδιασµός. Τέταρτον, σοβαρός ακαδηµαϊ-
κός χάρτης. Πέµπτον, κατοχύρωση πραγµατικού αυτοδιοίκητου.
Έκτον, ισόρροπη ανάπτυξη περιφερειακών πανεπιστηµιακών
ιδρυµάτων στη χώρα µας και όχι όποτε τύχει και όπως τύχει,
αλλά µε συγκεκριµένο πρόγραµµα και συγκεκριµένη στρατηγική. 

Εσείς σήµερα εισηγείστε ένα νοµοσχέδιο το οποίο µόνοι σας
το γράψατε, µόνοι σας διαβουλευτήκατε, αυτοδιαβουλευτήκατε,
και δεν σκεφτήκατε τι άλλο να κάνετε, αγνοώντας όλους τους
άλλους φορείς. Ο διάλογος είναι βασική προϋπόθεση για µια µε-
ταρρύθµιση στην παιδεία, για την οποία απαιτούνται οι µέγιστες
δυνατές συναινέσεις. Αλήθεια, αυτό το νοµοσχέδιο αποτελεί µε-
ταρρύθµιση και έχει άραγε σχέση µε τη µεταρρύθµιση -έχει
ακουστεί πάλι και θα το πω κι εγώ- του Γέρου της Δηµοκρατίας
Γεωργίου Παπανδρέου µε Ακρίτα και µε Ευάγγελο Παπανούτσο;
Έχει κάποια σχέση µε τον διάλογο ο οποίος προϋπήρξε σε µια
σηµαντική µεταρρύθµιση της κυβέρνησης Γεωργίου Παπαν-
δρέου και υπουργευούσης της κ. Διαµαντοπούλου, όταν επε-
τεύχθη η µεγαλύτερη δυνατή συναίνεση και όλη η Βουλή σχεδόν
ψήφισε ένα συγκεκριµένο νοµοσχέδιο; Δεν έχει καµµία σχέση.

Εµείς, λοιπόν, κυρίες Υπουργοί, παραµένουµε πιστοί στην κα-
ταστατική µας θέση υπέρ της λειτουργίας µη κρατικών και µη
κερδοσκοπικών πανεπιστηµίων στη χώρα, που πρέπει να συνυ-
πάρχουν και να συµπληρώσουν και όχι να ανταγωνίζονται το
υπάρχον δηµόσιο ακαδηµαϊκό τοπίο. Και σε αυτό το τοπίο πρω-
τοκαθεδρία θα έχει, κατά την επιταγή της κοινωνίας, το ισχυρό
δηµόσιο πανεπιστήµιο. Όλες οι επιµέρους ρυθµίσεις ως προς τη
δυνατότητα ίδρυσης και λειτουργίας µη κρατικών, µη κερδοσκο-
πικών πανεπιστηµίων είναι αυστηρά προσαρµοσµένες σε αυτή
την αρχή. 

Και βεβαίως κύριος στόχος της δηµιουργίας µη κερδοσκοπι-
κών πανεπιστηµίων είναι η αναβάθµιση της παιδείας, η πρόοδος
της γνώσης και η κοινωνική κινητικότητα, όχι όµως η επιχειρη-
µατική ελευθερία των ιδιοκτητών τους. Για εµάς η παιδεία δεν
είναι απλά παροχή υπηρεσιών, όπως ο τουρισµός, αλλά είναι ένα
κοινωνικό αγαθό. 

Οι τρεις πυλώνες, λοιπόν, της θέσης µας για τη λειτουργία µη
κρατικών, µη κερδοσκοπικών πανεπιστηµίων στη χώρα µας πα-
ραµένουν αµετάβλητες και είναι οι εξής: Πρώτον, υποχρεωτικός
και διασφαλισµένος ο µη κερδοσκοπικός χαρακτήρας των µη
κρατικών ιδρυµάτων, για την εξασφάλιση της λειτουργίας τους
προς όφελος της έρευνας και της διδασκαλίας των φοιτητών.
Δεύτερον, οµαλή ένταξη των µη κερδοσκοπικών ιδρυµάτων στην
ανώτατη εκπαίδευση, µε κοινό σύστηµα εισαγωγής, ενίσχυση
της αποκέντρωσης και αποφυγή κορεσµού αντικειµένων και
σπουδών. Τρίτον, διαµόρφωση κοινού πλαισίου διασφάλισης ποι-
ότητας για τα δηµόσια και µη κρατικά ιδρύµατα, ώστε να προ-
στατεύεται ο χρόνος, οι πόροι, αλλά και οι προσπάθειες των
φοιτητών. 

Έχουµε τονίσει ξεκάθαρα ότι δεν είµαστε υπέρ των απαγορεύ-
σεων και δεν εισηγούµεθα ποτέ απαγορεύσεις -και αυτή είναι η
πολιτική µας και η στρατηγική µας- αλλά είµαστε υπέρ των ισχυ-
ρών ρυθµίσεων, ισχυρών ρυθµίσεων που βλέπουµε ότι σε αυτό
το εισηγούµενο σχέδιο νόµου απουσιάζουν και τη θέση τους έχει
καταλάβει, δυστυχώς, ο συµφεροντολογικός προγραµµατισµός
και οι συµφεροντολογικές ρυθµίσεις. Η θέση, λοιπόν, η οποία πε-
ριέχεται στο πρόγραµµά µας αναφέρεται σε µη κρατικά και µη
κερδοσκοπικά πανεπιστήµια και δεν έχει σχέση µε αυτή την αµ-
φιβόλου συνταγµατικότητας διάταξη την οποία εισάγει η Κυβέρ-
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νηση για να ιδρύσει τα ιδιωτικά πανεπιστήµια µε τον µανδύα
πραγµατικά –είναι αξιοσηµείωτο- του µη κερδοσκοπικού παραρ-
τήµατος. Στόχος ίδρυσης αυτών των παραρτηµάτων είναι η αύ-
ξηση µόνο του κέρδους και οι οικονοµικές ευκαιρίες των
µητρικών πανεπιστηµίων που αναζητούν νέες πηγές χρηµατοδό-
τησης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα το πω. Είναι πρωτοφανές για
τη χώρα -και θέλω να το αξιολογήσετε- επιχειρηµατικά funds ήδη
να έχουν προβεί σε µεγάλες επενδύσεις, ως ενδιαφερόµενα
funds να ιδρύσουν τα προβλεπόµενα ιδιωτικά κερδοσκοπικά πα-
νεπιστήµια. Ερώτηση: πού το ήξεραν και πώς έκαναν τέτοιες
επενδύσεις; Ας απαντηθεί κάποτε αυτό. 

Θέλω να επισηµάνω, τέλος, κύριε Πρόεδρε, ότι τον τελευταίο
καιρό είµαστε και µάρτυρες ενός ιδιότυπου ντιµπέιτ µεταξύ των
συνταγµατολόγων ως προς την κριτική τους για τη συνταγµατι-
κότητα ή µη των εισηγµένων ρυθµίσεων. Πιστεύω ότι αντί κάποιοι
να επιχειρούν µε διάφορους τρόπους προβλεπόµενων γνωµοδο-
τήσεων όψιµα όµως να προβούν σε επιχειρηµατολογία για την
ανάδειξη της διευρυνόµενης έννοιας του άρθρου 16 µε ενίσχυση
του Ευρωπαϊκού Δικαίου, θα έπρεπε να είχε προηγηθεί -πρώιµα
δηλαδή- η ανάδειξη της αναγκαιότητας ύπαρξης ερµηνευτικής
δήλωσης στο άρθρο 16 για την αληθή έννοια της διάταξης
αυτής. Τότε θα ήταν µια πρωτοβουλία που θα είχε ίσως και κά-
ποιο άλλο έρεισµα. 

Η Κυβέρνηση σε κάθε περίπτωση οφείλει να απαντήσει, κύριε
Πρόεδρε, σε όσα αναφέρονται ως ανακύπτοντα προβληµατικά
ζητήµατα στις σελίδες 28 έως 35 της έκθεσης της Επιστηµονικής
Υπηρεσίας της Βουλής, που αφορούν συνταγµατικές προβλέ-
ψεις. Οφείλει να απαντήσει, γιατί είναι πάρα-πάρα πολύ συγκε-
κριµένα αυτά τα ζητήµατα. 

Και καταλήγω λέγοντας ότι η θέση του ΠΑΣΟΚ είναι ξεκάθαρη
και λέµε «ναι» στα µη κρατικά, µη κερδοσκοπικά πανεπιστήµια,
αλλά µετά από διάλογο και συνταγµατική Αναθεώρηση. Λέµε
«ναι» στην αποκέντρωση µη κρατικών πανεπιστηµίων και θέσπιση
κριτηρίων µε κανόνες στην εισαγωγή σε αυτά. Αλλά λέµε «όχι»
στα µη κερδοσκοπικά παραρτήµατα από κερδοσκοπικά funds. 

Οι προϋποθέσεις αυτές που βάζουµε δυστυχώς δεν υπάρχουν
στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ. 
Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία, ο κ. Γιώργος Παπαηλιού. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, είναι εµφανής η οργανωµένη προσπάθεια που κα-
ταβάλλεται τα τελευταία χρόνια και ιδίως τα χρόνια της διακυ-
βέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, για δυσφήµηση, υποβάθµιση,
αποδόµηση του δηµόσιου πανεπιστηµίου. Η υποχρηµατοδότηση
και η υποστελέχωσή του αποτελούν τα βασικά προβλήµατα, τα
οποία µε την πολιτική της Κυβέρνησης συνειδητά όχι µόνον δεν
αντιµετωπίζονται, αλλά επιτείνονται.

Ας υποµνηστεί ότι ο κυβερνητικός σχεδιασµός είναι γνωστός
και επαναλαµβανόµενος σε όλα τα πεδία που αφορούν δηµόσια
κοινωνικά αγαθά, όπως η εκπαίδευση, η υγεία, η ενέργεια, το
νερό, οι συγκοινωνίες. Προηγείται η δυσφήµηση, µε παράλληλη
εφαρµογή σχεδίου υποβάθµισης-αποδόµησης και ακολουθεί η
εισβολή των ιδιωτών, των ιδιωτικών συµφερόντων. 

Εποµένως, κοµβικό ζήτηµα αποτελεί η ενίσχυση του δηµόσιου
πανεπιστηµίου. Στο υπό κρίση νοµοσχέδιο περιλαµβάνεται σειρά
διατάξεων για το δηµόσιο πανεπιστήµιο, που όµως λειτουργούν,
ως «φερετζές» -ας µου επιτραπεί η έκφραση-, ως πρόσχηµα για
την προώθηση της ιδιωτικοποίησης της ανώτατης εκπαίδευσης. 

Δεν προβλέπεται κάποια ουσιαστική οικονοµική ενίσχυση των
δηµόσιων πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων, των οποίων µάλιστα η
χρηµατοδότηση θα περικοπεί. Και αυτό, διότι τα ιδιωτικά «πανε-
πιστηµιακά ιδρύµατα», -µορφώµατα η ίδρυση των οποίων προ-
ωθείται µε το υπό κρίση νοµοσχέδιο, εντός των συνθηκών της
απελευθερωµένης αγοράς υπηρεσιών εκπαίδευσης που θα λει-
τουργήσουν, θα έχουν τη δυνατότητα να διεκδικούν κοµµάτι από

τη δηµόσια χρηµατοδότηση, επικαλούµενα τους κανόνες της
ελεύθερης αγοράς. Εποµένως, είναι βέβαιο ότι η ίδρυση ιδιωτι-
κών πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων θα στερήσει πόρους από τη δη-
µόσια ανώτατη εκπαίδευση.

Επίσης, δεν στηρίζεται σε πραγµατικά δεδοµένα το επιχείρηµα
ότι η χώρα ως µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης υποχρεούται
βάσει του Ευρωπαϊκού Δικαίου να εισαγάγει στην ελληνική έν-
νοµη τάξη πλαίσιο ίδρυσης και λειτουργίας ιδιωτικών πανεπιστη-
µίων. Δεν υφίσταται σχετική ενωσιακή υποχρέωση, αφού κάθε
κράτος-µέλος, ανάλογα µε το εσωτερικό της δίκαιο, µπορεί να
ιδρύει ή όχι ιδιωτικά πανεπιστηµιακά ιδρύµατα. Στην περίπτωση
της χώρας µας, υφίσταται η γνωστή συνταγµατική απαγόρευση
του άρθρου 16, την οποία η Κυβέρνηση παραβιάζει ασύστολα
και προκλητικά.

Περαιτέρω συνέπεια της ίδρυσης ιδιωτικών πανεπιστηµίων θα
είναι η υποβάθµιση και το κλείσιµο, η διακοπή λειτουργίας των
περιφερειακών πανεπιστηµίων και τµηµάτων, µε ό,τι αυτό συνε-
πάγεται για την ξεχασµένη, θα έλεγα, Ελλάδα εκτός του Λεκα-
νοπεδίου και ενός ή δύο το πολύ µεγάλων αστικών κέντρων. Και
δεδοµένου του τεράστιου κόστους µε το οποίο επιβαρύνεται µια
οικογένεια για τη φοίτηση ενός παιδιού εκτός τόπου διαµονής
της, θα επιλέξει να υποβληθεί σε λιγότερα έξοδα και το παιδί να
µη φύγει µακριά. 

Το νοµοσχέδιο εµπεριέχει και διατάξεις που αφορούν στη δι-
οίκηση των δηµοσίων πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων. Οι διατάξεις
αυτές κινούνται προς την ίδια κατεύθυνση µε αυτή της υποβάθ-
µισης της δηµοκρατικής λειτουργίας τους όπως το πλαίσιο που
ψηφίστηκε επί υπουργίας της κ. Κεραµέως. 

Οι φοιτητές θα είναι δύο ταχυτήτων, αφού δεν θεσπίζεται ενι-
αίος τρόπος εισαγωγής. Με άλλα µόρια θα εισάγονται στα ιδιω-
τικά και µε άλλα στα δηµόσια πανεπιστήµια. Και αυτή η διαφο-
ροποίηση γίνεται προς οικονοµικό όφελος των ιδιωτικών πανεπι-
στηµίων. 

Η καθιέρωση διδάκτρων στα προπτυχιακά προγράµµατα για
τους αλλοδαπούς φοιτητές ανοίγει τον δρόµο για τη γενίκευση
καταβολής διδάκτρων και για τους Έλληνες. Ας υποµνηστεί ότι
όταν καθιερώθηκαν δίδακτρα σε µεταπτυχιακά προγράµµατα
αυτά υποτίθεται ότι θα αφορούσαν ελάχιστα προγράµµατα.
Όµως εν τέλει και στην πορεία γενικεύτηκαν, και µεταπτυχιακά
προγράµµατα χωρίς δίδακτρα αναζητούνται πλέον «µε το κιάλι».

Η Κυβέρνηση καταβάλλει προσπάθεια να διαβεβαιώσει για την
ποιότητα που θα έχουν τα ιδιωτικά πανεπιστήµια, προτάσσοντας
δήθεν αυστηρά κριτήρια για την αδειοδότησή τους. Όµως αυτά
τα κριτήρια έχουν απαλειφθεί και εποµένως, το κράτος δεν θα
ασκεί επί της ουσίας έλεγχο και η εθνική επιτροπή για τα ανώ-
τατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα (ΕΘΑΑΕ) θα λειτουργεί ως «τροχο-
νόµος». 

Όσον αφορά δε στον δήθεν µη κερδοσκοπικό χαρακτήρα
αυτών των ιδρυµάτων, αυτών των µορφωµάτων, φαίνεται ότι το
µητρικό ίδρυµα µπορεί να είναι κερδοσκοπικού χαρακτήρα. Είναι
βέβαια περίεργο το πώς ένα κερδοσκοπικό ίδρυµα του εξωτερι-
κού θα ιδρύσει στην Ελλάδα παράρτηµά του πανεπιστηµιακό
ίδρυµα που δεν θα είναι κερδοσκοπικού χαρακτήρα. 

Στο προς διαβούλευση νοµοσχέδιο αναφέρονταν αρχικά ότι
απαγορεύεται το παράρτηµα να διανέµει µέρος των εσόδων του
σε οποιοδήποτε πρόσωπο, περιλαµβανοµένων των ιδρυτών του.
Η τελευταία φράση έχει απαλειφθεί από το εισαχθέν νοµοσχέδιο.
Αυτό σηµαίνει ότι αν ένα ξένο πανεπιστήµιο ιδρύσει παράρτηµα
µε πλειοψηφική συµµετοχή στο µετοχικό κεφάλαιο του νοµικού
προσώπου πανεπιστηµιακής εκπαύδευσης (ΝΠΠΕ), τότε είναι
δυνατή η µεταφορά κερδών στο µητρικό ίδρυµα. 

Επιπλέον, στο νοµοσχέδιο ενσωµατώνονται σειρά κερδοσκο-
πικών πρακτικών, που οδηγούν στο συµπέρασµα ότι αυτά τα
ιδιόρρυθµα νοµικά πρόσωπα πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης, τα
οποία στην ουσία είναι ιδιωτικές εταιρείες, είναι κερδοσκοπικά
και όχι µη κερδοσκοπικά. 

Τελειώνω, λέγοντας, ότι προς την κατεύθυνση της ουσιαστικής
στήριξης και αναβάθµισης της δηµόσιας ανώτατης εκπαίδευσης
απαιτούνται -αυτές είναι οι θέσεις µας- γενναία αύξηση της κρα-
τικής χρηµατοδότησης για τα δηµόσια πανεπιστήµια, τουλάχι-
στον διπλασιασµός της σε σχέση µε την τρέχουσα περίοδο, ώστε
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να υπάρξει προσέγγιση του ευρωπαϊκού µέσου όρου. Επιπλέον,
αύξηση του αριθµού προσλήψεων του εκπαιδευτικού προσωπι-
κού και όχι µόνον και βέβαια, ουσιαστική ενίσχυση της φοιτητικής
µέριµνας, η οποία βρίσκεται και σε πολύ χαµηλό επίπεδο, ή µάλ-
λον είναι ανύπαρκτη ιδίως στα περιφερειακά πανεπιστηµιακά
ιδρύµατα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας, εφαρµόζει µε απόλυτη συνέπεια ένα ακραία νεοφιλε-
λεύθερο πρόγραµµα διακυβέρνησης, που αποσκοπεί στην
ιδιωτικοποίηση βασικών δηµόσιων κοινωνικών αγαθών, όπως
είναι η εκπαίδευση, η ενέργεια, το νερό, η υγεία, οι µεταφορές,
µε συνέπεια οι πόροι του ελληνικού κράτους που προέρχονται
από τη φορολόγηση των Ελλήνων πολιτών να δαπανώνται, να
διατίθενται και βέβαια να κατασπαταλώνται σε «αλλότρια έργα»
από τη σηµερινή Κυβέρνηση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ηλίου φαεινότερο, είναι
αυταπόδεικτο ότι το νοµοσχέδιο παραβιάζει ευθέως το άρθρο
16 του Συντάγµατος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Έχετε πει ότι θα τε-
λειώσετε, κύριε Παπαηλιού. Νόµιζα ότι τελειώνετε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Τελειώνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ε, όχι, όλο λέτε ότι

τελειώνετε και δεν τελειώνετε. Με συγχωρείτε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, δύο φρά-

σεις. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, βάλτε τελεία,

σας παρακαλώ θερµά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Θα βάλω.
Η αντισυνταγµατικότητα του νοµοσχεδίου δεν χρειάζεται πρό-

σθετη επιχειρηµατολογία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Είπατε «τελειώνω»

κάπου στο 7 και κάτι, και περίµενα και περίµενα. Βάλτε τελεία
σας παρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Επιδιώκεται η εµπορευµατοποίηση-
ιδιωτικοποίηση των πάντων και ειδικά της εκπαίδευσης. Γι’ αυτό
και η αντίδραση στην παραβίαση του άρθρου 16 του Συντάγµα-
τος είναι δικαίωµα και υποχρέωση όλων. Τίθεται ζήτηµα υπερά-
σπισης του δηµόσιου πανεπιστηµίου, τίθεται ζήτηµα υπερά-
σπισης του Συντάγµατος, τίθεται ζήτηµα υπεράσπισης της δη-
µοκρατίας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει

ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ. Σταύρος Μι-
χαηλίδης.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα από τα πιο σηµαντικά θέµατα για
το µέλλον του τόπου µας, η συζήτηση για την παιδεία, εξαντλείται
σε δέκα µέρες και δίχως ουσιαστική διαβούλευση. Οι φοιτητές,
όλη η πανεπιστηµιακή κοινότητα, σύγκλητοι, καθηγητές, όλοι είναι
σε µεγάλο αναβρασµό και η χώρα ξανά διχασµένη, και η Κυβέρ-
νηση εγωιστικά πάει στον µονόδροµό της, µε όλα τα κόµµατα απέ-
ναντί της να καταδεικνύουν µε ισχυρά επιχειρήµατα τον ολισθηρό
δρόµο που παίρνει, όσον αφορά τη θέση της στον πιο σοβαρό
θεσµό µιας ευνοµούµενης πολιτείας, το Σύνταγµα. Και όχι µόνο
τα κόµµατα της αντιπολίτευσης, αλλά και η πλειοψηφία της νοµι-
κής επιστηµονικής κοινότητας, ιδιαίτερα των συνταγµατολόγων. 

Μια ποιοτική συζήτηση για τον τοµέα της ανώτατης εκπαίδευ-
σης όφειλε να ξεκινήσει µε την κατάθεση ενός νοµοσχεδίου για
την ενίσχυση του δηµόσιου πανεπιστηµίου, αφού είχαν προηγη-
θεί βέβαια νοµοθετικές παρεµβάσεις για την προσχολική και σχο-
λική γενικώς εκπαίδευση. Είναι σαν να θέλει να ανακατασκευάσει
η Κυβέρνηση το ρετιρέ µιας πολυκατοικίας, δίχως να έχει δια-
σφαλίσει τα θεµέλια του κτηρίου. 

Πώς επιλέγετε τη δήθεν ενίσχυση του δηµόσιου πανεπιστη-
µίου, ενώ κάτω από όλο αυτό το οικοδόµηµα που προετοιµάζει,
στηρίζει τον υψηλότερο βαθµό, επίπεδο της εκπαίδευσης, να βρί-
σκεται σε τόσο κακή κατάσταση, τη στιγµή µάλιστα που δεν απο-
τελεί κοινωνική ανάγκη η ίδρυση κι άλλων πανεπιστηµίων; 

Δεν βλέπετε, δεν έχετε πληροφόρηση τι συµβαίνει στην πρω-

τοβάθµια και τη δευτεροβάθµια εκπαίδευση, σε ελλείψεις εκπαι-
δευτικών, στα προγράµµατα, την αθλιότητα των υποδοµών; 

Δεν έχετε προσλαµβάνουσες παραστάσεις του τι συµβαίνει
στα λύκεια, ότι ουσιαστικά δεν λειτουργούν, δεν παρέχουν ου-
σιαστική παιδεία, αφού ιδιαίτερα στα χρόνια του λυκείου οι οι-
κογένειες και οι µαθητές στρέφουν την προσπάθειά τους µόνο
στον στόχο της εισαγωγής τους σε µια πανεπιστηµιακή σχολή
και µόνο στην εξωσχολική εκπαίδευση; 

Δεν βλέπετε σε τι επικίνδυνο σηµείο έχει φτάσει η ενδοσχολική
βία;

Αλλά δεν µπορείτε να περιµένετε. Η Ελλάδα, σύµφωνα µε τα
λόγια σας, δεν µπορεί να περιµένει την αναθεώρηση του άρθρου
16 του Συντάγµατος. Άραγε τι δουλείες έχετε αναλάβει; 

Φέρνετε αυτό το τόσο προβληµατικό νοµοσχέδιο µε τον βερµ-
παλιστικό χαρακτήρα και την πληθώρα άρθρων ότι ενισχύετε το
δηµόσιο πανεπιστήµιο, µε την προµετωπίδα της ενίσχυσης του
Δηµοκρίτειου Πανεπιστηµίου Θράκης, µε διττό στόχο, την ενί-
σχυση του δηµόσιου πανεπιστηµίου και τη διασφάλιση δήθεν
εθνικού συµφέροντος. Η ενίσχυση του Δηµοκρίτειου Πανεπιστη-
µίου της Θράκης και της περιφέρειας, καθώς και η διασφάλιση
του εθνικού συµφέροντος εξικνείται σε ένταξη τµηµάτων και ιν-
στιτούτων του Διεθνούς Πανεπιστηµίου της Ελλάδος στο Δηµο-
κρίτειο Πανεπιστήµιο ή κάποια τµήµατα που ιδρύονται, σχολές,
µετονοµασίες και λοιπά. 

Το Υπουργείο Παιδείας πιστεύει, αλήθεια, ή θέλει να πιστέ-
ψουµε ότι θα διασφαλιστεί το εθνικό συµφέρον µόνο µε τµήµατα
σε πόλεις όπου ήδη δραστηριοποιούνται ανώτατα εκπαιδευτικά
ιδρύµατα, µε µεταφορά τµηµάτων από το ένα πανεπιστήµιο στο
άλλο, µε µετονοµασία τµηµάτων; Αν δεν είναι αυτό εµπαιγµός τι
είναι; 

Ας υποθέσουµε ότι οι παραπάνω διατάξεις ενισχύουν ουσια-
στικά το συγκεκριµένο πανεπιστήµιο, παραβλέποντας ότι απο-
δυναµώνουν ένα άλλο, το Διεθνές Πανεπιστήµιο της Ελλάδος.
Θα δεχτούµε ότι ενδυναµώνουν την περιφέρεια και το εθνικό
συµφέρον. 

Εθνικό συµφέρον δεν είναι και η ενίσχυση του Πανεπιστηµίου
Αιγαίου; Πώς παραβλέφθηκε αυτό από το Υπουργείο Παιδείας;
Όταν ο στόχος είναι το εθνικό συµφέρον, ποια διαβούλευση
έγινε µε το Πανεπιστήµιο Αιγαίου ώστε να ικανοποιηθούν τα αι-
τήµατά τους και στην ουσία να ενισχυθεί αυτό το ευαίσθητο
τµήµα της χώρας µας; Και το Πανεπιστήµιο Αιγαίου ζητάει την
ίδρυση ενός επιπλέον ακόµα τµήµατος στις µονοτµηµατικές µο-
νάδες, όπως είναι η Λήµνος, η Σύρος, προκειµένου να εξασφα-
λιστεί η κρίσιµη µάζα που δικαιολογεί τη βιωσιµότητα των
πανεπιστηµιακών αυτών µονάδων. 

Και δεν είναι µόνο αυτές οι ουσιαστικές προτάσεις του Πανε-
πιστηµίου Αιγαίου. Αν δεν το γνωρίζετε, καλέστε τους να σας
ενηµερώσουν. Δεν έχετε ακούσει ότι το Πανεπιστήµιο Αιγαίου
έχει προτείνει ένα ακαδηµαϊκό νησιωτικό ισοδύναµο για να ενι-
σχύσει την ελκυστικότητά του, και σε υποψήφιους φοιτητές και
σε πανεπιστηµιακούς; Δεν γνωρίζετε ότι απέναντι στις ακτές των
νησιών του Αιγαίου λειτουργεί το Τουρκικό Πανεπιστήµιο Αι-
γαίου, το EGE UNIVERSITY, µε έδρα τη Σµύρνη; Αν υπήρχε
πραγµατικό ενδιαφέρον για την ενίσχυση του δηµόσιου πανεπι-
στηµίου και µε εθνική ευαισθησία, θα φέρνατε ένα ξεχωριστό νο-
µοσχέδιο γι’ αυτά τα θέµατα. 

Το ΠΑΣΟΚ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει τοποθετηθεί και
ως προς τη συνταγµατικότητα και ως προς τις προϋποθέσεις για
τη λειτουργία των µη κρατικών πανεπιστηµίων. Πρόχειρες και
χωρίς διακοµµατική ουσιαστική διαβούλευση διατάξεις περί µη
κρατικών πανεπιστηµίων είναι βέβαιο ότι θα κριθούν αντισυνταγ-
µατικές από τα αρµόδια δικαστήρια. Είναι βέβαιο ότι σε πολύ
σύντοµο χρονικό διάστηµα θα έρχεται η µία πίσω από την άλλη
οι τροποποιήσεις, όπως συµβαίνει µε αυτό το νοµοσχέδιο για τον
ν.4957 της κ. Κεραµέως, ο οποίος µε το παρόν νοµοσχέδιο τρο-
ποποιείται µόνο σε ογδόντα πέντε άρθρα. 

Αν αυτό δεν αποτελεί αυτοκριτική του Υπουργείου Παιδείας
και του κ. Πιερρακάκη στις βεβιασµένες κινήσεις νοµοθέτησης
και δίχως διαβούλευση της κ. Κεραµέως τότε τι αποτελεί απόρ-
ριψη; Βεβιασµένες για τα µη κρατικά πανεπιστήµια έχουν ακου-
στεί αυτή την περίοδο, για πανεπιστήµια που είναι έτοιµα να

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΒ’ - 6 ΜΑΡΤΙΟΥ 2024 11539



έρθουν και τα οφέλη που θα αποκοµίσει η χώρα µας από τις οι-
κογένειες που θα κρατήσουν τα παιδιά τους εδώ. Όµως τα παι-
διά δεν φεύγουν µόνο επειδή δεν µπορούν να εισαχθούν σε
σχολές της Ελλάδας, βγαίνουν και για άλλους λόγους, για ου-
σιαστικούς. Το ίδιο κάνουν και οι καθηγητές οι οποίοι επιλέγουν
τα ξένα πανεπιστήµια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τη συζήτηση που διεξάγεται,
την καθολική αντίθεση των πολιτικών δυνάµεων στο σηµερινό νο-
µοσχέδιο, την καθαρή θέση του Επιστηµονικού Συµβουλίου της
Βουλής για τα συνταγµατικά προβλήµατα που εµπεριέχει η κυβερ-
νητική πρόταση, αλλά κυρίως η αδικαιολόγητη επιµονή της Κυ-
βέρνησης να περάσει αυτό το νοµοσχέδιο, το οποίο βρίσκεται σε
κραυγαλέα αντίθεση µε τις διατάξεις του Συντάγµατος -και δεν
είναι η πρώτη φορά βέβαια που το προκαλεί- µε την αδιαφορία
της στον ύψιστο θεσµό της λειτουργίας της δηµοκρατίας το Σύν-
ταγµα προκαλεί αυτή καθ’ εαυτή τη δηµοκρατική λειτουργία της
δηµόσιας ζωής µας. Με αυτή την εσκεµµένη συµπεριφορά δυνα-
µιτίζει κάθε πρόθεση συµπόρευσης των πολιτικών δυνάµεων στην
αντιµετώπιση καίριων θεµάτων για την πρόοδο της χώρας, µε πρό-
θεση µόνο να φανεί ως η µόνη µετρήσιµη µεταρρυθµιστική δύ-
ναµη. 

Το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής τάσσεται σταθερά και το έχει δη-
λώσει στο πιο υψηλό επίπεδο ότι συµφωνεί µε την ίδρυση µη κερ-
δοσκοπικών πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων, όµως µε τις
προϋποθέσεις που εµπεριέχει η πρόταση που κατέθεσε και έχει
παρουσιάσει εδώ και δεκαετίες και βεβαίως µετά από τη συνταγ-
µατική τροποποίηση του άρθρου 16. 

Επιλέξατε ολισθηρό και επικίνδυνο δρόµο και είναι βέβαιο ότι
θα αποτύχετε. Με ευθύνη σας οδηγείτε σε αδιέξοδο και καθυ-
στερήσεις τη στήριξη του πιο σηµαντικού πυλώνα της προόδου
της Ελλάδας, την παιδεία, την εκπαίδευση. Δεν θα σας ακολου-
θήσουµε. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει

ο Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Μανώ-
λης Συντυχάκης. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι, το νοµοσχέδιο αυτό δεν είναι ούτε νέο, ούτε
καινοτόµο, ούτε προοδευτικό.

Η Κυβέρνηση εµφανίζει το παλιό ως καινούργιο, ενώ µυρίζει
µυρωδιές σαπίλας από το παρελθόν. Είναι εχθρικό, ταξικό και
κοινωνικά άδικο για τη µεγάλη κοινωνική πλειοψηφία, πέρα και
έξω από τις πραγµατικές µορφωτικές ανάγκες και τα δικαιώµατα
φοιτητών, µαθητών, τις ανάγκες της λαϊκής οικογένειας και προ-
φανώς αυτά τα δικαιώµατα θα δεχτούν ανηλεή επίθεση και θα
συµπαρασυρθούν συνολικά προς τα κάτω. 

Αν πραγµατικά η Κυβέρνηση ήθελε να ανακόψει τη φυγή στο
εξωτερικό όσων νέων θέλουν πραγµατικά να σπουδάσουν και να
τους δώσει ευκαιρίες, η λύση δεν είναι τα ιδιωτικά πανεπιστήµια,
αλλά η ενίσχυση των δηµοσίων πανεπιστηµίων, έτσι ώστε να µην
είναι µία η άλλη να σπουδάζεις σε µια πόλη της ελληνικής επαρ-
χίας ή στην Κύπρο ή στη Βουλγαρία ή στη Ρουµανία. 

Η ίδρυση ιδιωτικών πανεπιστηµίων θα επιφέρει καίριο πλήγµα
στα περιφερειακά δηµόσια πανεπιστήµια, θα χάσουν και άλλους
φοιτητές, πέρα από τις δεκάδες χιλιάδες θέσεις που έµειναν
κενές από το 2021 και µετά εξαιτίας της ελάχιστης βάσης εισα-
γωγής, δηµιουργώντας µια πελατεία για τα ιδιωτικά. 

Μειωµένος αριθµός ενεργών φοιτητών και φοιτητριών σηµαίνει
µείωση της κρατικής χρηµατοδότησης για τα δηµόσια πανεπιστή-
µια άρα συρρίκνωση που σε συνδυασµό µε την αναδιάρθρωση
του υπάρχοντος ακαδηµαϊκού χάρτη, όπως έχει ήδη προαναγγεί-
λει το Υπουργείο, θα οδηγήσει σε κλείσιµο δεκάδων τµηµάτων. 

Το σχέδιο δράσης για το 2024 του Υπουργείου αναφέρει µε-
ταβολή 5% των ακαδηµαϊκών µονάδων µέσα στο πρώτο τρίµηνο
του 2024. Λέει χαρακτηριστικά πρέπει να στοχεύεις στον περιο-
ρισµό των µη βιώσιµων ακαδηµαϊκών µονάδων και την ενίσχυση
των ελκυστικών και δυναµικών µονάδων σε ανταγωνιστικά επι-
στηµονικά πεδία. Με δεδοµένο ότι η Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκ-

παίδευσης καταγράφει τετρακόσια είκοσι τρία τµήµατα, µιλάµε
για περίπου είκοσι πέντε τµήµατα που θα συγχωνευθούν, θα κα-
ταργηθούν το αµέσως επόµενο χρονικό διάστηµα. Ακόµα και
ελάχιστους φοιτητές να έχουν, για παράδειγµα εκατό το κάθε
τµήµα, µιλάµε για δυόµισι χιλιάδες φοιτητές το ελάχιστο. 

Οι επιπτώσεις στα περιφερειακά πανεπιστήµια φαίνονται και
από το ύψος της εγγυητικής επιστολής για την ίδρυση ιδιωτικών
πανεπιστηµίων σε περιοχές της χώρας εκτός Αθήνας και Θεσσα-
λονίκης που από τα 2.000.000 που προέβλεπε το υπό διαβού-
λευση νοµοσχέδιο, το κατέβασε η Κυβέρνηση στο 1.000.000 για
να το µειώσει τελικά στις 500.000 ευρώ, ικανοποιώντας τις απαι-
τήσεις του ΠΑΣΟΚ, το οποίο ασκούσε κριτική στην Κυβέρνηση
ότι βάζει φραγµό στην ίδρυσή τους στην περιφέρεια και κατά τα
άλλα καταψηφίζει το νοµοσχέδιο. Τι υποκρισία. 

Πρόκειται για σηµαντικό δώρο στα επιχειρηµατικά κοράκια και
προστίθεται στις αρνητικές επιπτώσεις που θα υπάρξουν στα πε-
ριφερειακά πανεπιστήµια µε προδιαγεγραµµένη τη συρρίκνωση
πολλών εξ αυτών που είναι χαµηλής ζήτησης, λόγω της ελάχι-
στης βάσης εισαγωγής. 

Από το 2008 έως το 2021 η απώλεια κρατικής χρηµατοδότη-
σης της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης ήταν στα 6,1 δισεκατοµµύρια
ευρώ, ενώ το 2019 η δαπάνη των νοικοκυριών για τριτοβάθµια
εκπαίδευση ήταν σε 329.000.000 ευρώ 6,2% υψηλότερη σε
σχέση µε το 2012. Η χρηµατοδότηση για παράδειγµα στο Ελλη-
νικό Μεσογειακό Πανεπιστήµιο στο Ηράκλειο το 2023, είχε µει-
ωθεί σε σχέση µε το 2009 κατά 50%. Το ακαδηµαϊκό έτος 19-20
το εκπαιδευτικό προσωπικό στα δηµόσια πανεπιστήµια µειώθηκε
κατά 32,7% σε σχέση µε το 2008–2009. Την τελευταία δωδεκαε-
τία χάθηκαν σχεδόν οχτώ χιλιάδες θέσεις εργασίας εκπαιδευτι-
κού προσωπικού στα δηµόσια πανεπιστήµια της χώρας. 

Μεταξύ 2009 και 2023 πάλι στο Ελληνικό Μεσογειακό Πανεπι-
στήµιο υπήρξε µια πάρα πολύ µεγάλη µείωση του ακαδηµαϊκού,
εργαστηριακού και διοικητικού ανθρώπινου δυναµικού που υπερ-
βαίνει το 22% για το ακαδηµαϊκό εργαστηριακό προσωπικό και
το 36% στο διοικητικό προσωπικό. Για τη φοιτητική µέριµνα τα
δηµόσια πανεπιστήµια βιώνουν τη σταδιακή υποστελέχωση των
λεσχών σίτισης για να µεγαλώνει το κέρδος των εργολάβων, µε
αποτέλεσµα και το φαγητό να µην ελέγχεται που σερβίρεται, να
χειροτερεύει ποσοτικά και ποιοτικά και οι εργαζόµενοι να ξεζου-
µίζονται. 

Η απουσία φοιτητικής µέριµνας αναγορεύεται σε νούµερο ένα
παράγοντα εγκατάλειψης των σπουδών, άρνηση επιλογής περι-
φερειακών πανεπιστηµίων, ειδικά στα νησιά µε το υψηλό κόστος
ζωής, την έλλειψη εστιών και την εκτίναξη των εισιτηρίων. Το Πα-
νεπιστήµιο Πελοποννήσου µε σχολές σε έξι πόλεις και είκοσι χι-
λιάδες φοιτητές έχει µόλις µία εστία µε διακόσιες κλίνες, δηλαδή
για το 1% του συνόλου των φοιτητών. 

Τα διαθέσιµα δωµάτια στο Ρέθυµνο είναι µόλις για τριακόσι-
ους πενήντα φοιτητές στις δέκα χιλιάδες που σπουδάζουν. Στο
Ελληνικό Μεσογειακό Πανεπιστήµιο νοικιάζονται δωµάτια σε ξε-
νοδοχεία, το ίδιο και στα Χανιά, στο Λασίθι, στον Άγιο Νικόλαο.
Δεν υπάρχουν εστίες. Και στη Σητεία διατίθενται µόνο δεκαπέντε
δωµάτια. Ένας φοιτητής που δικαιούται δωµάτιο στην εστία, θα
πρέπει να µπει σε αυτό, τουλάχιστον τρεις µήνες µετά την
έναρξη των µαθηµάτων, ενώ θα κληθεί να πληρώσει εγγύηση ή
συµβολικό ενοίκιο από 100 έως και 200 ευρώ. Το ίδιο και στην
Πάτρα, στην Καλαµάτα, στον Βόλο, στο Πανεπιστήµιο Αιγαίου
και αλλού. Δεκαεπτά πόλεις της χώρας δεν διαθέτουν καν φοι-
τητικές εστίες. 

Το σχέδιο της Κυβέρνησης για νέες εστίες µέσω σύµπραξης
δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα δεν αφορά τους φοιτητές των λαϊ-
κών οικογενειών, αλλά όλων όσων σηκώνει η τσέπη των γονιών
τους. 

Και η πελατεία που προσδοκάτε από το εξωτερικό, πρόκειται
για σχέδιο που το είχε πρωτοεξαγγείλει ο ΣΥΡΙΖΑ, µε ενοίκια στις
εστίες που θα κυµαίνονται σε ζώνες, φτάνοντας έως και τα ενοί-
κια της αγοράς. Εµπορευµατοποίηση και µπίζνες λοιπόν, µε τους
µεγαλοκατασκευαστές, µε εστίες και κλίνες για υψηλά βαλάντια
που αριθµητικά θα είναι και πάλι πολύ πίσω από τις πραγµατικές
ανάγκες. 

Το ΚΚΕ όταν µιλάει για στήριξη του δηµόσιου πανεπιστηµίου
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εννοεί φοιτητικές εστίες µε αποκλειστικά κρατική χρηµατοδό-
τηση, σύγχρονες κι όχι αυτό το αίσχος που υπάρχει σήµερα µε
δωµάτια ακατάλληλα, χωρίς ζεστό νερό επειδή χάλασαν τα µπόι-
λερ και κάθε εστιακός φοιτητής να πληρώνει 360 ευρώ το µονό-
κλινο και 135 ευρώ για δίκλινο δωµάτιο. Για να σταµατήσει η
εκµετάλλευση των φοιτητών και των οικογενειών τους από τις
δυσθεώρητες τιµές των ενοικίων, για να σταµατήσει αυτό το αί-
σχος σε τουριστικές περιοχές, στην Κρήτη, στη Ρόδο, στην Κέρ-
κυρα και αλλού, όπου οι αυξήσεις των ενοικίων είναι ακόµα
µεγαλύτερες, ενώ οι ιδιοκτήτες επιλέγουν να νοικιάζουν τα σπίτια
τους σε φοιτητές µε συµβόλαια µέχρι τον Μάιο και Ιούνιο και
µετά να τα βάζουν σε πλατφόρµες βραχυχρόνιας µίσθωσης. 

Το ΚΚΕ και η ΚΝΕ θα συνεχίσουν αταλάντευτα να παλεύουν
µαζί µε τους φοιτητές, την εργατική τάξη και τον λαό για ένα πα-
νεπιστήµιο σύγχρονο δηµόσιο και δωρεάν, πλήρως στελεχωµένο
µε µόνιµο προσωπικό µε σύγχρονες υποδοµές και εξοπλισµό
που θα κατοχυρώνει το δικαίωµα σε επιστηµονική µόρφωση, µε
το πτυχίο να αποτελεί τη µοναδική προϋπόθεση για το επάγ-
γελµα, για ένα πανεπιστήµιο πραγµατικά ελεύθερο που δεν θα
κοιτάει στις τσέπες τους φοιτητές, γιατί θα είναι αποδεσµευµένο
από τις αλυσίδες και τους περιορισµούς του κέρδους, που θα
βοηθάει τους φοιτητές να παρακολουθούν στην πράξη την εξέ-
λιξη της επιστήµης τους, να προάγει την έρευνα και να διασφα-
λίσει τη διάχυση των ερευνητικών αποτελεσµάτων, ώστε να
αξιοποιούνται χωρίς περιορισµούς στην κάλυψη των λαϊκών
αναγκών. 

Να γιατί η πρόταση του ΚΚΕ είναι η µόνη σύγχρονη και δίκαιη,
γιατί πατάει στην κοινωνία της ουσιαστικής ελεύθερης επιλογής,
στην απελευθέρωση της ανθρώπινης σκέψης, στην κοινωνία που
στο επίκεντρό της έχει τον άνθρωπο και τις ανάγκες του. 

Για όλα τα παραπάνω το ΚΚΕ καταψηφίζει το νοµοσχέδιο
έκτρωµα και την καλύτερη και πιο ηχηρή απάντηση θα την πάρει
η Κυβέρνηση την Παρασκευή το πρωί στο µεγάλο Πανελλαδικό
Συλλαλητήριο εδώ απ’ έξω στο Σύνταγµα.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει

η Βουλευτής της Νέας Αριστεράς κ. Θεοπίστη Πέρκα. 
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η υποταγή της

πολιτικής στις δυνάµεις της αγοράς έχει φτάσει στα όριά της.
Στο όνοµα της αγοράς και των επενδύσεων που όλο έρχονται και
ποτέ δεν φτάνουν κι όταν φτάνουν δεν ωφελείται κανένας άλλος
πλην των κολλητών σας επενδυτών, ιδιωτικοποιείτε τα πάντα. Σε
µια διαρκή σύγκρουση µε την κοινωνία και τις ανάγκες της βά-
ζετε τα δηµόσια αγαθά σε πλειστηριασµό, ΔΕΗ, ΔΕΔΔΗΕ, το Αε-
ροδρόµιο «Ελευθέριος Βενιζέλος», προχθές ο αιγιαλός και οι
παραλίες, έρχεται το νερό. 

Τώρα σειρά έχει η παιδεία ως εµπορεύσιµο είδος προς απο-
κόµιση κέρδους. Και η ακαδηµαϊκότητα; Η ελεύθερη διακίνηση
ιδεών; Η έρευνα; Πάνε περίπατο. Δεν έχουν υπεραξία, δεν φέρ-
νουν κέρδη, είναι περιττά. 

Δεν είναι, όµως, ότι δεν αντιλαµβάνεστε και το αντισυνταγµα-
τικό του εγχειρήµατος και την ύβρη της κερδοσκοπίας. Γι’ αυτό
χρησιµοποιείτε, άλλωστε, έναν ακραίο παραπλανητικό τίτλο,
ώστε να εξυπηρετεί την ρητορική που ακούµε συνέχεια περί µη
κερδοσκοπίας.

Θέλετε να µας πείσετε, δηλαδή, ότι υπάρχουν επενδυτές επι-
χειρηµατίες που θα βάλουν τα ωραία λεφτουδάκια τους και θα
δηµιουργήσουν παράρτηµα ξένου πανεπιστηµίου, χωρίς να
προσδοκούν σε κέρδος; Μάλιστα. Και ποια είναι αυτά τα εµβλη-
µατικά ξένα πανεπιστήµια που περιµένετε; Μήπως τα εµβληµα-
τικά ιδιωτικά ΑΕΙ της Κύπρου µε την ευγενή χορηγία πολύ
γνωστού σας fund; Τόσο εµβληµατικά που η πλειονότητα των Κυ-
πρίων σπουδάζει στα δηµόσια πανεπιστήµια της Ελλάδας! Διότι
κανένα εµβληµατικό πανεπιστήµιο που δεν πολυτολµάτε να το
αναφέρετε δεν το έκανε πουθενά αλλού στον κόσµο, να περιφέ-
ρεται, διακινδυνεύοντας τη φήµη του.

Η ιδεοληψία, όµως, της παράταξής σας µπορεί να χαρακτηρι-
στεί ως χρόνια παθογένεια. Επί σειρά ετών προσπαθείτε να ιδιω-
τικοποιήσετε τα πανεπιστήµιά µας, που ποτέ δεν αγαπήσατε,
ποτέ δεν στηρίξατε και συνεχώς λοιδορείτε. Κέντρα ανοµίας τα

ανεβάζετε, στο έλεος των καταληψιών τα κατεβάζετε!
Δεν είναι εδώ ο Υπουργός κ. Πιερρακάκης.
Ακούστε, κυρία Υπουργέ. Ο κ. Πιερρακάκης είναι άξιος διάδο-

χος της προκατόχου του. Αυτός θα βάλει την οριστική ταφό-
πλακα στη δηµόσια δωρεάν εκπαίδευση µε έναν νόµο
καταφανώς αντισυνταγµατικό. Θα του δώσουµε, όµως, συγχα-
ρητήρια! Τόσα χρόνια το προσπαθεί η δεξιά παράταξη και δεν
µπόρεσε να προσπεράσει τη βάσανο του Συντάγµατος. Χρειαζό-
ταν, φαίνεται, νέο αίµα.

Επιτέλους, βρέθηκαν κάποιοι πιο έξυπνοι, τα είπαν παραρτή-
µατα και ξεµπέρδεψαν και µε το άρθρο 16. Αλήθεια, όµως, την
πρόβλεψη του Συντάγµατος ότι οι καθηγητές πρέπει να είναι δη-
µόσιοι λειτουργοί πώς θα την παρακάµψετε; Εννοώ πώς θα τους
ονοµάσετε; Παραρτηµατούχους;

Έρχεστε σήµερα να στηρίξετε ένα νοµοσχέδιο που θα ανοίξει
διάπλατα τον χώρο σε ιδιωτικές επιχειρήσεις αµφιβόλου ποιότη-
τας και ακαδηµαϊκότητας να παρέχουν υπηρεσίες εκπαίδευσης
έναντι χρηµατικής αµοιβής, εκπαιδευτήρια µετεξελίξεις των ιδιω-
τικών κολλεγίων και ΙΕΚ και πτυχία σουπερµάρκετ. Αυτή είναι η
αριστεία σας: Πλήρης εµπορευµατοποίηση, παράκαµψη του ΔΟ-
ΑΤΑΠ, αµφίβολα προγράµµατα σπουδών και εν τέλει, γενίκευση
της επιβολής διδάκτρων. Και όλα αυτά, δίχως να έχετε κάνει καµ-
µία σοβαρή προσπάθεια ενίσχυσης του δηµόσιου πανεπιστηµίου,
καµµία ενίσχυση στις υποδοµές, στην αντιµετώπιση της έλλειψης
σε προσωπικό, στη φροντίδα των εργαστηρίων, των βιβλιοθηκών,
στη φοιτητική µέριµνα.

Αντιθέτως, δηµιουργείτε διαρκώς ταξικούς φραγµούς, ανισό-
τητες και αδικίες. Για να εισαχθεί µαθητής ή µαθήτρια στο δη-
µόσιο πανεπιστήµιο, θα πρέπει να περάσει τη βάσανο της
ελάχιστης βάσης εισαγωγής και των πανελλαδικών. Για το ιδιω-
τικό πανεπιστήµιο, απλώς τη βάση πεδίου, χιλιάδες µόρια ο ένας,
χιλιάδες ευρώ ο άλλος.

Θέλω, όµως, να αναφερθώ ιδιαίτερα στους συναδέλφους της
Συµπολίτευσης από την περιφέρεια.

Καλείστε, αγαπητοί συνάδελφοι, να ψηφίσετε ένα έκτρωµα
που θα επιφέρει ένα γερό, αν όχι οριστικό, πλήγµα στα περιφε-
ρειακά πανεπιστήµια, αφού η διαρκής κρίση που πλήττει τα νοι-
κοκυριά από τις κυβερνητικές πολιτικές επιλογές δεν θα
επιτρέψει στις οικογένειες να στέλνουν για σπουδές τα παιδιά
τους σε περιοχές σαν τη δική µου, τη Φλώρινα, αλλά αντ’ αυτού,
θα ανθίσει µεγάλο µέρος υποψηφίων φοιτητών που θα προτιµή-
σουν τα εύκολα, την επιλογή δηλαδή ενός ιδιωτικού, χωρίς πολύ
διάβασµα, που είναι και κοντά στο σπίτι τους.

Εγώ θα µιλήσω για το Πανεπιστήµιο Δυτικής Μακεδονίας, για
τα εξαιρετικά του τµήµατα σε όλη τη περιφέρεια και την πατρίδα
µου, τη Φλώρινα, που έχει καταφέρει σύµφωνα µε τις αξιολογή-
σεις του µέσα σε λίγα χρόνια να είναι φάρος της ανώτατης εκ-
παίδευσης και να πετυχαίνει διαρκώς την ανάπτυξή του. Χιλιάδες
απόφοιτοι των τµηµάτων µας διαπρέπουν στους κλάδους της εκ-
παίδευσης, της τέχνης, στον πολιτισµό, την έρευνα και την τε-
χνολογία.

Το πανεπιστηµιακό ίδρυµα που θα έπρεπε να αποτελεί το βα-
σικό όχηµα για τη µετάβαση και την αλλαγή του παραγωγικού
προφίλ της Δυτικής Μακεδονίας, το ακαδηµαϊκό µέσο που θέτει
τους επιστηµονικούς όρους της πράσινης µετάβασης, της κα-
τάρτισης, της επανακατάρτισης, αλλά και της εξειδίκευσης σε
κρίσιµους τοµείς, αυτό λοιπόν, το πανεπιστήµιο σε ένα δυστο-
πικό πλαίσιο συνεχούς ερήµωσης των λιγνιτικών περιοχών, εν
µέσω απολιγνιτοποίησης, σήµερα απειλείται ευθέως από τις νο-
µοθετικές σας επιλογές.

Και ναι, συναδέλφισσες και συνάδελφοι, προχωράτε στην απο-
ανάπτυξη των περιφερειακών ΑΕΙ και τροποποιείτε προς το χει-
ρότερο το µοντέλο χρηµατοδότησής τους. Οδηγείτε τµήµατα σε
πλήρη απαξίωση και κλείσιµο -έχουµε ξαναδεί το έργο µε τα πε-
ρίφηµα σχέδια «ΑΘΗΝΑ» που εφαρµόσατε- τµήµατα που µπο-
ρούν να δώσουν κίνητρο στους νέους της περιοχής µας να
επιλέξουν για σπουδές, να επενδύσουν εκεί και να αποτελούν
παράγοντα ενίσχυσης της τοπικής οικονοµίας του πολιτισµού και
της κοινωνίας.

Έχετε ευθύνη για ό,τι συµβεί. Δεν θα πρόκειται για φυσική κα-
ταστροφή. Με την ψήφο σας προδιαγράφετε ένα ζοφερό µέλλον
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για τη Φλώρινα, τη Δυτική Μακεδονία και όλα τα περιφερειακά
ιδρύµατα, µε τις συνέπειες στις τοπικές κοινωνίες και οικονοµίες
να γίνονται σύντοµα αντιληπτές. Δεν ωφελεί σε τίποτα η επιτη-
δευµένη εγκατάλειψή τους, ώστε η φυγή να φανεί πιο φυσική. Η
πληγή είναι ανεπανόρθωτη.

Για τη Νέα Αριστερά, το δηµόσιο περιφερειακό πανεπιστήµιο
αποτελεί όχηµα ανάπτυξης µέσω αξιοποίησης των στρατηγικών
πλεονεκτηµάτων της περιφέρειας και µοχλό κοινωνικής, πολιτι-
σµικής και δηµιουργικής κινητικότητας. Απέναντι σε αυτό το
ατεκµηρίωτο, αντισυνταγµατικό έκτρωµα του ψευτοακαδηµαϊκού
νεοφιλελευθερισµού, ορθώνουµε το ανάστηµά µας και στεκόµα-
στε στο πλευρό του δηµόσιου πανεπιστηµίου και του φοιτητικού
κινήµατος. Ενώνουµε τη φωνή µας για δηµόσια δωρεάν και κα-
θολική εκπαίδευση για όλους και όλες για το πανεπιστήµιο της
πολυδιάστατης γνώσης, της έρευνας, της αµφισβήτησης, της
προσωπικής καλλιέργειας και της κοινωνικής ανάπτυξης. Καταγ-
γέλλουµε τη µετατροπή της εκπαίδευσης από αγαθό σε υπηρε-
σία.

Κύριε Υπουργέ, η χώρα µοιάζει µε ακυβέρνητο καράβι. Πού το
πάτε; Προσπαθώ να βρω τη στρατηγική σας. Δεν ελπίζω ότι θα
βρω κάποιο όραµα, τουλάχιστον µια στρατηγική. Δεν υπάρχει
ούτε στρατηγικός σχεδιασµός ούτε καν βραχυπρόθεσµος σε όλα
τα νοµοσχέδια που νοµοθετείτε ad hoc και ψηφίζετε µόνοι σας
πάντα µε το 41%. Απεχθάνεστε οτιδήποτε δηµόσιο και την απέχ-
θειά σας την αξιοποιείτε προς όφελος µιας οµάδας «ηµετέρων».
Σε καµµιά περίπτωση δεν συµβάλλουν οι πολιτικές σας σε κάποια
ανάπτυξη, την όποια ανάπτυξη.

Πού εντάσσεται η δηµιουργία ιδιωτικών πανεπιστηµίων; Ποια
ανάγκη -ας αφήσουµε την κοινωνική- έστω οικονοµική εξυπηρε-
τεί; Μόνο µία. Δεν µπορώ να φανταστώ καµµία άλλη. Την ανάγκη
κάποιων funds και µεγάλων επενδυτών να αυξήσουν την περιου-
σία τους από τα λεφτά των πολιτών.

Και αφού µας υποβάλατε σε ασκήσεις λογικής περί του Συν-
τάγµατος, προτείνω στην επόµενη Αναθεώρηση να βάλουµε τον
τίτλο «Δυναµικό Σύνταγµα», για να µπορεί να αλλάζει εύκολα.

Αλήθεια, κύριε Υπουργέ, υπάρχουν -απευθύνοµαι στον κ. Πιερ-
ρακάκη για τη δήλωση που έκανε- και άλλα άρθρα του Συντάγ-
µατος που η Ελλάδα δεν µπορεί να περιµένει την αναθεώρησή
τους; Ευγενικά ρωτάω.

Καταψηφίζουµε αυτό το νοµοσχέδιο που, όπως λέει και η νε-
ολαία, θα µείνει στα χαρτιά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Να καλέσω τώρα στο
Βήµα τη Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, την κ.
Ραλλία Χρηστίδου.

ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Το σηµερινό νοµοσχέδιο για τη διαµόρφωση πλαισίου λειτουρ-

γίας µη κερδοσκοπικών παραρτηµάτων ξένων πανεπιστηµίων θα
µείνει στην κοινοβουλευτική ιστορία ως το αποτέλεσµα µιας κα-
τάφωρης παραβίασης του Συντάγµατος από την Κυβέρνηση. Κα-
ταστρατηγείτε το Σύνταγµα, παραβιάζετε το Σύνταγµα, κουρε-
λιάζετε το Σύνταγµα, προσβάλλετε το Σύνταγµα.

Η Κυβέρνηση της διαρκούς καταπάτησης του κράτους δικαίου
προχωράει πλέον και στην προκλητική καταστρατήγηση του Συν-
τάγµατος, που µε σαφήνεια προβλέπει: Η ανώτατη εκπαίδευση
παρέχεται αποκλειστικά από ιδρύµατα που αποτελούν νοµικά
πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, µε πλήρη αυτοδιοίκηση και πως η
σύσταση ανώτατων σχολών από ιδιώτες απαγορεύεται.

Εδώ δεν χωράει καµµία ερµηνεία. Ό,τι είναι σαφές δεν ερµη-
νεύεται. Δεν χρειάζεται να είναι κανείς νοµικός ή συνταγµατολό-
γος για να κατανοήσει πως τα άρθρα του Συντάγµατος και οι
αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας δεν µπορούν να πα-
ρακαµφθούν από µια νοµοθετική πρωτοβουλία που προκύπτει
από µια άστοχη νοµική ερµηνευτική. Αποτελεί µέγιστη θεσµική
και πολιτειακή παράβαση από την πλευρά σας.

Το Σύνταγµα του ’75 είναι ένας φιλελεύθερος καταστατικός
νόµος που επιχειρείτε να ακυρώσετε µε ένα νεοφιλελεύθερο νο-
µοθέτηµα, µε έναν µόνο στόχο, να εξυπηρετήσετε τα ιδιωτικά
συµφέροντα, τα συµφέροντα των κολλεγίων και τα συµφέροντα
των funds. Καταστρατηγείτε τον υπέρτατο νόµο, την κορωνίδα
της έννοµης τάξης και επικαλείστε το Ενωσιακό Δίκαιο, ενώ γνω-
ρίζετε πως το Ενωσιακό και το Διεθνές, θα πω, Δίκαιο δεν επι-

βάλλει την ίδρυση ιδιωτικών πανεπιστηµίων, αλλά τα αφήνει στη
διακριτική ευχέρεια των κρατών-µελών. Σε κάθε περίπτωση το
«απαγορεύεται» του συνταγµατικού κειµένου δεν µετατρέπεται
σε ένα «επιτρέπεται µε έναν νόµο». 

Αυτές οι µεθοδεύσεις, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να εί-
µαστε καθαροί, είναι επικίνδυνες για τη δηµοκρατία µας, είναι
επικίνδυνες για το πολίτευµά µας. Ακόµα και αν ισχύει οτιδήποτε
από τα παραπάνω, γιατί τόσα χρόνια σε όλες τις προσπάθειες
που επιχειρήθηκαν δεν έγινε ποτέ αναφορά στην ερµηνεία του
Συντάγµατος; Διότι όλοι γνωρίζουµε πως µία τέτοια πρωτοβου-
λία µπορεί να υλοποιηθεί µόνο µε την οργανωµένη συνταγµατική
Αναθεώρηση του άρθρου 16. Γιατί δεν το κάνατε λοιπόν; Πε-
νήντα χρόνια γιατί δεν το κάνατε; Γιατί όµως αποφασίζετε να
προχωρήσετε µε αυτόν τον τρόπο στη νοµιµοποίηση κάποιων
ιδιωτικών πρωτοβουλιών που θα ονοµάσετε «πανεπιστήµια»; 

Επιχειρείτε να διασκεδάσετε τις εντυπώσεις, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, στηριζόµενοι σε ένα ψευδοαφήγηµα διάνοιξης νέων
ιδρυµάτων, άρα, περισσότερων ευκαιριών -ποιος δεν θέλει πε-
ρισσότερες ευκαιρίες; Ποιος;- που όχι µόνο δεν επιλύει ουσιώδη
προβλήµατα που ταλανίζουν τη δηµόσια ανώτατη παιδεία, αλλά
δυστυχώς οδηγεί σε ακόµα µεγαλύτερη απαξίωση και σε νέες
ανισότητες. Επιπλέον, σας ωθούν διάφορες οµάδες πίεσης ιδιω-
τικών συµφερόντων που προωθούν παραρτήµατα µέσω funds.
Στην πραγµατικότητα ήδη λειτουργούν παραρτήµατα ξένων πα-
νεπιστηµίων, µέσω των κολλεγίων, και παρέχουν πτυχία µε επαγ-
γελµατικά δικαιώµατα, χωρίς ουσιαστικές εγγυήσεις ελέγχου της
ποιότητας των παρεχόµενων σπουδών. 

Τα εµβληµατικά ξένα πανεπιστήµια, τα οποία επικαλείστε, και
πουλάτε όλο αυτό το παραµύθι στον κόσµο που διψά να σπου-
δάσει τα παιδιά του, δεν πρόκειται να ανοίξουν παραρτήµατα
στην Ελλάδα, όπως δεν άνοιξαν και πουθενά αλλού. Γιατί δηλαδή
να έρθουν στην Ελλάδα; Τι περισσότερο δηλαδή θα έχουν να
κερδίσουν; Το µοναδικό αποτέλεσµα θα είναι να αναβαθµίσετε
τα κολλέγια που ήδη υπάρχουν σε πανεπιστήµια, αφού πρώτα
τους έχετε χαρίσει απλόχερα πελατεία µε την εφαρµογή της ελά-
χιστης βάσης εισαγωγής. 

Έχοντας ήδη δηλαδή διαρρήξει την ισότιµη πρόσβαση στην
τριτοβάθµια εκπαίδευση, θα δηµιουργήσετε γενιές χρεωµένων
φοιτητών, στερώντας τους αυτό που ανέκαθεν υπήρξε το δηµό-
σιο πανεπιστήµιο, ένας ελεύθερος χώρος έρευνας, εκπαίδευσης,
όχηµα κοινωνικής κινητικότητας για χιλιάδες οικογένειες. Με την
πολιτική σας η παρεχόµενη γνώση και η πιστοποίησή της θα κα-
ταλήξει σε στείρο εµπορευµατοποιηµένο προϊόν, µε συνέπεια τα
ιδιωτικά ιδρύµατα να ζητούν δίδακτρα και στα δηµόσια πανεπι-
στήµια, όπως συµβαίνει στο εξωτερικό για αθέµιτο ανταγωνισµό. 

Το επιχείρηµά σας, δε, πως θα ανακόψετε τη ροή φοιτητών
προς το εξωτερικό είναι -τι να πω;- σαθρό. Είναι σαθρό. Οι φοι-
τητές φεύγουν στο εξωτερικό κυρίως για µεταπτυχιακές σπου-
δές, που συνδέονται πολλές φορές και µε την επαγγελµατική
προοπτική σε εκείνη τη χώρα, στη χώρα υποδοχής. Το µόνο που
θα πετύχετε, είναι τη διάλυση των πανεπιστηµίων της περιφέ-
ρειας και την οικονοµική και πολιτισµική παρακµή των τοπικών
κοινωνιών. 

Η πρωτοβουλία της Κυβέρνησης, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, δεν εξυπηρετεί το κεντρικό και διαχρονικό ζητούµενο που
θα έπρεπε να αφορά στην αναβάθµιση της ανώτατης εκπαίδευ-
σης στην Ελλάδα, ούτε επιλύει κάποιο από τα σοβαρά προβλή-
µατα της δηµόσιας ανώτατης εκπαίδευσης, όπως είναι η χρόνια
υποχρηµατοδότηση και υποστελέχωση, η ανεπάρκεια των υπο-
δοµών, η έλλειψη της φοιτητικής µέριµνας και άλλα. 

Η συντριπτική, δε, πλειονότητα, άνω του 83% των προπτυχια-
κών φοιτητών στην Ευρώπη, σπουδάζει σε δηµόσια πανεπιστή-
µια. Όλα αυτά τα οποία επικαλείστε εδώ και καιρό, είναι δηµόσια
πανεπιστήµια. Δεν είναι ιδιωτικά. Είναι δηµόσια. Δεν είναι η Ελ-
λάδα η µόνη χώρα που δεν έχει ιδιωτικά πανεπιστήµια, είναι
όµως η µόνη χώρα που δεν χρηµατοδοτεί επαρκώς τα δικά της
δηµόσια πανεπιστήµια και µάλιστα τα υποβαθµίζει διαρκώς, προ-
φανώς γιατί θέλει να ανοίξει έναν δρόµο σε ιδιωτικά ιδρύµατα. 

Η χώρα µας βρίσκεται στην τελευταία θέση στην ενωµένη Ευ-
ρώπη ως προς την κρατική χρηµατοδότηση της δηµόσιας παι-
δείας, µόλις το 7,1% του ετήσιου προϋπολογισµού δίνεται, σε
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αντίθεση µε τον µέσο όρο του 9,6% για τα ευρωπαϊκά. Και πρέπει
να σταµατήσετε να εξυπηρετείτε αυτό το σχέδιο, το οποίο είναι
το µοναδικό στρατηγικό σχέδιο που έχετε, που είναι η εξυπηρέ-
τηση των ιδιωτικών συµφερόντων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, σεβόµενη το χρόνο. Υπηρετήστε, επι-
τέλους, το δηµόσιο συµφέρον. Καταργήστε την ελάχιστη βάση
εισαγωγής. Διπλασιάστε τη χρηµατοδότηση των πανεπιστηµίων.
Εξασφαλίστε διορισµούς για την πλήρη κάλυψη των εκπαιδευτι-
κών αναγκών. Διπλασιάστε τον αριθµό των καθηγητών και των
ερευνητών σε βάθος τριετίας. Αποκαταστήστε το αυτοδιοίκητο
στα ΑΕΙ. Αναβαθµίστε την ελεύθερη και χωρίς περιορισµούς επι-
στηµονική έρευνα. Αυξήστε την επιχορήγηση στα ερευνητικά
κέντρα. Και το σηµαντικότερο, ανασχεδιάστε τη χρηµατοδότηση
της έρευνας από το Ταµείο Ανάκαµψης.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. Αυτό που έχει σηµασία για εµάς είναι
να καταστήσουµε τη δηµόσια παιδεία κόµβο, κεντρικό κόµβο, παι-
δείας, αξιοποιώντας τη διεθνή ζήτηση για έρευνα και εκπαίδευση.
Να συµβάλλουµε σε ένα διαφορετικό µοντέλο προσέλκυσης
σπουδαστών, ερευνητών και επαγγελµατιών, που θα ανανεώ-
σουµε τις ιδέες, µετατρέποντας τη χώρα σε πρεσβευτή της παι-
δείας, και όχι σε φτωχό συγγενή, όπως θέλετε να το κάνετε. Αυτό
σας το ζητάνε χιλιάδες φοιτητές που είναι διαρκώς στον δρόµο.
Σας το ζητάνε οικογένειες Ελλήνων και Ελληνίδων που αγωνιούν
για αυτό το µέλλον των παιδιών τους. Πράξτε επιτέλους το αυτο-
νόητο. Στηρίξτε τη χώρα και τους ανθρώπους της, και όχι τα funds
και τα οικονοµικά συµφέροντα που σας στηρίζουν. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει

η Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ζωή Ράπτη.
ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η

Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έχει θέσει έναν κεντρικό
στόχο, η χώρα µας να συγκλίνει σε όλα µε την ευρωπαϊκή πραγ-
µατικότητα, να αντιµετωπίσει παθογένειες στη λειτουργία του
κράτους και µε τολµηρές µεταρρυθµίσεις να βελτιώσει την κα-
θηµερινότητα του πολίτη στα πιο κρίσιµα πεδία, στην υγεία, στην
παιδεία, στο εισόδηµα και στην ασφάλεια. Αυτές οι προτεραιότη-
τες διαπερνούν όλες τις επιλογές µας και µε βάση αυτές θα κρι-
θούµε στο τέλος της τετραετίας, όπως είπε ο Πρωθυπουργός. 

Σ' ό,τι αφορά τη δηµόσια ανώτατη εκπαίδευση, ποτέ άλλοτε
δεν ενισχύθηκε τόσο πολύ από Κυβέρνηση σε όλα τα επίπεδα
όσο σήµερα, γιατί βασικό µας µέληµα και προτεραιότητα είναι η
ενίσχυση του δηµόσιου πανεπιστηµίου. Αυτό το νοµοσχέδιο είναι
προϊόν µιας συλλογικής δουλειάς στο Υπουργείο Παιδείας, αλλά
και της απαρασάλευτης πεποίθησης του Πρωθυπουργού ότι η
Ελλάδα πρέπει να κάνει ένα γενναίο βήµα µπροστά σ' ό,τι αφορά
την εκπαίδευση, κρατική και µη. Και γίνοµαι συγκεκριµένη. 

Σε ό,τι αφορά τα κρατικά πανεπιστήµια 176 από τα 205 άρθρα
του νοµοσχεδίου αφορούν στην αναβάθµιση του δηµόσιου πα-
νεπιστηµίου. Το δηµόσιο πανεπιστήµιο απελευθερώνεται επιτέ-
λους από τη γραφειοκρατία, σ' ό,τι αφορά τον ΕΛΚΕ, στην
έγκριση των προϋπολογισµών και στην αξιοποίηση της περιου-
σίας του, κατά πάγιο αίτηµα της συνόδου των πρυτάνεων. Αυξά-
νονται τα ερευνητικά προγράµµατα που το αφορούν, ενώ
προάγεται η εξωστρέφειά τους. Διεθνοποιείται αυτό µε τη δηµι-
ουργία κοινών µεταπτυχιακών προγραµµάτων µε ξένα κορυφαία
πανεπιστήµια. 

Παράλληλα προβλέπεται η δυνατότητα µετεγγραφών ξένων
φοιτητών στα ξενόγλωσσα αυτά προγράµµατα. Δίνονται δυνα-
τότητες χρηµατοδότησης νεοφυών επιχειρήσεων startup, τόσο
φοιτητών όσο και ερευνητών των πανεπιστηµίων µας. Και, τέλος,
προβλέπεται ο ψηφιακός µετασχηµατισµός των ιδρυµάτων που
περιλαµβάνουν την ψηφιοποίηση όλων των διαδικασιών µέχρι το
2025. 

Ειδικότερα και σ' ό,τι αφορά το Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο
αναβαθµίζεται µε την ίδρυση νέων τµηµάτων. Οι λόγοι της ενί-
σχυσης του Δηµοκριτείου Πανεπιστηµίου είναι πρωτίστως εκπαι-
δευτικοί, όπως ακούστηκε, αλλά και εθνικοί, καθώς αυτό το

ακαδηµαϊκό ίδρυµα διαδραµατίζει έναν κρίσιµο ρόλο στην τόσο
ευαίσθητη περιφέρεια της ανατολικής Μακεδονίας. Ιδρύονται
νέες σχολές, όπως σχολές θετικών επιστηµών, διοικητικής επι-
στήµης, επιστήµης της φυσικής αγωγής, κλασικών και αρχαιολο-
γικών σπουδών, αλλά και τµήµα νοσηλευτικής στη Σχολή
Επιστηµών Υγείας στην Αλεξανδρούπολη. Εντάσσονται σε αυτό
τα τµήµατα και τα ερευνητικά ινστιτούτα του Διεθνούς Πανεπι-
στηµίου της Ελλάδας, της Καβάλας και της Δράµας, ενώ ενι-
σχύεται και σε αριθµό φοιτητών και σε διδακτικό προσωπικό και
σε χρηµατοδότηση και σε υποδοµές. 

Τέλος, ως προς το Ελληνικό Ανοικτό Πανεπιστήµιο αυτό αυ-
τονοµείται από το Υπουργείο Παιδείας και αποκτά επιτέλους το
σύστηµα διοίκησης που έχουν όλα τα υπόλοιπα πανεπιστήµια,
µε πρύτανη, συµβούλιο διοίκησης και σύγκλητο και αναβαθµίζε-
ται ως κέντρο διά βίου µάθησης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι θυµόµαστε ότι τα χρόνια
της οικονοµικής κρίσης η χρηµατοδότηση της τριτοβάθµιας εκ-
παίδευσης συρρικνώθηκε, µε αποκορύφωµα το έτος 2018 όπου
επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ άγγιξε το χαµηλό ιστορικό για χρηµατο-
δότηση των 92 εκατοµµυρίων ευρώ. Αντιθέτως, η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας ενίσχυσε σταδιακά το δηµόσιο πανεπιστήµιο
και έφτασε το 2023 να το ενισχύσει µε 133 εκατοµµύρια ευρώ,
µια αύξηση δηλαδή της τάξεως του 50% σε σχέση µε την προ-
ηγούµενη πενταετία. Μόνο το 2023 δόθηκαν 201 εκατοµµύρια
ευρώ από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων και 125 εκατοµ-
µύρια για σίτιση και στέγαση των φοιτητών µας. 

Το νοµοσχέδιο που συζητούµε σήµερα δίνει πάνω από ένα δι-
σεκατοµµύριο ευρώ από εθνικούς πόρους, αλλά και λοιπούς άλ-
λους πόρους στα δηµόσια πανεπιστήµια, αφού τα ενισχύει µε
475 εκατοµµύρια ευρώ από το Ταµείο Ανάκαµψης για αγορά
ερευνητικού εξοπλισµού και ενίσχυση της καινοτοµικής δραστη-
ριότητας, µε 279 εκατοµµύρια ευρώ από το ΕΣΠΑ και 700 εκα-
τοµµύρια µέσω ΣΔΙΤ για ανακαίνιση και κατασκευή των
φοιτητικών εστιών. Επιπλέον, είναι η δική µας Κυβέρνηση, η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, που άνοιξε χίλιες οκτακόσιες
πενήντα θέσεις πανεπιστηµιακών και δηµιούργησε ξενόγλωσσα
τµήµατα στα πανεπιστήµια. Στις άναρθρες κραυγές του λαϊκι-
σµού για υποβάθµιση του δηµόσιου πανεπιστηµίου εµείς απαν-
τούµε µε έργα και όχι µε κούφια λόγια.

Σε σχέση µε τις διατάξεις για τα παραρτήµατα των µη κρατι-
κών πανεπιστηµίων, επειδή πολλά ακούστηκαν για την αντισυν-
ταγµατικότητα του νοµοσχεδίου, θέλω να υπογραµµίσω τα
ακόλουθα. Έγκριτοι συνταγµατολόγοι, καθηγητές µας στη Νο-
µική Σχολή του Πανεπιστηµίου Αθηνών, ο Φίλιππος Σπυρόπου-
λος, ο Νίκος Αλιβιζάτος αλλά και ο Ευάγγελος Βενιζέλος, έχουν
γνωµοδοτήσει ότι η νοµοθέτηση αυτή δεν αντιµάχεται τις συν-
ταγµατικές επιταγές, αλλά αυτές ερµηνεύονται υπό το πρίσµα
του δικαίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Ακόµα, όµως, και υπό τη γραµµατική ερµηνεία της παραγρά-
φου 8 του άρθρου 16 του Συντάγµατος δεν θίγεται η απαγό-
ρευση ίδρυσης µη κρατικών πανεπιστηµίων στην Ελλάδα. Το
νοµοσχέδιο δεν προβλέπει τη σύσταση ελληνικών ανώτατων σχο-
λών από ιδιώτες, αλλά οργανώνει στο πεδίο του Ενωσιακού Δι-
καίου τον τρόπο και τις προϋποθέσεις µε τις οποίες ανώτατα
εκπαιδευτικά ιδρύµατα άλλων κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης ή τρίτων χωρών µπορούν να εγκατασταθούν στην Ελ-
λάδα και να παρέχουν υπηρεσίες ανώτατης εκπαίδευσης. Και µά-
λιστα αναγκάζει τις οντότητες αυτές να αποκτούν στην Ελλάδα
τη µορφή του ελληνικού νοµικού προσώπου πανεπιστηµιακής εκ-
παίδευσης και να υπάγονται στους αυστηρούς ελέγχους από τις
ελληνικές αρχές µε κριτήρια και προδιαγραφές που θέτει ο Έλ-
ληνας νοµοθέτης. 

Η ίδρυση των µη κρατικών παραρτηµάτων ξένων πανεπιστη-
µίων στη χώρα µας αποσκοπεί αφ’ ενός στο να καλυφθεί η διαρ-
κώς αυξανόµενη εγχώρια ζήτηση για πανεπιστηµιακές σπουδές
και να ανασχεθεί η τάση εκπατρισµού των Ελλήνων φοιτητών,
καθώς πάνω από σαράντα χιλιάδες φοιτητές µας εκπατρίζονται
στο εξωτερικό, την ίδια στιγµή που µια χώρα µε τον ίδιο πληθυ-
σµό, όπως η Πορτογαλία, εκπατρίζει µόλις δεκαπέντε χιλιάδες
φοιτητές. Με αυτόν τον τρόπο θα ανασχεθεί και η οικονοµική αι-
µορραγία των οικογενειών που γίνεται και σε βάρος της εθνικής
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µας οικονοµίας. Περαιτέρω, η οικονοµία µας θα ενισχυθεί από
την προσέλκυση ξένων φοιτητών µε συνακόλουθα έσοδα που θα
φέρουν αυτοί στη χώρα µας. Θα δηµιουργηθούν χιλιάδες νέες
θέσεις εργασίας τόσο επιστηµονικού όσο και διοικητικού προ-
σωπικού, αλλά και θα πραγµατοποιηθούν ξένες επενδύσεις στην
έρευνα και στην εκπαίδευση. Τέλος, θα επαναπατριστούν επιτέ-
λους Έλληνες ακαδηµαϊκοί και επιστήµονες, γεγονός ιδιαίτερα
σηµαντικό για τη χώρα µας.

Σε σχέση µε τα όσα ακούστηκαν ότι τάχα αν επιτραπούν τα µη
κρατικά ΑΕΙ θα πωλούνται τα πτυχία στην Ελλάδα, θέλω να υπο-
γραµµίσω ότι η Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκπαίδευσης που υπάρ-
χει, όχι µόνο θα εποπτεύει την ίδρυση και τη λειτουργία των
παραρτηµάτων, αλλά θα είναι και η µόνη αρµόδια, όπως άλλωστε
είναι και για τα κρατικά πανεπιστήµια, για την αξιολόγηση και την
πιστοποίηση των παρεχοµένων υπηρεσιών. Όλα τα υπόλοιπα
είναι καταστροφολογία και ακραίος λαϊκισµός. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δράττοντας την ευκαιρία, θέλω
µε λίγα λόγια να αναδείξω και την υποκρισία των επιχειρηµάτων
της Αντιπολίτευσης, καθώς ο µεν Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ, ο
οποίος τάσσεται σφοδρά κατά των µη κρατικών πανεπιστηµίων,
ξεχνά τις δικές του σπουδές σε ιδιωτικό εκπαιδευτικό ίδρυµα
καθώς και σε µη κρατικό πανεπιστήµιο του εξωτερικού και µάλι-
στα καταστροφολογεί οψίµως υιοθετώντας τη ρητορική της Αρι-
στεράς την οποία ο ίδιος µε το προσωπικό του παράδειγµα
ακύρωσε. Από την άλλη, ο Αρχηγός του ΠΑΣΟΚ, ενώ αρχικά δή-
λωσε ότι «δεν θα σταθούµε εµπόδιο στην ίδρυση µη κρατικών µη
κερδοσκοπικών πανεπιστηµίων, τα οποία όµως θα πληρούν συγ-
κεκριµένες πολύ αυστηρές προδιαγραφές», στη συνέχεια ανέ-
κρουσε πρύµναν και δήλωσε ότι δεν θα ψηφίσει το νοµοσχέδιο,
γιατί τάχα δεν ενισχύει το δηµόσιο πανεπιστήµιο, δεν λαµβάνει
υπ’ όψιν του ακαδηµαϊκά κριτήρια και δεν θεσπίζει ενιαία αρχή
αξιολόγησης των δηµοσίων και των µη κρατικών πανεπιστηµίων. 

Όµως, όλα αυτά νοµίζω ότι απαντήθηκαν στην ανάλυση των
προβλέψεων του νοµοσχεδίου στις επιτροπές και η αλήθεια
είναι, όπως ειπώθηκε, ότι το νοµοσχέδιο δίνει πάνω από ένα δι-
σεκατοµµύριο από εθνικούς και λοιπούς πόρους, όπως ειπώ-
θηκε, στα δηµόσια πανεπιστήµια, αλλά και πληρούνται όλες οι
απαιτήσεις από τον νόµο για ελάχιστο διδακτικό και διοικητικό
και τεχνικό προσωπικό, για αρτιότητα των εγκαταστάσεων των
µη κρατικών παραρτηµάτων και για κατ’ ελάχιστον τρεις σχολές
µε ένα τουλάχιστον πρόγραµµα πρώτου κύκλου σπουδών στην
κάθε µία. 

Το συµπέρασµα είναι ότι όλα όσα επικαλείται ο Πρόεδρος του
ΠΑΣΟΚ προβλέπονται και αυτή ακριβώς είναι η τελευταία από-
δειξη ότι το ΠΑΣΟΚ δεν αποτελεί µια αξιόπιστη Αντιπολίτευση
για τον τόπο, αλλά µια δύναµη αναχρονισµού, καθώς βαδίζει στα
χνάρια που βάδιζε το ΠΑΣΟΚ το 1980, χνάρια που θέλουµε να
σβήσουµε από τη συλλογική µας µνήµη. 

Εµείς, λοιπόν, δεν θα τους ακολουθήσουµε στην οπισθοδρό-
µηση, αλλά θα βαδίσουµε σταθερά, τολµηρά µπροστά, υλοποι-
ώντας το προεκλογικό µας πρόγραµµα για το οποίο µας ψήφισαν
οι πολίτες. Για τους λόγους αυτούς καλώ όλους τους συναδέλ-
φους µου να το υπερψηφίσουµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει
ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δηµήτρης Κούβελας. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες Υπουργοί,
κυρίες και κύριοι Βουλευτές, βρισκόµαστε πράγµατι σε µια ιστο-
ρική συγκυρία. Μια από τις διαχρονικές προοδευτικές επιδιώξεις
της παράταξης της Νέας Δηµοκρατίας αποτελεί η αναβάθµιση
της πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης και η διασύνδεση του δηµό-
σιου πανεπιστηµίου µε την αγορά εργασίας. Πιστεύουµε ακόµη
ότι η λειτουργία µη κρατικών πανεπιστηµίων µπορεί να τονώσει
την ευγενική άµιλλα προς όφελος των δηµόσιων πανεπιστηµίων
και παράλληλα να κρατήσει στη χώρα χιλιάδες νέους που σπεύ-
δουν να ξενιτευθούν για το πτυχίο τους. Θέλουµε την παιδεία
στην Ελλάδα σύγχρονη, ανταγωνιστική, µηχανή γνώσης και και-
νοτοµίας. Αυτό θα έπρεπε να επιδιώκουµε όλοι µαζί, ενωµένοι.
Αυτό θέλει η ελληνική κοινωνία. Αυτό θέλει και η αγορά. 

Το νοµοσχέδιο που εισηγείται το Υπουργείο Παιδείας έχει στο

κέντρο βάρους του το ελληνικό δηµόσιο πανεπιστήµιο. Είναι γε-
γονός ότι 175 από τα 205 άρθρα του αφορούν την αναβάθµιση
και τον εκσυγχρονισµό του δηµόσιου πανεπιστηµίου και την απε-
λευθέρωσή του από παθογένειες που το αδικούσαν για χρόνια.
Αυτό φαίνεται να θέλουν και στελέχη και Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ,
αλλά και του ΠΑΣΟΚ και άλλων κοµµάτων, όµως παραµένετε εγ-
κλωβισµένοι στην κοµµατική πειθαρχία σας που θέλει να πουλάει
το όνειρο του πανεπιστηµίου στους υποψηφίους της λευκής κόλ-
λας στις πανελλαδικές, σε αιώνιους φοιτητές, σε καταληψίες και
σε µπαχαλάκηδες. Αυτό είναι, αλήθεια, το δηµόσιο πανεπιστήµιο
που σας εµπνέει;

Πού διαφωνείτε µε την ενίσχυση του ακριτικού Δηµοκριτείου
Πανεπιστηµίου στη Θράκη; Σε τι διαφωνείτε µε την αναβάθµιση
του Ανοιχτού Ελεύθερου Πανεπιστηµίου ή στη διασφάλιση της
διοικητικής αυτοτέλειας των πανεπιστηµίων µας, αλλά και την
απαλλαγή τους από το τέρας της γραφειοκρατίας; Θα ήταν
ευχής έργον να βγάλετε τις παρωπίδες, να έρθετε πράγµατι κα-
λόπιστα και να προτείνετε βελτιώσεις στο σχέδιο νόµου που συ-
ζητούµε. Στις επιτροπές δεν ακούσαµε κάποια ουσιαστική
πρόταση. Ακούσαµε, όµως, τη σύµφωνη γνώµη των πρυτάνεων
των δηµόσιων πανεπιστηµίων για τη µεταρρύθµιση που συζη-
τούµε. Εσείς στον ΣΥΡΙΖΑ εξαντληθήκατε να επιµένετε στην κα-
τάργηση της ελάχιστης βάσης εισαγωγής στο πανεπιστήµιο. Μα
τη βάση αυτή τη ζητούν τα ίδια τα πανεπιστήµια. Δυσκολεύοµαι
να πιστέψω, αλλά φοβάµαι ότι αυτό είναι το όραµά σας για το
µέλλον, δηλαδή όλοι φοιτητές στο δηµόσιο πανεπιστήµιο.

Δεν είναι προφανές, συνάδελφοι, ότι αυτό είναι σε βάρος της
ποιότητας της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης; Είναι ξεκάθαρο. Είναι
προφανές. Μας το δηλώνουν όλες οι µετρήσεις, όλες οι εκτιµή-
σεις που έρχονται από τις συγκλήτους των δηµόσιων πανεπιστη-
µίων. 

Όσο για τα µη κερδοσκοπικά παραρτήµατα ξένων πανεπιστη-
µίων που εισηγείται το νοµοσχέδιο, κορυφαίοι συνταγµατολόγοι
υποστηρίζουν ότι δεν προσκρούει στο άρθρο 16 του Συντάγµα-
τος. Άκουσα Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ να λέει προηγουµένως ότι
«θα υπερασπιστούν το Σύνταγµα µε το αίµα τους». Δυστυχώς για
την ώρα το µόνο που βλέπω είναι να µουτζουρώνετε τους τοί-
χους των δηµοσίων πανεπιστηµίων µε κόκκινη µπογιά…

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Ποιος;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: …και µε τη ρητορική σας αυτή να

ρίχνετε νερό στο µύλο των µπαχαλάκηδων, των καταληψιών,
αυτών που στέρησαν την εξεταστική από τους φοιτητές της Νο-
µικής Σχολής στο Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο της Θεσσαλονίκης,
αυτών που είναι µε τη βαριοπούλα και εµποδίζουν τη λειτουργία
της βιβλιοθήκης, αυτών που τροµοκρατούν την πλειοψηφία των
φοιτητών που ζητούν να συνεχίσουν τις σπουδές τους. 

Σας βεβαιώνω πάντως ότι στόχος της νοµοθετικής πρωτοβου-
λίας δεν είναι να φέρουµε πελατεία σε ιδιώτες, είναι ανάµεσα σε
άλλα να σταµατήσουµε την αιµορραγία των ελληνόπουλων που
ξενιτεύονται για το πτυχίο τους και την οικονοµική επιβάρυνση
των οικογενειών τους. 

Το 2021 -είναι τα επίσηµα στατιστικά στοιχεία τα οποία τέθη-
καν στη διάθεση µας από την αρχή της συζήτησης- οι Έλληνες
που σπούδαζαν στο εξωτερικό ήταν τριάντα επτά χιλιάδες, σή-
µερα προσεγγίζουν τους σαράντα χιλιάδες και η πλειονότητά
τους, όσο και αν επιµένουν κάποιοι, παρακολουθεί προπτυχιακά
προγράµµατα όχι µεταπτυχιακά. Στην Κύπρο µόνο ένας στους
τρεις ξένους φοιτητές είναι Έλληνας. Είναι περίπου είκοσι µία
χιλιάδες. Αυτοί δεν κάνουν µεταπτυχιακά, είναι και ορισµένοι από
αυτούς. Το πρώτο τους πτυχίο αναζητούν εκεί τα ελληνόπουλα.
Παράλληλα, όµως, τα έσοδα για την οικονοµία την κυπριακή από
τον κύκλο εργασιών που προσφέρει η λειτουργία των πανεπιστη-
µίων και όλες οι παράλληλες δραστηριότητες το 2016 ήταν στο
2,5% του ΑΕΠ, σήµερα πλησιάζει το 6%. 

Η Ελλάδα θα πετύχει να κρατήσει εδώ φοιτητές, τα χιλιάδες
νοικοκυριά θα µειώσουν τα έξοδά τους, παράλληλα θα προσελ-
κύσουµε φοιτητές από το εξωτερικό οι οποίοι θα γίνουν ταυτό-
χρονα και καλύτεροι πρεσβευτές της χώρας µας και
ενδεχοµένως να συνεχίσουν να ζουν και να εργαστούν εδώ. Το
αντίστροφο δηλαδή, να γυρίσουν τα δικά µας παιδιά πίσω και να
προσελκύσουµε ακόµη περισσότερους προς όφελος της ελλη-
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νικής αγοράς, προς όφελος της ελληνικής οικονοµίας. 
Παράλληλα, επενδύουµε περίπου 1 δισεκατοµµύριο ευρώ

στην αναβάθµιση των ελληνικών δηµόσιων πανεπιστηµίων. Δεν
µπορεί να διαφωνεί κανείς µε αυτό. Λογικό βέβαια είναι οι συνά-
δελφοι του ΣΥΡΙΖΑ να αισθάνονται µια αµηχανία όταν επί των
ηµερών σας πετύχατε το ιστορικά χαµηλό της χρηµατοδότησης
των ελληνικών δηµόσιων πανεπιστηµίων µε µόλις 92 εκατοµµύ-
ρια ευρώ. Από τις προτάσεις, όµως, της συνόδου των πρυτάνεων
προκύπτει η διασφάλιση και οι απαραίτητες εγγυήσεις για τη
σύµφωνη µε το δηµόσιο συµφέρον λειτουργία των µη κρατικών
πανεπιστηµίων και οι ίδιοι διαβεβαίωσαν ότι θα παραµείνουν
ενεργό παρατηρητήριο για την επόµενη µέρα τόσο των δηµό-
σιων όσο και των µη κρατικών πανεπιστηµίων. 

Η Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκπαίδευσης µας διαβεβαίωσε ότι
είναι έτοιµη να ανταποκριθεί πλήρως στο έργο της διασφάλισης
της ποιότητας και πιστοποίησης των µη κερδοσκοπικών παραρ-
τηµάτων ξένων πανεπιστηµίων που θα λειτουργήσουν. Υπενθυ-
µίζω ότι θεσπίζουµε τα πιο αυστηρά κριτήρια από κάθε άλλη
ευρωπαϊκή χώρα και, ναι, είµαστε η τελευταία ευρωπαϊκή χώρα
στην οποία δεν λειτουργούν µη κρατικά πανεπιστήµια. 

Είναι πια η στιγµή να προχωρήσουµε στο αυτονόητο, αυτό που
η συντριπτική πλειοψηφία της ελληνικής κοινωνίας ζητά, σε µια
µεταρρύθµιση αναγκαία, να δώσουµε στην ελληνική πανεπιστη-
µιακή εκπαίδευση την εικόνα που της αξίζει, η οποία απέχει πολύ
από τις εικόνες ντροπής που είδαµε µε τις καταλήψεις των προ-
ηγούµενων ηµερών στα ίδια µας τα παιδιά. Δηλαδή στο µέλλον
της πατρίδας µας αξίζει να δώσουµε αυτή την ευκαιρία.

Έλεγε ο Πιττακός, ένας από τους επτά σοφούς της αρχαίας
Ελλάδας, «καιρόν γνώθει» δηλαδή να γνωρίζουµε τι γίνεται στην
εποχή µας ή, κατά µια άλλη ερµηνεία, να αναγνωρίζουµε τις ευ-
καιρίες. Ας αναγνωρίσουµε, λοιπόν, την ευκαιρία για ουσιαστική
αναβάθµιση και απελευθέρωση του πανεπιστηµίου στην Ελλάδα. 

Σας ευχαριστώ πολύ και σας καλώ να υπερψηφίσουµε το
παρόν νοµοσχέδιο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο Κοινοβουλευτικός

Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Γιαννούλης,
ζήτησε µια παρέµβαση δύο λεπτών και έχει τον λόγο. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ούτε καν δύο λεπτά, κύριε Πρό-
εδρε, και ευχαριστώ πολύ, γιατί ακολουθεί αµέσως µετά ένας
εξαιρετικός συνάδελφος, ο οποίος είχε σήµερα τη δυστυχία να
αντιµετωπίσει τη δειλία της Νέας Δηµοκρατίας και της Κυβέρνη-
σης να αποδώσει τα του Καίσαρος τω Καίσαρι και τα του Θεού
τω Θεώ. 

Κυρία Υπουργέ, απευθύνοµαι σε εσάς. Θέλω µια ειλικρινή
απάντηση. Πριν από λίγο ακούστηκε ότι θεωρείται ενορχηστρω-
τής καταλήψεων παραβατικών µεθόδων, παροµοιάστηκε το αίµα
του φοιτητικού κινήµατος που υπάρχει ως ιστορικό δεδοµένο µε
µπογιές στους τοίχους και αποδίδεται στην Αξιωµατική Αντιπο-
λίτευση και στον ΣΥΡΙΖΑ. Είναι αυτή η θέση της Κυβέρνησης;

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού): … (Δεν ακούστηκε)

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Μόλις πριν από λίγο. Είναι αυτή η
θέση της Κυβέρνησης; Κατηγορεί την Αξιωµατική Αντιπολίτευση
ότι ενορχηστρώνει το φοιτητικό κίνηµα που εκδηλώθηκε µε χι-
λιάδες νέους φοιτητές;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Είναι η δική µου θέση.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Δεν µιλώ µε εσάς, κύριε Κούβελα.

Ζητώ τη θέση της Κυβέρνησης. Στην Κυβέρνηση απευθύνοµαι.
Εάν σας κάνει Υπουργό ο κ. Μητσοτάκης να απαντήσετε. Είναι
και θέση της Κυβέρνησης;

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού): Δεν άκουσα, κύριε συνάδελφε. Ενδεχοµένως
απουσίαζα από την Αίθουσα. Νοµίζω, όµως, ότι επειδή είναι
παρών, µπορεί εκείνος να διευκρινίσει τι ακριβώς είπε και σε ό,τι
µε αφορά Υφυπουργός είµαι, όχι Κυβερνητική Εκπρόσωπος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει
ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, ο κ. Αλέξαν-
δρος Αυλωνίτης. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Εκεί στα βορειοδυ-
τικά της πατρίδας µας, στην Κέρκυρα, εκτυλίσσεται µια τραγω-

δία. Εκεί η τοπική εκκλησία εφαρµόζει µεσαιωνικές και σκοταδι-
στικές αντιλήψεις και πρακτικές και καλό θα είναι, όπως είπε και
ο κ. Γιαννούλης, ο εκπρόσωπός µας, να ρίξει µια µατιά η Κυβέρ-
νηση και να καταδικάσει µε απερίφραστο τρόπο. 

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού): Επανερχόµαστε;

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Διάβασα και άκουσα
τον κ. Πιερρακάκη. Πολύ δειλά είπε λόγια.

Εν πάση περιπτώσει, κύριε Κούβελα, είστε και δικηγόρος και
ξέρετε να διαβάζετε και νοµικά κείµενα. Αυτά που άκουσα προ-
ηγουµένως αν τα λέγατε µέσα σε καµµιά αίθουσα της Νοµικής,
θα σας είχα διώξει εδώ και πάρα πολύ καιρό.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Δεν έχετε ανάγκη συνηγόρου.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Τέλος πάντων. Σή-

µερα συζητάµε το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Παιδείας, το
οποίο θεωρεί τον ψευδεπίγραφο τίτλο «Περί ενίσχυσης…», δήθεν,
«…του δηµόσιου πανεπιστηµίου. Δηλαδή, να γελάµε. Κανονικά
έπρεπε να επιγράφεται µε τον τίτλο περί ίδρυσης ιδιωτικών πανε-
πιστηµίων. Δηλαδή, κοροϊδεύετε µε πολύ ωµό τρόπο τον κόσµο. 

Όλος ο Τύπος, όλοι οι Βουλευτές, πριν από λίγο συνάδελφος
µίλησε για κρατικά πανεπιστήµια. Είχε µιλήσει προηγουµένως
που κατέβηκε για κρατικά πανεπιστήµια, ίδρυση κρατικών πανε-
πιστηµίων. Και εσείς λέτε ότι µπορείτε να κρυφτείτε πίσω από τα
παραρτήµατα των και ξένων πανεπιστηµίων.

Αφήστε που λέτε ότι είναι µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα. Δη-
λαδή µας λέτε, λες και είµαστε ηλίθιοι, ότι θα έρθουν να κάνουν
επένδυση, να δώσουν και εγγυήσεις ενός εκατοµµυρίου νέοι φι-
λέλληνες του εξωτερικού για να φτιάξουν εδώ πανεπιστήµια. 

Μα τώρα σοβαρά µιλάµε; Ποιος το πιστεύει αυτό το πράγµα
ειλικρινά; Δεν µπορώ να καταλάβω. Απλώς προσπαθείτε µε
αυτόν τον νοµικίστικο τρόπο να αποφύγετε σοβαρά συνταγµα-
τικά ζητήµατα, τα οποία είναι διάχυτα σε όλο το Σύνταγµα. 

Ένας νοµικός, αν διαβάσει αυτές τις διατάξεις, θα γελάει
πραγµατικά µε το πώς οι συνταγµατολόγοι σας διαµορφώνουν
τέτοιου είδους νοµικά επιχειρήµατα που πραγµατικά είναι γε-
λοία, γελοία, στην κυριολεξία γελοία.

Και αναφέροµαι στον κ. Γεραπετρίτη τον οποίο σέβοµαι ως
συνταγµατολόγο. Το 2016 -το είπα και στην επιτροπή- µαζί µε
άλλους συνταγµατολόγους, µε τον κ. Αλιβιζάτο, τον κ. Βουρ-
λούµη, τον κ. Κτιστάκη, τον Στέφανο τον Μάνο, τον γνωστό πο-
λιτευτή και τον Φίλιππο Σπυρόπουλο, εν όψει της Αναθεώρησης
του Συντάγµατος, µας έστειλαν στα σπίτια µε την εφηµερίδα
«ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» αυτό το καινοτόµο Σύνταγµα για την Ελλάδα.

Δεν ήξερε ο κ. Γεραπετρίτης αυτά τα οποία λέτε σήµερα και
θέσπισε, έγραψε µε το χέρι του ίσως το άρθρο 14 του προτεινό-
µενου από αυτόν Συντάγµατος που λέει ότι «ο καθένας έχει δι-
καίωµα στην εκπαίδευση, η υποχρεωτική εκπαίδευση παρέχεται
δωρεάν»; Η υποχρεωτική, δηλαδή το δηµοτικό, µέση εκπαίδευση
και πανεπιστήµια όχι, όχι δωρεάν, το πετάµε. Παρακάτω λέει ότι
«καθένας έχει δικαίωµα να ιδρύει και να λειτουργεί ιδιωτικά εκ-
παιδευτήρια όλων των βαθµίδων, τηρώντας τους νόµους του
κράτους, τα πανεπιστήµια -δηµόσια και ιδιωτικά- αυτοδιοικούν-
ται. Με νόµο που ψηφίζεται µε την απόλυτη πλειοψηφία του όλου
αριθµού των Βουλευτών επιτρέπεται η παραχώρηση εκτάσεων
σε αλλοδαπά ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα για την εγκατά-
σταση παραρτηµάτων τους στη χώρα».

Και παρακάτω παραπέµπει στο άρθρο 88 παράγραφος 3 και
λέει ότι για πενήντα χρόνια -πενήντα ολόκληρα χρόνια!- θα πρέπει
να είναι αφορολόγητα. Ο κ. Γεραπετρίτης ο συνταγµατολόγος είχε
πλήρη άγνοια όσων είπε προηγουµένως ο συνάδελφος Κούβελας;
Γιατί τροποποιούσε; Γιατί πρότεινε το Σύνταγµα να αναθεωρηθεί;
Γιατί έβλεπε τη διάταξη του άρθρου 16 που είναι ξεκάθαρη, πιο
ξεκάθαρη δεν γίνεται! Το είπε προηγουµένως η συνάδελφός µου
η Ραλλία Χρηστίδου. Πώς είναι δυνατόν το «απαγορεύεται» να γί-
νεται «επιτρέπεται»; Στον Θεό σας! Αναφέροµαι στους νοµικούς
και στην κοινή σας λογική, πείτε µου σας παρακαλώ! Αυτό το
οποίο κάνετε το κάνετε µε ένα πολύ άγριο τρόπο -άγριο τρόπο!-
µε τέτοιον τρόπο δηλαδή που πραγµατικά σηκώνεται η τρίχα της
κεφαλής του όποιου θέλει να σας προσεγγίσει, να προσεγγίσει
τις σκέψεις σας. Λέτε, να µην επανέρθω, να µη διαβάσω το
άρθρο 16 του Συντάγµατος, περιττό είναι.
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Το Ενωσιακό Δίκαιο λέτε ότι µας επιβάλλει να προσαρµόσουµε
τη νοµοθεσία µας και -ποιο;- το Ευαγγέλιό µας, το Σύνταγµα και
ότι είναι πενήντα χρόνια που είναι θεσπισµένο, άρα, πρέπει να
αλλάξει. Είναι πράγµατα αυτά για έναν άνθρωπο νοµικό, για έναν
άνθρωπο συνταγµατολόγο; Πού βρήκε αυτά τα επιχειρήµατα; Ο
χρόνος είναι εκείνος που προσδιορίζει πώς θα ερµηνεύσουµε
κάθε διάταξη του Συντάγµατος; Γι’ αυτό λέει το Σύνταγµα εάν το
Σύνταγµά µας δεν συµβαδίζει µε την κοινωνική, πολιτική και οι-
κονοµική πραγµατικότητα, τι το κάνουµε; Το αναθεωρούµε και
σε λίγο καιρό συµπληρώνεται πενταετία. Δεν µπορείτε να περι-
µένετε πέντε χρόνια που λήγουν -νοµίζω- το 2024; Δεν µπορείτε!
Τι είναι εκείνο που σας υποχρεώνει να κινείστε επάνω σε ένα τεν-
τωµένο σκοινί, αν είναι συνταγµατικά ορθή η νοµοθετική σας πα-
ρέµβαση; Τι είναι εκείνο; Ειλικρινά εγώ σηκώνω τα χέρια ψηλά,
όπως και η επιστήµη σηκώνει τα χέρια ψηλά.

Θα σας θυµίσω κάτι για όσους αξίζει: Εδώ λειτουργούµε ως
Βουλευτές σε αυτό το κτήριο που είχε χτιστεί επί Όθωνος και
κατοικούσε ο Όθωνας και εδώ απέξω είναι η Πλατεία Συντάγµα-
τος, όπου ζήτησαν οι Έλληνες τότε, ακόµα και µε τα όπλα, να
µας δώσει Σύνταγµα και εσείς το κατακρεουργείτε σήµερα. Το
κατακρεουργείτε, το διαλύετε! Έχετε την εντύπωση ότι δεν θα
µπορούσαµε µέσα στο πλαίσιο της αναθεώρησης να κάτσουµε
να κουβεντιάσουµε µήπως το άρθρο 16 µπορεί να αναθεωρηθεί;
Να το ψάξουµε!

ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Το ψάξαµε!
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Ποιος σας δίνει το

δικαίωµα να µη σέβεστε το Σύνταγµα, το ευαγγέλιο του ελληνι-
κού κράτους και του πολιτεύµατός µας; Ποιος σας το δίνει αυτό
το δικαίωµα; Να το πείτε ξεκάθαρα!

Λέτε διάφορα ψέµατα, τα ψέµατα ότι τα παραρτήµατα θα έρ-
θουν από µεγάλα πανεπιστήµια. Αν έρθει εδώ το Χάρβαρντ, το
Γέιλ, το Πανεπιστήµιο της Οξφόρδης, να µου τρυπήσετε τη µύτη.
Πώς κοροϊδεύετε τόσο τον κόσµο; Τα παιδιά που φεύγουν έξω
γιατί φεύγουν; Βάλατε τη βάση εισαγωγής στα πανεπιστήµια και
τα παιδιά αυτά φεύγουν. Ποια, όµως, φεύγουν; Αυτά που δεν πέ-
τυχαν στο πανεπιστήµιο το δικό µας. Γιατί δεν δίνετε λεφτά; Γιατί
δεν αξιοποιείτε τα δηµόσια πανεπιστήµιά µας; Γιατί τα υποτιµάτε;
Γιατί τα συκοφαντείτε; Γιατί θέλετε να εξυπηρετήσετε συγκεκρι-
µένα οικονοµικά συµφέροντα και τίποτα άλλο. Και αυτό είναι
ντροπή, αποτελεί ντροπή για το θεσµικό µας πλαίσιο.

Μου κάνει πολύ µεγάλη εντύπωση ότι χειροκροτάτε και έρχε-
ται η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής και δεν απαντάει µε ευ-
κρίνεια, µε νοµική ευκρίνεια, αν είναι συνταγµατικό τούτο το
νοµοθέτηµα ή όχι. Και εσείς χειροκροτάτε. Χειροκροτήσατε και
όταν µίλησε για πρώτη φορά ο κ. Μητσοτάκης από τη θέση αυτή.
Χειροκροτάτε! Αυτή είναι η δουλειά του Βουλευτή, να χειροκρο-
τεί; Αυτή είναι η δουλειά η δικιά µου να χειροκροτώ τον Αρχηγό
του κόµµατός µου ή τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο;

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΚΤΙΣΤΑΚΗΣ: Πέντε φορές το κάνατε εσείς,
όταν µίλησε ο κ. Καλαµατιανός!

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Εσείς τι κάνετε;
Εσείς τι κάνετε; Εσείς τι κάνετε! Τι κάνετε εσείς!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε, για
να ολοκληρώσει ο κ. Αυλωνίτης, γιατί ήδη είµαστε πάρα πολύ
αργά.

Ορίστε, κύριε Αυλωνίτη, ολοκληρώστε, σας παρακαλώ.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Πώς σέβεστε το Σύν-

ταγµα; Πώς το σέβεστε; 
Τελειώνω λέγοντας ότι θα έρθει η στιγµή που θα µετανιώσετε

για αυτό εξαιτίας του γεγονότος ότι δεν σέβεστε τη συνταγµατική
τάξη, δεν τη σέβεστε. Όλοι θα είµαστε διαθέσιµοι να κάτσουµε να
κουβεντιάσουµε οποιαδήποτε διάταξη του Συντάγµα- τος εκτός
από τον πυρήνα του, αλλά δεν το κάνετε, δεν το θέλετε. Περιφρο-
νείτε όλη τη Μειοψηφία. Αυτό εγώ το λέω -να µην την πω καλύτερα
τη λέξη, γιατί θα µετανιώσω µετά, θα το πω- «δικτατορία της Πλει-
οψηφίας», έτσι λέγεται αυτό στο λεξιλόγιο το δικό µου.

Ευχαριστώ και µη γελάτε!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΚΤΙΣΤΑΚΗΣ: Ε, τι να κάνω;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει

ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθανάσιος Δαβάκης.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε

αυτή τη µεταµεσονύκτια συνεδρίαση ακούγονται πολλά εν όψει
µιας σηµαντικής -θα έλεγα- µεταρρυθµιστικής πρότασης της
Νέας Δηµοκρατίας, που πυρήνα της έχει το Δηµόσιο Πανεπιστή-
µιο και παράλληλα κάνει και παρεµβάσεις στο µη κρατικό, στο
µη δηµόσιο, στο ιδιωτικό πανεπιστήµιο.

Η παρουσία τού προηγούµενου συναδέλφου µε ερέθισε, υπό
την έννοια ότι επεκαλέσθη κατά κόρον τη συνταγµατική τάξη σε
αυτή τη νοµοθετική παρέµβαση, στη νοµοθετική πρωτοβουλία
της Κυβερνήσεως και παράλληλα, θυµήθηκα τη µεσηµεριανή πα-
ρουσία της πρώην συντρόφισσας αυτού, της κ. Κωνσταντοπού-
λου, η οποία µε αποκαλυπτικό τρόπο παρουσίασε το πώς
αντιλαµβάνεται η Αξιωµατική Αντιπολίτευση τα ζητήµατα της τή-
ρησης του Συντάγµατος και της -θα έλεγα- πίστης σε αυτό. Και
θυµήθηκε τα γνωστά γεγονότα του 2015 προ δεκαετίας, µε ό,τι
συνέβαινε µε την τήρηση, την πίστη, την πολιτική στάση σε ζη-
τήµατα καίριας σηµασίας και µάλιστα µε νωπή τη λαϊκή εντολή
από ένα δηµοψήφισµα το οποίο είχε προκηρύξει ο κ. Τσίπρας.

Εµείς, λοιπόν, µε τη νεοφιλελεύθερη ιδεοληπτική εµµονή,
όπως είπε ο συνάδελφος ο κ. Μπιάγκης, αν δεν κάνω λάθος, ο
εκλεκτός συνάδελφος, ερχόµαστε και από τα διακόσια πέντε
άρθρα αυτού του νοµοσχεδίου τα εκατόν εβδοµήντα έξι αφο-
ρούν το Δηµόσιο Πανεπιστήµιο, το Δηµόσιο Πανεπιστήµιο που
οι περισσότεροι από εµάς αποφοίτησαν.

Και θέλω εδώ να εξάρω την παρέµβαση της Κυβερνήσεως στο
ζήτηµα του Δηµοκρίτειου Πανεπιστηµίου της Θράκης, στη θω-
ράκισή του, την ενδυνάµωσή του, την αναβάθµισή του, την πε-
ραιτέρω αξιοποίησή του σε µία καίρια περιοχή, κρίσιµη περιοχή
της χώρας µας, όπως είναι η ακριτική µας Θράκη, γιατί ως από-
φοιτος αυτού του πανεπιστηµίου -που έχω την τιµή να έχω απο-
φοιτήσει από αυτό- αισθάνοµαι ιδιαίτερη χαρά και τιµή, γιατί τότε
στην Κοµοτηνή είχαµε µία πανεπιστηµιακή σχολή, τη Νοµική της
Θράκης και στην Ξάνθη το Πολυτεχνείο. Παράλληλα, στην Αλε-
ξανδρούπολη τότε ιδρύετο -αν δεν κάνω λάθος- η Ιατρική Σχολή.
Πρέπει να εξάρουµε, λοιπόν, αυτή την πρωτοβουλία, µία πρωτο-
βουλία η οποία ευελπιστώ ότι θα έχει συνέχεια, όσον αφορά και
τα άλλα πανεπιστηµιακά µας ιδρύµατα.

Αυτή τη µεταρρύθµιση θα µπορούσαµε να την είχαµε κάνει και
το 2007, όταν η παράταξή µας πρότεινε την αλλαγή του άρθρου
16, αλλά και το 2014. Όµως, εν πάση περιπτώσει, θεσµοθετείται
σήµερα και νοµίζω ότι σε αυτή τη θεσµοθέτηση πρέπει να υπάρ-
ξει κάποια προσοχή όσον αφορά την εφαρµογή της. Διότι όλα
αυτά που γίνονται εδώ και κυρίως οι νοµοθετικές παρεµβάσεις,
οι νοµοθετικές πρωτοβουλίες κρίνονται εκ του αποτελέσµατος
και κυρίως, κυρίες Υπουργοί, κρίνονται από την εφαρµογή τους,
από το πώς θα εφαρµοστούν όλα αυτά τα οποία θα θεσπίσουµε
σήµερα. Πιστεύω ότι µε την πολιτική βούληση που διακρίνει αυτή
την Κυβέρνηση, αλλά και µε την πολιτική ισχύ που διαθέτει θα
εφαρµοστούν κατά τον καλύτερο δυνατό τρόπο.

Σε µία εποχή, όµως, µε εµφανείς ανισότητες είναι, επίσης, κρί-
σιµο -και θέλω να το πω αυτό- να διασφαλιστεί η πρόσβαση στα
πανεπιστήµια αυτά, στα πανεπιστήµια που θεσµοθετούµε, των
νέων που δεν έχουν οικονοµική άνεση. Χωρίς να υπάρχει µια κρί-
σιµη δέσµη υποτροφιών ελλοχεύει ο κίνδυνος αυτά τα πανεπι-
στήµια να µεταβληθούν και να συµβάλουν στο άνοιγµα της
ψαλίδας στην εκπαίδευση για τους έχοντες και µη έχοντες, κάτι
το οποίο πόρρω απέχει από την πραγµατική βούληση της Κυβερ-
νήσεως στο ζήτηµα αυτό. 

Και εδώ καλείται και η ιθύνουσα και η εύπορη τάξη αυτού του
τόπου, τα τελευταία χρόνια χωρίς τις µισαλλόδοξες συζητήσεις
και αιτιάσεις από την Αριστερά κυρίως -και µιλώ για το λαϊκό αί-
σθηµα που διαπνέει αυτή την παράταξη- να συµβάλλει σ’ αυτή την
προσπάθεια και µε τη δηµιουργία υποτροφιών για τα παιδιά τα
οποία δεν έχουν τα µέσα, όπως έχουν άλλα παιδιά, να σπουδά-
σουν και να βοηθήσει σε αυτή την διαδικασία ακολουθώντας και
τη λαµπρή παράδοση αυτού του τόπου που υπήρχαν πολλοί ευερ-
γέτες οι οποίοι συνέβαλαν κατά καιρούς, ώστε τα εκπαιδευτικά
ιδρύµατα να γίνουν κέντρα αριστείας, να δίνουν ευκαιρίες σε
όλους και να µπορούν σε αυτά να διδάξουν και οι λαµπροί πανε-
πιστηµιακοί Έλληνες του εξωτερικού που έρχονται στο εγχώριο
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πανεπιστηµιακό σύστηµα και, δυστυχώς, βρίσκουν τις πόρτες κλει-
στές.

Και εδώ πιστεύω ότι αυτή η νοµοθετική επιλογή και νοµοθετική
πρωτοβουλία µπορεί να συµβάλλει και στα διάφορα συµφέροντα
που υπάρχουν στα ελληνικά πανεπιστήµια τα οποία, δυστυχώς,
έχουν δηµιουργήσει αλγεινές εντυπώσεις και δυσκολίες, µεγά-
λες δυσκολίες σε ανθρώπους οι οποίοι θέλουν να συµβάλουν ερ-
χόµενοι από το εξωτερικό.

Σήµερα έχουν φύγει στο εξωτερικό σαράντα χιλιάδες παιδιά.
Το 2011 είχαν φύγει στο εξωτερικό είκοσι εννέα χιλιάδες πεντα-
κόσια εβδοµήντα επτά Ελληνόπουλα. Το 2012 έφυγαν τριάντα
τέσσερις χιλιάδες εκατόν είκοσι, το 2015 έφυγαν τριάντα επτά
χιλιάδες ενενήντα δύο, το 2017 έφυγαν τριάντα επτά χιλιάδες τε-
τρακόσια ογδόντα τέσσερα και τώρα σαράντα χιλιάδες παιδιά.
Έχουµε τον µεγαλύτερο αριθµό φοιτητών στο εξωτερικό σε
σχέση µε τον πληθυσµό µας, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ. 

Όσον αφορά τη συνταγµατικότητα, θέλω να πω δύο λόγια. Πι-
στεύω πως η ερµηνεία διατάξεων του Συντάγµατος δεν µπορεί
να είναι στατική και οφείλει να προσαρµόζεται στις διαρκώς µε-
ταβαλλόµενες συνθήκες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Δεν θα πω ότι είναι οι πλάκες του Μωυσή. Όµως, πιστεύω ότι

αλλιώς ερµηνεύαµε το Σύνταγµα πριν από µισό αιώνα, πριν πε-
νήντα χρόνια, ένα προοδευτικό, σύγχρονο, φιλελεύθερο Σύν-
ταγµα, αυτό του 1975 και αλλιώς σήµερα όταν έχουν υπάρξει
κοσµογονικές αλλαγές. Για παράδειγµα, το άρθρο 4 παράγρα-
φος 4 του Συντάγµατός µας ορίζει ότι µόνο Έλληνες πολίτες
είναι δεκτοί σε όλες τις δηµόσιες λειτουργίες. Πρόκειται για διά-
ταξη που πλέον, όπως πολύ καλά γνωρίζετε και γνωρίζει ιδιαιτέ-
ρως ο προλαλήσας συνάδελφος, δεν µπορεί να αποκλείσει
πολίτη κράτους-µέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης στις δηµόσιες
λειτουργίες του ελληνικού κράτους, διότι τότε προσκρούει στο
Ενωσιακό Δίκαιο. Σας θυµίζω, επίσης, κάτι το οποίο δηµιούργησε
πρόβληµα στην παράταξή µου, το ζήτηµα του βασικού µετόχου. 

Και θα κλείσω, κυρίες Υπουργοί, µε ένα παράπονο. Πάντοτε,
όποτε υπάρχει θέµα ανώτατης εκπαίδευσης -το λέω από αυτό το
Βήµα- το 2018 ο περίφηµος νόµος του κ. Γαβρόγλου, ο αποκλη-
θείς από εµάς και από την τότε τοµεάρχη παιδείας ως έκτρωµα,
αφαίρεσε τη Νοσηλευτική Σχολή από τη Σπάρτη και τη µετέφερε
στην Τρίπολη µε το επιχείρηµα τότε της πανεπιστηµιακής κοινό-
τητας ότι οι φοιτητές δεν ελάµβαναν την κατάλληλη κλινική εκ-
παίδευση από το Νοσοκοµείο της Σπάρτης. Σε δυο χρόνια από
σήµερα, το Ίδρυµα Νιάρχου θα έχει ολοκληρώσει το νέο νοσο-
κοµείο της Σπάρτης και θέλω να πιστεύω και συνεχίζω να ελπίζω
ότι αυτή η Κυβέρνηση µε την διορατικότητα που τη διακρίνει, µε
την αποτελεσµατικότητα και µε όλα αυτά που συνθέτουν τον νε-
οτερισµό και τη σύγχρονη αντιµετώπιση των θεµάτων, θα ξανα-
δεί το ζήτηµα της επανόδου της Νοσηλευτικής Σχολής στη
Σπάρτη, εξαιτίας αυτής της σοβαρής παρέµβασης που το
Ίδρυµα Νιάρχου κάνει εκεί. Το νέο Νοσοκοµείο της Σπάρτης θα
είναι ένα σύγχρονο, τέλειο, εξαιρετικό νοσηλευτικό ίδρυµα. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει τώρα
έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γιάτσιος Ιωάννης. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κάνετε λάθος. Εγώ
είµαι στη θέση του κ. Αυλωνίτη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εγώ δεν έχω τέτοια
ενηµέρωση. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Δική µου παράλειψη, κύριε Πρό-
εδρε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Μα, το αλλάξαµε. Έχει µιλήσει ο κ.
Αυλωνίτης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα περιµένετε, κύριε
συνάδελφε. Τώρα έχω καλέσει οµιλητή στο Βήµα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Μα, έχουµε συνεννοηθεί, κύριε Πρό-
εδρε. Έχει µιλήσει ο κ. Αυλωνίτης κι εγώ πήρα τη θέση του. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Γαβρήλο, µη
διαµαρτύρεστε, γιατί δεν έχετε συνεννοηθεί. Όµως, θα σας

δώσω τον λόγο αµέσως µετά.
Κάναµε αυτό που µας ζητήθηκε από τον Κοινοβουλευτικό σας

Εκπρόσωπο για τη θέση του κ. Καραµέρου και γι’ αυτό µίλησε ο
κ. Αυλωνίτης. Δεν µου είπατε κάτι έτερο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Εγώ φταίω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Γιά-

τσιο, έχετε τον λόγο και αµέσως µετά θα µιλήσει ο κ. Γαβρήλος. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΙΑΤΣΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες Υφυπουργοί, αγαπητοί συνάδελφοι, εκτός από το brain

drain, τη φυγή δηλαδή των νέων µορφωµένων Ελλήνων για να
ζήσουν και να εργαστούν στο εξωτερικό, τη χώρα µας ταλανίζει
ακόµα µία δεύτερη χέουσα πληγή που δεν είναι άλλη από τους
νέους που φεύγουν για να φοιτήσουν σε πανεπιστήµια του εξω-
τερικού. Οι συνέπειες αυτών των δύο ζητηµάτων που απασχο-
λούν τη σύγχρονη κοινωνία είναι σχεδόν κοινές: µείωση του
πληθυσµού, οικονοµική αιµορραγία και αρνητικές κοινωνικές
προεκτάσεις που δεν είναι πάντα εντοπίσηµες και µετρήσιµες. 

Και ενώ το πρώτο πρόβληµα είναι ευρέως αναγνωρισµένο και
υπάρχει ένας βαθµός συναίνεσης εντός της ελληνικής κοινωνίας
και της πολιτείας για την επίλυσή του, για το δεύτερο επικρατεί
µια αντιπαραγωγική αντιπαράθεση που έχει οδηγήσει σε έναν
βαθύ διχασµό. Και αναρωτιέµαι το εξής: Γιατί να µη θέλει κά-
ποιος να µείνουν και να σπουδάσουν αυτά τα παιδιά στον τόπο
τους; Γιατί να στερηθούν τους φίλους τους και τις οικογένειές
τους όχι από επιλογή, αλλά επειδή δεν έχουν άλλη επιλογή; Γιατί
η οικονοµία µας να στέλνει τόσα κονδύλια σε άλλες χώρες, οι
οποίες εκµεταλλευόµενες την οικονοµία γύρω από τα πανεπιστή-
µιά τους αυξάνουν το δικό τους ΑΕΠ; Γιατί θα πρέπει η ελληνική
οικογένεια να αποστραγγίζεται οικονοµικά για να σπουδάσει τα
παιδιά της σε µια άλλη χώρα και όχι στην πατρίδα τους;

Σήµερα το παρόν νοµοσχέδιο έρχεται να δώσει τις πιο απλές,
αλλά και σύγχρονες και συγχρόνως εύλογες και αποτελεσµατι-
κές απαντήσεις σε όλα αυτά τα ερωτήµατα τόσο µε τις προβλέ-
ψεις του για την αναβάθµιση του δηµόσιου πανεπιστηµίου όσο
και µε τα άρθρα που θέτουν τις ράγες πάνω στις οποίες θα ιδρυ-
θούν τα πρώτα µη κερδοσκοπικά, µη κρατικά πανεπιστήµια ως
παραρτήµατα ξένων ιδρυµάτων ανώτατης εκπαίδευσης.

Σε αυτό το σηµείο και καθότι έχω ήδη αναφερθεί στα οικονο-
µικά οφέλη που έχει η µεσαία τάξη και η µέση ελληνική οικογέ-
νεια από τις διατάξεις που φέρει το παρόν νοµοσχέδιο, θα ήθελα
να αναφερθώ στην προχθεσινή τροπολογία που κατέθεσε το
Υπουργείο για την αύξηση κατά 500 ευρώ του επιδόµατος στέ-
γασης για φοιτητές. Η αύξηση αυτή, όµως, γίνεται ιδιαίτερα στο-
χευµένα καθότι προορίζεται για τους δικαιούχους φοιτητές που
σπουδάζουν σε ΑΕΙ εκτός της περιφέρειας Αττικής ή της Περι-
φερειακής Ενότητας Θεσσαλονίκης και διαµορφώνεται σε 2.000
ευρώ από 1.500 ευρώ που ίσχυε µέχρι σήµερα. 

Στην περίπτωση συγκατοίκησης του δικαιούχου φοιτητή µε
άλλον φοιτητή, το ποσό αυξάνει σε 2.500 ευρώ από 2.000 ευρώ.
Βάσει των εκτιµήσεων του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, η
πρόσθετη αυτή δαπάνη του µέτρου για το τρέχον ακαδηµαϊκό
έτος θα ανέλθει στα 15,4 εκατοµµύρια ευρώ, ενώ συνολικά για
το 2023 οι κρατικές δαπάνες για το στεγαστικό επίδοµα αγγίζουν
τα 71 εκατοµµύρια ευρώ, ποσό σχεδόν διπλάσιο από τα 41,9 εκα-
τοµµύρια ευρώ που δαπανήθηκαν επί ΣΥΡΙΖΑ. 

Εποµένως, ποια είναι η παράταξη που στηρίζει τα εισοδήµατα
των οικονοµικά ασθενέστερων συµπολιτών µας; Ποια είναι η κυ-
βέρνηση που δαπανά διαρκώς µεγαλύτερα κονδύλια για την παι-
δεία; Ποιες είναι οι πολιτικές µε έντονο και αδιαµφισβήτητο
κοινωνικό πρόσωπο, αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ;

Η πρόβλεψη αυτή αποτελεί έµµεση πρόσκληση προς τους φοι-
τητές και τις οικογένειές τους να προτιµήσουν τµήµατα πανεπι-
στηµίων που εδράζονται στην επαρχία. Σε συνδυασµό µε τα
χαµηλότερα ενοίκια της επαρχίας µειώνουν µε αυτόν τον τρόπο
αισθητά το κόστος ζωής τους, ενισχύοντας παράλληλα τις τοπι-
κές κοινωνίες που έχουν ανάγκη το φοιτητικό εισόδηµα. Δίνονται,
δηλαδή, επιπλέον κίνητρα για την προσέλκυση νέων φοιτητών
στα δύο τµήµατα του ΤΕΙ Δυτικής Μακεδονίας που έχουν έδρα
στα Γρεβενά και µπορεί να οδηγήσει και στην εγκατάσταση χι-
λιάδων ακαδηµαϊκών τµηµάτων στην πόλη µας.

Αυτή η πρόβλεψη σε συνδυασµό µε το γεγονός ότι το κάθε νο-
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µικό πρόσωπο πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης που σκοπεύει να
εγκαταστήσει το παράρτηµά του εκτός των δύο προαναφερθέν-
των αστικών κέντρων, καλείται να καταβάλει εγγυητική επιστολή
και παράβολο µειωµένο κατά 50%, αποδεικνύοντας τη σταθερή
κατεύθυνση της Κυβέρνησης στην αποκέντρωση και την ισόρ-
ροπη διαπεριφερειακή ανάπτυξη. 

Μετά την απρόσµενη, αλλά συνάµα τόσο αναµενόµενη καθώς
τον τελευταίο καιρό φείδονται πολιτικού θάρρους και αποφασι-
στικότητας, απόσχιση του ΠΑΣΟΚ από την ψήφιση αυτού του νο-
µοσχεδίου, πολλοί θεωρούν ότι πορευόµαστε µόνοι µας σ’ αυτή
τη µεγάλη αλλαγή. Η αλήθεια, όµως, είναι εντελώς διαφορετική.
Υπάρχουν εκατοντάδες οικογένειες, χιλιάδες νεολαίοι που τάσ-
σονται ρητά και κατηγορηµατικά υπέρ της ίδρυσης µη κρατικών
µη κερδοσκοπικών πανεπιστηµίων. Δεν εκφράζουµε και δεν εκ-
προσωπούµε τη βοερή µειοψηφία, αλλά τη σιωπηρή πλειοψηφία.
Η ίδρυση µη κερδοσκοπικών µη κρατικών πανεπιστηµίων βρισκό-
ταν στην προµετωπίδα του προεκλογικού µας προγράµµατος. Οι
διαρκείς και από ποικίλους φορείς δηµοσκοπήσεις βρίσκουν
τους πολίτες δίπλα µας σ’ αυτό το εγχείρηµα. Τις συζητήσεις
µέσα στην κοινωνία έχουµε τη δυνατότητα να τις αφουγκραζό-
µαστε και να τις µεταφράζουµε σε νοµοθετικό έργο καλύτερα
από όσο νοµίζετε. 

Δεν θέλουµε, δεν δεχόµαστε και δεν ανεχόµαστε, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα να βρίσκεται ουραγός σε κανέναν
τοµέα και δη στον ευαίσθητο τοµέα της παιδείας. Κυβερνητικά
έχουµε ήδη εισέλθει στην τετραετία της παιδείας και της εκπαί-
δευσης. Καµµία πτυχή τους δεν πρόκειται να µείνει πίσω και
χωρίς µεταρρυθµίσεις. Άλλωστε, πριν από λίγο καιρό σε αυτήν
ακριβώς την Αίθουσα είχαµε υπερψηφίσει το νοµοσχέδιο για την
ενίσχυση του Εθνικού Συστήµατος Επαγγελµατικής Εκπαίδευ-
σης και Κατάρτισης. 

Γνωρίζουµε καλά ότι η εκπαίδευση έχει έναν µεγάλο και θετικό
πολλαπλασιαστή και όσο περισσότερο επενδύσεις στην εκπαί-
δευση, τόσο περισσότερο θα λάβεις και µε οικονοµικούς όρους
στην ανάπτυξη και στο επίπεδο της κοινωνίας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-
στώ για την οικονοµία του χρόνου. 

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία κ. Γεώργιος Γαβρήλος. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η παραβίαση

του Συντάγµατος είναι µία ακόµη πληγή στο σώµα του κράτους
δικαίου, ένα κράτος δικαίου που επί διακυβέρνησης της Νέας
Δηµοκρατίας έχει δεχθεί πολλαπλά χτυπήµατα. Και ασφαλώς
αυτό έχει επηρεάσει και τη θέση της χώρας µέσα στην Ευρω-
παϊκή Ένωση. Πέντε ευρωοµάδες κατήγγειλαν αυτή τη στάση
της ελληνικής Κυβέρνησης, για τον τρόπο δηλαδή που αντιµε-
τωπίζει τη δικαιοσύνη, την ελευθερία του Τύπου, µεγάλα ζητή-
µατα που έχουν να κάνουν µε τις υποκλοπές, µε την εξεταστική
επιτροπή γύρω από το έγκληµα των Τεµπών. 

Έρχεστε, λοιπόν, να παραβιάσετε το άρθρο 16 του Συντάγµα-
τος που δεν επιδέχεται καµµία ερµηνεία πέραν αυτής της γραµ-
µατικής. Καµία άλλη ερµηνεία! Και κάνετε λόγο τάχα για µία
δυναµική ερµηνεία του Συντάγµατος. Από πού προκύπτει αυτό;
Σαφέστατα το Σύνταγµα απαγορεύει τα ιδιωτικά πανεπιστήµια
και το να έρχεται η όποια κυβέρνηση να θεσπίζει ιδιωτικά πανε-
πιστήµια και ανώτατη εκπαίδευση να χορηγείται από ιδιώτες. Επι-
τρέπει αποκλειστικά στο κράτος να έχει αυτή την αρµοδιότητα. 

Και βέβαια παίζετε και εµπαίζετε τον ελληνικό λαό µε το ότι
τάχα φέρνετε µη κρατικά πανεπιστήµια. Στην Ελλάδα δεν έχουµε
κρατικά πανεπιστήµια. Έχουµε δηµόσια πανεπιστήµια. Το ίδιο
συµβαίνει και σε πολλές άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Έχουµε µόνο δηµόσια πανεπιστήµια και όχι ιδιωτικά. Παραλεί-
πετε να πείτε στον ελληνικό λαό ότι και στο Λουξεµβούργο και
στη Δανία και στη Φινλανδία και στην Ιρλανδία υπάρχουν µόνο
ισχυρά δηµόσια πανεπιστήµια. Το κάτι διαφορετικό είναι τα ιδιω-
τικά πανεπιστήµια. Μην ξεγελάτε τον ελληνικό λαό λέγοντας ότι
φέρνετε µη κρατικά πανεπιστήµια. Μιλάµε για ιδιωτικά πανεπι-
στήµια και για µπίζνες.

Και θα είχατε την ευκαιρία σε λίγους µήνες να προχωρήσουµε
στη συζήτηση της Αναθεώρησης του Συντάγµατος. Διότι τι πάει
να πει δυναµική ερµηνεία του Συντάγµατος; Εδώ θα έχουµε
µπροστά µας σε λίγους µήνες τη δυνατότητα να κάνουµε µια
Αναθεώρηση του Συντάγµατος. Και, αν θέλετε, και ιστορική ερ-
µηνεία επί του ζητήµατος είναι ότι για σαράντα χρόνια συζητάµε
για το αν θα πρέπει να αναθεωρήσουµε το άρθρο 16 ή όχι. Και
έχει πει ο πολιτικός κόσµος της χώρας για σαράντα χρόνια ότι
δεν προχωράµε σε αναθεώρηση του άρθρου 16. 

Αµφισβητείτε τις πρόσφατες αποφάσεις του Συµβουλίου της
Επικρατείας. Έρχεστε εδώ και επικαλείστε νοµικά επιχειρήµατα
περί Ενωσιακού Δικαίου και υποχρέωσής µας. 

Όχι, κύριοι συνάδελφοι. Το Ενωσιακό Δίκαιο δεν ασχολείται
µε υπόθεση των κρατών όπως είναι η ανώτατη εκπαίδευση.
Ασχολείται µε υπηρεσίες, µε την αγορά, µε ζητήµατα οικονοµίας
και απλά δεν µας απαγορεύει να ιδρύσουµε πανεπιστήµια, όχι να
θεσπίσουµε ιδιωτικά πανεπιστήµια. 

Αυτά τα αποκρύπτετε από τον ελληνικό λαό. Και σαν να µην
έφτανε αυτό, ακούστηκε σήµερα και από τα πλέον επίσηµα χείλη
του κυρίου Υπουργού, του κ. Πιερρακάκη, ότι τάχα αυτή η διά-
ταξη του άρθρου 16 ουσιαστικά ήταν µια χουντική διάταξη που
έρχονταν από την περίοδο της χούντας. 

Αν είναι δυνατόν! Η χούντα επιχείρησε το 1968 µέσα από το
Υπουργικό Συµβούλιο να φέρει ένα ψευδοσύνταγµα τάχα, θεσπί-
ζοντας τα ιδιωτικά πανεπιστήµια. Το 1973 µε τις κινητοποιήσεις
στη Νοµική Σχολή Αθηνών κλονίστηκε η χούντα γιατί υπήρχε το
µεγάλο ζήτηµα µε ένα ξενόγλωσσο Ινστιτούτο Μηχανολογίας
που είχαν στεγάσει στην Αγία Παρασκευή και βέβαια έκλεισε
γιατί ο ελληνικός λαός και οι φοιτητές βγήκαν στους δρόµους
και είπαν όχι στα ιδιωτικά πανεπιστήµια. 

Αυτές τις αλήθειες τις αποκρύπτετε από τον ελληνικό λαό.
Προσπαθείτε να ξεγελάσετε τον ελληνικό λαό και λέτε ότι υπάρ-
χει µια κοινωνική αναγκαιότητα για την ίδρυση αυτών των ιδιωτι-
κών πανεπιστηµίων. Ποια κοινωνική αναγκαιότητα, όταν πριν λίγο
καιρό καταργήσατε τα τριάντα επτά τµήµατα που είχε θεσπίσει
η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ στην περιφέρεια της χώρας και µε προ-
µετωπίδα, αν θέλετε, τη Νοµική Σχολή της Πάτρας; Κι έρχεστε
τώρα και κλαίγεστε γιατί τάχα ελληνόπουλα πηγαίνουν στην
Κύπρο να φέρουν ένα πτυχίο Νοµικής από την Κύπρο; Εσείς δεν
καταργήσατε τη θέσπιση της Νοµικής της τέταρτης στην Πάτρα;
Εσείς δεν καταργήσατε και άλλα τριάντα έξι περιφερειακά τµή-
µατα που είχε θεσπίσει ο ΣΥΡΙΖΑ; Εσείς δεν φέρατε τη βάση ει-
σαγωγής στα πανεπιστήµια, µε αποτέλεσµα πολλά παιδιά που
δεν πέρασαν αυτή τη βάση να πηγαίνουν στα ιδιωτικά κολλέγια,
ιδιωτικοποιώντας, αν θέλετε, την ανώτατη εκπαίδευση της
χώρας; Εν πάση περιπτώσει δεν µπορώ να πω «ανώτατη εκπαί-
δευση» αυτά τα καταστήµατα που µοιράζουν πτυχία κι εσείς ξε-
γελάτε τον ελληνικό λαό. 

Ακούστε, κύριοι συνάδελφοι της Συµπολίτευσης, η χώρα έχει
ανάγκη από ένα ισχυρό δηµόσιο πανεπιστήµιο, ένα πανεπιστήµιο
που έχει δείξει ότι έχει περγαµηνές ακαδηµαϊκές, έχει έρευνα και
δύο µεγάλα πανεπιστήµια της χώρας ήδη κατατάσσονται στα
εκατό πρώτα καλύτερα πανεπιστήµια της Υφηλίου. Αυτά τα πα-
νεπιστήµια στηρίξτε µε χρηµατοδότηση και µην εξαπατάτε τον
ελληνικό λαό. Εσείς υπερασπίζεστε σήµερα ιδιωτικά συµφέ-
ροντα και γι’ αυτό τρέχετε, προκειµένου να φέρετε αυτό το νο-
µοσχέδιο και να καταστρατηγήσετε το ίδιο το Σύνταγµα. 

Τα δηµόσια πανεπιστήµια, κύριοι, έχουν την αυτοδιοίκησή
τους, έχουν τους δηµόσιους λειτουργούς. Δεν έχουν ιδιωτικοοι-
κονοµικά κριτήρια και δεν µοιράζουν πτυχία, να µπαίνει κάποιος
στην Ιατρική, µε αυτόν τον συντελεστή που φέρνετε, µε εννέα χι-
λιάδες µόρια και όχι µε δεκαεννέα χιλιάδες που µπαίνουν τα παι-
διά του ελληνικού λαού, της µεσαίας τάξης. Εσείς µοιράζετε
πτυχία µε αυτό το νοµοσχέδιο, από ιδιωτικά καταστήµατα-µαγα-
ζιά. Αυτό κάνετε!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Είναι ανάγκη να στηρίξετε τη χρηµατοδότηση του ελληνικού

πανεπιστηµίου. Ακόµη και αυτό που λέτε ότι στηρίζετε σήµερα
µε χρήµατα το δηµόσιο πανεπιστήµιο, στηρίζετε για κάποιες υπο-
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δοµές κτιριακές. Δεν στηρίζετε, όµως, ούτε την έρευνα, ούτε τη
φοιτητική µέριµνα που έχει ανάγκη ο φοιτητικός κόσµος και γι’
αυτό είναι έξω στους δρόµους όλοι οι φοιτητές. Είναι µια χρη-
µατοδότηση που υστερεί -είµαστε στο 2,7% του ΑΕΠ, ενώ η υπό-
λοιπη Ευρώπη είναι στο 4,7%- µια υποχρηµατοδότηση που
αποτυπώνεται στους πόσους καθηγητές έχει το σύνολο του φοι-
τητικού πληθυσµού. Ένα προς σαράντα επτά είναι στη χώρα
µας, όταν στην υπόλοιπη Ευρώπη είναι ένα προς δεκατρία. Αυτά
είναι τα ζητήµατα που πρέπει να δείτε. 

Κλείνω, λέγοντας, ότι από τους σαράντα χιλιάδες φοιτητές
που φεύγουν  µόνο πέντε χιλιάδες είναι αυτοί που παρακολου-
θούν προπτυχιακό πρόγραµµα στην Κύπρο, όταν οι Κύπριοι φοι-
τητές εδώ στην Ελλάδα είναι δέκα και δεκαπέντε χιλιάδες. Γιατί
δεν το λέτε αυτό στον ελληνικό λαό, για να καταλάβει ο κόσµος
πόσο και οι Κύπριοι εµπιστεύονται τα ελληνικά δηµόσια πανεπι-
στήµια; Και ξέρετε, αυτούς τους τριάντα πέντε χιλιάδες, δεν θα
τους πιάσετε να τους φέρετε στην Ελλάδα. Είναι επιλογή τους
να σπουδάσουν σε εξωτερικά πανεπιστήµια, είτε σε επίπεδο µε-
ταπτυχιακών που είναι οι περισσότεροι είτε σε επίπεδο προπτυ-
χιακό, γιατί εκεί ήθελαν να κάνουν µια διεθνή καριέρα. 

Σταµατήστε να εµπαίζετε τον ελληνικό λαό. Αυτό που φέρνετε
σήµερα προς ψήφιση, είναι ένα σηµαντικό χτύπηµα στο Σύν-
ταγµα της χώρας, στο κράτος δικαίου, στην ίδια τη δηµοκρατία
και είναι κι ένα παράπλευρο χτύπηµα στο δηµόσιο πανεπιστήµιο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει

ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ξενοφών Μπαραλιάκος.
ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµο-

σχέδιο έρχεται να κλείσει µια ιστορική εκκρεµότητα του παρελ-
θόντος, να ανοίξει µια πύλη στο µέλλον, αλλά και να συγχρονίσει
το ακαδηµαϊκό τοπίο µε µια αδήριτη πραγµατικότητα. 

Αυτή η εµβληµατική µεταρρύθµιση, λοιπόν, αντί να µετατραπεί
σε πεδίο ευρείας εθνικής συναίνεσης, µετατρέπεται από το σύ-
νολο της Αντιπολίτευσης σε πεδίο µάχης, στείρας Αντιπολίτευσης
και µικροκοµµατικών διαξιφισµών. Καταφεύγει προσχηµατικά σε
ένα συνταγµατικό αναχρονισµό, για να δικαιολογήσει άλλοτε τις
ιδεολογικές της αγκυλώσεις και άλλοτε τις όψιµες κυβιστήσεις.
Και το ακόµη µεγαλύτερο παράδοξο είναι ότι ενώ η λειτουργία πα-
ραρτηµάτων αλλοδαπών ανώτατων εκπαιδευτικών µη κρατικών
και µη κερδοσκοπικών ιδρυµάτων απηχεί ένα ώριµο κοινωνικό αί-
τηµα που βρίσκεται σε υψηλότατη ανταπόκριση και µέσα στο ίδιο
το εκλογικό της σώµα, η Αντιπολίτευση µουρµουρίζει άναρθρες
δικαιολογίες. Προσκολληµένη στο άρµα των ιδεοληψιών της, αρ-
νείται να ερµηνεύσει σωστά την αληθινή βούληση των υποστηρι-
κτών της που τάσσεται αναφανδόν υπέρ της ίδρυσης και
λειτουργίας µη κρατικών ιδρυµάτων πανεπιστηµιακής εκπαίδευ-
σης στη χώρα µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πατρίδα µας δεν αντέχει άλλες
χαµένες ευκαιρίες, δεν συγχωρεί άλλες αναβολές. Χάσαµε πολύ-
τιµο χρόνο και η πραγµατικότητα µας ξεπέρασε. Τα αριθµητικά
στοιχεία είναι αµείλικτα. Χιλιάδες ελληνόπουλα εγκαταλείπουν τη
χώρα κάθε χρόνο, για να φοιτήσουν στο εξωτερικό και χιλιάδες
έχουν ήδη φύγει από τα χρόνια της κρίσης. Σαράντα χιλιάδες νέα
παιδιά φοιτούν στο εξωτερικό και δεκαοκτώ χιλιάδες εξ αυτών
στην Κύπρο, η οποία έχει µετατραπεί σε περιφερειακό εκπαιδευ-
τικό κέντρο της περιοχής µέσα σε περίπου είκοσι χρόνια. Στην
Κύπρο µας, βέβαια, υπάρχει µια ειδοποιός διαφορά στη συναίνεση
που διαπερνά οριζόντια το πολιτικό σύστηµα από το κοµµουνι-
στικό ΑΚΕΛ µέχρι τον Φιλελεύθερο Συναγερµό. Αντί, λοιπόν, να
υπάρχει οικονοµική αιµορραγία και φυγή των νέων ανθρώπων µε
λαµπρό επιστηµονικό µέλλον, εκτός συνόρων, εισρέει κεφάλαιο
που διαχέεται στην εθνική οικονοµία. Εµπλουτίζεται το παραγό-
µενο ακαδηµαϊκό προϊόν και εν τέλει, εµπεδώνεται ισοτίµως η πρό-
σβαση στην τριτοβάθµια εκπαίδευση. 

Το δηµόσιο ελληνικό πανεπιστήµιο δεν έχει να φοβηθεί τίποτα
εµπρός στην προοπτική λειτουργίας των µη κρατικών πανεπιστη-
µίων. Ίσα-ίσα, το ακριβώς αντίθετο. Άλλωστε, είµαστε η Κυβέρ-

νηση που έχουµε θωρακίσει και αναβαθµίσει την τριτοβάθµια εκ-
παίδευση µε ορθολογικό και συντεταγµένο τρόπο. Ακόµα και σή-
µερα, το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου αποτελείται από πέντε
µέρη και 205 άρθρα, εκ των οποίων τα τέσσερα µέρη -δηλαδή,
συνολικά 179 άρθρα- είναι ρυθµίσεις για την ενίσχυση των δη-
µόσιων πανεπιστηµίων, ενώ ένα µέρος αποτελούµενο από 26
άρθρα ρυθµίζει την εγκατάσταση και τη λειτουργία των νοµικών
προσώπων πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης. 

Στόχος της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας και βασική φι-
λοσοφία που διέπει το παρόν νοµοσχέδιο, όπως έχει αναφέρει
αναλυτικά κι ο Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων και οι Υφυ-
πουργοί έχει να κάνει µε την αύξηση των εκπαιδευτικών ευκαι-
ριών στην πατρίδα µας, µε το πώς θα καταφέρουµε να φέρουµε
πίσω ολοένα και περισσότερους Έλληνες φοιτητές από το εξω-
τερικό, µε το πώς θα απευθυνθούµε στην ελληνική ακαδηµαϊκή
διασπορά και µε το πώς θα καταφέρουµε συνολικά να καταστή-
σουµε την Ελλάδα περιφερειακό κέντρο εκπαίδευσης. Το δηµό-
σιο πανεπιστήµιο αποτελεί τη ναυαρχίδα της ακαδηµαϊκής
εκπαίδευσης στη χώρα µας και αυτή η παραδοχή είναι αδιαπραγ-
µάτευτη αδιαπραγµάτευτη και ισχυρή. 

Η απελευθέρωση της ανώτατης εκπαίδευσης, η διεθνοποίηση
του δηµοσίου πανεπιστηµίου και η άρση των εµποδίων συνολι-
κότερα στην τριτοβάθµια εκπαίδευση µας δίνουν µια µοναδική
ευκαιρία να διεκδικήσουµε µε αξιώσεις το µερίδιό µας σε έναν
κόσµο νέων τεχνολογιών, καινοτοµίας και εξωστρέφειας, µε τα
επιτεύγµατα της τέταρτης βιοµηχανικής επανάστασης και της
τεχνητής νοηµοσύνης να θέτουν επιτακτικά τα διλήµµατα και τις
προκλήσεις της νέας εποχής. 

Κυρία Υπουργέ, η αύξηση των ακαδηµαϊκών ευκαιριών στη
χώρα µας είναι επιβεβληµένη και για τα νέα παιδιά, αλλά και για
τις οικογένειές τους που σήµερα µας παρακολουθούν. Είναι γνω-
στό ότι οι ρυθµίσεις του παρόντος νοµοσχεδίου, ειδικά όσον
αφορά την ενίσχυση του δηµόσιου πανεπιστηµίου, είναι προϊόν
διαρκούς και κοπιώδους διαλόγου µε τους πρυτάνεις των ιδρυµά-
των και πολλές από τις προτάσεις τους έχουν ενσωµατωθεί αυ-
τούσιες. Στο πλαίσιο αυτό, θα ήταν εξαιρετικά χρήσιµο να
εντείνουµε τις προσπάθειές µας για την κατάργηση των γραφει-
οκρατικών διαδικασιών για την ίδρυση νέων τµηµάτων, όπως
ισχύει σήµερα.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και η ηγεσία του Υπουρ-
γείου Παιδείας διαπνέονται από έναν οραµατικό ρεαλισµό για την
εκπαιδευτική διαδικασία στο σύνολό της. Επειδή, λοιπόν, η εκπαι-
δευτική διαδικασία αποτελεί µια διαρκή υπόθεση που διατρέχει
όλα τα επίπεδα, θα ήθελα µε τη σηµερινή ευκαιρία να συγχαρώ
την ηγεσία του Υπουργείου για την ανακοίνωση που έχει φθάσει
στο φως της δηµοσιότητας τις προηγούµενες ηµέρες και τη
δράση που αποσκοπεί στην ενίσχυση της άθλησης και αφορά την
κινητροδότηση των εγγραφών των µαθητών σε αθλητικά σωµα-
τεία και αθλητικές ακαδηµίες µέσω voucher. Πρόκειται για µια
δράση που ήταν και δική µου πρόταση προς το Υπουργείο και
είµαι βέβαιος ότι θα συµβάλει µεταξύ άλλων και στην καταπολέ-
µηση της αυξανόµενης βίας µεταξύ των ανηλίκων. Ο αθλητισµός
καλλιεργεί αξίες, χτίζει χαρακτήρες και µαθαίνει στα παιδιά µας
να σέβονται τους συναθλητές τους, τους αντιπάλους τους, αλλά
και τους αθλητικούς χώρους. Είναι µια πολύ θετική εξέλιξη το
εύρος της οποίας ανάλογα µε τον δηµοσιονοµικό χώρο θα µπο-
ρούσαµε να εξετάσουµε να επεκταθεί και σε ηλικίες µαθητών του
δηµοτικού.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρατία χαράζει µια
στρατηγική που ατενίζει το µέλλον της ελληνικής παιδείας µε
όρους που ανταποκρίνονται σε έναν κόσµο δεξιοτήτων και ικα-
νοτήτων που υπερβαίνουν τα στεγανά των προηγούµενων δεκαε-
τιών. Έχουµε χρέος να προσφέρουµε στις νέες γενιές Ελλήνων
αυτή την ευκαιρία σε όλα τα επίπεδα. Δεν χωρούν άλλες χαµένες
ευκαιρίες. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Θό-
δωρος Καράογλου. 
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ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναµφισβήτητα

είναι πολύ προχωρηµένη ώρα και σίγουρα είµαστε όλοι πολύ
κουρασµένοι. Γι’ αυτόν τον λόγο δεν χρειάζονται εντάσεις, χρει-
άζεται ψυχραιµία. 

Χρειάζεται όµως ψυχραιµία και για έναν ακόµη λόγο. Φέτος
είναι µια ιδιαίτερη χρονιά. Φέτος γιορτάζουµε τα πενήντα χρόνια
από την αποκατάσταση της δηµοκρατίας στην Ελλάδα, την κοι-
τίδα της δηµοκρατίας, πενήντα χρόνια µεταπολίτευσης, µε επι-
τεύγµατα, αλλά και ελλείµµατα, µε προσδοκίες και οράµατα,
αλλά και αποτυχίες και λάθη, µε δόγµατα, µύθους, πολώσεις, νο-
οτροπίες, αγώνες, διεκδικήσεις, νίκες, ήττες, κατακτήσεις, µε γε-
γονότα, παρασκήνια, στρατηγικές επιλογές και πρωταγωνιστές,
αλλά πρέπει να οµολογήσουµε και µε ωριµότητα τα τελευταία
χρόνια την οποία αποκτήσαµε ως κοινωνία αφού προηγουµένως
κοιτάξαµε κατάµατα την άβυσσο της οικονοµικής κρίσης. Σε
αυτή τη συγκεντρωτική παράθεση και αξιολόγηση πεπραγµένων
ο ιστορικός βηµατισµός αποκτά ιδιαίτερη αξία όταν εµβαθύ-
νουµε στην ουσία των πραγµάτων. Μονάχα τότε κάθε επέτειος
παύει να λειτουργεί ως ανακύκλωση των περασµένων και ανοίγει
τον δρόµο προς το µέλλον, δηµιουργώντας προοπτική, που είναι
το ζητούµενο.

Σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το νοµοσχέδιο που
συζητούµε για την ενίσχυση του δηµόσιου πανεπιστηµίου και για
τα µη κρατικά ΑΕΙ αντικρίζουµε τις καινούργιες απαιτήσεις της
νέας εποχής που αναδύονται µέσα από τον υπό εξέλιξη οικονο-
µικό και παραγωγικό µετασχηµατισµό της χώρας. 

Η πρόκληση µε την οποία βρισκόµαστε αντιµέτωποι στην πα-
ρούσα χρονική περίοδο είναι να δείξουµε ότι µπορούµε να αξιο-
ποιήσουµε τα διδάγµατα που επέφεραν οι κρίσεις. Ιδίως τώρα
που η Ελλάδα έχει µπροστά της ένα καθαρό πολιτικό ορίζοντα
πρέπει να καλύψει το χαµένο έδαφος και να συγκλίνει µε την
υπόλοιπη Ευρώπη. 

Η ίδρυση µη κρατικών µη κερδοσκοπικών πανεπιστηµίων ως
παραρτηµάτων ξένων πανεπιστηµίων είναι µία εµβληµατική µε-
ταρρύθµιση. Είναι µια πραγµατική µεταρρύθµιση διότι απελευ-
θερώνει την τριτοβάθµια εκπαίδευση στην πατρίδα µας από
ιδεοληψίες δεκαετιών και αγκυλώσεις του παρελθόντος. Είναι
και µία επιβεβληµένη µεταρρύθµιση συνάµα, γιατί κάθε χρόνο χι-
λιάδες νέα παιδιά φεύγουν από την Ελλάδα για να σπουδάσουν
σε µη κρατικά πανεπιστήµια του εξωτερικού και δυστυχώς οι πε-
ρισσότεροι εξ αυτών δεν επιστρέφουν ποτέ πίσω. 

Περισσότερα από σαράντα χιλιάδες ελληνόπουλα σπουδά-
ζουν σήµερα στο εξωτερικό εκ των οποίων τουλάχιστον δεκαο-
κτώ χιλιάδες στην Κύπρο, περίπου δέκα χιλιάδες στη Μεγάλη
Βρετανία, άλλες πέντε χιλιάδες περίπου στη Βουλγαρία, αλλά
ακόµη και σε χώρες του ευρωπαϊκού Βορρά -Τσεχία, Γερµανία,
Ολλανδία, Βέλγιο- ή του Νότου -Ιταλία, Ισπανία- αλλά ακόµη και
στις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής.

Γιατί, λοιπόν, να µη δηµιουργήσουµε τις προϋποθέσεις εκείνες
που είναι απαραίτητες, έτσι ώστε τα παιδιά αυτά να µη φεύγουν
έξω, αλλά να µένουν και να σπουδάζουν στον τόπο τους;

Γιατί να µην ανακουφίσουµε τις οικογένειές τους από τα πολύ
σηµαντικά αυτά έξοδα;

Γιατί σε τελική ανάλυση η πατρίδα µας να µην καταστεί µε
αξιώσεις µια χώρα παροχής ανταγωνιστικών υπηρεσιών εκπαί-
δευσης, προσελκύοντας χιλιάδες φοιτητές από όλον τον κόσµο;

Γιατί από χώρα εξαγωγής φοιτητών να µη γίνουµε χώρα προ-
σέλκυσης φοιτητών;

Το ζήτηµα δεν είναι ταξικό, όπως προσπαθούν να το παρου-
σιάσουν τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, αλλά είναι ένα θέµα
συντονισµού µε την πραγµατικότητα. Δεν νοείται να συζητούµε
για την εκπαίδευση του 2030 µε όρους, φρασεολογία και επιχει-
ρήµατα του 1974. Αυτού του είδους οι πρακτικές, λογικές και
συµπεριφορές δεν είναι προοδευτικές. Δεν είναι προοδευτισµός,
αλλά είναι οπισθοδρόµηση. Όπως είναι υποκρισία και στρουθο-
καµηλισµός να παριστάνουν τους τιµητές των δηµοσίων πανεπι-
στηµίων εκείνες και εκείνοι που έχουν φοιτήσει οι ίδιες και οι ίδιοι
ή στέλνουν τα παιδιά τους σε ιδιωτικά σχολεία και πανεπιστήµια,
αλλά και εκείνες και εκείνοι που ενώ στην Ελλάδα πολεµούν τα
µη κρατικά πανεπιστήµια παράλληλα διδάσκουν σε ιδιωτικά πα-

νεπιστήµια στην Κύπρο αρκετοί από αυτούς ή και σε υπόλοιπες
χώρες του εξωτερικού. 

Στη Νέα Δηµοκρατία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντι-
πολίτευσης, υλοποιούµε µια εθνική πολιτική και όχι κοµµατική ή
πολιτική προσωπικού συµφέροντος. Δεν βλέπουµε τους φοιτη-
τές ως πελάτες, αλλά ως ενεργούς πολίτες που πρέπει να απο-
κτήσουν τα κατάλληλα γνωστικά εφόδια για να διαπρέψουν και
να σηκώσουν την Ελλάδα ψηλότερα. 

Και επειδή είναι καιρός να βάλουµε τα πράγµατα στη θέση
τους, παρά τη διαρκή προσπάθεια της Αριστεράς να µπολιάσει
την κοινωνία µε τα κλισέ και τους µύθους της -άλλωστε έχει ειδι-
κότητα στους µύθους η Αριστερά- το αφήγηµα ότι δήθεν ο ερ-
χοµός ξένων πανεπιστηµίων στην Ελλάδα θα οδηγήσει στην
υποβάθµιση των δηµοσίων δεν έχει «δράκο». Και αυτό γιατί το
70% των άρθρων του νοµοσχεδίου αναφέρεται στην ενίσχυση
του δηµόσιου πανεπιστηµίου. Ποτέ ξανά και καµµία κυβέρνηση
στο παρελθόν δεν ενίσχυσε τόσο πολύ την εκπαίδευση σε όλες
τις βαθµίδες της.

Σήµερα η χρηµατοδότηση των πανεπιστηµίων από εθνικούς
και άλλους πόρους είναι διπλάσια αυτής του 2018, ξεπερνώντας
το 1 δισεκατοµµύριο ευρώ. 

Σε δηµοτικά, γυµνάσια και λύκεια έχουν γίνει είκοσι πέντε χι-
λιάδες διορισµοί δασκάλων και καθηγητών. Την ίδια ώρα διπλα-
σιάστηκαν τα πρότυπα και πειραµατικά σχολεία. Τα γυµνάσια και
τα λύκεια πέρασαν στην ψηφιακή εποχή, µε διαδραστικούς πίνα-
κες παντού.

Ενισχύουµε την επαγγελµατική εκπαίδευση προσφέροντας
εξειδικευµένη γνώση και σίγουρη απασχόληση και αναβαθµί-
ζουµε το Ανοικτό Πανεπιστήµιο ως κέντρο διά βίου µάθησης. 

Και για να µην υπάρχουν παρανοήσεις, η δηµιουργία µη κρα-
τικών, µη κερδοσκοπικών πανεπιστηµίων στην πατρίδα µας θα
προχωρήσει µέσα από αυστηρές οικονοµικές και εκπαιδευτικές
προδιαγραφές. Με λίγα λόγια, είναι ένα νοµοσχέδιο καλά προ-
ετοιµασµένο και µελετηµένο µε βάση όσα ισχύουν και στην υπό-
λοιπη Ευρώπη. Δεν ανακαλύπτουµε εµείς τον τροχό, τον έχουν
ανακαλύψει προ πολλών αιώνων. Κάθε πανεπιστηµιακό παράρ-
τηµα πρέπει να διαθέτει κατ’ ελάχιστον τρεις σχολές, µε ένα του-
λάχιστον πρόγραµµα πρώτου κύκλου σπουδών η καθεµία,
προβλεπόµενο διδακτικό, διοικητικό, τεχνικό προσωπικό, άρτιες
εγκαταστάσεις µε τον απαραίτητο υλικοτεχνικό εξοπλισµό και
φυσικά θα αξιολογούνται από την Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκπαί-
δευσης. Και τέλος, δεν θα δέχεται φοιτητές από το «παράθυρο».
Θα εισάγονται αυτοί που δικαιούνται να φοιτήσουν. Δεν πρόκει-
ται για βιοµηχανία παραγωγής πτυχιούχων, αλλά για ένα ιστο-
ρικό βήµα προς τα εµπρός για την τριτοβάθµια εκπαίδευση και
τη χώρα µας. 

Με αυτές τις σκέψεις εννοείται ότι υπερψηφίζω το νοµοσχέδιο.
Μάλιστα καλούνται τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης να πράξουν
το ίδιο. Γιατί αρνούµαι να δεχθώ ότι Έλληνες Βουλευτές θα κα-
ταψηφίσουν άρθρα που αναφέρονται ρητά στην ενίσχυση του
δηµόσιου πανεπιστηµίου. Σε τελική ανάλυση, µε την ολοκλή-
ρωση της ψηφοφορίας την Παρασκευή το βράδυ θα αποδειχθεί
στην πράξη ποια κόµµατα λειτουργούν µε µεταρρυθµιστική πυ-
ξίδα και ποια συγκρούονται µε την πραγµατικότητα, η οποία δυ-
στυχώς γι’ αυτά τους ξεπερνά. 

Να είστε καλά. Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ για τη συνέπεια στον χρόνο. 

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Γιώργος Γιάννης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΙΩΡΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά από τόσες φορές που

άκουσα κατά τη σηµερινή συνεδρίαση ότι «πρόκειται περί ενός
µη µεταρρυθµιστικού νοµοσχεδίου, απεναντίας, δε, πρόκειται
περί ενός αντισυνταγµατικού», θα ξεκινήσω κάνοντας µια ανα-
φορά στη δήλωση του διακεκριµένου Οµότιµου Καθηγητή Γλωσ-
σολογίας και πρώην Πρύτανη του ΕΚΠΑ κ. Γιώργου
Μπαµπινιώτη, ο οποίος αναφέρει: «Με την κατάθεση του σχεδίου
νόµου για τα µη κρατικά µη κερδοσκοπικά πανεπιστήµια διαµορ-
φώνεται στο ελληνικό πολιτικό σύστηµα ένα απολύτως ευδιά-
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κριτο µέτωπο οπισθοδρόµησης, στο οποίο κατατάσσονται οι αρ-
νητές του σχεδίου νόµου. Το νοµοθέτηµα αυτό πρέπει επί της
αρχής να ψηφιστεί, καθώς αποτελεί µεταρρυθµιστικό βήµα στον
χώρο της ανώτατης εκπαίδευσης. Τα αδύναµα ή και πονηρά του
σηµεία», συνεχίζει ο κ. Μπαµπινιώτης, «πρέπει να αναδειχθούν
µε τον κριτικό κοινοβουλευτικό αλλά και ευρύτερα µε τον πολι-
τικό και επιστηµονικό λόγο. Η άρνηση όµως της συµφωνίας επί
της αρχής αποτελεί σαφή απόδειξη αντιµεταρρυθµιστικής στά-
σης.».

Και πάω ένα βήµα παρακάτω. «Το ζήτηµα της ίδρυσης µη κρα-
τικών µη κερδοσκοπικών πανεπιστηµίων αποτελεί ένα είδος λυ-
δίας λίθου για να αποσαφηνιστεί ποιοι είναι πραγµατικά οι
προοδευτικοί σε αυτή τη χώρα και σε πολιτικό επίπεδο.». 

Η συγκεκριµένη µεταρρύθµιση έρχεται να ρυθµίσει το πλαίσιο
λειτουργίας των µη κρατικών ιδρυµάτων υπό αυστηρές προϋπο-
θέσεις, παράλληλα µε τον εκσυγχρονισµό των δηµόσιων πανε-
πιστηµίων. Η συνύπαρξη δηµόσιων και µη κρατικών πανεπιστη-
µίων ωφελεί και τα δηµόσια, αµβλύνει σηµαντικά τις ανισότητες
και ενισχύει τον ανταγωνισµό. 

Ο µη κερδοσκοπικός της χαρακτήρας στα πρότυπα σηµαντι-
κών ιδρυµάτων του εξωτερικού σηµατοδοτεί τη συνεχή τροφο-
δότηση της έρευνας και της καινοτοµίας µε σηµαντικά οφέλη και
για τα δηµόσια πανεπιστήµια µέσω των συνεργασιών µε ιδρύ-
µατα παγκόσµιας αναγνωρισιµότητας. Ο εκσυγχρονισµός του
δηµόσιου πανεπιστηµίου και η στήριξή του µε επιπλέον χρηµα-
τοδότηση πρέπει να αποτελέσει το κύριο µέληµα της πολιτείας
και ιδιαίτερα των πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων της περιφέρειας. 

Από την άλλη πλευρά, η µεταρρύθµιση της ίδρυσης µη κρατι-
κών πανεπιστηµίων έρχεται να καλύψει µια χρόνια στρέβλωση
του εκπαιδευτικού συστήµατος και υπό συγκεκριµένες και ιδιαι-
τέρως αυστηρές προδιαγραφές, η ίδρυσή τους θα έχει σηµαν-
τικά οφέλη για την οικονοµία και την κοινωνία, χωρίς να
περιορίζεται ο ρόλος των δηµόσιων ιδρυµάτων εκπαίδευσης. 

Κυρίες και κύριοι, το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο έχει διττό
ρόλο, αφού στοχεύει τόσο στην ενίσχυση της εξωστρέφειας των
δηµοσίων πανεπιστηµίων όσο και στην ίδρυση µη κρατικών µη
κερδοσκοπικού χαρακτήρα πανεπιστηµίων. Η µείωση της γρα-
φειοκρατίας των δηµόσιων ακαδηµαϊκών ιδρυµάτων, η ενίσχυση
της αυτονοµίας τους, η αναβάθµιση και η προστασία των υπο-
δοµών τους, ο ψηφιακός τους µετασχηµατισµός και η περαιτέρω
χρηµατοδότησή τους για έρευνα µόνο οφέλη µπορούν να έχουν
τόσο για τα ίδια όσο και για τους φοιτητές τους. 

Ο εισηγητής αναφέρθηκε εκτενώς και λεπτοµερώς στις ση-
µαντικές αλλαγές, στις ρυθµίσεις και τις δυνατότητες του υπό
συζήτηση νοµοσχεδίου. Δύο περιπτώσεις θα αναφέρω µόνο επι-
γραµµατικά, που για µένα αξίζουν πολύ περισσότερο. 

Το Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο Θράκης αναβαθµίζεται µε την
ίδρυση νέων σχολών και τµηµάτων. Επίσης εντάσσονται σε αυτό
τα τµήµατα του Διεθνούς Πανεπιστηµίου Ελλάδος της Δράµας
και της Καβάλας ενώ ενισχύεται σε αριθµό φοιτητών, διδακτικό
προσωπικό, χρηµατοδότηση και υποδοµές. 

Πρόκειται για µία έµπρακτη στήριξη στα περιφερειακά πανε-
πιστήµια και στον κρίσιµο ρόλο που διαδραµατίζουν στην τριτο-
βάθµια εκπαίδευση. Οι λόγοι της ενίσχυσης του Δηµοκρίτειου
Πανεπιστηµίου είναι πρωτίστως εκπαιδευτικοί αλλά και εθνικοί,
καθώς το ακαδηµαϊκό ίδρυµα διαδραµατίζει κρίσιµο ρόλο στην
ευαίσθητη Περιφέρεια Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης. 

Η δεύτερη περίπτωση είναι αυτή της αναβάθµισης του Ελλη-
νικού Ανοικτού Πανεπιστηµίου. Το ΕΑΠ αυτονοµήθηκε, αποκτά
το σύστηµα διακυβέρνησης και τα όργανα διοίκησης που έχουν
και τα υπόλοιπα πανεπιστήµια. 

Επίσης, το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο µε την προσθήκη χρη-
µατοδοτικών εργαλείων προς τα ΑΕΙ ενισχύει τη διεθνοποίησή
τους, την προβολή τους στο εξωτερικό, την προσέλευση Ελλή-
νων επιστηµόνων που εργάζονται στο εξωτερικό µέσω του θε-
σµού του συνεργαζόµενου καθηγητή, την επιπλέον οικονοµική
τους στήριξη, την οικονοµική ωφέλεια του επιστηµονικού δυνα-
µικού των πανεπιστηµίων, καθώς οι αµοιβές τους δεν εµπίπτουν
στο ανώτατο όριο αποδοχών που προέρχονται από τη συµµε-
τοχή τους σε κάθε είδους ερευνητικά προγράµµατα. 

Αναφορικά τώρα µε την ίδρυση µη κερδοσκοπικών παραρτη-

µάτων ξένων πανεπιστηµίων, το νοµοσχέδιο εισάγει την έννοια
του νοµικού προσώπου πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης. Πρόκει-
ται για ένα νοµικό πρόσωπο ειδικού σκοπού µη κερδοσκοπικού
χαρακτήρα µε αποκλειστικό στόχο την παροχή υπηρεσιών ανώ-
τατης εκπαίδευσης. Το νοµικό αυτό πρόσωπο συνδέεται απευ-
θείας µε το µητρικό του ίδρυµα, το οποίο λειτουργεί σε ένα
κράτος-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή τρίτης χώρας και απο-
τελεί παράρτηµά του στην Ελλάδα. Υπάρχουν πολλά παραδείγ-
µατα ξένων διεθνώς αναγνωρισµένων πανεπιστηµίων -έχουν
ακουστεί κατά κόρον εδώ µέσα- τα οποία έχουν ιδρύσει παραρ-
τήµατα σε άλλες χώρες. 

Στο υπό ψήφιση νοµοσχέδιο αναφέρονται αναλυτικά οι διαδι-
κασίες για την έκδοση της άδειας εγκατάστασης και λειτουργίας,
καθώς και τα αυστηρά κριτήρια που θα εξασφαλίζουν την προ-
σέλευση υψηλού επιπέδου πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων του εξω-
τερικού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα η παγκόσµια ζήτηση για
πανεπιστηµιακές σπουδές ιδίως µεταξύ των χωρών της Ευρώπης
έχει αυξηθεί δραστικά, ενώ επικρατεί έντονος ανταγωνισµός για
την προσέλκυση αλλοδαπών φοιτητών.

Χώρες όπως το Ηνωµένο Βασίλειο, η Γαλλία, η Κύπρος αλλά
και η Βουλγαρία έχουν καταφέρει να αποτελούν σηµαντικούς
προορισµούς για σπουδαστές από άλλες χώρες. Αναµφισβήτητα
Έλληνες στρέφονται προς τα πανεπιστήµια του εξωτερικού,
αφού σύµφωνα µε τα τελευταία διαθέσιµα στοιχεία περισσότεροι
από σαράντα χιλιάδες, όπως ακούστηκε, φοιτούν σε πανεπιστή-
µια άλλων χωρών, µε άµεσες αρνητικές επιπτώσεις για την ελ-
ληνική οικονοµία. 

Η δυνατότητα λοιπόν ίδρυσης µη κρατικών ιδρυµάτων στην
Ελλάδα έρχεται να καλύψει το κενό αυτό και να δώσει τη δυνα-
τότητα σε νέους να µην εγκαταλείπουν τον τόπο τους. Φτάνει να
δει κανείς τα όσα αναφέρει το Οικονοµικό Επιµελητήριο Ελλάδας
για τα οφέλη που θα προκύψουν για τη χώρα από τη λειτουργία
των µη κρατικών ιδρυµάτων για να κατανοήσει τον θετικό αντί-
κτυπο της εν λόγω νοµοθέτησης. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κλείνοντας θα αναφερθώ σε ένα
απόσπασµα από το δηµοσίευµα του Γιώργου Καµίνη στις 29 Φε-
βρουαρίου του 2024, θεωρώντας ότι θα έπρεπε από τον χώρο
του ΠΑΣΟΚ να βρίσκεται κάποιος να ακούσει. Όλοι γνωρίζουµε
τη δράση του. Υπήρξε Επίκουρος Καθηγητής Συνταγµατικού Δι-
καίου στη Νοµική Σχολή του Πανεπιστηµίου Αθηνών, Συνήγορος
του Πολίτη, Δήµαρχος Αθηναίων και Βουλευτής Επικρατείας του
ΠΑΣΟΚ. 

Αναφέρει λοιπόν µεταξύ άλλων: «Από τη στιγµή που το σύνολο
του δηµοκρατικού κόσµου της χώρας αποφάσισε να συνυφάνει
τις τύχες της µε την Ευρώπη, η καθήλωση σε µια ερµηνεία που
διαψεύδεται καθηµερινά από την πραγµατικότητα, που ακυρώ-
νεται εν τοις πράγµασι από τη λειτουργία των κολλεγίων, που
οδηγεί στην εκπαιδευτική µετανάστευση χιλιάδες νέους και νέες,
αποτελεί έναν συνταγµατικό αναχρονισµό».

Συνεχίζει: Η Ελλάδα είναι η µόνη χώρα του προηγµένου κόσµου
η οποία απαγορεύει τη λειτουργία ιδιωτικών πανεπιστηµίων, αρ-
νούµενη να συνειδητοποιήσει ότι τα εκπαιδευτικά σύνορα έχουν
προ πολλού καταρρεύσει και καθηµερινά οικοδοµούνται νέες δια-
συνοριακές εκπαιδευτικές συνεργασίες, µε φυσική ή εξ αποστά-
σεως παρουσία, που διευρύνουν τους εκπαιδευτικούς ορίζοντες
των ανθρώπων του πλανήτη µας. 

Κυρίες και κύριοι, από το 1821 το Γένος επιθυµεί µια εκπαί-
δευση που θα ετοιµάζει όλα τα µέλη της αυριανής κοινωνίας,
έτσι ώστε να ζήσουν τη ζωή τους µε αξιοπρέπεια, ως πολίτες
ενός ελεύθερου, σύγχρονου κράτους. Η κοινωνική πρόοδος στη-
ρίζεται στις δυνατότητες της νέας γενιάς και στην εκπαίδευσή
της, µια εκπαίδευση που θα έχει πυλώνες της την αξιοκρατία, την
ισότητα, την ισονοµία και την ακαδηµαϊκή ελευθερία. 

Πραγµατικά είναι µεγάλη ευκαιρία για µας όλους να πάρουµε
αποφάσεις που συµβαδίζουν µε την εποχή µας, να διαβούµε ξε-
περασµένους ιδεολογικούς Ρουβίκωνες, να κάνουµε ριζοσπαστι-
κές τοµές και να διαµορφώσουµε ένα πλαίσιο λειτουργίας της
ανώτατης εκπαίδευσης που θα είναι συµβατό µε τα καλώς εννο-
ούµενα συµφέροντα και του ελληνικού λαού και της ελληνικής
δηµοκρατίας. 
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Σας καλώ να πάµε όλοι µαζί για µια µεταρρύθµιση που θα µεί-
νει στην ιστορία ως η µεταρρύθµιση που έγινε. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Καλείται στο Βήµα η
Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Κατερίνα Νο-
τοπούλου. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι αργά, αλλά οι ώρες είναι
κρίσιµες και η συζήτηση ακόµα πιο κρίσιµη. Το σχέδιο νόµου που
φέρατε ψευδώς επιγράφεται ως ενίσχυση του δηµόσιου πανεπι-
στηµίου, καθώς στην πραγµατικότητα αυτό που επιχειρείτε είναι
να το συρρικνώσετε, σχεδόν να το εξαφανίσετε. 

Τα πανεπιστήµια της χώρας εξακολουθούν να παρέχουν σύγ-
χρονη πανεπιστηµιακή εκπαίδευση και υψηλό ερευνητικό επιστη-
µονικό έργο, σε πλήρη εναρµόνιση µε τις διεθνείς προδιαγρα-
φές. Να ξεκαθαρίσουµε κάτι, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης:
Εµείς που σπουδάσαµε εδώ, χάρη στους κόπους των γονιών µας
αλλά και του ελληνικού λαού, διότι το πανεπιστήµιο είναι η περι-
ουσία και το µέλλον του ελληνικού λαού, είµαστε πάρα πολύ υπε-
ρήφανοι για τους καθηγητές µας, γι’ αυτούς που ήταν πριν από
εκείνους και γι’ αυτούς που έρχονται. Και τουλάχιστον από αυτό
εδώ το Βήµα θα έπρεπε να µιλάτε µε σεβασµό. 

Η Κυβέρνησή σας βέβαια, τέσσερα χρόνια τώρα, το µόνο που
κάνει είναι να συκοφαντεί, να υποβαθµίζει, να υποτιµά το δηµό-
σιο πανεπιστήµιο και έρχεται µε αυτό το νοµοσχέδιο να φέρει και
τη χαριστική βολή, ιδιωτικοποίηση της τριτοβάθµιας εκπαίδευ-
σης. Αυτό ήταν διακαής επιθυµία και πόθος δεκαετιών όλων των
νεοφιλελεύθερων, διακηρυγµένος σας στόχος εδώ και δεκαε-
τίες. Όµως πάντα βρίσκετε το Σύνταγµα µπροστά σας και µαζί
τις κινητοποιήσεις του ελληνικού λαού και φυσικά του εκπαιδευ-
τικού κινήµατος. 

Μπορεί βέβαια οι νεοφιλελεύθερες αντιλήψεις της Νέας Δη-
µοκρατίας να προσκρούουν στο Σύνταγµα της χώρας, αλλά ούτε
το Σύνταγµα δεν σέβεστε πλέον. Οι συνταγµατικές επιταγές, κυ-
ρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, είναι σαφείς, σαφέστατες.

Η ανώτατη εκπαίδευση παρέχεται αποκλειστικά από ιδρύµατα
που αποτελούν νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου µε πλήρη αυ-
τοδιοίκηση. Οι καθηγητές των ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµά-
των είναι δηµόσιοι λειτουργοί και η σύσταση ανώτατων σχολών
από ιδιώτες απαγορεύεται. Πόσο πιο σαφές να γίνει το Σύν-
ταγµα; 

Στο νοµοσχέδιο σας πίσω από νεολαϊκισµούς του νοµικού προ-
σώπου πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης, εσείς προσπαθείτε ανε-
πιτυχώς να κρύψετε ότι στην πραγµατικότητα αυτά αποτελούν
νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου, πώς οι διδάσκοντες δεν θα
είναι δηµόσιοι λειτουργοί και φυσικά καταργείται το αυτοδιοί-
κητο. 

Και θέλω από αυτό το Βήµα να απευθυνθώ στους συναδέλφους
της Νέας Δηµοκρατίας, να θυµίσω, κύριοι συνάδελφοι, ότι έχουµε
ορκιστεί ότι θα υπηρετούµε το Σύνταγµα και τους νόµους. Εσείς,
λοιπόν, που γνωρίζετε ότι εξ ορισµού αυτό το νοµοσχέδιο παρα-
βιάζει το Σύνταγµα επιλέγετε να καταστρατηγήσετε το Σύνταγµα
της χώρας. Γνωρίζετε ότι η εισαγόµενη ρύθµιση είναι αντισυνταγ-
µατική και επιµένετε στην επιλογή σας. Αυτό είναι µια εξαιρετικά
επικίνδυνη πρακτική, επικίνδυνη για το πολίτευµα, για τη δηµοκρα-
τία, για το κράτος δικαίου. 

Επιστρατεύετε σειρά από σοφιστείες, από ψέµατα. Ένα από
τα βασικά επιχειρήµατα της Κυβέρνησής σας είναι ότι δήθεν έτσι
θα µειώσετε το κύµα εξόδου των φοιτητών και θα επιστρέψουν
και σαράντα χιλιάδες πίσω. Γνωρίζετε όµως ότι µόλις 5% είναι
αυτοί που φοιτούν σε προπτυχιακά, οι υπόλοιποι είναι για µετα-
πτυχιακές σπουδές, για διδακτορικά, για την ποιότητα ζωής και
γιατί το κόστος ζωής στην Ελλάδα είναι αδιανόητα υψηλό. 

Σας καλούµε τώρα, εδώ και χρόνια να δώσετε τη δυνατότητα
σε περισσότερους νέους να σπουδάσουν στα πανεπιστήµια της
χώρας. Σας καλούµε να καταργήσετε την ελάχιστη βάση εισα-
γωγής, αυτό το έκτρωµα που εσείς νοµοθετήσατε και στερήσατε
από δεκάδες χιλιάδες φοιτητές τη δυνατότητα να σπουδάσουν
στο δηµόσιο πανεπιστήµιο. Η ελάχιστη βάση εισαγωγής ήρθε για

να κάνετε τους φοιτητές πελάτες στα κολλέγια. Και αποδει-
κνύετε, λοιπόν, εσείς κάθε µέρα που περνάει για ποιον δουλεύει
η Κυβέρνηση και ποιον υπηρετεί, ποια συµφέροντα υπηρετεί. 

Εµείς από την άλλη µεριά επιµένουµε. Επιµένουµε σε πραγ-
µατική ενίσχυση του δηµόσιου πανεπιστηµίου, µε επαρκείς πό-
ρους, µε επαρκή και ποιοτική στελέχωση προσωπικού, µε
ανάπτυξη της φοιτητικής µέριµνας, µε µείωση της γραφειοκρα-
τίας, µε ανάκτηση της δηµοκρατίας στη λειτουργία του πανεπι-
στηµίου και στη διοίκησή του. 

Ξέρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πως έχουµε τη χαµηλό-
τερη ετήσια δηµόσια δαπάνη ανά φοιτητή στην Ευρώπη των εί-
κοσι επτά. Γνωρίζετε πως η Ελλάδα είναι χώρα ξοδεύει τα
λιγότερα για τη δηµόσια παιδεία. Οι δαπάνες για τη δηµόσια παι-
δεία είναι µόλις στο 7,1% του ετήσιου προϋπολογισµού. Ο µέσος
όρος είναι 9,6. 

Γνωρίζετε πως η αναλογία των φοιτητών ανά καθηγητή είναι
σαράντα επτά προς ένα, ενώ στην υπόλοιπη Ευρώπη είναι δεκα-
τρείς προς έναν. Γνωρίζετε πως η εφαρµογή του νόµου θα φέρει
πιο πολλές παροχές επιστηµονικής γνώσης που µπορεί φαινο-
µενικά να έχουν τον ίδιο σκοπό, όµως ουσιαστικά θα διαφέρουν
και στην ποιότητα εκπαίδευσης και στην παραγωγή ερευνητικού
έργου. 

Γνωρίζετε πως τα προτεινόµενα παραρτήµατα ιδιωτικών πα-
νεπιστηµίων θα αποτελούν εκπαιδευτήρια και όχι πανεπιστήµια.
Γιατί; Διότι θα απουσιάζει από αυτά η έννοια της έρευνας και της
παραγωγής νέας γνώσης. Και οι δύο αυτές έννοιες είναι θεµε-
λιακό συστατικό των δηµόσιων πανεπιστηµίων. 

Το νοµοσχέδιο θα δηµιουργήσει εισακτέους στο πανεπιστήµιο
δύο ταχυτήτων, αυτούς που θα περνάνε από τη µέγγενη της ελά-
χιστης βάσης εισαγωγής του τµήµατος που έχουν επιλέξει και
των πανελλήνιων εξετάσεων, των πανελλαδικών και από την άλλη
µεριά εκείνων που µπορούν να πληρώσουν και να φοιτήσουν στα
ιδιωτικά πανεπιστήµια µε πολύ λιγότερα µόρια, για όσους έχουν,
για όσους δεν έχουν δηµιουργείτε νέα πακέτα, νέα προϊόντα για
τις τράπεζες, δανεισµούς. 

Να δώσουµε ένα παράδειγµα. Στην Ιατρική σε δηµόσιο πανε-
πιστήµιο περνάει κάποιος µε δεκαεννιά χιλιάδες µόρια. Στα ιδιω-
τικά πανεπιστήµια της Νέας Δηµοκρατίας θα περνάει µε εννέα
χιλιάδες τριακόσια µόρια. Στη νοµική στο δηµόσιο πανεπιστήµιο
περνάει κάποιος µε δεκαοκτώ χιλιάδες µόρια στο ιδιωτικό µε
εννιά χιλιάδες τριακόσια ογδόντα µόρια. Αυτή είναι η αριστεία
σας. Καταστρατηγείτε κάθε έννοια αξιοκρατίας και ισότιµης µε-
ταχείρισης των υποψήφιων φοιτητών. Προφανές από µια απλή
ανάγνωση του νοµοσχεδίου σας, πως δεν προβλέπεται τίποτε
για τη φοιτητική µέριµνα. 

Προχθές φέρατε µια τροπολογία για 500 ευρώ παραπάνω
µόνο για τη φοιτητική στέγη και σας ρωτώ: Ζούµε στην ίδια
χώρα, σε ίδιες πόλεις; Πιστεύετε ότι κάποιος φοιτητής µπορεί να
πληρώσει για φοιτητική στέγη µε 500 ευρώ παραπάνω µε αυτές
τις τιµές ενοικίων που έχουν εκτιναχθεί και µε αυτή την αισχρο-
κέρδεια στην αγορά; Η κατάσταση δε στις τέσσερις φοιτητικές
εστίες του Αριστοτελείου Πανεπιστηµίου είναι τραγική. Τραγικές
είναι οι υποδοµές στα πανεπιστήµια της χώρας και αντί να επεν-
δύσετε µέσα από το Ταµείο Ανάκαµψης απλά αδιαφορείτε.
Ακόµη κι ο τρόπος µε τον οποίο επιλέξατε δήθεν να ενισχύσετε
το Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο της Θράκης είναι πρόχειρος και
αντισυνταγµατικός. 

Η ανάπτυξη ενός ιδρύµατος -στη συγκεκριµένη περίπτωση,
του Δηµοκρίτειου Πανεπιστηµίου- δεν µπορεί να γίνεται εις
βάρος του ΔΙΠΑΕ. Και δεν είχατε φροντίσει ούτε τα δικαιώµατα
των εργαζοµένων να διασφαλίσετε.

Μπορεί να φορέσατε τον µανδύα µιας δήθεν µεταρρύθµισης
και ενός εκσυγχρονισµού, για να προχωρήσετε όµως στο πλέον
αναχρονιστικό νοµοσχέδιο. Είναι πίσω από τη µεταρρύθµιση της
κυβέρνησης Ανδρέα Παπανδρέου, πίσω από το Σύνταγµα Καρα-
µανλή το 1975, πίσω και από τη µεταρρύθµιση Ακρίτα-Παπανού-
τσου το 1964.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -και µε αυτά τα λόγια κλείνω-
είστε αδίστακτοι. Πατάτε πάνω στις µεγάλες αγωνίες, στα γνήσια
συναισθήµατα των ανθρώπων, για να µετατρέψετε την πανεπι-
στηµιακή µόρφωση σε εµπόρευµα και τους φοιτητές σε πελάτες.

11552 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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Πατάτε πάνω στην αγωνία των γονιών να σπουδάσουν τα παιδιά
τους και να τα δουν να προκόβουν. Πατάτε πάνω στην ελπίδα και
τα όνειρα των νέων ανθρώπων να σπουδάσουν και να κάνουν τη
ζωή τους καλύτερη και να επιστρέψουν πίσω στην κοινωνία αυτή
τη γνώση. Πατάτε πάνω στο ίδιο το Σύνταγµα της χώρας και το
κάνετε κουρελόχαρτο.

Εµείς, λοιπόν, ενώνουµε τη φωνή µας µε τους φοιτητές και τις
φοιτήτριες, µε την ακαδηµαϊκή κοινότητα, µε τους προοδευτι-
κούς και δηµοκρατικούς πολίτες σε ολόκληρη τη χώρα. Εµείς
υπερασπιζόµαστε το δηµόσιο πανεπιστήµιο. Εµείς υπερασπιζό-
µαστε το Σύνταγµα της χώρας. Εµείς υπερασπιζόµαστε τη Δη-
µοκρατία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 2.06’ λύεται η συνεδρίαση για σήµερα -γιατί
ήδη είναι περασµένες δύο- Πέµπτη 7 Μαρτίου 2024 και ώρα
9.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος νοµοθετική εργασία:
Συνέχιση της συζήτησης του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παι-
δείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού: «Ενίσχυση του Δηµόσιου
Πανεπιστηµίου – Πλαίσιο λειτουργίας µη κερδοσκοπικών παραρ-
τηµάτων ξένων πανεπιστηµίων».

Καλό ξηµέρωµα, γιατί η περισσότερη νύχτα πέρασε! Πάντα µε
υγεία!

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                        ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


